
 
 
 
 
 
 
 
 
 

بیست و دوم مهر 1399



 
سه شنبه ۲۲ مهر ۱۳۹۹

 
October 13, 2020

بیست و چهارم صفر ۱۴۴۲

مناسبت ها

[ October 10 ] ۱۹ مهر روز جهانی مبارزه با حکم اعدام
۲۰ مهر روز بزرگداشت حافظ

[ October 11 ] ۲۰ مهر روز جهانی دختر
۲۱ مهر جشن پیروزی کاوه و فریدون

[ October 14 ] ۲۳ مهر روز جهانی استاندارد
[ October 15 ] ۲۴ مهر روز جهانی عصای سفید

۲۵ مهر رحلت رسول اکرم؛شهادت امام حسن مجتبی علیه السلام [ ٢٨ صفر
[

[ October 16 ] ۲۵ مهر روز جهانی غذا



 

1- از حق شهروندي زندانیان بندرعباس تا خواهرخواندگی با شهر کوبه ژاپن - ایسنا

2- 3000 دستگاه خودروي وانت زامیاد به مددجویان کمیته امداد واگذار می شود - ایسنا

3- ایجاد درآمد باثبات براي سه هزار خانوار - خبرگزاري صدا و سیما

4- دولت می توانست به جاي افزایش ناگهانی قیمت بنزین سراغ توسعه LPG برود - آخرین خبر

5- ایجاد کارگاه هاي تولیدي در دستور کار بسیج سازندگی استان سمنان است - تسنیم

6- امضاي تفاهم نامه سه جانبه کمیته امداد، سایپا و صندوق امید - موج

7- امضاي تفاهم نامه کمیته امداد با پست بانک و شرکت سایپا و صندوق کارآفرینی امید - دانشجو

8- تهیه کننده شهرزاد: پرونده سازي کردند - آخرین خبر

9- اعضاي ستاد انتخاباتی روحانی در شستا به کار گرفته شدند+ اسناد - بلاغ

10- صرفه جویی سالانه 500 میلیون مترمکعب گاز با اصلاح و بهینه سازي موتورخانه ها - خبرگزاري صنایع

11- اشتغال ناقص بیش از 2 میلیون نفر در تابستان 99 - خبرگزاري صنایع

12- دستورات مهم روحانی درباره بورس، ارزهاي بلوکه شده و توافقات منطقه اي - روزنامه نصف جهان

13- شرکت در دهمین جلسه کارگروه تخصصی اشتغال استان - صندوق کارآفرینی امید

14- بازدید از طرح هاي اشتغال شهرستانهاي کنگان و دیر - صندوق کارآفرینی امید

15- واحد بافندگی کارخانه بافت بلوچ ایرانشهر راه اندازي می شود - روزنامه قدس

16- مدیرعامل چهار بانک دولتی در میزگردي مطرح کردند؛ ما حامی تولیدیم - شما نیوز

17- اتاق اصناف کشاورزي تشکیل می شود - فودنا

18- تولید زعفران گلخانه اي به روش هواکشت - فودنا

19- کمترین حقوق بازنشستگان لشکري اعلام شد - تجارت نیوز

20- داوري نخستین رویداد جامپ پارك علم و فناوري کرمانشاه آغاز شد - روزنامه سپهر غرب

21- معرفی کارآفرینان موفق استان یزد - یزدي نیوز

22- کاروان سرمایه گذاري «100 استارت آپ» به استان قزوین رسید - ایسنا

23- کمترین حقوق بازنشستگان لشکري 4.5میلیون تومان است - اعتبار نیوز

24- راهی جز پذیرش «بلاك چین» نداریم - اعتبار نیوز

25- برگزاري اولین «تدکس» آنلاین ایران به میزبانی کرمانشاه/ یک دنیا حرف و ایده در جمع جوانان خلاق ایران - خبرگزاري
فارس

26- تکمیل ساختمان بیمارستان خوسف نیازمند 13 میلیارد تومان اعتبار است - شبستان

27- آیت االله رئیسی: دستگاه قضا از خصوصی سازي ضابطه مند حمایت می کند - شما و اقتصاد

28- ضبط 100 دستگاه موتورسیکلت قاچاق در فارس - تابناك

29- سامانه ملی پایش اطلاعات انرژي ساختمان ها رونمایی شد - شبکه ایران

30- رونمایی از سامانه ملی پایش اطلاعات انرژي ساختمان ها - پایگاه دولت



31- امضاي تفاهم نامه تأمین 1500 مسکن و 2300 شغل براي ایثارگران - پایگاه دولت

32- همسان سازي حقوق بازنشستگان لشکري، مهرماه اعمال می شود/ پرداخت وام 50 میلیون تومانی به فرزندان کارآفرین

بازنشستگان - آرمان تبریز

33- طرح ملی بهینه سازي موتورخانه واحدهاي مسکونی و تجاري رونمایی شد - نبض نفت

34- صرفه جویی سالانه 500 میلیون مترمکعب گاز با اصلاح و بهینه سازي موتورخانه ها - نبض نفت

35- استاندار: بانک هاي خصوصی سهم چندانی در توسعه فارس ندارند - ایرنا

36- افزایش تاب آوري جامعه نیازمند عزم عمومی است - ایرنا

37- الگوي توسعه اي ویژه هر منطقه مشخص و اجرایی شود - خبرگزاري مهر

38- ظرفیت هاي وزارت کار براي رونق تولید در لرستان به کار گرفته می شود - خبرگزاري مهر

39- واگذاري 3 هزار وانت با تسهیلات قرض الحسنه به مددجویان کمیته امداد - خبرگزاري صدا و سیما

40- معاون وزیر تعاون: پرداخت تسهیلات به طرح ها مانع مهاجرت جوانان می شود - ایرنا

41- داوري اولین رویداد جامپ پارك علم و فناوري کرمانشاه آغاز شد - باشگاه خبرنگاران جوان

42- راه اندازي چرخه تولید پوشاك صنعت نساجی کشور را احیا می کند - خبرگزاري مهر

43- صنعت ایلام نیازمند نیروي کار آموزش دیده و متخصص است - خبرگزاري مهر

44- بانک توسعه تعاون وارد مرحله جدید برنامه حمایت از کارآفرینان روستایی گردیده است - آریا نیوز

45- تسهیلات بانک توسعه تعاون موجب ارتقاي سطح کسب وکار در مناطق روستایی گردیده است - آریا نیوز

46- کتاب «نگارش و ویرایش متون سیاسی» منتشر شد - خبرگزاري مهر

47- باهنر: ناطق نوري براي نامزدي 1400 قانع نشد/ با اصلاح طلبان رقیب هستیم اما خصومتی با یکدیگر نداریم - نامه نیوز

48- رسالت اصلی دانشگاه جامع علمی کاربردي پرورش و تربیت نیروهاي متخصص در راستاي رفع نیازهاي کشور است -
دانشگاه جامع علمی کاربردي

49- 70 درصد مشکلات اقتصادي به دلیل خودتحریمی است/ دولتی ها نمی خواهند کار کنند - روزنامه اعتماد

50- ناطق نوري براي نامزدي 1400 قانع نشد/جلسات "گفتگوي ملی" ادامه دارد - شبکه ایران

51- توصیه اقتصاددان نوبلیست به ایران چه بود؟ - شعار سال

52- روستاهاي دانمارك میزبان مسافران اروپاي شرقی - ایمنا

53- آغاز برداشت شاه بلوط در گیلان - تابناك

54- اشتغال زایی کمیته امداد موجب صرفه جویی سه هزار میلیاردي در بودجه کشور شده است - خبرگزاري دفاع مقدس

55- تحویل سه هزار خودرو زامیاد به مددجویان کمیته امداد - خبرگزاري دفاع مقدس

56- متقاضیان وام کرونا فقط 10 روز مهلت دارند - صراط نیوز

57- صنعت خودرو با وجود تحریم هاي سخت، زمین گیر نشد - اعتدال

58- تامین مالی زیرساخت حمل و نقل جاده اي در شرایط کنونی - کیوسک خبر

59- حمله کرونا به سفره 6 میلیون ایرانی - جهان نیوز

60- روحانی: عرضه سهام هاي دولتی ادامه خواهد یافت - جهان نیوز

61- حسین زاده : بانک ها هر جا که به کمک نیاز باشد، حضور دارند/ صیدي : رویکرد کلی بانک ها، بنگاهداري نیست /

چقازردي : سیاست کلی بانک ها بی پول نماندن واحدهاي تولیدي است / مهري : بانک ها در جلوگیري از ... - خبر ایران



62- عرضه سهام شرکت  هاي دولتی بدون تردید ادامه می یابد - روزنامه آرمان ملی

63- برگزاري دوره هاي آموزش بورس براي بانوان - رکنا

64- خجالت می کشم به نقطه اول می رسیم - ایسنا

65- لزوم استفاده از ظرفیت هاي موجود در توسعه لرستان - ایسنا

66- کار داوطلبانه بدون دستمزد چه مزایایی دارد - شعار سال

67- تعریف کارآفرینی در «روز خوش» - شبستان

68- واگذاري 3 هزار وانت با تسهیلات قرض الحسنه به مددجویان کمیته امداد - ایرنا

69- جلسه مشترك مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید استان با رئیس و معاون آموزشی جهاددانشگاهی استان قزوین - صندوق
کارآفرینی امید

70- ضرورت ایجاد عزم همگانی براي افزایش تاب آوري جامعه - شبستان

71- اعمال همسان سازي در حقوق بازنشستگان لشکري از مهرماه - آخرین خبر

72- عرضه سهام شرکت  هاي دولتی بدون تردید ادامه می یابد - دیار کارون

73- جدیدترین اخبار از افزایش حقوق بازنشستگان لشگري - دیار کارون

74- متقاضیان وام کرونا فقط 10 روز مهلت دارند - دیار کارون

75- اقتصاد و توسعه برنامه اصلی کارگزاران براي انتخابات ریاست جمهوري 1400 است - باشگاه خبرنگاران جوان

76- عرضه سهام شرکت  هاي دولتی ادامه می یابد - پایگاه خبري 598

77- باهنر: ناطق نوري براي نامزدي 1400 قانع نشد / اینکه بگوییم هرکس نظامی شد، نمی تواند بیاید درست نیست - انتخاب

78- برخی از مسئولان دچار بیماري کلنگ زنی و افتتاح نارس هستند - خبرگزاري فارس

79- اگر فساد سیستماتیک بود با مفاسد برخورد نمی شد - روزنامه فرهیختگان

80- ناطق نوري براي نامزدي 1400 قانع نشد/ جلسات «گفتگوي ملی» ادامه دارد - خبر فوري

81- متقاضیان وام کرونا فقط 10 روز مهلت دارند - عصر ایران

82- احداث کارخانه آهک هیدراته به عنوان طرح اولویت دار در داراب معرفی شد - خبرگزاري فارس

83- صنعت نیازمند نیروي کار آموزش دیده و متخصص است - باشگاه خبرنگاران جوان

84- صادرات هر متر مربع فرش به مثابه حداقل یک بشکه نفت است - جوان آنلاین

85- 292 هزار بنگاه وام کرونا دریافت کردند - آخرین خبر

86- برگزاري دوره هاي آموزشی صنایع دستی در منطقه آزاد انزلی - فرینا

87- برگزاري نشست هم اندیشی و بررسی مشکلات شرکت آرد و نشاسته یاسوج - خبر آنلاین

88- استارت طرح بهینه سازي رایگان موتورخانه هاي خانگی و تجاري زده شد - ایسنا

89- واگذاري بیش از 1500 زمین مسکونی به ایثارگران آذربایجان غربی - ایسنا

90- دلیل نابسامانی بازار خودرو شناخته شد - کارگر آنلاین

91- روحانی: عرضه سهام شرکت  هاي دولتی در بازار سرمایه ادامه خواهد یافت - کارگر آنلاین

92- صدها هزار نفري که بیکار شدند؛کرونا چگونه گردشگري ایران را نابود کرد؟ - خبر آنلاین

93- برگزاري دوره هاي تربیت متخصص در حوزه علوم داده - ایسنا

94- خبر خوش رئیس ستاد اجرایی فرمان امام درباره واکسن و کیت تشخیص سریع کرونا - دانشجو



95- افزایش 25 درصدي اعتبارات اشتغال زایی مددجویان در ایلام - شبستان

96- اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوري در دستور کار مجلس یازدهم/ نمایش همبستگی ملی در شرابط کرونایی در کشور -
دانا

97- استفاده از ظرفیت هاي منطقه براي تولید و اشتغال/کمک به روستائیانی که توان پرداخت بیمه ندارد - دانا

98- یادمان شهید باکري در ارومیه پس از 12 سال ناتمام مانده است - تسنیم

99- گوشی هاي گلکسی سامسونگ تاییدیه قابلیت استفاده براي افراد دچار ناتوانی جسمی دریافت کردند - جامع خبر

100- چهار صندوق اعتباري خرد زنان روستایی در پارس آباد تاسیس شد - روستا نیوز

101- اجراي 1600 طرح اشتغال روستایی عامل مهاجرت معکوس در آذربایجان غربی - روستا نیوز

102- 40 هزار اشتغال پایدار در آذربایجان غربی ایجاد شد - تسنیم

103- 292 هزار بنگاه وام کرونا دریافت کردند - بازار کار

104- تسهیلات پرداختی به 292 هزار بنگاه آسیب دیده، 5800 میلیارد تومان است - چابک آنلاین

105- ادامه عرضه سهام شرکت هاي دولتی در بازار سرمایه - اکو نیوز

106- > استخدام بیش از30 هزار نفر از فرزندان شهدا و ایثارگران - حیات

107- شرایط جذب سرمایه گذار در دشت قزوین اعلام شد - رکنا

108- متقاضیان وام کرونا فقط 10 روز مهلت دارند - بیتوته

109- روحانی: برنامه عرضه سهام شرکت هاي دولتی در بازار سرمایه بدون تردید ادامه خواهد یافت / گزارش ظریف از توافق با

مقامات چین در حوزه تبادلات مالی و پولی - بیتوته

110- وام کرونا چندروز مهلت دارد؟ - ناطقان

111- عدم صلاحیت 60درصد از اعضاي هیأت مدیره تعاونی هاي سهام عدالت - اقتصاد آنلاین

112- بازدید دکتر پاکمهر نماینده مجلس شوراي اسلامی از دانشگاه فنی و حرفه اي خراسان شمالی - اخبار علمی

113- دستورات مهم روحانی بورس و سهام شرکت هاي بزرگ | پرداخت تسهیلات کرونایی تسریع شود - همشهري

114- اتمام یادمان شهید باکري به 20 میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد - ایسنا

115- دغدغه درمان جانبازان آذربایجان غربی برطرف شود - ایسنا

116- بازگشت هویت زنان با پیروزي انقلاب اسلامی/ مجلس مطالبات اصلی زنان را پیگیري کند - باشگاه خبرنگاران جوان

117- 292 هزار بنگاه وام کرونا دریافت کردند - اتاق بازرگانی تهران

118- تورم مهار شود - روزنامه شیراز نوین

119- 292 هزار بنگاه وام کرونا دریافت کردند - فصل اقتصاد

120- سمنان قطب تولید مرغ و تخم مرغ و استان پاك بیماري هاي پرندگان است - ایرنا

121- عسلویه عرصه مناسبی براي عرضه و معرفی صنایع دستی بوشهر است - ایرنا

122- ماجراي صدها هزار نفر که بیکار شدند؛ کرونا چگونه گردشگري ایران را نابود کرد؟ - خبر آنلاین

123- روحانی: عرضه سهام شرکت هاي دولتی در بازار سرمایه ادامه خواهد یافت - ایمنا

124- بانوان براي حضور موفق در بورس آموزش می بینند - ایرنا

125- عرضه سهام شرکت  هاي دولتی بدون تردید ادامه می یابد - روز نو

126- 60 درصدشرکت هاي تعاونی سهام عدالت فاقد صلاحیت هستند - حلقه وصل



127- عضو کمیسیون برنامه وبودجه مجلس: برنامه مجلس براي جلوگیري از تهدید کاهش جمعیت/ گیلان از پیرترین استان ها

است - گیل و دیلم

128- اتاق اصناف کشاورزي تشکیل می شود - بسیج نیوز

129- بازیافت 90 درصدي آب مصرفی در مجتمع مس سونگون - فلزات آنلاین

130- حداقل حقوق بازنشستگان کشوري و لشگري چقدر شد؟ - روزنامه امین

131- دیدار مدیر صندوق استان قزوین با نماینده مردم شریف بویین زهرا در مجلس شوراي اسلامی - صندوق کارآفرینی امید

132- 1500 قطعه زمین مسکونی به خانواده ایثارگران آذربایجان غربی واگذار می شود - ایرنا

133- رفع مشکل بیکاري در گرو ترویج آموزش هاي مهارتی است - ایرنا

134- ارتقاي سطح کسب وکار در مناطق با تسهیلات بانک توسعه تعاون - پولی مالی

135- دیدار رئیس جدید اداره کار شهرستان با فرماندار ري - استانداري تهران

136- دستاوردهاي کار بدون دستمزد - صداي بورس

137- 292 هزار بنگاه وام کرونا دریافت کردند - خبر آنلاین

138- نظام ارز شناور بهترین راهبرد توسعه صادرات است - ایسنا

139- شش گام اساسی براي احیاي پایدار اقتصاد - اتاق بازرگانی تهران

140- ایجاد 1500شغل خانگی در قزوین - خبر آنلاین

141- بازیافت 90 درصدي آب مصرفی در مجتمع مس سونگون - خبرگزاري صنایع

142- انعقاد قرارداد نفتی با دوتابعیتی ها/ دولتمردان خودتحریمی می کنند - خوز 24

143- مسئولیت هاي دولتی، جایگاهی مهم براي گره گشایی از کار مردم است - خبرگزاري قرآن

144- رشد 48 درصدي درآمد زکات در خراسان جنوبی - خبرگزاري قرآن

145- 292 هزار بنگاه وام کرونا دریافت کردند - شبکه ایران

146- قیمت برده پس از شیوع کرونا در روسیه چه قدر است؟ - خبرگزاري مهر

147- «گواهی ارزیابی انطباق» براي مشاغل خانگی صادر می شود - خبرگزاري فارس

148- برنامه مجلس براي جلوگیري از تهدید کاهش جمعیت/گیلان از پیرترین استان ها - خبرگزاري فارس

149- در 3 سال گذشته نرخ بیکاري کرمانشاه 7 درصد کاهش یافته است - ایسنا

150- 292 هزار بنگاه وام کرونا دریافت کردند - آریا نیوز

151- انتخابات کانون هاي فرهنگی دانشگاه ارومیه مجازي شد - ایرنا

152- برگزاري مجازي پانزدهمین دوره جشنواره ملی فن آفرینی شیخ بهایی - بازار کار

153- داوري اولین رویداد جامپ پارك علم و فناوري کرمانشاه آغاز شد - بازار کار

154- تولید زعفران گلخانه اي به روش هواکشت - تابناك

155- سهم بري مناطق محروم مازندران از تسهیلات کم بهره افزایش می یابد - پانا

156- راهی جز پذیرش «بلاك چین» نداریم - ایستانیوز

157- قرارداد ایران و چین؛ فرصتی جدید براي ورود سرمایه وتکنولوژي خارجی دردوران تحریم - خبرگزاري فارس

158- مدیرعامل شرکت ملی مس خبر داد؛ بازیافت 90 درصدي آب مصرفی در مجتمع مس سونگون - بورس 24



159- پرداخت 151 میلیارد تومان تسهیلات کرونایی به متقاضیان - باشگاه خبرنگاران جوان

160- تسهیلات بانک توسعه تعاون موجب ارتقاي سطح کسب وکار در مناطق روستایی گردیده است - اکونا پرس

161- دوره هاي آموزشی صنایع دستی در منطقه آزاد انزلی برگزار شد - اکونا پرس

162- دوره هاي آموزشی صنایع دستی در منطقه آزاد انزلی برگزار شد - اکونا پرس

163- ورود دادگستري فارس مانع از حراج کارخانه قند ممسنی شد/ پرداخت بخشی از مطالبات کارگري در روز هاي آتی -
باشگاه خبرنگاران جوان

164- ساماندهی 270 شغل کشاورزي در کشور - روزنامه کسب و کار

165- اختلاف 50 درصدي قیمت گوشت از تولید تا مصرف - روزنامه کسب و کار

166- رونق ساندویچ هاي اداري در روزگار کرونا - اقتصاد آنلاین

167- مدیرعامل چهار بانک دولتی در میزگردي مطرح کردند؛ ما حامی تولیدیم - اقتصاد آنلاین

168- بازیافت 90درصدي آب مصرفی در مجتمع مس سونگون - اقتصاد آنلاین

169- تند و تیزهاي متهم پرونده 22 هزار صفحه اي - روزنامه خبر جنوب

170- همسان سازي حقوق بازنشستگان لشکري از مهرماه اعمال می شود - چابک آنلاین

171- تولید زعفران گلخانه اي به روش هواکشت - فصل اقتصاد

172- کمترین حقوق بازنشستگان لشکري 4.5میلیون تومان است - عصر خبر

173- سهم جذب نشده قزوین از تسهیلات کرونا به استان برمی گردد - تسنیم

174- 292 هزار بنگاه وام کرونا دریافت کردند - ایرنا

175- مرکز کارآفرینی شهید سلیمانی در مرکز آموزش علمی کاربردي دشتی افتتاح شد - اخبار علمی

176- به دنبال رفع مشکل سیب صنعتی آذربایجان غربی هستیم - تابناك

177- سفر رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران به استان آذربایجان غربی - شهید نیوز

178- نهایی شدن چهار هزار استخدام جامعه پرستاري با ورود سازمان بازرسی - خبرگزاري مهر

179- صحبت مدیرعامل بورس تهران درباره اصلاح بازار - گسترش صنعت معدن تجارت

180- تولید زعفران گلخانه اي به روش هواکشت - ایسنا

181- خاك خوردن خطوط تولید از نتایج خودتحریمی است - باشگاه خبرنگاران جوان

182- تعدیل نیروهاي بومی، در شرکت کشت و صنعت شهید بهشتی دزفول پذیرفتنی نیست - خبر آنلاین

183- 30 هزار نفر از فرزندان شهدا و جانبازان بالاي 70 درصد استخدام می شوند - سپاهان نیوز

184- روند توسعه سرمایه گذاري ها در اصفهان رو به افزایش است - سپاهان نیوز

185- همگان باید در بازگشت سالم بانوان زندانی به اجتماع کمک کنند - باشگاه خبرنگاران جوان

186- دیدار سرپرست صندوق کارآفرینی امید استان با نماینده ولی فقیه - صندوق کارآفرینی امید

187- ارتقاي سطح کسب وکار در مناطق با تسهیلات بانک توسعه تعاون - روزنامه نوآوران

188- تفاهم نامه کمیته امداد و بسیج سازندگی براي ایجاد 2900 فرصت شغلی ویژه مددجویان کرمانی - روزنامه نوآوران

189- سهم مطلوب صندوق کارآفرینی امید از 550 میلیارد تومان تسهیلات روستایی در سیستان و بلوچستان - صندوق کارآفرینی
امید

190- اِعمال همسان سازي حقوق بازنشستگان لشکري از مهرماه - عصر هامون



191- حرکت دانشگاه ها در مسیرکارآفرینی - شهرآرا آنلاین

192- کمترین حقوق بازنشستگان لشکري اعلام شد/ در حقوق مهر، همسان سازي اجرا می شود - رویداد 24

193- راهی جز پذیرش «بلاك چین» نداریم - صبح تهران

194- ایجاد 3950 فرصت شغلی براي مددجویان زنجانی تا پایان امسال - بسیج نیوز

195- جزئیات همسان سازي حقوق بازنشستگان کشوري - اعتبار نیوز

196- آشنایی با آموزش و پرورش کشور فرانسه - پانا

197- اعمال همسان سازي حقوق بازنشستگان لشکري در مهرماه - پانا

198- جزییات نامه قالیباف به حسن روحانی درباره بودجه 1400 - تیتر برتر

199- برگزاري آزمون استخدامی وزارت کشور 9 آبان ماه - پارس نیوز

200- بیکاري 40درصدي فارغ التحصیلان - روزنامه مردم سالاري



 

از حق شهروندي زندانیان بندرعباس تا خواهرخواندگی با شهر کوبه ژاپن

منبع: ایسناشماره خبر:  1  |  تاریخ: 1399/07/22

صد و نود و هفتمین جلسه رسمی شوراي اسلامی شهر بندرعباس با دستور کار "تعامل و هم اندیشی فی مابین شوراي
اسلامی شهر بندرعباس و اداره کل زندان هاي هرمزگان" و همچنین "پیشنهاد خواهرخواندگی شهر بندرعباس توسط شهر

کوبه ژاپن" برگزار شد.

صد و نود و هفتمین جلسه رسمی شوراي اسلامی شهر
بندرعباس، بعدازظهر امروز، 22 مهرماه، با دستور کار
"تعامل و هم اندیشی فی مابین شوراي اسلامی شهر
بندرعباس و اداره کل زندان هاي هرمزگان" و همچنین
"پیشنهاد خواهرخواندگی شهر بندرعباس توسط شهر کوبه

 
ژاپن" برگزار شد. 

رئیس شوراي اسلامی شهر بندرعباس در این جلسه اظهار
کرد: باید نشست هاي تخصصی در حوزه هاي مختلف

 
شهري درزمینهٔ حل مشکل زندان ها برگزار کنیم. 

اسلام باوقار گفت: آمارها نشان می دهد هرمزگان نسبت به استان هاي دیگر جرائم کمتري داشته و امید داریم دولت کمک کند تا

 
مردم را از این وضعیت اقتصادي نجات دهد تا شاهد جرائم و معضلات اجتماعی کمتري باشیم. 

وي ادامه داد: ما ازنظر اقتصادي شبیه به کشور ژاپن نیستیم اما دنیا دیدن به از ندیدنش است، ما می توانیم با انعقاد قرارداد

 
خواهرخواندگی با شهر کوبه ژاپن از تجربیات این شهر استفاده کنیم. اگر چند چیز کوچک نیز از آن ها یاد بگیریم کافی است. 

نایب رئیس شوراي اسلامی شهر بندرعباس نیز در این جلسه بیان کرد: باید کمیسیون فرهنگی درزمینهٔ کمک به زندان ها تشکیل

 
شود تا کمک هاي بهتري بتوانیم به زندانیان ارائه دهیم. 

فیصل دانش بیان کرد: زندان بخشی از شهر و زندانیان بخشی از شهروندان ما هستند و نیاز به توجه بیشتري نیز دارند چراکه از
خانواده جدا شده اند و خانواده هاي آنان دچار آسیب هاي اجتماعی شده اند. امیدوارم روزي فرابرسد که زندان ها تبدیل به کتابخانه

 
ها و فضاهاي فرهنگی شوند. 

وي افزود: خواهرخواندگی بین شهرها تعهد سیاسی بین کشورها ایجاد نمی کند و ارتباطات فرهنگی و آموزشی بین آن ها شکل می

 
گیرد. با خواهرخواندگی می توانیم فرهنگ خود را منتقل کنیم و از تجربیات دیگر شهرها استفاده کنیم. 

نایب رئیس شوراي اسلامی شهر بندرعباس اضافه کرد: قرارداد خواهرخواندگی براي ما هزینه اي ندارد و مخالفت با آن دلیل منطقی



 
ندارد. 

جراره، عضو شوراي اسلامی شهر بندرعباس در ادامه این جلسه بیان کرد: جاي تأسف دارد که 50 درصد زندانیان ما درزمینهٔ مواد

 
مخدر بوده است و به نظر می رسد ریشه این جرائم به دلیل مشکل اشتغال است. 

وي ادامه داد: امضاي تفاهم نامه هایی چون شهر خلاق، خواهرخواندگی با شهري در ژاپن و ... اگر قرار باشد تنها یک قرارداد باشد و
هیچ تأثیري در شهر نداشته باشد درست نیست. این قراردادها توقع ایجاد می کند و شهرداري باید در صورت انعقاد قرارداد
دستاوردهاي خود را نیز به مردم گزارش دهد. امیدوارم قرارداد خواهرخواندگی با شهر کوبه ژاپن براي ما دستاورد مفیدي داشته باشد.

مدیرکل زندان هاي هرمزگان نیز در این جلسه گفت: در هرمزگان 9 مرکز اصلاح و تربیت وجود دارد، بیش از 97 درصد زندانیان مرد

 
و سایر آن ها زن هستند، بیشترین جرائم مربوط به مواد مخدر و سرقت است و تعداد زندانیان جرائم غیر عمد حدود 100 نفر است. 

مصطفی کیشانی افزود: امروز دستگاه قضا و سازمان زندان ها نقش بی بدیلی در ایجاد نظم و امنیت اجتماعی دارند، عدم نیاز به زندان

 
تحقق پیدا نمی کند چراکه نیاز داریم افراد مخل نظم جامعه در محیطی چون زندان نگهداري شوند. 

وي ادامه داد: سازمان زندان ها به تأمین امنیت و تربیت توجه ویژه دارد و کار زندان بسیار حساس و پرمشقت است و نهادهاي متولی

 
باید در این امر به مجموعه زندان ها کمک کند تا سازمان فعالیت هاي اصلاحی و تربیتی خود را گسترش دهد. 

مدیرکل زندان هاي هرمزگان با اشاره به اینکه نگاه اسلام به زندان و زندانی نگاهی اصلاحی تربیتی است و به برکت انقلاب اسلامی
این نگاه در زندان هاي کشور نهادینه شده است، افزود: به تعبیر مقام معظم رهبري "زندان باید آموزشگاه نیکی ها باشد"، مأموریت ما
بازسازي شخصیت زندانیان است. در زندان فعالیت هاي آموزشی، فرهنگی و تربیتی انجام می شود. ترویج آموزه هاي دینی با محوریت

 
قرآن و نماز نیز در زندان متداول است. 

کیشانی تصریح کرد: توانمندسازي زندانیان در رشته هاي مختلف از فعالیت هاي اصلی زندان هاست، طبقه بندي زندانیان بر اساس
جرم و سن انجام می شود. کمک به امر تحصیل زندانیان، درمان، تهیه دارو، بهسازي و بازسازي منازل خانواده زندانیان، کمک هاي

 
نقدي و غیر نقدي به آن ها، توانمندسازي خانواده ها ازجمله فعالیت هاي انجمن هاي حمایت بوده است. 

وي تصریح کرد: مرکز مراقبت بعد از خروج از زندان به افراد تسهیلاتی ارائه می دهد، در باب زندان قدم هاي خوبی برداشته شده است
و در این شیوع ویروس کرونا در زندان مرکزي بندرعباس یک نفر مبتلا نیز نداشته ایم. قابل توجه است که 20 درصد زندانیان

 
بندرعباس زندانیان غیربومی و غیر ساکن هستند. 

مدیرکل زندان هاي هرمزگان بیان کرد: ما در سال جاري 17.83 درصد کاهش جمعیت ورودي به زندان ها را داشته ایم زندانیان،

 
جرائم غیر عمد در زندان ها در بندرعباس تنها 40 نفر و مهریه 6 نفر و درزمینهٔ جرائم تصادف نیز زندانی نداریم. 

کیشانی عنوان کرد: زندان مجموعه اي در دل اجتماع است و بهره مندي از خدمات شهرداري ازجمله خدمات فرهنگی، فضاي سبز،
جلوگیري از ساخت وسازها در حریم زندان، اختصاص مسیر اتوبوس براي خانواده ها، نصب دوربین هاي مداربسته در اطراف زندان و

 
... حق زندانیان است. 



وي ادامه داد: ما تنها 1.6 درصد بازگشت به زندان پس از آزادي زندان ها داشته ایم، حدود 74 درصد زندانیان در یک مرحله به
مرخصی رفتند و در مرحله بعد باز هم 50 درصد زندانیان به مرخصی رفتند و در سطح کشور در این زمینه رتبه دوم را داشتیم و

 
درزمینهٔ کاهش آمار بازگشت به زندان نیز رتبه اول را داشته ایم. 

مدیرکل زندان هاي هرمزگان تصریح کرد: انتقال زندان به خارج از شهر قانون است و در حال پیگیري آن هستیم، زمینی را تملک
کردیم که در حال آماده سازي آن هستیم. اگر سرمایه گذاري زندان را برایمان بسازد می توانیم بعد از ساخت زمین زندان قبلی را در

 
اختیارش قرار دهیم. 

کیشانی بیان کرد: حدود 50 میلیارد تومان جرائم زندانیان مالی ما بوده که مردم بیش از 50 درصد آن را بخشیده اند و بخشی از آن

 
توسط ستاد دیه پرداخت شده است. 

رئیس انجمن حمایت از زندانیان بندرعباس نیز در این جلسه بیان کرد: همه زندانیان خانواده دارند و خانواده آن ها تحت شرایط
خاص اقتصادي و روانی قرار می گیرند، انجمن حمایت از زندانیان به عهده خیرین گذاشته شده است و دولت از سرمایه گذاران انجمن

 
است. 

عبدالمجید دولتی اضافه کرد: نیاز است در جلسه اي تخصصی به انعقاد تفاهم نامه اي با شورا و شهرداري پرداخته شود، امسال هزار و
400 بسته معیشتی توزیع کردیم، تا می توانستیم به خانواده ها کمک کردیم اما کافی نیست و مشکلات آن ها با این کمک ها حل

 
نمی شود. 

وي گفت: خانواده زندانیان با وضعیت بد اقتصادي زندگی می کنند، کمیته امداد و بهزیستی نیز در این زمینه متولی هستند اما وقتی
زندانی به زندان رفت خانواده تنها می ماند و ادامه زندگی برایشان سخت می شود و نیاز به کمک دارند و نیاز است بررسی شود که

 
شهرداري چه کمکی می تواند به انجمن حمایت از زندانی ها کند. 

معاون برنامه ریزي و توسعه سرمایه انسانی شهرداري بندرعباس نیز در این جلسه بیان کرد: درزمینهٔ کاهش ساعت کار کارکنان
شهرداري پیگیري هایی کردیم، نظر اکثر کارکنان بر تعطیلی روز پنجشنبه و افزایش ساعت در روزهاي دیگر هفته بودند، اما شورا می

 
تواند درزمینهٔ کاهش ساعت اداري تصمیم گیري کند. 

محمدمهدي جهانبخش ادامه داد: براي تمام مجموعه شهرداري کاهش اضافه کارها را داشتیم تا بتوانیم حقوق کل کارکنان را پرداخت
کنیم، شهرداري با کاهش درآمد مواجه است. هیچ نگاه تبعیضی در خصوص کارمندان صورت نگرفته است. بسیاري از دستگاه ها نیز

 
قادر به پرداخت اضافه کاري نیستند. 

وي تصریح کرد: در صورت تأمین اعتبار بدهی هاي کارکنان تسویه می شود. در خصوص بیمه کارکنان جلساتی برگزار شده و در حال
انجام است تا بتوانیم اقدامات خوبی داشته باشیم. درزمینهٔ تبدیل وضعیت نیروهاي شرکتی نیز اگر تبدیل وضعیت کلیه نیروهاي

 
شرکتی را داشته باشیم هم ازنظر پرداخت و هم ازنظر ایجاد انگیزه براي کارکنان به نفع شهرداري است. 

معاون برنامه ریزي و توسعه سرمایه انسانی شهرداري بندرعباس عنوان کرد: دیوان عدالت اداري کلیه اختیارات ما را سلب کرده و می
طلبد نمایندگان مجلس انعطاف قانونی را به نفع کارکنان شهرداري داشته باشند و حدود 220 هزار نفر در کشور تبدیل وضعیت

 
هستند. 



جهانبخش گفت: با بررسی هایی که صورت خواهیم داد اگر در چند سال گذشته نا عدالتی درزمینهٔ تبدیل وضعیت کارکنان رخ داده،

 
لغو خواهد شد. 

وي خاطرنشان کرد: شهر کوبه ژاپن، پنجمین شهر بزرگ ژاپن است و درزمینهٔ پیشگیري از بلایاي طبیعی امکانات و تجربیات زیادي
داشته است، که پیشنهاد خواهرخواندگی به یکی از شهرهاي کشور را داده اند و سازمان شهرداري هاي کشور شهر بندرعباس را
پیشنهاد داده اند. ما خواهرخواندگی با دو شهر دیگر در چین نیز این قرارداد را داریم. در این زمینه باید مصوبه اي از شوراي شهر اخذ

 
کنیم. 

معاون برنامه ریزي و توسعه سرمایه انسانی شهرداري بندرعباس بیان کرد: باید از ظرفیت ایجاد شده استفاده کنیم، توانمندي هایی در
این شهرها وجود دارد و توانمندي هایی نیز در شهر ما وجود دارد و باید بتونیم ضعف و قوت هاي خود را شناسایی و از ظرفیت هم

 
استفاده کنیم. 

جهانبخش ادامه داد: انعقاد تفاهم نامه بندري با این شهر نیاز به هماهنگی تعداد زیادي از دستگاه هاي اجرایی دارد چراکه در کشور
ما همچون کشورهاي دیگر مدیریت واحد شهري وجود ندارد. انعقاد قرارداد خواهرخواندگی با دو شهر در چین پیشنهاد استانداري

 
بوده و این مورد پیشنهاد شهرداري بوده است. 

وي ادامه داد: با توجه به مشکلات ارزي ما سفري به این کشور نخواهیم داشت مگر به هزینه خودشان، اگر سفري اتفاق بیفتد سفر

 
کارشناسان ژاپنی به ایران خواهد بود. 

رئیس سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداري بندرعباس نیز در این جلسه بیان کرد: شهر کوبه شهري با یک و نیم میلیون
جمعیت و ازنظر بندري و خطی بودن شبیه به بندرعباس است، اسکله کانتینري دارد و بعد از زلزله سال 1995 رتبه کانتینري اش

 
تنزل پیدا می کند. 

فرجام دانش بیان کرد: بعدازاین زلزله شهر کوبه معروف و به نماد شهرسازي در جهان تبدیل شد، در این راستا بعد از زلزله روي
مواردي که ضعف داشتند کار کردند، تجهیزات ایمنی آتش نشانی خود را به 10 برابر افزایش داند، 120 ایستگاه تک ماشینه ایجاد

 
کردند، مقاومت سازه هایش در زلزله به قدرت 8 ریشتر به مدت 5 دقیقه است و همچنین به سمت آموزش ایمنی به مردم رفته اند. 

وي ادامه داد: در شهر کوبه همه نمردم آموزش هاي امداد و نجات دیده اند و 35 درصد مردم نیز آموزش حرفه اي دیده اند و شغل
دوم مردم کمک به ایمنی شهر است. یکی از آموزش هاي مهم آن ها آموزش به خردسالان است و 15 نقطه در دنیا از این طرح

 
الگوبرداري کرده اند و بندرعباس پانزدهمین شهر در جهان و اولین شهر در کشور است که این طرح را اجرا کرده است. 

رئیس سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداري بندرعباس بیان کرد: در شهر کوبه استادیوم هاي ورزشی بسیار زیاد است و
کاربري اول آن ها باند هواپیما و بالگردهاي امداد و نجات در شرایط بحرانی است. در کوبه بندرعباس را به بندر شهید رجایی و اجراي

 
بازي مقابله با بحران می شناسند. 

مدیر ارتباطات و امور بین الملل شهرداري بندرعباس نیز در این جلسه بیان کرد: موقعیت جغرافیایی و فرهنگی شهر کوبه ژاپن بسیار

 
نزدیک به بندرعباس است و دلایل و عوامل بسیاري انعقاد تفاهم نامه خواهرخواندگی با این شهر را توجیه می کند. 



حمیدرضا حیدري پوري بیان کرد: سفر من و آقاي دانش هیچ هزینه اي براي شهرداري بندرعباس نداشته و کل هزینه را کشور ژاپن
پرداخت کرده، ما بین هزار و 400 نفر در کل کشور براي این سفر انتخاب شدیم و این سفرها با رایزنی نبوده است. خواهرخواندگی
یک ریل براي ما هزینه نخواهد داشت، شرکتی در ژاپن در خصوص این مسائل هزینه می کند و نیازي نیست نگران مسئله هزینه هاي

 
رفت آمد آن باشیم. 

به گزارش ایسنا، در پایان این جلسه دستور کار "انعقاد قرارداد خواهرخواندگی شهر بندرعباس با شهر کوبه ژاپن" به رأي گذاشته شد

 
و با حداکثر آرا به تصویب رسید. 

انتهاي پیام



3000 دستگاه خودروي وانت زامیاد به مددجویان کمیته امداد واگذار می شود

منبع: ایسناشماره خبر:  2  |  تاریخ: 1399/07/22

با امضاي تفاهم نامه میان کمیته امداد، شرکت سایپا و صندوق کارآفرینی امید 3000 دستگاه خودروي وانت زامیاد با هدف
ایجاد زمینه اشتغال، به مددجویان کمیته امداد واگذار می شود.

به گزارش ایسنا، سیدمرتضی بختیاري، رئیس کمیته امداد
در مراسم امضاي تفاهم نامه سه جانبه میان کمیته امداد،
شرکت سایپا و صندوق کارآفرینی امید با تسلیت ایام
پایانی ماه صفر گفت: در قالب این تفاهم نامه سه هزار
دستگاه خودروي وانت زامیاد با هدف ایجاد زمینه اشتغال

 
مددجویان، به خانواده هاي تحت حمایت واگذار می شود. 

وي با اشاره به سابقه همکاري هاي شرکت سایپا با کمیته
امداد در جهت ارائه خدمات به مددجویان این نهاد افزود:
طی سال هاي 96 و 97 تعداد 3220 دستگاه خودروي

نیسان از سوي شرکت سایپا به خانواده هاي تحت حمایت امداد واگذار شد که براساس بررسی هاي انجام شده، قریب به اتفاق این

 
خانواده ها به خودکفایی رسیده و از حمایت امداد خارج شدند. 

رئیس کمیته امداد خاطرنشان کرد: در سال جاري نیز 150 نفر از مددجویان این نهاد به استخدام شرکت سایپا گام درآمدند که این

 
روند ادامه دارد. 

بختیاري با تاکید بر اینکه ارائه خودرو به مددجویان یکی از موفق ترین روش ها در توانمندسازي جامعه هدف امداد است، اظهار کرد:

 
امیدواریم با تحویل سه هزار دستگاه طی ماه هاي آینده، شاهد خودکفایی این تعداد خانواده از مددجویان کمیته امداد باشیم. 

وي با اشاره به اینکه تحویل خودروي وانت زامیاد با شرایط و تسهیلات مناسبی به مددجویان انجام می شود، ادامه داد: این خودروها

 
به قیمت کارخانه و با 10 درصد تخفیف به خانواده هاي تحت حمایت تحویل می شود. 

رئیس کمیته امداد با بیان اینکه 10 درصد قیمت خودرو آورده مددجو است، اضافه کرد: در صورت عدم توان پرداخت آورده اولیه،
کمیته امداد این مبلغ را به صورت وام در اختیار مددجو قرار می دهد. همچنین یک سوم قیمت خودرو از سوي صندوق امداد ولایت و

 
دو سوم مبلغ از سوي صندوق کارآفرینی امید تسهیلات قرض الحسنه در اختیار مددجو قرار می گیرد. 

بختیاري در مورد ضمانت وام پرداختی به مددجویان گفت: سند خودرو تا هفت سال در رهن سایپا باقی می ماند و پس از تسویه

 
حساب در پایان هفت سال در اختیار خانواده ها قرار می گیرد. 



در ادامه این مراسم، سیدجواد سلیمانی، مدیرعامل گروه خودروسازي سایپا با اشاره به مسئولیت هاي اجتماعی بنگاه هاي اقتصادي
گفت: همکاري با کمیته امداد به ویژه در واگذاري خودرو به مددجویان، تجربه موفقی بوده که امیدواریم جدي تر از گذشته ادامه یابد.

وي همچنین از موافقت هیات مدیره این شرکت براي استخدام مددجویان کمیته امداد در شرکت هاي زیرمجموعه سایپا خبر داد و

 
افزود: برنامه ما در شرکت سایپا گام، به کارگیري دستکم 300 نفر از جامعه هدف امداد است. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی کمیته امداد، سلیمانی با بیان اینکه خودروهاي وانت زامیاد با 10 درصد تخفیف قیمت کارخانه به
خانواده هاي تحت حمایت امداد تحویل می شود، ادامه داد: امیدواریم تا پایان سال تمام سه هزار دستگاه خودرو به مددجویان تحویل

 
شود و شاهد خودکفایی این عزیزان باشیم. 

انتهاي پیام



ایجاد درآمد باثبات براي سه هزار خانوار

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  3  |  تاریخ: 1399/07/22

بختیاري: طی تفاهم نامه همکاري سه جانبه بین کمیته امداد، شرکت خودرو سازي سایپا و صندوق کارآفرینی امید، سه هزار
خودرو زامیاد به منظور اشتغال زایی تحویل مددجویان کمیته امداد خواهد شد.

به گزارش خبرنگار خبرگزاري صدا و سیما؛ سید مرتضی
بختیاري در نشست امضاي تفاهم نامه همکاري سه جانبه
کمیته امداد امام خمینی (ره) شرکت خودروسازي سایپا و
صندوق کارآفرینی امید که عصر امروز برگزار شد با بیان
اینکه یکی از نکته هاي حائز اهمیت براي کمیته امداد
تلاش براي ایجاد اشتغال و درآمد باثبات است، اظهار
داشت: درآمد باثبات می تواند محافظی براي خانواده هاي
نیازمند و محرومان در برابر چالش هاي اقتصادي در کشور

 
باشد. 

وي با اشاره به اینکه امروز همکاري خوبی بین کمیته امداد و بنیاد مستضعفان صورت می گیرد، گفت: واگذاري خودرو به مددجویان

 
کمیته امداد از تجارب خوب کمیته امداد در اشتغال زایی مددجویان است. 

رئیس کمیته امداد با بیان اینکه همه تلاش ما بر این است که گرهی از مشکلات مددجویان و نیازمندان برطرف شود، افزود: بر اساس

 
این تفاهم نامه، سه هزار خودرو زامیاد در اختیار مددجویان کمیته امداد قرار خواهد گرفت. 

بختیاري ادامه داد: از نظر شرعی و قانونی، این خودرو ها در اختیار مددجویان واجد شرایط قرار خواهد گرفت و اگر در جایی احساس

 
شود که این شخص نیازمند نیست، قرارداد لغو خواهد شد. 

رئیس کمیته امداد خاطرنشان کرد: خودرو ها در سه مقطع در اختیار مددجویانِ معرفی شده قرار خواهد گرفت و هدف ما ایجاد
درآمد باثبات براي سه هزار خانوار تحت پوشش است.



LPG دولت می توانست به جاي افزایش ناگهانی قیمت بنزین سراغ توسعه

برود

منبع: آخرین خبرشماره خبر:  4  |  تاریخ: 1399/07/22

 
 

 
دولت می توانست به جاي افزایش ناگهانی قیمت بنزین سراغ توسعه LPG برود 

فارس/ یک کارشناس انرژي گفت: با استفاده از 6 میلیون تن LPG در خودروها روزانه 25 میلیون لیتر بنزین آزاد می شود که این
میزان معادل بنزین آزاد شده با افزایش ناگهانی قیمت بنزین در آبان سال 98 است. این LPG الان در حال هدررفت در خط لوله
است.طبق محاسبات به ازاي جایگزینی هر 1 میلیون تن LPG به جاي بنزین و گازوئیل در سوخت خودروها حدود 1.5 هزار میلیارد
تومان نصیب دولت می شود. در نتیجه در صورتی که 8 میلیون تن LPG که در حال حاضر در خطوط لوله سوزانده می شود،
جایگزین بنزین شود و در عوض بنزین معادل آن با قیمت بالاتر صادرات شود، حدود 12 هزار میلیارد تومان براي کشور درآمد ایجاد
می کند و مردم نیز می توانند از این سوخت پاك در خودروهاي خود استفاده کنند. همچنین طبق محاسبات بازگشت سرمایه

 
جایگزینی سوخت LPG به جاي بنزین نیز کمتر از 4 ماه است که نشان از اقتصادي بودن این پروژه دارد. 

با این حال مسئولین شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده هاي نفتی معتقدند که افزودن LPG به سبد سوخت کشور توجیه اقتصادي
ندارد. در این راستا براي بررسی دقیق تر درباره اقتصاد استفاده از LPG به عنوان سوخت خودروها، میزگردي با حضور حمیدرضا
صالحی رئیس کمیسیون انرژي اتاق بازرگانی، جواد نوفرستی کارشناس انرژي و رضا رحیمی کارشناس انرژي برگزار شد. مشروح این

 
میزگرد به شرح زیر است: 

 
در کشورهاي CIS ال.پی.جی به عنوان سوخت پاك اتوبوس ها استفاده می شود 

فارس: بنده یک سوال کلی مطرح می کنم اینکه آیا استفاده از ال.پی.جی به عنوان سوخت توجیه فنی و اقتصادي دارد؟ ایجاد صنعت

 
ال.پی.جی چه زیرساخت حقوقی و اقتصادي نیاز دارد؟ 

صالحی: متاسفانه یکی از مشکلات موجود در مسیر توسعه صنعت ال.پی.جی این است که قیمت این حامل انرژي واقعی نیست. البته



این موضوع براي مابقی سوخت ها نیز صدق می کند. به نظر من واقعی سازي قیمت حامل هاي انرژي باید در یک سیر تدریجی
صورت بگیرد. این کار هم مزایایی دارد و هم معایبی که البته معایبش با مدیریت صحیح قابل حل است. آزادسازي قیمت ها حتما باید
به گونه اي برنامه ریزي و اجرایی شود که به صورت موازي قدرت خرید مردم هم افزایش یابد. در حال حاضر چون وزارت نفت
نتوانسته اقتصاد انرژي را در کشور به درستی تنظیم گري کند کسب و کارهاي فراوانی تعطیل شده اند. مثلا همین صنعت ال.پی.جی

 
چرا در کشور شکل نگرفته است؟ 

مدل هاي متفاوتی براي توسعه ال.پی.جی در کشور امکان اجرا دارد. مثلا در حال حاضر در کشورهاي CIS ال.پی.جی به عنوان
سوخت پاك اتوبوس ها استفاده می شود. ولی متاسفانه در کشور خودمان که منابع فراوان ال.پی.جی دارد هنوز استفاده از ال.پی.جی
رسمی نشده است. در حال حاضر تولید ال.پی.جی کشور 10 تا 12 میلیون تن است که حدود 3 میلیون تن آن صادر می شود و

 
متاسفانه مابقی آن در داخل مورد مصرف بهینه قرار نمی گیرد. 

الان قیمت ال.پی.جی خیلی پایین است و این موضوع باعث شده که کسب و کارهایی که می تواند در کنار این صنعت ایجاد شود از
لحاظ اقتصادي به صرفه نباشد. الان در موضوعات بهینه سازي مصرف هم بسیاري از پروژه ها تعریف شده است که به دلیل بی
توجهی پیگیري نمی شود. بعد می گوییم چرا صنعت در کشور شکل نمی گیرد خب دلایلش به اقتصاد انرژي برمی گردد. زمانی
سرمایه به سمت کالایی جذب می شود که آن کالا ارزش داشته باشد. وقتی شما قیمت آن کالا را پایین می گذارید معلوم است که
دیگر براي انجام پروژه هاي بهینه سازي و کارهاي توسعه اي آن انگیزه اي ایجاد نمی شود. در نتیجه اگر ما به سمت واقعی سازي
قیمت حامل هاي انرژي برویم می توانیم کاري کنیم که درآمد حاصل از آن درجیب مردم برود زیرا در این حالت اشتغال صورت می

 
گیرد و کیک اقتصاد بزرگ می شود. 

ما اگر می خواهیم سیاست هاي اقتصاد مقاومتی را اجرا کنیم باید از منابع و ظرفیت هاي کشور به درستی استفاده کنیم. اگر قیمت
ال.پی.جی اصلاح شده و سپس وارد سبد سوخت شود، بخشی از مصرف بنزین و گازوئیل ما کاهش می یابد که ما می توانیم آنها را
صادر کنیم و درآمد ارزي بیشتري را براي دولت به ارمغان بیاوریم. از طرفی با اصلاح قیمت، درآمد ریالی دولت هم افزایش می یابد و
همچنین کسب و کارهاي صنعت ال.پی.جی شکل می گیرد و باعث اشتغال و افزایش درآمد مردم می شود. متاسفانه تصمیم گیران ما
هنوز نتوانسته اند در حوزه ال.پی.جی تصمیمات کارشناسی اتخاذ کنند و نتیجه این می شود که هم اکنون بخشی از ال.پی.جی

 
مصرفی در خطوط لوله در حال هدررفت هستند. 

 
ال.پی.جی در بخش خودروهاي سواري و شخصی نباید توسعه پیدا کند 

فارس: آقاي صالحی اشاره کردند که لازمه ورود ال.پی.جی به سبد سوخت اصلاح قیمت آن است. نظر شما در این باره چیست؟ و چه

 
مدل توسعه اي را براي ال.پی.جی پیشنهاد می دهید؟ 

نوفرستی: به طور کلی عرض کنم که براي اینکه صنعتی توسعه پیدا کند باید ابتدا کسب و کار آن شکل بگیرد. یکی از چالش هاي
فعلی قیمت پایین ال.پی.جی است که باید فکري به حال آن شود. الان قیمت ال.پی.جی، کیلویی 230 تومان است که با این قیمت
کم نسبت به سایر حامل ها نمی توان مدل توسعه معقولی براي این صنعت در نظر گرفت. در حال حاضر بخش عمده اي از ال.پی.جی
به صورت غیرمجاز در خودروها مصرف می شود. به نظر من اگر قرار است گازمایع در بخش حمل و نقل و خودرو استفاده شود، خب

 
این کار را قانونی و مجاز کنید تا نظارت داشته باشید و کارگاه مجاز احداث کنید و ایستگاه مجاز ایجاد کنید. 

به نظر من ال.پی.جی در بخش خودروهاي سواري و شخصی نباید توسعه پیدا کند. بالاخره ما تجربه دهه هفتاد را داریم که آن زمان



هم تصمیم گرفتیم ال.پی.جی را توسعه دهیم اما به خاطر مزیتهایی که ال.پی.جی نسبت به سی.ان.جی در موتور و پیمایش و قدرت و
شتاب خودرو دارد، اگر صنعت ال.پی.جی بدون محدودیت توسعه پیدا کند قطعا سی.ان.جی نابود میشود. فعالان صنعت سی.ان.جی

 
قبلا هم چند نوبت توسط سیاست هاي دولت ضربه فنی شده اند. 

در نتیجه اگر ما کل ظرفیت تولید ال.پی.جی کشور را به بخش حمل و نقل و خودروهاي شخصی اختصاص بدهیم حتما همه مردم
استقبال میکنند اما این اقدام منطقی نیست. اگر ال.پی.جی بخواهد توسعه یابد و جاي سی.ان.جی را بگیرد، هیچ صنعتگري دیگر به
دولت اعتماد نخواهد کرد چون آنها را چندین بار ورشکست کردند. پس صورت مسئله نباید بدین صورت تعریف شود که ال.پی.جی

 
جاي سی.ان.جی را در سبد سوخت بگیرد. 

 
 

 
تصمیمات زنگنه باعث ورشکستگی صنعت سی.ان.جی شد 

نوفرستی: در حوزه سی.ان.جی سیاست هاي غلطی اتخاذ شده است که از جمله آن می توان به افزایش قیمت سی.ان.جی و نزدیک
شدن آن به قیمت بنزین اشاره کرد. در اوایل دهه 90 مصرف سی.ان.جی در کشور 20 میلیون مترمکعب در روز بود ولی در 9 سال
اخیر مصرف داخلی بنزین بیش از 50 درصد رشد کرد اما سی.ان.جی نه تنها رشد نکرد بلکه از 21 میلیون مترمکعب به 18 میلیون

 
مترمکعب رسید و الان تازه به همان رقم قبلی برگشته است. 

سال گذشته در همایش دانشگاه شریف که همه دست اندرکاران سی.ان.جی حضور داشتند و آقاي قاسمی قائم مقام شرکت ملی
پخش هم در جلسه حاضر بودند، گفتیم لازم نیست یک میلیون و 500 هزار خودرو را با بودجه دولتی دوگانه سوز کنیم بلکه کافی
است دولت تنها سیاستگذار باشد و به گونه اي قیمتگذاري کند که براي مردم و بخش خصوصی استفاده از سی.ان.جی صرفه اقتصادي
داشته باشد، آنگاه مردم خود به خود براي سی.ان.جی سوز کردن خودروها اقدام می کنند و اصلا نیازي به صرف بودجه نیست. ایشان

 
هم پذیرفت که به جاي دوگانه سوز کردن رایگان یک و نیم میلیون خودرو باید این اعتماد به مردم و بخش خصوصی داده شود. 

در حال حاضر در اقتصاد ایران سرمایه گذار نگران آینده سرمایه گذاري اش است. در نتیجه لازم است یک خط سیاستی گذاشته شود
و هیچ ریالی هم از بیت المال لازم نیست هزینه شود. فقط کافی اختلاف قیمت بنزین با سی.ان.جی تضمین قانونی شود. آن وقت
سرمایه گذاري که میخواهد روي ساخت مخزن کار کند، روي جایگاه کار کند و حتی من مصرف کننده هم خیالم راحت است که قرار

 
نیست دوباره مثل قبل قیمت سی.ان.جی را به بنزین نزدیک کنند. لذا دیگر لازم نیست 650 میلیون یورو خرج این طرح شود. 

آقاي زنگنه بعد از روي کارآمدن دولت یازدهم اعلام کرد که یکی از برنامه هایش افزایش 50 درصدي سهم سی.ان.جی در سبد حمل



و نقل است. یعنی قرار بود مصرف سی.ان.جی را از 20 میلیون متر مکعب در روز به 30 میلیون متر مکعب برساند. الان عمر دو دولت
در حال اتمام است ولی این رقم از 20 میلیون متر مکعب نهایتا به 22 میلیون متر مکعب رسیده است. اگر همان موقع سر موضوعات
سیاسی و لجاجتها و کارهاي غیرکارشناسی کارت سوخت و سهمیه بندي بنزین را حذف نمیکردند، حتی بدون اینکه هیچ کار دیگري

 
بکنند مصرف سی.ان.جی به 30 میلیون میرسید. 

 
پیشنهاد استفاده از ال.پی.جی در روستاهاي دورافتاده به جاي لوله کشی و گازرسانی 

نوفرستی: در حال حاضر در کشور روستاهایی وجود دارد که هیچ وقت قرار نیست گازرسانی شوند به دلیل فاصله آنها از شبکه
گازرسانی زیاد است و این کار توجیه اقتصادي ندارد. لذا می توان به این مناطق ال.پی.جی رساند. در واقع این افتخار نیست که به 96
درصد کشور گازرسانی شده است چون در خیلی از مناطق اگر دولت ال.پی.جی یا نفت رایگان و یا حتی برق آنها میداد، توجیه

 
اقتصادي بیشتري داشت تا اینکه گازرسانی کند. 

براي انتقال ال.پی.جی به خانوارهایی که گاز ندارند هم باید دولت نظارت صحیحی انجام دهد. سال قبل اخبار 20:30 نشان داد
تانکري در پالایشگاه تهران سوخت گیري کرد اما در میانه راه راننده را تطمیع کردند و به او گفتند محل تحویل بار را تغییر دهد و در

 
نتیجه ال.پی.جی را به محل اصلی خود نبردند. براي حل این قبیل مشکلات، دولت باید ورود کند. 

در همین راستا شرکتهاي توزیع کننده گازمایع اعلام آمادگی کردند که حاضر هستند ال.پی.جی که با کد ملی تحویل گرفته و آن را
به مشترکی که کد ملی و خانوارش مشخص است، تحویل دهند. یعنی روند توزیع کاملا شفاف و قابل ردگیري باشد. در سال 83-82
که من از مدیران بوتان بودم، طرحی براي تامین سوخت 13 روستاي لردگان که در ایام زمستان ارتباطشان با همه جا قطع میشد،

 
ارائه کردند. براي این دو هزار واحد مسکونی مخازن گازمایع تعبیه شد و تانکرها گاز را به این مخازن تزریق میکردند. 

بنابراین من تاکید میکنم دولت فقط باید سازوکار ایجاد کند و بخش خصوصی هم اعلام آمادگی کرده است به صورت تضمینی خانه
به خانه ال.پی.جی را تحویل بدهد. حتی دولت میتواند براي خانوارهاي تحت پوشش کارت اعتباري صادر کند یا هزینه خرید
ال.پی.جی را به شرکتهاي توزیعکننده بدهد و این شرکتها موظف باشند ال.پی.جی را به آنها در موعد مقرر تحویل دهند. نکته مهم

 
آنکه در اینجا مطمئن باشیم این گازمایع، مصرف خانگی دارد و نه اینکه به صورت سوخت خودرو استفاده شود. 

 
هر چه مصرف از بنزین به CNG و از گازوئیل به LPG تغییر کند اقتصادي تر است 

نوفرستی: ال.پی.جی تولیدي در کشور به اندازه اي نیست که بخواهیم آن را در خودروهاي کوچک شخصی یا وانت و تاکسی توسعه
دهیم اما تجربه نشان داده است استفاده آن در اتوبوسها به عنوان جایگزین گازوئیل صرفه اقتصادي بالایی دارد و منافع زیست
محیطی را هم به همراه دارد. واقعیت این است که هر چه مصرف ما از بنزین به سی.ان.جی و از گازوئیل به ال.پی.جی تغییر کند، به
نفع اقتصاد کشور است. ایران فرصتهاي صادراتی زیادي در کشورهاي اطرافش دارد. میتواند بنزین صرف هجویی شده را به عراق،
افغانستان و پاکستان صادر کند و تجارت با این کشورها به مشکل جابهجایی دلار هم مواجه نخواهد شد. زیرا میتوان به صورت

 
چمدانی دلار را به داخل منتقل کرد. 

ولی به هر حال این موضوع باید مشخص شود که سیاستگذار فقط نقش سیاستگذاري خود را ایفا کند و با راه اندازي کسب و کار
اجازه دهد بخش خصوصی و سرمایه گذار کار خودش را انجام دهد. اما اکنون ما نمیدانیم فاصله قیمتی سی.ان.جی با بنزین باقی
میماند یا ممکن است فردا تغییر کند و اعلام شود نرخ سی.ان.جی افزایش مییابد. حتی ممکن است همان طور که بحث برق امید



مطرح شد، ال.پی.جی امید، سی.ان.جی امید نیز به یکباره اعلام شود. این تصمیمات غیرکارشناسی نه تنها ال.پی.جی را توسعه
نخواهد داد بلکه وضعیت را بدتر و بدتر میکند. بنابراین میتوان ال.پی.جی را در جاي خودش و سی.ان.جی هم در جاي خودش توسعه

 
داد. کافی است فقط دولت اجازه فعالیت به نخبگان، استارتاپها و بخش خصوصی بدهد. 

بحث فنی و ایمنی استفاده از ال.پی.جی در خودروها در سایر کشورها مطالعه شده است. در حال حاضر این سوخت در کره جنوبی،
لهستان، ترکیه و ایتالیا مصرف می شود. پژوهش هاي دانشگاهی هلند نشان میدهد در تصادفات اگر خودرو بنزین سوز باشد خطرات
احتمالی بیشتر از خودرویی است که ال.پی.جی سوز است. ال.پی.جی هم مانند بقیه سوختها است و اگر نشت نکند هیچ خطري براي

 
خودرو ندارد. 

 
توسعه LPG نسخه اي خاك خورده که می توانست جایگزین افزایش ناگهانی قیمت بنزین در آبان ماه شود 

فارس: آقاي رحیمی همان سوال قبلی را از شما هم می پرسم. مدل پیشنهادي شما براي توسعه اي ال.پی.جی در سبد حمل و نقل

 
چیست؟ 

رحیمی: من پاسخ به این سوال را با ارائه آمار شروع میکنم. ما سالانه 14 میلیون تن ال.پی.جی در میادین گازي، پالایشگاهها و
پتروشیمی ها تولید میکنیم. برآوردها نشان میدهد از این 14 میلیون تن حدود 700-800 هزار تن نیاز مصرف داخلی است که از این
رقم 500 هزار تن مصارف خانگی را شامل میشود. از سویی آماري وجود دارد که نشان میدهد در حال حاضر مصرف داخلی ال.پی.جی

 
800 هزار تن نیست، 2 میلیون تن است. یعنی یک میلیون تن به صورت غیررسمی در خودروها استفاده میشود. 

همچنین طبق آمار کل صادرات سالانه 5 میلیون تن ال.پی.جی است که البته تحریمها تاثیر مستقیم منفی روي آن میگذارد. زیرا
حمل و نقل ال.پی.جی نیاز به مخازن و کشتیهاي خاصی دارد به همین دلیل تحریم میتواند میزان صادرات این گاز را محدود کند. لذا
8 میلیون تن مازاد داریم که باید فکري براي آن کرد؛ در همین حال بر اساس آماري که باشگاه نفت و نیرو در سال 94 منتشر کرد، با

 
راهاندازي فازهاي پارس جنوبی میزان تولید ال.پی.جی تا سال 1401 به 22 میلیون تن در سال میرسد. 

این 8 میلیون تن ال.پی.جی مازاد در سال، معادل روزانه 35 میلیون لیتر بنزین در یک سال است. حال اگر فقط 6 میلیون تن
ال.پی.جی را در خودورها استفاده کنیم، روزانه 26 میلیون لیتر بنزین صرفه جویی می شود. افزایش قیمت بنزین در آبان 98 فقط 25
میلیون لیتر از مصرف روزانه ما کم کرد. یعنی ما می توانستیم به جاي اینکه حوادث آبان ماه را ایجاد کنیم تا 25 میلیون لیتر در
مصرف بنزین صرفه جویی کرده و آن را صادرات کردیم، همین حدود 6 میلیون تن ال.پی.جی که در حال حاضر وزارت نفت در خط
لوله هدر می دهد را اصلا رایگان به مردم بدهیم و بدین صورت حدود 26 میلیون لیتر بنزین را آزاد کرده و صادر کنیم. همان مقدار

 
درآمد هم نصیب دولت میشد ولی در حال حاضر دولت و وزارت نفت گوش شنوایی ندارند و برنامه ها در حال خاك خوردن است. 

 
روسیه به عنوان اولین دارنده منابع گازي، CNG و LPG را وارد چرخه سوخت کرده است 

 
سوال: علت بروز حوادثی که در خودروهاي ال.پی.جیسوز رخ میدهد، چیست؟ 

رحیمی: در کشور ما جایگاههایی رسمی و مجاز ال.پی.جی سوز کردن خودرو وجود ندارد. براي سوختگیري هم کپسول را برعکس و با
شلنگ سوخت را به مخزن وصل میکنند. لذا ایمنی پایین است. در حالی که استفاده از ال.پی.جی به صورت استاندارد براي محیط
زیست هم منفعت دارد. ال.پی.جی 130 درصد آلاینده هاي ذرات پی.ام کمتري نسبت به گازوئیل دارد، این عدد در مقایسه با بنزین



50 درصد است. براین اساس ال.پی.جی خیلی پاکتر از بنزین و گازوئیل است و در کشورهاي اروپایی ال.پی.جی را با اسم سوخت پاك

 
میشناسند. 

در حال حاضر روسیه هم که مانند ایران سی.ان.جی و هم ال.پی.جی فراوان تولید میکنند، ال.پی.جی را وارد چرخه سوخت کرده است
زیرا بحث امنیت سوخت مطرح است. اگر در ایران هم سبد سوخت متنوع بود در ماجراي آبان سال گذشته تعداد افرادي که از تغییر
قیمت بنزین ناراضی میشدند، کمتر بود. زیرا مثلا افرادي که ال.پی.جی استفاده میکردند، تغییر قیمت در بنزین در زندگیشان اثر نمی

 
گذاشت. 

لذا در بحث توسعه ال.پی.جی، اگر توسعه عمومی مدنظر قرار گیرد، ما با کمبود منابع روبرو میشویم. زیرا ال.پی.جی با موتورهاي
بنزین سوز سازگاري بهتري دارد و حتی دوام موتور و مدت عمرش را 35 درصد نسبت به بنزین افزایش میدهد و استهلاك کمتري
ایجاد میکند. از این رو افراد بیشتري از این سوخت استقبال میکنند. بنابراین اگر این سوخت را توسعه عمومی دهیم همان اتفاقی رخ

 
خواهد داد که در سال 76 اتفاق افتاد. در آن سال هم وقتی استفاده از ال.پی.جی عمومیت پیدا کرد با کمبود روبرو شدیم. 

براین اساس پیشنهاد من این است که در شهرهاي نزدیک پالایشگاهها و بخش حمل و نقل عمومی، خودروها ال.پی.جی سوز شوند.
این طرح پشتوانه مطالعاتی دارد. در حال حاضر 4200 تا 4500 تانکر حمل ال.پی.جی بدون استفاده در کشور وجود دارد که میتوان
از آنها براي انتقال ال.پی.جی از پالایشگاهها به شهرهاي اطرافشان استفاده کرد. احداث جایگاهها را به میتوان به بخش خصوصی
واگذار کرد. منوط به اینکه قیمت توزیع براي بخش خصوصی جذاب باشد. همچنین می توان در مناطقی مانند چابهار که گازکشی
نشده است و به دلیل نگرانی از قاچاق بنزین، بنزین آزاد هم وجود ندارد، ال.پی.جی توزیع شود. براي این کار میتوانیم ال.پی.جی را از

 
عسلویه با کشتیهاي کوچکی که در اختیار داریم به چابهار برسانیم. 

 
بخش خصوصی حاضر است زیرساخت لازم براي توسعه LPG را ایجاد کند 

سوال: مسئولین شرکت پالایش و پخش عنوان میکنند وارد کردن ال.پی.جی به سبد سوخت هزینه بر است. آیا اساسا احداث جایگاه

 
ها کار دولت است یا بخش خصوصی؟ 

صالحی: دخالت دولت در این عرصه در هیچ کجاي دنیا نبوده و نیست. اگر ما آینده نگري داشته باشیم و با توجه به داشته هایمان که
شامل منابع مختلف انواع گاز، بنزین، گازوئیل و برق است، باید سند بالادستی در حوزه انرژي تعریف کنیم. بهتر است براي بیست
سال آینده مطالعه اي صورت بگیرد که بخش اول آن شامل مطالعه تطبیقی با کشورهاي همتراز خودمان باشد و در بخش دوم

 
چشمانداز بیست سال آینده را ترسیم کنیم. 

اخیرا دولت سند راهبرد انرژي را تصویب کرد که پیش از آن ما در سازمان برنامه بودجه آن را نقد کردیم، ولی بدون اینکه نقدهاي ما
تاثیري داشته باشد، همان سند به تصویب هیئت دولت رسید. در این سند مشخص نشده است که در سال 1420 چند درصد
خودروهاي ما باید برقی شود، چند درصد اتوبوسهاي ما ال.پی.جی سوز شود. همچنین این سند آمایش سرزمینی انجام نداده است. در
سند مصوب دولت بحث خودورهاي برقی وجود ندارد و خیلی هم کم به انرژیهاي تجدیدپذیر پرداخته شده است. واقعیت این است که
ما باید به مسئولین پالایش و پخش بگوییم قرار نیست توزیع ال.پی.جی با شما باشد. شما درست سیاست گذاري کنید اقتصاد مسیر

 
خودش را پیدا میکند. 

در آبان سال قبل که بنزین گران شد، اگر ال.پی.جی و سی.ان.جی را توسعه داده بودیم این اتفاقات نمی افتاد زیرا براي مردم گزینه



هاي جایگزین بنزین وجود داشت. دولت پول سرمایه گذاري ندارد و از سال 84 قرار شده است در سرمایه گذاري وارد نشود. لذا اگر
قرار است بخش خصوصی زیرساختها را براي چنین روزي آماده کند بایستی در اقتصاد صنعت ال.پی.جی صرفه ایجاد شود. البته در
حوزه قیمتگذاري بنده معتقدم ابتدا باید قیمت ال.پی.جی به اندازه بنزین و سی.ان.جی افزایش یابد منتها در این قیمتگذاري باید
محاسبات مربوط به سود بخش خصوصی دیده شود تا این صنعت بدون یک ریال بودجه دولتی ایجاد شود. یعنی دولت باید

 
سیاستگذاري کند که فعلا خبري نیست. 

 
 

ببیند ایران در حوزه کسب و کاز رتبه 142 دنیا را دارد. چرا رتبه کشور ما زیر 100 نیست؟ چون شاخصهایی مانند رقابت پذیري و
آزادي تجارت را رعایت نمیکنیم. حرف من این است که اینکه میگویند ال.پی.جی بیشتر از 200 تومان نشود، درست نیست. باید
قیمت ال.پی.جی افزایش یابد تا کسب و کار صرفه اقتصادي پیدا کند و جوانان مردم مشغول به کار شوند. مردم از ما انتظار دارند براي
جوانان کار درست کنیم. ما که نمیخواهیم با سیاستهاي پوپولیستی آنها را فقیر کنیم. نباید از گفتن واقعیت ترسید. اگر قیمت
ال.پی.جی واقعی شود بخش خصوصی وارد میشود و با سرمایهگذاري که انجام میدهد اشتغال ایجاد میکند. هرچه قدر این صنعت
بزرگتر شود به نفع دولت است زیرا میتواند مالیات بیشتري بگیرد. از طرفی جوانان همین مملکت در این حوزه مشغول به کار می

 
شوند و کیک اقتصاد بزرگتر می شود و درآمد مردم افزایش می یابد. 

مقام معظم رهبري ده سال قبل فرمودند به روزي فکر کنید که از شما نفت نخرند. اقتصاد درونزا یعنی چه؟ مردمی شدن اقتصاد یعنی
چه؟ یعنی شما زمینه را آماده کنی تا مردم وارد اقتصاد شوند و دولت فقط سیاستگذار باشد، فقط تنظیم گري کند. زمانی دولت نفت
میفروخت و پولش را توزیع میکرد. این دولت توزیع گرا نام دارد. اما الان نمیتوانیم دولت توزیع گرا داشته باشیم چون امکان فروش
نفت نیست. لذا اکنون ما باید دولت تنظیم گرا داشته باشیم. لذا در حوزه ال.پی.جی و سوخت ما میتوانیم با درپیش گرفتن سیاست

 
درست، صادرکننده بنزین باشیم. چرا باید بنزین را در داخل بسوزانیم؟ 

 
مشکلی براي ساخت تجهیزات لازم براي توسعه LPG نداریم 

 
سوال: در حوزه ساخت تجهیزات مربوط به ال.پی.جی وضعیت صنعت داخل کشور چگونه است؟ آیا توانمندي لازم وجود دارد؟ 

صالحی: ما مشکلی براي ساخت تجهیزات در داخل نداریم اما همه چیز به بازار بستگی دارد. اگر دولت بازار را فراهم کند این مسائل
حل میشود. اگر میخواهیم در دنیا حرفی براي گفتن داشته باشیم و تورم را هم کنترل کنیم، باید موتور تولید راه بیفتد. باید این
نقدینگی 3 تریلیون تومانی وارد موتور تولید شود. اما موتور تولید چه زمانی راه میافتد؟ زمانی که بازار داشته باشیم. بازار 80 میلیون

نفري ایران براي تولید کافی نیست. باید بازار 500 میلیون نفري داشته باشیم. 



براي مثال همین ال.پی.جی باید در بازار عراق راه پیدا کند. خیلی زشت است که الکاظمی به ایران میآید و دست خالی برمیگردد ولی
در سفر به آمریکا 10 میلیارد قرارداد میبندد. ما در جنگ کشته دادیم ولی آمریکا دارد سود میبرد چرا؟ چون مسئولین دولتی مسئله
اقتصاد برایشان مهم نیست. لازمه ورود سرمایه گذار بخش خصوصی به حوزه ساخت جایگاه ال.پی.جی هم اقتصادي بودن قیمت

 
ال.پی.جی است. این کار هم منوط به آزاد کردن نرخ ال.پی.جی است. 

سوال: مشکل این 1.5 میلیون خودرویی که ال.پی.جی سوز هستند و الان با کمبود ال.پی.جی مواجه شده اند چگونه باید حل شود؟

 
به هر حال باید فکري به حال آنها شود. 

صالحی: ما دو راهکار پیشرو داریم. یا ال.پی.جی را با قیمت پایینی به آنها بدهیم و به آنها به اصطلاح اعانه بدهیم و یا اینکه قیمت
ال.پی.جی را اصلاح کنیم تا اقتصاد آن تنظیم شده و کسب و کار آن شکل بگیرد و چه بسا که همین افرادي که الان به قیمت پایین
ال.پی.جی محتاج هستند وارد این کسب و کار شوند و درآمدشان افزایش یابد. حرف من این است که کاري کنیم مردم از اعانهبگیري
فاصله بگیرند. من همیشه میگوییم بین کولبرهاي جوان افرادي هستند که استعداد دارند استاد دانشگاه شوند. اما وقتی دولت گازوئیل
ارزان توزیع میکند، کولبري درست میشود. حال اگر قیمت آن را واقعی کند، از مابه تفاوت واقعی شدن قیمت گازوئیل، میتواند

 
دانشگاهی در کردستان بسازد و آن کولبر جوان استاد دانشگاه و کارآفرین شود. 

کدام بهتر است؟ اینکه گازوئیل ارزان توزیع شود تا افرادي کولبر شوند یا گازوئیل با قیمت واقعی عرضه شود و این شخص کارآفرین
شود. در حال حاضر سیاست هاي ما کاملا ضدتوسعه و به سمت فقیر کردن جامعه است. البته اصلاح قیمت ممکن است تبعاتی را هم
همراه داشته باشد اما قطعا از شرایط فعلی تبعات کمتر خواهد بود. دولت میتواند به 8 میلیون نفري که تحت پوشش بهزیستی و
کمیته امداد هستند کارت انرژي بدهد تا زندگیشان بچرخند ولی بقیه باید کار کنند. این باعث میشود کشور به سمت توسعه برود.
شایسته نیست GDP کشور 80 میلیونی 400 میلیارد دلار باشد که البته با این قیمت فعلی دلار این رقم 150 میلیارد دلار شده

 
است یعنی به اندازه کل فروش شل. 

ما در سایر منابع هم همین سیاست را داریم. الان یک بطري آب معدنی 2500 تومان است اما یک لیتر آب لوله کشی خانه ها 500
تومان است. این هدر دادن منابع است. در بحث گاز هم همین است. ایران به اندازه کل اروپا گاز مصرف میکند. با وجود هزینه زیاد در
عسلویه و پارس جنوبی، باز هم ایران بازیگر اصلی منطقه در حوزه گاز نیست اما ترکیه با انتقال گاز از زیر دریاي سیاه تبدیل به بازیگر

 
اصلی میشود. 

 
مدل توسعه LPG مثل CNG و بنزین نیست که به صورت عمومی توسعه پیدا کند 

 
فارس: آقاي نوفرستی به نظر شما با این یک و نیم میلیون خودرویی که از ال.پی.جی استفاده میکنند باید چه کرد؟ 

نوفرستی: اینکه قرار است ال.پی.جی را به صورت الکترونیکی توزیع کنند، خبر خوبی است. زیرا باید این کار انجام شود. قرار نیست از
بیت المال کالایی به صورت یارانه اي به یکسري افراد خاص داده شود. من این نقد را در مورد سی.ان.جی سوز کردن رایگان خودروها
هم دارم. چرا باید از جیب ما خودرو یک و نیم میلیون نفر دوگانه سوز شوند. درست است که خودروهاي بخش عمومی است اما
درآمدي که توسط صاحب خودرو به دست می آید براي شخص اوست. در نتیجه انگار به او از جیب مابقی مردم پول داده شده است.

 
قیمت ال.پی.جی باید در مقایسه با قیمت سی.ان.جی و بنزین منطقی شود. 



اما یک نکته اي از بحث قبل دارم در خصوص اینکه مسئولین وزارت نفت عنوان میکنند توسعه ال.پی.جی هزینه زیادي دارد. حتما
آنها این تصور را دارند که قرار است در شهر تهران جایگاه احداث کنند. اگر قرار است در اتوبوسها از ال.پی.جی استفاده شود، میتوانند
در جایگاههاي گازوئیل اطراف شهر و در پایانههاي خارج شهر اتوبوسها، جایگاه توزیع ال.پی.جی احداث کنند. قرار نیست به صورت
عمومی در سطح شهر به موازات جایگاه بنزین و سی.ان.جی جایگاه ال.پی.جی بگذارند. همچنین اصلا شما اقتصاد کار را درست کن

 
خود بخش خصوصی براي این کار اقدام می کند. 

به طور کلی پیشنهاد من این است که ال.پی.جی را فقط براي بخش خانگی به صورت کنترل شده، براي اتوبوس ها استفاده کنیم و
مابقی ظرفیت را هم به صورت هدفمند صادرات کنیم. در این رابطه می توان به بخش خصوصی اجازه صادرات داد. یعنی گاز را به

 
قیمت واقعی به بخش خصوصی بدهیم اما اجازه صادرات هم بدهیم. 

اولین اتوبوس گازسوز در ایران در دهه 40 توسط محمود خلیلی ایجاد شد. همان زمان عد هاي میگویند ما نفت داریم چه نیازي به
این کار است. او در پاسخ میگوید من روزي را میبینم که نفت تمام میشود اما این گاز هست. آن زمان بخش خصوصی وارد شده بود
ولی امروز دولت حاضر است روزي 40 میلیون مترمکعب گاز فلر را بسوزاند اما حاضر نیست آن را در اختیار بخش خصوصی بگذارد.
اگر دولت فکر اقتصادي داشته باشد به بخش خصوصی می گوید که نه تنها از شما پول نمی گیرم بلکه اگر کاري کنید که فلر نسوزد

 
مترمکعبی n تومن هم به تو میدهم. 40 میلیون متر مکعب فلر یعنی بیشتر از صادرات روزانه ما به ترکیه. 

بنابراین استفاده از ال.پی.جی در اتوبوس موجب تنوع در سبد سوخت، صرفه جویی در مصرف بنزین و گازوئیل و افزایش امکان
صادرات میشود. ما طرحهاي خوبی هم در این راستا داشتیم. براي مثال سرمایه گذار بخشی خصوصی بود که میگفت حاضر است
موتور خودروهاي پرمصرف را عوض کند اما دولت بنزین صرفه جویی شده از این راه را به من بدهد که خب به این کارها بی توجهی

 
شد. 

 
استفاده از ال.پی.جی به عنوان خوراك پتروشیمی اولویت کوتاه مدت نیست 

 
فارس: نظر شما درباره هزینه و فایده استفاده از ال.پی.جی به عنوان سوخت چیست؟ آیا استفاده از ال.پی.جی صرفه اقتصادي دارد؟ 

رحیمی: من براي پاسخ به این سوال محاسباتی را انجام دادم، به این صورت که اگر تحریم نباشیم و حتی بتوانیم ال.پی.جی را به نرخ
روز صادر کنیم در این شرایط استفاده آن در خودرو اقتصادي تر است. زیرا صادرات ال.پی.جی الان که دوران شیوع کرونا است، هر
تن 280 دلار ارزشگذاري میشود. قبل از دوران کرونا این رقم 400 دلار بود. یعنی صادرات یک میلیون تن ال.پی.جی 400 میلیون
دلار براي ما سود داشت. حال اگر ال.پی.جی را در خط لوله تزریق کنیم (کاري که دولت الان انجام میدهد) در هر تن 2.36 میلیون

 
دلار درآمد خواهیم داشت. 



 
 

استفاده از ال.پی.جی به عنوان خوراك پتروشیمی هم اولویت کوتاه مدت نیست. زیرا پیش بینی میشود حتی اگر امروز شروع به
ساخت پتروشیمی کنیم، تا ده سال آینده قابلیت افتتاح ندارند ولی استفاده از ال.پی.جی به عنوان خوراك حتما باید اولویت بلندمدت

 
باشد. استفاده ال.پی.جی در نیروگاههایی که مازوت استفاده میکنند هم درآمد 17.5 میلیون دلاري در هر یک میلیون تن دارد. 

اما اگر از این ماده به عنوان سوخت خودرو استفاده شود، دو مزیت به همراه دارد: اول اینکه از چیزي که الان فلر میشود میتوان
درآمدزایی کرد و دوم اینکه این کار موجب صرفه جویی در مصرف بنزین و افزایش صادرات خواهد شد. به ازاي هر یک میلیون تن
ال.پی.جی، 5 میلیون لیتر در روز بنزین صرفه جویی میشود که درآمدش حاصله از آن 705 میلیون دلار میشود. بنابراین درآمد

 
استفاده از ال.پی.جی به عنوان سوخت خودرو بیشتر از هر نوع استفاده دیگر است. 

فارس: بنابراین استفاده ال.پی.جی به عنوان سوخت خودرو از زاویه اقتصاد به صرفه است اما آیا از منظر امنیت انرژي به صلاح است

 
ال.پی.جی جایگزین سی.ان.جی شود؟ 

رحیمی: هدف این نیست که ال.پی.جی جایگزین سی.ان.جی شود یا با آن رقابت کند. هدف این است که با هم جایگزین بنزین و
گازوئیل شوند. اگر هم قرار باشد اصلاح قیمتی صورت بگیرد نظر من این است که نرخ ال.پی.جی باید رقمی مابین نرخ بنزین و
سی.ان.جی باشد که از یک طرف سی.ان.جی طرفدارش را از دست ندهد و از طرفی ال.پی.جی جذابتر از بنزین باشد. در خصوص
توانایی ساخت تجهیزات ال.پی.جی هم باید عرض کنم سازنده هاي ایرانی براي کشور ترکیه که 40 درصد خودروهایش سبک آنجا

 
ال.پی.جی استفاده میکنند، کیت و مخزن میسازند. 

 
به پیج اینستاگرامی «آخرین خبر» بپیوندید 
instagram.com/akharinkhabar



ایجاد کارگاه هاي تولیدي در دستور کار بسیج سازندگی استان سمنان است

منبع: تسنیمشماره خبر:  5  |  تاریخ: 1399/07/22

گروه استان ها- رئیس سازمان بسیج سازندگی استان سمنان گفت: ایجاد کارگاه هاي تولیدي از اولویت هاي بسیج سازندگی
این استان است.

گروه استان ها- رئیس سازمان بسیج سازندگی استان
سمنان گفت: ایجاد کارگاه هاي تولیدي از اولویت هاي

 
بسیج سازندگی این استان است. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از سمنان، مهدي کاشفی بعد
از ظهر امروز در دیدار با مدیران یک کارخانه تولیدي کفش
در مهدیشهر اظهار داشت: تحقق شعار سال به نام جهش
تولید مستلزم همکاري و حمایت همه جانبه از
تولیدکنندگان و صاحبان واحد هاي تولیدي و مشاغل

 
کوچک و بزرگ است. 

وي افزود: سازمان بسیج سازندگی استان سمنان ایجاد کارگاه هاي تولیدي را با هدف افزایش تولید در دستور کار خود قرار داده است.

 
پروانه استاندارد 102 واحد تولیدي و خدماتی در آذربایجان غربی ابطال و تعلیق شد 

 
68میلیارد تومان تسهیلات بانکی به واحدهاي تولیدي استان بوشهر پرداخت شد 

 
کمبود نقدینگی و سرمایه در گردش از مشکلات اصلی واحدهاي تولیدي قزوین است 

رئیس سازمان بسیج سازندگی استان سمنان بیان کرد: حمایت و ایجاد مشاغل خانگی و فراهم کردن بسترهاي لازم براي اینگونه

 
اشتغال ها از اولویت هاي این سازمان با هدف افزایش و تقویت اشتغال در سطح استان سمنان است. 

 
کاشفی گفت: با ایجاد و توسعه اشتغال خانگی در مناطق و محلات کم برخوردار نیز کسب و کار و معیشت مردم رونق می یابد. 

وي آمادگی سازمان بسیج سازندگی استان سمنان را براي انعقاد تفاهم نامه با واحد هاي تولیدي براي ایجاد کارگاه هاي براي تولید

 
در محلات کم برخوردار اعلام کرد. 

حسینی مدیر کارخانه کفش بهمن مهدیشهر نیز در این دیدار برون سپاري تولید و ایجاد اشتغال خانگی را از سیاست هاي این واحد

 
تولیدي عنوان کرد. 

وي افزود: با تولید محصولات جدید در آینده اي نزدیک در این واحد تولیدي زمینه ایجاد اشتغال نیز بیش از گذشته فراهم می شود.



امضاي تفاهم نامه سه جانبه کمیته امداد، سایپا و صندوق امید

منبع: موجشماره خبر:  6  |  تاریخ: 1399/07/22

 

 

 



 

 

 

 



 

 

 

 



 

 

 

 



 

 

 



 



امضاي تفاهم نامه کمیته امداد با پست بانک و شرکت سایپا و صندوق کارآفرینی

امید

منبع: دانشجوشماره خبر:  7  |  تاریخ: 1399/07/22

 
عکس: تقوي سادات حیدري 

  

  

  

  



  

  



تهیه کننده شهرزاد: پرونده سازي کردند

منبع: آخرین خبرشماره خبر:  8  |  تاریخ: 1399/07/22

 
تهیه کننده شهرزاد: پرونده سازي کردند 

شرق/متن پیش رو در شرق منتشر شده و انتشار آن به

 
معنی تایید تمام یا بخشی از آن نیست 

تهیه کننده سریال شهرزاد گفت: نمی دانم چه دفاعی کنم،
چون نمی دانم چه پرونده اي دارم چراکه اصلا پروند ه اي
ندارم و این پرونده نیست، من با موجودیت واقعی سروکار
ندارم. این بوي تعفن پرونده سازي است که بلند شده. به

گزارش میزان، دیروز در چهارمین جلسه رسیدگی به اتهامات محمد امامی و 33 متهم دیگر پرونده به ریاست قاضی مسعودي مقام،
متهم امامی در جایگاه قرار گرفت و گفت: در ابتدا سخنم با اهالی رسانه است. بدیهی ترین خواسته من این است که به همان میزان
که کیفرخواست را پوشش دادید دفاعیات من را نیز پوشش دهید. بزرگ ترین مشکل من در این چند سال بایکوت رسانه اي بوده

 
است. 

متهم امامی گفت: در ادامه از ظلم بزرگی که در حق بازیگران شریف سریال شهرزاد شد و از آنها به دلیل همه توهین هایی که به
خاطر من صورت گرفته بود، با تمام وجود عذرخواهی می کنم. او بیان کرد: از سال 90 تا 98 وام تولیدي و ارز دولتی نگرفتم. این
متهم گفت: اردیبهشت سال 96 پس از شش ماه سخت در زندان در دانشگاه تورنتو وقتی از علت بازداشت من پرسیده شد، گفتم که
قوه قضائیه با عدالت کارش را انجام می دهد و غیرتم اجازه نداد که بی اخلاقی عده اي را به نام کشور حساب کنم و حیثیت نظام و

 
ایران لکه دار شود. 

متهم امامی گفت: هرچیزي تاریخ مصرف دارد کمی این شانتاژ ها نخ نما شده است. او خطاب به نماینده دادستان افزود: اگر من حقی
بر گردن بیت المال دارم تو به باور و اعتقاد مردم بدهکاري. در ادامه متهم امامی به ادامه دفاعیات خود پرداخت و گفت: دروغ ها را

 
بیجا، جابه جا نکنید، نشر اکاذیب و اتهام بی دلیل حکم تولد یک شایعه را دارد. 

در ادامه متهم خطاب به قاضی مسعودي مقام گفت: گزارش ضابطین درباره یک موضوع مشترك در پرونده من با یکدیگر متفاوت

 
است. 

امامی ادامه داد: در مقابل همین تریبون تقاضا می کنم پرونده من کارشناسی شود و تقاضاي اجراي عدالت دارم. متهم امامی گفت:

 
من دو بار آمدم دفتر شما آقاي مسعودي مقام؛ اما شما حتی یک دقیقه هم به من اجازه صحبت ندادید. 

 
قاضی مسعودي مقام گفت: صحبت و بیان دفاعیات باید در جلسه رسیدگی در دادگاه باشد. 

قاضی مسعودي مقام خطاب به متهم امامی گفت: شما می توانید دفاعیات خود را مطرح کنید؛ براي مثال بگویید که علیه من
سندسازي شده است، اما نمی توانید کلی گویی کنید؛ پرونده قضات متعدد داشته و آقاي قهرمانی به عنوان نماینده دادستان باید از
کیفرخواست دفاع کند و ممکن است شما به ادله مطرح شده از جانب او ایراد بگیرید بنابراین می توانید یک به یک این ایرادها را در
قالب دفاعیات خود مطرح کنید. رئیس دادگاه اظهار کرد: اگر وارد شوید و توضیح دهید که چقدر مستندات دارید و چه دلایلی را ارائه

می دهید، مفید است. 



متهم امامی گفت: از بنده نخواهید که جزء به جزء وارد شوم آقاي قهرمانی دروغ گفته و مسائل کلی تر را نیز مقرون به واقع نمی

 
گوید. 

رئیس دادگاه اظهار کرد: ما بر اساس کیفرخواست اقدام می کنیم. رئیس دادگاه در این بخش از جلسه اظهار کرد: در پرونده کارکنان
بازرسی در باب ارتشا و... مخاطب شما هستید، ادعاهایی پیرامون همکاري برخی با شما مطرح است و شکایت ناظر به شما و دیگر
افراد است. در تحقیقات مقدماتی آقاي استیجانی و... مطالبی را گفتند و اگر لازم باشد مستنداتی که شاید برخی به شما منتسب

 
باشد، ارائه خواهد شد. 

متهم امامی گفت: املاکم در بهترین نقاط تهران و لواسان را به نام بانک زدم. بنده در سال 95 در جشنواره کن بودم که رئیس شعبه
اسکان بازداشت شد. در تیر ماه نیز زاهدي بازداشت شد و در مرداد ماه نیز خانواده غندالی بازداشت شدند. مهر نیز خودم بازداشت

 
شدم و سپس آزادم کردند و به کانادا رفتم و بازگشتم در نتیجه هیچ دلیلی نداشت تا با این لباس در اینجا حاضر باشم،. 

 
متهم امامی عنوان کرد: من و حاجیان از آقاي قهرمانی شکایت کردیم. 

رئیس دادگاه اظهار کرد: زمانی که شما دفاعتان روند منطقی داشته باشد پاسخ نیز دارد، شما بگویید این تسهیلات که در بند بند

 
کیفرخواست آمده، پاسختان چیست و نماینده دادستان نیز باید توضیحات خود را ارائه دهد. 

متهم امامی بیان کرد: بهترین املاك من را بانک در بهترین نقاط در اختیار داشت، اما پاي گران نمایی را وسط کشیدند و کارتون

 
خواب ها را به من چسباندند. 

 
متهم امامی در ادامه گفت: ارزش املاك من چندین برابر بدهی هایم است. 

 
آقاي قاضی فایل صوتی جلسه بانک را بشنوید 

در ادامه متهم محمد امامی گفت: فایل صوتی اي در اختیار دارم که از جلسه مدیران بانک سرمایه و با حضور بنده بوده است. در این
فایل صوتی بنده گفته ام اگر حق الناسی گردنم است بدون پیش شرطی آن را پرداخت می کنم اما به من گفتند ملک هایت را به تو
پس نمی دهیم؛ آقاي قاضی از شما می خواهم این فایل را بشنوید و جمع بندي کنید. همین را به عنوان دفاع آخرم بپذیرید. در ادامه

 
محمد امامی خطاب به نماینده دادستان گفت: وصول اسناد بانک را به من نشان دهید، من کجا باید هزینه می کردم؟ 

قاضی مسعودي مقام در پاسخ به او گفت: وقتی تسهیلاتی به شما مربوط نبوده و آن را به شما منتسب کردند شما می توانید مدرك

 
آن را ارائه دهید و هرکدام ابهام داشت می توان به کارشناسی داد که کارشناسی هم آن را حسابرسی می کند. 

متهم امامی به ادامه دفاعیات خود پرداخت و گفت: از آقاي قهرمانی می خواهم که مشخص کنند آیا بانک از این وام و معاملات سود
برده است یا خیر و آن را نشان دهند. متهم امامی ادامه داد: این رقم تسهیلات در مقابل گردش مالی شرکت هاي من اعم از بازرگانی

 
و فرهنگی، آیا 20 درصد از کل سرمایه گذاري من بوده است؟ 

این متهم افزود: باعث تأسف است که هر طرح، نامه نوشته شده، هر محصول نفتی و هر محصول تولیدي که در طول عمر کاري خودم

 
انجام دادم جرم تلقی شده و با سیاه نمایی خدمات کارآفرینی من، خوراکی براي رسانه ها ایجاد می کنید. 

 
دختر 14ساله که پول به حسابش ریخته شده کیست؟ 

متهم امامی گفت: جلسه قبل نماینده دادستان گفت بنده وام گرفته ام و به حساب هنرپیشه اي ریختم در حالی که با من قرارداد
نداشته است، حال می خواهم بدانم آیا شما قراردادي از من خواستید که من به شما ندادم؟ همچنین بگویید آن دختر 14 ساله که
پول به حسابش ریخته شده است، کیست؟ این دختر، دختر مدیر مالی بنده هستند و من حق دارم به حساب دیگري پول واریز کنم و

 
این براي من منع قانونی ندارد. 

 
متهم امامی گفت: من در قالب بازرگانی عام، تسهیلات اخذ کردم و هر کاري می توانستم با این پول انجام دهم. 

 
قاضی گفت: چه میزان تسهیلات اخذ کردید؟ 

 
این متهم گفت: نمی دانم. 

 
قاضی مسعودي مقام گفت: تحت چه عنوانی این تسهیلات را اخذ کردید؟ 

متهم امامی گفت: تحت عنوان شرکت سون که عضو هیئت مدیره آن بودم این تسهیلات ر ا اخذ کردم؛ شرکت سون 20 میلیارد



 
تومان سرمایه داشت و می توانست تا 200 میلیارد تسهیلات بگیرد و وثایق کافی هم داشته است. 

 
قاضی مسعودي مقام از متهم امامی پرسید: در روز تسهیلات، سپرده را تأمین کردید؟ 

 
متهم امامی پاسخ داد: بله. 

 
قاضی در ادامه پرسید: حساب بانکی را چه زمانی باز کردید؟ 

 
این متهم گفت: حساب ما در قشم بود، اما شعبه قشم کد اعتباري نداشت لذا به شعبه اسکان فرستادند. 

قاضی مسعودي مقام خطاب به متهم امامی گفت: شما گفتید که 20 میلیارد سپرده قبل از تسهیلات داشتم و 50 میلیارد هم میزان

 
تسهیلات بود؛ وثایق آن چه بود؟ 

امامی گفت: سپرده نقدي 20 میلیاردي و پنج میلیارد نیز سپرده از محل تسهیلات که آقاي قهرمانی گفت این میزان را هادي رضوي

 
تأمین کرده است. 

متهم امامی در ادامه گفت: من وامم را به خاطر پدرم تسویه کردم وگرنه نمی کردم؛ چراکه همه زندگی من پدرم است و من با اکراه
این کار را کردم. این بوي تعفن پرونده سازي است که بلند شده. او خطاب به قاضی مسعودي مقام گفت: شجاعت شما در این است

 
که بگویید در این صد آدم که محکوم کردم راجع به یک نفر اشتباه کردم، من یک ریال به فرهنگیان بدهکار نیستم. 

رئیس دادگاه خطاب به متهم امامی گفت: شما دوست دارید حرف هایی بزنید که مستندي براي آن نیست. 50 میلیارد گرفته اید که

 
می گویید سپرده و وثیقه داشته اید، می گویم نحوه پرداخت چیست که می گویید غندالی کار را خراب کرد. 

متهم امامی بیان کرد: من به بیت المال یک ریال بدهکار نیستم که هیچ، طلبکار نیز هستم و حاضرم این ادعا را اثبات کنم، بهترین

 
ملک را دادم و سون را تسویه کردم، من به بانک علاوه بر ملک پول نیز دادم. 

در ادامه وکیل مدافع متهم امامی به دستور قاضی مسعودي مقام در جایگاه قرار گرفت و با قدردانی از ریاست دادگاه گفت: دیروز
توانستم شش جلد پرونده را کپی کنم و زمینه دسترسی من به اسنادي که قابل انتشار بودند، فراهم شد. وي در ادامه بیان کرد: ما در

 
شعبه 3 بازپرسی سه شکایت مطرح کردیم که یکی مربوط به سفید امضا بودن و سوء استفاده از اسناد بانکی است. 

وکیل مدافع متهم امامی گفت: من به همه می گویم که تفکر آقاي مسعودي مقام را در مبارزه با فساد اقتصادي همه جانبه ببینید،
من به آقاي سمیعی گفتم که نسبت به این اسناد ایراد داریم و همان اجازه دیروز شما براي من صدق بود و شرمنده مدیر دفتر و

 
کارمندتان شدم که تا آخر وقت ماندند. 

وي بیان کرد: من علیه هیچ بانکی در جمهوري اسلامی طرح دعوي نکردم، وقتی که وارد شدم کارشناسی یک نفره نظر داده بود و
وارد کارشناسی سه نفره شده بود، متوجه شدم اسنادي که بانک سرمایه به کارشناسی یک نفره دادند، با اسناد دیگر تطابق ندارد و
متوجه شدم وسط اسناد سفید امضا پرانتز باز کردند، من اسناد را از اول کپی گرفتم و اکنون در هیئت هفت نفره است. وي افزود: اگر
من خاطره اي از دوره قضائی گفته ام و گفتم نوجوان عدلیه به این دلیل است که ما همه روزي نوجوان عدلیه بوده ایم و این عنوان را

 
براي شما نیز استفاده کردم. ما اینجا آمدیم تا دفاعیات خود را در برابر ارزیابی سه قاضی عادل بگذاریم. 

وکیل مدافع متهم امامی گفت: دیروز بحث اسپرسو مطرح شد، من خواهش می کنم وارد این حواشی نشوید. وي ادامه داد: یکی از

 
چیز هایی که باعث شد در رسانه حرف بزنم، به دوره دادسرا ربط دارد و نه دادگاه. 

وکیل مدافع متهم امامی گفت: غیر از گزارش هاي وزارت اطلاعات شش جلد را به من دادند، ما شکایت کردیم و گفتیم قرارداد هاي

 
بانک سرمایه سفید امضا بوده و در برخی جاها دست برده اند و برخی جا ها نیز سفید است و محل مصرف مشخص نبوده است. 

وکیل مدافع متهم امامی گفت: من تاکنون اصول اسناد بانک سرمایه را ندیده ام، از طرفی اراده بانک ها بر انجام مشارکت نیست و
هیچ بانکی دنبال ضرر نیست، استدعا دارم نماینده بانک سرمایه اصول اسناد را بیاورد و به شما بدهد و شما نیز نامه بزنید و هر سه
پرونده شعبه 89 را نیز ببینید. امروز از شما تشکر می کنم که چشمان مرا به بخشی از اسناد باز می کنید؛ چرا که ما شکایتی مبنی بر

 
جعل و استفاده از سند مجعول و سوء استفاده از اسناد از بانک سرمایه کرده ایم. 

رئیس دادگاه در ادامه گفت: در رابطه با سون توضیح دهید شما مدعی هستید این قرارداد ممکن است جعلی باشد. وکیل متهم امامی

 
گفت: بله صددرصد جعلی است. وي افزود: من دلم می خواهد امروز تا آخر شب صحبت کنم. 

وکیل مدافع بانک سرمایه ضمن قرار گیري در جایگاه گفت: به حکم انصاف و اخلاق لازم است تا مطالبی را بگویم و لازم است مراتب



قدردانی بانک سرمایه و شرکت توسعه ساختمان بانک سرمایه از زحمات، دلسوزي و شجاعت آقاي قهرمانی را عرض کنم که شجاعانه
ایستادند، اما آقاي امامی موضوع را شخصی کردند. لازم است به ایشان بگویم که به جاي نوشیدن جام شوکران منابع مالی تاراج رفته
بانک سرمایه را بازگردانید و باید بگویم سناریویی که نوشتید، مربوط به سالن تئاتر بود و نه سالن دادگاه. در ادامه نماینده دادستان

 
ضمن قرارگیري در جایگاه گفت: بدوا به دادگاه به جهت اینکه امامی از اول تا آخر حرف هاي پراکنده اي را زدند، عرض می کنم. 

قاضی خطاب به نماینده دادستان گفت: موضوعات شخصی نیست. قهرمانی گفت: باید درخصوص پرونده موضوع به موضوع صحبت
می کردند، درخصوص سون ادعا کردیم که 50 میلیارد به صورت نامشروع تحصیل شده و ادله را نیز آورده ایم، از طرفی تسویه در
توسعه ساختمان است که جرائم متعددي رخ داده. نماینده دادستان گفت: صرف نظر از تسویه ها، 50 میلیارد اخذ مجرمانه تسهیلات
توسط امامی را بررسی می کنیم. قهرمانی عنوان کرد: امامی صلاحیت دریافت این 50 میلیارد را نداشته و مالیات نداده است. پنج
میلیارد فروش خالص ارائه دادند. در حالی که صورت مالی اي که به بانک ارائه دادند، 109 میلیارد بوده است و شرکت در روز

 
تسهیلات افتتاح حساب کرده است. 

نمایندگان 19 رسانه براي پوشش خبري جلسه امروز دادگاه محمد امامی دعوت شده بودند که نمایندگان خبرگزاري صدا و سیما،
شبکه خبر، باشگاه خبرنگاران، ایلنا، تسنیم، مهر، نسیم، جام جم، جوان، آنا، دانا، رکنا و موج به منظور پوشش خبري چهارمین جلسه

 
رسیدگی به اتهامات محمد امامی و 33 متهم دیگر در جلسه امروز دادگاه حضور داشتند. 

در جریان برگزاري دادگاه محمد امامی و دیگر متهمان در نوبت بعدازظهر، قاضی مسعودي مقام از قهرمانی، نماینده دادستان خواست

 
در جایگاه قرار گیرد و به ادامه توضیحات خود بپردازد. 

 
به پیج اینستاگرامی «آخرین خبر» بپیوندید 
instagram.com/akharinkhabar



اعضاي ستاد انتخاباتی روحانی در شستا به کار گرفته شدند+ اسناد

منبع: بلاغشماره خبر:  9  |  تاریخ: 1399/07/22

 
 

به گزارش بلاغ، علی خضریان، در خصوص "" به کارگیري اعضاي ستاد انتخاباتی رئیس جمهور در هیأت مدیره شرکت هاي
زیرمجموعه شستا"" گفت: در حالی که کشور در شرایط اقتصادي سختی به سر می برد؛ در ایامی که بیماري کرونا به بسیار از شغل
ها آسیب وارد کرده و باعث تعطیلی مشاغل و بیکاري افراد زیادي شده است، مدارکی به دست بنده رسیده که نشان می دهد شماري
از اعضاي ستاد انتخاباتی آقاي حسن روحانی با دستور معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در شرکت هاي زیر مجموعه شستا به
کار گیري شده اند این در حالی است که آمارها نشان می دهد حدود 30 درصد از جوانان کشور بیکار هستند که بسیاري از این

 
جوانان تحصیل کرده و متخصص، می توانستند واجد شرایط جذب در برخی شرکت هاي دولتی باشند. 

سخنگوي کمیسیون اصل نود قانون اساسی در ادامه گفت: با توجه به اینکه به کارگیري افراد در مشاغل تخصصی و مدیریتی، نیازمند
داشتن تخصص، تجربه و سوابق شغلی موثر و مرتبط می باشد سوال بنده از وزیر محترم تعاون، کار و رفاه اجتماعی این است که
اعضاي کمیته جوانان و دانشجویان ستادهاي انتخاباتی جناب آقاي روحانی با کدام سابقه موثر شغلی، براي جذب در مشاغل کلیدي و
هیأت مدیره بزرگترین و مهمترین هلدینگ ها و شرکت هاي اقتصادي و تولیدي کشور (زیر مجموعه هاي شرکت سرمایه گذاري
تامین اجتماعی) معرفی شده اند؟ آقاي شریعتمداري که مدعی شفافیت در وزارتخانه تحت امرشان و بخصوص شرکت هاي شستا
هستند آیا حاضر به شفاف سازي در خصوص جذب بدون ضابطه این افراد نیز هستند؟ آیا چنین امکانی براي سایر جوانان کشور هم

 
فراهم می باشد؟ آیا این مصداق اتمّ بی عدالتی و تخلف آشکار مدیریتی نیست؟ 

این نماینده مجلس افزود: آقاي شریعتمداري به عنوان وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی؛ که متولی اشتغال در کشور است چه پاسخی

 
به خیل جوانان بیکار در کشور خواهد داشت و این اقدام خود را چگونه توجیه می کند؟ 

وي گفت: در چنین شرایطی که مسائل اقتصادي اولویت اول کشور است و اقشار مختلف مردم با مشکلات عدیده معیشتی و بیکاري
دست و پنجه نرم می کنند و هر روز هم این فشار در حال افزایش است و مردم زیر فشار اقتصادي در حال له شدن هستند، با پشتوانه



کدام تصمیم کارشناسی شده در سال پایانی دولت اقدام به معرفی جوانان عضو ستاد انتخاباتی آقاي روحانی جهت عضویت در هیات

 
مدیره شرکت هاي بزرگ اقتصادي کرده اید؟ 

خضریان تصریح کرد: به استناد لیست ها و مدارك موجود این افراد با امضاي جناب محمد کبیري معاون وزیر تعاون، کار و رفاه
اجتماعی به شستا معرفی شده اند، درخواست بنده از وزیر محترم این است که در خصوص به کارگیري این افراد در چنین پست هاي

 
مهمی شفاف سازي صورت گیرد. 

 
 

 
 



 
 

 
 

 
 



 
 

 
 

انتهاي پیام/ك



صرفه جویی سالانه 500 میلیون مترمکعب گاز با اصلاح و بهینه سازي موتورخانه

ها

منبع: خبرگزاري صنایعشماره خبر:  10  |  تاریخ: 1399/07/22

مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران از صرفه جویی سالانه 500 میلیون مترمکعب گاز با اصلاح و بهینه سازي موتورخانه ها خبر
داد. نوشته صرفه جویی سالانه 500 میلیون مترمکعب گاز با اصلاح و بهینه سازي موتورخانه ها اولین بار در خبرگزاري

صنایع. پدیدار شد.

 
مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران: 

صرفه جویی سالانه 500 میلیون مترمکعب گاز با اصلاح و بهینه

 
سازي موتورخانه ها 

مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران از صرفه جویی سالانه 500 میلیون

 
مترمکعب گاز با اصلاح و بهینه سازي موتورخانه ها خبر داد. 

 
مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران از صرفه جویی سالانه 500 میلیون مترمکعب گاز با اصلاح و بهینه سازي موتورخانه ها خبر داد. 

 
صرفه جویی گاز 

به گزارش خبرگزاري صنایع، حسن منتظرتربتی در آیین رونمایی از طرح ملی بهینه سازي موتورخانه واحدهاي مسکونی و تجاري،

 
اظهار داشت: 

بهینه سازي مصرف انرژي عملا خارج از حیطه وظایف وزارت نفت و شرکت ملی گاز است و این موضوع باید توسط مصرف کنندگانی
همچون نیروگاه ها و صنایع دنبال شود، با این حال با وجود توسعه پارس جنوبی، این توسعه به تنهایی پاسخگوي نیاز مصرف نیست و

 
اگر مصرف کنترل نشود، نمی توان نگران تامین گاز نبود. 

وي در ادامه افزود: به همین دلیل بود که از ابتداي امسال در نشست هایی با حضور وزیر نفت تصمیم گرفته شد به موضوع بهینه

 
سازي نیز ورود و از ظرفیت بند "ق" استفاده کنیم که یکی از این بخش ها بهینه سازي مصرف موتورخانه ها بود. 

 
کاهش مصرف سوخت 

 
معاون وزیر نفت در ادامه تصریح کرد: 

شاید ورود ما به این موضوع به عنوان فروشنده معنادار نباشد اما به عنوان مسئولیت اجتماعی به این موضوع پرداختیم چون طبق
بررسی کارشناسان اگر در موتورخانه ها در بخش هاي سرویس و تنظیم مشعل، عایق کاري تأسیسات و نصب دستگاه ضدرسوب



مغناطیسی ارزیابی، اصلاح و بهینه سازي انجام شود 10 درصد صرفه جویی معادل حدود 500 میلیون مترمکعب در سال صرفه جویی

 
می شود. 

 
  

 
تربتی با بیان اینکه این کار زمان بر نیست و براي مشترکان رایگان است و هزینه هاي آنها را هم کاهش می دهد، افزود: 

مسئولیت اجتماعی ما حکم می کرد به موضوع ورود کنیم و با این کار هم مصرف سوخت کاهش می یابد و هم از محیط زیست

 
حفاظت می شود. 

 
اجراي طرح ملی بهینه سازي موتورخانه 

 
وي با اشاره به نحوه اجراي این طرح، گفت: 

ما به دنبال این بودیم که ضمن افزایش کارایی براي مردم، اشتغال ملی هم ایجاد شود، به همین دلیل این موضوع با اتحادیه

 
شوفاژکاران و چند شرکت مطرح شد و کار با همکاري آنها انجام می شود. 

 
مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران در توضیح چگونگی اجراي طرح ملی بهینه سازي موتورخانه واحدهاي مسکونی و تجاري، بیان کرد: 

سامانه اي ایجاد شده و مشترکانی که خواستار اصلاح موتورخانه هستند می توانند در آن اعلام آمادگی کنند، مجریان کار هم می

 
توانند در این سامانه مشتري یابی کنند و مشخصات خودشان و مشتریان را در سامانه براي انجام کار ثبت کنند. 

 
صرفه جویی در مصرف گاز 

تربتی در ادامه تصریح کرد: تعمیرکار موتورخانه می تواند در این سامانه با مالک موتورخانه قرارداد ببنددند، از این بابت که مسئولیت
تعمیر را به عهده بگیرد و اصلاح و بهینه سازي به درستی انجام شود و مالک هم اجازه می دهد این کار انجام شود و خود را به شرکت
هاي گاز استانی معرفی می کنند، نماینده شرکت گاز نیز تایید می کند که چه اصلاحاتی نیاز است و پس از انجام کار هم این نماینده

 
از اصلاحات بازدید و آن را تایید می کند. 

معاون وزیر نفت با بیان اینکه 3 کار اصلاحی شامل تنظیم مشعل، نصب رسوب گیر و عایق کاري می تواند تقریبا 10 درصد در مصرف

 
گاز موتورخانه صرفه جویی ایجاد کند، گفت: 

 
براي اجراي این طرح حدود 6000 میلیارد تومان فراهم کرده ایم. 

 
صاردات و رشد مصرف گاز 

 
تربتی در خصوص آخرین آمار صاردات و رشد مصرف گاز در کشور اذعان داشت: 



با وجود آنکه در شروع سال جاري شاهد قطع صادرات گاز به ترکیه به خاطر اشکال در خط لوله صادراتی بودیم، اما در ادامه با
برقراري مجدد صادرات گاز به ترکیه و همچنین با ادامه صادرات گاز به عراق، همص اردات متوقف مانده جبران شد و هم در مجموع

 
صادرات از ابتداي سال جاري تاکنون، رشدي 2 درصدي نسبت به صاردات گاز در سال گذشته داشته ایم. 

در بخش صنایع عمده در مصرف گاز شاهد رشد 6 درصدي و در بخش خانگی و تجاري شاهد رشد 13 درصدي در سال جاري نسبت
به سال گذشته هستیم که میزان رشد رد بخش خانگی و تجاري، بیش از حد انتظار بوده؛ همچنین در بخش نیروگاهی نسبت به سال

 
قبل 5 درصد در تأمین گاز افزایش داشته ایم. 

 
مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران با بیان اینکه از ابتداي دولت تا امروز به 18 هزار روستا گازرسانی شده، گفت: 

گازرسانی به 4 هزار روستا در دست انجام است و از ابتداي سال جاري تا امروز به 1000 روستا گازرسانی شده و پیش بینی می شود

 
تا پایان سال به 2000 روستاي دیگر نیز گازرسانی شود. 

 
گازرسانی به زاهدان از نظر شبکه گذاري به پیشرفت 90 درصدي رسیده است. 

 
تکمیل گازرسانی 

تربتی با بیان اینکه "متوسط زمان رسیدن گاز به یک مرکز استان تا تکمیل گازرسانی به آن 15 سال است اما در خصوص زاهدان 4

 
ساله در حال تکمیل گازرسانی هستیم، گفت: 

حدود 40 درصد المک گذاري در شهر زاهدان انجام شده و به پیمانکاران اعلام کرده ایم که باید ماهانه 10 درصد در المک گذاري
پیشرفت داشته باشیم و هدفگذاري کرده ایم که تا دي ماه پیشرفت المک گذاري به 80 درصد برسد و تا پایان سال جاري شاهد

 
تکمیل المک گذاري باشیم. 

 
معاون وزیر نفت با بیان اینکه در بحث صادرات گاز، یکی از مسائل آمادگی ما و دیگري بحث تقاضا است، گفت: 

از لحاظ شبکه و طراحی آن ما آمادگی کامل براي صادرات گاز به کشورهاي همسایه داریم و اکنون به عراق و ترکیه گاز صادر می

 
کنیم اما مشتریان جدید باید تمایل داشته باشند تا از ما گاز بخرند. 

باید در مسئله گاز به بخش هاي مختلف مصرف براي درآمدزایی توجه داشته باشیم و بعضا بخش هاي دیگر از صادرات نیز درآمدزایی
بیشتري دارند که در این خصوص می توان به تزریق گاز به چاه هاي نفتی، تخصیص گاز به پتروشیمی و تخصیص گاز به صنعت اشاره

 
کرد. 

 
نحوه تخصیص گاز 

 
تربتی پیرامون اینکه آیا برنامه اي مدون و کارشناسی شده براي نحوه تخصیص گاز در کشور وجود دارد، گفت: 

اینکه می گوییم تخصیص گاز ابعاد مختلفی در کشور ما دارد یک شانس براي کشور است و اگر بازار صادراتی و اهداف صادراتی محقق



 
نشد، گاز در عسلویه نمی ماند و می توانیم به انتخاب هاي متعددي که داریم گاز تخصیص دهیم. 

اختیار صد در صدي صادرات گاز با ما نیست چرا که این موضوع دو طرف دارد، اما تخصیص گاز به پتروشیمی ها و صنایع با ماست و

 
در جهش سوم پتروشیمی نیز وجود گاز به عنوان خوراك، نقش بسزایی را ایفا می کند. 

 
برگزاري جلسات با مسئولین ترکیه اي 

به گزارش خبرگزاري صنایع، مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران در پایان  از برگزاري جلسه اي ویدئو کنفرانسی با طرف ترکیه اي بابت

 
تمدید قرارداد صادرات گاز ایران در هفته قبل خبر داد و اظهار داشت: 

در این جلسه ما براي ادامه و تمدید قرارداد صادرات گاز به ترکیه ابراز تمایل کرده ایم و وارد این بحث شده ایم، اما با توجه به اینکه
زمانی 4 یا 5 ساله تا اتمام زمان قرارداد فعلی باقی است، باید منتظر ادامه مذاکرات و پاسخ طرف ترکیه اي براي تمدید قرارداد

 
صادرات گاز باشیم. 

انتهاي پیام///



اشتغال ناقص بیش از 2 میلیون نفر در تابستان 99

منبع: خبرگزاري صنایعشماره خبر:  11  |  تاریخ: 1399/07/22

گزارش هاي بازار کار حاکی از این است که سهم اشتغال ناقص در تابستان 99 حدود 9.3 درصد و 2 میلیون و 180هزار و
968 نفر بوده است. نوشته اشتغال ناقص بیش از 2 میلیون نفر در تابستان 99 اولین بار در خبرگزاري صنایع. پدیدار شد.

 
خبرگزاري صنایع گزارش می دهد: 

 
اشتغال ناقص بیش از 2 میلیون نفر در تابستان 99 

گزارش هاي بازار کار حاکی از این است که سهم اشتغال ناقص در
تابستان 99 حدود 9.3 درصد و 2 میلیون و 180هزار و 968 نفر بوده

 
است. 

گزارش هاي بازار کار حاکی از این است که سهم اشتغال ناقص در تابستان 99 حدود 9.3 درصد و 2 میلیون و 180هزار و 968 نفر

 
بوده است. 

 
  

 
اشتغال ناقص در تابستان 99  

به گزارش خبرگزاري صنایع، بر اساس آخرین گزارش مرکز آمار ایران در تابستان 99, سهم اشتغال ناقص نشان می دهد که 9٫3
درصد جمعیت شاغل، داراي اشتغال ناقص بوده اند. این شاخص در بین مردان بیش تر از زنان و در نقاط روستایی بیش تر از نقاط

 
شهري بوده است. سهم اشتغال ناقص در تابستان 99 نسبت به فصل مشابه سال قبل 0٫5 درصد افزایش پیدا کرده است. 

اشتغال ناقص یکی از شاخص هاي مهم بازار کار است و آمارها نشان از آن دارد که این شاخص از سال 96 تا کنون همواره بین 2 تا

 
2٫5 میلیون نفر متغیر بوده است. 

به عبارتی این افراد به دلایل مختلف مجبور هستند کمتر از میزان استاندارد در هفته کار کنند. کار این افراد تحت عنوان اشتغال
ناقص شناخته می شود، چرا که کمتر از 44ساعت در هفته کار می کنند.به طور خلاصه می توان گفت که اشتغال ناقص تحت تاثیر

 
سطح تولید، مناسبات سرمایه داري و نیروي کار فصلی است. 

شرایط اقتصادي و رکود حاکم بر تولید باعث شده برخی از بنگاه هاي اقتصادي تعطیل و تعدادي نیز تولید خود را کاهش دهند و این

 
امر موجب کاهش ساعت کار و اشتغال ناقص شده است. 

 
  



 
اندکی تامل؟  

به گزارش خبرگزاري صنایع، در شرایطی که درآمد افراد شاغل تمام وقت کفاف زندگی آنها را نمی دهد و براي کسب درآمد بیشتر به
شغل هاي دوم و سوم رو می آورند در مقابل برخی حاضر می شوند با دستمزد و ساعت کار کمتر و بدون مزایا به صورت نیمه وقت

 
کار کنند و در برخی موارد در آمارگیري ها به عنوان شاغل محسوب می شوند. 

 
  

 
  

انتهاي پیام///



دستورات مهم روحانی درباره بورس، ارزهاي بلوکه شده و توافقات منطقه اي

منبع: روزنامه نصف جهانشماره خبر:  12  |  تاریخ: 1399/07/22

روحانی با اشاره به اینکه دولت به دنبال تسریع در پیگیري اجراي توافقات با کشورهاي منطقه است، خاطرنشان کرد: در این
زمینه فعال شدن کمیسیون هاي مشترك اقتصادي با کشورهاي هدف ضروري است و در اهداف اقتصادي تجارت با شرق و

 
همسایگان، توجه به سیاست صادرات محور بودن باید در اولویت قرار گیرد. 

در جلسه روز سه شنبه ستاد هماهنگی اقتصادي دولت، رئیس کل بانک مرکزي از تلاش هاي انجام شده براي استفاده از منابع ارزي
در خارج از کشور، گزارشی ارائه کرد و با تشریح توافقات خود با مسئولان عراق در سفر به این کشور، از تلاش هاي گسترده تر براي

 
استفاده از منابع ارزي در سایر کشورها و گشایش هاي مفیدي که در این خصوص صورت گرفته، خبر داد. 

حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی پس از گزارش رئیس کل بانک مرکزي، با تاکید بر لزوم پیگیري جدي براي دسترسی و
استفاده از منابع ارزي مسدود شده کشورمان در خارج از کشور گفت: هر چند تحریم هاي آمریکا شرایط سختی براي تعاملات
اقتصادي کشور ایجاد کرده است، اما با تلاش هاي انجام شده، استفاده از این منابع در حال افزایش است و تخصیص منابع به مصارف

 
کالاهاي اساسی و نیازهاي تولیدي کشور استمرار خواهد یافت. 

در این جلسه همچنین محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه از سفر خود به چین و دیدار و توافقات با مقامات این کشور در حوزه

 
تبادلات مالی و پولی و روابط دو کشور در حوزه حمل و نقل دریایی گزارشی ارائه کرد. 

رئیس جمهور پس از این گزارش، با بیان اینکه توسعه اقتصادي همه کشورها به صورت ملموس با دیپلماسی اقتصادي گره خورده
است، تصریح کرد: باید در این مقطع با تقویت اولویت هاي ارتباطی خود، با چین، کشورهاي منطقه اوراسیا و همسایگان، در حوزه

 
هاي مختلف از انرژي تا فناوري، براي توسعه روابط اقتصادي برنامه ریزي ویژه اي انجام دهیم. 

روحانی با اشاره به اینکه دولت به دنبال تسریع در پیگیري اجراي توافقات با کشورهاي منطقه است، خاطرنشان کرد: در این زمینه
فعال شدن کمیسیون هاي مشترك اقتصادي با کشورهاي هدف ضروري است و در اهداف اقتصادي تجارت با شرق و همسایگان، توجه

 
به سیاست صادرات محور بودن باید در اولویت قرار گیرد. 

رئیس جمهور همچنین گسترش همکاري با اتحادیه اوراسیا را از نظر اقتصادي قدم بسیار مهمی دانست و گفت: ایران علاوه بر ظرفیت
تولید و تامین واردات برخی از این کشورها، با توجه به قرار گرفتن در بهترین موقعیت ترانزیتی، می تواند مسیري مناسب براي

 
ترانزیت کالاهاي کشورهاي عضو این اتحادیه باشد. 

رئیس جمهور در بخش دیگري از سخنان خود تاکید بر واگذاري سهام دستگاه هاي دولتی را نشان از عزم راسخ دولت براي بهینه
سازي روند خصوصی سازي در کشور برشمرد و اطمینان داد که برنامه عرضه سهام شرکت هاي دولتی در بازار سرمایه بدون تردید

 
ادامه خواهد یافت. 



روحانی اظهارداشت: برنامه عرضه سهام شرکت هاي دولتی در بازار سرمایه در راستاي چابک سازي، اجراي سیاست هاي کلی اصل
44 و حمایت از بازار سرمایه به ویژه هدایت نقدینگی به سوي اشتغال مولد و در مجموع مردم محور کردن اقتصاد، شفاف سازي

 
فعالیت هاي اقتصادي و زدودن فساد از بدنه اقتصاد انجام می گیرد. 

رئیس جمهور در عین حال تاکید کرد که رونق، پویایی و فسادزدایی جدي از اقتصاد کشور و ایجاد فرصت برابر براي آحاد مردم از
طریق تداوم عرضه سهام بنگاه هاي بزرگ و متوسط باید با یک طرح دقیق انجام گیرد که دولت چنین طرحی را تهیه کرده و با دقت

 
و جدیت در حال اجراي آن است. 

روحانی از مصادیق عینی این برنامه را عرضۀ سهام شرکت هاي بزرگ پتروشیمی، پالایشی، فلزي، بانکی، بیمه اي، خودرویی و
زیرمجموعه هاي آنها برشمرد که از طریق عرضۀ مستقیم و صندوق هاي مالی قابل معامله (اي تی اف) و سایر روش ها تحقق پیدا

 
کرده و این روند ادامه دارد. 

پس از گزارش وزیر راه و شهرسازي از پرداخت تسهیلات کرونایی به شرکت هاي حمل و نقل هوایی و ریلی، رئیس جمهور براي رفع
موانع و تسریع و تسهیل در پرداخت مالی و تسهیلات در نظر گرفته و مصوب ستاد ملی کرونا دستورات لازم را صادر کرد.



شرکت در دهمین جلسه کارگروه تخصصی اشتغال استان

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  13  |  تاریخ: 1399/07/22

 
 

 
شرکت در دهمین جلسه کارگروه تخصصی اشتغال استان با حضور استاندار بوشهر و با حضور دستگاههاي اجرایی و بانک هاي عامل 

مدیر صندوق کارآفرینی امید استان بوشهر در دهمین جلسه کارگروه تخصصی اشتغال استان که با ریاست استاندار بوشهر و با حضور

 
دستگاههاي اجرایی و بانک هاي عامل در سالن جلسات کوثر استانداري برگزار شد، شرکت کرد. 

حاجیانی مدیر صندوق استان بوشهر ضمن ارائه آمار تخصصی از پرداخت تسهیلات اشتغال در استان اظهار داشت: صندوق کارآفرینی
امید استان بوشهر از ابتداي تخصیص اعتبارات اشتغال روستایی مبلغ 530 میلیارد ریال تسهیلات به تعداد 874 فقره طرح پرداخت

 
نموده است که باعث اشتغال بیش از 1،500 نفر در استان گردیده است. 

وي در کمک به تسهیل تضامین تسهیلات اشتغال روستایی عنوان کرد: به خاطر کمک به متقاضیان اگر امور اراضی امکان واگذاري
مکان را داشته باشد و مکان اجراي طرح قابل ترهین براي تسهیلات باشد، صندوق می تواند در این زمینه جهت آسان سازي تضامین

 
همکاري کند که سازمان جهاد کشاورزي با این درخواست موافقت نمودند. 

وطن خواه مدیر کارآفرینی و اشتغال گزارشی از روند معرفی پرونده هاي متقاضی تسهیلات اشتغال روستایی به بانک هاي عامل و

 
همچنین آخرین پرداختی هاي صورت گرفته در استان را ارائه کرد. 

مدیرکارآفرینی و اشتغال گفت: تا کنون مبلغ 2644 میلیارد ریال با زمینه اشتغال 4320 نفر در استان از محل اشتغال روستایی و
عشایري و مبلغ 374 میلیارد ریال تسهیلات کرونا پرداخت شده است و انتظار می رود تا پایان سال جاري حداکثر مبلغ ابلاغ شده

 
استانی با معرفی طرح هاي با اولویت از سوي دستگاه هاي اجرایی استان جذب گردد. 

استاندار بوشهر گفت: برخی بانک  هاي بوشهر در نسبت منابع به مصارف جایگاه خوبی ندارند چراکه منابع درآمدي آنها در استان در

 
مقابله مصارف آنها بسیار بالا است. 



عبدالکریم گراوند در نشست کارگروه اشتغال و رونق تولید استان بوشهر اظهار داشت: مدیران بانکی در استان احساس مسئولیت
بیشتري در ارتباط با اشتغال و تولید در استان داشته باشند، چرا که ایشان در توسعه استان مسئولیت مهمی دارند و باید نقش مهم

 
خود را ایفا کنند. 

وي ضمن تاکید بر تسریع در پرداخت تسهیلات اشتغال روستایی اظهار داشت: بانک ها با دستگاه هاي اجرایی نسبت به برطرف

 
نمودن مشکلات همکاري کنند . 

گراوند گفت: هدف از اختصاص تسهیلات ویژه کرونا کمک به بهبود کسب و کار در استان است که با پرداخت نشدن آن هم استانی ها

 
و بویژه فعالان حوزه کسب و کار متضرر می شوند. 

استاندار بوشهر در پایان گفت: در ارتباط با تسهیلات اشتغال روستایی نیز باید نشست  هاي مرتبط با آن به صورت هفتگی برگزار و

 
اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی نیز با هدف سرعت بخشی به روند پرداخت نظارت جدي به آنها داشته باشد. 



بازدید از طرح هاي اشتغال شهرستانهاي کنگان و دیر

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  14  |  تاریخ: 1399/07/22

 
 

 
بازدید از طرح هاي اشتغال شهرستانهاي کنگان و دیر با حضور مدیر صندوق استان 

حاجیانی مدیر صندوق کارآفرینی امید استان بوشهر بهمراه صالح کار مدیر صندوق شهرستان کنگان از طرح هاي اشتغال

 
شهرستانهاي کنگان و دیر بازدید کرد و در این سفر به متقاضیان مشاوره هاي لازم داده شد. 

نخستین طرحی که مورد بازدید قرار گرفت طرح کارگاه تولید کیک و نان صنعتی بود که در شهرستان دیر واقع گردیده و جهت

 
تجهیز دستگاه هاي مربوطه و توسعه کارگاه نیازمند دریافت تسهیلات از صندوق می باشد. 

پرداخت تسهیلات طرح مذکور از محل تفاهم نامه با وزارت کار با مبلغ درخواستی2 میلیارد و 500 میلیون ریال می باشد که بازدید

 
اولیه از طرح صورت گرفته و مشاوره هاي لازم در خصوص روند انجام کار به متقاضی صورت پذیرفت. 

 
 

دومین طرح که مورد بازدید قرار گرفت طرح کارگاه تولید محصولات صنایع دستی دریایی می باشد که مجري طرح، متقاضی دریافت

 
تسهیلات قرض الحسنه اشتغال به مبلغ 500 میلیون ریال از صندوق جهت توسعه و خرید تجهیزات می باشد. 



 
 

در ادامه طرح آزمایشگاه صنعتی آب و خاك و محیط زیست در شهرستان کنگان مورد بازدید قرار گرفت که با دریافت تسهیلات

 
اشتغالزایی از صندوق کارآفرینی از محل تفاهم نامه با وزارت کار به مبلغ 5 میلیارد ریال احداث گردیده است. 

،pH، EC مجري طرح آقاي موسوي می باشد که اظهار داشت: در این آزمایشگاه پارامترهاي فیزیکی-شیمیایی آب و خاك مانند
نیترات، فسفات، نیتروژن کل، سولفات، کلسیم، منیزیم، کلراید، رنگ، کدورت، قلیائیت، سختی، اکسیژن محلول، اکسیژن خواهی
شیمیایی (COD)، جامدات محلول و معلق در آب، بافت خاك، اندازه گیري غلظت ترکیبات و آلاینده هاي آلی آب و خاك، اندازه گیري
رطوبت خاك در مکش هاي مختلف، اندازه گیري پارامترهاي مقاومتی خاك، جریان آب، نور در محیط، تراز صوت محیطی و غیره اندازه

 
گیري می شود که باعث بهینه سازي بسیار مناسب در کشاورزي و کاشت محصولات گلخانه اي براي کشاورزان می شود. 

 
 

سپس طرح مطب پوست، مو و زیبایی در شهرستان کنگان مورد بازدید قرار گرفت که مجري طرح جهت تکمیل تجهیزات و دستگاه
هاي موردنیاز مطب مبلغ 500 میلیون ریال تسهیلات قرض الحسنه اشتغال از صندوق دریافت نموده و در حال حاضر نیز فعال و

 
مشغول بکار می باشد. 



 
 

آخرین طرحی که مورد بازدید قرار گرفت طرح احداث باسکول 60 تنی آقاي کشاورز که با دریافت تسهیلات اشتغالزایی روستایی از
صندوق کارآفرینی از محل منابع صندوق توسعه ملی به مبلغ 2 میلیارد و پانصد میلیون ریال در روستاي آبدان شهرستان دیر احداث

 
گردیده و در حال تکمیل می باشد. 

حاجیانی مدیر صندوق استان بوشهر در خصوص این طرح بیان کرد: این طرح در راستاي حمایت از روستاها و محرومیت زدایی از
مناطق کمتر توسعه یافته مورد حمایت قرار گرفته و با بررسی هاي صورت گرفته با توجه به نیاز منطقه و فقدان این طرح در روستا

 
احداث گردیده و امید است که با حمایت تسهیلاتی صندوق این طرح هرچه سریعتر به بهره برداري برسد. 



واحد بافندگی کارخانه بافت بلوچ ایرانشهر راه اندازي می شود

منبع: روزنامه قدسشماره خبر:  15  |  تاریخ: 1399/07/22

زاهدان-رییس مجلس شوراي اسلامی از کارخانه بافت بلوچ ایرانشهر به عنوانِ یک ظرفیت خوب براي ایجاد اشتغال و رونق
تولید در منطقه نام برد و گفت: براي من بسیار جالب است که مجموعه بافت بلوچ با امکانات و تکنولوژي جدید امید به

شهرستان بخشیده است.

زاهدان-رییس مجلس شوراي اسلامی از کارخانه بافت بلوچ
ایرانشهر به عنوانِ یک ظرفیت خوب براي ایجاد اشتغال و
رونق تولید در منطقه نام برد و گفت: براي من بسیار جالب
است که مجموعه بافت بلوچ با امکانات و تکنولوژي جدید

 
امید به شهرستان بخشیده است. 

به گزارش قدس آنلاین،وي افزود: کارخانه بافت بلوچ
ایرانشهر مورد توجه و تاکید رهبر معظم انقلاب است که

 
همه باید براي تکمیل زنجیره تولید آن تلاش کنیم. 

قالیباف اظهارداشت: تلاش خواهیم کرد واحد بافندگی کارخانه بافت بلوچ ایرانشهر نیز تکمیل تا زنجیره تولید آن کامل شود.



مدیرعامل چهار بانک دولتی در میزگردي مطرح کردند؛ ما حامی تولیدیم

منبع: شما نیوزشماره خبر:  16  |  تاریخ: 1399/07/22

برخی رسانه ها طی روزهاي اخیر گزارش هایی را منتشر و در آنها ادعا کرده اند که بانک ها نه تنها حامی تولید نیستند، بلکه
گاه علیه تولید و فعالان اقتصادي نیز اقدام می کنند. آنها از میان میلیون ها واحد تولیدي و بنگاه اقتصادي در کشور، یک یا

چند مورد خاص را گزینش می کنند و بدون اشاره به سابقه پرونده ...

برخی رسانه ها طی روزهاي اخیر گزارش هایی را منتشر و در آنها ادعا کرده اند که بانک ها نه تنها حامی تولید نیستند، بلکه
گاه علیه تولید و فعالان اقتصادي نیز اقدام می کنند. آنها از میان میلیون ها واحد تولیدي و بنگاه اقتصادي در کشور، یک یا چند مورد
خاص را گزینش می کنند و بدون اشاره به سابقه پرونده بنگاه و یا صاحبان آن، به صورت کاملاً یک طرفه بانک ها را به اقدام علیه

 
تولید ملی متهم می کنند. 

مدیران عامل چهار بانک دولتی در میزگردي به این موضوع

 
پرداخته و زوایاي پشت پرده این ماجرا را بررسی کرده اند. 

«دکتر محمدرضا حسین زاده» مدیرعامل بانک ملی ایران، «دکتر
حجت االله صیدي» مدیرعامل بانک صادرات ایران، «دکتر حسین
مهري» مدیرعامل بانک صنعــت و معــدن و «دکتر محمدکاظم
چقازردي» مدیرعامل بانک سپه در این نشست دیدگاه هاي خود
را درباره نقش بانک ها در حمایت از تولید و مسائل دیگري مانند

 
سود مرکب، تحریم، کرونا و ... مطرح کردند. 

 
متن پرسش و پاسخ ها را در ادامه می خوانید: 

به تازگی برخی رسانه ها و به ویژه رسانه ملی با انتشار گزارش هایی به مخاطبان این گونه القا می کنند که بانک ها گویا با «تولید»

 
در کشور عناد دارند و چوب لاي چرخ بنگاه هاي اقتصادي می گذارند. از نظر شما این مطالب تا چه اندازه واقعیت دارد؟ 

دکتر حسین زاده مدیرعامل بانک ملی ایران: خدمات بانک ها به همه حوزه هاي کشور از جمله حوزه تولید بر هیچ کس پوشیده
نیست. بسیاري از زیرساخت هاي اساسی کشور، از پالایشگاه و کارخانه هاي بزرگ تولیدي و جاده گرفته تا کارگاه هاي کوچک چند

 
نفره، همه با منابع مالی بانک ها تجهیز و ساخته شده اند. 

تعداد پروژه هایی که با مشارکت و اقدام مستقیم بانک ها در کشور ایجاد شده اند قابل شمارش نیست، اما متأسفیم که از میان این

 
تعداد پروژه بی شمار، تنها چند مورد انگشت شمار که پشت پرده آنها نیز مشکوك است انتخاب و درباره آنها گزارش تهیه می شود. 



حتی اگر چند مورد نیز در این میان با مشکل مواجه شده باشد، آیا رواست برخی رسانه ها غیرمنصانه زحمات بیش از 220 هزار نفر

 
پرسنل نظام بانکی که هر روز به اشکال مختلف در حال خدمت رسانی به عموم مردم هستند را این گونه زیر سوال ببرند؟ 

کشوري که تحت شدیدترین تحریم هاست و هدف اصلی تحریم کنندگان آن نیز به اذعان خودشان، اقتصاد کشور و در رأس آن نظام
بانکی است، باید از داخل بیشترین حمایت ها را شاهد باشد، در حالی که متأسفانه برخی تلاش می کنند با دستاویز کردن یک یا چند

 
مورد خاص، همه خدمات را زیر سوال ببرند. 

بانک ها از نقد استقبال می کنند، اما نقد باید منصفانه باشد، در حالی که برخی دوستان ناآگاه از همه خط و مرزهاي اخلاقی عبور

 
کرده و بدون اطلاع از واقعیات، گزارش نویسی می کنند. 

این سوال براي بسیاري از مردم مطرح است که واقعاً چرا بانک ها در همه جا دستی بر آتش دارند؟ علت این که نام بانک ها در اغلب

 
پروژه ها وجود دارد چیست؟ آنها نفعی در این ماجرا دارند؟ 

حسین زاده: بانک ها براي این که همه جا حضور داشته باشند، اشتیاقی ندارند و ترجیح می دهند به کار بانکداري خود بپردازند، اما
چه کنیم که اقتصاد کشور ما بانک محور است. هنگام زلزله، سیل، کرونا و بیکاري، بانک ها باید به میدان بیایند و با افتخار به

 
هموطنان کمک کنند. 

این بانک ها بودند که چندي پس از شیوع بیماري کرونا و مواجهه مردم با شوك اقتصادي ناشی از آن، منابع قابل توجهی را در مدت

 
زمان کم به حساب سرپرستان خانوار و صاحبان کسب و کار واریز کردند. 

بانک ها هر جا که به کمک نیاز باشد، حضور دارند و از هیچ تلاشی براي پیشرفت امور دریغ نمی کنند. مروري بر تاریخچه این
موضوع هم می تواند ماجرا را شفاف تر کند: در 10 تا 15 سال پس از پیروزي انقلاب اسلامی که کشور درگیر دفاع مقدس و سپس
بازسازي بود، نه سرمایه گذاري خارجی وجود داشت و نه بخش خصوصی توانمندي بود که بتواند به تولید و ساخت کشور کمک کند،

 
بنابراین بانک ها به این موضوع ورود کردند و بخش مهمی از تولید و زیرساخت هاي کشور را راه انداختند. 

پس از این که کشور روي پاي خود ایستاد و همه زیرساخت ها فراهم شد، بانک ها کم کم کنار کشیدند و بیشتر به حوزه سرمایه
گذاري هاي غیر مستقیم ورود کردند، اما اکنون که شرایط کشور تحریمی است، باز هم به حضور بانک ها در پروژه هاي بزگ نیاز
است. به عنوان مثال در آینده نزدیک پروژه ایستگاه هاي آب شیرین کن و انتقال آب شیرین از خلیج فارس به سه استان جنوبی و
مرکزي کشور (هرمزگان، کرمان و یزد) افتتاح خواهد شد که یک ابرپروژه پیاده سازي شده با استفاده از توان داخلی است. واقعاً چه

 
کسی به جز بانک ها قابلیت تأمین مالی چنین پروژه اي را دارد؟ 

 
چرا بانک ها به مقوله بنگاه داري وارد شدند؟ گفته می شود بانک ها به خروج از بنگاهداري تمایلی ندارند! 

دکتر صیدي مدیرعامل بانک صادرات ایران: رویکرد کلی بانک ها، بنگاهداري نیست، اما برخی شرکت ها و بنگاه هاي اقتصادي جزوي
از عملیات بانکداري و حلقه اي از زنجیره مالی هستند. صرافی، شرکت واسپاري، کارگزاري، تأمین سرمایه یا شرکت هاي حوزه هاي

 
خدمات آي تی، مجموعه هایی هستند که داشتن آنها براي بانک الزامی است. 

برخی بنگاه هاي دیگر مانند سنگ آهن ها، معادن، کارخانه هاي عظیم فولاد و نفت و گاز و سیمان هم مواردي هستند که هیچ نهاد و



سازمان و شرکت بخش خصوصی توانایی مالی ورود به آنها را ندارد، بنابراین تأمین مالی اجراي این پروژه ها فقط از دست بانک ها و یا

 
حتی کنسرسیومی از بانک ها بر می آید. 

بخشی از آنچه بنگاه هاي در اختیار بانک ها نامیده می شود نیز در ازاي بدهی و رد دیون به بانک ها واگذار شده اند، چون وقتی بانک
نمی تواند مطالباتش را از فرد بدهکار وصول کند، چاره اي جز این کار ندارد، بنابراین به طور کلی می توان گفت بانک ها هرگز تمایلی

 
به بنگاه داري ندارند و به اجبار به این حوزه وارد شده اند، اما روش خروج از بنگاهداري نیز مهم است. 

بانک ها اکنون طی دوره هاي زمانی مشخص مزایده برگزار و املاك، اموال و بنگاه هاي اقتصادي خود را واگذار می کنند. همچنین
واگذاري سهام بنگاه هاي بزرگ که در اختیار بانک هاست، یکی از رایج ترین اقدامات براي خروج از بنگاهداري است که به طور مرتب

 
در حال انجام است. 

جایی از شما نقل شده است که برخی تسهیلات گیرندگان، منابع دریافتی را در محلی غیر از پروژه صرف کرده اند. این آیا نشان

 
دهنده ضعف نظارت بانک در نحوه مصرف منابع نیست؟ 

صیدي: مصاحبه اي که مد نظر شماست، خیلی ناقص پخش شد، اما اصل ماجرا صحت دارد. ما موردي داشتیم که شخصی تسهیلاتی
از بانکی دریافت کرده و به جاي هزینه کرد در پروژه، با آن ماشین خریده بود. به هر حال طرح ها به صورت مشارکتی میان سرمایه
گذار و بانک عملیاتی می شود. بانک سهم خود را پرداخت می کند، اما ممکن است سرمایه گذار به هر دلیلی نتواند میزان سهمش را

 
تأمین کند و چون آن را در جاي دیگري هزینه کرده است، در نتیجه طرح راکد بماند. 

بانک هم بدون برنامه و بی هدف پولی پرداخت نمی کند، اما واقعیت این است که نظارت بانک ها بر پروژه ها استاندارد است و خارج

 
از ضابطه نمی توان از مجري طرح گزارشی مطالبه کرد. 

این روزها از خانه کارگر گرفته تا اتاق بازرگانی، همه به بانک ها می تازند. به نظر شما علت اصلی این اتفاق چیست؟ شما که حامی

 
تولید هستید! 

دکتر چقازردي، مدیرعامل بانک سپه: به نظر من باید به پیشینه و رفتار اقتصادي منتقدان توجه کرد. سیاست کلی بانک ها این است
که هیچ واحد تولیدي فعال بی پول نماند. هر بنگاه فعالی که به سرمایه در گردش نیاز داشته باشد، از بانک دست خالی بر نمی گردد.
همچنین بنگاه هاي کوچک و متوسطی که براي توسعه فعالیت خود به پول نیاز داشته باشند، بدون شک می توانند روي کمک بانک

 
ها حساب کنند. 

اما کسانی که اغلب از عملکرد بانک ها ابراز نارضایتی می کنند، افرادي هستند که سالهاست به نظام بانکی بدهکارند و با روش هاي

 
مختلف ضمن سوء استفاده از قوانین و مقررات، توانسته اند ایفاي تعهد خود را به تعویق بیاندازند. 

شکی نیست که بانک باید طلب خود را بازیافت کند تا بتواند آن را در اختیار دیگر متقاضیان قرار دهد، شغل ایجاد کند و از تولید

 
حمایت کند، اما این عده همیشه ناراضی به هر روشی متوسل می شوند تا وضعیت را وارونه جلوه دهند. 

نکته مهمی که باید اشاره کنم این است که استفاده از لفظ «بانک ها» در اظهار نظرها می تواند بار معنایی خاصی در پی داشته باشد.
منتقدان به جاي این که از این واژه استفاده کنند، بهتر است مورد مشخصی که سراغ دارند را مطرح کنند تا بانک مورد نظر هم بتواند



 
درباره آن توضیح دهد. 

از ابتداي امسال شیوع بیماري کرونا بسیاري از بنگاه ها و فعالیت هاي اقتصادي را با مشکل مواجه کرد. بانک ها براي حل این مشکل

 
چه کمکی کردند؟ 

چقازردي: دولت از ابتداي امسال با همکاري نظام بانکی به کمک کسانی شتافت که با شیوع کرونا مشکلاتی را تجربه کردند. بانک
مرکزي با آزادسازي بخشی از سپرده قانونی بانک ها، منابع قابل توجهی را به جامعه تزریق کرد تا شدت شوك اقتصادي را کاهش

 
دهد. 

نقش بانک ها در این میان بسیار چشمگیر بود، به طوري که در مدت بسیار کوتاهی پول را به حساب مردم واریز کرد. از سوي دیگر
صنوف آسیب دیده از کرونا نیز مشمول دریافت تسهیلات بانکی شدند، به طوري که تا کنون بیش از 60 درصد اصناف تسهیلات خود
را دریافت کرده اند و مابقی نیز در زمان مقرر این منابع را دریافت خواهند کرد. من معتقدم نظام بانکی به درستی و دقیق در جریان

 
کرونا به وظایف خود عمل کرد و کارنامه درخشانی از خود به جا گذاشت. 

حسین زاده: در روزهاي شیوع کرونا که بسیاري از سازمان ها و ادارات تعطیل بودند یا دورکاري می کردند، بانک ها بدون وقفه به
خدمت رسانی مشغول بودند. سیستم بانکی حتی یک لحظه خدمت رسانی را متوقف نکرد و با این که تعداد زیادي از همکاران ما به

 
این بیماري مبتلا شدند و از کارکنان پشت گیشه تا سطح مدیرعامل در اثر ابتلا به کرونا فوت کردند، اما خدمت رسانی ادامه یافت. 

همچنین بانک ها با بنگاه هاي اقتصادي حداکثر همراهی را داشتند، به طوري که نه تنها تسهیلات مستقیم به آنها پرداخت کردند،

 
بلکه با درخواست امهال اقساط تسهیلات نیز تا حد امکان موافقت کردند و اجازه ندادند چرخ اقتصاد کشور از حرکت باز ایستد. 

مدت هاست که درباره لزوم جلوگیري از خام فروشی و حمایت از فراوري محصولات معدنی مطالبی گفته می شود. بانک ها در این

 
حوزه چه خدماتی ارائه کرده اند؟ 

دکتر حسین مهري مدیرعامل بانک صنعت و معدن: حمایت نظام بانکی از این حوزه بسیار قابل توجه است و می توان گفت بانک ها
در جلوگیري از خام فروشی نقش موثري داشته اند. بانک ها همیشه یار و یاور صنعت، تولید و تجارت بوده و هستند و آمار به خوبی

 
این موضوع را تأیید می کند. 

در پنج ماه نخست امسال بیش از 5 هزار و 60 هزار میلیارد ریال تسهیلات توسط نظام بانکی پرداخت شده است که یک هزار و 559
هزار میلیارد ریال آن به بخش صنعت و معدن و صنایع مرتبط پرداخت شده است. این عدد رشد 71 درصدي نسبت به مدت مشابه
سال قبل نشان می دهد که بسیار چشمگیر است. از این مبلغ یک هزار و 200 هزار میلیارد ریال به عنوان سرمایه در گردش به
واحدها پرداخت شده و در واقع 77 درصد کل تسهیلات پرداختی به واحدهاي صنعتی و معدنی مربوط به این بخش بوده است. اگر
حمایت بانک ها از این بنگاه هاي اقتصادي نبود، با توجه به اعمال تحریم و شیوع بیماري کرونا، بدون شک بحران در این حوزه رخ

 
می داد. 

در همین مدت کوتاه دیدید که با حمایت بانک ها، شرکت هاي تولید ماسک، مواد ضدعفونی و شوینده چگونه تولید خود را افزایش

 
دادند و نیاز کشور را تامین کردند. اگر بانک ها نبودند، مشکلات این بخش ها بیشتر می شد. 



بارها از تریبون هاي مختلف درباره نرخ سود بانکی و دریافت ربح مرکب در بانک ها اظهار نظرهاي تندي شده است. بهتر نیست در

 
این باره بانک ها هم موضع گیري کنند؟ 

صیدي: خیلی صریح می گویم که این ادعا صحت ندارد. کسانی که ادعا می کنند بانک ها به فرمول ربح مرکب عمل می کنند، در
جهل مرکب هستند. آنها کمترین اطلاعی از نحوه عملکرد بانک ها در حوزه پرداخت تسهیلات و دریافت اقساط ندارند و اغلب از روي

 
شنیده ها صحبت می کنند. 

بارها کسانی که چنین ادعاهایی داشته اند، پس از مطالعه نحوه عملکرد بانک ها در این حوزه، حرف خود را پس گرفته اند. بانک ها
طبق قانون عملیات بانکی بدون ربا که مصوب مجلس شوراي اسلامی و مورد تایید شوراي نگهبان است، عمل می کنند و از این رو به

 
عملکرد آنها خدشه اي وارد نیست. 

ملاك ما، قانون و متون دینی است که سالهاست به آن عمل می شود، بنابراین نمی توان چنین ادعایی را بدون سند و استدلال مطرح
کرد و همه نظام بانکی را زیر سوال برد. بانک هرگز سود روي سود نمی گیرد و همه مقام هاي نظارتی نیز بر این موضوع اذعان دارند.

 
به اعتقاد من اینها مباحثی انحرافی است که از سوي افراد خاص مطرح می شود. 

این که گفته می شود برخی بانک ها براي وصول مطالبات خود، بنگاه هاي اقتصادي کوچک و بزرگ را تا مرز تعطیلی رسانده اند

 
صحت دارد؟ 

صیدي: بانک چرا باید این کار را بکند؟ اگر این طور باشد، اولین کسی که متضرر می شود خود بانک است. این به نفع بانک است که
یک واحد تولیدي به فعالیتش ادامه بدهد تا بتواند منابعش را دریافت کند. از منظر مسئولیت اجتماعی هم این موضوع به نفع بانک

 
است، چون هم تولید ادامه می یابد و هم اشتغال حفظ می شود، بنابراین بانک هرگز یک واحد تولیدي فعال را تعطیل نخواهد کرد. 

 
این ادعاها صحت ندارد و از سوي کسانی مطرح می شود که ما می دانیم پول بانک را کجا برده اند و چگونه خرج کرده اند. 

حسین زاده: چنین ادعاهایی اصلا عقلانی هم نیست. بانک با تسهیلات گیرنده تا حد امکان مدارا می کند، اما از همه روش هاي قانونی
هم استفاده می کند تا پول بانک برگردد. اغلب مواردي که اشاره شده است، تنها یک سوله یا ساختمان خالی است. مهمتر این که

 
همه این بنگاه ها پیش از این که بانک به سراغشان برود، تعطیل شده بودند و گاه با حمایت بانک به چرخه تولید هم برگشته اند. 

مهري: بانک ها حقیقتاً حامی تولیدند و این یک شعار نیست، بلکه در عمل مشاهده شده است. در سالی که با شدیدترین تحریم ها و
بیماري کرونا درگیریم، بانک ها اجازه نداده اند تولید با مشکل عمده مواجه شود. رشد تسهیلات پرداختی کاملا این ادعا را ثابت می

 
کند، چون ما معتقدیم کمک به تولید کشور و ایجاد اشتغال، عبادت است. 

ما در حوزه ایجاد و توسعه زنجیره ارزش افزوده به طور جدي فعالیم و به عنوان یک نمونه واضح می توان زنجیره ارزش افزوده فولاد را

 
از سنگ آهنگ تا محصول نهایی مشاهده کرد. 

 
رسانه ها نباید خدمات گسترده بانک ها را نادیده بگیرند و نباید اجازه بدهند مظلومیت بانک ها در شرایط کنونی تداوم پیدا کند. 

می دانیم که عده قابل توجهی از کارکنان بانک ها در جریان بیماري کرونا جان خود را از دست دادند. پیام شما به همکاران نظام



 
بانکی دراین باره چیست؟ 

حسین زاده: همکاران ما بسیار مظلوم هستند. با وجود این که بدون وقفه به مردم خدمت رسانی می کنند، اما مورد توجه نیستند و
این خوب نیست. تا کنون حدود 140 نفر از کارکنان نظام بانکی در اثر کرونا فوت کرده اند و بیش از 15 هزار نفر آنها به این بیماري

 
مبتلا شده اند. آنها خانواده دارند و این نگرانی ما را تشدید می کند. 

متأسفیم که در چنین شرایطی، کارکنان بانک ها گاه و بیگاه مورد هجمه هاي ناجوانمردانه قرار می گیرند، اما از همه همکاران نظام
بانکی می خواهم بدون توجه به این حاشیه ها کار خود را ادامه دهند، به مردم و کشور خود خدمت کنند و همواره از خدا کمک

بخواهند



اتاق اصناف کشاورزي تشکیل می شود

منبع: فودناشماره خبر:  17  |  تاریخ: 1399/07/22

رئیس نظام صنفی کشاورزي و منابع طبیعی کشور گفت: 270شغل کشاورزي در کشور ساماندهی و صاحب پروانه اشتغال می
شوند و از این به بعد از کلیه مزایاي مربوط به این بخش بهره مند می شوند.

امروز محمد شفیع ملک زاده رئیس نظام صنفی کشاورزي
و منابع طبیعی در جلسه هیأت عالی نظارت بر اصناف
کشاورزي ایران گفت: 270 شغل کشاورزي در کشور
ساماندهی می شود و از این به بعد این شغل ها هویت پیدا
می کنند و صاحبان شغل هم پروانه اشتغال دریافت

 
خواهند کرد. 

وي درباره مزایاي این پروانه گفت:از این به بعد کشاورزان
می توانند از همه حقوق و مزایایی که به بخش کشاورزي تعلق می گیرد بهره مند شوند که متاسفانه تاکنون بهره برداران این بخش از

 
این مزایا محروم بودند. 

 
اتاق اصناف کشاورزي تشکیل می شود 

رئیس نظام صنفی کشاورزي و منابع طبیعی کشور توضیح داد: اتاق اصناف کشاورزي تشکیل می شود و هیأت عالی نظارت هم بر این
اصناف نظارت می کنند. اعضاي هیأت عالی نظارت 16 نفر است که 7 وزیر در آن جاي دارند و وزیر جهاد کشاورزي، رئیس هیأت

 
عالی نظارت است. 

به گفته ملک زاده بسیاري از مسائل الگوي کشت و تائید محصولات سالم و گواهی شده با تشکیل اصناف و نظارت بر آن بسیار بهتر از

 
گذشته خواهد بود. 

وي در عین حال تاکید کرد که متاسفانه تاکنون کشاورزان هیچگونه هویت شغلی نداشتند و از مزایایی که دستگاه هاي مختلف براي
این بخش در نظر گرفته بودند محروم می شدند. بیمه و ضمانت هاي بانکی مهمترین مشکل آنها بود که از این به بعد این مشکلات

 
مرتفع خواهد شد. 

رئیس نظام صنفی کشاورزي و منابع طبیعی کشور ادامه داد: در 10 سال گذشته اگرچه کشاورزان پروانه اي هم می گرفتند اما از
خدماتی که مربوط به آن بود بی بهره بودند. با صدور پروانه هاي جدید خدمات بخش کشاورزي باید ساماندهی شود و حقوق کسی

 
تضییع نشود. 



ملک زاده در عین حال تاکید کرد: آئین نامه جدید و اساسنامه آن آماده شده که پس از امضاي 7 وزیر از طریق وزیر جهاد کشاورزي

 
ابلاغ خواهد شد. 

 
به گزارش فارس، امروز اولین جلسه هیأت عالی نظارت بر اصناف کشاورزي ایران در وزارت جهاد کشاورزي برگزار شد. 

طبق دعوت قبلی خبرنگاران در این جلسه حضور پیدا کردند اما پس از ارائه مسائلی از سوي رئیس نظام صنفی کشاورزي و منابع
طبیعی کشور و قبل از صحبت هاي وزرا اعلام کردند که خبرنگاران جلسه را ترك کنند. بنابراین خبرنگاران از این جلسه هیأت عالی

نظارت اطلاع دقیقی کسب نکردند.



تولید زعفران گلخانه اي به روش هواکشت

منبع: فودناشماره خبر:  18  |  تاریخ: 1399/07/22

پژوهشگران دانشگاه رازي موفق به تولید زعفران گلخانه اي به روش ایروپونیک (هواکشت) شدند.

یاسین نوروزي، دانشجوي دکتري زراعت دانشگاه رازي و
مجري طرح کشت زعفران گلخانه اي به روش هواکشت
گ،فت: زعفران با نام علمی Crocus Sativus گیاهی
چند ساله از خانواده زنبقیان (Irideceae) و گرانبهاترین
ادویه جهان است. امرزوه کشت زعفران با توجه به چند
ساله بودن گیاه و نیاز آبی کم مورد توجه کشاورزان قرار

 
گرفته است. 

وي افزود: علاوه بر مزیت هاي زراعی زعفران نسبت به سایر گیاهان، در سالیان اخیر به دلیل خاصیت ضد افسردگی همواره مورد
توجه شرکت هاي داروسازي جهان بوده است و به دلیل داشتن مزیت ها و ارزش افزوده بالاي این گیاه، پرورش زعفران در کشورهاي
پیشرفته براي رسیدن به سوددهی بالا اهمیت ویژه اي دارد از جمله این کشورها می توان به چین اشاره کرد که برنامه هاي مهمی را

 
براي دستیابی به کشت این گیاه باارزش دنبال می کند و استفاده از روش هاي صنعتی و مدرن در کشت این گیاه مورد توجه است. 

به گفته نوروزي، یکی از این روش ها، کشت آیروپونیک یا هواکشت زعفران است. در این روش در مرحله تولید جوانه گل و تا زمان

 
برداشت گل ها نیازي به زمین کشاورزي و خاك براي پرورش محصول نیست (کشت بدون آبیاري مستقیم و خاك). 

دانشجوي دکتري زراعت و مجري طرح کشت زعفران دانشگاه رازي گفت: از مزایاي این روش می توان به صرفه جویی در مصرف آب،
کنترل آسان بیماري ها و آفات، بازگشت سریع سرمایه، کنترل دما و رطوبت، کاهش هزینه هاي کاشت، داشت و برداشت و افزایش

 
سطح زیرکشت (امکان کاشت حدود 4 الی 6 تن پیاز زعفران در 100 مترمربع) اشاره کرد. 

نوروزي بیان کرد: با توجه به مزایاي کشت آیروپونیک زعفران و به منظور تلاش در جهت اشتغال زایی و کارآفرینی دانشجویان، انجمن
علمی مهندسی تولید و ژنتیک گیاهی با حمایت معاونت فرهنگی و اجتماعی دانشگاه رازي اقدام به کشت زعفران هواکشت در

 
ساختمان آزمایشگاه مرکزي دانشگاه رازي کرد. 

وي افزود: در این طرح علاوه بر آموزش دانشجویان بصورت عملی، اهداف دیگري در قالب فعالیت هاي پژوهشی با مقایسه پیازهاي
کشت شده از شهرستان هاي کرمانشاه، جوانرود، نیشابور، تربت حیدریه و قائنات از نظر تاثیر بر عملکرد کمی و کیفی زعفران بررسی

 
خواهد شد. 



نوروزي خاطرنشان کرد: امسال کشت زعفران هواکشت در دانشگاه رازي به صورت مستقل توسط من و با همکاري انجمن علمی
دانشجویی مهندسی تولید و ژنتیک گیاهی انجام شده و فعالیت هاي ما تا زمان گل دهی و برداشت محصول به طور جدي انجام می

 
شود. 

بر اساس اعلام وزارت علوم، وي تصریح کرد: با توجه به عدم امکان کشت زعفران به صورت کشت مستقیم داخل زمین، انجمن علمی
مهندسی تولید و ژنتیک گیاهی دانشگاه رازي آمادگی دارد در برخی مناطق استان با دماي بالاي 40 درجه سانتیگراد و با هدف
اشتغال زایی براي دانشجویان و فارغ التحصیلان بخش کشاورزي و افراد عادي، نسبت به آموزش کاشت زعفران به روش گلخانه اي و

بازاریابی و فروش این محصول با تمام ارگان هاي دولتی و بخش خصوصی همکاري کند.



کمترین حقوق بازنشستگان لشکري اعلام شد

منبع: تجارت نیوزشماره خبر:  19  |  تاریخ: 1399/07/22

رئیس سازمان بازنشستگان نیروهاي مسلح گفت: کمترین حقوق بازنشستگان 30 سال خدمت لشکري 4/5 میلیون تومان
است.

رئیس سازمان بازنشستگان نیروهاي مسلح گفت: کمترین
حقوق بازنشستگان 30 سال خدمت لشکري 4/5 میلیون

 
تومان است. 

به گزارش تجارت نیوز، محمدرضا گودرزي، رئیس سازمان
بازنشستگان نیروهاي مسلح در برنامه گفتگوي ویژه خبري
شبکه دو سیما گفت: پیش از همسان سازي حقوق

 
بازنشستگان با شاغلان نیروهاي مسلح از ابتداي مهر امسال این افراد 3 میلیون و 200 هزار تومان حقوق دریافت می کردند. 

او ادامه داد: همسان سازي حقوق بازنشستگان در چهار سال گذشته به مرور اجرا شده است اما دولت، امسال تصمیم گرفت همسان

 
سازي را یکجا انجام دهد و چند ماه مقدمات آن انجام شد و قرار است در حقوق مهر، این همسان سازي اجرا شود. 

گودرزي با بیان اینکه مبناي این افزایش حقوق بازنشستگان 90 درصد حقوق شاغلان است افزود: جداول این افزایش حقوق تنظیم و

 
ابلاغ شده است و در حال تنظیم حکم ها و فیش هاي حقوقی بازنشستگان نیروهاي مسلح هستیم. 

او گفت: جدولی براي هر گروه شغلی تعیین شده که مبناي تعیین این عدد میانگین حقوق شاغلان در آن طبقه بوده است.  به عنوان
نمونه در رتبه سرگردي امتیاز 25200 ضرب در 2438 و یک عدد مدیریت نیز اضافه می شود که بر اساس جایگاه و رتبه شخص از 5
درصد تا 25 درصد به این حقوق اضافه خواهد شد.وي گفت: ایثارگري و عائله مندي نیز موضوعات دیگري هستند که به حقوق ها
افزوده می شوند. بر اساس تبصره 3 ماده 117 قانون پیش بینی شده که حقوق شاغلان یا بازنشستگان نیروهاي مسلح همواره 20

 
درصد بیشتر از حقوق کارکنان کشوري باشد. 

رئیس سازمان بازنشستگان نیروهاي مسلح گفت: در جدول همسان سازي حقوق بازنشستگان لشکري بخشی از این 20 درصد در نظر
گرفته شده است و دلیل لحاظ نشدن مقداري از آن نیز محدودیت 90 درصد حقوق شاغلان است که در این زمینه نیز مکاتباتی با
سازمان برنامه و بودجه انجام و توافق شده است این بخش نیز لحاظ شود البته بر اساس تصمیم کمیسیونی که در سازمان برنامه و

 
بودجه امور استخدامی و صندوق کشوري و سازمان تأمین اجتماعی نیروهاي مسلح تشکیل می شود. 

گودرزي افزود: در شش ماهه باقیمانده سال این افزایش حقوق براي بازنشستگان اعمال و براي سال آینده نیز مبناي این حقوق در

 
بودجه پیش بینی می شود. بر این اساس در سال آینده موضوعی به عنوان همسان سازي در بودجه نخواهیم داشت. 



رئیس سازمان بازنشستگان نیروهاي مسلح افزود: بیشتر منابع این افزایش حقوق به صورت سهام به سازمان تأمین اجتماعی نیروهاي
مسلح واگذار شده است که این سازمان باید آنها را به پول تبدیل کند و باقیمانده را نیز سازمان برنامه و بودجه قول داده است تا پایان

 
سال بپردازد. 

او گفت: مبناي محاسبه افزایش حقوق بازنشستگان بر اساس 30 سال خدمت است یعنی اگر بازنشسته اي بیش از 30 سال خدمت
کرده باشد به ازاي هر سال دو و نیم درصد به این عدد افزوده می شود و اگر کمتر خدمت کرده باشد به ازاي هر سال دو و نیم درصد

 
از این حقوق کم می شود. 

گودرزي افزود: در دو سه روز آینده فیش هاي حقوقی بازنشستگان پیش از پرداخت حقوق آنان براي اطلاع بازنشستگان روي سامانه
بارگذاري می شود.وي گفت: به حدود یکصد هزار نفر از بازنشستگان وام 10 میلیون تومانی قرض الحسنه پرداخت می کنیم البته این
تسهیلات به کسانی تعلق می گیرد که تاکنون از ما وام نگرفته باشند. به بازنشستگانی که مشمول این تسهیلات می شوند اطلاع
رسانی می کنیم. براي اشتغال فرزندان بازنشستگان لشکري که کارآفرینی می کنند تسهیلات قرض الحسنه 50 میلیون تومانی پیش

 
بینی کرده ایم. 

رئیس سازمان بازنشستگان نیروهاي مسلح افزود: همه بازنشستگان لشکري که فرزندانشان ازدواج می کنند بدون مراجعه تسهیلات
10 میلیون تومانی خرید جهیزیه یا کمک ازدواج به حساب آنان واریز می شود. این تسهیلات به همه فرزندان بازنشستگان که ازدواج

 
می کنند تعلق می گیرد.  تسهیلات درمان و وام جعاله تا سقف 20 میلیون تومان نیز براي بازنشستگان پیش بینی کرده ایم. 

وي با بیان اینکه دفترچه درمان نیروهاي مسلح از بهترین بیمه هاي کشور است گفت: بیمه تکمیلی براي بازنشستگان اختیاري است

 
و سقف آن براي بستري و عمل جراحی 30 میلیون تومان و براي کارهاي درمانگاهی 3 میلیون تومان پیش بینی شده است. 

رئیس سازمان بازنشستگان نیروهاي مسلح افزود: موضوع بیمه در سازمان تأمین اجتماعی نیروهاي مسلح راهبرد اصلی براي کمک به
پیشکسوتان است و در این زمینه به عنوان نمونه رقم بیمه حوادث از 180 میلیون تومان سال گذشته به 250 میلیون تومان افزایش

 
یافته است. بیمه حامی را نیز با همکاري بیمه کوثر براي مسائل حقوقی بازنشستگان پیگیري می کنیم که از ماه آینده آغاز می شود. 

گودرزي افزود: جدول و امتیازات افزایش حقوق بازنشستگان بر اساس جایگاه شغلی آنان است و اگر افراد داراي رتبه حقوقی باشند هر
رتبه حقوقی امتیاز جداگانه دارد و کسانی که از سنوات ارفاقی استفاده کرده اند این سنوات جزو سنوات خدمتی آنان محاسبه می

 
شود. 

او در ادامه گفت: احیا کردن کارکرد بیمه اي صندوق هاي بازنشستگی تنها چاره کاهش هزینه هاست. پاداش پایان خدمت لشکریان
سال 98 تأمین اعتبار شده است و پرداخت می شود. سودي که از محل شرکت هاي سازمان تأمین اجتماعی نیروهاي مسلح به دست

 
می آید در حوزه خدمات رفاهی و کمک به افزایش حقوق بازنشستگان لشکري هزینه می شود. 

دستورالعمل افزایش حقوق ابلاغ شده است اکبر شیرمحمدي مدیرکل امور فنی صندوق بازنشستگی کشوري نیز در این برنامه گفت:
در تکمیل افزایش حقوق بازنشستگان که در ابتداي سال انجام شد تا 90 درصد میانگین حقوق شاغلان هم تراز و هم رتبه افزایش

 
حقوق بازنشستگان انجام شد. 



وي افزود: دستورالعمل این افزایش حقوق به صندوق هاي بازنشستگی کشوري ابلاغ و احکام 1 میلیون و 489 هزار بازنشسته صادر

 
شده است که بازنشستگان می توانند از سایت صندوق بازنشستگی احکام خود را ببینند. 

شیرمحمدي گفت: جداول ابلاغی درباره کارکنان مشمول قانون نظام هماهنگ و خدمات کشوري و دستگاه هایی که بدون گروه هاي

 
شغلی نظام هماهنگ بودند به طور یکسان و به عنوان کارمندان دولت در گروه هاي 20 گانه نظام هماهنگ در نظر گرفته شد. 

او ادامه داد: ضریب 2,438 ریال در عدد امتیاز هر فرد در گروه شغلی خود ضرب می شود و حقوق فرد را مشخص می کند که به این

 
عدد در اجراي ماده 109 و 110 قانون مدیریت افزایش دو و نیم درصدي مازاد بر 30 سال خدمت و سابقه مدیریت اضافه می شود. 

شیرمحمدي گفت: حداقل حقوق دریافتی بازنشستگان در ابتداي سال 2 میلیون و 800 هزار تومان بود که در پایین ترین گروه هاي

 
شغلی به 3 میلیون و 500 هزار تومان افزایش یافته است. 

او  افزود: آنچه که دولت بر اساس قانون مکلف به افزایش حقوق بازنشستگان و شاغلان بود از ابتداي مهر اتفاق افتاد و حقوق هر

 
بازنشسته با گروه شغلی خود متناسب با افراد شاغل در این گروه متناسب سازي شده است. 

شیرمحمدي گفت: از طریق واگذاري سهام شرکت هاي دولتی منابع این افزایش حقوق تأمین شده است.وي افزود: اعطاي تسهیلات 7
میلیون تومانی براي بازنشستگان ادامه دارد و تسهیلات ازدواج فرزندان بازنشستگان در حال نام نویسی است و مانند سال هاي گذشته

 
اجرا می شود. 

شیرمحمدي گفت: تسهیلات خرید اقساطی کالا نیز به وسیله صندوق بازنشستگی برنامه ریزي شده و قابل استفاده براي بازنشستگان

 
است. 

او افزود: بیمه درمان تکمیلی را صندوق بازنشستگی از 60 هزار تومان به 140 هزار تومان افزایش داد در حالی که سهم بازنشستگان

 
همان 30 هزار تومان به ازاي هر نفر است. 

شیرمحمدي گفت: در بیمه تکمیلی سقف پرداخت هزینه جراحی تخصصی 44 میلیون تومان، بستري عمومی 22 میلیون تومان و
خدمات تشخیص سرپایی درمانی 17 میلیون تومان است و درباره هزینه مقابله با بیماري کرونا نیز از بازنشستگان حمایت می کنیم.
 بازنشستگان نیمه نخست سال 99 نیز مشمول همسان سازي حقوق از ابتداي مهر می شوند و تا هفته آینده احکام آنها صادر می

 
شود. 

شیرمحمدي گفت: با توجه به اینکه قوانین صندوق هاي بازنشستگی مربوط به سال هاي گذشته است این صندوق ها باید اصلاحات
ساختاري انجام دهند و قوانین آنها اصلاح شود زیرا هزینه هایی به صندوق هاي بازنشستگی تحمیل می شود و این صندوق ها

 
مشمول قوانین حمایتی شده اند در حالی که باید بیمه اي باشند. 

او افزود: 70 درصد پرداختی صندوق هاي بازنشستگی از کمک هاي دولت و بقیه کسورات بازنشستگی کارکنان و تأمین منابع از
صندوق هاي بازنشستگی است. با توجه به اینکه سرمایه گذاري هاي صندوق هاي بازنشستگی پاسخگوي پرداخت حقوق بازنشستگان

 
نیست صندوق بازنشستگی کشوري اصلاح ساختار این شرکت ها را آغاز کرده است. 



شیرمحمدي گفت: مدرك تحصیلی تعیین کننده گروه شغلی کارکنان شاغل و بازنشستگان است و کسانی که با 30 سال خدمت و
مدرك کارشناسی بازنشست شده اند در گروه 14 قرار می گیرند و حقوق آنان 5 میلیون و 600 هزار تومان است.  همسان سازي

 
حقوق بازنشستگان شامل مستمري بگیران نیز می شود. 

منبع: اقتصادنیوز



داوري نخستین رویداد جامپ پارك علم و فناوري کرمانشاه آغاز شد

منبع: روزنامه سپهر غربشماره خبر:  20  |  تاریخ: 1399/07/22

داوري نخستین رویداد جامپ پارك علم و فناوري کرمانشاه آغاز شد >

 
داوري نخستین رویداد جامپ پارك علم و فناوري کرمانشاه آغاز شد 

نخستین رویداد جذب ایده مجازي پارك علم و فناوري کرمانشاه
جامپ در حوزه هاي عمومی، فناوري اطلاعات، کشاورزي و دانش
آموزي پس از انتشار فراخوان در شهریورماه با استقبال خوب

 
صاحبان ایده به مرحله داوري رسید. 

رئیس پارك علم و فناوري کرمانشاه در جلسه داوري این رویداد
با اشاره به اهداف برگزاري آن گفت: شناسایی و جذب صاحبان
ایده، آشنایی آنان با فرایند تجاري سازي ایده و توسعه فرهنگ
کارآفرینی در استان بخشی از اهداف ترسیم شده این رویداد

 
است. 

سیامک آزادي در ادامه با بیان اینکه 98 ایده در این رویداد
شرکت کردند، افزود: با توجه به شرایط کنونی و شیوع ویروس کرونا جلسه دفاع صاحبان ایده از طرح هایشان به صورت مجازي در

 
چندروز با حضور داوران در حوزه مختلف برگزار می شود. 

وي گفت: شرکت کنندگان در این رویداد از مشاوره ها و دوره هاي آموزشی رایگان بهره مند و به آنان گواهی شرکت در رویداد ارائه

 
خواهد شد. 

رئیس پارك علم و فناوري کرمانشاه در ادامه با اشاره به این موضوع که ایده هاي برتر در اولویت پذیرش پارك علم و فناوري کرمانشاه
قرار خواهند گرفت و از خدمات استقرار برخوردار خواهند شد، افزود: صاحبان ایده در این مرحله با مشاوران و منتورهاي پارك به

 
بررسی الزامات توسعه و تجاري سازي ایده ها می پردازند. 

 
وي اضافه کرد: پس از مرحله داوري، نتایج اعلام و به برگزیدگان جوایزي اهدا خواهد شد. 

منبع: خبرگزاري ایرنا



معرفی کارآفرینان موفق استان یزد

منبع: یزدي نیوزشماره خبر:  21  |  تاریخ: 1399/07/22

سرپرست تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان یزد: یکی از برنامه هاي محوري امسال اداره کل تعاون کار ورفاه اجتماعی استان
یزد معرفی کارآفرینان موفق است.

 
معرفی کارآفرینان موفق استان یزد 

سرپرست تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان یزد: یکی از برنامه هاي محوري
امسال اداره کل تعاون کار ورفاه اجتماعی استان یزد معرفی کارآفرینان

 
موفق است. 

به گزارش یزدي نیوز عماد تشکري به همراه تیم برنامه صبح و زندگی رادیو

 
یزد ازیک واحد تولیدي شرکت تعاونی کارتن سازي در یزد بازدید کرد. 

وي در این بازدید گفت: یکی از شاخص هاي مهم این مجموعه پایداري در حفظ اشتغال با تمامی مشکلاتی است که در این سال ها با

 
آن دست و پنجه نرم کرده است. 

تشکري افزود: این شرکت تعاونی با شش نفر شروع به کار کرده و در حال حاضر با اشتغال 75 نفر به صورت مستقیم و 130 نفر به

 
صورت غیرمستقیم یکی از شرکت هاي موفق در زمینه تعاونی استان محسوب می شود. 

سرپرست تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان تاکید کرد: حوزه کارآفرینی را می توان به دو بخش تقسیم کرد. یک بخش مجموعه هایی
است که در آستانه راه اندازي هستندو این مجموعه ها نیاز به زمین، تسهیلات و امکانات دارند که ضروري است جهت سرمایه گذاري

 
و ایجاد اشتغال دستگاه هاي دولتی یاري رسان باشند. 

تشکري اضافه کرد: براي پوشاندن جامه عمل به شعار هایی که رهبر معظم انقلاب اسلامی در این سال ها بیان کردند، بهترین کار

 
ایجاد تسریع و تسهیل در امور اداري کارآفرینان است. 

وي، با اشاره به اینکه بخش دیگر کارآفرینان واحد هایی هستند که به تولید رسیده اند، تصریح کرد: توقع مدیران این مجموعه ها آن

 
است که در شرایط دشوار اگر دستگاه هاي دولتی باري از دوششان بر نمی دارند، باري هم بردوش آنان اضافه نکنند 

سرپرست تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اداره کل تعاون استان یزد را مجموعه حمایتی از بخش کارگري و کارفرمایی دانست و

 
گفت: تلاش مضاعف ما بر این متمرکز شده است که خدمات بهتري جهت ایجاد اشتغال برداریم و دراین مسیر موثر و مفید باشیم. 

وي در پایان گفت: یکی از برنامه هاي این اداره کل معرفی صنعتگران و کارآفرینان موفق استان در عرصه اقتصادي است تا هم الگو



سازي براي نسل جوان استان صورت گیرد و هم در سال جهش تولید با ایجاد جاذبه سرمایه گذاران بیشتري را به سمت کار و تولید

 
سوق دهیم. 

منبع: خبرگزاري صداوسیما



کاروان سرمایه گذاري «100 استارت آپ» به استان قزوین رسید

منبع: ایسناشماره خبر:  22  |  تاریخ: 1399/07/22

کاروان سرمایه گذاري «100 استارت آپ» در سومین هفته فعالیت خود به استان قزوین سفر خواهد کرد، در این رویداد که
به صورت مجازي برگزار می شود، تیم هاي استارتاپی استان قزوین توسط داوران و سرمایه گذاران کشوري بررسی خواهند

شد.

با توجه به شیوع مجدد بیماري کرونا و در راستاي
مسئولیت هاي اجتماعی تیم سرمایه گذاري «100 استارت
آپ» تصمیم گرفت رویدادهاي سرمایه گذاري خود را به
صورت مجازي و در قالب کاروان استانی «100 استارت
آپ» ادامه دهد، این کاروان هر هفته در یکی از استان هاي
کشور حضور خواهد داشت تا بیش ازپیش بتواند به
پیشرفت اکوسیستم کارآفرینی و استارتاپی کشور کمک

 
کند. 

بنا بر اعلام روابط عمومی پارك علم و فناوري قزوین، در
هفته هاي پیشین این کاروان، پنج تیم از استان هاي فارس و خراسان رضوي براي سرمایه گذاري انتخاب شده اند. گفتنی است این
رویداد توسط «100 استارت آپ» و با همکاري پارك علم و فناوري قزوین، پارادایس هاپ قزوین و مرکز فناوري و نوآوري سینتک

 
برگزار می شود. 

در این رویداد نماینده شتاب دهنده ها و سرمایه گذاران ملی ازجمله 100 استارتاپ، خانه نوآوري، صندوق سرمایه گذاري اجوتک و

 
صندوق سرمایه گذاري شناسا نیز حضور دارند و می توانند به صورت مشترك بر روي استارتاپ ها سرمایه گذاري کنند. 

تیم هاي استارتاپی استان قزوین براي ثبت طرح کسب وکار خود و شرکت در این رویداد تا چهارشنبه بیست وسوم مهرماه فرصت

 
دارند از طریق سایت www.100startups.ir براي ثبت نام اقدام کنند. 

انتهاي پیام



کمترین حقوق بازنشستگان لشکري 4.5میلیون تومان است

منبع: اعتبار نیوزشماره خبر:  23  |  تاریخ: 1399/07/22

عصر اعتبار- رئیس سازمان بازنشستگان نیروهاي مسلح گفت: کمترین حقوق بازنشستگان 30 سال خدمت لشکري چهار و
نیم میلیون تومان است.

به گزارش پایگاه خبري«عصر اعتبار» به نقل از مهر، سردار محمدرضا گودرزي در برنامه گفتگوي ویژه خبري شبکه دو سیما
گفت: پیش از همسان سازي حقوق بازنشستگان با شاغلان نیروهاي مسلح از ابتداي مهر امسال این افراد 3 میلیون و 200 هزار تومان

 
حقوق دریافت می کردند. 

وي گفت: همسان سازي حقوق بازنشستگان در چهار سال گذشته به مرور اجرا شده است اما دولت، امسال تصمیم گرفت همسان

 
سازي را یکجا انجام دهد و چند ماه مقدمات آن انجام شد و قرار است در حقوق مهر، این همسان سازي اجرا شود. 

سردار گودرزي با بیان اینکه مبناي این افزایش حقوق بازنشستگان 90 درصد حقوق شاغلان است افزود: جداول این افزایش حقوق

 
تنظیم و ابلاغ شده است و در حال تنظیم حکم ها و فیش هاي حقوقی بازنشستگان نیروهاي مسلح هستیم. 

 
وي گفت: جدولی براي هر گروه شغلی تعیین شده که مبناي تعیین این عدد میانگین حقوق شاغلان در آن طبقه بوده است. 

سردار گودرزي افزود: به عنوان نمونه در رتبه سرگردي امتیاز 25200 ضرب در 2438 و یک عدد مدیریت نیز اضافه می شود که بر

 
اساس جایگاه و رتبه شخص از 5 درصد تا 25 درصد به این حقوق اضافه خواهد شد. 

 
وي گفت: ایثارگري و عائله مندي نیز موضوعات دیگري هستند که به حقوق ها افزوده می شوند. 

سردار گودرزي افزود: بر اساس تبصره 3 ماده 117 قانون پیش بینی شده که حقوق شاغلان یا بازنشستگان نیروهاي مسلح همواره 20

 
درصد بیشتر از حقوق کارکنان کشوري باشد. 

وي گفت: در جدول همسان سازي حقوق بازنشستگان لشکري بخشی از این 20 درصد در نظر گرفته شده است و دلیل لحاظ نشدن
مقداري از آن نیز محدودیت 90 درصد حقوق شاغلان است که در این زمینه نیز مکاتباتی با سازمان برنامه و بودجه انجام و توافق
شده است این بخش نیز لحاظ شود البته بر اساس تصمیم کمیسیونی که در سازمان برنامه و بودجه امور استخدامی و صندوق کشوري

 
و سازمان تأمین اجتماعی نیروهاي مسلح تشکیل می شود. 

سردار گودرزي افزود: در شش ماهه باقیمانده سال این افزایش حقوق براي بازنشستگان اعمال و براي سال آینده نیز مبناي این حقوق

 
در بودجه پیش بینی می شود. 

 
وي گفت: بر این اساس در سال آینده موضوعی به عنوان همسان سازي در بودجه نخواهیم داشت. 



سردار گودرزي افزود: بیشتر منابع این افزایش حقوق به صورت سهام به سازمان تأمین اجتماعی نیروهاي مسلح واگذار شده است که

 
این سازمان باید آنها را به پول تبدیل کند و باقیمانده را نیز سازمان برنامه و بودجه قول داده است تا پایان سال بپردازد. 

وي گفت: مبناي محاسبه افزایش حقوق بازنشستگان بر اساس 30 سال خدمت است یعنی اگر بازنشسته اي بیش از 30 سال خدمت
کرده باشد به ازاي هر سال دو و نیم درصد به این عدد افزوده می شود و اگر کمتر خدمت کرده باشد به ازاي هر سال دو و نیم درصد

 
از این حقوق کم می شود. 

سردار گودرزي افزود: در دو سه روز آینده فیش هاي حقوقی بازنشستگان پیش از پرداخت حقوق آنان براي اطلاع بازنشستگان روي

 
سامانه بارگذاري می شود. 

وي گفت: به حدود یکصد هزار نفر از بازنشستگان وام 10 میلیون تومانی قرض الحسنه پرداخت می کنیم البته این تسهیلات به

 
کسانی تعلق می گیرد که تاکنون از ما وام نگرفته باشند. 

 
سردار گودرزي افزود: به بازنشستگانی که مشمول این تسهیلات می شوند اطلاع رسانی می کنیم. 

وي گفت: براي اشتغال فرزندان بازنشستگان لشکري که کارآفرینی می کنند تسهیلات قرض الحسنه 50 میلیون تومانی پیش بینی

 
کرده ایم. 

سردار گودرزي افزود: همه بازنشستگان لشکري که فرزندانشان ازدواج می کنند بدون مراجعه تسهیلات 10 میلیون تومانی خرید

 
جهیزیه یا کمک ازدواج به حساب آنان واریز می شود. این تسهیلات به همه فرزندان بازنشستگان که ازدواج می کنند تعلق می گیرد. 

 
سردار گودرزي افزود: تسهیلات درمان و وام جعاله تا سقف 20 میلیون تومان نیز براي بازنشستگان پیش بینی کرده ایم. 

وي با بیان اینکه دفترچه درمان نیروهاي مسلح از بهترین بیمه هاي کشور است گفت: بیمه تکمیلی براي بازنشستگان اختیاري است

 
و سقف آن براي بستري و عمل جراحی 30 میلیون تومان و براي کارهاي درمانگاهی 3 میلیون تومان پیش بینی شده است. 

سردار گودرزي افزود: موضوع بیمه در سازمان تأمین اجتماعی نیروهاي مسلح راهبرد اصلی براي کمک به پیشکسوتان است و در این

 
زمینه به عنوان نمونه رقم بیمه حوادث از 180 میلیون تومان سال گذشته به 250 میلیون تومان افزایش یافته است. 

 
وي گفت: بیمه حامی را نیز با همکاري بیمه کوثر براي مسائل حقوقی بازنشستگان پیگیري می کنیم که از ماه آینده آغاز می شود. 

سردار گودرزي افزود: جدول و امتیازات افزایش حقوق بازنشستگان بر اساس جایگاه شغلی آنان است و اگر افراد داراي رتبه حقوقی
باشند هر رتبه حقوقی امتیاز جداگانه دارد و کسانی که از سنوات ارفاقی استفاده کرده اند این سنوات جزو سنوات خدمتی آنان

 
محاسبه می شود. 

 
وي گفت: احیا کردن کارکرد بیمه اي صندوق هاي بازنشستگی تنها چاره کاهش هزینه هاست. 

 
سردار گودرزي افزود: پاداش پایان خدمت لشکریان سال 98 تأمین اعتبار شده است و پرداخت می شود. 



وي گفت: سودي که از محل شرکت هاي سازمان تأمین اجتماعی نیروهاي مسلح به دست می آید در حوزه خدمات رفاهی و کمک به

 
افزایش حقوق بازنشستگان لشکري هزینه می شود. 

اکبر شیرمحمدي مدیرکل امور فنی صندوق بازنشستگی کشوري نیز در این برنامه گفت: در تکمیل افزایش حقوق بازنشستگان که در

 
ابتداي سال انجام شد تا 90 درصد میانگین حقوق شاغلان هم تراز و هم رتبه افزایش حقوق بازنشستگان انجام شد. 

وي افزود: دستورالعمل این افزایش حقوق به صندوق هاي بازنشستگی کشوري ابلاغ و احکام 1 میلیون و 489 هزار بازنشسته صادر

 
شده است که بازنشستگان می توانند از سایت صندوق بازنشستگی احکام خود را ببینند. 

شیرمحمدي گفت: جداول ابلاغی درباره کارکنان مشمول قانون نظام هماهنگ و خدمات کشوري و دستگاه هایی که بدون گروه هاي

 
شغلی نظام هماهنگ بودند به طور یکسان و به عنوان کارمندان دولت در گروه هاي 20 گانه نظام هماهنگ در نظر گرفته شد. 

وي افزود: ضریب 2,438 ریال در عدد امتیاز هر فرد در گروه شغلی خود ضرب می شود و حقوق فرد را مشخص می کند که به این

 
عدد در اجراي ماده 109 و 110 قانون مدیریت افزایش دو و نیم درصدي مازاد بر 30 سال خدمت و سابقه مدیریت اضافه می شود. 

شیرمحمدي گفت: حداقل حقوق دریافتی بازنشستگان در ابتداي سال 2 میلیون و 800 هزار تومان بود که در پایین ترین گروه هاي

 
شغلی به 3 میلیون و 500 هزار تومان افزایش یافته است. 

وي افزود: آنچه که دولت بر اساس قانون مکلف به افزایش حقوق بازنشستگان و شاغلان بود از ابتداي مهر اتفاق افتاد و حقوق هر

 
بازنشسته با گروه شغلی خود متناسب با افراد شاغل در این گروه متناسب سازي شده است. 

 
شیرمحمدي گفت: از طریق واگذاري سهام شرکت هاي دولتی منابع این افزایش حقوق تأمین شده است. 

وي افزود: اعطاي تسهیلات 7 میلیون تومانی براي بازنشستگان ادامه دارد و تسهیلات ازدواج فرزندان بازنشستگان در حال نام نویسی

 
است و مانند سال هاي گذشته اجرا می شود. 

شیرمحمدي گفت: تسهیلات خرید اقساطی کالا نیز به وسیله صندوق بازنشستگی برنامه ریزي شده و قابل استفاده براي بازنشستگان

 
است. 

وي افزود: بیمه درمان تکمیلی را صندوق بازنشستگی از 60 هزار تومان به 140 هزار تومان افزایش داد در حالی که سهم بازنشستگان

 
همان 30 هزار تومان به ازاي هر نفر است. 

شیرمحمدي گفت: در بیمه تکمیلی سقف پرداخت هزینه جراحی تخصصی 44 میلیون تومان، بستري عمومی 22 میلیون تومان و

 
خدمات تشخیص سرپایی درمانی 17 میلیون تومان است و درباره هزینه مقابله با بیماري کرونا نیز از بازنشستگان حمایت می کنیم. 

وي افزود: بازنشستگان نیمه نخست سال 99 نیز مشمول همسان سازي حقوق از ابتداي مهر می شوند و تا هفته آینده احکام آنها

 
صادر می شود. 



آقاي شیرمحمدي گفت: با توجه به اینکه قوانین صندوق هاي بازنشستگی مربوط به سال هاي گذشته است این صندوق ها باید
اصلاحات ساختاري انجام دهند و قوانین آنها اصلاح شود زیرا هزینه هایی به صندوق هاي بازنشستگی تحمیل می شود و این صندوق

 
ها مشمول قوانین حمایتی شده اند در حالی که باید بیمه اي باشند. 

وي افزود: 70 درصد پرداختی صندوق هاي بازنشستگی از کمک هاي دولت و بقیه کسورات بازنشستگی کارکنان و تأمین منابع از

 
صندوق هاي بازنشستگی است. 

آقاي شیرمحمدي گفت: با توجه به اینکه سرمایه گذاري هاي صندوق هاي بازنشستگی پاسخگوي پرداخت حقوق بازنشستگان نیست

 
صندوق بازنشستگی کشوري اصلاح ساختار این شرکت ها را آغاز کرده است. 

وي افزود: مدرك تحصیلی تعیین کننده گروه شغلی کارکنان شاغل و بازنشستگان است و کسانی که با 30 سال خدمت و مدرك

 
کارشناسی بازنشست شده اند در گروه 14 قرار می گیرند و حقوق آنان 5 میلیون و 600 هزار تومان است. 

آقاي شیرمحمدي گفت: همسان سازي حقوق بازنشستگان شامل مستمري بگیران نیز می شود.



راهی جز پذیرش «بلاك چین» نداریم

منبع: اعتبار نیوزشماره خبر:  24  |  تاریخ: 1399/07/22

عصر اعتبار- یک کارشناس امنیت سایبري گفت: پدیده بلاك چین یک تکنولوژي است و نمی توان جلوي آن را گرفت. یا
باید با آن همسو شد، مزایاي آن را شناخت و با آن پیشرفت کرد، یا چشممان را ببندیم و از این مسیر جا بمانیم.

به گزارش پایگاه خبري«عصر اعتبار» به نقل از ایبنا، شاید کمی زود باشد که فناوري بلاك چین را به عنوان انقلابی در تاریخ
تکنولوژي تلقی کنیم، اما تاکنون هم این فناوري رشد چشمگیري داشته و توانسته خود را در بستر اینترنت توسعه دهد و بازارهاي

 
مالی زیادي را به خود جذب کند. 

بلاك چین که در لغت به معنی زنجیره اي از بلوك ها است با طبقه بندي اطلاعات و نوع دسترسی پذیري و ثبت هرگونه داده اي که
رد و بدل می شود بستر اینترنت را به محیطی امن براي ثبت اطلاعات و گزارش ها تبدیل می کند که در آن، اطلاعات ذخیره شده،
میان همه اعضاي یک شبکه به اشتراك گذاشته می شود. با استفاده از رمزنگاري و توزیع داده ها، امکان هک، حذف و دستکاري

 
اطلاعات ثبت شده، تقریباً از بین می رود. 

اما این فناوري در ایران هنوز تا حدودي ناشناخته است و همین عدم آگاهی عمومی باعث ایجاد تهدیدها و مخاطرات بلاك چین در

 
کنار ناشناخته ماندن مزایاي آن شده است. 

بهزاد قاسمی، برنامه نویس و کارشناس امنیت سایبري در گفتگو با ایبِنا می گوید: بلاك چین صرفاً براي نقل و انتقالات مالی نیست و
چون با رمزارز یا «کریپتوکارنسی» شناخته شد همه تصور می کنند، یک بستري است براي نقل و انتقالات مالی که البته این قابلیت

 
را دارد، اما مازاد بر این قابلیت و فارغ از رمزارزها، می توانیم بگوییم یک بانک اطلاعات بسیار بزرگی است که غیر قابل تغییر است. 

وي این بانک اطلاعاتی غیرقابل تغییر را مزیت می داند و ادامه می دهد: وقتی نتوان قرارداد و دیتایی که نوشته و ارسال شده است را
تغییر داد و در آن دست برد، این خود به نوعی یک گزینه امنیتی محسوب می شود. براي مثال، این بانک اطلاعاتی می تواند اطلاعات
افرادي باشد که در انتخابات شرکت کرده اند و یا دفترچه هاي موزیسینی باشد که حق کپی رایت خود را در این بستر قرار می دهد

 
که از آن اثر، کسی نتواند سوءاستفاده کند و چنین مواردي به صورت کلی، جزء کارکردهاي بلاك چین است. 

قاسمی درباره گره خوردن موضوع بلاك چین به ارزهاي دیجیتال چنین می گوید: بیشترین استفاده از این بلاك چین ها براي بحث
رمزارزها است که به دلیل مزایایی است که این بستر فراهم می کند. ما بسیار سریع می توانیم هر مبلغی را بدون آنکه نظارتی بر آن

 
باشد مبادله کرده و هزینه آن را پرداخت کنیم. 

اهمیت این موضوع در زمانی که مبادلات رسمی کاهش یافته است و یا مخاطره آمیز است افزایش می یابد. کارشناس امنیت سایبري
با تایید این موضوع یادآوري می کند: مخصوصاً در دوران کرونا بهتر توانستیم درك کنیم وقتی بورس نیویورك سقوط داشت، بورس
رمزارزها با اینکه با یک ریزش کمی مواجه شد اما با صعود خیلی بزرگی همراه شد که ناشی از توکن هایی بود که مرتبط با بحث

 
کرونا وارد مارکت کریپتوکارنسی شدند. 



اما چقدر می توان بر این بستر جدید نظارت داشت و اساساً چه کسی مسئول آن است، قاسمی که خود مجموعه اي دیجیتالی را
مدیریت می کند، می گوید: ماهیت شبکه بلاك چین غیر متمرکز بودن آن است و اگر بخواهیم نهادي را به عنوان نهاد ناظر براي آن

 
در نظر بگیریم و روي آن متمرکز کنیم از حالت اصلی خود جدا شده و دیگر نمی توانیم بگوییم یک بستر غیرمتمرکز است. 

وي تاکید می کند: اما می توانیم قوانینی را وضع کنیم که براي استفاده صحیح از آن کاربرد داشته باشد تا جایی که من اطلاع دارم

 
اکنون وزارت صمت قوانین استفاده از ماینرها را در تعامل با وزارت نیرو وضع کرده که اینها همگی نکات مثبتی است که وجود دارد. 

این کارشناس جوان تلاش هاي دولت در زمینه رمزارزها را نوعی حمایت از فناوري هاي جدید عنوان می کند و ادامه می دهد: می
توان این تلاش ها را حمایت دانست چرا که دو سال پیش چنین وضعی وجود نداشت و حالا وزارتخانه ها در حال وضع قوانینی
هستند که شاید در جاهایی محدودیت هایی مثل واردات و استفاده کردن از این دستگاه ها اعمال شود اما وقتی بتوان چنین چیزي را

 
مدیریت کرد، مسلماً اگر ایرادي هم پیدا شود قطعا می توان آن را برطرف کرد و امنیت آن را برقرار ساخت. 

 
با استخراج بیت کوین مخالفم 

اما یکی از مخاطراتی که ارزهاي دیجیتال دارند ورود افرادي است که براي رسیدن به سود بیشتر از امکانات غیر مناسب براي
استخراج ارز استفاده می کنند. کاري که به اصطلاح به آن «ماین کردن» نیز می گویند؛ کما اینکه وزارت نیرو بارها نسبت به چنین

 
سوءاستفاده هایی هشدار داده است. 

کارشناس امنیت سایبري در اینباره می گوید: نظر شخصی من، این است که اساساً با ماین کردن و استخراج کردن مخالفم. چرا که
آسیب هاي آلایندگی آن خیلی بیشتر است و به تبع آن مشکلات دیگر ایجاد می شود. اما نباید مزایاي بلاك چین را انکار کرد؛ با

 
استفاده از تکنولوژي بلاك چین ما می توانیم هم رمزآوري داشته باشیم و هم کارآفرینی کنیم. 

اما این فناوري مخالفانی نیز دارد. قاسمی می گوید: در مورد پذیرش این فناوري در کشورهاي مختلف می توان به یکی از مخالفان سر
سخت آن اشاره کرد که ترامپ در آمریکاست. یا در روسیه هم یک سري محدودیت هاي جدي وضع شده است. با این حال، کاربران

 
همچنان در حال فعالیت هستند. 

این کارشناس جوان که مدیر و موسس گروه علمی پژوهشی آورکلاك نیز است در پایان اظهار می کند: امروزه، به اصطلاح نهنگ هاي
کریپتوکارنسی در دنیا اکثرا آمریکایی هستند و با اینکه محدودیت هاي بسیاري در آن وجود دارد اما این بازار در آنجا بسیار پررونق
است، چرا که این پدیده یک تکنولوژي است و نمی توان جلوي آن را گرفت یا باید با آن همسو شد، مزایاي آن را شناخت و با آن

پیشرفت کرد؛ یا چشممان را ببندیم و از این مسیر جا بمانیم.



برگزاري اولین «تدکس» آنلاین ایران به میزبانی کرمانشاه/ یک دنیا حرف و

ایده در جمع جوانان خلاق ایران

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  25  |  تاریخ: 1399/07/22

به گزارش خبرگزاري فارس از کرمانشاه، اولین تداکس
آنلاین ایران با مجوز رسمی از سازمان جهانی TED در

 
کرمانشاه و به میزبانی دانشگاه رازي برگزار می شود. 

این رویداد پنجره اي براي معرفی ایده هاي هر کشور به
جهانیان است و در موضوعات علمی، هنري، فرهنگی،
آموزشی، خلاقیت و ... صاحب نظران متخصص در آن
موضوع موضوعات و ایده هایی که ارزش گسترش دارند را

 
معرفی می کنند. 

 
محمدپویا پروین، دبیر برگزاري اولین تداکس آنلاین ایران در کرمانشاه است. در مصاحبه با خبرگزاري فارس پاسخ می دهد : 

 
فارس: رویداد هاي تداکس چه نوع برنامه هایی هستند و تمرکز آن ها روي چه چیزي است؟ 

پروین: ببینید هر رویداد تداکس رو می توان مجموعه از رویدادهاي حوزه هاي مختلف دانست. یعنی یک رویداد چند زمینه اي که در
هر حوزه اي مورد بررسی سخنرانی متخصص در آن حوزه قرار گرفته و به معرفی یک موضوع در آن حوزه براي علاقمندان می پردازد.

 
هر سخنرانی مختصر و مفید و قابل فهم براي مخاطبان است و آن ها می توانند حوزه ي مورد علاقه ي خودشان را پیدا کنند. 

هر رویداد تداکس یک تم و یا موضوع کلی دارد که همان درون مایه ي سخنرانی هاست.از طرفی یک رویداد تداکس روي یک موضوع

 
خاص متمرکز نمی شود تا مخاطبان یک رویداد فعال را در چند زمینه مورد علاقه تجربه کنند. 

 
فارس: خب گفتید هر رویداد تداکس یک تم و موضوع دارد. تم و موضوع رویداد تداکس شما چه چیزي است؟ 

پروین: تم رویداد ما «نگاه» است و موضوع آن  «نگرش از زاویه اي نو»؛ یعنی همیشه یک راه بکر وجود دارد که قدم گذاشتن در آن

 
می تواند نتایج عالی در بر داشته باشد که مستلزم نگاهی عمیق به موضوعات است. 

 
فارس: سخنرانان رویداد چه کسانی هستند و در چه موضوعات سخنرانی دارند؟ 

 
پروین: موضوع سخنران ها که در روز رویداد پخش خواهد شد اما اگر بخواهم به معرفی سخنرانان و حوزه ي سخنرانیشان بپردازیم : 



دکتر قطب الدین صادقی (حوزه هنر و تجربه)، دکتر مجتبی شکوري (حوزه آموزش)،کتایون ریاحی (حوزه فعالیت هاي اجتماعی)،
دکتر سیاوش وزیري (حوزه پزشکی)، مظفر عبداالله (حوزه کارآفرینی)، حبیب اشتري و مینا فعال (حوزه جهانگردي و طبیعت)، سمیرا

 
هاشمی ( حوزه مهندسی) در تداکس دانشگاه سخنران هستند. 

 
فارس: برنامه کی اجرا می شود و اینکه درباره نحوه ثبت نام هم توضیح بدهید! 

پروین: 7 آبان ماه ساعت 20 رویداد در سایت aparat.com به صورت کشوري پخش خواهد شد. فروش بلیت از 19 مهر ماه در
سایت خود ما به آدرس tedxraziuniversity.com آغاز شده که البته داشتن بار مالی از فروش بلیت ها از طرف سازمان جهانی
تد ممنوع است و صرفا هزینه هاییست که براي برگزاري در نظر گرفته شده است. به دلیل آنلاین بودن رویداد براي  هزینه بلیت ها

 
یک تخفیف کلی در نظر گرفتیم که شرکت در رویداد براي همه امکان پذیر باشد. 

انتهاي پیام/ح



تکمیل ساختمان بیمارستان خوسف نیازمند 13 میلیارد تومان اعتبار است

منبع: شبستانشماره خبر:  26  |  تاریخ: 1399/07/22

احمدي برآورد اعتبار مورد نیاز تا پایان احداث بیمارستان 32 تختخوابی خوسف را 13 میلیارد تومان اعلام کرد.

 
احمدي برآورد اعتبار مورد نیاز تا پایان احداث بیمارستان 32 تختخوابی خوسف را 13 میلیارد تومان اعلام کرد. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از خوسف، «جمیله احمدي»
امروز (22 مهر) در جلسه هیئت رئیسه دانشگاه علوم پزشکی
بیرجند، اظهار کرد: شهرستان خوسف در فاصله 36 کلیومتري غرب
مرکز استان خراسان جنوبی واقع شده که مشتمل بر دو بخش، دو

 
شهر و پنج دهستان است. 

رئیس شبکه بهداشت و درمان خوسف با بیان اینکه شبکه بهداشت و
درمان خوسف در مهر ماه سال 92 مستقر شد، گفت: در حال حاضر

 
چهار پایگاه جاده اي 115 در روستاهاي خور، خوسف ، ماژان و علی آباد زارعین فعال هستند. 

احمدي درصد اشتغال پست شبکه درمان خوسف را 59 درصد عنوان کرد و افزود: برخی پست هاي شبکه بلاتصدي هست و مراکز

 
روستایی تک پزشکی و حتی پزشک مشترك براي سه روز در هفته فعالیت می کنند. 

وي آخرین نسبت جمعیتی خوسف از سامانه سیب را هفت هزار و 109 نفر عنوان کرد و ادامه داد: جمعیت بالاي 60 سال سن در
شهرستان خوسف چهار هزار و 86 نفر است که این شهرستان مسن ترین شهرستان استان و خراسان جنوبی نیز مسن ترین استان

 
کشور است. 

رئیس شبکه بهداشت و درمان خوسف از وجود پنج مرکز جامع خدمات درمانی روستایی در شهرستان خوسف خبر داد و گفت:

 
همچنین شهرستان خوسف داراي 21 خانه بهداشت است. 

وي تصریح کرد: از ابتداي تاسیس مرکز بهداشت خوسف تاکنون مرکز درمانی خدمات روستایی جواد الائمه (ع)، خانه بهداشت تقاب،
ماژان ،بصیران و مهدیه افتتاح شده است، همچنین توسعه مرکز شبانه روزي، احداث زنجیره سرماي شهرستان، نماز خانه مرکز

 
بهداشت، حصار کشی چهار خانه بهداشت و تامین و تجهیز پنج مرکز شهري روستایی و 21 خانه روستایی انجام شده است. 

رئیس شبکه بهداشت و درمان خوسف به پروژه در حال ساخت بیمارستان خوسف اشاره کرد و گفت: پیمانکار این بیمارستان هر
صورت وضعیتی به مرکز بهداشت ارائه داده، تاکنون پرداخت شده است و تنها یک صورت وضعیت به مبلغ 880 میلیون تومان باید



 
پرداخت شود. 

احمدي کل مبلغ هزینه شده براي بیمارستان خوسف را 12 میلیارد و 700 میلیون تومان عنوان کرد و افزود: اعتبار پروژه در حال

 
حاضر 255 میلیون تومان است. 

وي با اشاره به اینکه بیمارستان خوسف در حال حاضر 65 درصد پیشرفت فیزیکی دارد، گفت: از آنجایی که شهرستان خوسف مکان

 
مناسبی براي ارئه خدمت ندارد، تکمیل بیمارستان باید جزو اولویت ها باشد. 

رئیس شبکه بهداشت و درمان خوسف برآورد اعتبار مورد نیاز تا پایان کار ساختمانی بیمارستان 32 تختخوابی خوسف را 13 میلیارد

 
تومان اعلام کرد. 

احمدي با بیان اینکه تکمیل بیمارستان خوسف تا پایان امسال از مصوبات سفر استاندار به این شهرستان است، گفت: پاي کار نبودن

 
پیمانکار دلیل عقب افتادگی این پرژه است چراکه پروژه اعتبار ملی دارد. 

وي با بیان اینکه پایگاه خدمات شهري خوسف از اعتبارات تملک در سالهاي گذشته شروع شده و اعتبارات هم 100 درصد تخصیص
داشته است، عنوان کرد: ولی این پروژه به دلیل پاي کار نبودن پیمانکار فسخ پیمان شده است که نیاز است به صورت امانی به عنوان

 
پانسیون پزشکان در دستور کار باشد. 

رئیس شبکه بهداشت و درمان خوسف گفت: پایگاه جاده اي محمد رسول االله(ص) ماژان با کمک 110 میلیون تومان یک خیّر تا یک

 
هفته دیگر به بهره برداري می رسد. 

احمدي مهمترین مشکلات شبکه بهداشت و درمان خوسف را کمبود منابع مالی عنوان کرد و گفت: درآمد پایین شبکه با توجه به
جمعیت (بیمه روستایی) و سرانه پایین (جمعیت) و پراکندگی بالاي جمعیت، و عدم تخصیص سایر، وضعیت بازار و عدم همکاري و
فروش نسیه کالا و خدمات، عدم کفایت درآمدها حتی براي هزینه هاي غیر قابل اجتناب از دیگر مشکلات حزه سلامت شهرستان

خوسف است.



آیت االله رئیسی: دستگاه قضا از خصوصی سازي ضابطه مند حمایت می کند

منبع: شما و اقتصادشماره خبر:  27  |  تاریخ: 1399/07/22

شما و اقتصاد: رئیس قوه قضاییه تأکید کرد: دستگاه قضایی از خصوصی سازي ضابطه مند که موجب رونق اشتغال و تولید
شود حمایت می کند، اما اگر واگذاري ها در چارچوب مصالح مردم نباشد، براي همه زحمت آفرین خواهد بود.

به گزارش شما و اقتصاد  به نقل از خبرگزاري میزان، آیت
االله سید ابراهیم رئیسی در جلسه شوراي عالی قوه قضاییه
به ابطال قرارداد خصوصی سازي دشت مغان اردبیل
پرداخت و با تقدیر از نهاد هاي نظارتی براي صیانت از بیت
المال تأکید کرد: خصوصی سازي ضرورت امروز ماست که
سیاست هاي آن از سوي مقام معظم رهبري ابلاغ و در
برنامه هاي توسعه تکلیف شده است، اما خصوصی سازي
باید با حفظ منافع ملی و حقوق مردم همراه باشد و براي
آن پیوست هاي اقتصادي و امنیتی طراحی شود تا منجر به

 
افزایش تولید کالا هاي اساسی و استراتژیک براي کشور شود.   

آیت االله رئیسی همچنین خاطر نشان کرد که پس از واگذاري یک شرکت و واحد تولیدي دولتی به بخش خصوصی باید هم به موضوع
نظارت توجه داشت و هم از کسی که آن را تصاحب می کند حمایت کرد و تسهیلات لازم براي اداره آن واحد تولیدي تخصیص یابد تا

 
در مدیریت مجموعه مشکل و وقفه به وجود نیاید. 

 
  

رئیس قوه قضائیه تأکید کرد: دستگاه قضایی از خصوصی سازي با رعایت ضوابط و قواعد آن که موجب اشتغالزایی و رونق تولید می
شود حمایت می کند، اما اگر واگذاري ها داراي یک روند درست و منطقی نباشد، هم براي مردم و هم براي قوه قضاییه زحمت آفرین

 
است. 

 
  

کلمات کلیدي



ضبط 100 دستگاه موتورسیکلت قاچاق در فارس

منبع: تابناكشماره خبر:  28  |  تاریخ: 1399/07/22

 
ضبط 100 دستگاه موتورسیکلت قاچاق در فارس 

مدیرکل تعزیرات فارس همچنین اعلام کرد که طی 6 ماه اول امسال بیش از 100 پرونده در خصوص موتورسیکلت قاچاق توسط این

 
دستگاه، رسیدگی شده است. 

تابناك فارس به نقل از ایسنا:غلامرضا سالاري گفت: چندي پیش یک دستگاه خودروي پژو در حومه شهر لار متوقف و از آن بالغ بر

 
5800 لیتر سوخت از نوع گازوئیل، که در مَشک جاسازي شده بود، کشف شد. 

سالاري با بیان اینکه در این رابطه یک متهم دستگیر شده بود، گفت: شعبه اول تعزیرات شهرستان لارستان، در رسیدگی به پرونده
این متهم و پس از انجام تحقیقات، تخلف را محرز تشخیص داد و حکمی مبنی بر توقیف سوخت کشف شده و پرداخت جریمه به

 
مبلغ 610 میلیون ریال از سوي متهم را صادر کرد. 

ضبط 100 دستگاه موتورسیکلت قاچاق در فارس مدیرکل تعزیرات فارس همچنین اعلام کرد که طی 6 ماه اول امسال بیش از 100

 
پرونده در خصوص موتورسیکلت قاچاق توسط این دستگاه، رسیدگی شده است. 

سالاري اضافه کرد: شعب رسیدگی کننده به این پرونده ها حکم به ضبط موتورسیکلت هاي توقیف شده و پرداخت جریمه نقدي از

 
سوي مالکان آن صادر کرده اند. 

وي گفت: هر کالاي خارجی الزاما باید از مسیر قانونی و با پرداخت عوارض گمرکی وارد کشور شود، در غیر اینصورت قاچاق تلقی شده
و نگهداري و فروش آن پیگرد قانونی دارد و مرتکبین وفق ماده 18 قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز، به ضبط کالا و جریمه نقدي

 
محکوم خواهند شد. 

 
مجازات قانونی قاچاق بازدارندگی لازم را ندارد 

مدیر کل تعزیرات حکومتی استان فارس با بیان اینکه مجازات هاي پیش بینی شده در قانون بازدارندگی هاي لازم را ندارد، گفت:

 
قاچاق کالا لطمات جبران ناپذیري به اقتصاد کشور وارد می کند. 

سالاري خاطرنشان کرد: از تضعیف تولیدکنندگان داخلی تا ناکام ماندن دولت در وصول عواید و حقوق واردات کالا، لطمه هاي قاچاق
محسوب می شود لذا تعزیرات حکومتی در راستاي حمایت از تولید و اشتغال بطور جد با این پدیده شوم اقتصادي مبارزه کرده است.



سامانه ملی پایش اطلاعات انرژي ساختمان ها رونمایی شد

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  29  |  تاریخ: 1399/07/22

سامانه ملی پایش اطلاعات انرژي که توسط یک شرکت دانش بنیان طراحی شده با حضور معاون علمی و فناوري رونمایی
شد.

سامانه ملی پایش اطلاعات انرژي که توسط یک شرکت
دانش بنیان طراحی شده با حضور معاون علمی و فناوري

 
رونمایی شد. 

امروز با حضور سورنا ستاري معاون علمی و فناوري رئیس
جمهور، سامانه ملی پایش اطلاعات انرژي در ساختمان
رونمایی شد. سامانه توسط فعالان فناور یک شرکت دانش
بنیان پیاده شده و قرار است بهینه سازي مصرف انرژي در

 
ساختمان ها و حفظ منابع کشور را به ارمغان بیاورد. 

ستاري در این مراسم با بیان این که بهینه سازي انرژي در ساختمان ها باید به یک فرهنگ عمومی بدل شود، افزود: بهینه سازي
انرژي را می باید به یک ظرفیت تجازي تبدیل کنیم تا بخش خصوصی به میدان آمده و براي نوآوري هاي این حوزه سرمایه گذاري

 
کند. 

ستاري با اشاره به نقش شرکت هاي دانش بنیان و استارت آپ هاي فعال در بهینه سازي انرژي گفت: این کسب وکارها نوآوري را در
ذات خود دارند و نقشی اثربخش در ترویج فرهنگ بهینه سازي انرژي ایفا می کنند. بنابراین باید زیست بومی ایجاد شود تا به این
حوزه ورود کنند اگر اقتصاد این فرآیند با مساعد کردن محیط تبدیل ایده ها به کسب و کار شکل بگیرد، شاهد تحول در ایجاد ارزش

 
افزوده و اشتغال ضمن حفظ منابع ارزشمند انرژي خواهیم بود. 

وي از آمادگی معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري در پیاده سازي ایده هاي نواورانه حوزه بهینه سازي انرژي به ویژه در
ساختمان ها گفت و ادامه داد: رعایت این استانداردها نیازمند مشوق ها و حمایت هایی است که معاونت علمی و فناوري ریاست
جمهوري همچون گذتشه از آن حمایت می کند. آماده ایم از شرکت هاي دانش بنیان و استارت آپ هاي حوزه انرژي ساختمان

 
حمایت کنیم تا به این حوزه ورود پیدا کنند. 

معاون علمی و فناوري رئیس جمهور به دربرگیرندگی بالاي حوزه بهینه سازي انرژي اشاره کرد و گفت: نه تنها اقتصاد انرژي، بلکه
حوزه هاي فناوري و خدمات در این چرخه نقش آفرین شده است. ارزش افزوده و درآمدهاي این حوزه به قدري جذاب و رقابتی است

که می تواند زمینه ساز شکل گیري طیف گسترده اي از استارت آپ ها در بخش انرژي ساختمان شود./مهر



رونمایی از سامانه ملی پایش اطلاعات انرژي ساختمان ها

منبع: پایگاه دولتشماره خبر:  30  |  تاریخ: 1399/07/22

امروز با حضور سورنا ستاري معاون علمی و فناوري رییس جمهوري، سامانه ملی پایش اطلاعات انرژي در ساختمان رونمایی
شد. سامانه اي که به مدد فعالان فناور یک ...

امروز با حضور سورنا ستاري معاون علمی و فناوري رییس جمهوري، سامانه ملی پایش اطلاعات انرژي در ساختمان رونمایی شد.
سامانه اي که به مدد فعالان فناور یک شرکت دانش بنیان پیاده شده و قرار است بهینه سازي مصرف انرژي در ساختمان ها و حفظ

 
منابع کشور را به ارمغان بیاورد. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري، معاون علمی و فناوري رییس جمهوري در
این مراسم با بیان این که بهینه سازي انرژي در ساختمان ها باید به یک فرهنگ عمومی بدل شود، افزود: بهینه سازي انرژي را می

 
باید به یک ظرفیت تجازي تبدیل کنیم تا بخش خصوصی به میدان آمده و براي نوآوري هاي این حوزه سرمایه گذاري کند. 

ستاري با اشاره به نقش شرکت هاي دانش بنیان و استارتاپ هاي فعال در بهینه سازي انرژي گفت: این کسب وکارها نوآوري را در
ذات خود دارند و نقشی اثربخش در ترویج فرهنگ بهینه سازي انرژي ایفا می کنند. بنابراین باید زیست بومی ایجاد شود تا به این
حوزه ورود کنند اگر اقتصاد این فرآیند با مساعد کردن محیط تبدیل ایده ها به کسب و کار شکل بگیرد، شاهد تحول در ایجاد ارزش

 
افزوده و اشتغال ضمن حفظ منابع ارزشمند انرژي خواهیم بود. 

 
ضرورت ایجاد زمینه هاي ترغیبی و تشویقی 

وي از آمادگی معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري در پیاده سازي ایده هاي نواورانه حوزه بهینه سازي انرژي به ویژه در
ساختمان ها گفت و ادامه داد: رعایت این استانداردها نیازمند مشوق ها و حمایت هایی است که معاونت علمی و فناوري ریاست
جمهوري همچون گذتشه از آن حمایت می کند. آماده ایم از شرکت هاي دانش بنیان و استارتاپ هاي حوزه انرژي ساختمان حمایت

 
کنیم تا به این حوزه ورود پیدا کنند. 

معاون علمی و فناوري رئیس جمهوري به دربرگیرندگی بالاي حوزه بهینه سازي انرژي اشاره کرد و گفت: نه تنها اقتصاد انرژي، بلکه
حوزه هاي فناوري و خدمات در این چرخه نقش آفرین شده است. ارزش افزوده و درآمدهاي این حوزه به قدري جذاب و رقابتی است

 
که می تواند زمینه ساز شکل گیري طیف گسترده اي از استارتاپ ها در بخش انرژي ساختمان شود. 

 
از بهینه سازي انرژي ساختمان ها حمایت می کنیم 

محمد اسلامی وزیر راه و شهرسازي در مراسم رونمایی از سامانه پایش اطلاعات انرژي در ساختمان که در محل مرکز تحقیقات
مسکن، راه و شهرسازي رونمایی شد، بهینه سازي مصرف انرژي در کشور را یکی از اولویت هاي مهم قوانین و سیاست هاي کلی نظام
به ویژه دربرنامه ششم توسعه دانست و گفت: سامانه پایش اطلاعات و انرژي ساختمان یکی از ابزارها، وسایل و لوازمی است که براي



کنترل مصرف انرژي در ساختمان موردنیاز است که با همت دستگاه هاي مختلف و حمایت معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري

 
رونمایی شد. 

اسلامی با بیان این که از طریق این سامانه ساختمان هاي موجود از نظر وضعیت مصرف انرژي شناسایی می شوند، افزود: با حمایت ها
و راهکارهایی که باید به صورت تعاملی میان شرکت هاي دانش بنیان و فناور در حوزه انرژي با معاونت علمی و فناوري ریاست
جمهوري انجام می شود، برنامه ریزي براي بهینه سازي مصرف انرژي و اجراي الزاماتی که براي کنترل مصرف در ساختمان ها اجرایی

 
و نتیجه بخش خواهد شد. 

وي با تأکید بر همکاري و همراهی صاحبان ساختمان ها براي موفقیت این طرح فناور گفت: صاحبان ساختمان و املاك باید مسئولانه
نقش آفرینی کنند تا از بتوانند از تشویق هایی که وزارت نفت و وزارت نیرو براي مصرف انرژي براي آنها قائل می شوند، بهره مند

 
شوند. 

اسلامی با اشاره به ضرورت رعایت مقررات جدید ملی ساختمان در ساختمان هاي جدید الاحداث از شروع صدور پروانه ساختمانی
گفت مقررات ملی ساختمان، تکالیف، زوایاي مختلف کار و الزامات ساخت و ساز استاندارد را براي کاهش مصرف انرژي تعیین کرده
است. مهندسان مشاور، طراحان ساختمان، سازندگان و تولیدکنندگان مصالح ساختمانی همه مکلف هستند این الزامات مقررات ملی

 
ساختمان را در محصولات خود و در اجراي بناها و تاسیسات رعایت کنند. 

وزیر راه و شهرسازي بر همراهی شهرداري ها در اجرا و بهره برداري از این سامانه تاکید کرد و گفت: ساختمان هاي جدید الاحداثی

 
که بتوانند برچسب انرژي دریافت کنند، ساختمان هاي استانداردي هستند که شهرهاي آینده را تشکیل می دهند. 

اسلامی گفت: کسانیکه در مصرف انرژي بهینه مصرف کردن را اولویت قرار می دهند نسبت به کسانیکه انرژي را بهینه مصرف نمی

 
کنند بهره مندي بیشتري نسبت به مزایاي انرژي خواهند داشت. 

وي از تدوین مشوق ها براي رعایت کنندگان مبحث 19 مقررات ملی ساختمان گفت و ادامه داد:این سامانه هم اکنون در اختیار است

 
و همه دستگاه ها مکلف به همراهی هستند و حرکتی در جهت ساماندهی مصرف انرژي در ساختمان ها آغاز می شود. 

 
شهرداري تهران همراه با معاونت علمی و فناوري در بهینه سازي مصرف انرژي 

در بخش دیگري از این مراسم، پیروز حناچی شهردار تهران شهردار تهران ادامه داد: بحث برقی کردن موتورهاي دو چرخ، برقی کردن
اتوبوس هاي شهر تهران و همچنین توسعه مسیرهاي پیاده و دوچرخه جزو برنامه هایی است که با حمایت و همراهی معاونت علمی و

 
فناوري ریاست جمهوري دنبال می کنیم. 

وي همچنین گفت: موضوع اجباري شدن بیمه در ساختمان هم یکی از سیاست هاي ما است و معتقدیم سازندگان با اهداف اقتصادي

 
باید به سمت کاهش مصرف انرژي در ساختمان بروند. 

حناچی با اشاره به ضرورت تدوین مشوق ها براي مالکان ساختمان هاي رعایت کننده بهینه سازي انرژي گفت: باید محدودیت ها و

 
مشوق هاي مالیاتی براي مصرف کنندگان بهینه و کسانی که مصرف بالاتري دارند در نظر گرفته شود. 



وي با اشاره به نرخ مصرف انرژي در کشورهاي گوناگون و جایگاه ایران در این حوزه گفت: کشور چین با 3.2 میلیون تن، آمریکا با 2.2
میلیون تن و هند با 900 هزار تن مصرف جزو بالاترین کشورها در جدول هستند. ایران اما با مصرف 258 هزار تن در رده 11 قرار

 
دارد. 

شهردار تهران همچنین از میزان مصرف سوخت در ترکیه گفت و ادامه داد: در ترکیه مصرف انرژي 8.5 برابر کمتر از ایران است
چراکه هیچ یارانه اي به این بخش داده نمی شود و مالیات بر مصرف هم وجود دارد یعنی کسانی که مصرف بالاتري داشته باشند باید

 
مالیات بیشتري بپردازند. 

حناچی با اشاره به مصرف برق در تهران گفت: مصرف برق روزانه در تهران معادل 20 هزار گیگابایت ساعت است که مشترکین خانگی

 
با سهم 75 درصدي بیشترین مصرف را دارند. 

شهردار تهران متوسط مصرف گاز در تهران را 77 میلیون متر مکعب معادل تولید سه فاز پارس جنوبی دانست و تأکید کرد: با توجه
به این که عمده اتلاف انرژي در بخش خانگی برآورد شده است، می توان نقش این پروژه را در حفظ سرمایه هاي ملی، سودمند و

 
اثربخش دانست. 

وي با اشاره به برنامه هاي تهران براي کاهش مصرف انرژي گفت: شوراي شهر وظایفی را تعیین کرده و در برنامه سوم شهر تهران
مستقیم به کاهش مصرف انرژي در ساختمان هاي اداري تجاري و خانگی اشاره شده است که البته موانع جدي بر سر مسیر وجود

 
دارد. 

شهردار تهران با تاکید بر اینکه یکی از مهمترین عوامل تاثیرگذار در کاهش مصرف انرژي بحث واقعی شدن حامل هاي انرژي است

 
ادامه داد: متاسفانه نمی توانیم با توجه به شرایط اقتصادي هزینه هاي بیشتري را به مردم تحمیل کنیم. 

 
گام ارزشمند ایران در بهینه سازي انرژي و محیط زیست 

در بخش دیگري از این مراسم، کلودیو پروویداس نماینده مقیم برنامه توسعه عمران سازمان ملل به گام هاي ارزشمند ایران در حوزه
محیط زیست و انرژي اشاره کرد و گفت کشور ایران با وجود تحریم ها توانسته است گام هاي بسیار خوبی در بهینه سازي انرژي،
کمک به فناوري هاي سبز و محیط زیست بردارد و در این مسیر برنامه توسعه عمران سازمان ملل نیز از اجراي پروژه هایی مانند

 
سامانه پایش انرژي ساختمان ها حمایت می کند. 

نماینده مقیم برنامه توسعه عمران سازمان ملل متحد در ایران از هموار بودن مسیر توسعه فناوري هاي حوزه انرژي و محیط زیست با
استفاده از ظرفیت هاي فناورانه ایران گفت: اجراي این پروژه گامی تاثیرگذار براي حفاظت از محیط زیست و کاهش مصرف انرژي

 
است. این پروژه راهبري ضمن کمک به مصرف انرژي و کاهش هدررفت آن، ایجاد اشتغال و اقتصاد را به دنبال دارد. 

 
ضرورت توجه جدي به مبحث انرژي ساختمان ها 

اقبال شاکري، نماینده مردم تهران، ري و شمیرانات در مجلس شوراي اسلامی از اهمیت و ضرورت توجه به بهره وري انرژي در
ساختمان ها گفت و ادامه داد: باید توجه داشت که بازدهی انرژي و راه کارهایی براي افزایش بازدهی در دوران ساخت حائز اهمیت

 
بسیار بالایی است و باید به موضوع انرژي در ساخت ساختمان ها توجهی جدي شود. 



عضو کمیسیون عمران مجلس، بر ضرورت اجرایی سازي سازوکارهاي توجه بخشی جامعه به موضوع بهینه سازي انرژي در ساختمان
تأکید کرد و افزود: باید زمینه ایجاد معیارهاي متضاد و متناقض که موجب می شود به موضوع بهره وري انرژي در ساختمان ها توسط
ذي نفعان توجهی نشود، به کنار بروند. در ساخت یک ساختمان، زمان، هزینه و مسئله انرژي از اصلی ترین معیارهاي در نظر گرفته

 
شده حائز اهمیت بالایی است و راه کارهاي نوآورانه می تواند این مشکل را حل کند. 

 
سامانه شناسنامه انرژي در ساختمان 

سامانه شناسنامه انرژي در ساختمان (BEID) سامانه اي تحلیلی و آماري است که با هدف بهبود علمکرد سیستم هاي انرژي در
صنعت ساختمان طراحی شده است. این سامانه براي ثبت اطلاعات و داده هاي مربوط به کیفیت ساخت، تجهیزات مرتبط با پوسته
ساختمان هاي جدید و پایش نحوه بهره برداري پس از اجراي راه کارهاي بهینه سازي مصرف انرژي در ساختمان هاي موجود براي
ذینفعانی چون سیاستگذاران، کاربران دولتی و سرمایه گذاران بخش خصوصی در بهیه سازي مصرف انرزي تهیه و راه اندازي شده

 
است. 

پروژه اصلاح سیاست ها و تحول بازار براي افزایش کارایی انرژي در بخش ساختمان با هدف افزایش کارایی انرژي ساختمان هاي
مسکونی، تجاري و اداري که خود منجر به کاهش انتشار آلاینده هاي محیط زیستی خواهد شد با مشارکت معاونت علمی و فناوري
ریاست جمهوري به عنوان ناظر ملی، برنامه عمران سازمان ملل متحد به عنوان ناظر بین المللی و کمک بلاعوض صندوق تسهیلات

 
جهانی محیط زیست، از آگوست 2016 میلادي شروع به کار کرده است. 

این پروژه سه دستاورد دارد که عبارتند از: 1. بررسی و بازبینی اسناد سیاستی، به منظور طراحی برنامه راهبردي و عملیاتی بین
بخشی و اجراي آن، 2. ارزیابی و صحت سنجی پروژه هاي پایلوت کارایی انرژي و محیط زیست در ساختمان هاي نمونه، 3. ایجاد
تحول در ساختار بازار انرژي بخش ساختمان با آموزش تمام ذینفعان زنجیره ارزش کارایی انرژي و محیط . بر همین اساس سامانه

 
شناسنامه انرژي در ساختمان مربوط به دستاورد نخست این پروژه است که امروز رونمایی شد. 

 
تجهیزات آزمایشگاهی و پرتابل ممیزي پوسته ساختمان 

در روند پروژه بهینه سازي انرژي و محیط زیست در ساختمان، آزمایشگاه انرژي مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازي نیز توسط
معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري تجهیز شد. استفاده از این تجهیزات براي شرکت هاي خدمات انرژي، استارتاپ ها و شرکت
هاي دانش بنیان فراهم خواهد شد. علاوه بر این آموزش هاي لازم براي بهره برداري از این تجهیزات که عمدتا براي انجام ممیزي

 
هاي انرژي پوسته ساختمان به کار گرفته می شوند، توسط اساتید و متخصصان مرکز ارائه خواهد شد. 

تجهیزاتی که در این مرکز به کار گرفته شده، از این قرار است: سرعت سنج (گوي داغ)، دستگاه پایش و تشخیص گاز شیشه هاي
دوجداره، دستگاه قابل حمل تحلیل گاز، دستگاه اندازه گیري داده هاي آب و هوایی، دستگاه اندازه گیري قابلیت گسیل (گسیلندگی)،
سیستم درب دمنده، حسگر صفحه اي بسیار حساس اندازه گیري جریان حرارت، ثبت کننده داده، دستگاه اندازه گیري قابلیت گسیل

شوندگی، حسگرهاي جریان حرارت انعطاف پذیر.



امضاي تفاهم نامه تأمین 1500 مسکن و 2300 شغل براي ایثارگران

منبع: پایگاه دولتشماره خبر:  31  |  تاریخ: 1399/07/22

تفاهم نامه تأمین 1500 واحد مسکونی و 2300 شغل براي ایثارگران استان آذربایجان غربی در سفر معاون رییس جمهور و
رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران به این اس...

تفاهم نامه تأمین 1500 واحد مسکونی و 2300 شغل براي ایثارگران استان آذربایجان غربی در سفر معاون رییس جمهور و رییس

 
بنیاد شهید و امور ایثارگران به این استان به امضا رسید. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از بنیاد شهید و امور ایثارگران، مهندس سعید اوحدي روز سه شنبه 22 مهر در ابتداي
ورود خود به استان آذربایجان غربی با حضور در گلزار مطهر شهداي بهشت رضوان شهر ارومیه نسبت به مقام والاي شهدا اداي احترام

 
کرد. 

وي در ادامه در دیدار با حجت الاسلام والمسلمین سیدمهدي قریشی نماینده ولی فقیه در استان آذربایجان غربی و امام جمعه ارومیه
پس از بیان بخشی از فعالیت هاي صورت گرفته در بنیاد شهید و امور ایثارگران در ماه هاي گذشته، گفت: یکی از مشکلاتی که امروز
در مجموعه خدمات رسانی به ایثارگران با آن روبرو هستیم ضرورت اصلاح و به روز رسانی قوانین مربوط به ایثارگران است. همانطور
که در استان آذربایجان غربی هم می بینیم که به دلیل شرایط ویژه استان مسیر ایثار، جهاد و شهادت ادامه دارد و همین شرایط

 
نشان می دهد که در زمینه قوانین نیازمند بازنگري هایی هستیم، چون شرایط امروز با زمان تصویب قوانین تفاوت هایی دارد. 

معاون رییس جمهور با تأکید بر اهمیت موضوع اشتغال ایثارگران، گفت: بستر اجراي قوانین و مقررات در استان هاي کشور است و اگر
به دنبال حل مشکل اشتغال ایثارگران در استان آذربایجان غربی هستیم باید این موضوع در خود استان پیگیري و حل شود و با
مدیریت از راه دور نمی توان به این مسائل رسیدگی کرد. خوشبختانه استانداران محترم در سراسر استان هاي کشور همکاري بسیار
خوبی در این زمینه با ما داشته اند و امروز در آذربایجان غربی تفاهم نامه تأمین 1500 واحد مسکونی و 2300 شغل براي ایثارگران با

 
استانداري به امضا می رسد. 

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران با اشاره به توان ویژه خانواده هاي شهدا در عرصه هاي علمی کشور، گفت: وجود 300 نخبه شاهد
و ایثارگر در استان آذربایجان غربی و 2 هزار نخبه شاهد و ایثارگر در کل کشور گویاي ظرفیت هاي عظیم این جامعه براي توسعه

 
ایران اسلامی است. 

اوحدي با بیان اینکه امروز کشور در شرایط بسیار سختی قرار دارد افزود: استکبار جهانی فشار حداکثري را علیه ما به جایی رسانده
است که حتی غذا و دارو را هم تحریم کرده اند و براي تهیه داروي جانبازان نیز دچار مشکل هستیم. این در حالی است که استکبار
جهانی دم از حقوق بشر می زند؛ اما قطعاً با روحیه اي که مردم ما دارند و با وجود ارزش هایی که کادر درمانی ما با آن عملکرد

 
درخشان را رقم زدند، از این گردنه تاریخی هم عبور خواهیم کرد. 

امام جمعه ارومیه نیز در این دیدار ضمن خیرمقدم به رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران به بیان مواردي درباره مشکلات و مسائل

 
مربوط به ایثارگران استان آذربایجان غربی پرداخت. 

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران در مراسم امضاي تفاهم نامه تأمین 1500 واحد مسکونی و 2300 شغل براي ایثارگران استان
آذربایجان غربی که در استانداري این استان برگزار شد ضمن تسلیت وفات پیامبر اسلام (ص) و شهادت امام حسن مجتبی (ع)، تأکید
کرد: امروز براي جبران کاستی ها در زمینه خدمات رسانی به ایثارگران باید با رویکرد جدیدي وارد عرصه مدیریت و خدمت شویم و

این رویکرد همان مدیریت جهادي مورد تأکید مقام معظم رهبري است. 



اوحدي ادامه داد: البته فشارهاي بی سابقه و ظالمانه اي از سوي استکبار بر علیه مردم ما اعمال می شود و کار بسیار سخت شده است
اما خوشبختانه ظرفیت هاي بسیار زیادي در کشور ما وجود دارد و با رویکرد مدیریت جهادي می توان بسیاري از مشکلات را برطرف

 
کرد. تفاهم نامه اي که امروز به امضا می رسد نیز نشانه اي از موفقیّت بر اساس تکیه بر داشته هاي داخل کشور است. 

معاون رییس جمهور، ایثارگران و خانواده هاي معظم شهدا و ایثارگران را ثروت و داشته هاي واقعی کشورمان دانست و گفت: استان
آذربایجان غربی داراي حدود 12 هزار شهید، 20 هزار جانباز و 2 هزار آزاده است و این گنجینه عظیمی است که با هیچ ثروتی قابل
مقایسه نیست. امام صادق (ع) می فرمایند وقتی خداوند نعمتی را به انسان اهدا کرد، اگر انسان با همه وجود به آن نعمت معرفت و
آگاهی پیدا کند شکر نعمت را به جاي آورده است. ما نیز اگر می خواهیم قدردان نعمت بزرگ ایثار و شهادت باشیم باید به درستی

 
آن را بشناسیم. 

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران با تقدیر از زحمات استاندار آذربایجان غربی به منظور ایجاد زمینه امضاي تفاهم نامه تأمین 1500
مسکن و 2300 شغل براي ایثارگران استان آذربایجان غربی، گفت: به منظور اجرایی شدن این تفاهم نامه کارگروهی براي اجراي آن

 
تشکیل می شود و دو نفر از خود ایثارگران نیز بر اجراي این تفاهم نامه نظارت خواهند داشت. 

محمد مهدي شهریاري استاندار آذربایجان غربی نیز در این مراسم عمل به وظایف در قبال جامعه ایثارگري را از دغدغه هاي اصلی
تمام مسئولان دانست و گفت: همه ما در برابر این عزیزان مسئولیت هایی داریم و خود را مدیون فداکاري هاي آنان می دانیم.
خوشبختانه از زمان حضور جناب مهندس اوحدي در بنیاد شهید و امور ایثارگران شاهد تحولات و اتفاقات بسیار خوبی در مسیر

 
خدمات رسانی به ایثارگران هستیم. 

وي ادامه داد: استان آذربایجان غربی داراي مشکلات خاصی است و برطرف کردن مشکلات این استان نیاز به همراهی تمام مسئولان
و نمایندگان این استان دارد. خوشبختانه با وجود تمام مشکلات در سال گذشته 40 هزار شغل در آذربایجان غربی ایجاد شد و می

 
توان با سرمایه گذاري مناسب نرخ بیکاري استان را بیش از پیش کاهش داد. 

شهریاري در ادامه به بیان مشکلات و نیازهاي خانواده هاي معظم شهدا، جانبازان و آزادگان در حوزه هاي درمان، درصدهاي جانبازي

 
و نیازهاي فرهنگی و تفریحی و مسائل مربوط به جانبازان شیمیایی شهر سردشت پرداخت. 

سید سلمان ذاکر نماینده مردم ارومیه در مجلس شوراي اسلامی نیز در این مراسم به تشریح شرایط ایثارگران استان آذربایجان غربی

 
و درخواست هاي آنان پرداخت. 

معاون رییس جمهور در این سفر با حضور در منازل خانواده معظم شهیدان «ابراهیمی کارگران»، جانباز گران قدر 70 درصد «احمد
مرادي» و جانباز و آزاده سرافراز «یوسف رحیمی حیدرلو» با آنان دیدار و گفت و گو کرد.



همسان سازي حقوق بازنشستگان لشکري، مهرماه اعمال می شود/ پرداخت وام

50 میلیون تومانی به فرزندان کارآفرین بازنشستگان
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آرمان تبریز-مسئولان سازمان بازنشستگان نیرو هاي مسلح و صندوق بازنشستگی کشوري همسان سازي حقوق بازنشستگان
لشکري و کشوري را بررسی کردند. به گزارش روابط عمومی وزارت دفاع، سردار سرتیپ دوم پاسدار محمدرضا گودرزي رئیس

سازمان بازنشستگان نیرو هاي مسلح و اکبر شیرمحمدي مدیرکل امور فنی صندوق بازنشستگی کشوري ...

آرمان تبریز-مسئولان سازمان بازنشستگان نیرو هاي مسلح
و صندوق بازنشستگی کشوري همسان سازي حقوق

 
بازنشستگان لشکري و کشوري را بررسی کردند. 

آرمان تبریز-مسئولان سازمان بازنشستگان نیرو هاي مسلح
و صندوق بازنشستگی کشوري همسان سازي حقوق

 
بازنشستگان لشکري و کشوري را بررسی کردند. 

به گزارش روابط عمومی وزارت دفاع، سردار سرتیپ دوم
پاسدار محمدرضا گودرزي رئیس سازمان بازنشستگان نیرو

هاي مسلح و اکبر شیرمحمدي مدیرکل امور فنی صندوق بازنشستگی کشوري با حضور در برنامه گفت وگوي ویژه خبري به بررسی

 
موضوع همسان سازي حقوق بازنشستگان لشکري و کشوري پرداختند. 

سردار گودرزي رئیس سازمان بازنشستگان نیرو هاي مسلح با اشاره به اینکه در راستاي برنامه ششم دولت تصمیم گرفت همسان
سازي را به صورت یک مرتبه اجرایی کند، گفت: مقدمات کار چند ماه است که آغاز شده لذا بحث هاي مختلف کارشناسی در بین
بازنشستگان سازمان تامین اجتماعی نیرو هاي مسلح و صندوق بازنشستگی در حال انجام است و در نهایت قرار بر این شد تا در

 
حقوق مهرماه همسان سازي را اجرا کنیم. 

او با اشاره به اینکه مبناي همسان سازي براي اجرا 90 درصد حقوق شاغلین فعلی است که اساس اصلی موضوع است افزود: جداول
مربوطه تنظیم و ابلاغ شده و اکنون مراحل تنظیم حکم حقوقی و تنظیم فیش حقوقی بازنشستگان نیرو هاي مسلح در حال انجام

 
است و در حقوق مهرماه براي همه بازنشستگان نیرو هاي مسلح اعمال خواهد شد. 

رئیس سازمان بازنشستگان نیرو هاي مسلح تصریح کرد: نحوه محاسبه جداول به این صورت است که یک عدد براي هر طبقه شغلی
تعیین شده و مبناي تعیین این عدد میانگین حقوق شاغلین در آن طبقه است، به طوري که میانگین حقوق شاغلین در هر طبقه

 
مشخص شده و این عدد در جدول تعیین شده است و لذا ملاك محاسبه قرار می گیرد. 

سردار گودرزي ادامه داد: بازنشسته لشکري 30 سال خدمت در پایین ترین طبقه، حقوق پایین تر از چهار میلیون و پانصد هزار تومان

 
دریافت نمی کند بنابراین در طبقات مختلف حقوق متفاوت است. 



او با اشاره به اینکه پیش بینی شده تا حقوق بازنشستگان یا شاغلین نیرو هاي مسلح همواره 20 درصد بالاتر از حقوق بازنشستگان
کشوري باشد اظهار کرد: در این جدول بخشی از این 20 درصد لحاظ شده و بخش دیگري لحاظ نشده است و دلیل آن محدودیتی

 
بود که درخصوص 90 درصد حقوق شاغلین داشتیم. 

رئیس سازمان بازنشستگان نیرو هاي مسلح افزود: مکاتبات مختلفی با سازمان برنامه و بودجه شده است و هفته گذشته آخرین جلسه
برگزار و توافق شد تا این موضوع اجرایی شود و پس از آن مقرر شد تا کمیسیونی که در سازمان برنامه و بودجه، سازمان استخدامی،
صندوق کشوري و سازمان تامین اجتماعی نیرو هاي مسلح تشکیل شود تا درباره مانده اي که از محل 20 درصد می ماند تصمیم

 
گیري شود. 

سردار گودرزي خاطرنشان کرد: هر تصمیمی که گرفته شده، در 6 ماه باقیمانده سال هم نیز اجرایی خواهد شد، لذا عملاً حقوق بر

 
اساس همسان سازي پرداخت خواهد شد و براي سال آینده نیز این روند ادامه خواهد داشت. 

او با اشاره به اینکه امسال براي بازنشستگان چند وام را دنبال کرده ایم گفت: براي حدود 100 هزار نفر از بازنشستگانمان وام 10
میلیون تومانی قرض الحسنه پرداخت خواهیم کرد، این وام به کسانی تعلق می گیرد که تاکنون از ما وامی دریافت نکرده اند، وام
دیگري را امسال پیش بینی کرده ایم که راجع به بحث اشتغال فرزندان پیشکسوتان است، این وام را تا سقف 50 میلیون تومان پیش

 
بینی کرده ایم و لذا این وام را براي فرزندان پیشکسوتانی که اقدام به کار آفرینی می کنند دنبال خواهیم کرد. 

رئیس سازمان بازنشستگان نیرو هاي مسلح عنوان کرد: براي همه بازنشستگان که فرزندانشان ازدواج می کنند، ما خودمان بدون
مراجعه آن ها 10 میلیون تومان وام خرید جهیزیه براي آن ها فراهم می کنیم، همچنین وام دیگري را به نام وام جعاله که تا سقف

 
20 میلیون تومان است را دنبال می کنیم که با همکاري بانک ها این موضوع انجام خواهد شد. 

سردار گودرزي با اشاره به اینکه در همسان سازي به بحث نحوه محاسبه جدول توجه شده است افزود: جدول و امتیازات بر مبناي
جایگاه شغلی افراد است، اگر افراد علاوه بر جایگاه شغلی داراي رتبه حقوقی باشند، براي هرکدام از این رتبه ها امتیاز جداگانه اي در
نظر گرفته می شود، کسانی که سنوات ارفاقی دریافت کردند، آن را جزو سنوات خدمت محاسبه می کنیم و از حقوقشان کسر نخواهد

 
شد. 

او با اشاره به اینکه ما کسورات را از دولت دریافت نمی کنیم بلکه این کسورات در اختیار دولت است گفت: دولت 71 درصد به صورت
مستقیم کمک می کند و بخشی از آن کسورات و بخش دیگر هم از آورده خود سازمان تامین اجتماعی نیرو هاي مسلح است که به

 
حقوق کمک می کند. 

سردار گودرزي بیان کرد: ما در سازمان تامین اجتماعی بر روي این موضوع کار کرده ایم و طرحی را تهیه کرده ایم که به سازمان امور
استخدامی تحویل داده شده است، اما عملاً نیازمند بازنگري است، اگر صندوق ها بخواهند به جایی برسند باید بدانیم که تنها راه چاره
بحث کارکرد بیمه اي صندوق ها است لذا احیا کردن کارکرد بیمه بهترین راهکار است، اما کشور ما شرایط خاص خود را دارد و باید
بر روي آن کار کارشناسی شود، مجلس، دولت و صندوق هاي سازمان تامین اجتماعی باید در خصوص این موضوع چاره اندیشی

 
کنند. 

او تصریح کرد: براي این کار بزرگ باید همکاري مشترك بین دولت، سازمان تامین اجتماعی نیرو هاي مسلح و صندوق بازنشستگی



کشوري انجام می شد و همه باید در این رابطه کمک می کردند، در سازمان تامین اجتماعی نیرو هاي مسلح راجع به بحث شرکت
هایی که واگذار شده اند کار هاي صورت گرفته است، انشاءاالله در شرایط مناسب آن میزان اعتباري که منظور شده را بتوانیم به فروش

برسانیم تا حقوقی را که به عهده سازمان گذاشته شده را بتوانیم تامین کنیم.



طرح ملی بهینه سازي موتورخانه واحدهاي مسکونی و تجاري رونمایی شد

منبع: نبض نفتشماره خبر:  33  |  تاریخ: 1399/07/22

طرح ملی بهینه سازي موتورخانه واحدهاي مسکونی و تجاري با حضور معاون وزیر نفت در امور گاز رونمایی شد.

 
طرح ملی بهینه سازي موتورخانه واحدهاي مسکونی و تجاري با حضور معاون وزیر نفت در امور گاز رونمایی شد. 

به گزارش نبض نفت به نقل از شرکت ملی گاز، آیین رونمایی از
طرح ملی بهینه سازي موتورخانه واحدهاي مسکونی و تجاري
امروز (سه شنبه، 22 مهرماه) با حضور حسن منتظرتربتی، معاون

 
وزیر نفت در امور گاز برگزار شد. 

شرکت ملی گاز ایران همسو با سیاست هاي کلان وزرات نفت
مبنی بر بهینه سازي مصرف گاز طبیعی و در نتیجه کاهش
آلودگی هوا و هزینه مشترکان همچنین ایجاد اشتغال در کشور،
«طرح ملی بهینه سازي موتورخانه واحدهاي مسکونی و تجاري»
را در دستور کار قرار داده است تا با حمایت مالی و فنی از آن
دسته از مشترکان گاز طبیعی که سیستم موتورخانه مرکزي
گرمایشی دارند، نسبت به بررسی وضع فنی آنها به صورت رایگان

 
اقدام شود. 

با اختصاص و پرداخت هزینه هاي لازم توسط شرکت ملی گاز ایران، سیستم موتورخانه مشترکان در بخش هاي سرویس و تنظیم

 
مشعل، عایق کاري تأسیسات و نصب دستگاه ضدرسوب مغناطیسی ارزیابی، اصلاح و بهینه سازي می شود. 

مشترکان واجد شرایط و همچنین شرکت هاي داراي رتبه یک تا پنج تأسیسات از سازمان برنامه و بودجه یا شرکت هاي معرفی شده

 
توسط اتحادیه شوفاژکاران می توانند براي کسب اطلاعات بیشتر و تکمیل فرم ثبت نام از این سامانه استفاده کنند. 

برچسب ها: نبض نفت ، طرح ملی بهینه سازي موتورخانه واحدهاي مسکونی و تجاري ، معاون وزیر نفت در امور گاز



صرفه جویی سالانه 500 میلیون مترمکعب گاز با اصلاح و بهینه سازي موتورخانه

ها

منبع: نبض نفتشماره خبر:  34  |  تاریخ: 1399/07/22

مدیرعامل شرکت ملی گاز از صرفه جویی سالانه حدود 500 میلیون مترمکعب گاز با اصلاح و بهینه سازي موتورخانه ها در
کشور خبر داد و گفت: این کار زمان بر نیست و براي مشترکان رایگان است و هزینه هاي آنها را هم کاهش می دهد.

مدیرعامل شرکت ملی گاز از صرفه جویی سالانه حدود 500 میلیون مترمکعب گاز با اصلاح و بهینه سازي موتورخانه ها در

 
کشور خبر داد و گفت: این کار زمان بر نیست و براي مشترکان رایگان است و هزینه هاي آنها را هم کاهش می دهد. 

به گزارش نبض نفت به نقل از شرکت ملی گاز ایران، حسن
منتظرتربتی، مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران در آیین رونمایی از
طرح ملی بهینه سازي موتورخانه واحدهاي مسکونی و تجاري،
اظهار داشت: بهینه سازي مصرف انرژي عملا خارج از حیطه
وظایف وزارت نفت و شرکت ملی گاز است و این موضوع باید
توسط مصرف کنندگانی همچون نیروگاه ها و صنایع دنبال شود،
با این حال با وجود توسعه پارس جنوبی، این توسعه به تنهایی
پاسخگوي نیاز مصرف نیست و اگر مصرف کنترل نشود، نمی

 
توان نگران تامین گاز نبود. 

وي افزود: به همین دلیل بود که از ابتداي امسال در نشست هایی با حضور وزیر نفت تصمیم گرفته شد به موضوع بهینه سازي نیز

 
ورود و از ظرفیت بند "ق" استفاده کنیم که یکی از این بخش ها بهینه سازي مصرف موتورخانه ها بود. 

معاون وزیر نفت در امور گاز تصریح کرد: شاید ورود ما به این موضوع به عنوان فروشنده معنادار نباشد اما به عنوان مسئولیت
اجتماعی به این موضوع پرداختیم چون طبق بررسی کارشناسان اگر در موتورخانه ها در بخش هاي سرویس و تنظیم مشعل، عایق
کاري تأسیسات و نصب دستگاه ضدرسوب مغناطیسی ارزیابی، اصلاح و بهینه سازي انجام شود 10 درصد صرفه جویی معادل حدود

 
500 میلیون مترمکعب در سال صرفه جویی می شود. 

تربتی با بیان اینکه این کار زمان بر نیست و براي مشترکان رایگان است و هزینه هاي آنها را هم کاهش می دهد، افزود: مسئولیت
اجتماعی ما حکم می کرد به موضوع ورود کنیم و با این کار هم مصرف سوخت کاهش می یاد و هم از محیط زیست حفاظت می

 
شود. 

وي با اشاره به نحوه اجراي این طرح، گفت: ما به دنبال این بودیم که ضمن افزایش کارایی براي مردم، اشتغال ملی هم ایجاد شود، به

 
همین دلیل این موضوع با اتحادیه شوفاژکاران و چند شرکت مطرح شد و کار با همکاري آنها انجام می شود. 

مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران در توضیح چگونگی اجراي طرح ملی بهینه سازي موتورخانه واحدهاي مسکونی و تجاري، اظهار کرد:



سامانه اي ایجاد شده و مشترکانی که خواستار اصلاح موتورخانه هستند می توانند در آن اعلام آمادگی کنند، مجریان کار هم می

 
توانند در این سامانه مشتري یابی کنند و مشخصات خودشان و مشتریان را در سامانه براي انجام کار ثبت کنند. 

تربتی تصریح کرد: تعمیرکار موتورخانه می تواند در این سامانه با مالک موتورخانه قرارداد ببنددند، از این بابت که مسئولیت تعمیر را
به عهده بگیرد و اصلاح و بهینه سازي به درستی انجام شود و مالک هم اجازه می دهد این کار انجام شود و خود را به شرکت هاي گاز
استانی معرفی می کنند، نماینده شرکت گاز نیز تایید می کند که چه اصلاحاتی نیاز است و پس از انجام کار هم این نماینده از

 
اصلاحات بازدید و آن را تایید می کند. 

معاون وزیر نفت با بیان اینکه 3 کار اصلاحی شامل تنظیم مشعل، نصب رسوب گیر و عایق کاري می تواند تقریبا 10 درصد در مصرف

 
گاز موتورخانه صرفه جویی ایجاد کند، گفت: براي اجراي این طرح حدود 6000 میلیارد تومان فراهم کرده ایم. 

تربتی در خصوص آخرین آمار صاردات و رشد مصرف گاز در کشور اذعان داشت: با وجود آنکه در شروع سال جاري شاهد قطع
صادرات گاز به ترکیه به خاطر اشکال در خط لوله صادراتی بودیم، اما در ادامه با برقراري مجدد صادرات گاز به ترکیه و همچنین با
ادامه صادرات گاز به عراق، همص اردات متوقف مانده جبران شد و هم در مجموع صادرات از ابتداي سال جاري تاکنون، رشدي 2

 
درصدي نسبت به صاردات گاز در سال گذشته داشته ایم. 

وي افزود: در بخش صنایع عمده در مصرف گاز شاهد رشد 6 درصدي و در بخش خانگی و تجاري شاهد رشد 13 درصدي در سال
جاري نسبت به سال گذشته هستیم که میزان رشد در بخش خانگی و تجاري، بیش از حد انتظار بوده؛ همچنین در بخش نیروگاهی

 
نسبت به سال قبل 5 درصد در تأمین گاز افزایش داشته ایم. 

مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران با بیان اینکه از ابتداي دولت تا امروز به 18 هزار روستا گازرسانی شده، گفت: گازرسانی به 4 هزار
روستا در دست انجام است و از ابتداي سال جاري تا امروز به 1000 روستا گازرسانی شده و پیش بینی می شود تا پایان سال به

 
2000 روستاي دیگر نیز گازرسانی شود. 

 
وي ادامه داد: گازرسانی به زاهدان از نظر شبکه گذاري به پیشرفت 90 درصدي رسیده است. 

تربتی با بیان اینکه "متوسط زمان رسیدن گاز به یک مرکز استان تا تکمیل گازرسانی به آن 15 سال است اما در خصوص زاهدان 4
ساله در حال تکمیل گازرسانی هستیم، گفت: حدود 40 درصد المک گذاري در شهر زاهدان انجام شده و به پیمانکاران اعلام کرده ایم
که باید ماهانه 10 درصد در المک گذاري پیشرفت داشته باشیم و هدفگذاري کرده ایم که تا دي ماه پیشرفت المک گذاري به 80

 
درصد برسد و تا پایان سال جاري شاهد تکمیل المک گذاري باشیم. 

معاون وزیر نفت با بیان اینکه در بحث صادرات گاز، یکی از مسائل آمادگی ما و دیگري بحث تقاضا است، گفت: از لحاظ شبکه و
طراحی آن ما آمادگی کامل براي صادرات گاز به کشورهاي همسایه داریم و اکنون به عراق و ترکیه گاز صادر می کنیم اما مشتریان

 
جدید باید تمایل داشته باشند تا از ما گاز بخرند. 

وي افزود: باید در مسئله گاز به بخش هاي مختلف مصرف براي درآمدزایی توجه داشته باشیم و بعضا بخش هاي دیگر از صادرات نیز
درآمدزایی بیشتري دارند که در این خصوص می توان به تزریق گاز به چاه هاي نفتی، تخصیص گاز به پتروشیمی و تخصیص گاز به

 
صنعت اشاره کرد. 



تربتی در پاسخ به اینکه "آیا برنامه اي مدون و کارشناسی شده براي نحوه تخصیص گاز در کشور وجود دارد؟"، گفت: اینکه می گوییم
تخصیص گاز ابعاد مختلفی در کشور ما دارد یک شانس براي کشور است و اگر بازار صادراتی و اهداف صادراتی محقق نشد، گاز در

 
عسلویه نمی ماند و می توانیم به انتخاب هاي متعددي که داریم گاز تخصیص دهیم. 

وي ادامه داد: اختیار صد در صدي صادرات گاز با ما نیست چرا که این موضوع دو طرف دارد، اما تخصیص گاز به پتروشیمی ها و

 
صنایع با ماست و در جهش سوم پتروشیمی نیز وجود گاز به عنوان خوراك، نقش بسزایی را ایفا می کند. 

مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران از برگزاري جلسه اي ویدئو کنفرانسی با طرف ترکیه اي بابت تمدید قرارداد صادرات گاز ایران در
هفته قبل خبر داد و گفت: در این جلسه ما براي ادامه و تمدید قرارداد صادرات گاز به ترکیه ابراز تمایل کرده ایم و وارد این بحث
شده ایم، اما با توجه به اینکه زمانی 4 یا 5 ساله تا اتمام زمان قرارداد فعلی باقی است، باید منتظر ادامه مذاکرات و پاسخ طرف ترکیه

 
اي براي تمدید قرارداد صادرات گاز باشیم. 

برچسب ها: نبض نفت ، مدیرعامل شرکت ملی گاز ، حسن منتظرتربتی



استاندار: بانک هاي خصوصی سهم چندانی در توسعه فارس ندارند

منبع: ایرناشماره خبر:  35  |  تاریخ: 1399/07/22

شیراز-ایرنا-استاندار فارس گفت: بانک ها و به ویژه بانک هاي خصوصی و موسسه هاي مالی و اعتباري در توسعه این استان
نقشی که مورد انتظار است را ایفا نکرده اند.

شیراز-ایرنا-استاندار فارس گفت: بانک ها و به ویژه بانک
هاي خصوصی و موسسه هاي مالی و اعتباري در توسعه

 
این استان نقشی که مورد انتظار است را ایفا نکرده اند. 

عنایت االله رحیمی، سه شنبه در ششمین نشست کارگروه
اقتصادي، اشتغال و سرمایه گذاري استان فارس افزود: باید
با تلاش دستگاه هاي اجرایی و مجموعه بانک هاي این
استان، تمام سهمیه فارس از تسهیلات مشاغل آسیب دیده

 
از کرونا جذب شود. 

وي ادامه داد: تنها زمانی دلیل از سوي بانک ها و دستگاه هاي اجرایی قابل پذیرش است که متقاضی این تسهیلات از درخواست خود
انصراف دهد در غیر اینصورت هیچ دلیلی براي عدم پرداخت وام به قشر آسیب دیده از کرونا پذیرفتنی نیست و به بانک ها و دستگاه

 
هاي اجرایی فارس تکلیف می شود که در چارچوب تعیین شده قانونی این تسهیلات را به مردم پرداخت کنند. 

رحیمی اضافه کرد: در حوزه پرداخت تسهیلات حمایتی دولت از مشاغل آسیب دیده از کرونا، بعضی دستگاه هاي اجرایی و بانک ها
خوب عمل کرده اند که بی شک از آنها تقدیر خواهد شد و در عوض بعضی دستگاه ها و به ویژه بانک هاي خصوصی در پرداخت این

 
تسهیلات خساست و سختگیري به خرج داده اند که سریعا باید دلیل این کم کاري ها مشخص شود. 

استاندار فارس، با تاکید بر برخورد با مدیران بانک ها و دستگاه هاي اجرایی که در زمینه پرداخت تسهیلات کرونا کوتاهی و یا احیانا
کم کاري کرده اند، گفت: تصمیم گیري در مورد مدیران دستگاه هاي اجرایی و بانک هایی که در پرداخت تسهیلات حمایتی دولت از
مشاغل آسیب دیده کم کاري و یا سختگیري بی مورد داشته اند، باید عادلانه باشد و بررسی در این زمینه به مدیرکل تعاون، کار و

 
رفاه اجتماعی استان فارس و دبیر شوراي هماهنگی بانک هاي استان سپرده می شود. 

وي اظهار داشت: موضوع کم کاري و یا سختگیري بی مورد در پرداخت این تسهیلات، به صورت مستقیم با معاون اول رییس
جمهوري و مدیران ارشد بانک ها در سطح کشور و همچنین وزراي ذي ربط ارسال خواهد شد تا تصمیم گیري لازم در این زمینه

 
انجام شود. 

رحیمی، با بیان اینکه ارزیابی در حوزه عملکردي منابع و مصارف بانکی استان فارس مثبت نیست، گفت: عملکرد بانک ها و موسسه
هاي مالی و اعتباري این استان در خصوص منابع، مصارف بانکی و پرداخت تسهیلات از محل سپرده گذاري ها قابل قبول نیست. 



وي اضافه کرد: بعضی بانک ها و به ویژه موسسه هاي مالی و اعتباري خصوصی نقش خود را در توسعه استان به خوبی ایفا نمی کنند

 
و بدون تردید از موسسه هایی حمایت خواهد شد که در مسیر توسعه فارس فعال تر عمل کرده باشند. 

استاندار فارس تاکید کرد: اگر بانک هاي خصوصی تاثیري در توسعه این استان ندارند نباید خدماتی نیز از جانب دولت و بانک مرکزي

 
دریافت کنند. 

وي بیان داشت: باید مجموعه بانکی استان براي توسعه این خطه پاي کار بیاید ،بسیاري از سرمایه گذاري هاي این استان اکنون

 
منتظر دریافت تسهیلات است تا شتابی در رونق اقتصادي این استان در سال جهش تولید ایجاد شود. 

رحیمی، در بخش دیگري از سخنان خود به موضوع درآمدهاي این استان اشاره و بیان کرد: به دلیل شیوع کرونا، وضعیت کنونی
جامعه، کشور و استان فارس عادي نیست و مبناي قیمتی و ارزشی نیز به دلیل مسائل اقتصادي تغییر کرده و بر همین اساس نیز باید

 
هم رعایت واحدهاي تولیدي و صنوف و هم منابع دولت تامین شود. 

وي ادامه داد: منابع دولت باعث استواري کارها و گردش خدمات می شود و بر همین اساس باید منابع درآمدي دولت نیز در این

 
شرایط حفظ شود تا خدمات رسانی در این استان ادامه داشته باشد. 

استاندار فارس تاکید کرد: دستگاه هاي متولی حوزه مالیات و دارایی این استان باید واحدها و فعالیت هایی که تاکنون از دادن مالیات

 
فرار می کرده اند را شناسایی تا درآمدهاي مالیاتی فارس در سال 99 به طور کامل محقق شود. 

 
سختگیري بانکی در فارس، نقل دورهمی ها شده است 

معاون هماهنگی امور اقتصادي و توسعه منابع استانداري فارس نیز در این نشست گفت: سختگیري بانک هاي این استان، نقل

 
دورهمی هاي مردم شده است و باید این روش اصلاح و نظام بانکی همگام با کشور عمل کند. 

ظفر افشون افزود: وضعیت کنونی فارس در حوزه منابع و مصارف بانکی در میانه جدول به نسبت عملکرد سایر استان ها قرار دارد که
با توجه به ظرفیت هاي فراوان فارس ،این جایگاه شایسته این استان نیست و فارس باید در این حوزه در صدر جدول قرار داشته باشد.

 
پرداخت 371 میلیارد تومان به مشاغل زیاد دیده از کرونا در فارس 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان فارس هم در ادامه این نشست اظهار داشت: در آخرین جلسه گذشته کارگروه اقتصادي،
اشتغال و سرمایه گذاري این استان حدود 213 میلیارد تومان تسهیلات به مشاغل آسیب دیده از کرونا پرداخت شده بود که این رقم

 
اکنون به 371 میلیارد تومان افزایش یافته است. 

سهراب مختاري افزود: براي هدایت کسب و کارهاي آسیب دیده در این استان، تاکنون 42 هزار و 810 پرونده در دستگاه هاي اجرایی

 
بررسی و 42 هزار و 738 متقاضی از این تعداد براي دریافت تسهیلات به سیستم بانکی معرفی شده اند. 

وي ادامه داد: تاکنون متقاضیان و صاحبان مشاغل آسیب دیده از کرونا توسط دستگاه هاي اجرایی فارس با مجموع تسهیلات



درخواستی به مبلغ 726 میلیارد تومان به بانک ها ارجاع داده شده اند اما از این میزان تنها 371 میلیارد تومان به متقاضیان پرداخت

 
شده است. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان فارس با بیان اینکه تاکنون شهرستان هاي سپیدان، خرامه، زرین دشت، خنج، فراشبند و
ممسنی در حوزه جذب متقاضیان آسیب دیده از کرونا براي پرداخت تسهیلات، بهترین عملکرد را داشته اند،گفت: در حوزه پرداخت
تسهیلات کرونایی نیز شهرستان هاي خنج، خرم بید، لارستان، قیروکارزین و لامرد و در حوزه میزان پرداخت وام نیز شهرستان شیراز

 
و مرودشت بالاترین عملکرد را داشته اند. 

وي ادامه داد: اغلب بانک هاي دولتی در پرداخت تسهیلات عملکرد خوبی داشته اند و در مقابل تعدادي از بانک هاي خصوصی و

 
موسسه هاي مالی نیز عملکرد ضعیفی در این زمینه از خود بجا گذاشته اند. 

 
300 میلیارد تسهیلات تعیین تکلیف نشده روي میز بانک هاي فارس 

مختاري اضافه کرد: در حال حاضر پرونده متقاضیان و مشاغل آسیب دیده از کرونا با رقم حدود 300 میلیارد تومان توسط دستگاه
هاي اجرایی به بانک ها ارسال شده و اکنون روي میز بانک هاي عامل قرار دارد و باید بانک ها همت کرده و این پرونده ها تعیین

 
تکلیف شود. 

 
وي بیان داشت: فارس در حوزه نسبت تسهیلات اعتباري کرونا به رقم پرداختی آن در رتبه چهاردهم کشور قرار دارد. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان فارس افزود: با توجه به اعلام برخی از بانک هاي این استان مبنی بر عدم مراجعه متقاضیان
براي دریافت تسهیلات، ضروري است که بانک ها اطلاعات این افراد را به دستگاه هاي اجرایی اعلام کنند تا جایگزین براي این افراد

 
مشخص شود و بتوان تمام اعتبارات این حوزه را در قالب تسهیلات به مشاغل آسیب دیده، جذب کرد. 

مختاري گفت: لازم است مدیران بانک ها به دستورالعمل هاي ابلاغی در مورد اخذ ضمانت براي پرداحت تسهیلات کرونا نیز توجه

 
داشته باشند. 

 
نسبت منابع بانکی به مصارف فارس، از میانگین کشوري کمتر است 

مدیرکل دفتر جدب و سرمایه گذاري استانداري فارس نیز در این جلسه گفت: نسبت مصارف به منابع بانکی در این استان حدود 49
درصد است که متوسط کشوري در این زمینه 76 درصد می باشد که این موضوع نشان دهنده این است که وضعیت فارس به نسبت

 
میانگین کشور در مرحله پایین تر قرار دارد. 

هاله فولادفر افزود: حدود 30 درصد سپرده هاي استان فارس در اختیار بانک ها و موسسه هاي خصوصی است و این مجموعه ها نیز

 
باید نقش خود را در توسعه استان به اندازه سهم خود ایفا کنند. 

 
رشد 105 درصدي تحقق مالیاتی در فارس 

مدیرکل امور مالیاتی استان فارس هم در این جلسه اظهار داشت: از سهم یک هزار و 612 میلیارد تومانی مالیات 6 ماه نخست سال



 
99 در این استان، یک هزار و 685 میلیارد تومان محقق شده که در این زمینه رشد 105 درصدي را شاهد هستیم. 

ناصر هاشمی افزود: در تلاش هستیم تا پایان سال 99 سهم پیش بینی شده مالیات در فارس که سه هزار و 580 میلیارد تومان است

 
به طور کامل محقق شود. 

 
تاکید بر اتمام پروژه هاي نیمه تمام 

حسن نوروزي، رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان فارس نیز در این جلسه بیان داشت: پروژه هاي نیمه تمام استان فارس که

 
در سال 97 و 98 مصوب شده باید به سمت استفاده از تسهیلات اشتغال روستایی و عشایري هدایت شود. 

 
برچسب ها 

 
- ویروس کرونا 

 
- تسهیلات بانکی 

 
- اشتغال زایی 

 
- استانداري فارس 

 
- عنایت االله رحیمی 

- فارس



افزایش تاب آوري جامعه نیازمند عزم عمومی است

منبع: ایرناشماره خبر:  36  |  تاریخ: 1399/07/22

بیرجند - ایرنا - معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار خراسان جنوبی گفت: براي افزایش تاب آوري جامعه در برابر
مخاطرات اجتماعی باید عزم عمومی شکل بگیرد.

بیرجند - ایرنا - معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی
استاندار خراسان جنوبی گفت: براي افزایش تاب آوري
جامعه در برابر مخاطرات اجتماعی باید عزم عمومی شکل

 
بگیرد. 

به گزارش روز سه شنبه روابط عمومی استانداري خراسان
جنوبی، ناصر خوش خبر در سومین نشست شوراي توسعه
و حمایت از سازمان هاي مردم نهاد استان افزود: همه ما
وظیفه داریم براي افزایش تاب آوري آحاد افراد در برابر
مخاطراتی که سلامت جامعه و مردم را تهدید می کند،

 
تلاش کنیم. 

وي با تاکید بر اهمیت نقش سازمان هاي مردم نهاد و جایگاه مشارکت اجتماعی آنان اظهار داشت: نهادهاي مردمی و سازمان هاي

 
مردم نهاد می توانند در این زمینه بسیار اثرگذار باشند. 

وي به تشریح مصداق هاي عینی در زمینه تاب آوري پرداخت و متذکر شد: در شرایطی که کشور با مشکلات ناشی از بیماري کرونا و

 
شیوع این ویروس روبه رو است، باید براي آگاهی بخشی عمومی و ارتقاي فرهنگ آحاد جامعه، هم افزایی شکل بگیرد. 

رییس شوراي توسعه و حمایت از سازمان هاي مردم نهاد استان خراسان جنوبی گفت: این شورا وظیفه دارد، زمینه را براي فعالیت

 
نهادهاي مردمی در حوزه هاي اجتماعی به ویژه مسائل مربوط به سلامت افراد جامعه فراهم کند. 

وي از اعضاي شورا خواست به دور از نگاه هاي سلیقه اي و بدون توجه به جایگاه و موقعیت اعضاي هیات مؤسس، نسبت به اهمیت

 
اهداف سازمان هاي مردم نهاد، اعلام نظر کنند. 

 
خوش خبر افزود: تایید صلاحیت فردي و تخصصی افراد در این زمینه به عهده دستگاه هاي نظارتی و سازمان هاي تخصصی است. 

در این نشست که با حضور همه اعضا برگزار شد، هفت درخواست متقاضیان تأسیس سازمان مردم نهاد در حوزه هاي فرهنگی،

 
اجتماعی، کارآفرینی، هنر و رسانه و همچنین تحکیم و تعالی بنیان خانواده به تصویب رسید. 



 
برچسب ها 

 
- ویروس کرونا 

 
- سازمان هاي مردم نهاد 

 
- تاب آوري 

 
- خراسان جنوبی 

- مشارکت اجتماعی



الگوي توسعه اي ویژه هر منطقه مشخص و اجرایی شود

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  37  |  تاریخ: 1399/07/22

کوهدشت- معاون توسعه، کارآفرینی و اشتغال وزیر کار گفت: انتظار داریم کسانی که دست اندرکار سیاستگذاري هستند یک
الگوي توسعه اي را مشخص کنند و بر اساس آن کار را در هر منطقه جلو ببریم.

کوهدشت- معاون توسعه، کارآفرینی و اشتغال وزیر کار
گفت: انتظار داریم کسانی که دست اندرکار سیاستگذاري
هستند یک الگوي توسعه اي را مشخص کنند و بر اساس

 
آن کار را در هر منطقه جلو ببریم. 

به گزارش خبرنگار مهر، عیسی منصوري روز سه شنبه در
نشست با فرماندار کوهدشت که در فرمانداري این
شهرستان برگزار شد، اظهار داشت: متأسفانه الگوهاي
تکراري در استان ها و شهرستان ها وجود دارد و ما این را

 
به وفور می بینیم. 

وي ادامه داد: انتظار داریم دوستانی که دست اندرکار سیاستگذاري هستند یک الگوي توسعه اي را مشخص کنند و بر اساس آن کار

 
را جلو ببریم. 

معاون توسعه، کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: ما براي نسل دوم چه کار کرده ایم، انتظارم این است که
مسئولان در اینجا یک چیزي را روي میز بگذارند تا من وام بدهم به شرطی که آن کار باعث تحول شود و نسل دوم تمایل پیدا کند

 
که اینجا بماند و مهاجرت اتفاق نیفتد. 

منصوري تاکید کرد: اگر می گوئیم آب کم داریم چرا بازهم در مورد کشاورزي صحبت می کنیم؟ نباید دور هم بنشینیم و جلسه

 
بگذاریم اما خروجی نداشته باشد و باید فکر اساسی تر داشته باشیم. 

 
وي تصریح کرد: باید براساس کارهاي مطالعاتی که انجام شده، چند ایده را توافق و همان ها را اجرایی کنیم. 

معاون توسعه، کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی بیان کرد: کارهایی که منفعت آنها براي عام است را در دستور کار
قرار می دهیم.



ظرفیت هاي وزارت کار براي رونق تولید در لرستان به کار گرفته می شود

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  38  |  تاریخ: 1399/07/22

نورآباد- معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: از ظرفیت بانک هاي توسعه تعاون، رفاه، صندوق کارآفرینی و هلدینگ
شصتا براي توسعه تولید و رونق اشتغال در لرستان استفاده می کنیم.

نورآباد- معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: از
ظرفیت بانک هاي توسعه تعاون، رفاه، صندوق کارآفرینی و
هلدینگ شصتا براي توسعه تولید و رونق اشتغال در

 
لرستان استفاده می کنیم. 

به گزارش خبرنگار مهر، حاتم شاکرمی امروز سه شنبه در
بازدید از شهرك صنعتی دلفان اظهار داشت: بنا بر جلساتی
که با نماینده ولی فقیه در لرستان و پیگیري هاي
نمایندگان استان در مجلس داشتیم، این تصمیم گرفته شد
که براي کمک به رفع مشکل واحدهاي موجود و توسعه

واحدها یا ایجاد صنایع متناسب با ظرفیت هر شهرستان و استان بتوانیم به تولید و اشتغال لرستان به ویژه شهرستان هاي محروم

 
استان کمک کنیم. 

وي افزود: آقاي شریعتمداري مأموریت ویژه دادند که با بکارگیري ظرفیت هاي در اختیار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بتوانیم
بررسی داشته باشیم و متناسب با آن ها بتوانیم با کمک استاندار، فرمانداران و نمایندگان اقدامی که بتوانیم در یک بازه زمانی نتیجه

 
بگیریم انجام دهیم. 

معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی کشور افزود: امروز یکی از کارهاي زیرساختی خوبی در شهرستان دلفان آغاز شده که بتوانیم از

 
ظرفیت هاي بانک هاي توسعه تعاون، رفاه، صندوق کارآفرینی و هلدینگ شصتا استفاده کنیم. 

شاکرمی بیان کرد: امیدوارم در بازدیدهاي این روزها بتوانیم به جمع بندي خوبی برسیم و نتیجه مطلوبی براي استان داشته باشد.



واگذاري 3 هزار وانت با تسهیلات قرض الحسنه به مددجویان کمیته امداد

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  39  |  تاریخ: 1399/07/22

سه هزار وانت نیسان با تسیهلات قرض الحسنه و بدون نیاز به ضمانت نامه به مددجویان تحت پوشش واجد شرایط کمیته
امداد در سراسر کشور واگذار می شود.

به گزارش خبرنگار خبرگزاري صدا و سیما؛ حجت االله
عبدالملکی معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد امام
خمینی (ره) امروز در مراسم امضاي تفاهمنامه سه جانبه
کمیته امداد به نمایندگی سید مرتضی بختیاري رئیس
کمیته امداد، شرکت سایپا به نمایندگی سید جواد
سلیمانی مدیرعامل شرکت خودرو سازي سایپا و صندوق
کارآفرینی امید به نمایندگی اصغر نوراالله زاده گفت: قرار
است شرکت سایپا، خودروي وانت نیسان را با هدف کمک

به اقشار نیازمند تحت پوشش کمیته امداد با 10 درصد تخفیف نسبت به قیمت مصوب روز در اختیار مددجویان واجد شرایط کمیته

 
امداد قرار دهد و مبالغ آن از را کمیته امداد و صندوق کارآفرینی به صورت مشارکتی تامین می کنند. 

عضو هیات امناي کمیته امداد با تاکید براینکه ایجاد اشتغال پایدار براي مددجویان تحت پوشش از مهمترین اهداف اجراي این طرح
است، گفت: سال هاي 96 و 97 نیز سه هزار و 200 دستگاه خودرو وانت نیسان از طریق امضاي تفاهم نامه سه جانبه کمیته امداد،

 
شرکت زامیاد و صندوق کارآفرینی امید در اختیار مددجویان قرار گرفت. 

وي تاکید کرد: در اجراي این طرح مددجویان مستعد به کار و داراي گواهینامه براي تحویل خودرو اولویت دارند و متقاضیان واجد

 
شرایط پس از بررسی هاي لازم و تایید نهایی می توانند 

 
خودرو را پس از معرفی کمیته امداد از شرکت سایپا تحویل بگیرند. 

معاون اشتغال و خود کفایی کمیته امداد امام خمینی (ره) گفت: در اجراي این طرح با هدف کمک هر چه بیشتر به مددجویان نیازي
به وثیقه و ضمانت متقاضیان نیست، اما سند خودرو به عنوان ضمانت تا پایان پرداخت اقساط به صندوق کارآفرینی امید نزد این

 
صندوق خواهد ماند. 

عبدالملکی اعلام کرد: اقساط تسهیلات متقاضیان خودرو باید در مدت هفت سال از سوي مددجویان مذکور بازپرداخت شود و
هیچگونه امکان خرید فروش براي مددجویان تحویل گیرنده امکان پذیر نخواهد بود، زیرا که این افراد طبق قانون نیز حق هیچگونه

 
خرید و فروشی با هر عنوانی را ندارند. 

عضو هیئت امناي کمیته امداد امام (ره) ادامه داد: متقاضیان خودرو نیز نمی توانند اقساط تعیین شده براي مدت هفت سال را با
هدف آزاد سازي سند خودر زودتر از موعد مقرر پرداخت کنند.



معاون وزیر تعاون: پرداخت تسهیلات به طرح ها مانع مهاجرت جوانان می شود

منبع: ایرناشماره خبر:  40  |  تاریخ: 1399/07/22

خرم آباد - ایرنا - معاون توسعه، کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: پرداخت تسهیلات به طرح هاي
اشتغالزا مانع مهاجرت جوانان به شهرهاي بزرگ تر می شود، براي تحقق این مهم طرح هاي مختلفی در حال اجرا است.

خرم آباد - ایرنا - معاون توسعه، کارآفرینی و اشتغال
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: پرداخت تسهیلات
به طرح هاي اشتغالزا مانع مهاجرت جوانان به شهرهاي
بزرگ تر می شود، براي تحقق این مهم طرح هاي مختلفی

 
در حال اجرا است. 

عیسی منصوري روز سه شنبه در نشست با فرماندار
کوهدشت اظهار داشت: الگوي توسعه باید مشخص شود و

 
بر اساس آن اقدامات باید انجام شود. 

 
وي افزود: صندوق هاي قرض الحسنه تحول خاصی ایجاد نمی کنند و این صندوق ها عامل توسعه نیستند. 

 
وي ادامه داد: براي اینکه مانع مهاجرت جوانان شویم آماده پرداخت وام به طرح هاي مختلف هستیم تا بتوانیم شاهد توسعه باشیم. 

 
منصوري بیان کرد: باید مصوبات جلسات اجرایی شوند و بر اساس کارهاي مطالعاتی ایده ها به توافق برسند. 

 
وي گفت: اقداماتی که منافع را در بر می گیرد باید تسري یابد و در دستور کار قرار گیرد. 

 
برچسب ها 

 
- تسهیلات بانکی 

 
- اشتغال زایی 

- وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی



داوري اولین رویداد جامپ پارك علم و فناوري کرمانشاه آغاز شد

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  41  |  تاریخ: 1399/07/22

اولین رویداد جذب ایده مجازي پارك علم و فناوري کرمانشاه جامپ در حوزه هاي عمومی، اي سی تی، کشاورزي و دانش
آموزي پس از انتشار فراخوان با استقبال خوب صاحبان ایده به مرحله داوري رسید.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
کرمانشاه؛ سیامک آزادي رئیس پارك علم و فناوري کرمانشاه در
جلسه داوري این رویداد با اشاره به اهداف برگزاري آن، گفت:شناسایی
و جذب صاحبان ایده، آشنایی آنان با فرایند تجاري سازي ایده و
توسعه فرهنگ کارآفرینی در استان بخشی از اهداف ترسیم شده این

 
رویداد است. 

او در ادامه با بیان اینکه 98 ایده در این رویداد شرکت کردند، افزود: با توجه به شرایط کنونی و شیوع ویروس کرونا جلسه دفاع

 
صاحبان ایده از طرح هایشان به صورت مجازي در چند روز با حضور داوران در حوزه مختلف برگزار می شود. 

آزادي افزود:شرکت کنندگان در این رویداد از مشاوره ها و دوره هاي آموزشی رایگان بهره مند و به آنان گواهی شرکت در رویداد ارائه

 
خواهد شد. 

رئیس پارك علم و فناوري کرمانشاه در ادامه با اشاره به این موضوع که ایده هاي برتر در اولویت پذیرش پارك علم و فناوري کرمانشاه
قرار خواهند گرفت و از خدمات استقرار برخوردار خواهند شد، افزود: صاحبان ایده در این مرحله با مشاوران و منتور هاي پارك به

 
بررسی الزامات توسعه و تجاري سازي ایده ها می پردازند. 

او بیان کرد:پس از مرحله داوري، نتایج اعلام و به برگزیدگان جوایز ي اهدا خواهد شد.



راه اندازي چرخه تولید پوشاك صنعت نساجی کشور را احیا می کند

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  42  |  تاریخ: 1399/07/22

یزدـ امام جمعه یزد با تاکید بر ضرورت تلاش جدي تر براي اشتغالزایی گفت: اگر صنعت پوشاك احیا شود، علاوه بر
اشتغالزایی با سرمایه گذاري کم، صنعت نساجی کشور نیز احیا خواهد شد.

یزدـ امام جمعه یزد با تاکید بر ضرورت تلاش جدي تر
براي اشتغالزایی گفت: اگر صنعت پوشاك احیا شود، علاوه
بر اشتغالزایی با سرمایه گذاري کم، صنعت نساجی کشور

 
نیز احیا خواهد شد. 

به گزارش خبرنگار مهر، آیت االله محمدرضا ناصري، ظهر
امروز در نشست ویدئوکنفرانسی آغاز مرحله سوم پویش
ملی «احسان سلامت» و توزیع یک میلیون بسته بهداشتی
و اقلام دارویی توسط ستاد اجرایی فرمان امام خمینی (ره)
که با شرکت پنج استان برگزار شد، ضمن قدردانی از تلاش

هاي محمد مخبر، رئیس ستاد اجرایی فرمان امام اظهار داشت: وي با همت بلند، مشکلات را با توکل بر خدا از مسیر کنار می زند و

 
اگر کشور ما چند مسئول ماند وي داشته باشد، بخش عمده اي از مشکلات برطرف خواهد شد. 

وي با اشاره به روایتی از امام صادق (ع) افزود: به فرموده ایشان همت کوتاه، نداشتن راهکار براي رفع مشکلات و سستی رأي عامل

 
عقب ماندگی انسانهاست. 

ناصري ادامه داد: اگر همت بلند داشته باشیم و نسبت به ارائه راهکار براي حل مشکلات اقدام کنیم و در کنار آن، عزم راسخ و رأي

 
قوي داشته باشیم، پیشرفت قطعی است. 

امام جمعه یزد همچنین با اشاره به فرمایش رهبر معظم انقلاب در مورد حمایت از صنایع دانش بنیان عنوان کرد: مسئله اصلی کشور
ما نیاز به توانمندسازي نیروهاي داخلی و خودباوري است و اگر این دو مسئله مدنظر باشد و جوانان و دانشگاه ها را به کار بگیرم و با

 
دانش و تجربه، در کشور تحول ایجاد کنیم، بسیاري از مشکلات رفع خواهد شد. 

وي یادآور شد: اکنون در کشور به چند گروه نیاز داریم تا در دانشگاه ها فعالیت کنند، نخست گروه هاي نیرو یاب که به شناسایی
استعدادها و افراد توانمند در دانشگاه ها بپردازند، دوم گروه هاي نگهدارنده که بتوانند با تشویق و حمایت، جوانان نخبه را در کشور

 
نگاه دارند و سوم گروه ها معرف که بتوانند استعدادها را از دانشگاه ها به صنایع معرفی کنند. 

ناصري تاکید کرد: اگر این سه گروه فعال شوند و کار خود را به درستی انجام دهند، ظرف مدت کوتاهی مشکلات کشور در زمینه

 
وابستگی به خارجی ها برطرف خواهد شد. 



 
امام جمعه یزد تصریح کرد: معنا ندارد که امروز کشور ما براي خوراك دام و نیازهاي جزئی دیگر گرفتار و وابسته خارجی ها باشد. 

ناصري همچنین خطاب به مسئولان بیان کرد: اگر می خواهید مشکل اشتغال، بی سر و صدا و با هزینه کم حل شود، صنعت پوشاك

 
را در کشور احیا کنید. 

وي تاکید کرد: راه اندازي کارگاه حتی کارگاه خانگی و آموزش به نیروها می تواند علاوه بر قطع وابستگی به واردات پوشاك، صنعت
پوشاك داخل کشور را احیا کرده و در کنار آن با تکمیل زنجیره تولید پوشاك، صنعت نساجی را نیز احیا کرد.



صنعت ایلام نیازمند نیروي کار آموزش دیده و متخصص است

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  43  |  تاریخ: 1399/07/22

ایلام- رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت ایلام با اشاره به اینکه صنعت استان ایلام نیازمند نیروي کار آموزش دیده و
متخصص است، گفت: باید از ظرفیت هاي فنی و حرفه اي براي بخش استفاده شود.

ایلام- رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت ایلام با اشاره
به اینکه صنعت استان ایلام نیازمند نیروي کار آموزش
دیده و متخصص است، گفت: باید از ظرفیت هاي فنی و

 
حرفه اي براي بخش استفاده شود. 

به گزارش خبرنگار مهر، رضا محمدرحیمی ظهر سه شنبه
در دیدار با مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي ایلام در محل
سازمان صمت استان، بر لزوم توسعه آموزش هاي مهارتی
براي توانمندسازي جامعه هدف حوزه تولید و تجارت تاکید

 
کرد. 

وي افزود: نیروي ماهر و متخصص آموزش دیده از نیازهاي امروز صنعت در استان است و تربیت و ارتقاي مهارت نیروي انسانی در

 
واحدهاي تولیدي و صنعتی از طریق آموزش هاي مهارتی در بخش صنایع و صنوف استان می تواند مولد اشتغال پایدار باشد. 

 
محمدرحیمی افزود: عملیاتی بودن شیوه آموزش در مراکز فنی و حرفه اي از امتیازات مثبت کارآموزان این مرکز در بازار کار است. 

مدیرکل فنی و حرفه اي استان ضمن تاکید بر هم افزایی و همکاري بین دو دستگاه بر نقش مهارت هاي نرم در توسعه و پایداري
کسب و کارها، از افتتاح مرکز تخصصی کارآفرینی و آموزش مهارت هاي کسب و کار با هدف ارائه آموزش هاي لازم براي اداره موثر و

 
پایدار کسب و کار مهارت آموختگان در استان خبر داد. 

علی رشیدي عنوان کرد: این مرکز با همکاري و مشارکت بخش خصوصی با ظرفیت ارائه یک هزار نفر دوره آموزش هاي تخصصی
کسب و کار هفته گذشته فعالیت خود را در استان آغاز کرده است.



بانک توسعه تعاون وارد مرحله جدید برنامه حمایت از کارآفرینان روستایی

گردیده است
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خبرگزاري آریا - مدیرعامل بانک توسعه تعاون در خصوص
برنامه و عملکرد این بانک در حوزه حمایت از کارآفرینان

 
روستایی و عشایري گزارشی ارائه داد. 

به گزارش خبرگزاري آریا ، حجت اله مهدیان مدیرعامل
بانک توسعه تعاون که در جلسه بررسی نقش این بانک در
طرح اشتغال روستایی و عشایري که به صورت ویدئو
کنفرانسی برگزار شد اظهار داشت: این طرح به عنوان یکی
از برجسته ترین طرح هاي ملی با گسترش جغرافیایی

پراکنده در کشور طی چهار مرحله به اجرا درآمده است و بانک توسعه تعاون نیز به عنوان یکی از بانک هاي عامل، به اجراي تعهدات و
تکلیف خود پاي بند بوده است. مهدیان اجراي طرح اشتغال پایدار روستایی و عشایري را نقطه عطفی در کارنامه چندین ساله این
بانک عنوان نمود و گفت: نگاه مشتري مدارانه و رعایت ابعاد توسعه اي موردتوجه همکاران بانک در اجراي طرح بوده است و با توجه
به این که این طرح ویژه مناطق روستایی و عشایري اجراشده است، تلاش بر این بوده است که همکاران با در نظر گرفتن برخی
مشکلات متقاضیان مناطق، با رعایت موارد سهل گیري و روان سازي خدمات، باروحیه حل مسئله با مراجعین رفتار نمایند و ازاین
جهت تثبیت تکریم مشتریان به عنوان رفتار سازمانی دائمی مورد تأکید بوده است. مدیرعامل بانک توسعه تعاون خاطرنشان کرد:
ارتباطات تنگاتنگ این بانک با کارگروه هاي ملی و کارگروه هاي استانی موجب گردیده است مراحل نظارت بر اجراي طرح ها نیز به
خوبی دنبال شود و بر اساس گزارش هاي بالادستی، تسهیلات اعطایی با ضریب بسیار بالایی، در مسیر افزایش اشتغال و رونق تولید
در مناطق بکار گرفته شده است. وي خطاب به مدیران استانی اعلام نمود مراتب نظارت و رصد دوره اي شعب تحت اختیار خود را در
اجراي صحیح طرح هاي ملی به ویژه طرح اشتغال پایدار روستایی مدنظر قرار دهند و با رعایت پروتکل هاي بهداشتی بر عملکرد
شعب نظارت داشته باشند. سید باقر فتاحی رییس هیات مدیره بانک توسعه تعاون در این جلسه بر رویکرد حل مشکلات مشتري
تأکید نمود و گفت: طرح اشتغال روستایی با ویژگی هایی منحصربه فرد، شرایط مناسبی را براي کارآفرینان و تعاون گران مناطق

 
روستایی مهیا نموده است و دستاوردهاي ارزشمندي از اجراي این طرح در مناطق مختلف روستایی سطح کشور قابل مشاهده است. 

<--



تسهیلات بانک توسعه تعاون موجب ارتقاي سطح کسب وکار در مناطق روستایی

گردیده است
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خبرگزاري آریا - معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت
تعاون، کار و رفاه اجتماعی به نقش مؤثر تسهیلات بانک
توسعه تعاون در ارتقاي سطح کسب وکار و اشتغال در

 
مناطق روستایی اشاره نمود. 

به گزارش خبرگزاري آریا ، عیسی منصوري معاون توسعه
کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی که
به منظور بررسی عملکرد بانک توسعه تعاون در محل
ساختمان میرداماد بانک سخن می گفت اظهار داشت: طی
سال هاي گذشته اقدامات و تدابیر گسترده اي در حوزه

عمران روستایی و تکمیل زیرساخت هاي مناطق روستایی صورت پذیرفته است و کارکرد طرح اشتغال پایدار روستایی ورود به حیطه
کسب وکار و حمایت از اشتغال زایی در مناطق روستایی بوده است. وي تصریح نمود: اجراي این طرح و آثار مثبت آن بر ابعاد
اجتماعی و اقتصادي مناطق روستایی کشور از منظر آمار نیز نمایان است، به گونه اي که سهم اشتغال روستایی در ایجاد سالیانه
اشتغال جدید از سطح 3 درصد در سالیان پیشین به حد 23 و 29 درصد طی دو سال اخیر رسیده است. معاون توسعه کارآفرینی و
اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی خاطرنشان کرد: ارکان متولی طرح اشتغال پایدار روستایی چه در لایه سیاست گذاري و
نظارت و چه در مرحله اجرا، همواره بر آسیب شناسی و رفع کمبودها تأکید داشته اند، بااین حال با بررسی عملکرد کلی به این نتیجه
می رسیم که عملکرد بانک توسعه تعاون در اجراي صحیح مراحل طرح بسیار مطلوب بوده است و ایفاي تعهدات بانک فراتر از صد
درصد محقق گردیده است. وي در همین زمینه افزود: عملکرد شفاف بانک توسعه تعاون موجب گردیده در مرحله پنجم نیز این بانک
در اولویت اجراي این طرح قرار گیرد و مراحل اداري و اجرایی عاملیت بانک توسعه تعاون در مرحله پنجم نیز به نحو مطلوب تري
پیش رفته است. منصوري تأکید کرد: آنچه در اجراي مؤثر این طرح مدنظر بوده است راهنمایی متقاضیان و هموارسازي مسیر دریافت
خدمات تسهیلاتی براي کارآفرینان مناطق روستایی و عشایري بوده است و رویکرد حل مسائل مراجعین همواره مورد دقت متولیان
طرح بوده است. وي با اشاره به اهمیت کارکرد سیستم جامع نظارتی بر اجراي مؤثر طرح گفت: کلیه طرح ها و پروژه هاي
موردحمایت این طرح، توسط وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و سایر دستگاه هاي مجري، مطابق چارچوب هاي تعریف شده به
صورت تمام شماري مورد رصد و نظارت واقع شده اند و طرح ها به گونه اي دقیق مورد بررسی قرارگرفته اند و گزارش دستگاه نظارتی
مربوط به دیگر قواي سه گانه، سطح اثربخشی و پیمایش صحیح طرح را بالاتر از گزارش نظارتی تهیه شده توسط وزارت تعاون، کار و
رفاه اجتماعی نشان می دهد که همین مسئله گویاي عزم و اراده جدي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و رعایت موارد سخت گیرانه
و موشکافانه از سوي این وزارتخانه براي اجراي صحیح طرح بوده است. منصوري به اهمیت بازگشت به موقع اقساط تسهیلات
پرداختی اشاره نمود و گفت: بر اساس مکانیزم تعریف شده چنانچه تسهیلات اعطایی مطابق برنامه به صورت اقساط بازگردانده شود،
این منابع قابلیت دو بار چرخش مجدد طی نه سال آتی را خواهند داشت. در این جلسه علاءالدین ازوجی مدیر توسعه اشتغال و
سیاست گذاري بازار کار و رامین اسدي مدیر پروژه هاي سرمایه گذاري در برنامه اشتغال فراگیر روستایی نیز مطالب مهمی در مورد
چهار مرحله اجراشده طرح و همچنین فاز پنجم در حال اجرا مطرح نمودند. شایان ذکر است در این جلسه حجت اله مهدیان



مدیرعامل بانک توسعه تعاون، سید باقر فتاحی رییس هیات مدیره، معادي معاون استان ها و بازاریابی، شریفی معاون عملیات بانکی،
البرزي مدیر امور اعتباري، محمدي مدیر امور استان ها و شعب، بخشا رییس اداره کل روابط عمومی و شمس رییس اداره کل حوزه

 
مدیریت نیز حضور داشتند. 

<--



کتاب «نگارش و ویرایش متون سیاسی» منتشر شد
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کتاب «نگارش و ویرایش متون سیاسی» تألیف ابراهیم برزگر به همت سازمان مطالعه و تدوین کتب علوم انسانی دانشگاه ها
(سمت) به تازگی منتشر شد.

کتاب «نگارش و ویرایش متون سیاسی» تألیف ابراهیم
برزگر به همت سازمان مطالعه و تدوین کتب علوم انسانی

 
دانشگاه ها (سمت) به تازگی منتشر شد. 

به گزارش خبرگزاري مهر، کتاب «نگارش و ویرایش متون
سیاسی» تألیف ابراهیم برزگر استاد تمام علوم سیاسی
دانشگاه علامه طباطبایی به همت پژوهشکده تحقیق و
توسعه علوم انسانی سازمان مطالعه و تدوین کتب علوم
انسانی دانشگاه ها (سمت) و همکاري شوراي تخصصی
تحول و ارتقاي علوم انسانی شوراي عالی انقلاب فرهنگی

 
اخیراً منتشر شد. 

مخاطب هدف این کتاب، دانشجویان رشته علوم سیاسی و روابط بین الملل هستند. نویسنده در این کتاب با استفاده از دانش تولید
شده صاحب نظران ادبیات فارسی و ویراستاري، آن دانش را در خدمت مخاطبان علوم سیاسی قرار داده و به کاربرد آن در متون علوم

 
سیاسی توجه داشته و به نوعی بین نگارش، ویراستاري و علوم سیاسی پیوند برقرار کرده است. 

 
فهرست مطالب این اثر عبارت است از: 

 
مقدمه 

 
فصل اول: کلیات 

 
فصل دوم: شیوه هاي نگارش 

 
فصل سوم: نگارش ویراسته 

 
فصل چهارم: نگارش علمی متون سیاسی 

 
فصل پنجم: درست نویسی و درست خوانی واژه هاي برگزیده سیاسی 



 
فرجام سخن 

 
منابع 

فصل اول کتاب درباره فلسفه وجودي این درس نوبنیاد و اهمیت آن در مهارت افزایی و چیستی ادب فارسی و تعامل آن با تحولات

 
سیاسی و ویراستاري در سیاست و زبان دیپلماتیک سخن می گوید و وجه غالب آن سیاسی است. 

فصل دوم و سوم درباره شیوه خط و املاي فارسی درست کلمات و واژه هاي متشابه و نیز مواردي چون کاربرد نادرست فعل، حرف و
جمله بحث می کند و تا حدودي با مثال هاي سیاسی، علوم سیاسی سازي شده است. در واقع در فصل دوم مباحث صرفی واژگان و
در فصل سوم مباحث نحوي و دستور زبان بررسی شده است. در فصل چهارم به پاراگراف نویسی، ویرایش عنوان و گزارش سیاستی و
در فصل پنجم با وجه غالب سیاسی و فصل دوم و سوم با وجه غالب ادبیات فارسی تدوین شده است. با این همه نویسنده کوشیده
است تا در همین دو فصل دوم و سوم هم در ظرف ادب فارسی، مظروف سیاسی بریزد و تا حد امکان شواهد و مثال هاي سیاسی براي

 
موضوعات بیاورد. 

مؤلف در مورد این اثر می نویسد: از تابستان سال 1370 که با ویراستاري آشنا شده ام، تاکنون حدود سه دهه با آن زیسته ام و در
کارهاي آماده سازي کتب درسی، ارزیابی پایان نامه هاي دانشجویی و نگارش کتب و مقالات شخصی با آن مرتبط بوده ام. بارها اعجاز
ویرایش را دیده ام که متن اولیه کتاب ها چگونه با ویراستاري دگرگون می شود و ارتقا می یابد و خواندنی می شود. ویراستاران اند که
کتاب ها را آراسته و پیراسته و خوانا و روان می کنند. ویراستاري در هر رشته اي، مهم و ضروري است. آموزش ویراستاري براي هر

 
دانشجو و براي نگارش کارهاي کلاسی و به ویژه پایان نامه نویسی ضروري است. 

این کتاب متناسب با ویژگی هاي رشته علوم سیاسی تدوین شده است. علاوه بر تجربیات شخصی طولانی، کتب ویراستاري مطالعه،
فیش برداري و گلچینی از آنها انتخاب شده است. آنگاه این ظروف ادبی فارسی و ویراستاري تا حد امکان با مظروف و مثال ها و

 
مصادیق، علوم سیاسی سازي شده است. 

نکات عملیاتی که خروجی کاربردي در ویراستاري داشته، گلچین شده است. به طور مثال از ذکر مدخل هایی که بعد از چند صفحه
در نهایت صاحب نظر هر دو صورت واژه «درست» دانسته، تا حد امکان خودداري شده است. در مواردي نیز با حذف مطالب مفصل و

 
شواهد و استدلال هاي فنی چند صفحه اي هر مدخل، نتایج کاربردي آن را در چند سطر خلاصه کرده است. 

برانگیختن حساسیت دانشجویان به کاربرد واژگان یکی از اهداف کتاب است. این حساسیت را بعد از پایان کلاس ها در دانشجویان
مشاهده کرده ام. برخی از آنان می گفتند حتی به متن پرسشهاي امتحانی استادان حساس شده اند و آنها را از زاویه ویراستاري
وارسی می کنند. کاربرد واژه ها حساس اند و بار معنایی متفاوتی دارند. به تفاوت واژه هاي سلفی و تکفیري بنگرید و اینکه کاربرد هر
یک از آنها چه پیامدهایی بسیار متفاوتی براي منافع ملی به دنبال دارد. کاربرد واژه ها براي خطباي اجتماعات و یا سیاستمداران که
گفتار و نوشتار آنان داراي بازتاب هاي داخلی و بین المللی است، از حساسیت بیشتري برخوردار است. گاه گویندگان از هزینه هاي

 
مترتب بر کلام خود بی خبرند. دقیق سخن گفتن و بیان علمی در کار پژوهشگران و استادان نیز جایگاه خاص خود را دارد. 

ترویج مطالعات میان رشته اي به عنوان روند مسلط و پربازده در قالب بهره گیري از داده هاي مبنایی ادب فارسی و در زمینه و قلمرو
علوم سیاسی و در درس ویراستاري در متون سیاسی از اهداف تلویحی این نوشتار است. قانون طلایی مطالعات میان رشته اي آن
است که ضمن احترام به حریم تخصص ها و اجتناب از تولید داده و اجتهاد در رشته هاي دیگر، از داده هاي پذیرفته شده آنان در



 
زمینه تخصصی خود استفاده کند و پاس گل را از آنان بگیرد و رشته خود را بارور کند. 

پاسداري از زبان فارسی و عنصر هویت بخش ایرانی یکی از اهداف این کتاب در رشته علوم سیاسی است. زبان فارسی نیز در دوران
مواجهه سنت و تجدد در معرض تهاجم قرار گرفت. زبان فارسی نیز در دوران مواجهه سنت و تجدد در معرض تهاجم قرار گرفت. به
گفته برخی از صاحب نظران، جهان غیرعرب، استقلال زبانی خود را از دست داد. این پاسداري از گزینش معادله هاي دقیق و مناسب
براي واژه هاي علمی نوبنیاد سیاسی در فارسی شروع می شود تا آنجا که بتواند بر مبناي انگاره هاي هستی شناختی و معرفت

 
شناختی خاص خود در دنیاي مدرن، به روزرسانی زبان سیاسی اقدام کند. 

نویسنده در کتاب سیاست به مثابه صراط، نشان داده است که چگونه صراط می تواند سرچشمه واژه سازي و قالب ریزي مضمون و
انتقال آن از ظرف ذهنی نویسنده به ظرف ذهنی مخاطب باشد. صراط می تواند مبنایی استوار براي بازتولید زبان سیاسی مستقل در

 
دنیاي مدرن باشد. 

 
این اثر داراي فواید و مزایایی بدین شرح است: 

 
1. کسب مهارت و مهارت افزایی 

 
2. کاربرد فردي 

 
3. کمک به رفع مشکل اشتغال 

 
4. افزایش مستمر آگاهی و دانش ویراستار 

 
5. ورزش فکري و ویراستاري 

 
6. حفظ هویت ایرانی و تقویت زبان فارسی 

کتاب «نگارش و ویرایش متون سیاسی» تألیف ابراهیم برزگر استاد تمام دانشگاه علامه طباطبایی به همت پژوهشکده تحقیق و توسعه
علوم انسانی سازمان مطالعه و تدوین کتب علوم انسانی دانشگاه ها (سمت) و همکاري شوراي تخصصی تحول و ارتقاي علوم انسانی

شوراي عالی انقلاب فرهنگی به تازگی در 211 صفحه به بهاي 25 هزار تومان منتشر شد.



باهنر: ناطق نوري براي نامزدي 1400 قانع نشد/ با اصلاح طلبان رقیب هستیم

اما خصومتی با یکدیگر نداریم

منبع: نامه نیوزشماره خبر:  47  |  تاریخ: 1399/07/22

محمدرضا باهنر با بیان اینکه با اصلاح طلبان رقیب هستیم اما خصومتی با یکدیگر نداریم گفت: ناطق نوري براي نامزدي
1400 قانع نشد.

خبرگزاري مهر گفت وگویی با محمدرضا باهنر، رئیس جبهه پیروان خط امام و رهبري انجام داده است که بخش هاي مهم آن

 
از نظرتان می گذرد. 

- شوراي ائتلاف که انتخابات مجلس یازدهم را مدیریت کرد، فعال است و با جامعه روحانیت مبارز رفت و آمدهایی دارند و ما هم بعضاً

 
در جلسات شرکت می کنیم و دوستان تلاش می کنند به یک ساختار وحدت آفرین برسند. 

 
هدف و چشم انداز، وحدت صددرصدي است 

- هدف و چشم انداز، وحدت صددرصدي است اما اینکه آیا به این صددرصد می رسیم یا نه متفاوت است چرا که بعضی وقت ها به

 
75، 80 و یا 85 درصد رسیده بودیم اما تلاش ما براین است به وحدت صددرصدي دست یابیم. 

- سه رئیس جمهور اخیر (خاتمی-احمدي نژاد و روحانی) را در نظر بگیریم، سونامی هر سه نفر، سه ماه قبل از انتخابات شروع شد و

 
قبل از آن اصلاً خبري نبود. 

 
ابر و و باد و مه و خورشید و فلک جمع شدند تا روحانی رئیس جمهور شد 

- در سال 92 اگر مرحوم هاشمی ثبت نام نمی کرد و صلاحیت او احراز نشده بود، اگر محمد رضا عارف با فشار حزبی انصراف نمی داد
و اگر از چهار کاندیداي اصولگرایان، فقط یک نفر در صحنه رقابت باقی می ماند و هرکدام از این اگرها اتفاق می افتاد، آقاي روحانی

 
رئیس جمهور نمی شد. 

 
- روحانی نیم درصد بیش از حد نصاب رأي آورد براین اساس، ابر و و باد و مه و خورشید و فلک جمع شدند تا او رئیس جمهور شد. 

- بحث ریاست جمهوري 2 ماه قبل از انتخابات به صورت جدي شکل می گیرد، از الان نمی توانم تصویري ارائه دهم که چه کسی

 
انتخاب می شود. 

 
ریاست جمهوري را نبابد صنفی و قشري کنیم 

- معتقدم اصلاً ریاست جمهوري را نبابد صنفی و قشري کنیم و بدون آنکه شناختی از افراد داشته باشیم بگوییم یک پزشک پیدا
کنیم چرا که اگر او (پزشک) رئیس جمهور شود خوب است اما از آنجا که از عملکرد حسن روحانی راضی نیستیم پس نباید بگوییم



 
که یک روحانی (به معناي عام) رئیس جمهور شود. اصلاً نباید این تقسیم بندي ها را داشته باشیم. 

- اینکه بگوییم هرکس نظامی شد، نمی تواند بیاید درست نیست، برعکس این مطلب را هم نباید بگوییم. یعنی اصولگرایان بیایند فقط

 
تبلیغ کنند که این بار حتماً باید گزینه انتخابات، نظامی باشد. 

- فرض می کنیم بنده تشخیص دادم کاندیداي اصلاح طلبان یک چهره اقتصادي از دولت است، شروع می کنم و می گویم اگر کار بلد

 
بود، کارهایی در راستاي حل مشکلات اقتصادي می کرد. اینها دیگر کار تبلیغاتی است. 

 
ناطق نوري براي نامزدي 1400 قانع نشد 

- آقاي «ناطق نوري» تمایلی براي نقش آفرینی در صحنه سیاسی چه به عنوان یک کاندیداي انتخابات و چه به عنوان کارگردان

 
صحنه سیاسی ندارد. او قاطعانه می گوید احساس تکلیف نمی کنم به همین جهت در حوزه علمیه خود مشغول به فعالیت است. 

 
با صندوق رأي قهر نکنید 

- اصلاح طلبان در دوره اصلاحات و مجلس ششم صحبت هاي هنجارشکنانه بیان می کردند و بعضی از آنها انتخابات مجلس هفتم را
تحریم کردند اما در حال حاضر تئوري پردازان اصلی این جریان به این جمع بندي رسیده اند که مردم با صندوق هاي رأي نباید قهر

 
کنند. 

 
- از فعالان سیاسی چه منتسب به اصولگرا و اصلاح طلب توقع داریم که با صندوق رأي قهر نکنند. 

- اشکال رسانه ها این است که یک چوب بر می دارند و دنبال همه می دوند، این درست نیست. بالاخره آنکه می گوید ما در انتخابات

 
شرکت می کنیم اما یک شرط و شروطی داریم باید پیرامون شرط و شروط آن صحبت کنیم. 

 
با اصلاح طلبان رقیب هستیم اما خصومتی با یکدیگر نداریم 

 
- با اصلاح طلبان رقیب هستیم اما خصومتی با یکدیگر نداریم و همه آن ها را نباید با چوب هنجارشکن و فتنه برانیم. 

- اگر یک سري اصلاح طلب در درون نظام هستند که با باهنر و امثال باهنر هم مخالف هستند، جرم و جنایت مرتکب نشده اند چون

 
چارچوب نظام، رهبري وحدت ملی را قبول دارند پس ما می توانیم با آنها مذاکره کنیم. 

 
می شود یک جاهایی گفت وگو کرد 

- متأسفانه بعضی از آقایان اصلاح طلب هستند که فقط وظیفه خود را جنگ با رقیب می دانند، ما می گوئیم فقط جنگ نیست، می

 
شود یک جاهایی گفتگو کرد. 

- کابینه روحانی اصلاح طلب است و ما یک اصولگراي رسمی شناخته شده در کابینه نداریم پس دیگر اصلاح طلبان نمی توانند

 
فرافکنی کنند. 



 
- مجلس باید راهی را طراحی کند که ماشین دولت بتواند در آن راه، حرکت کند. 

 
مجلس 2 کار را نباید انجام دهد 

- مجلس 2 کار را نباید انجام دهد. اولاً: نباید هزینه هاي دولت را زیاد کند. چون دولت پول ندارد و با کسري بودجه مواجه است. ثانیاً:

 
مجلس، سازمان دولت را بزرگ تر نکند. 

- مگر مکان اشتغال در دولت است؟! مگر کشورهایی که دارند اشتغال ایجاد می کنند همه افراد بیکار را در دولت استخدام می کنند؟!
دولت هرچه بیشتر استخدام کند، فاجعه و گرفتاري آن بیشتر می شود.



رسالت اصلی دانشگاه جامع علمی کاربردي پرورش و تربیت نیروهاي متخصص

در راستاي رفع نیازهاي کشور است

شماره خبر:  48  |  تاریخ: 1399/07/22
منبع: دانشگاه جامع علمی

کاربردي

واحد استان مرکزي - رئیس دانشگاه علمی کاربردي استان مرکزي گفت: رسالت اصلی دانشگاه، پرورش و تربیت نیروهاي
متخصص و ماهر در راستاي رفع نیازهاي کشور است که در آستانه بیست و هشتمین سال تاسیس آن می توانیم بگوییم به

اهداف ترسیم شده رسیده ایم.

به گزارش روابط عمومی دانشگاه علمی کاربردي استان مرکزي، مهدي رئوفی رئیس این دانشگاه در پیامی به مناسبت بیست و
هشتمین سالگرد تاسیس دانشگاه جامع علمی کاربردي رسالت اصلی دانشگاه را تربیت نیروهاي متخصص در جهت رفع نیازهاي

 
جامعه عنوان کرد. 

 
متن پیام: 

 
بسم االله الرحمن الرحیم 

امروز که بیست و هشتمین سالگرد تاسیس دانشگاه جامع علمی کاربردي را پاس می داریم بر این اصل تکیه داریم که در ابتداي امر
این دانشگاه با یک نقشه و چشم انداز عمیق و متعهدانه و متخصصانه براي تأمین نیاز هاي جامعه به افراد متخصص، با مهارت خاص

 
در محیط کارهاي واقعی در دل مراکز بزرگ صنعتی، کشاورزي، فرهنگ و هنر و خدماتی تاسیس شد. 

رسالت اصلی این دانشگاه پرورش و تربیت نیروهاي متخصص و با مهارت است که خوشبختانه آمار جذب فارغ التحصیلان و اشتغال
ایشان در ارگانهاي مختلف بیانگر این مطلب است که ما توانسته ایم به اهداف عالی و چشم اندازي که براي تاسیس دانشگاه ترسیم

 
شده برسیم. 

امروزه صاحبان صنایع بزرگ و مراکز فرهنگی هنري و خدماتی و کشاورزي به دنبال جذب افراد با مهارت و تخصص خاص هستند تا
بتوانند بهره وري و کارآیی را در مجموعه هاي خود افزایش دهند که خوشبختانه با درایت و سیاست و ریل گذاري صحیح که توسط
ریاست عالی دانشگاه، هیئت رئیسه محترم و رؤساي محترم واحدهاي استانی در سراسر کشور انجام شده است، این مطلب یعنی
تربیت افراد ماهر و متخصص به سرانجام رسیده و دانشگاه به حول و قوه الهی در مسیر خود و اهداف صحیح خود گام برمی دارد  و در

 
این راستا مدیون تلاش ها و زحمات همه این عزیزان هستیم. 

 
  



 لینک دانلود فایل

0:00



70 درصد مشکلات اقتصادي به دلیل خودتحریمی است/ دولتی ها نمی

خواهند کار کنند

منبع: روزنامه اعتمادشماره خبر:  49  |  تاریخ: 1399/07/22

 
عضو هیئت رئیسه کمیسیون اصل 90 مجلس: 

70 درصد مشکلات اقتصادي به دلیل خودتحریمی است/
دولتی ها نمی خواهند کار کنند حجت الاسلام سید
محمود نبویان، عضو هیئت رئیسه کمیسیون اصل 90
مجلس، گفت: 20 تا 30 درصد مشکلات اقتصادي به دلیل
تحریم است و ما در داخل کشور خودتحریمی داریم و

 
دولتی ها نمی خواهند کار کنند. 

اعتمادآنلاین| حجت الاسلام سید محمود نبویان، با انتقاد از گرانی هاي افسارگسیخته و وضعیت سخت معیشتی مردم، گفت: دولت

 
تصمیمات بسیار ضعیفی در حوزه اقتصاد اتخاذ کرده و همین مسئله باعث شده است که مردم به سختی روزگار خود را سپري کنند. 

 
بیش از 90 درصد بودجه دست دولت است 

وي با اشاره به اینکه 93 درصد بودجه مملکت و بیش از 70 درصد مدیریت کشور دست دولت است، بیان کرد: به عبارت بهتر صنعت،
کشاورزي و بخش عمده اي از تولید کشور تحت اختیار دولت است اما دولت در همه این عرصه ها عملکرد ضعیفی از خود نشان داده

 
و باعث ایجاد مشکلات اقتصادي براي مردم شده است. 

 
دولتی ها فقط می خواهند جیبشان را پُر کنند 

نماینده مردم تهران در مجلس شوراي اسلامی تصریح کرد: اگر نگویم در بدنه دولت کسانی هستند که عامدانه می خواهند مردم را از
وضع کشور ناامید کنند، حداقل باید بگویم بسیاري از دولتمردان نابلد و کسانی هستند که توان انجام هیچ کاري را ندارند و جاي

 
تاسف دارد که عده اي در بدنه دولت فقط می خواهند جیب شان را پُر کنند و بروند. 

نبویان اظهار داشت: خوب است یک نفر از آقاي زنگنه بپرسد قراردادهاي نفتی در داخل کشور را با چه افرادي منعقد کرده اند؟

 
خودشان توان صادرات نفت را ندارند و اجازه هم نمی دهند که بخش خصوصی این کار را انجام دهد. 

 
انعقاد قرارداد نفتی با متهمان دوتابعیتی 

وي تصریح کرد: جاي تاسف دارد که در وزارت نفت با افرادي قرارداد منعقد شده که اتهام شان دو تابعیتی بودن است و زمانی که از



مسئولان وزارت نفت سوال می کنیم چرا استعلام نگرفتید و متوجه نشدید که این افراد دوتابعیتی هستند، صریحاً می گویند که به ما

 
چه ارتباطی دارد! 

عضو هیئت رئیسه کمیسیون اصل 90 مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه دولت باید پاسخ دهد که مدیرعامل شرکت مهم نیکو چه
کسی است، ادامه داد: رئیس جمهور می گوید ما در جنگ اقتصادي هستیم و سوال ما این است که آیا در دوران جنگ اقتصادي باید
یک فرد کم تجربه را به عنوان مدیرعامل شرکت نیکو منصوب کرد؟ آیا این جوان کم تجربه می تواند مشکلات ایران در صادرات نفت

 
را حل کند؟ چرا دولت از کسانی که نفت را در ونزوئلا فروختند و از کسی نترسیدند، براي صادرات نفت کمک نمی گیرد؟ 

 
بی اطلاعی مسئولان وزارت جهاد از میزان واردات نهاده هاي دامی! 

نبویان با اشاره به اینکه مجلس طی جلسات متعدد موضوع واردات نهاده هاي دامی را مورد بررسی قرار داد و به این نتیجه رسیدیم
که بدنه دولت در این زمینه بسیار ضعیف عمل کرده است، متذکر شد: بنده از معاون وزیر جهاد کشاورزي درباره میزان واردات نهاده
هاي دامی و کشاورزي سوال کردم اما در عین ناباوري به بنده گفت که نمی دانم! وي در توجیه عدم اطلاع خود از چنین مسئله

 
مهمی می گوید که سامانه گمرك را در اختیار ما قرار نمی دهند! مگر گمرك و وزارت جهاد کشاورزي زیر نظر دولت نیست؟ 

وي تاکید کرد: متاسفانه مدیریت کشور دست چنین افرادي است که حتی از حوزه هاي تحت اختیار خود هم اطلاعی ندارند و تمام

 
بدبختی هاي مردم چنین مسئولانی هستند که توان انجام هیچ کاري را ندارند. 

عضو هیئت رئیسه کمیسیون اصل 90 مجلس یادآور شد: دولت اصرار زیادي داشت که وزارت بازرگانی تشکیل شود که مجلس با این
مسئله مخالفت و دولتی ها هم لج کردند و بخش مهمی از اختیارات وزارت جهاد کشاورزي را به وزارت صمت دادند، به گونه اي که
ثبت سفارش، تخصیص ارز و تامین ارز نهاده هاي دامی در وزارت صمت انجام می شود در حالی که این مسائل کاملاً در حیطه

 
اختیارات وزارت جهاد کشاورزي است. 

 
دولت عزمی براي حل مشکلات مردم ندارد 

نبویان با بیان اینکه دولت عزمی براي حل مشکلات مردم ندارد، تصریح کرد: مجلس وظیفه قانون گذاري و نظارت بر عملکرد دولت را
دارد و قوه قضاییه هم باید به تخلفات رسیدگی کند اما ما در مدیریت کشور دخالتی نداریم. عجیب است که دولتمردان به جاي اینکه
کار کنند، زمانی که می بینند مجلس نظارت می کند می گویند که کارهاي نمایندگان، نمایشی است که پاسخ من به این افراد آن

 
است که شما هم مشکل مردم را حتی نمایشی حل کنید. 

وي با اشاره به اینکه کافر همه را به کیش خود پندارد، ادامه داد: وضع مردم فوق العاده بد است و دولت به جاي آنکه در این شرایط،

 
مجلس و قوه قضاییه را مورد هجمه قرار دهد و به آنان اتهام نمایشی کار کردن بزند، بهتر است به مشکلات مردم رسیدگی کند. 

 
پرونده گمرك روي میز کمیسیون اصل 90 مجلس 

عضو هیئت رئیسه کمیسیون اصل 90 مجلس اظهار داشت: پرونده هاي گوناگونی در حال بررسی در کمیسیون اصل 90 مجلس
شوراي اسلامی به ویژه در زمینه هاي بورس، بورسیه، گمرك و نهاده هاي دامی است که در همه این موارد تخلفات دولت آشکار است.



نبویان گفت: مجلس تاکنون با دولت راه آمده است و حتی گفتیم که سراغ استیضاح نمی رویم تا آنان کار کنند و گره اي از مشکلات
مردم بگشایند اما دولتِ غربگرا هیچ اقدامی براي برون رفت از مشکلات کشور انجام نمی دهد و اعتقادي به تکیه بر ظرفیت هاي

 
کشور ندارد و هنوز تصور می کند که مشکلات ایران از طریق غربی ها حل می شود. 

 
20 تا 30 درصد مشکلات اقتصادي به دلیل تحریم است 

وي تاکید کرد: 20 تا 30 درصد مشکلات اقتصادي به دلیل تحریم است و مسئله مهم تر این است که ما در داخل کشور خودتحریمی
داریم و دولتی ها نمی خواهند کار کنند و از سوي دیگر اجازه نمی دهند بخش خصوصی و کسانی که به دنبال حل مشکلات کشور

 
هستند، پا به عرصه بگذارند. 

نماینده مردم تهران در مجلس شوراي اسلامی با اشاره به اینکه دولت مسکن مهر را مزخرف می داند، به اشتغال داخلی توجه نمی
کند و جلوي هر کار درستی را می گیرد، گفت: جوانان زیادي هستند که می خواهند تولیدات داخلی خود را به دولت تزریق کنند اما

 
دولتمردان نمی پذیرند چرا که می خواهند واردات داشته باشند و این مسئله جاي تاسف دارد. 

منبع: مهر



ناطق نوري براي نامزدي 1400 قانع نشد/جلسات "گفتگوي ملی" ادامه دارد

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  50  |  تاریخ: 1399/07/22

رئیس جبهه پیروان خط امام و رهبري گفت: اخیراً جلسه اي با آقاي ناطق نوري داشتیم، او می گوید احساس تکلیف نمی
کنم و تمایلی چه به عنوان کاندیداي انتخابات و چه به عنوان کارگردان صحنه سیاسی ندارد.

رئیس جبهه پیروان خط امام و رهبري گفت: اخیراً جلسه
اي با آقاي ناطق نوري داشتیم، او می گوید احساس تکلیف
نمی کنم و تمایلی چه به عنوان کاندیداي انتخابات و چه

 
به عنوان کارگردان صحنه سیاسی ندارد. 

می گوید «تلاش می کنیم، نیروهاي انقلاب در انتخابات
1400 به وحدت صددرصدي دست یابند»، وقتی از او
سوال کردم براي دست یابی به این وحدت صددرصدي، چه
ساختار و تابلویی طراحی کرده اید؟ با مروري به سازوکار

گذشته پاسخ داد: پیرامون اسم هنوز تصمیم گیري نشده است، بیشتر ساختار مهم است. شاید اسم، همان شوراي ائتلاف بماند و یا

 
اسم دیگري داشته باشد. 

او که ید طولایی در فعالیت هاي سیاسی و تشکیلاتی دارد، از تمایل خود براي نقش آفرینی یک نیروي جوان در جایگاه ریاست جبهه

 
متبوعش خبر داد و ابراز امیدواري کرد، منتظر فرصت هستیم تا انشااالله فرصتی شود این کار را انجام دهیم. 

به صراحت از عدم حضور ناطق نوري در انتخابات پیش رو سخن گفت و حتی نقش آفرینی او در مقام کارگردانِ جریان اعتدال در
عرصه سیاسی را رد کرد و در عین حال کنایه اي هم به جریان اصلاحات زد و تصریح کرد: هرکس باید به اندازه خود مسئولیت دولتِ
روحانی را بپذیرد، حال اصلاح طلبان بیایند فرافکنی کنند که خیر- ما از روز اول «روحانی» را قبول نداشتیم و او توانمند نیست و کار
نمی کند، فرافکنی می کنند. کابینه روحانی اصلاح طلب است و تعداد کمی هم جز معتدلین هستند و ما یک اصولگراي رسمی

 
شناخته شده در کابینه روحانی نداریم. 

در 7 دوره نهاد قانون گذاري حضور فعال و چشم گیر داشت براین اساس او را «آقاي لابی» در مجلس می نامیدند. در دوره دهم در
انتخابات مجلس ثبت نام نکرد اما از رئیس سابق مجلس، حکم مشاور عالی را دریافت کرد و در حال حاضر هم از بیرون قوه مقننه،

 
اخبار و رویدادهاي هرم سبز بهارستان را دنبال می کند. 

مجلس یازدهم را انقلابی و دلسوز می داند اما انتقادهایی هم پیرامون نحوه عملکرد و تصمیم گیري نمایندگان دارد. با توجه به
اختلاف دیدگاه در دو قوه مجریه و مقننه از دولتمردان و نمایندگان می خواهد به جاي آنکه همدیگر را مقصر معرفی کنند، کارهایی

 
انجام دهند که به اسم دو قوه ثبت شود. 

قرار مصاحبه با «محمدرضا باهنر» در دفتر جامعه اسلامی مهندسین در خیابان خردمند شمالی بود، ساختمانی قدیمی اما در حال



تعمیر؛ در طبقه دوم، اتاقی بزرگ و مستطیلی شکل محل گفتگو می شود. وقتی با درخواست عکاس ما براي عدم استفاده از ماسک در
زمان مصاحبه مواجه شد، گفت: «اگر از ماسک استفاده نکنیم، ستاد مبارزه با کرونا به ما تذکر می دهد که چرا در این مصاحبه ماسک
نزدید!» اما با رعایت پروتکل هاي بهداشتی و فاصله اجتماعی، پذیرفت و ماسک را از صورت کنار زد اما از مصاحبه کننده خواست

 
همچنان ماسک به صورت داشته باشد. 

چهل دقیقه به گفتگو با ما نشست و پرسش ها هم از این کنشگر سیاسی زیاد بود، بنابراین تمایل داشتم در این مدت، او به تمامی
پرسش ها پاسخ دهد؛ مجبور شدم از برخی سوال ها سریع عبور کنم تا «باهنر» به اکثر پرسش ها درباره انتخابات 1400 و آرایش
نیروهاي انقلاب، نقش آفرینی و تحرك جریان اصلاحات در عرصه سیاسی و انتخابات پیش رو، عملکرد مجلس یازدهم، انتقاد اصلاح

 
طلبان از دولتِ اعتدال و ...پاسخ دهد. 

 
متن کامل این مصاحبه به شرح زیر است: 

انتخابات 1400 به ظاهر انتخابات پرکاندیدایی است، براي این انتخابات باز هم با همان مدل هاي گذشته قصد وحدت دارید؟ به مدل

 
هاي وحدت براي 1400 فکر کرده اید؟ 

متأسفانه تا زمانی که چند حزب فراگیر، ضابطه مند و پاسخگو در کشور نداشته باشیم خواهیم دید در هر انتخابات، اصولگرایان و
اصلاح طلبان دور هم جمع می شوند و می خواهند با هم وحدت کنند و چنین وحدت هایی، ثبت شده و ضبط شده نیست و فقط هر
دوره، با دوره بعد تغییر می کند اما شاکله همان است. یک زمانی تحت عنوان شوراي ائتلاف، «جمنا»، و یا شوراي ائتلاف بزرگ ظاهر
می شوند و اطلاح طلبان هم همین کار را می کنند، آنها نیز شوراي راهبردي دارند و این کار، خیلی وقت و انرژي فعالان سیاسی را
می گیرد چرا که 70 تا 80 درصد از وقتمان صرف این می شود که با هم وحدت کنیم و 20 درصد از انرژي می ماند که می خواهیم

 
آن را به رقابت با رقیب خود اختصاص دهیم، البته طرف مقابل هم اذیت خواهد شد. 

بالاخره، شوراي ائتلاف که انتخابات مجلس یازدهم را مدیریت کرد، فعال است و با جامعه روحانیت مبارز رفت و آمدهایی دارند و ما

 
هم بعضاً در جلسات شرکت می کنیم و دوستان تلاش می کنند به یک ساختار وحدت آفرین برسند. 

 
یعنی این تلاش ها و رفت و آمدها باعث تغییر تابلو و سازوکار نیروهاي انقلاب در انتخابات سال آینده می شود؟ 

تابلو مهم نیست. در انتخابات مجلس یازدهم از ما سوال می کردند «جمنا» کجا رفته است؟ پاسخ می دادیم این دوره، جمنا هم هست
و هم نیست یعنی همه اعضا جمنا در این مجموعه هستند اما فقط آنها نیستند. سعی می کنیم کسانی که در دوره هاي گذشته بیرون
ماندند، جذب شوند؛ هدف و چشم اندازِ، وحدت صددرصدي است اما اینکه آیا به این صددرصد می رسیم یا نه متفاوت است چرا که

 
بعضی وقت ها به 75، 80 و یا 85 درصد رسیده بودیم اما تلاش ما براین است به وحدت صددرصدي دست یابیم. 

 
پس احتمال می رود با همین سازوکار و نام شوراي ائتلاف در انتخابات فعالیت کنید؟ 

پیرامون اسم هنوز تصمیم گیري نشده است، بیشتر ساختار مهم است. شاید اسم، همان شوراي ائتلاف بماند و یا اسم دیگري داشته

 
باشد که این نامگذاري ها از درجه دوم اهمیت برخوردار است. 

 
آقاي باهنر، شما پیش از این از تحول در جبهه پیروان خبر داده بودید، این تحول قرار است در چه سطحی صورت گیرد؟ 



جبهه پیروان خط امام و رهبري سابقه طولانی مدتی دارد، ریشه بسیاري از این تشکل ها در حزب جمهوري اسلامی است و بسیاري
از بزرگان همچون شهید مظلوم بهشتی، مرحوم هاشمی رفسنجانی، مقام معظم رهبري، شهید باهنر و مرحوم موسوي اردبیلی پایه
گذاران حزب بودند و حزب جمهوري نیز شاخه هاي متنوع از جمله اصناف، دانشجویی، مهندسان، پزشکان و ... داشت و بعد از آنکه
تعطیل شد، هرکدام از این شاخه ها تلاش کردند تشکیلات صنفی و سیاسی تشکیل دهند و ما هنگامی که جامعه اسلامی مهندسین
را تشکیل دادیم، بنده، آقاي سید مرتضی نبوي و آقاي محمدحسن غفوري فرد از مؤسسان آن بودیم که هر سه نفر در شوراي مرکزي

 
حزب جمهوري نیز عضویت داشتیم. 

هنگامی هم که این 12 تشکل، جبهه اي تشکیل دادند ابتدا اسم آن را تشکل هاي همسو با جامعه روحانیت مبارز تعیین کرده بودند
که بعداً به جبهه پیروان خط امام و رهبري تغییر نام داد. وقتی هم قانون احزاب آمد بعضی از اعضا حقوقی جبهه پیروان دیگر امکان
تأسیس حزب نداشتند، مثلاً ما تشکلی به نام جامعه نمایندگان ادوار مجلس داریم، نمایندگان ادوار سه گروه اصولگرا، اصلاح طلب و

 
مستقل هستند و مجموعه آنها کلاً به 300 نفر می رسد، بنابراین برخی از آنها حذف شدند. 

یا جامعه انجمن هاي اسلامی اصناف و بازار نیز یک انجمن صنفی بود و حزب نمی توانست باشد که البته به نام دیگري مجوز حزب
دریافت کرد و فعال است. به همین جهت، تغییرات شکلی به وجود آمده است و از سوي دیگر هم جبهه هاي دیگر به نام «پایداري» و
«ایستادگی» در اردوگاه اصولگرایان شکل گرفته است و این نشان می دهد جبهه ها متنوع شده است. بر این اساس در پاسخ به سوال
شما باید بگویم، جبهه پیروان تغییر ماهیت نمی دهد و متشکل از احزاب اصولگرا است اما اینکه همان 15-16 حزب عضو جبهه باشند

 
یا متنوع شوند (بیشتر یا کمتر شوند) این موضوع در حال بررسی است. 

یکی دیگر از تحولاتی که در جبهه پیروان شنیده شده است، تمایل شما براي واگذاري ریاست جبهه پیروان بود، آیا این موضوع صحت

 
دارد؟ 

بعد از مرحوم عسگر اولادي، اعضاي شوراي مرکزي از بنده درخواست کرده بودند، مسئولیت جبهه پیروان را برعهده بگیرم که این کار
هم انجام شد، اما چند مرتبه هم در جبهه پیروان مطرح کردم که این کار را به یک نیروي جوان و سرحال تر واگذار شود؛ انشااالله

 
فرصتی شود این کار را می کنیم. 

 
جبهه پیروان خط امام و رهبري به عنوان یک تشکل اصولگرا قرار است چه زمانی وارد مصادیق انتخابات شود؟ 

در حال حاضر افرادي که خود را براي انتخابات گرم می کنند متعدد و متنوع هستند، در هر دو طرف (اصولگرا و اصلاح طلب) اینگونه
است. در بعضی از سایت ها و روزنامه ها یکسري اسامی منتشر شد و گفتند در مجلس یازدهم هم چهار-پنج نفر احتمال دورخیز براي
انتخابات ریاست جمهوري را دارند. از آنجا هم که انتخابات ریاست جمهوري در یک فرد خلاصه می شود معمولاً 2 ماه قبل از

 
انتخابات شکل و شمایل درست نمی گیرد. 

بنابراین وقتی ثبت نام ها آغاز می شود یکسري که درباره آنها حدس و گمان می زدند، کاندیدا خواهند شد، ثبت نام نمی کنند و
حذف خواهند شد، سپس مسئله شوراي نگهبان و احراز صلاحیت ها مطرح می شود و بعد از اعلام کاندیداهایی که مورد تأیید شوراي
نگهبان قرار گرفته اند باز یک عده کنار می روند و در مرحله آخر چند نفر باقی می مانند و از بین این چند نفر، باید تلاش شود که
اصولگرایان و اصلاح طلبان به یک نفر برسند و یک نفر هم عنوان «میانه رو» را یدك می کشد. از این رو مصادیق 2 ماه مانده به

 
انتخابات جدي می شود، اکنون بیشتر در حد شایعات و توهمات است. 



 
البته در این مدت یکی، دو نفر تمایل خود را براي کاندیداتوري اعلام کردند... 

بله- عرض می کنم. ممکن است برخی اعلام کنند ما کاندیدا هستیم و در رسانه ها هم روي آنها بحث و بررسی می شود. بعضی ها

 
هم منتظر هستند که آیا فرصتی براي آنها پیش می آید که به عنوان کاندیداي انتخابات وارد صحنه شوند یا نه. 

 
با وجود عملکرد منفی و ضعیف دولت برآمده از اصلاحات، شانس پیروزي کاندیداي جریان اصولگرا چقدر است؟ 

پارامترهاي شناخته شده اي هست که معمولاً روي آن حساب می شود اما یکسري پارامترهایی هم وجود دارد که نمی توان روي آن
حساب کرد، یعنی به حساب نمی آید و بعداً اوج می گیرد. براي نمونه باید بگویم سه رئیس جمهور اخیر (خاتمی-احمدي نژاد و

 
روحانی) را در نظر بگیریم، سونامی هر سه نفر، سه ماه قبل از انتخابات شروع شد و قبل از آن اصلاً خبري نبود. 

عده اي اواخر سال 75 از خاتمی دعوت کرده بودند، نامزد انتخابات شود که او به آنها گفته بود: بروید سراغ فرد دیگري اما بعد از
پیروزي در انتخابات دوم خرداد 76 بنده به عنوان رئیس ستاد انتخابات ناطق نوري با او دیدار کردم و از خاتمی پرسیدم، برنامه شما

 
چیست؟ اعضاي کابینه چه کسانی هستند؟ که او خندید و گفت: من مگر فکر می کردم رئیس جمهور شوم که فکر کابینه باشم. 

احمدي نژاد هم که سال 84 نامزد انتخابات ریاست جمهوري شد تا پایان سال 83 در استان ها، ستاد انتخاباتی پیدا نمی کرد و غیر از

 
خود او که مطمئن بود به پاستور می رود دیگران به پیروزي او باور نداشتند. 

درخصوص روحانی هم در سال 92 اگر مرحوم هاشمی ثبت نام نمی کرد و صلاحیت او احراز نشده بود، اگر محمد رضا عارف با فشار
حزبی انصراف نمی داد و اگر از چهار کاندیداي اصولگرایان، فقط یک نفر در صحنه رقابت باقی می ماند و هرکدام از این اگرها اتفاق
می افتاد، آقاي روحانی رئیس جمهور نمی شد؛ روحانی نیم درصد بیش از حد نصاب رأي آورد براین اساس، ابر و و باد و مه و

 
خورشید و فلک جمع شدند تا او رئیس جمهور شد. 

به این نکات اشاره کردم تا نتیجه بگیریم، در کشور ما بحث ریاست جمهوري 2 ماه قبل از انتخابات به صورت جدي شکل می گیرد،
ضمن آنکه بنده به عنوان یک فعال سیاسی نمی توانم از الان تصویري ارائه بدهم که چه کسی انتخاب می شود، باید برویم جلو تا

 
ببنیم چه اتفاقاتی رخ می دهد. 

این روزها بحث رئیس جمهور شدن یک چهره نظامی در رسانه ها بویژه رسانه هاي اصلاح طلب زیاد مطرح می شود، نظر شما به
عنوان یک فعال سیاسی شناخته شده درباره کاندیداتوري نظامی ها در انتخابات چیست؟ و آیا احتمال می رود اصولگرایان در این

 
دوره از یک چهره نظامی در انتخابات حمایت کنند؟ 

اینکه بگوییم هرکس نظامی شد، نمی تواند بیاید درست نیست، برعکس این مطلب را هم نباید بگوییم. یعنی اصولگرایان بیایند فقط

 
تبلیغ کنند که این بار حتماً باید گزینه انتخابات، نظامی باشد 

ما در همه اقشار کشور، نیروهاي خوب، بد، قوي، ضعیف، موفق و ناموفق داریم. از سوي دیگر من معتقدم اصلاً ریاست جمهوري را
نبابد صنفی و قشري کنیم و بدون آنکه شناختی از افراد داشته باشیم بگوییم یک پزشک پیدا کنیم چرا که اگر او (پزشک) رئیس
جمهور شود خوب است اما از آنجا که از عملکرد حسن روحانی راضی نیستیم پس نباید بگوییم که یک روحانی (به معناي عام) رئیس



 
جمهور شود. اصلاً نباید این تقسیم بندي ها را داشته باشیم. 

فردي که می خواهد وارد صحنه انتخابات شود، باید تجربه، علم، سابقه، تدبیر و خردجمعی و راه حل هایی که ارائه می دهد را در نظر
بگیریم. به طور مثال «قالیباف» تا به حال چند مرتبه براي کاندیداي ریاست جمهوري آمده است و تا پیروزي هم پیش رفت و در
حال حاضر هم رئیس یک قوه است. پس اینکه بگوییم هرکس نظامی شد، نمی تواند بیاید درست نیست، برعکس این مطلب را هم

 
نباید بگوییم. یعنی اصولگرایان بیایند فقط تبلیغ کنند که این بار حتماً باید گزینه انتخابات، نظامی باشد. 

معتقدم، از اصناف و اقشار مختلف هرکس بخواهد می تواند بیاید و کسانی که شوراي نگهبان تأیید می کند، حق دارند رئیس جمهور

 
شوند و مردم و فعالان سیاسی هم باید بنشینند و روي آن شاخص هاي مؤثر در ریاست جمهوري حرف بزنند و نظر ارائه بدهند. 

با این حال چرا رسانه هاي رقیب شما تلاش می کنند القا کنند، اصولگرایان می خواهند در انتخابات از یک چهره نظامی حمایت

 
کنند؟ هدف آنها چیست؟ 

این یک نوع رقابت است. فرض می کنیم بنده تشخیص دادم کاندیداي اصلاح طلبان یک چهره اقتصادي از دولت است، شروع می
کنم و می گویم اگر کار بلد بود، کارهایی در راستاي حل مشکلات اقتصادي می کرد. اینها دیگر کار تبلیغاتی است به خاطر همین
هرکس هر کاري می کند آن را ترجمه به توطئه نکنید. بله- کسی می تواند حدس بزند که اصولگرایان می خواهند با یک گزینه
نظامی وارد میدان انتخابات شوند از این رو آنها بگویند نظامی ها مناسب این کار نیستند. اما مهم این است که دروغ نگویند، تهمت

 
نزنند، تخریب نکنند؛ این مسائل که بگویند نظامی مناسب است یا خیر، گناه نیست، اینها رقابت هاي انتخاباتی است. 

در هر دوره از انتخابات، شاهدیم برخی از کنشگران در هر دو جریان سیاسی خواهان حضور ناطق نوري در انتخابات هستند، به نظر
شما این احتمال می رود در این دوره، او از حاشیه وارد متن عرصه سیاسی شود و حتی اگر نامزد نشد محوریت سازوکار اعتدال

 
گرایان را بپذیرد؟ 

خیلی بعید بدانم. ما جلساتی با آقاي ناطق تحت عنوان جلسات هیئت رئیسه مجالس چهارم و پنجم داریم و اخیراً هم این جلسه
برگزار شده بود، ما تلاش کردیم که او فعال شود اما قاطعانه می گوید احساس تکلیف نمی کنم به همین جهت در حوزه علمیه خود
مشغول به فعالیت است و اراده اي براي ورود به فعالیت هاي سیاسی ندارد از این رو تمایلی براي نقش آفرینی در صحنه سیاسی چه

 
به عنوان یک کاندیداي انتخابات و چه به عنوان کارگردان صحنه سیاسی ندارد. 

جریان اصلاحات از الان بر شیپور کاهش مشارکت در انتخابات 1400 میدمد و می گوید نظام، انتخابات رقابتی نمی خواهد؛ توصیه

 
شما به این جریان چیست؟ 

بنده به این صراحت همه اصلاح طلبان را به این رویکرد متهم نمی کنم به دلیل آنکه اصلاح طلبان متنوع هستند و حرف هاي
متفاوت می زنند، البته در دوره اصلاحات و مجلس ششم صحبت هاي هنجارشکنانه بیان می کردند و بعضی از آنها انتخابات مجلس
هفتم را تحریم کردند اما در حال حاضر تئوري پردازان اصلی این جریان به این جمع بندي رسیده اند که اگر مردم مطالبه اي هم

 
داشته باشند که باید داشته باشند، اگر مردم دنبال اصلاح امور هستند که باید باشند با صندوق هاي رأي نباید قهر کنند. 

همانطور که گفته شد، نیروهاي شاخص این جریان هم بارها گفته اند ما براي پیگیري مطالبات باید پاي صندوق هاي رأي حاضر
شویم، حتی به قدري آتش تند شد که یکسري رسانه هاي خارجی در زمان انتخابات وارد میدان می شدند و می گفتند بروید پاي



صندوق رأي و به فلانی رأي بدهید، یعنی ادبیات تحریم به ادبیات مشارکت تغییر کرد و ما هم از فعالان سیاسی چه منتسب به

 
اصولگرا و اصلاح طلب توقع داریم که با صندوق رأي قهر نکنند. 

این مسئله هم استدلال روشنی دارد، اگر بخواهم مثال ساده بزنم باید بگویم، اگر در یک شهر 200 نفر براي انتخابات مجلس حق رأي
داشته باشند از این تعداد 10 یا 20 نفر هم پاي صندوق بیایند، انتخابات برگزار می شود و منتخبان مردم تعیین می شوند پس هیچ

 
حد نصابی براي حضور مردم در قانونی بودن انتخابات نداریم. 

فقط 190 نفري که شرکت نکرده اند حق اساسی خود را به آن 10 نفر واگذار کرده اند و آن 10 نفر به جاي 200 نفر تصمیم می
گیرند بنابراین با این استدلال ساده ریاضی می توان دریافت، شهروندانی که صاحب رأي هستند هرکدام از آنها در انتخابات شرکت
نکند در اصل، حق رأي خود را واگذار کرده اند بنابراین خیلی عقلایی است که مردم در پاي صندوق هاي رأي حاضر شوند و از بین

 
کاندیداهاي موجود، کاندیدایی که به آنها نزدیک است رأي بدهند. 

 
آقاي مهندس بحث همین جاست، بعضی از اصلاح طلبان می گویند ما در انتخابات کاندیدایی نداریم بنابراین شرکت نمی کنیم... 

ممکن است نامزدهاي حاضر در انتخابات، مطلوب هم نباشند اما به آن کسی که نزدیک است رأي بدهند، ما در تقسیم بندي ها می
گوئیم خوب، بی تفاوت، بد، بدتر و حتی از معصوم روایت داریم که عقل آن نیست که بین خوب و بد را تشخیص می دهد، هر بچه اي
هم آن را تشخیص می دهد. عقل آن است که بین بد و بدتر بتواند بد را تشخیص بدهد و یا بین خوب و خوب تر، خوب را تشخیص

 
بدهد. افرادي که پاي صندوق می آیند باید از بین کاندیداها، نامزدهایی که به مواضع آنها نزدیک است، رأي بدهند. 

البته من نظر شما را که گفته اید اصلاح طلبان از هم اکنون بر شیپور عدم مشارکت در انتخابات می کوبند را قبول ندارم، این روزها

 
شاهد بودیم، در جریان اصلاحات افرادي با صدو ربیانیه مردم و اصلاح طلبان را جهت شرکت در انتخابات دعوت کرده اند. 

همین آقاي خوئینی ها که به بیانیه او اشاره کرده اید، در حالی اصلاح طلبان را به شرکت در انتخابات دعوت کرد که نهادهاي
انتخاباتی را زیر سوال برد، پیش از این هم برخی از نیروهاي تندرو اصلاحات که سابقه حضور در وزارت کشور دولت اصلاحات را

 
داشتند به نهادهاي انتخاباتی حمله کرده بودند، پس این نوع دعوت خوئینی ها چه پیامی دارد؟! 

باید بین افرادي که می گویند نباید در انتخابات شرکت کنیم یا فردي که می گوید نباید در انتخابات شرکت کنیم مگر آنکه فلان
اتفاق رخ دهد تفاوت قائل شویم. اشکال رسانه ها این است که یک چوب بر می دارند و دنبال همه می دوند، این درست نیست.

 
بالاخره آنکه می گوید ما در انتخابات شرکت می کنیم اما یک شرط و شروطی داریم باید پیرامون شرط و شروط آن صحبت کنیم. 

 
آیا هنوز در نشست هاي گفتگوي ملی شرکت می کنید؟ 

بله- البته این نشست ها، ثبت شده و قانونی نیست ضمن آنکه معتقدیم که اختلافات سیاسی جناح ها با یکدیگر می تواند باعث
شادابی فضاي فکري کشور و تعامل بین جناح ها شود. با اصلاح طلبان رقیب هستیم اما خصومتی با یکدیگر نداریم و همه آن ها را
نباید با چوب هنجارشکن و فتنه برانیم بنابراین اگر یک سري اصلاح طلب در درون نظام هستند که با باهنر و امثال باهنر هم مخالف

 
هستند، جرم و جنایت مرتکب نشده اند چون چارچوب نظام، رهبري وحدت ملی را قبول دارند پس ما می توانیم با آنها مذاکره کنیم. 

بنده 7 دوره در مجلس بوده ام و خیلی صریح به شما می گویم، مجلس شوراي اسلامی که مرکز تصمیم گیري هاي اصلی است و



نقشه راه را به تعبیر مقام معظم رهبري تعیین می کند حداکثر 10 درصد تصمیمات آن سیاسی است. بقیه، فنی و تخصصی است و ما
نباید همه تصمیمات را سیاسی فرض کنیم. یا ما وقتی تاکید داریم «جهش تولید» در کشور محقق شود قطعاً اصلاح طلبان هم مانند

 
اصولگرایان در این زمینه باید کمک کنند. 

این گفتگویی که ما می گوئیم گفتگو سر مسائل غیر جناحی است آن جاهایی که با هم تفاهم داریم، اشتغال و اقتصاد است، تحریم ها
را نیز باید بتوانیم دور بزنیم. این حرف ها را هم یک عده اصلاح طلب قبول دارند. آخرین حرف آنها با من و امثال من این است که آقا
این کاندیداي شما عرضه حل این مشکلات را ندارد، ما هم به آن ها می گوئیم شما نمی توانید کاري کنید، در این زمان مردم چطور
می توانند تصمیم بگیرند. مردم باید از عملکردها، تجربه ها، تخصص ها و آموزش ها تشخیص بدهند چه کسی می تواند به وعده هایی

 
که می دهد عمل کند. 

به مسائل مهم همچون اقتصاد و اشتغال که بین دو جریان تفاهم وجود دارد اشاره کردید، آیا در این جلسات به راه حل و

 
پیشنهادهایی رسیده اید که آن را به دولت و یا مجلس ارائه دهید؟ 

خیر- ما بیشتر به دنبال این هستیم که فضاي گفتگو را راه بیندازیم. متأسفانه بعضی از آقایان اصلاح طلب هستند که فقط وظیفه
خود را جنگ با رقیب می دانند، ما می گوئیم فقط جنگ نیست، می شود یک جاهایی گفتگو کرد. یک زمانی در جامعه روحانیت
مبارز اختلاف افتاد و حضرت امام (ره) اجازه دادند، گروهی به نام مجمع روحانیون مبارز تأسیس شود، و یا به یاد دارم در مجلس سوم
دعوا شده بود و آقاي محتشمی و آقاي ناطق به امام (ره) نامه نوشتند، مضمون واژه هاي حضرت اما م (ره) یادم نیست اما مضمون
نامه ایشان این بود که شما هر دو انقلابی هستید، با هم اختلاف نظر دارید، اختلاف نظر اشکال ندارد اتفاقاً در این اختلاف نظرها

 
هست که انسان رشد می کند. ما نیز باید به اختلاف نظرها اینگونه نگاه کنیم. 

افرادي که داخل نظام، منهاي فتنه گران هستند، می شود با آنها گفتگو کرد و در تبلیغات انتخابات هم طبیعی است که مسائل را

 
گردن این و آن می اندازند اما یک سري مسائل هست که نباید فرافکنی کنیم و باید مسئولیت آن را بپذیریم. 

بالاخره عملکرد دولتِ روحانی نقاط مثبت و منفی دارد، خود او نیز یک شخصیت دوگانه دارد، اصالتاً اصولگرا و قبل از پیروزي در
انتخابات، عضو جامعه روحانیت بود و با مجمع روحانیون مبارز هم هیچ وقت نبوده است و سخنرانی برعلیه اصلاح طلبان داشته است
اما در انتخابات از رأي اصلاح طلبان استفاده کرد به همین جهت، هرکس باید به اندازه خود مسئولیت آقاي روحانی را بپذیرد، حال
اصلاح طلبان بیایند فرافکنی کنند که خیر- ما از روز اول روحانی را قبول نداشتیم و او توانمند نیست و کار نمی کند، اینها فرافکنی
است. کابینه روحانی اصلاح طلب است و تعداد کمی هم جز معتدلین هستند و ما یک اصولگراي رسمی شناخته شده در کابینه

 
روحانی نداریم پس دیگر اصلاح طلبان نمی توانند فرافکنی کنند. 

آقاي باهنر اگر موافق هستید، وارد عملکرد مجلس یازدهم شویم. چهارماه از عملکرد این مجلس گذشته است، عملکرد قوه مقننه در

 
دوره جدید را تا به امروز چگونه ارزیابی می کنید؟ 

مجلس معمولاً 3 تا 4 ماه طول می کشد تا ساختار، انتخابات و مدیران آن تعیین شود، الحمداالله ساختار این مجلس خوب جا افتاده
است. یک اشکال دیگر که معمولاً مجالس دارند و آن هم به دلیل اینکه ما حزب قوي و فراگیر نداریم این است که بسیاري از کسانی
که کاندیدا می شوند، اصلاً نمی دانند اختیارات مجلس چیست؟ اختیارات یک نماینده چیست؟. حتی در این دوره که دو-سوم

 
نمایندگان براي اولین بار وارد مجلس شده اند. 



آنچه مسلم است اینکه، نمایندگان در مجلس، قانون تصویب می کنند و دولت هم موظف است به قانون عمل کند. اما طبق تعبیر مقام
معظم رهبري که فرمودند: «مجلس نقشه راه را تهیه می کند و دولت باید در این راه گام بردارد». خُب کسی که نقشه راه را تهیه می

 
کند باید این راه را طوري بسازد که دولت بتواند در آن راه برود. 

یک مثال ساده بزنم اگر راه 3 درصد شیب داشته باشد با ماشین هاي سواري می شود این مسیر را رفت اما اگر 7 درصد بشود، باید
حتماً ماشین، کمک فنر قوي داشته باشد، اگر به 15 درصد برسد «بلدوزر» می خواهد، دیگر ماشین نمی تواند آن مسیر را طی کند.
به این مثال اشاره کردم تا بگویم، مجلس باید راهی را طراحی کند که ماشین دولت بتواند در آن راه، حرکت کند. خدا عاقبت همه را
ختم بخیر کند، یک زمانی به احمدي نژاد می گفتند چرا فلان وزیر را عوض کردید، او پاسخ می داد، من می خواهم با 140 کیلومتر
سرعت بروم و او (وزیر) نمی تواند با این سرعت حرکت کند. گفتیم، شما اشتباه می کنید که می خواهید با این سرعت حرکت کنید
در جاده هاي ایران بیش از 100 کیلومتر نمی شود رفت، باید 100 کیلومتر رفت و به قول پلیس راهور باید با سرعت مطمئنه حرکت

 
کرد. 

می خواهم بگویم، مجلس 2 تا 3 ماه طول می کشد تا بفهمد یک سري کارها را ممکن است دوست داشته باشد انجام دهد اما نشدنی
است؛ مجلس باید برود سراغ کارهایی که امکان سنجی کرده باشد و امکان پذیر باشد. به عنوان نمونه عرض می کنم و نمی خواهم
قضاوت هم کنم، اخیراً مجلس تصویب کرده است که به 60 میلیون جمعیت کشور، کالابرگ بدهند، ظاهراً حرکت خوبی است اما می
دانم چند مشکل اساسی دارد. نخست آنکه بودجه آن از کجا تأمین می شود؟. ما می دانیم بودجه دولت 40 درصد کسري دارد، حال

 
اگر این پول را هم می خواهند بگذارند روي کسري هاي دولت یعنی تحریک تورم و به عبارت دیگر تورم افزایش می یابد. 

شما 7 دوره در نهاد قانون گذاري حضور داشته اید، با توجه به مطالبی که پیرامون مجلس یازدهم مطرح کرده اید، این مجلس باید

 
مراقب چه مواردي باشد و از چه اقداماتی پرهیز کند؟ 

مجلس 2 کار را نباید انجام دهد. اولاً: نباید هزینه هاي دولت را زیاد کند. چون دولت پول ندارد و با کسري بودجه مواجه است. اگر
هزینه دولت می خواهد اضافه شود باید دقیقاً معلوم شود از چه منبعی تأمین می شود. اینکه مجلس تصویب کند، حقوق ها را اضافه
کنید و براي هزینه آن بانک مرکزي خط اعتبار ایجاد کند، خُب بانک مرکزي خط اعتباري که ایجاد کند هر یک تومانی که تولید

 
کند، 7 تومان به نقدینگی کشور اضافه می شود و این خود باعث تورم و گرانی خواهد شد. 

مگر مکان اشتغال در دولت است؟! مگر کشورهایی که دارند اشتغال ایجاد می کنند همه افراد بیکار را در دولت استخدام می کنند؟!

 
دولت هرچه بیشتر استخدام کند، فاجعه و گرفتاري آن بیشتر می شود 

ثانیاً: مجلس، سازمان دولت را بزرگ تر نکند. دولت الان 4 میلیون حقوق بگیر دارد و در پرداخت حقوق همین تعداد دچار مشکل
است، بعد مجلس بگوید حق التدریسی ها و... را استخدام کنید! متأسفانه در کشور ما در حال حاضر 4 تا 5 میلیون فارغ التحصیل
بیکار داریم، حال برفرض مجلسی ها 100 هزار نفر هم وارد بدنه دولت کنند، آن 4 میلیون و 900 هزار نفر را باید چه کار کرد؟ مگر

 
مکان اشتغال در دولت است!؟ مگر کشورهایی که دارند اشتغال ایجاد می کنند همه افراد بیکار را در دولت استخدام می کنند!؟ 

دولت هرچه بیشتر استخدام کند، فاجعه و گرفتاري آن بیشتر می شود. به همین دلیل معتقدم مجلس این دو کار را نباید انجام دهد.
کارهایی که می توانند انجام دهند، کارهاي بدون هزینه و درآمدزا است که من خیلی وارد بحث تخصصی آن نمی شوم، بهبود و

 
اصلاح فضاي کسب و کار، ایجاد سیستمی براي شفافیت بیشتر در مالیات ها و... از جمله آنها است. 



این نکته را نیز باید در نظر گرفت که «کرونا» این همه عذاب در کشور به وجود آورد و ان شاءاالله هرچه زودتر از شر این ویروس
منحوس خلاص شویم، اما همین ویروس کرونا یک فایده براي ما داشت و معلوم شد که دولت الکترونیک در کشورمان بسیار آماده
است و سخت افزارها، نرم افزارها، ارتباطات و زیرساخت هاي و... فراهم است. البته کمبودهایی هم وجود دارد اما من می خواهم
قسمت پُر لیوان را نگاه کنم. درحال حاضر الان 10 میلیون نفر دانش آموز و 4 میلیون دانشجو در فضاي مجازي درس می خوانند،
چقدر رفت و آمدهاي اداري و دورکاري ها در فضاي مجازي انجام می شود و این نشان می دهد، زیرساخت هاي مجازي و الکترونیکی

 
ما قدرتمند است. 

در جمع بندي این بخش می توان نتیجه گرفت، جنابعالی توجه به دولت الکترونیک و بهبود فضاي کسب و کار را از جمله اقداماتی

 
می دانید که مجلس یازدهم باید به آن بپردازد؟ 

قبل از شروع به کار مجلس یازدهم یکسري جلسات تشکیل شد و در برخی از این جلسات بنده را هم دعوت کردند، در این جلسات
چند اقدام شدنی را به نمایندگان پیشنهاد دادم و حتی به آقاي قالیباف نیز گفتم، کارهاي زمین مانده در کشور زیاد است و معتقدم

 
چند کار شدنی است و می توان را انجام داد که از جمله آنها دولت الکترونیک و بهبود فضاي کسب و کار است. 

با توجه به اینکه دولت دوازدهم و مجلس یازدهم از نظر سیاسی کاملاً متفاوت هستند، تعامل و همکاري این دو قوه را چگونه ارزیابی

 
می کنید؟ کار سخت نمی شود؟ 

احتمال می دهم مجلس دوست دارد یکسري کارهایی انجام دهد که به اسم دولت تمام نشود و دولت هم می خواهد یکسري کارهایی
انجام دهد که به اسم مجلس تمام نشود خواهش می کنم هر دو کارهایی انجام دهید که به اسم هر دو قوه تمام شود. در کشور ما سه
قوه مستقل از هم هستند اما در عین حال باید با هم مملکت را اداره کنند نه اینکه بر علیه هم باشند. شما یک هواپیماي 4 موتوره را

 
در نظر بگیرید که دو موتور آن به سمت جنوب و دو موتور به سمت شمال باشد، هواپیما را خراب می کند. 

اگر قرار باشد سه قوه، کشور را به سه طرف بکشانند، وضعیت از این هم بدتر می شود و بهتر نخواهد شد. متأسفانه مجلسی ها می
گویند دولت عُرضه ندارد، دولتی ها هم می گویند مجلسی ها نمی فهمند؛ این نوع نگاه خوب نیست و براي پیشرفت یک کشور سم

است./مهر



توصیه اقتصاددان نوبلیست به ایران چه بود؟

منبع: شعار سالشماره خبر:  51  |  تاریخ: 1399/07/22

شعار سال: دکتر محمد اکبرپور، استاد ایرانی دانشگاه استنفورد و شاگرد پل میلگرام لحظاتی پس از دریافت جایزه نوبل با او و
ویلسون ملاقات می کند و این گزارش را از دقایق پس از دریافت نوبل و دیدار با این دو نوبلیست ارسال کرده است. ترجمه و

تنظیم این گزارش توسط محمد علی سرابیان صورت گرفته است. شرح این ...

شعار سال: دکتر محمد اکبرپور، استاد ایرانی دانشگاه استنفورد و شاگرد پل میلگرام لحظاتی پس از دریافت جایزه نوبل با او و
ویلسون ملاقات می کند و این گزارش را از دقایق پس از دریافت نوبل و دیدار با این دو نوبلیست ارسال کرده است. ترجمه و تنظیم

 
این گزارش توسط محمد علی سرابیان صورت گرفته است. شرح این گزارش جذاب را از زبان این اقتصاددان ایرانی می خوانید: 

حسی قوي به من می گفت که نوبل امسال به پل میلگرام و باب ویلسون می رسد. چند روز پیش در اکانت توییتر پیش بینی کردم

 
جایزه امسال قطعا از آن دو استاد مسلم دانشگاه استنفورد خواهد بود و این اتفاق ساعت 3 بامداد به صورت رسمی رخ داد. 

خواب بودم که یک پیامک به من ارسال شد. همسر استادم نوشته بود: «بیدار شو و مراسم اهداي جایزه را ببین!» هنوز ده دقیقه به
شروع مراسم مانده بود! همانجا فهمیدم پال میلگروم برنده شده است! مراسم را تماشا کردم. از شنیدن خبر فوق العاده خوشحال
شدم.دوست داشتم همان موقع به پل (میلگرام) تبریک بگویم، اما با خودم گفتم احتمالا سرش به شدت شلوغ است و باید تماس هاي

 
زیادي را پاسخ دهد پس بهتر است به فردا موکول کنم. 

خاطرات سفر چند سال پیش به تهران را مرور کردم که پل میلگرام چقدر تحت تاثیر جامعه و فرهنگ ایران قرار گرفته بود و هنوز هم
از این سفر به نیکی یاد می کند. در تخیلات خودم سیر می کردم که تلفن خانه زنگ خورد.پل پشت خط بود؛ پس کجایی؟ من را به

 
مهمانی اش دعوت کرد؛ باید می رفتم. 

منزل من با منزل پل میلگرام و همین طور باب ویلسون فاصله زیادي ندارد؛ چند دقیقه بعد آنجا بودم.غوغایی بود؛ همه خوشحال و
خندان تبریک می گفتند. تلفن ها پشت سر هم زنگ می خورد. پل درحالی که مشغول گفت وگو با خبرنگاران بود به ما خوشامد
گفت. داشت توضیح می داد که چه زمانی مطلع شده که جایزه امسال به او و باب رسیده است. شنیدنش براي من هم جالب بود.
گفت: ساعت 2 و 50 دقیقه بامداد بود که زنگ خانه ام به صدا درآمد؛ جاي تعجب داشت. در را باز کردم؛ باب(ویلسون) بود. منزل باب
در نزدیکی منزل من است و از این جهت جالب است. آمد و گفت که آکادمی نوبل می خواهد با من تماس بگیرد. ظاهرا به او زودتر از

 
من خبر داده بودند. 

خبرنگار پرسید؛ چه فکري کردي؟ و پل جواب داد؛ فکر خاصی نمی کردم. راستش خیلی خواب آلود بودم. وقتی صداي در را شنیدم؛
سوالم این بود که چه کسی ساعت 2 و 50 دقیقه صبح پشت در خانه من است؟ پل براي حاضرین توضیح داد که در کنار تدریس در
دانشگاه استنفورد، شرکت کوچکی به منظور فعالیت در زمینه طراحی بازار تاسیس کرده و به مرور زمان شرکت هایی مثل گوگل و
یاهو، فیس بوك و اوبر و خیلی از شرکت هاي دیگر که نیاز به طراحی بازار پیدا کردند به شرکت او مراجعه کردند. پل گفت: در این
شرکت سعی می کنیم برخی نوآوري هاي این حوزه را در عمل نیز به کار بگیریم. ما حراج هاي بزرگی داشته ایم، تخصیص منابعی که

 
توسعه داد ه ایم و آنها را در دنیاي واقعی عملیاتی کرده ایم. 



یکی از خبرنگاران پرسید؛ به نظر می رسد امروز بزرگ ترین روز زندگی حرفه اي شما باشد؟ پل گفت: روز جذابی است. روزي است
براي خوشحال بودن و جشن گرفتن. اما من تئوري حراج را براي جایزه گرفتن دنبال نکردم بلکه هدفم، همواره محقق کردن ایده هاي
مرتبط با آن بوده است. اما یکی از مسائل بسیار خوب درباره جایزه نوبل این است که موجب توجه به موضوع موردنظر می شود و در
نتیجه آن، احتمالا، باعث می شود که من بتوانم کاربردهاي موفق بیشتري از تئوري حراج را در دنیاي واقعی محقق کنم و از این

 
جهت هیجان زده ام و این بهترین قسمت نوبل است. 

خبرنگاري از پل پرسید: با افزایش روزافزون داده ها، آیا نسبت دادن یک قیمت و ارزش دقیق آسان تر نشده است؟ به طوري که
بدانیم در چه زمانی از ارائه پیش بینی بالاتر خودداري کنیم؟ پل میلگرام پاسخ داد: نه حقیقتا. بسیاري از این کارها درباره نااطمینانی
هایی است که هنوز حل نشده اند. مثلا اگر شما در یک حراج، بخواهید براي یک چاه نفتی پیشنهاد دهید و ندانید که چقدر نفت در
آنجا وجود دارد، داده هاي موجود کمکی نخواهند کرد. یا اگر بخواهید براي امواج رادیویی پیشنهاد بدهید، ارزش آن وابسته به
تقاضاي آینده یا اینکه تکنولوژي چطور تغییر می کند، خواهد بود و باید آن را تخمین بزنید. و اگر تخمین شما غلط باشد، ممکن

 
است نفرین برنده متوجه شما شود. 

خبرنگار پرسید آیا این موارد در اقتصاد ورزش، مثل بیس بال، قراردادها، فوتبال و... نیز کاربرد دارد؟ پل پاسخ داد: قطعا. اگر بخواهید
یک بازیکن را به خدمت بگیرید، شما درحال تخمین زدن این موضوع هستید که بازیکن مورد نظر، با چه احتمالی عملکرد خوبی
خواهد داشت و آیا در طول فصل سالم می ماند؟ که البته این کار توسط افراد این حوزه انجام می شود و اگر تخمین شما خوش بینانه

 
تر از سایرین باشد، محتمل است که حراج را ببرید. 

بقیه سوال ها درباره این بود که آیا پل به تیم خاصی علاقه خاصی دارد؟ که پل با خنده توضیح داد؛ تیم من امروز خیلی خوب کار

 
نکرد. داشتم بازي سانفراسیسکو فورتی ناینرز را تماشا می کردم که عملکرد بدي داشتند. 

دقایقی بعد جمع کوچک خرسند، سبک بال و خوشحال به خانه هاي خود رفتند، درحالی که بار سنگین روي شانه هاي پل میلگرام و

 
باب ویلسون باقی ماند. 

توصیه اقتصاددان نوبلیست 2020 به ایران چه بود؟ راهکار عبور از اقتصاد دولتی پل میلگرام، یکی از برجسته ترین اقتصاددانان
دنیاست که روز پیش خبر دریافت جایزه نوبل او رسانه اي شد. اما نکته جالب این است که این اقتصاددان نامی 4 سال پیش یعنی در
تابستان 95 به ایران سفر کرده و علاوه بر برگزاري یک مدرسه تابستانی، از شهر هاي تهران، کاشان، اصفهان و شیراز نیز دیدن کرده
است. «تجارت فردا» در پرونده اي (در شماره هاي 192 و 195) این سفر را پوشش داده است. در این سفر که با همراهی محمد
اکبرپور، اقتصاددان برجسته ایرانی بوده، به سوالاتی در مورد ایران نیز پاسخ داده شده است. گزارش پیش رو خلاصه اي از سفر او به
ایران، نظرش در مورد رفتار مردم ایران و کارهاي علمی است که این نوبلیست انجام داده است. علاوه براین، او ادامه راه خصوصی

 
سازي و عبور از اقتصاد دولتی در ایران را نیز تشریح کرده است. 

نوبلیست اقتصادي در ایران پل میلگرام 72 ساله که نوبل اقتصاد 2020 را به همراه رابرت ویلسون 83 ساله ازآن خود کرد، در تابستان
95 از ایران دیدن کرد. اگرچه به نظر می رسید این مسافرت بیشتر جنبه تفریحی داشته باشد، اما به دعوت استادان اقتصادي ایران،
جلساتی با حضور او تشکیل شد و بسیاري از دانشجویان در آن شرکت کردند. همراه او در این سفر یکی از دانشجویان سابق او در
استنفورد، محمد اکبرپور بوده که مصاحبه اي از او در «تجارت فردا» به چاپ رسیده است. پل میلگرام که به عنوان یکی از شاخص
ترین اقتصاددانان حوزه طراحی بازار و طراحی مکانیزم شناخته می شود، در دیگر شاخه هاي علم اقتصاد خرد مانند نظریه بازي،



سازماندهی صنعتی و نیز نظریه قراردادها صاحب نظر است. در گفت وگویی که با اکبرپور داشته به نکته اي در مورد حلقه اقتصاددانان
دانشگاه نورث وسترن آمریکا اشاره شده است که این حلقه شروع یک حرکت جدید در حوزه نظریه بازي ها، اقتصاد اطلاعات و
بازارهاي مالی بوده است. به لحاظ تاریخی در دهه 1980 میلادي، دانشکده اقتصاد نورث وسترن، واقع در ایالت ایلینویز آمریکا، میزبان
چندي از تاثیرگذارترین اقتصاددانان در حوزه نظریه بازي، اقتصاد اطلاعات و بازارهاي مالی بود که این حلقه منجر به تبیین و ارائه
نظریات بسیار مهمی در مورد مکانیزم قیمت گذاري، حراج و تاثیر اطلاعات در این زمینه شد. به طوري که فعالیت هاي آنها تاثیر

 
بسزایی در حل بسیاري از مسائل روزمره بنگاه هاي خصوصی و دولتی داشته است. 

دلایل بازدید از ایران یکی از سوالاتی که از پل میلگرام پرسیده شده، دلیل سفر او به ایران بوده است. او دلیل اصلی سفر خود به ایران
را دو شاگرد ایرانی خود محمد اکبرپور و سیدعلی مدنی زاده عنوان کرده و گفته: «همان طور که قبلا هم گفتم، همیشه از تو و
سیدعلی (مدنی زاده) که دانشجوهاي بسیار خوب من بودید و انسان هاي خوبی هستید احساس خوبی می گرفتم. همیشه مشتاق
بودم که ببینم شما از چه سرزمینی آمده اید و حالا آمدم و اینجا هستم.» او در مورد کیفیت سفر خود به ایران نیز گفته است: «خیلی
چیزها دیدم که هنوز تحلیلی درباره آن ندارم. تناقض هایی هم دیدم که باید بیشتر درباره آن مطالعه کنم. مثلا رفتاري که مردم با
خودشان و دیگران دارند. اینکه بسیار خوش برخورد و مهربان هستند اما رفتارشان در رانندگی و در خیابان و ترافیک بسیار بد است.
براي من جالب بود، آن شب که با تعدادي استاد دانشگاه قرار گذاشتیم و من و تو چند دقیقه زودتر در محل قرار حاضر شدیم اما
اولین نفري که سر قرار حاضر شد، 40 دقیقه تاخیر داشت. خب هنوز به این نتیجه نرسیده ام که اگر براي مردم در تهران، وقت این
قدر بی اهمیت است، چطور در خیابان این قدر بد رانندگی می کنند و سر ثانیه ها با هم رقابت می کنند. راستش گیج شده ام و هنوز
درباره آن جوابی پیدا نکرده ام. اما یک موضوع دیگر هم براي من خیلی خوشایند بود. احترامی که شما به بزرگ ترها می گذارید براي
من خیلی دوست داشتنی است و حتی احترامی که مردم براي هم دارند فوق العاده است و البته مهم تر از همه، نوع روابط خانواده ها
برایم جالب است. اینکه من را براي شام با خانواده ات آشنا کردي و دورهمی هاي خانوادگی خوبی را دیدم، بسیار عالی بود. خیلی
خوش گذشت و تازه فهمیدم آنها که با من شام خوردند، فقط بخش کمی از اقوام تو بودند که معمولا دور هم جمع می شوند. آرزو

 
دارم خانواده من هم در آمریکا چنین دورهمی هاي صمیمانه اي را تجربه کنند. راستش خیلی عالی بود.» 

نظر میلگرام در مورد اقتصاد ایران اکبرپور در بخشی از این گفت وگو به اقتصاد ایران اشاره می کند که یک اقتصاد نفت محور است
ولی سال هاست در تلاش است که صنایع خود را خصوصی سازي کند و از میلگرام می پرسد که یک کشور نفتی در میانه خصوصی
سازي به چه موارد مهمی باید فکر کند. او در پاسخ به این سوال می گوید: «به هر حال وقتی دولت ها درحال خصوصی سازي دارایی
هاي خود هستند اهداف گوناگونی را دنبال می کنند. یکی از این اهداف ایجاد رقابت با هدف بهبود شرایط مصرف کنندگان است. در
مورد خصوصی سازي هاي نفتی این مورد کمتر اهمیت دارد چون مصرف کننده ها خارجی هستند. مورد مهم دیگر این است که
درآمدها چطور از بخش هاي مختلف به دست می آید و چطور می تواند به طور عادلانه بین مردم کشور تقسیم شود. ایرانی ها نیز
همانند مردم کشورهاي دیگر نیازهایی دارند و دولت نباید مهم ترین سرمایه اش را به راحتی با سپردن به تعدادي ثروتمند فعال در
صنعت از دست بدهد. دولت باید براي خصوصی سازي مزایده اي طراحی کند که اولا درآمد بالایی براي دولت تولید کند و پس از آن،
شرایط بازار خصوصی شده پس از خصوصی سازي به شکلی باشد که رقابت بالاي صنایع به بهبود حقوق مصرف کنندگان منجر شود.
مساله دیگري نیز که در مورد مزایده وجود دارد این است که دولت چطور نشان می دهد که به خروجی مزایده متعهد است. خریدار
همیشه نگران این است که دولت چقدر به حقوقی که متعهد می شود، پایبند است، چون به هر حال دولت، دولت است و به کمک
تغییر قوانین و مالیات گیري بخشی از کالاي فروخته شده را پس می گیرد. بنابراین دغدغه هاي خریدار هم باید در نظر گرفته شود،
اینکه دقیقا چه کالایی با چه شرایطی به فروش می رسد باید دقیق مشخص شود و نهایتا بازار باید با تدبیر طراحی شود تا خریداران

 
حاضر باشند قیمت هاي بالایی بپردازند و ثروت حاصل آمده به کار دولت بیاید.» 

پیشینه مطالعاتی میلگرام این برنده جایزه نوبل اقتصاد2020 در مورد مقاله هاي خود گفته است: «برخی از مقاله هایم براساس رساله



دکترایم نوشته شده اند. این رساله قبل از اینکه به نورث وسترن بروم نوشته شده بود. بعد از آن، کار روي حراج قیمت ثانویه با ارزش
مشترك (Common Value) را آغاز کردم و در آن، خاصیت نسبت احتمالی یکنواخت (Monotone Likelihood Ratio) را
معرفی کردم. زمانی که رابرت وبر به آنجا آمد ما این ایده را به مقاله نظریه حراجمان وصل کردیم. مقاله هاي دیگري که در آن زمان
نوشته می شد و شرح دادم در مورد طراحی مکانیزم بود. اما قصد نداشتم دنباله روي ایده دیگران باشم. می دانی راستش خیلی
دوست داشتم مسیر پژوهش خودم را بسازم. طراحی مکانیزم هاي بهینه در محیط هاي اقتصادي گسترده تري که روي آن مطالعه
داشتم به نظر بسیار سخت می رسید و من حقیقتا به دنبال یک مکانیزم کاربردي و عملی بودم. این البته طرز تفکري است که تا
امروز، من را رها نکرده است و فکر کنم تو خوب با آن آشنا هستی. مقاله دیگري که در آن زمان کار کردم و جان رابرتز بلافاصله پس
از ورود من به نورث وسترن در این کار به من پیوست، مساله قیمت گذاري حدي (Limit Pricing) بود. براساس نظریه استاندارد،
براي مانع شدن از ورود یک رقیب جدید به بازار، شرکت ها قیمتی پایین تر از قیمت بهینه مدنظرشان تعیین می کنند. اما سوال بی
پاسخ این است که چرا این قیمت مانع ورود رقبا می شود؟ رقبا به هر حال می دانند که در صورت ورود، با پاسخی متفاوت از شرکت
حاضر در بازار مواجه خواهند شد و مشخص نبود که آن قیمت کمتر چه نقشی را ایفا می کند. من این کار را با جان رابرتز بلافاصله
پس از ورود به نورث وسترن انجام دادم چراکه پاسخ آن را در ذهن آماده داشتم. تابستان قبل از اینکه به GSB بروم به عنوان مشاور
در چندین پروژه بین المللی کار می کردم که یکی از آنها ورود شرکت رکسنورد به بازار برزیل بود. این شرکت باید با شرکت بین
المللی هاروستر در بازار برزیل رقابت می کرد. ما به عنوان مشاور درباره اینکه چه زمان و مکانی براي ورود به بازار سودآور است یا
اینکه در چه مکانی باید شرکت را مستقر کنیم و اینکه رشد بازار تا چه حد سریع است و موضوعات دیگر به تجزیه و تحلیل بازار
پرداختیم. سوال اصلی در این موضوع چگونگی پاسخ رقابتی و متقابل شرکت اینترنشنال هاروستر به این ورود بود و ما با توجه به
آخرین جزئیات مورد نیاز براي ورود، همه اینها را تجزیه و تحلیل و پیش بینی کردیم. نتایجی که آنجا حاصل شد این بود که قیمت
کالا در بازار به یک سوم قیمت پیش از ورود ما کاهش خواهد یافت. بنابراین براي شرکتی که قصد ورود به بازار را دارد ولی اطلاعات
کافی در مورد وضعیت دقیق بازار ندارد، قیمت پیش از ورود می توانست به عنوان سیگنالی از شرایط بازار عمل کند و به همین دلیل
قرار دادن قیمتی پایین توسط شرکتی که درحال حاضر در بازار فعال است، می توانست احتمال حضور یک شرکت جدید را کم کند.
مدلی که جان و من در این باره نوشتیم اساس مقاله قیمت گذاري حدي شد که در آن به مسائل بسیار زیادي پرداختیم. این مقاله تا
حد زیادي نخستین مقاله سیگنالینگ به شکل کاملا رسمی در تئوري نظریه بازي بود. البته مقاله مهم مایکل اسپنس در سیگنالینگ
پیش از آن نوشته شده بود، اما مایکل خیلی دقیق به مدل سازي مساله سیگنالینگ به شکل یک بازي نپرداخته بود و مقاله ما اولین
مقاله اي بود که آن ادبیات را باز کرد. پس از آن، در یک مقاله با نانسی استاکی به اطلاعات، مبادلات و دانش عمومی پرداختیم. این
در واقع برگرفته از یک سوال از تمرین هاي من در کلاس هاي نظریه تصمیم گیري براي دانشجویان مقطع دکترا بود. نکته جالب این
است که آن زمان به نظرم این مقاله در حد همان تمرین یک درس دکترا بود و خیلی ساده تر از آن بود که بخواهد به یک مقاله

 
تبدیل شود.» 

توصیه نوبلیست اقتصادي به علاقه مندان اقتصادي پل میلگرام معتقد است که عوامل زیادي در موفقیت در رشته اقتصاد موثر است.
اما او به علاقه مندان به این رشته توصیه می کند که علاوه بر پیش زمینه قوي ریاضی، دغدغه کلی نسبت به مسائل دنیا داشته باشند
مثل مشکلات اقتصادي در سطح دنیا مثل نابرابري، گرم شدن دنیا (Global Warming) آیا یک بازار خوب کار می کند یا خیر، یا

 
حتی تاثیرات سیستم هاي آموزشی بر جامعه و عوامل مختلف دیگر. 

او در مورد گرایش هاي اقتصادي تاکید دارد: «اقتصاد به ما کمک می کند تا بتوانیم به صورت ویژه اي با داده ها کار کرده و با در نظر
گرفتن علت آنها مدل هایی را از این داده ها استخراج کنیم. در واقع اقتصاد به افراد یک چارچوب مشخصی می دهد که می توانند در
بسیاري از مباحث و زمینه هاي مختلف از آن استفاده کنند، اما وقتی بخواهیم آن را براي تشریح و بررسی مساله ها استفاده کنیم این
چارچوب به خودي خود بسیار تکنیکال است. مثلا براي طراحی بازار، یا تشخیص اینکه چه بخشی از طیف امواج رادیویی را باید فیلتر
کنیم به بسیاري از علوم مثل ریاضی، علوم کامپیوتر و مهندسی نیاز داریم و معمولا این مسائل از طریق افرادي حل خواهد شد که



پیش زمینه تکنیکال از همه این زمینه ها داشته باشند و البته این موضوع بستگی به این دارد که هر فرد در کدام شاخه اقتصاد می
خواهد کار کند. مثلا اگر در زمینه اقتصاد توسعه اي (development economics) کار می کنید و می خواهید براي مثال
آزمایش هایی را در این حوزه انجام بدهید براي این کار به یکسري پیش زمینه ها درباره مسائل دیگر نیاز دارید. کسانی که این کار را
می کنند به محیط و توسعه اقتصادي توجه زیادي دارند. اما براي اینکه در پژوهش هم موفق باشند مثلا باید بتوانند آزمایش هاي
خوبی هم طراحی کنند و به انجام برسانند و این باز هم ریاضیات قوي می خواهد و همان طور که مشاهده می کنید ریاضیات بسیار

 
مهم است.» 

میلگرام در جمع دانش آموخته هاي اقتصاد در بخشی از سفري که پل میلگرام به ایران داشته در مورد علم جدید طراحی بازار
سخنرانی کرده است. در این جلسه آموزشی که در 14 شهریورماه 1395 برگزار شد، محمد اکبرپور، علی شوریده و پل میگرام
سخنرانی کردند. سخنران اول اکبرپور بود که به معرفی شاخه طراحی بازار و برخی از مهمترین کاربردهاي این حوزه از جمله حراج
بازار و پیوند کلیه پرداخت. سپس شوریده از تحقیقات کاربردي این شاخه اقتصاد در حوزه بازارهاي مالی صحبت کرد. در نهایت
میلگرام سخنرانی خود را شروع می کند. او در شروع سخنرانی خود به پایه اي ترین تعاریف اقتصادي در این زمینه یعنی محصول
اشاره کرد و سپس به بررسی مبانی نظري موضوع پرداخت. او به طور خاص به جنبه هایی ارجاع داد که بیشتر آنها را محمد اکبرپور
در ارائه آغازین خود به تفصیل بیان کرده بود. از همین رو درك مثال هاي مطروح شده از سوي میلگرام براي مخاطبان چندان سخت
نبود. مهم ترین نکته آکادمیکی که در این مرحله میلگرام به آن اشاره کرد، ارائه توضیحاتی پیرامون الگوریتم حریصانه بود. الگوریتم
حریصانه یا آزمند شبیه روش هاي پویا اغلب براي حل مسائل بهینه سازي استفاده می شوند. این الگوریتم بهترین انتخاب را با توجه
به شرایط مساله انجام می دهد به امید آنکه با ادامه همین روش بهینه سازي انجام شود. البته این نکته را که بهترین انتخاب فعلی ما
را به جواب بهینه می رساند، باید اثبات کرد. در شیوه حریصانه در هر مرحله عنصري که بر مبناي معیاري معین به عنوان بهترین
مورد به نظر می رسد، بدون توجه به انتخاب هایی که قبلا انجام شده یا در آینده انجام خواهد شد، انتخاب می شود. الگوریتم هاي
حریصانه اغلب راه حل هاي ساده اي هستند. در روش حریصانه برخلاف روش پویا، مساله به نمونه هاي کوچک تر تقسیم نمی شود.
به عبارت دیگر در روش حریصانه، رسیدن به هدف در هر گام مستقل از گام قبلی و بعدي است. یعنی در هر مرحله براي رسیدن به
هدف نهایی، مستقل از اینکه در مراحل قبلی چه انتخاب هایی صورت گرفته و انتخاب فعلی ممکن است چه انتخاب هایی در پی
داشته باشد، انتخابی که در ظاهر بهترین انتخاب ممکن است، صورت می پذیرد. به همین دلیل است که به این روش، روش حریصانه
گفته می شود. او صحبت هاي خود را این گونه ادامه داد: وجود مشکلات و تحولات پیچیده دنیاي امروز که حل آنها را فراتر از قلمرو
یک رشته خاص برده باعث رشد پژوهش هاي میان رشته اي شده که خود مستلزم همکاري هاي مشترك میان رشته هاي گوناگون
علمی است. محصور ماندن مطالعات در مرزهاي مشخص رشته اي، نه تنها مانع نوآوري و خلاقیت می شود، بلکه نمی تواند پاسخگوي
مسائل و مشکلات بسیار پیچیده دنیاي امروزي باشد. یکی از اصلی ترین این مطالعات میان رشته اي، اقتصاد و بازار امواج رادیویی و
تلویزیونی است که تیم آکادمیکی با هدایت این اقتصاددان به طراحی بازار و قیمت گذاري آن پرداخته است. او ضمن اشاره به
پیچیدگی هاي فنی و محاسباتی این مدل، تاکید کرد خوشبختانه در حال حاضر این مدل به قدري خوب کار می کند که حتی خود

 
ما هم از کارکرد خوب آن شگفت زده شده ایم. 

برندگان جایزه نوبل اقتصاد سال 2020 معرفی شدند صید نوبل در حراج دنیاي اقتصاد: روز گذشته «آکادمی سلطنتی علوم سوئد»
برندگان جایزه نوبل اقتصاد را معرفی کرد. این جایزه به طور مشترك به «پل میلگرام» و «رابرت ویلسون» از کشور آمریکا رسید.
میلگرام از سال 1987 و ویلسون از سال 1964 در دانشگاه استنفورد آمریکا به تدریس مشغول بوده اند. این دو اقتصاددان به خاطر
تلاش و تحقیقات خود در راستاي توسعه مدل هاي تئوري حراج به عنوان برندگان نوبل سال 2020 معرفی شده اند. ویلسون 83 ساله
به مدل سازي تئوري حراج با ارزش هاي ذهنی مشترك براي قیمت دهندگان پرداخته است. میلگرام 72 ساله نیز تئوري عمومی
حراج را توسعه داده است. باید خاطرنشان کرد با گذشت زمان و پیشرفت هاي فنی و نرم افزاري در جوامع، کالاها و خدمات پیچیده
تري به مردم عرضه می شود. خدماتی مثل سهم فرود (تقاضاي یک خط هوایی براي دسترسی به باند فرودگاه در ساعات مختلف) یا



کالایی مثل فرکانس هاي رادیویی. با پیدایش عرضه و تقاضاي کالاهاي پیچیده تر، نظام هاي بازاري نیاز به مدل ها و ساختارهاي
جدیدي براي فعالیت خود دارند. در پاسخ به نیاز بازارها، میلگرام و ویلسون مدل هاي جدیدي براي حراج کالاها و خدمات ابداع
کردند که از طرف حراج کننده براساس ارتقاي منافع اجتماعی مورد استفاده است. به طور مثال در سال 1994 مقامات آمریکایی براي
اولین بار از مدل هاي حراج این دو اقتصاددان براي فروش فرکانس هاي رادیویی استفاده کردند. پس از آن نیز بسیاري از کشورها در
این زمینه از آمریکا پیروي کرده اند. پیتر فردریکسون از اعضاي کمیته جایزه نوبل گفت: «جایزه امسال در علم اقتصاد با یک تئوري
پایه اي شروع شده و پس از آن در زمینه هاي کاربردي استفاده شده است که در کل جهان گسترش یافته است. یافته هاي این دو

 
اقتصاددان منافع بزرگی براي جامعه به همراه آورده است.» 

حراج در اقتصاد امروز مردم همیشه کالا و خدمات را به بالاترین قیمت می فروشند و همچنین از فروشنده اي خرید می کنند که
کمترین قیمت را پیشنهاد می دهد. در دنیاي کنونی، ارزش کالاها و خدماتی که روزانه در حراج ها خرید و فروش می شوند، اعدادي
نجومی را نشان می دهد. بسیاري از کالاهاي خانوار، آثار هنري و عتیقه جات، اوراق قرضه، معادن و انرژي هاي مختلف امروزه در
اشکال مختلف حراج داد و ستد می شوند. حراج ها تاریخی طولانی دارند. در روم باستان قرض دهندگان وثیقه هایی که از قرض
گیرندگان گرفته بودند را در صورت نکول بدهی براي فروش به حراج می گذاشتند. اولین کانون حراج نیز در سال 1674 در شهر

 
استکهلم سوئد تاسیس شد. 

این روزها وقتی کلمه حراج شنیده می شود مخاطبان یاد حراج هاي هنري یا حراج کالاهاي گران قیمت دیگر می افتند. اما فروش
یک جنس در اینترنت یا خرید یک ملک از طریق مشاورین املاك نیز می تواند حراج به حساب بیاید. اکنون می توان گفت خروجی
هاي حراج براي مالیات دهندگان و شهروندان بسیار مهم است. مجري بسیاري از خدمات مهم و بزرگی که به مردم جهان داده می
شود از طریق حراج تعیین می شوند. شرکت هاي مدیریت پسماند شهري، تولیدکنندگان برق، فرکانس هاي رادیویی که در دسترس
اپراتورهاي تلفن همراه قرار می گیرد و اوراق قرضه از جمله مواردي است که با حراج تعیین می شوند. چنان که می توان دریافت
اثرات خروجی هاي حراج ها بر زندگی و رفاه شهروندان تاثیر بسزایی خواهد داشت. محققان با استفاده از تئوري و مدل سازي، سعی
در فهم نتایج و خروجی حراج ها با فروض مختلف دارند. تحلیل حراج ها با در نظر گرفتن برخی شرایط مشکل است. زیرا قیمت
دهندگان به صورت استراتژیک و براساس اطلاعات در دسترس خود عمل می کنند. همچنین آنها باور خود در ارتباط با اطلاعات دیگر

 
پیشنهاددهندگان را نیز در پیشنهاد خود دخالت می دهند. 

تحقیقات به ارمغان آورنده نوبل حراج ها به طور کلی در اشکال مختلفی برگزار می شوند. به طور مثال برخی حراج ها با پیشنهاد باز و
برخی با پیشنهاد بسته اجرا می شوند. اگر قیمت دهندگان تا زمان فروش کالا مجاز به ارائه پیشنهادهاي مختلف باشند حراج باز به
شمار می آید. در مقابل اگر شرکت کنندگان حراج تنها مجاز به ارائه یک قیمت باشند حراج بسته نام می گیرد. حراج ها در شکل
هاي مختلف خود با دو جزء مختلف روبه رو هستند. یک، مولفه ارزش هاي مشترك (Common Values) و مورد دوم عنصر

 
ارزش هاي اختصاصی (Private Values) است. 

ارزش هاي اختصاصی: اگر فرض کنیم ارزش آنچه حراج شده براي شرکت کنندگان کاملا شخصی است، ارزش کالا یا خدمات حراج
شده براي افراد به تمامی از یکدیگر مستقل خواهد بود. به این بخش از ارزش ذهنی قیمت دهندگان که مختص خود آنهاست ارزش
هاي اختصاصی می گویند. به طور مثال اگر براي دیدار با یک اقتصاددان معروف حراج برگزار شود. ارزشی که این دیدار براي افراد
مختلف دارد کاملا شخصی و مربوط به سلیقه آنها خواهد بود. بالطبع یک علاقه مند به اقتصاد ارزش بسیار بیشتري از یک طرفدار
فوتبال براي دیدار با این اقتصاددان مشهور قائل است. ویلیام ویکري در سال 1996 برنده نوبل اقتصاد براي ابداع تئوري حراج خود در
اوایل دهه 60 میلادي شد. این استاد دانشگاه کلمبیا حراج را در شرایطی که تنها ارزش هاي اختصاصی براي شرکت کنندگان وجود

 
دارد مدل سازي و تئوریزه کرده است. 



ارزش هاي مشترك: فرض آنکه تنها ارزش هاي اختصاصی وجود دارد بسیار ساده و به دور از واقعیات موجود است. بخشی از ارزش
بالقوه اي که کالا یا خدمات حراج شده در ذهن افراد دارد با یکدیگر مشترك و مرتبط است. به این قسمت از ارزش ذهنی افراد ارزش
هاي مشترك می گویند. ارزش مشترك منبعث از واقعیات بیرونی مثل بازار است که براي همه پیشنهاددهندگان یکسان است. به طور
مثال اگر حراج یک الماس خام در بین خرده فروشان الماس در نظر گرفته شود؛ تمایل شرکت کنندگان حراج براي پیشنهادهاي خود
براساس آن شکل می گیرد که الماس هاي تراش خورده اي که از الماس خام به دست می آید را با چه قیمتی می توانند به فروش
برسانند. در چنین حالتی ارزش ذهنی افراد حول یک محور مشترك شکل می گیرد. در این شرایط هرچه یک پیشنهاددهنده بتواند
تخمین بهتري از باورهاي دیگر شرکت کنندگان حراج داشته باشد عملکرد مناسب تري داشته و ارزیابی او از ارزش مشترك کالا یا

 
خدمات حراج شده بین متقاضیان بهتر خواهد بود. 

روبرت ویلسون اولین کسی بود که چارچوبی براي تحلیل حراج هایی با وجود ارزش مشترك طراحی کرد. این پروفسور از دانشگاه
استنفورد طی سه مقاله در دهه 60 و 70 میلادي به شرح استراتژي بهینه براي شرکت در یک حراج قیمت اول را براي حالتی که
ارزش واقعی تحت نااطمینانی است می پردازد. او نشان می دهد در چنین شرایطی شرکت کنندگان رقمی پایین تر از بهترین تخمین
خود براي ارزش کالاي حراج شده را پیشنهاد می دهند. همچنین بیان می کند هرچه نااطمینانی بیشتر باشد این رقم پایین تر خواهد

 
بود. 

وجود توامان: در اکثر حراج ها شرکت کنندگان هم داراي ارزش هاي شخصی هستند و هم دارنده ارزش هاي مشترك. در مثال حراج
یک آپارتمان یا خانه، تمایل متقاضیان براساس دو چیز مشخص می شود: ارزش شخصی که وابسته به علاقه متقاضی به محله،
معماري ملک و شرایط محیطی و... است و از طرف دیگر تخمین آنها از ارزش مشترك، یعنی اینکه در آینده با چه قیمتی می تواند

 
آن را به فروش برساند. 

تحلیل حراج هایی که شامل هردوي این ارزش ها باشد تبدیل به مساله اي سخت تر از آنچه ویکري و ویلسون حل کرده بودند شده
بود. اما پاول میلگرام نهایتا این گره را باز می کند. میلگرام تحلیلی ارائه می دهد که بینش جدیدي در ارتباط با حراج ها ارائه می
دهد. تحقیقات میلگرام یک قاعده عمومی مفید را منعکس می کند: هرچه پیشنهادهاي قیمتی با اطلاعات شخصی پیشنهادکنندگان
ارتباط قوي تري داشته باشد درآمد حراج کننده آن بیشتر خواهد بود. از همین رو فروشنده در حراج علاقه مند است پیش از شروع
حراج، اطلاعات بیشتري به شرکت کنندگان بدهد. به طور مثال در حراج یک خانه مسکونی اگر خریداران در حراج به یک کارشناس

 
ارزش گذاري دسترسی داشته باشند انتظار فروشنده از قیمت محقق شونده بالاتر خواهد بود. 

میلگرام؛ متخصص حراج پل میلگرام استاد کرسی علوم انسانی شیرلی و لئونارد الی در دپارتمان اقتصاد دانشگاه استنفورد است. او
عضو آکادمی ملی علوم، عضو پیوسته آکادمی آمریکایی علوم و فنون و مدیر برنامه طراحی بازار در موسسه مطالعات سیاست اقتصادي
استنفورد (SIEPR) است. میلگرام درجه دکترا را در مدرسه تحصیلات عالی تجارت در دانشگاه استنفورد گرفت و کارش را در
دپارتمان اقتصاد دانشگاه نورث وسترن آغاز کرد. میلگرام بیش از همه براي نتایج تحقیقاتش در نظریه اقتصاد خرد و طراحی مبتکرانه
حراج هاي معکوس چندگانه در جهان شهرت یافته است. براساس اطلاعیه کمیته جایزه BBVA در سال 2012: «پل میلگرام
دستاوردهاي چشمگیري در گستره وسیعی از حوزه هاي علم اقتصاد داشته است، از جمله در حراج ها، طراحی بازار، قراردادها و
محرك ها، اقتصاد صنعتی، اقتصاد سازمان ها، مالیه و نظریه بازي ها.» براساس اطلاعات موجود به کتاب ها و مقالات پاول میلگرام
بیش از 74 هزار بار ارجاع داده شده است. فعالیت هاي این پروفسور آمریکایی در حوزه کسب وکار نیز شامل طراحی حراج ها و
مبادلات، مشاوره دادن به حراج کنندگان، بنیان گذاري یک شرکت مشاوره و تولید نرم افزار براي حراج ها می شود. همچنین براساس
اطلاعات بنیاد ملی علوم، میلگرام مهم ترین ارائه دهنده دانشگاهی در طراحی حراج فرکانس حراج صعودي همزمان برگزار شده از



سوي کمیسیون ارتباطات فدرال (FCC) بود که در سال 1994 برگزار شد. از مدل میلگرام که با کمک همکارانش رابرت ویلسون و
پرستون مک آفی انجام داده بود، براي ده ها حراج طیف هاي رادیویی، برق و گاز طبیعی در سراسر جهان استفاده شده است. میلگرام
همچنین به شرکت مایکروسافت براي حراج هاي تحقیقاتی حمایت شده، به شرکت گوگل براي حراج IPO سهام خود، به شرکت
یاهو براي طراحی یک بازار تبلیغاتی، به مکزیک براي حراج خصوصی سازي دارایی هاي دولتی و به مدیران تنظیم مقررات طیف هاي

 
رادیویی در آمریکا، بریتانیا، کانادا، استرالیا، آلمان و مکزیک براي فروش فرکانس در طیف هاي رادیویی مشاوره داده است. 

ویلسون؛ پیرمرد استنفورد روبرت ویلسون استاد دانشگاه استنفورد و دارنده کرسی مک بین در دانشکده اقتصاد این دانشگاه است. این
اقتصاددان 83 ساله که امسال توانست به جایزه نوبل برسد نزدیک 56 سال است که در دانشگاه استنفورد اشتغال دارد. این استاد
دانشگاه براي فعالیت در زمینه هاي تحقیق و تدریس تحت حوزه هاي طراحی بازار، قیمت گذاري و مذاکره شناخته شده است. این
برنده نوبل همچنین در بحث هاي مرتبط با سازماندهی صنعتی و اقتصاد اطلاعات نیز فعالیت داشته است. می توان گفت ویلسون
متخصص تئوري بازي ها و به کار گرفتن آن در مسائل اقتصاد است. تحقیقات این استاد برجسته سهم بزرگی در طراحی حراج ها و
استراتژي هاي قیمت دهی داشته است. براي ذکر بخش هایی که مرتبط با این مدل هاي حراج ها بوده می توان به بازار نفت،

 
ارتباطات و صنایع نیرو اشاره کرد. 

مقاله ویلسون در سال 1968 با نام تئوري سندیکاها در بین دانشجویان اقتصاد، مالی و حسابداري بسیار معروف شد. او تاکنون صدها
مقاله در مجلات و کتاب هاي معتبر به چاپ رسانده و جوایز گوناگونی به دست آورده است. این استاد باسابقه در سال 2015 جایزه
پیشبرد مرزهاي دانش (BBVA) را در رشته اقتصاد کسب کرد. همچنین در سال 2018 به همراه میلگرام و یکی دیگر از همکاران

 
خود موفق به اخذ یک جایزه تحت عنوان «جایزه جان کارتی براي پیشرفت علم» شد. 

donya-e- ، - :شعار سال، با اندکی تلخیص و اضافات برگرفته از خبرگزاري دنیاي اقتصاد، تاریخ انتشار: 22 مهر 1399، کد خبر
eqtesad.com



روستاهاي دانمارك میزبان مسافران اروپاي شرقی

منبع: ایمناشماره خبر:  52  |  تاریخ: 1399/07/22

مناطق روستایی کوچک سراسر کشور دانمارك در یک دهه اخیر میزبان بسیاري از خانواده هاي اروپاي شرقی بوده اند که
براي سکونت دائمی به این مناطق مهاجرت کرده اند.

 
روستاهاي دانمارك میزبان مسافران اروپاي شرقی 

 مناطق روستایی کوچک سراسر کشور دانمارك در یک دهه

 
اخیر میزبان بسیاري از خانواده هاي اروپاي شرقی بوده اند که براي سکونت دائمی به این مناطق مهاجرت کرده اند. 

به گزارش سرویس ترجمه ایمنا، کاهش جمعیت یکی از مهم ترین مشکلاتی است که اغلب کشورهاي اروپایی در یک دهه اخیر با آن
مواجه بوده اند. البته مقامات رسمی در کشورهاي مختلف سراسر قاره اقدامات زیادي در این خصوص انجام داده اند تا از مهاجرت
مردم به مناطق دیگر خودداري کنند. در این بین روستاهاي دانمارك به بدترین شکل ممکن تحت تأثیر قرار گرفته است چرا که از
یک سو جمعیت پیر در آن ها به سرعت در حال افزایش است و از سوي دیگر روز به روز مهاجرت مردم به مناطق شهري بیشتر می
شود. با این حال به لطف مهاجرت مردم اروپاي شرقی به کشور دانمارك در چند سال گذشته مناطق روستایی این کشور رونق دوباره

 
یافته و میزبان سرمایه گذاران بسیاري بوده است. 

در دهه هاي اخیر مردم به دلایل مختلف نظیر دسترسی به امکانات بیشتر، موقعیت هاي بهتر براي تحصیل و افزایش فرصت شغلی،
روستاها را به قصد شهرنشینی ترك کرده اند. در نتیجه مناطق روستایی به مکان هایی اغلب خالی از سکنه تبدیل شده اند که دیگر
سرمایه گذاران و کارآفرینان را به سمت خود جذب نمی کنند. در دهه 2010 جمعیت مناطق روستایی بیش از 79 هزار نفر کاهش
یافت اما همزمان تعداد 38 هزار و 500 نفر از مردم اروپاي شرقی، اغلب از کشورهاي لهستان، رومانی، لیتوانی و اوکراین نیز به این

 
مناطق مهاجرت کردند. 

اغلب مردمی که از کشورهاي فوق به روستاهاي دانمارك مهاجرت می کنند زیر 60 سال سن دارند و پس از ورود به فعالیت هایی
مانند کشاورزي و تولید صنایع دستی مشغول می شوند. بیشتر این افراد با اعضاي خانواده و با هدف سکونت دائمی به روستاهاي



دانمارك سفر می کنند و اغلب آن ها در کنار فرزندان خود به کار در مزارع می پردازند. به لطف فعالیت مهاجران اروپاي شرقی به
مناطق روستایی دانمارك، جمعیت این روستاها روز به روز در حال افزایش است و رونق اقتصادي در آن روحی دوباره به خود گرفته
است. جالب است بدانید که بسیاري از سرمایه گذاران اخیراً از آمادگی خود براي آغاز فعالیت و کارآفرینی در روستاهاي سراسر کشور

 
خبر داده اند. 



آغاز برداشت شاه بلوط در گیلان

منبع: تابناكشماره خبر:  53  |  تاریخ: 1399/07/22

 
آغاز برداشت شاه بلوط در گیلان 

 
برداشت شاه بلوط در 16 هکتار از باغ هاي گیلان آغاز شد. 

مدیر باغبانی سازمان جهاد کشاورزي گیلان امروز گفت:برداشت شاه بلوط در 16 هکتار از باغ هاي گیلان به ویژه در مناطق

 
کوهستانی استان آغازشد. 

 
- منوچهر پارسافر افزود:پیش بینی می شود باغداران گیلانی امسال 36 تن شاه بلوط به ارزش 18 میلیارد ریال برداشت کنند. 

 
- وي گفت: 320 خانوار گیلانی به تولید و پرورش شاه بلوط اشتغال دارند. 

- مدیر باغبانی سازمان جهاد کشاورزي گیلان با بیان اینکه شهرستان شفت با 15 هکتار باغ شاه بلوط به ویژه در مناطق جنگلی
حاشیه روستاي ویسرود ، بیشترین تولید این محصول در گیلان را برعهده دارد افزود: در شهرستان هاي لاهیجان و فومن هم به

 
صورت پراکنده شاه بلوط پرورش داده می شود. 

 
 -

- این میوه جنگلی از ابتداي مهر تا پایان آذر برداشت می شود.



اشتغال زایی کمیته امداد موجب صرفه جویی سه هزار میلیاردي در بودجه

کشور شده است

منبع: خبرگزاري دفاع مقدسشماره خبر:  54  |  تاریخ: 1399/07/22

رویداد هاي مهم این روز در تقویم شمسی (22 مهر) - ولادت شهید علی اکبر محمدحسینی (استان کرمان، شهرستان کرمان)
(1337 ه.ش) - شهادت شهید ولی االله سلیمانی فرد (استان مازندران، شهرستان ساري) (1359 ه.ش) - شهادت شهید ژیلبرت ملکوم
آبگاریان (استان خوزستان، شهرستان آبادان) (1359 ه.ش) - شهادت شهید زوریک مرادیان (استان تهران، شهرستان تهران) (1359
ه.ش) - شهادت شهید غلامعلی بیرانوند (استان لرستان، شهرستان دورود) (1359 ه.ش) - شهادت شهید حیدر یزدانی (استان بوشهر،
شهرستان دشتستان، روستاي قلعه سفید) (1359 ه.ش) - شهادت شهید علی اصغر اعوانی (استان سمنان، شهرستان سمنان) (1360
ه.ش) - شهادت شهید محمدحسین حسینیان (استان خراسان رضوي، شهرستان مشهد) (1361 ه.ش) - شهادت شهید رستم فرجی
بیشه (استان مازندران، شهرستان سیمرغ) (1361 ه.ش) - شهادت شهید مصطفی کاظم زاده (استان تهران، شهرستان تهران) (1361
ه.ش) - شهادت شهید حسین نظري (استان تهران، شهرستان تهران) (1361 ه.ش) - شهادت شهید حسین عباسیان (استان تهران،
شهرستان ري) (1361 ه.ش) - شهادت شهید محمد کرك آبادي (استان سمنان، شهرستان سرخه، روستاي بیابانک) (1361 ه.ش) -
شهادت شهید سیدمحمد صادق دشتی (استان فارس، شهرستان فسا، روستاي دستجه) (1364 ه.ش) - شهادت شهید حسین اباذري
نجف آبادي (استان خراسان رضوي، شهرستان تربت حیدریه) (1364 ه.ش) - شهادت شهید سیدعلی موسوي اسفیوخی (استان
خراسان رضوي، شهرستان تربت حیدریه) (1364 ه.ش) - شهادت شهید جواد علیپور بنهنگی (استان خراسان رضوي، شهرستان تربت
حیدریه) (1364 ه.ش) - شهادت شهید سیدعلی حسینی سیاه دشتی (استان مازندران، شهرستان ساري) (1365 ه.ش) - شهادت
شهید مصطفی اسدي (استان مازندران، شهرستان آمل) (1366 ه.ش) - شهادت شهید حبیب االله اکبري (استان مازندران، شهرستان
محمودآباد) (1366 ه.ش) - شهادت شهید حشمت االله گرجی مهلبانی (استان مازندران، شهرستان فریدونکنار) (1367 ه.ش) -
شهادت شهید حمیدرضا تهمتن (استان خوزستان، شهرستان اهواز) (1370 ه.ش) - شهادت شهید ابوالفضل گل پیرا (استان اصفهان،
شهرستان آران و بیدگل) (1375 ه.ش) - شهادت خلبان شهید سعید اصغري (استان مازندران، شهرستان آمل، روستاي هندکلا)
(1391 ه.ش) - شهادت خلبان شهید رضا فانی (1391 ه.ش) - شهادت شهید مدافع حرم سعید بیاضی زاده (استان کرمان، شهرستان

 
انار) (1395 ه.ش) 

 
اجتماعی >> اجتماعی 

 
معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد: 

 
اشتغال زایی کمیته امداد موجب صرفه جویی سه هزار میلیاردي در بودجه کشور شده است 

حجت االله عبدالملکی با اشاره به ایجاد اشتغال براي 700 هزار خانواده تحت پوشش کمیته امداد گفت: با اشتغال ایجادشده، سه هزار

 
میلیارد تومان در بودجه خدمات عمومی کشور صرفه جویی شده است. 

 
کد خبر: 421590 

 
 13October 2020 - 15:27 - 1399 تاریخ انتشار: 22 مهر

به گزارش خبرنگار اجتماعی دفاع پرس، «حجت االله عبدالملکی» معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد امام خمینی (ره) در نشست



امضاي تفاهم نامه همکاري کمیته امداد امام خمینی (ره) که
عصر امروز در کمیته امداد برگزار شد، با بیان اینکه توانمندي
خانواده هاي نیازمند و ایجاد اشتغال و درآمد پایدار از اهداف
کمیته امداد و از تأکیدات رهبر معظم انقلاب اسلامی است، اظهار
داشت: از ابتداي فعالیت کمیته امداد تاکنون 700 هزار خانواده

 
تحت پوشش کمیته امداد اشتغال پیدا کردند. 

وي ادامه داد: با اشتغال ایجادشده، سه هزار میلیارد تومان در

 
بودجه خدمات عمومی کشور صرفه جویی شده است. 

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد گفت: مجموعه درآمد 650 هزار طرح اشتغال فعال و تحت نظارت کمیته امداد در سال

 
1398 حدود 30 درصد بیشتر از مستمري هاي پرداختی توسط کمیته امداد بوده است. 

عبدالملکی با اشاره به اینکه منابع کمیته امداد کفایت توانمندسازي این قشر را ندارد، افزود: یکی از منابع تأمین اشتغال در کمیته
امداد «تبصره 16 بند ب» است؛ در این تبصره از قانون بیش از چهار هزار و 900 میلیارد تومان تسهیلات توسط بانک ها براي اشتغال

 
محرومان در نظر گرفته شده است. 

وي اظهار داشت: 425 میلیارد تومان سهم پست بانک از محل قانون اشتغال پایدار روستائیان و عشایر پیش بینی شده است که

 
تاکنون 90 درصد از آن پرداخت شده است. 

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد عنوان کرد: بر اساس تقسیم بندي منابع تبصره 16 سهم پست بانک 200 میلیارد تومان است

 
که اگر اختصاص پیدا کند، زمینه اشتعال شش هزار نفر فراهم خواهد شد. 

انتهاي پیام/ 241



تحویل سه هزار خودرو زامیاد به مددجویان کمیته امداد

منبع: خبرگزاري دفاع مقدسشماره خبر:  55  |  تاریخ: 1399/07/22

رویداد هاي مهم این روز در تقویم شمسی (22 مهر) - ولادت شهید علی اکبر محمدحسینی (استان کرمان، شهرستان کرمان)
(1337 ه.ش) - شهادت شهید ولی االله سلیمانی فرد (استان مازندران، شهرستان ساري) (1359 ه.ش) - شهادت شهید ژیلبرت ملکوم
آبگاریان (استان خوزستان، شهرستان آبادان) (1359 ه.ش) - شهادت شهید زوریک مرادیان (استان تهران، شهرستان تهران) (1359
ه.ش) - شهادت شهید غلامعلی بیرانوند (استان لرستان، شهرستان دورود) (1359 ه.ش) - شهادت شهید حیدر یزدانی (استان بوشهر،
شهرستان دشتستان، روستاي قلعه سفید) (1359 ه.ش) - شهادت شهید علی اصغر اعوانی (استان سمنان، شهرستان سمنان) (1360
ه.ش) - شهادت شهید محمدحسین حسینیان (استان خراسان رضوي، شهرستان مشهد) (1361 ه.ش) - شهادت شهید رستم فرجی
بیشه (استان مازندران، شهرستان سیمرغ) (1361 ه.ش) - شهادت شهید مصطفی کاظم زاده (استان تهران، شهرستان تهران) (1361
ه.ش) - شهادت شهید حسین نظري (استان تهران، شهرستان تهران) (1361 ه.ش) - شهادت شهید حسین عباسیان (استان تهران،
شهرستان ري) (1361 ه.ش) - شهادت شهید محمد کرك آبادي (استان سمنان، شهرستان سرخه، روستاي بیابانک) (1361 ه.ش) -
شهادت شهید سیدمحمد صادق دشتی (استان فارس، شهرستان فسا، روستاي دستجه) (1364 ه.ش) - شهادت شهید حسین اباذري
نجف آبادي (استان خراسان رضوي، شهرستان تربت حیدریه) (1364 ه.ش) - شهادت شهید سیدعلی موسوي اسفیوخی (استان
خراسان رضوي، شهرستان تربت حیدریه) (1364 ه.ش) - شهادت شهید جواد علیپور بنهنگی (استان خراسان رضوي، شهرستان تربت
حیدریه) (1364 ه.ش) - شهادت شهید سیدعلی حسینی سیاه دشتی (استان مازندران، شهرستان ساري) (1365 ه.ش) - شهادت
شهید مصطفی اسدي (استان مازندران، شهرستان آمل) (1366 ه.ش) - شهادت شهید حبیب االله اکبري (استان مازندران، شهرستان
محمودآباد) (1366 ه.ش) - شهادت شهید حشمت االله گرجی مهلبانی (استان مازندران، شهرستان فریدونکنار) (1367 ه.ش) -
شهادت شهید حمیدرضا تهمتن (استان خوزستان، شهرستان اهواز) (1370 ه.ش) - شهادت شهید ابوالفضل گل پیرا (استان اصفهان،
شهرستان آران و بیدگل) (1375 ه.ش) - شهادت خلبان شهید سعید اصغري (استان مازندران، شهرستان آمل، روستاي هندکلا)
(1391 ه.ش) - شهادت خلبان شهید رضا فانی (1391 ه.ش) - شهادت شهید مدافع حرم سعید بیاضی زاده (استان کرمان، شهرستان

 
انار) (1395 ه.ش) 

 
اجتماعی >> اجتماعی 

 
رئیس کمیته امداد خبر داد؛ 

 
تحویل سه هزار خودرو زامیاد به مددجویان کمیته امداد 

سید مرتضی بختیاري گفت: طی تفاهم نامه همکاري سه جانبه بین کمیته امداد، شرکت خودرو سازي سایپا و صندوق کارآفرینی

 
امید، سه هزار خودرو زامیاد به منظور اشتغال زایی تحویل مددجویان کمیته امداد خواهد شد. 

 
کد خبر: 421600 

 
 13October 2020 - 15:56 - 1399 تاریخ انتشار: 22 مهر

به گزارش خبرنگار اجتماعی دفاع پرس، «سید مرتضی بختیاري» رئیس کمیته امداد در نشست امضاي تفاهم نامه همکاري سه جانبه



کمیته امداد امام خمینی (ره) شرکت خودرو سازي سایپا و
صندوق کارآفرینی امید که عصر امروز برگزار شد با بیان اینکه
یکی از نکته هاي حائز اهمیت براي کمیته امداد تلاش براي
ایجاد اشتغال و درآمد باثبات است، اظهار داشت: درآمد باثبات
می تواند محافظی براي خانواده هاي نیازمند و محرومین در برابر

 
چالش هاي اقتصادي در کشور باشد. 

وي با اشاره به اینکه امروز همکاري خوبی بین کمیته امداد و
بنیاد مستضعفان صورت می گیرد، گفت: واگذاري خودرو به

 
مددجویان کمیته امداد از تجربیات خوب کمیته امداد در اشتغال زایی مددجویان است. 

رئیس کمیته امداد با بیان اینکه همه تلاش ما بر این است که گرهی از مشکلات مددجویان و نیازمندان برطرف شود، افزود: بر اساس

 
این تفاهم نامه، سه هزار خودرو زامیاد در اختیار مددجویان کمیته امداد قرار خواهد گرفت. 

بختیاري ادامه داد: از نظر شرعی و قانونی، این خودرو ها در اختیار مددجویان واجد شرایط قرار خواهد گرفت و اگر در جایی احساس

 
شود که این شخص نیازمند نیست، قرارداد لغو خواهد شد. 

رئیس کمیته امداد خاطرنشان کرد: خودرو ها در سه مقطع در اختیار مددجویانِ معرفی شده قرار خواهد گرفت و هدف ما ایجاد

 
درآمد باثبات براي سه هزار خانوار تحت پوشش است. 

انتهاي پیام/ 241



متقاضیان وام کرونا فقط 10 روز مهلت دارند

منبع: صراط نیوزشماره خبر:  56  |  تاریخ: 1399/07/22

 بر اساس آخرین آمار ها تاکنون بیش از 290 هزار بنگاه آسیب دیده از کرونا
موفق به دریافت تسهیلات حمایتی کرونا شده اند و با توجه به عدم تمدید مهلت زمان ثبت نام، متقاضیان دریافت وام کرونا تنها 10

 
روز دیگر براي ثبت نام در سامانه کارا فرصت دارند. 

صراط: در حالی که تا پایان مهرماه و موعد اتمام مهلت ثبت نام دریافت تسهیلات حمایتی کرونا 10 روز بیشتر باقی نمانده کارگروه

 
مقابله با پیامد هاي اقتصادي کرونا در بیست و هشتمین جلسه خود اعلام کرد که زمان ثبت نام دیگر تمدید نخواهد شد. 

به گزارش آفتاب، گزارش ها حاکی از آن است که طی هفته هاي اخیر به طور متوسط روزانه بیش از 2500 نفر از شاغلان کسب و
کار هاي آسیب دیده از کرونا براي دریافت تسهیلات کرونا در سامانه کارا ثبت نام کرده اند؛ بر همین اساس کارگروه مقابله با پیامد
هاي اقتصادي کرونا از بانک هاي عامل خواسته تا با جدیت بیشتري نسبت به پرداخت تسهیلات حمایتی کرونا به متقاضیان تا پایان

 
مهرماه اقدام کنند. 

بنابر اعلام معاونت توسعه اشتغال وزارت کار، تاکنون 292 هزار بنگاه آسیب دیده از کرونا موفق به دریافت وام کرونا شده و از مجموع
704 هزار پرونده بررسی شده در جریان پرداخت تسهیلات کرونایی، 544 هزار پرونده جهت پرداخت به بانک ها معرفی شده و ارزش

 
تسهیلات پرداختی به 292 هزار بنگاه آسیب دیده بیش از 5800 میلیارد تومان بوده است. 

تاکنون بیش از 704 هزار واحد براي دریافت تسهیلات کرونا ثبت نام کرده و طی یک ماه گذشته پرداخت تسهیلات حمایتی دولت به
کسب و کار هاي آسیب دیده از کرونا، بیش از 50 درصد رشد داشته است. پرداخت تسهیلات حمایتی به کسب و کار هاي آسیب
دیده از کرونا از جمله سیاست هاي وزارت کار در راستاي حفظ اشتغال بنگاه ها و صیانت از نیرو هاي کار بوده و بر این اساس 14
رسته شغلی منتخب که بیشترین آسیب از شیوع ویروس کرونا را متحمل شده و داراي لیست بیمه در قالب کارفرمایی یا خویش

 
فرمایی بودند، به منظور استفاده از تسهیلات مذکور با مراجعه به سامانه کارا مراحل ثبت نام خود را دنبال کردند. 

تاکنون بیش از 704 هزار واحد براي دریافت تسهیلات کرونا ثبت نام کرده و در یک ماه گذشته پرداخت تسهیلات حمایتی دولت به

 
کسب و کار هاي آسیب دیده از کرونا، بیش از 50 درصد رشد داشته است. 

پیش از این کارگروه مقابله با پیامد هاي اقتصادي ناشی از شیوع کرونا مهلت ثبت نام وام کرونا را تا پایان شهریور ماه تمدید کرده



بود، اما بر اساس تصمیم جدید این کارگروه، مقرر شد تا یک ماه دیگر براي ثبت نام به متقاضیان دریافت تسهیلات حمایتی کرونا
مهلت داده شود؛ بر این اساس با توجه به آنکه کارگروه مقابله با پیامد هاي اقتصادي کرونا اعلام کرده که زمان مذکور دیگر تمدید
نخواهد شد، متقاضیان دریافت وام کرونا 10 روز فرصت دارند تا درخواست خود را در سامانه کارا به نشانی kara.mcls.gov.ir به

 
ثبت برسانند. 



صنعت خودرو با وجود تحریم هاي سخت، زمین گیر نشد

منبع: اعتدالشماره خبر:  57  |  تاریخ: 1399/07/22

تحولات اساسی در بازار و صنعت خودرو با ورود محصولات جدید سایپا/ پیشرفت چشمگیر سایپا در سال هاي اخیر/ صنعت
خودرو با وجود تحریم هاي سخت، زمین گیر نشد/ معاون هماهنگی امور اقتصادي و توسعه منطقه اي وزارت کشور گفت:

گروه خودروسازي سایپا در سال هاي اخیر در زمینه طراحی و تولید خودرو پیشرفت هاي قابل توجهی ...

به گزارش سایپانیوز، بابک دین پرست در حاشیه بازدید از گروه خودروسازي سایپا و روندي که این مجموعه در طراحی و تولید
محصولات جدید طی می کند، گفت: اقدامات متعدد و شایسته اي در مجموعه سایپا انجام می شود که مردم از بخش قابل توجهی از

 
آن اطلاع ندارند، بدین جهت ضرورت دارد که توانمندي هاي گروه خودروسازي سایپا اطلاع رسانی شود. 

وي ادامه داد: نگاه ها به خودروسازي سایپا این است که این مجموعه تنها تولیدکننده خودروي پراید بوده است اما اگر فعالیت هایی
که در مرکز تحقیقات سایپا انجام می شود در سطح وسیع اعلام شود، مردم و به خصوص منتقدان صنعت خودرو داخلی متوجه می

 
شوند که این بخش طی سال هاي اخیر پیشرفت هاي چشمگیري داشته است. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي و توسعه منطقه اي وزارت کشور
افزود: صنعت خودرو سال هاي متمادي است که تخطئه شده و
این گونه تصویرسازي شده که تولید خودرو در ایران با پیشرفتی
همراه نبوده است اما طراحی و تولید خودروهاي جدید گویاي آن
است که صنعت خودروي کشورمان به سمت پیشرفت در حال

 
حرکت است. 

وي تاکید کرد: خودروهاي جدیدي که گروه خودروسازي سایپا
طراحی و تولید کرده است، نوید دهنده اتفاق هاي خوب است و
از همه مهم تر اینکه خودروهاي جدید که سال آینده وارد بازار

 
خواهد شد با همت و تلاش مهندسان داخلی به نتیجه رسیده است. 

وي خاطرنشان کرد: فعالان صنعت خودرو باید تمام تلاش خود را براي جلوگیري از قضاوت هاي غیرعادلانه انجام دهند؛ وقتی صنعت
خودرو در صدر لیست تحریم هاي ظالمانه قرار می گیرد بدان معنا است که دشمن اشتغال و صنعت مهم کشور را هدف قرار گرفته

 
است چرا که اطمینان دارد صنعت خودرو در مسیر پیشرفت قرار گرفته است. 

دین پرست اظهارداشت: صنعت خودرو با وجود تحریم هاي سخت زمین گیر نشد و برعکس پیش بینی ها پیشرفت هاي قابل توجهی

 
داشته است و به نظر می رسد، سال آینده صنعت خودرو و به خصوص سایپا جهش تولید داشته باشند. 



وي با بیان اینکه صنعت خودرو با وجود تحریم و شیوع ویروس کرونا توانست مواد اولیه و قطعات مورد نیاز خودرو را تامین کند و به
سمت کاهش معوقات خود حرکت کند، تصریح کرد: با ورود محصولات جدید سایپا به بازار که در آن ذائقه و سلیقه مردم به خوبی

 
دیده شده است، شاهد تحولات اساسی در بازار و صنعت خودرو خواهیم بود. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي و توسعه منطقه اي وزارت کشور افزود: صنعت خودرو یکی از پیشران هاي اقتصادي کشور است و
حداقل 60 صنعت در این حوزه استراتژیک فعال است بدین جهت تمام بخش ها براي کمک به اقتصاد و معیشت مردم باید به این

صنعت کمک کنند.



تامین مالی زیرساخت حمل و نقل جاده اي در شرایط کنونی

منبع: کیوسک خبرشماره خبر:  58  |  تاریخ: 1399/07/22

در ماه هاي اخیر و به دنبال کاهش قیمت سهام و انتقادهاي مطرح شده نسبت به وضعیت بورس و بازار ارز و... بسیاري از
کارشناسان به این موضوع اشاره کرده اند

در ماه هاي اخیر و به دنبال کاهش قیمت سهام و انتقادهاي مطرح شده نسبت به وضعیت بورس و بازار ارز و... بسیاري از

 
کارشناسان به این موضوع اشاره کرده اند 

به گزارش کیوسک خبر به نقل از پایگاه خبري بانک مسکن-
هیبنا،به نقل از روزنامه تعادل :در ماه هاي اخیر و به دنبال
کاهش قیمت سهام و انتقادهاي مطرح شده نسبت به وضعیت
بورس و بازار ارز و... بسیاري از کارشناسان به این موضوع اشاره
کرده اند که نقدینگی و منابع مالی مردم به جاي اینکه صرف
خرید دست دوم سهام یا ارز شود، می تواند در شرکت هاي
تامین مالی صرف پروژه هاي عمرانی کشور شود که هم سود و
درآمد ایجاد کند و هم توسعه و عمران کشور را به پیش ببرد و
اتفاقا یکی از این موضوعات مهم که در تمام کشورهاي صنعتی
مورد توجه بوده، ایجاد زیر ساخت حمل و نقل جاده اي و قطار

بوده که در کشور ما نیز می تواند با تامین مالی مناسب در خدمت اقتصاد و مردم در دستور کار قرار گیرد. دسترسی به زیرساخت به
عنوان کالایی که شامل کالاهاي خصوصی و عمومی است، از شاخص هاي اصلی توسعه کشورها محسوب می شود و زیرساخت به
عنوان دومین رکن الزامات اساسی در شاخص رقابت پذیري جهانی قرار گرفته و نقش حیاتی توسعه زیرساخت در توسعه اقتصادي،
بهره وري و اشتغال نیز برکسی پوشیده نیست. مراحل توسعه بخش زیرساخت در ایران، نشان می دهد که بعد از گذار از مرحله اول
که مبتنی بر عوامل بوده، مرحله دوم مبتنی بر کارایی و در مرحله سوم مبتنی بر نوآوري بوده است. به عبارت دیگر، سرمایه گذاري و
توسعه در زیرساخت ها به نوآوري و رقابت پذیري کمک کرده و منجر به تحرك بخش واقعی اقتصادي می شود به گونه اي که ما به
ازاي هر ریال سرمایه گذاري در زیرساخت اعم از ساختمان، حمل و نقل، انرژي، ارتباطات و... اثر چندبرابري خود را در ارزش افزوده

 
نشان می دهد و در مقابل تعلل در آن، اثرات منفی در پی دارد. 

از سوي دیگر، تامین مالی پروژه هاي زیرساخت در کشور، عموما با اتکا بر منابع بودجه دولتی یا منابع بانک هاي دولتی انجام شده
است. این در حالی است که اتکا به درآمدهاي دولت، هرگز براي تامین مالی زیرساخت به ویژه در کشور هاي در حال توسعه کافی
نخواهد بود. به خصوص که در کشور ما به واسطه کسري بودجه در سال هاي اخیر به دلیل تحریم هاي ظالمانه و کاهش حجم و
قیمت فروش نفت، همچنین ناتوانی سیستم بانکی (بازار پول) در اعطاي تسهیلات به خصوص به دلیل افزایش مطالبات معوق بانکی
ناشی از عدم تطابق سررسید منابع کوتاه مدت بانکی و مصارف بلندمدت پروژه اي، نیاز به بهره گیري از ظرفیت هاي بازار سرمایه را

 
بیش از پیش در اولویت قرار می دهد. 



در حالی که اتفاق نظر عمومی در این موضوع وجود دارد که بازارهاي سرمایه بهترین مکان براي تامین مالی پروژه هاي مشارکت
عمومی- خصوصی به ویژه در بخش زیرساخت هستند، زیرا که ضمن ایجاد شفافیت در اطلاعات و دسترس پذیر بودن آن، به قیمت
گذاري دارایی ها نیز کمک شایانی می نماید ولیکن، هنوز جایگاه اصلی بازار سرمایه در نظام تامین مالی کشور به درستی تبیین نشده
است. محدودیت هاي دسترسی به منابع تامین مالی موجود در بازار سرمایه را می توان به عنوان مهم ترین مانع توسعه مشارکت

 
عمومی-خصوصی در بخش حمل و نقل ایران دانست. 

باید توجه داشت علی رغم محدودیت هاي یاد شده، نقش دولت همواره اساسی بوده است چه از منظر سیاست گذاري و تسهیل فضاي

 
کسب و کار و چه از جنبه هاي دیگر نظیر ارایه تضامین لازم به سرمایه گذاران در جهت کاهش ریسک هاي احتمالی آتی. 

از میان بخش هاي مختلف زیرساخت، بخش حمل و نقل در مقیاس سرمایه گذاري و مخارج پروژه اي، بزرگ ترین و متنوع ترین
قسمت ها می باشد. اهمیت آن نیز در زندگی، از نیازهاي ابتدایی رفت و آمدي تا تجارت روزمره گسترده و با اهمیت است. این در
حالی است که نسبت سرمایه گذاري در زیرساخت حمل و نقل به GDP ایران معادل هشت دهم درصد بوده است که در مقایسه با
متوسط جهانی و کشورهاي در حال توسعه در سطح پایین تري قرار گرفته است. منابع هدر رفت مختلف همچون منابع مالی، جانی،
انرژي، زیست محیطی و زمان ناشی از کمبود و پایین بودن کیفیت جاده ها در کشور، نیاز به طراحی ساز و کاري جدید و اثربخش

 
براي تامین مالی و بهبود مدیریت را برجسته تر می سازد. 

این در حالی است که بخش حمل و نقل جاده اي بیش از هشتاد و پنج درصد ارزش افزوده اقتصادي بخش حمل و نقل را به خود
اختصاص داده است. بنابراین دولت همواره به دنبال راهکارهاي خلاقانه اي است که بدون فشار آوردن به سایر بخش هاي بودجه اي

 
به خصوص مالیاتی، تامین مالی زیرساخت جاده اي را انجام دهد. 

در حال حاضر توسعه و سرمایه گذاري در زیرساخت هاي حمل و نقل جاده اي درشرایط فعلی، بسیار با اهمیت می باشد و استفاده از
ظرفیت هاي بازار سرمایه در جهت تسریع و پیشبرد برنامه عملیاتی جامع در این بخش باید به طور جدي پیگیري شود. در هفته
جاري نخستین اوراق تامین مالی آزادراهی شرکت احداث، نگهداري و بهره برداري حرم تا حرم با ضمانت بانک مسکن و پذیره نویسی،
بازارگردانی شرکت تامین سرمایه بانک مسکن در بازار فرابورس ایران با حجم 2000 میلیارد ریال عملیاتی شد. این اتفاق از این رو
می تواند نوید بخش و راه گشاي در زمینه تامین مالی زیرساخت باشد که، منافع آتی عوارض خدمات آزادراهی مبناي تامین مالی قرار
گرفته و می توان امیدوار بود که از این پس سایر شرکت هاي احداث، نگهداري، بهره برداري و ... آزادراه ها قابلیت مراجعه به شرکت
هاي تامین سرمایه و تامین مالی از این محل را خواهند داشت و بخشی از نیاز خود را با تامین مالی از مسیري جدید و با اتکا به

 
درآمدهاي- آتی- خود انجام دهند. 

سایر نوآوري هاي تامین مالی در حوزه زیرساخت با درنظر گرفتن موارد شرعی در حوزه تامین مالی بدهی محور مانند اوراق استصناع،
اوراق جعاله یا قراردادهاي شناخته شده تر اوراق مشارکت نیز قابل بهره مندي هستند. که در سال هاي گذشته به خصوص از مسیر
اوراق مشارکت، شاهد این نوع تامین مالی بوده ایم. در حال حاضر مطالعات و تحقیقات به منظور توسعه ابزارهاي مورد نیاز در تامین
مالی زیرساخت، با جدیت در حال پیگیري است و ان شا االله به زودي شاهد معرفی ابزارهاي جدید تامین مالی هم در بخش بدهی و

هم سرمایه اي در بازار سرمایه خواهیم بود.



حمله کرونا به سفره 6 میلیون ایرانی

منبع: جهان نیوزشماره خبر:  59  |  تاریخ: 1399/07/22

اغلب اصناف کشور به دلیل شیوع ویروس کرونا در کشور آسیب هاي جدي دیدند و چندین میلیون نفر شغل خود را از دست

 
دادند. در این گزارش برخی از مهم ترین کسب و کارهاي آسیب دیده در ایام کرونا را بررسی می کنیم. 

به گزارش جهان نیوز، نزدیک به هشت ماه از ورود ویروس کرونا
به کشور می گذرد و تاثیر مخرب آن بر کسب و کارها از همان
ابتدا قابل مشاهده بود. در این مدت اغلب اصناف آسیب هاي
جدي دیدند. چندین میلیون نفر شغل خود را از دست دادند.
وعده هاي دولت براي آرام کردن فضا و تسهیلات اقتصادي
کارساز نبود و شرایط به گونه دیگري رقم خورد. در این گزارش
برخی از مهم ترین کسب و کارهاي آسیب دیده در ایام کرونا را

 
بررسی می کنیم. 

 
استخرها 

استخرها و مجموعه هاي سرپوشیده هم جز اولین کسب و کارهایی بودند که با شیوع کرونا تعطیل و تاکنون هم در تعطیلی به سر می
برند. با رسیدن فصل گرما و افزایش دما، استخرها همواره یکی از شلوغ ترین مکان ها براي استفاده مردم به شمار می رفت اما این
تابستان شرایط متفاوت بود و همچنان با گذشت یک ماه از پاییز بسیاري از استخرها محدود شده اند. آمار دقیقی از میزان خسارات به
استخرهاي کشور اعلام نشده است و استان هاي مختلف کشور در فصول قبلی سال آمارهایی را درباره وضعیت استخرها و پرسنل آن
ها داده اند و اما در حال حاضر 5200 مجموعه ورزشی در سطح استان تهران فعالیت می کنند که با شیوع بیماري کرونا خسارت
زیادي به آن ها وارد شده و بالغ بر 50 درصد از نیروهاي آن ها بیکار شده اند. به طوري که آقاي رضا گل محمدي، مدیرکل ورزش و
جوانان استان تهران گفته است: از زمان شیوع بیماري کرونا تا به الان ماهی 2میلیارد و 700 میلیون تومان به استان تهران خسارت

 
وارد شده که میزان این خسارت طی هفت ماه گذشته 16 میلیارد تومان بوده است. 

 
هتل ها و مشاغل گردشگري 

براساس اعلام شوراي جهانی سفر در سال گذشته میلادي، بالغ بر یک میلیون و 350 هزار نفر در بخش سفر و گردشگري ایران فعال
بوده اند که در خوشبینانه ترین حالت، هم اکنون تنها یک سوم از این تعداد نیروي انسانی در بخش هاي مختلف حوزه گردشگري،
فعالیت دارند. البته آمار دقیقی در زمینه تعطیلی و بیکاري ها وجود ندارد زیرا عدد و ارقام موجود صرفاً شامل افراد بیمه شده و داراي
کد بیمه کارگاهی است. با این حال براساس همین آمارها از زمان شیوع کرونا تاکنون بیش از 900 هزار نفر از هموطنان مان در حوزه

 
سفر و گردشگري ایران به خاطر شیوع کرونا بیکار شده اند. 

بسیاري از فعالان حوزه سفر و گردشگري به صورت فصلی فعال هستند که بیمه شده نیستند و آمار دقیقی از بیکاري این گروه وجود



ندارد. تا نیمه اول مردادماه 12 هزار میلیارد تومان به صنعت گردشگري خسارت وارد شده است و مرحله سوم برآورد خسارت نیز در
حال انجام است. از سوي دیگر براساس آخرین اطلاعات که مربوط به هفته گذشته است، 600 میلیارد تومان پرونده از سوي فعالان
گردشگري براي دریافت تسهیلات حمایتی به بانک ها ارسال شده که از این میان مبلغ 250 میلیارد تومان نیز پرداخت شده است.
وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی ایران اواسط اردیبهشت ماه اعلام کرد با شیوع کرونا نزدیک به 13هزار راهنماي
گردشگري در ایران شغل خود را از دست داده اند. دفاتر خدمات مسافرتی هم از دیگر شاخه هاي صنعت گردشگري ایران هستند که

 
آسیب دیده اند. 

 
تولیدکنندگان پوشاك 

شیوع ویروس کرونا از اواخر سال گذشته تاکنون تاثیري منفی بر روي صنعت پوشاك و مد گذاشته و تمایل مردم را به خرید لباس و
پوشاك کم کرده است. هشت ماه است که بازار پوشاك هم دستخوش تغییرات اقتصادي و به خصوص کووید19 شده، بازار شب عید و
بازار تابستان شرایط خوبی براي کسبه نبود، اجناس و پوشاك روي دست کسبه ماند و اجاره ها و چک هاي برگشتی آرامش را از
زندگی آن ها برد. تعطیلی مجدد تالارهاي پذیرایی و اعمال محدودیت ها و برگزار نشدن مهمانی و مراسم ها تقاضا و خرید البسه را
کاهش می دهد و اصناف هنوز از تعطیلی هاي قبل و تبعات آن فارغ نشده دوباره درگیر مشکلات شدند. آقاي مجید نامی، نایب رییس
اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاك ایران درباره میزان خسارت هاي وارد شده به صنعت پوشاك گفته است: صنعت پوشاك در
ایام شیوع ویروس کرونا تاکنون دچار کاهش فروش و ضرر 90 درصدي شده است. مرکز پژوهش هاي مجلس هم میزان اشتغال از
دست رفته در حوزه پوشاك را 645 هزار نفر اعلام کرده است که این تعداد شغلی ارتباط مستقیم و یا غیرمستقیمی در حوزه تولید

 
پوشاك داشته اند. 

دولت تسهیلاتی را براي استفاده اصناف در نظر گرفت اما شرایط این تسهیلات طوري بود که بیشتر واحدهاي صنفی مشمول استفاده
از آن نشدند و حتی کسانی هم که می توانستند و مجاز به استفاده بودند، به دلیل پروسه و موانعی که در مسیر بود، از این حمایت
استفاده نکردند. فقط کسانی که کارگر بیمه شده داشتند مشمول این تسهیلات می شدند که شاید 10 درصد از واحدها هم نبودند.
تسهیلات در نظر گرفته شده به ازاي هر کارگر 6میلیون تومان بود و با توجه به اطلاعاتی که از واحدهاي صنفی گرفته شده کسی از
این طرح استقبال نکرد؛ چرا که انتظار می رفت براي هر واحد صنفی حداقل 50میلیون تومان داده شود تا بتوانند جبران خسارت

 
کنند. 

 
باشگاه هاي ورزشی 

اوایل اسفند 98 باشگاه هاي ورزشی اولین مراکزي بودند که به خاطر شیوع ویروس کرونا و جلوتر از تمامی اصناف بسته اعلام شدند.
ابتدا انتظار داشتیم نهایتاً تا پایان اسفند ماه و حداکثر پس از پایان تعطیلات نوروزي مجوز بازگشایی باشگاه هاي ورزشی صادر شود،
اما تاکنون این مجوز صادر نشده است. درست است که سلامت مردم در اولویت قرار دارد و در این شکی نیست، اما ادامه تعطیلی

 
باشگاه هاي ورزشی، موجب ضرر و زیان زیادي به این قشر شده است. 

طبق اعلام آقاي اعلام افشین داوري، مدیر کل دفتر توسعه ورزش حرفه اي وامور باشگاه ها؛ 20 هزار و433 باشگاه در سراسر کشور
فعال هستند. یک هزار و 520 باشگاه در بخش مردان، هفت هزار و 903 باشگاه در بخش بانوان و 9هزار و 10 باشگاه دو منظوره فعال
هستند. اگر در این باشگاه ها حداقل 10 نیروي انسانی فعالیت کنند با توجه به تعداد باشگاه هاي فعال کشور، براي 204 هزار و 330
نفر اشتغالزایی شده است که از این بین طبق آمار مرکز پژوهش هاي مجلس 102 هزار و 900 نفر شغل خود را از دست داده اند.
هفته گذشته نیز آقاي عبدالحمید احمدي، معاون وزیر ورزش اعلام کرد: با شیوع کرونا فعالیت 26هزار باشگاه ورزشی بخش خصوصی
در کشور تعطیل شد و به صاحبان آن ها خسارت وارد کرد. به گفته وي این وزارتخانه درصدد است تا تسهیلاتی را براي کارکنان
شاغل در این مجموعه ورزشی خصوصی اختصاص دهد و میزان این وام ها به ازاي هر فرد شاغل 12 تا 16 میلیون تومان با کارمزد



12 درصد است. همچنین به گفته گل محمدي، مدیرکل ورزش و جوانان استان تهران پنج هزار و 200 مجموعه ورزشی با شیوع کرونا

 
فعالیت خود را از دست دادند که بیش از یک هزار و 500 میلیارد تومان به ورزش استان زیان وارد شده است. 

 
سینماها و اماکن فرهنگی 

بیش از هشت ماه از ورود ویروس کرونا به کشورمان گذشته اماکن فرهنگی مثل سینما و موزه ها هم مانند سایر صنایع زیر سایه
سنگین این ویروس منحوس به سختی نفس می کشد. هرچند سالن هاي سینما اوایل تابستان، پس از تعطیلی چهار ماهه و از دست
دادن اکران طلایی نوروز، با ظرفیت نصف و نیمه بازگشایی شدند، اما بلافاصله پس از بازگشایی، موج دوم کرونا از راه رسید و ترس از

 
ابتلا به این ویروس، علاقه مندان پروپاقرص هنرهفتم را هم خانه نشین کرد. 

تعداد سالن هاي سینمایی مشغول به کار و در حال پذیرش مخاطب در ایران 638 مورد اعلام شده، اما به طور دقیق مشخص نیست
که با توجه به شرایط کرونایی کشور چه تعداد سینما فعلاً تعطیل هستند؛ با این حال طبق آمارهاي منتشر شده از سوي وزارت ارشاد
مجموع نفراتی که در سینماي کشور شاغلند به هشت هزار نفر می رسد و حتی در آمار غیررسمی به 10 هزار نفر رسیده است. اما
بررسی هاي مرکز پژوهش هاي مجلس می گوید به طور کلی 72 هزار نفر از افراد شاغل در کتابخانه، موزه، سینما و سایر فعالیت هاي
فرهنگی و هنري شغل خود را از دست داده اند. طبق آمار در سه ماه نخست سال گذشته سینماي ایران معادل 114 میلیارد و 162
میلیون تومان فروش داشت که حاصل حضور 9 میلیون و 846 هزار نفر بیننده بود. در حالی که امسال باتوجه به بسته بودن سالن
هاي سینما این مبلغ به صفر رسید. به عبارت دیگر تنها در سه ماه نخست امسال بیش از 114 میلیارد تومان ضرر متوجه صنعت
سینما بوده است. با این وجود آمار دقیقی از میزان خسارت به مراکز فرهنگی و رویدادهاي آن مشخص نیست. لغو کنسرت ها، تئاترها

 
از جمله این خسارت هاست. 

 
رستوران ها، فست فودها و کافه ها 

یکی از تفریحات ما ایرانی ها رفتن به کافه و رستوران براي صرف ناهار یا شام همراه دوستان و خانواده است؛ اما چند ماهی است با
شیوع ویروس کرونا در ایران مردم از ترس این بیماري واگیر، رفتن به این مکان ها را بسیار کم کرده اند و همین امر سبب از رونق
افتادن بسیاري از این کسب و کارها شده است. طبق آمار مرکز پژوهش هاي مجلس 479 هزار نفر از افرادي که در حوزه مشاغل غذا

 
و آشامیدنی فعالیت می کنند بر اثر شیوع کرونا در کشور شغل خود را از دست داده اند. 

آقاي علی اصغر میرابراهیمی، رییس اتحادیه رستوران داران تهران شنبه 19 مهر ماه در گفت و گویی از خسارت 200 تا 300 میلیارد
تومانی رستوران داران تهران تاکنون (زمان آغاز شیوع کرونا) خبر داده و گفته است: «تاکنون هیچ تمهیداتی براي جبران این خسارت
از سوي دولتمردان اتخاذ نشده است.» به گفته میر ابراهیمی، اکنون چاره اي به جز ادامه فعالیت نیست. بعضی از واحدها که اجاره اي

 
بودند به تعطیلی کشانده شده اند و این ضربه مهلکی به این بخش از صنوف وارد کرده است. 

 
حمل و نقل ریلی و جاده اي 

با شیوع کرونا و اجراي دستورالعمل هاي ستاد ملی مبارزه با کرونا درباره محدودیت ها و منع سفرها، بخش حمل و نقل به ویژه در
حوزه جابه جایی مسافر بیشترین کاهش فعالیت را تجربه کرد. گزارش مرکز پژوهش هاي مجلس با عنوان ارزیابی ابعاد اقتصاد کلان
شیوع ویروس کرونا نشان می دهد که تنها در بخش حمل و نقل زمینی مسافر به جز راه آهن، یک میلیون و 329 هزار نفر اشتغال به
خاطر شیوع کرونا از دست رفته است. در بخش هاي دیگر مانند حمل و نقل هوایی بیش از 70 و در حمل و نقل راه آهن بیش از 35

 
هزار نفر شغل در این ایام از دست رفته است. 

اکثر شرکت هاي حمل و نقلی در شهرستان ها که زیر نظر شهرداري ها فعالیت می کنند، به خاطر کرونا تعطیل شدند. شرکت هاي
فعال هم با کاهش 93 درصدي فعالیت به کار ادامه دادند و کمتر از 10 درصد شاغلان در این بخش ها توانستند در این مدت به



فعالیت خود ادامه دهند. البته پیش بینی می شود با بازگشایی دانشگاه ها براي دانشجویان جدیدالورود رونق نسبی در وضعیت حمل

 
و نقل جاده اي اتفاق بیفتد. برآورد وزارت راه و شهرسازي هشت هزارمیلیارد تومان خسارت کرونا به بخش حمل و نقل است. 

در ارزیابی که مرکز پژوهش هاي مجلس انجام داده آمده است که حمایت هاي مالی دولت از بخش هاي آسیب دیده در بازه زمانی
شیوع بیماري، لازم است اما باید توجه داشت که با توجه به محدود شدن شدید منابع مالی دولت به دلایلی مانند مسائل اقتصاد
جهانی، تحریم ها، کاهش قیمت نفت، آثار اقتصادي بحران کرونا، طبعاً باید به کاهش هزینه هاي سنگین ازجمله به تعویق افتادن
توسعه آزادراه ها، احداث خطوط مترو و ابرپروژه هاي شهر توجه کرد. پیشنهاد بعدي که مرکز پژوهش هاي مجلس در گزارش
تحقیقی خود آورده درباره کاهش تقاضاي سفرهاي بین شهري و متضرر شدن شرکت هاي حمل ونقل است. در این گزارش عنوان
شده استفاده از حمایت هاي مالی دولت و در عین حال ارائه خدمت ازسوي ناوگان برون شهري براي کوتاه مدت و میان مدت به

خصوص براي پاسخگویی به سفرهاي حومه اي ضرورت دارد.



روحانی: عرضه سهام هاي دولتی ادامه خواهد یافت

منبع: جهان نیوزشماره خبر:  60  |  تاریخ: 1399/07/22

رئیس جمهور ضمن تاکید بر واگذاري سهام دستگاه  هاي دولتی را نشان از عزم راسخ دولت براي بهینه  سازي روند خصوصی 

 
سازي در کشور برشمرد و اطمینان داد که برنامه عرضه سهام شرکت  هاي دولتی در بازار سرمایه بدون تردید ادامه خواهد یافت. 

به گزارش جهان نیوز، حجت الاسلام حسن روحانی پس از
گزارش رئیس کل بانک مرکزي، با تاکید بر لزوم پیگیري جدي
براي دسترسی و استفاده از منابع ارزي مسدود شده کشورمان در
خارج از کشور گفت: هر چند تحریم هاي آمریکا شرایط سختی
براي تعاملات اقتصادي کشور ایجاد کرده است، اما با تلاش هاي
انجام شده، استفاده از این منابع در حال افزایش است و تخصیص
منابع به مصارف کالاهاي اساسی و نیازهاي تولیدي کشور

 
استمرار خواهد یافت. 

در این جلسه همچنین محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه از سفر خود به چین و دیدار و توافقات با مقامات این کشور در حوزه

 
تبادلات مالی و پولی و روابط دو کشور در حوزه حمل و نقل دریایی گزارشی ارائه کرد. 

رئیس جمهور پس از این گزارش، با بیان اینکه توسعه اقتصادي همه کشورها به صورت ملموس با دیپلماسی اقتصادي گره خورده
است، تصریح کرد: باید در این مقطع با تقویت اولویت هاي ارتباطی خود، با چین، کشورهاي منطقه اوراسیا و همسایگان، در حوزه

 
هاي مختلف از انرژي تا فناوري، براي توسعه روابط اقتصادي برنامه ریزي ویژه اي انجام دهیم. 

روحانی با اشاره به اینکه دولت به دنبال تسریع در پیگیري اجراي توافقات با کشورهاي منطقه است، خاطرنشان کرد: در این زمینه
فعال شدن کمیسیون هاي مشترك اقتصادي با کشورهاي هدف ضروري است و در اهداف اقتصادي تجارت با شرق و همسایگان، توجه

 
به سیاست صادرات محور بودن باید در اولویت قرار گیرد. 

رئیس جمهور همچنین گسترش همکاري با اتحادیه اوراسیا را از نظر اقتصادي قدم بسیار مهمی دانست و گفت: ایران علاوه بر ظرفیت
تولید و تامین واردات برخی از این کشورها، با توجه به قرار گرفتن در بهترین موقعیت ترانزیتی، می تواند مسیري مناسب براي

 
ترانزیت کالاهاي کشورهاي عضو این اتحادیه باشد. 

رئیس جمهور در بخش دیگري از سخنان خود تاکید بر واگذاري سهام دستگاه هاي دولتی را نشان از عزم راسخ دولت براي بهینه
سازي روند خصوصی سازي در کشور برشمرد و اطمینان داد که برنامه عرضه سهام شرکت هاي دولتی در بازار سرمایه بدون تردید



 
ادامه خواهد یافت. 

روحانی اظهارداشت: برنامه عرضه سهام شرکت هاي دولتی در بازار سرمایه در راستاي چابک سازي، اجراي سیاست هاي کلی اصل
44 و حمایت از بازار سرمایه به ویژه هدایت نقدینگی به سوي اشتغال مولد و در مجموع مردم محور کردن اقتصاد، شفاف سازي

 
فعالیت هاي اقتصادي و زدودن فساد از بدنۀ اقتصاد انجام می گیرد. 

رئیس جمهور در عین حال تاکید کرد که رونق، پویایی و فسادزدایی جدي از اقتصاد کشور و ایجاد فرصت برابر براي آحاد مردم از
طریق تداوم عرضۀ سهام بنگاه هاي بزرگ و متوسط باید با یک طرح دقیق انجام گیرد که دولت چنین طرحی را تهیه کرده و با دقت

 
و جدیت در حال اجراي آن است. 

وي از مصادیق عینی این برنامه را عرضۀ سهام شرکت هاي بزرگ پتروشیمی، پالایشی، فلزي، بانکی، بیمه اي، خودرویی و زیرمجموعه
هاي آنها برشمرد که از طریق عرضۀ مستقیم و صندوق هاي مالی قابل معامله (اي تی اف) و سایر روش ها تحقق پیدا کرده و این

 
روند ادامه دارد. 

پس از گزارش وزیر راه و شهرسازي از پرداخت تسهیلات کرونایی به شرکت هاي حمل و نقل هوایی و ریلی، رئیس جمهور براي رفع

 
موانع و تسریع و تسهیل در پرداخت مالی و تسهیلات در نظر گرفته و مصوب ستاد ملی کرونا دستورات لازم را صادر کرد. 

در جلسه روز سه شنبه ستاد هماهنگی اقتصادي دولت، رئیس کل بانک مرکزي از تلاش هاي انجام شده براي استفاده از منابع ارزي
در خارج از کشور، گزارشی ارائه کرد و با تشریح توافقات خود با مسئولین عراق در سفر به این کشور، از تلاش هاي گسترده تر براي

استفاده از منابع ارزي در سایر کشورها و گشایش هاي مفیدي که در این خصوص صورت گرفته، خبر داد.



حسین زاده : بانک ها هر جا که به کمک نیاز باشد، حضور دارند/ صیدي :

رویکرد کلی بانک ها، بنگاهداري نیست / چقازردي : سیاست کلی بانک ها بی

پول نماندن واحدهاي تولیدي است / مهري : بانک ها در جلوگیري از ...

منبع: خبر ایرانشماره خبر:  61  |  تاریخ: 1399/07/22

برخی رسانه ها طی روزهاي اخیر گزارش هایی را منتشر و در آنها ادعا کرده اند که بانک ها نه تنها حامی تولید نیستند، بلکه
گاه علیه تولید و فعالان اقتصادي نیز اقدام می کنند. آنها از میان میلیون ها واحد تولیدي و بنگاه اقتصادي در کشور، یک یا

چند مورد خاص را گزینش می کنند و بدون اشاره به سابقه پرونده ...

برخی رسانه ها طی روزهاي اخیر گزارش هایی را منتشر و در آنها ادعا کرده اند که بانک ها نه تنها حامی تولید نیستند، بلکه
گاه علیه تولید و فعالان اقتصادي نیز اقدام می کنند. آنها از میان میلیون ها واحد تولیدي و بنگاه اقتصادي در کشور، یک یا چند مورد
خاص را گزینش می کنند و بدون اشاره به سابقه پرونده بنگاه و یا صاحبان آن، به صورت کاملاً یک طرفه بانک ها را به اقدام علیه

 
تولید ملی متهم می کنند. 

مدیران عامل چهار بانک دولتی در میزگردي به این موضوع

 
پرداخته و زوایاي پشت پرده این ماجرا را بررسی کرده اند. 

«دکتر محمدرضا حسین زاده» مدیرعامل بانک ملی ایران، «دکتر
حجت االله صیدي» مدیرعامل بانک صادرات ایران، «دکتر حسین
مهري» مدیرعامل بانک صنعــت و معــدن و «دکتر محمدکاظم
چقازردي» مدیرعامل بانک سپه در این نشست دیدگاه هاي خود
را درباره نقش بانک ها در حمایت از تولید و مسائل دیگري مانند

 
سود مرکب، تحریم، کرونا و ... مطرح کردند. 

 
متن پرسش و پاسخ ها را در ادامه می خوانید: 

به تازگی برخی رسانه ها و به ویژه رسانه ملی با انتشار گزارش هایی به مخاطبان این گونه القا می کنند که بانک ها گویا با «تولید»

 
در کشور عناد دارند و چوب لاي چرخ بنگاه هاي اقتصادي می گذارند. از نظر شما این مطالب تا چه اندازه واقعیت دارد؟ 

دکتر حسین زاده مدیرعامل بانک ملی ایران: خدمات بانک ها به همه حوزه هاي کشور از جمله حوزه تولید بر هیچ کس پوشیده
نیست. بسیاري از زیرساخت هاي اساسی کشور، از پالایشگاه و کارخانه هاي بزرگ تولیدي و جاده گرفته تا کارگاه هاي کوچک چند

 
نفره، همه با منابع مالی بانک ها تجهیز و ساخته شده اند. 

تعداد پروژه هایی که با مشارکت و اقدام مستقیم بانک ها در کشور ایجاد شده اند قابل شمارش نیست، اما متأسفیم که از میان این

 
تعداد پروژه بی شمار، تنها چند مورد انگشت شمار که پشت پرده آنها نیز مشکوك است انتخاب و درباره آنها گزارش تهیه می شود. 

حتی اگر چند مورد نیز در این میان با مشکل مواجه شده باشد، آیا رواست برخی رسانه ها غیرمنصانه زحمات بیش از 220 هزار نفر



 
پرسنل نظام بانکی که هر روز به اشکال مختلف در حال خدمت رسانی به عموم مردم هستند را این گونه زیر سوال ببرند؟ 

کشوري که تحت شدیدترین تحریم هاست و هدف اصلی تحریم کنندگان آن نیز به اذعان خودشان، اقتصاد کشور و در رأس آن نظام
بانکی است، باید از داخل بیشترین حمایت ها را شاهد باشد، در حالی که متأسفانه برخی تلاش می کنند با دستاویز کردن یک یا چند

 
مورد خاص، همه خدمات را زیر سوال ببرند. 

بانک ها از نقد استقبال می کنند، اما نقد باید منصفانه باشد، در حالی که برخی دوستان ناآگاه از همه خط و مرزهاي اخلاقی عبور

 
کرده و بدون اطلاع از واقعیات، گزارش نویسی می کنند. 

این سوال براي بسیاري از مردم مطرح است که واقعاً چرا بانک ها در همه جا دستی بر آتش دارند؟ علت این که نام بانک ها در اغلب

 
پروژه ها وجود دارد چیست؟ آنها نفعی در این ماجرا دارند؟ 

حسین زاده: بانک ها براي این که همه جا حضور داشته باشند، اشتیاقی ندارند و ترجیح می دهند به کار بانکداري خود بپردازند، اما
چه کنیم که اقتصاد کشور ما بانک محور است. هنگام زلزله، سیل، کرونا و بیکاري، بانک ها باید به میدان بیایند و با افتخار به

 
هموطنان کمک کنند. 

این بانک ها بودند که چندي پس از شیوع بیماري کرونا و مواجهه مردم با شوك اقتصادي ناشی از آن، منابع قابل توجهی را در مدت

 
زمان کم به حساب سرپرستان خانوار و صاحبان کسب و کار واریز کردند. 

بانک ها هر جا که به کمک نیاز باشد، حضور دارند و از هیچ تلاشی براي پیشرفت امور دریغ نمی کنند. مروري بر تاریخچه این
موضوع هم می تواند ماجرا را شفاف تر کند: در 10 تا 15 سال پس از پیروزي انقلاب اسلامی که کشور درگیر دفاع مقدس و سپس
بازسازي بود، نه سرمایه گذاري خارجی وجود داشت و نه بخش خصوصی توانمندي بود که بتواند به تولید و ساخت کشور کمک کند،

 
بنابراین بانک ها به این موضوع ورود کردند و بخش مهمی از تولید و زیرساخت هاي کشور را راه انداختند. 

پس از این که کشور روي پاي خود ایستاد و همه زیرساخت ها فراهم شد، بانک ها کم کم کنار کشیدند و بیشتر به حوزه سرمایه
گذاري هاي غیر مستقیم ورود کردند، اما اکنون که شرایط کشور تحریمی است، باز هم به حضور بانک ها در پروژه هاي بزگ نیاز
است. به عنوان مثال در آینده نزدیک پروژه ایستگاه هاي آب شیرین کن و انتقال آب شیرین از خلیج فارس به سه استان جنوبی و
مرکزي کشور (هرمزگان، کرمان و یزد) افتتاح خواهد شد که یک ابرپروژه پیاده سازي شده با استفاده از توان داخلی است. واقعاً چه

 
کسی به جز بانک ها قابلیت تأمین مالی چنین پروژه اي را دارد؟ 



 
 

 
چرا بانک ها به مقوله بنگاه داري وارد شدند؟ گفته می شود بانک ها به خروج از بنگاهداري تمایلی ندارند! 

دکتر صیدي مدیرعامل بانک صادرات ایران: رویکرد کلی بانک ها، بنگاهداري نیست، اما برخی شرکت ها و بنگاه هاي اقتصادي جزوي
از عملیات بانکداري و حلقه اي از زنجیره مالی هستند. صرافی، شرکت واسپاري، کارگزاري، تأمین سرمایه یا شرکت هاي حوزه هاي

 
خدمات آي تی، مجموعه هایی هستند که داشتن آنها براي بانک الزامی است. 

برخی بنگاه هاي دیگر مانند سنگ آهن ها، معادن، کارخانه هاي عظیم فولاد و نفت و گاز و سیمان هم مواردي هستند که هیچ نهاد و
سازمان و شرکت بخش خصوصی توانایی مالی ورود به آنها را ندارد، بنابراین تأمین مالی اجراي این پروژه ها فقط از دست بانک ها و یا

 
حتی کنسرسیومی از بانک ها بر می آید. 

بخشی از آنچه بنگاه هاي در اختیار بانک ها نامیده می شود نیز در ازاي بدهی و رد دیون به بانک ها واگذار شده اند، چون وقتی بانک
نمی تواند مطالباتش را از فرد بدهکار وصول کند، چاره اي جز این کار ندارد، بنابراین به طور کلی می توان گفت بانک ها هرگز تمایلی

 
به بنگاه داري ندارند و به اجبار به این حوزه وارد شده اند، اما روش خروج از بنگاهداري نیز مهم است. 

بانک ها اکنون طی دوره هاي زمانی مشخص مزایده برگزار و املاك، اموال و بنگاه هاي اقتصادي خود را واگذار می کنند. همچنین
واگذاري سهام بنگاه هاي بزرگ که در اختیار بانک هاست، یکی از رایج ترین اقدامات براي خروج از بنگاهداري است که به طور مرتب

 
در حال انجام است. 

جایی از شما نقل شده است که برخی تسهیلات گیرندگان، منابع دریافتی را در محلی غیر از پروژه صرف کرده اند. این آیا نشان

 
دهنده ضعف نظارت بانک در نحوه مصرف منابع نیست؟ 

صیدي: مصاحبه اي که مد نظر شماست، خیلی ناقص پخش شد، اما اصل ماجرا صحت دارد. ما موردي داشتیم که شخصی تسهیلاتی
از بانکی دریافت کرده و به جاي هزینه کرد در پروژه، با آن ماشین خریده بود. به هر حال طرح ها به صورت مشارکتی میان سرمایه
گذار و بانک عملیاتی می شود. بانک سهم خود را پرداخت می کند، اما ممکن است سرمایه گذار به هر دلیلی نتواند میزان سهمش را

 
تأمین کند و چون آن را در جاي دیگري هزینه کرده است، در نتیجه طرح راکد بماند. 

بانک هم بدون برنامه و بی هدف پولی پرداخت نمی کند، اما واقعیت این است که نظارت بانک ها بر پروژه ها استاندارد است و خارج

 
از ضابطه نمی توان از مجري طرح گزارشی مطالبه کرد. 



این روزها از خانه کارگر گرفته تا اتاق بازرگانی، همه به بانک ها می تازند. به نظر شما علت اصلی این اتفاق چیست؟ شما که حامی

 
تولید هستید! 

دکتر چقازردي، مدیرعامل بانک سپه: به نظر من باید به پیشینه و رفتار اقتصادي منتقدان توجه کرد. سیاست کلی بانک ها این است
که هیچ واحد تولیدي فعال بی پول نماند. هر بنگاه فعالی که به سرمایه در گردش نیاز داشته باشد، از بانک دست خالی بر نمی گردد.
همچنین بنگاه هاي کوچک و متوسطی که براي توسعه فعالیت خود به پول نیاز داشته باشند، بدون شک می توانند روي کمک بانک

 
ها حساب کنند. 

اما کسانی که اغلب از عملکرد بانک ها ابراز نارضایتی می کنند، افرادي هستند که سالهاست به نظام بانکی بدهکارند و با روش هاي

 
مختلف ضمن سوء استفاده از قوانین و مقررات، توانسته اند ایفاي تعهد خود را به تعویق بیاندازند. 

شکی نیست که بانک باید طلب خود را بازیافت کند تا بتواند آن را در اختیار دیگر متقاضیان قرار دهد، شغل ایجاد کند و از تولید

 
حمایت کند، اما این عده همیشه ناراضی به هر روشی متوسل می شوند تا وضعیت را وارونه جلوه دهند. 

نکته مهمی که باید اشاره کنم این است که استفاده از لفظ «بانک ها» در اظهار نظرها می تواند بار معنایی خاصی در پی داشته باشد.
منتقدان به جاي این که از این واژه استفاده کنند، بهتر است مورد مشخصی که سراغ دارند را مطرح کنند تا بانک مورد نظر هم بتواند

 
درباره آن توضیح دهد. 

از ابتداي امسال شیوع بیماري کرونا بسیاري از بنگاه ها و فعالیت هاي اقتصادي را با مشکل مواجه کرد. بانک ها براي حل این مشکل

 
چه کمکی کردند؟ 

چقازردي: دولت از ابتداي امسال با همکاري نظام بانکی به کمک کسانی شتافت که با شیوع کرونا مشکلاتی را تجربه کردند. بانک
مرکزي با آزادسازي بخشی از سپرده قانونی بانک ها، منابع قابل توجهی را به جامعه تزریق کرد تا شدت شوك اقتصادي را کاهش

 
دهد. 

نقش بانک ها در این میان بسیار چشمگیر بود، به طوري که در مدت بسیار کوتاهی پول را به حساب مردم واریز کرد. از سوي دیگر
صنوف آسیب دیده از کرونا نیز مشمول دریافت تسهیلات بانکی شدند، به طوري که تا کنون بیش از 60 درصد اصناف تسهیلات خود
را دریافت کرده اند و مابقی نیز در زمان مقرر این منابع را دریافت خواهند کرد. من معتقدم نظام بانکی به درستی و دقیق در جریان

 
کرونا به وظایف خود عمل کرد و کارنامه درخشانی از خود به جا گذاشت. 

حسین زاده: در روزهاي شیوع کرونا که بسیاري از سازمان ها و ادارات تعطیل بودند یا دورکاري می کردند، بانک ها بدون وقفه به
خدمت رسانی مشغول بودند. سیستم بانکی حتی یک لحظه خدمت رسانی را متوقف نکرد و با این که تعداد زیادي از همکاران ما به

 
این بیماري مبتلا شدند و از کارکنان پشت گیشه تا سطح مدیرعامل در اثر ابتلا به کرونا فوت کردند، اما خدمت رسانی ادامه یافت. 

همچنین بانک ها با بنگاه هاي اقتصادي حداکثر همراهی را داشتند، به طوري که نه تنها تسهیلات مستقیم به آنها پرداخت کردند،

 
بلکه با درخواست امهال اقساط تسهیلات نیز تا حد امکان موافقت کردند و اجازه ندادند چرخ اقتصاد کشور از حرکت باز ایستد. 

مدت هاست که درباره لزوم جلوگیري از خام فروشی و حمایت از فراوري محصولات معدنی مطالبی گفته می شود. بانک ها در این



 
حوزه چه خدماتی ارائه کرده اند؟ 

دکتر حسین مهري مدیرعامل بانک صنعت و معدن: حمایت نظام بانکی از این حوزه بسیار قابل توجه است و می توان گفت بانک ها
در جلوگیري از خام فروشی نقش موثري داشته اند. بانک ها همیشه یار و یاور صنعت، تولید و تجارت بوده و هستند و آمار به خوبی

 
این موضوع را تأیید می کند. 

در پنج ماه نخست امسال بیش از 5 هزار و 60 هزار میلیارد ریال تسهیلات توسط نظام بانکی پرداخت شده است که یک هزار و 559
هزار میلیارد ریال آن به بخش صنعت و معدن و صنایع مرتبط پرداخت شده است. این عدد رشد 71 درصدي نسبت به مدت مشابه
سال قبل نشان می دهد که بسیار چشمگیر است. از این مبلغ یک هزار و 200 هزار میلیارد ریال به عنوان سرمایه در گردش به
واحدها پرداخت شده و در واقع 77 درصد کل تسهیلات پرداختی به واحدهاي صنعتی و معدنی مربوط به این بخش بوده است. اگر
حمایت بانک ها از این بنگاه هاي اقتصادي نبود، با توجه به اعمال تحریم و شیوع بیماري کرونا، بدون شک بحران در این حوزه رخ

 
می داد. 

در همین مدت کوتاه دیدید که با حمایت بانک ها، شرکت هاي تولید ماسک، مواد ضدعفونی و شوینده چگونه تولید خود را افزایش

 
دادند و نیاز کشور را تامین کردند. اگر بانک ها نبودند، مشکلات این بخش ها بیشتر می شد. 

بارها از تریبون هاي مختلف درباره نرخ سود بانکی و دریافت ربح مرکب در بانک ها اظهار نظرهاي تندي شده است. بهتر نیست در

 
این باره بانک ها هم موضع گیري کنند؟ 

صیدي: خیلی صریح می گویم که این ادعا صحت ندارد. کسانی که ادعا می کنند بانک ها به فرمول ربح مرکب عمل می کنند، در
جهل مرکب هستند. آنها کمترین اطلاعی از نحوه عملکرد بانک ها در حوزه پرداخت تسهیلات و دریافت اقساط ندارند و اغلب از روي

 
شنیده ها صحبت می کنند. 

بارها کسانی که چنین ادعاهایی داشته اند، پس از مطالعه نحوه عملکرد بانک ها در این حوزه، حرف خود را پس گرفته اند. بانک ها
طبق قانون عملیات بانکی بدون ربا که مصوب مجلس شوراي اسلامی و مورد تایید شوراي نگهبان است، عمل می کنند و از این رو به

 
عملکرد آنها خدشه اي وارد نیست. 

ملاك ما، قانون و متون دینی است که سالهاست به آن عمل می شود، بنابراین نمی توان چنین ادعایی را بدون سند و استدلال مطرح
کرد و همه نظام بانکی را زیر سوال برد. بانک هرگز سود روي سود نمی گیرد و همه مقام هاي نظارتی نیز بر این موضوع اذعان دارند.

 
به اعتقاد من اینها مباحثی انحرافی است که از سوي افراد خاص مطرح می شود. 

این که گفته می شود برخی بانک ها براي وصول مطالبات خود، بنگاه هاي اقتصادي کوچک و بزرگ را تا مرز تعطیلی رسانده اند

 
صحت دارد؟ 

صیدي: بانک چرا باید این کار را بکند؟ اگر این طور باشد، اولین کسی که متضرر می شود خود بانک است. این به نفع بانک است که
یک واحد تولیدي به فعالیتش ادامه بدهد تا بتواند منابعش را دریافت کند. از منظر مسئولیت اجتماعی هم این موضوع به نفع بانک

 
است، چون هم تولید ادامه می یابد و هم اشتغال حفظ می شود، بنابراین بانک هرگز یک واحد تولیدي فعال را تعطیل نخواهد کرد. 



 
این ادعاها صحت ندارد و از سوي کسانی مطرح می شود که ما می دانیم پول بانک را کجا برده اند و چگونه خرج کرده اند. 

حسین زاده: چنین ادعاهایی اصلا عقلانی هم نیست. بانک با تسهیلات گیرنده تا حد امکان مدارا می کند، اما از همه روش هاي قانونی
هم استفاده می کند تا پول بانک برگردد. اغلب مواردي که اشاره شده است، تنها یک سوله یا ساختمان خالی است. مهمتر این که

 
همه این بنگاه ها پیش از این که بانک به سراغشان برود، تعطیل شده بودند و گاه با حمایت بانک به چرخه تولید هم برگشته اند. 

مهري: بانک ها حقیقتاً حامی تولیدند و این یک شعار نیست، بلکه در عمل مشاهده شده است. در سالی که با شدیدترین تحریم ها و
بیماري کرونا درگیریم، بانک ها اجازه نداده اند تولید با مشکل عمده مواجه شود. رشد تسهیلات پرداختی کاملا این ادعا را ثابت می

 
کند، چون ما معتقدیم کمک به تولید کشور و ایجاد اشتغال، عبادت است. 

ما در حوزه ایجاد و توسعه زنجیره ارزش افزوده به طور جدي فعالیم و به عنوان یک نمونه واضح می توان زنجیره ارزش افزوده فولاد را

 
از سنگ آهنگ تا محصول نهایی مشاهده کرد. 

 
رسانه ها نباید خدمات گسترده بانک ها را نادیده بگیرند و نباید اجازه بدهند مظلومیت بانک ها در شرایط کنونی تداوم پیدا کند. 

می دانیم که عده قابل توجهی از کارکنان بانک ها در جریان بیماري کرونا جان خود را از دست دادند. پیام شما به همکاران نظام

 
بانکی دراین باره چیست؟ 

حسین زاده: همکاران ما بسیار مظلوم هستند. با وجود این که بدون وقفه به مردم خدمت رسانی می کنند، اما مورد توجه نیستند و
این خوب نیست. تا کنون حدود 140 نفر از کارکنان نظام بانکی در اثر کرونا فوت کرده اند و بیش از 15 هزار نفر آنها به این بیماري

 
مبتلا شده اند. آنها خانواده دارند و این نگرانی ما را تشدید می کند. 

متأسفیم که در چنین شرایطی، کارکنان بانک ها گاه و بیگاه مورد هجمه هاي ناجوانمردانه قرار می گیرند، اما از همه همکاران نظام
بانکی می خواهم بدون توجه به این حاشیه ها کار خود را ادامه دهند، به مردم و کشور خود خدمت کنند و همواره از خدا کمک

بخواهند.



عرضه سهام شرکت  هاي دولتی بدون تردید ادامه می یابد

منبع: روزنامه آرمان ملیشماره خبر:  62  |  تاریخ: 1399/07/22

در جلسه روز سه شنبه ستاد هماهنگی اقتصادي دولت، رئیس کل بانک مرکزي از تلاش هاي انجام شده براي استفاده از
منابع ارزي در خارج از کشور، گزارشی ارائه کرد و با تشریح توافقات خود با مسئولین عراق در سفر به این کشور، از تلاش

هاي گسترده تر براي استفاده از منابع ارزي در سایر کشورها و گشایش هاي مفیدي که در ...

رئیس جمهور در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادي دولت: عرضه سهام
شرکت  هاي دولتی بدون تردید ادامه می یابد در جلسه روز سه شنبه
ستاد هماهنگی اقتصادي دولت، رئیس کل بانک مرکزي از تلاش هاي
انجام شده براي استفاده از منابع ارزي در خارج از کشور، گزارشی ارائه
کرد و با تشریح توافقات خود با مسئولین عراق در سفر به این کشور،
از تلاش هاي گسترده تر براي استفاده از منابع ارزي در سایر کشورها

 
و گشایش هاي مفیدي که در این خصوص صورت گرفته، خبر داد. 

آرمان ملی- حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی پس از گزارش رئیس کل بانک مرکزي، با تاکید بر لزوم پیگیري جدي براي
دسترسی و استفاده از منابع ارزي مسدود شده کشورمان در خارج از کشور گفت: هر چند تحریم هاي آمریکا شرایط سختی براي
تعاملات اقتصادي کشور ایجاد کرده است، اما با تلاش هاي انجام شده، استفاده از این منابع در حال افزایش است و تخصیص منابع به

 
مصارف کالاهاي اساسی و نیازهاي تولیدي کشور استمرار خواهد یافت. 

در این جلسه همچنین دکتر محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه از سفر خود به چین و دیدار و توافقات با مقامات این کشور در حوزه

 
تبادلات مالی و پولی و روابط دو کشور در حوزه حمل و نقل دریایی گزارشی ارائه کرد. 

رئیس جمهور پس از این گزارش، با بیان اینکه توسعه اقتصادي همه کشورها به صورت ملموس با دیپلماسی اقتصادي گره خورده
است، تصریح کرد: باید در این مقطع با تقویت اولویت هاي ارتباطی خود، با چین، کشورهاي منطقه اوراسیا و همسایگان، در حوزه

 
هاي مختلف از انرژي تا فناوري، براي توسعه روابط اقتصادي برنامه ریزي ویژه اي انجام دهیم. 

روحانی با اشاره به اینکه دولت به دنبال تسریع در پیگیري اجراي توافقات با کشورهاي منطقه است، خاطرنشان کرد: در این زمینه
فعال شدن کمیسیون هاي مشترك اقتصادي با کشورهاي هدف ضروري است و در اهداف اقتصادي تجارت با شرق و همسایگان، توجه

 
به سیاست صادرات محور بودن باید در اولویت قرار گیرد. 

رئیس جمهور همچنین گسترش همکاري با اتحادیه اوراسیا را از نظر اقتصادي قدم بسیار مهمی دانست و گفت: ایران علاوه بر ظرفیت
تولید و تامین واردات برخی از این کشورها، با توجه به قرار گرفتن در بهترین موقعیت ترانزیتی، می تواند مسیري مناسب براي

 
ترانزیت کالاهاي کشورهاي عضو این اتحادیه باشد. 



رئیس جمهور در بخش دیگري از سخنان خود تاکید بر واگذاري سهام دستگاه هاي دولتی را نشان از عزم راسخ دولت براي بهینه
سازي روند خصوصی سازي در کشور برشمرد و اطمینان داد که برنامه عرضه سهام شرکت هاي دولتی در بازار سرمایه بدون تردید

 
ادامه خواهد یافت. 

روحانی اظهارداشت: برنامه عرضه سهام شرکت هاي دولتی در بازار سرمایه در راستاي چابک سازي، اجراي سیاست هاي کلی اصل
44 و حمایت از بازار سرمایه به ویژه هدایت نقدینگی به سوي اشتغال مولد و در مجموع مردم محور کردن اقتصاد، شفاف سازي

 
فعالیت هاي اقتصادي و زدودن فساد از بدنۀ اقتصاد انجام می گیرد. 

رئیس جمهور در عین حال تاکید کرد که رونق، پویایی و فسادزدایی جدي از اقتصاد کشور و ایجاد فرصت برابر براي آحاد مردم از
طریق تداوم عرضۀ سهام بنگاه هاي بزرگ و متوسط باید با یک طرح دقیق انجام گیرد که دولت چنین طرحی را تهیه کرده و با دقت

 
و جدیت در حال اجراي آن است. 

روحانی از مصادیق عینی این برنامه را عرضۀ سهام شرکت هاي بزرگ پتروشیمی، پالایشی، فلزي، بانکی، بیمه اي، خودرویی و
زیرمجموعه هاي آنها برشمرد که از طریق عرضۀ مستقیم و صندوق هاي مالی قابل معامله (اي تی اف) و سایر روش ها تحقق پیدا

 
کرده و این روند ادامه دارد. 

پس از گزارش وزیر راه و شهرسازي از پرداخت تسهیلات کرونایی به شرکت هاي حمل و نقل هوایی و ریلی، رئیس جمهور براي رفع
موانع و تسریع و تسهیل در پرداخت مالی و تسهیلات در نظر گرفته و مصوب ستاد ملی کرونا دستورات لازم را صادر کرد.



برگزاري دوره هاي آموزش بورس براي بانوان

منبع: رکناشماره خبر:  63  |  تاریخ: 1399/07/22

رکنا: معاونت ریاست جمهوري در امور زنان و خانواده با همکاري موسسه خانواده اسلامی و تربیت معنوي خاتم دوره هاي
آموزش بورس را براي زنان و دختران علاقمند فعالیت در این حوزه برگزار می کند.

زنان / به گزارش رکنا، زهرا جواهریان معاون برنامه ریزي و
هماهنگی معاونت ریاست جمهوري در امور زنان و خانواده
در گفتگویی تشریح کرد: طرح توان افزایی زنان و دختران
به منظور ایجاد اشتغال با تکیه بر آموزش حرفه اي فعالیت
در بورس اوراق بهادار توسط این معاونت با همکاري
موسسه خانواده اسلامی و تربیت معنوي خاتم استان قم،

 
برگزار می شود. 

وي افزود: بر اساس تفاهم نامه تنظیم شده، 200 نفر از زنان و دختران ""با اولویت زنان سرپرست خانوار"" از طریق آموزش مجازي

 
در زمینه تحلیل بنیادي و تکنیکال بورس اوراق بهادار به مدت 75 ساعت آموزش خواهند دید. 

جواهریان تصریح کرد: پیش بینی شده اجراي این طرح از طریق راه اندازي استارت آپ ها و فضاهاي کسب و کار خانگی، ایجاد

 
اشتغال و کارآفرینی کند. 

معاون برنامه ریزي و هماهنگی معاونت، ارتقاء دانش مهارتی و سواد اقتصادي زنان و دختران، ایجاد اشتغال از طریق تربیت نیروي
انسانی در حوزه تخصصی، فراهم آوردن زمینه مشارکت اقتصادي زنان و دختران و بهینه سازي گذران اوقات فراغت خانواده ها و
تقویت روحیه نشاط و شادابی را از جمله اهداف کیفی این طرح برشمرد و گفت: در پایان این دوره همچنین از 10 شرکت کننده برتر

تقدیر به عمل خواهد آمد.



خجالت می کشم به نقطه اول می رسیم

منبع: ایسناشماره خبر:  64  |  تاریخ: 1399/07/22

معاون توسعه، کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: خجالت می کشم کلی راجع به توسعه منطقه
حرف می زنیم و باز هم به همان نقطه اول می رسیم.

عیسی منصوري 22 مهر ماه در جلسه با فرماندار کوهدشت
که در فرمانداري این شهرستان برگزار شد، اظهار کرد:
متاسفانه الگوهاي تکراري در استان ها و شهرستان ها

 
وجود دارد و ما این را به وفور می بینیم. 

وي ادامه داد: انتظار داریم دوستانی که دست اندرکار
سیاستگذاري هستند یک الگوي توسعه اي را مشخص

 
کنند و بر اساس آن کار را جلو ببریم. 

منصوري افزود: خجالت می کشم کلی حرف می زنیم راجع به توسعه منطقه و باز هم به همان نقطه اول می رسیم. چه کسی گفته
است صندوق هاي قرض الحسنه یکی از عامل هاي توسعه بوده و باید بدانیم این توسعه نیست. نمی گویم این صندوق ها حذف شود

 
اما مطمئن باشید تحول خاصی ایجاد نمی کند. 

معاون توسعه، کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: ما براي نسل دوم چه کار کرده ایم، انتظارم این است که
مسئولان در اینجا یک چیزي را روي میز بگذارند تا من وام بدهم به شرطی که آن کار باعث تحول شود و نسل دوم تمایل پیدا کند

 
که این جا بماند و مهاجرت اتفاق نیفتد. 

وي تاکید کرد: اگر می گوییم آب کم داریم چرا بازهم در مورد کشاورزي صحبت می کنیم؟ نباید دور هم بنشینیم و جلسه بگذاریم

 
اما خروجی نداشته باشد و باید فکر اساسی تر داشته باشیم. 

 
منصوري تصریح کرد: باید براساس کارهاي مطالعاتی که انجام شده، چند ایده را توافق و همان ها را اجرایی کنیم. 

معاون توسعه، کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بیان کرد: کارهایی که منفعت آنها براي عام است را در دستور

 
کار قرار می دهیم. 

انتهاي پیام



لزوم استفاده از ظرفیت هاي موجود در توسعه لرستان

منبع: ایسناشماره خبر:  65  |  تاریخ: 1399/07/22

معاون وزیر کار گفت: باید بتوانیم از ظرفیت هاي بانک هاي توسعه تعاون، رفاه، صندوق کارآفرینی و هلدینگ شصتا استفاده
کنیم.

حاتم شاکرمی، امروز 22 مهر در بازدید از شهرك صنعتی دلفان
اظهار کرد: بنا بر جلساتی که با نماینده ولی فقیه در لرستان و
پیگیري هاي نمایندگان استان در مجلس، این تصمیم گرفته شد که
براي کمک به رفع مشکل واحدهاي موجود و توسعه واحدها یا ایجاد
صنایع متناسب با ظرفیت هر شهرستان و استان بتوانیم به تولید و

 
اشتغال استان به ویژه شهرستان هاي محروم استان کمک کنیم. 

وي افزود: آقاي شریعتمداري مأموریت ویژه دادند که با بکارگیري
ظرفیت هاي در اختیار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بتوانیم بررسی داشته باشیم و متناسب با آن ها بتوانیم با کمک استاندار،

 
فرمانداران و نمایندگان اقدامی که بتوانیم در یک بازه زمانی نتیجه بگیریم انجام دهیم. 

شاکرمی افزود: امروز یکی از کارهاي زیرساختی خوبی در شهرستان دلفان آغاز شده که بتوانیم از ظرفیت هاي بانک هاي توسعه

 
تعاون، رفاه، صندوق کارآفرینی و هلدینگ شصتا استفاده کنیم. 

معاون وزیر کار بیان کرد: امیدوارم در بازدیدهاي این روزها بتوانیم به جمع بندي خوبی برسیم و نتیجه مطلوبی براي استان داشته

 
باشد. 

انتهاي پیام



کار داوطلبانه بدون دستمزد چه مزایایی دارد

منبع: شعار سالشماره خبر:  66  |  تاریخ: 1399/07/22

شعار سال: انجام کار هاي داوطلبانه اقدامی مفید در راستاي یافتن شغل است؛ کار داوطلبانه یعنی کار هایی که به اختیار و
بدون چشم داشتِ پولی، براي مؤسسه اي خیریه یا سازمانی غیرانتفاعی انجام می دهید. شاید در ابتدا کار بدون دستمزد

برایتان سخت به نظر برسد؛ اما دستاورد هاي آن با هیچ ارزش پولی قابل مقایسه ...

شعار سال: انجام کار هاي داوطلبانه اقدامی مفید در راستاي یافتن شغل است؛ کار داوطلبانه یعنی کار هایی که به اختیار و
بدون چشم داشتِ پولی، براي مؤسسه اي خیریه یا سازمانی غیرانتفاعی انجام می دهید. شاید در ابتدا کار بدون دستمزد برایتان
سخت به نظر برسد؛ اما دستاورد هاي آن با هیچ ارزش پولی قابل مقایسه نیست. آشنایی با فواید انجام اینگونه کار ها حتماً در شما

 
ایجاد انگیزه می کند. 

- افزایش اعتماد به نفس: یکی از مهم ترین نیاز هاي دوره جوانی، داشتن اعتماد به نفس است؛ اعتماد به اینکه آنچه از کودکی تا به
حال یاد گرفته اید را می توانید در عمل پیاده کنید. حضور در جمع و حس مفید بودن براي جامعه اي که در آن زندگی می کنید

 
آنچنان اعتماد به نفسی به شما می بخشد که خود، سکوي پرش موفقیت هاي شغلی شما در آینده خواهد بود. 

- کسب مهارت هاي جدید: جداي از اینکه قصد دارید در آینده چه شغلی داشته باشید، توانایی برقراري ارتباط، رهبري و انجام کار

 
هاي گروهی از آن مواردي هستند که همیشه به دردتان می خورند. 

- آشنایی با افراد جدید: در حین کار، این شانس و فرصت را دارید که با افراد متخصص و حرفه اي در ارتباط باشید. شاید یکی از این
افراد همان شغلی را داشته باشد که شما آرزویش را دارید یا شاید بتواند شما را به فردي با شغل رؤیایی تان وصل کند. یا شاید هم

 
یکی از این افراد کارآفرینی باشد که می تواند راه و رسم کاسبی را به شما یاد دهد. 

- عمق بخشی به رزومه: تجربه کار داوطلبانه هم یک تجربه حرفه اي محسوب می شود بنابراین می توانید نام آن سازمان و تاریخ و
مدت خدمتتان را در رزومه خود عنوان کنید. فقط به جاي استفاده از کلمه داوطلب، مسئولیت تان را بنویسید براي مثال هماهنگ

 
کننده پروژه ها یا مسئول آموزش. 

- تحت تأثیر قرار دادن کارفرمایان: فقط کافی است تجربه انجام کار هاي داوطلبانه داشته باشید تا از سایر متقاضیان متفاوت شده و
رزومه ارسالی تان ستاره دار شود. کارفرمایان متوجه می شوند فرهنگ سازمانی خوبی دارید، تمایل به پیشرفت در شما وجود دارد،

 
مشتاق یادگیري چیز هاي جدید هستید و حتی بیشتر از مسئولیت خودتان کار می کنید. 

- شناخت بیشتر از خود: کار داوطلبانه می تواند راه خوبی براي شناخت بیشتر خودتان و توانایی هایتان در جهت رشد و پیشرفت
باشد. همچنین این فرصت را در اختیارتان می گذارد تا کشف کنید دیگران شما را چگونه می بینند و نقاط قوت و ضعفتان را چه می

 
دانند. 

در نهایت باید بدانید جداي از تأثیر کار هاي داوطلبانه در آینده شغلی، داوطلبان نوك پیکان سازمان هاي غیرانتفاعی و خیریه هستند



و بدون آن ها خیلی از کار هاي مؤثر انجام نمی شود. کمک به دیگران و اینکه توانسته اند دنیا را جاي بهتري سازند بهترین حسی

 
است که هر انسانی می تواند آن را تجربه کند. 

شعار سال، با اندکی تلخیص و اضافات برگرفته از سایت صداي بورس، تاریخ انتشار: 22 مهر 1399، کد خبر: 418788،
sedayebourse.ir



تعریف کارآفرینی در «روز خوش»

منبع: شبستانشماره خبر:  67  |  تاریخ: 1399/07/22

 دکتر مجید آرین زادگان و مهدي دهبان، چهارشنبه 23 مهرماه، میهمانان «روز خوش» می باشند .

 
دکتر مجید آرین زادگان و مهدي دهبان، چهارشنبه 23 مهرماه، میهمانان «روز خوش» می باشند . 

به گزارش خبرگزاري شبستان و به نقل از پایگاه اطلاع رسانی
سیما؛ «روز خوش» در صبحگاه چهارشنبه با دو محتواي جذاب
همراه بینندگان است، در بخش اول دکتر مجید آرین زادگان
دکتراي مدیریت، میهمان برنامه بوده و درباره مراحل و فرآیند
کارآفرینی اهمیت و ضرورت کار آفرینی و ملاحضات تاثیرگذار
براي کارآفرینان ایرانی درخارج از کشور گفتگو می کنند، و اما در

بخش دوم برنامه از مهدي دهبان دعوت شده و او در خصوص شبکه هاي اجتماعی و نکات آن در اینستاگرام، روش ساخت اکانت

 
بیزینس و تفاوتش با دیگر اکانتهاي اینستاگرام صحبت می کنند . 

ضمنا آیتم هاي معرفی کتاب، سلامت و تغذیه و طرز تهیه میان وعده، پخش نمایش و موزیک ویدیو هاي صبحگاهی دیگر بخش هاي

 
برنامه است که تقدیم بینندگان می شود . 

 
اردشیر منظم و کیمیا گیلانی مجریان این برنامه می باشند . 

«روز خوش» از ساعت 9 بامداد به وقت تهران به مدت زمان هفتاد دقیقه از شبکه جهانی جام جم پخش می شود.



واگذاري 3 هزار وانت با تسهیلات قرض الحسنه به مددجویان کمیته امداد

منبع: ایرناشماره خبر:  68  |  تاریخ: 1399/07/22

تهران- ایرنا- معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد امام خمینی(ره) از واگذاري سه هزار دستگاه خودرو وانت نیسان با ارائه
تسیهلات قرض الحسنه و بدون نیاز به اخذ هر گونه ضمانت به مددجویان تحت پوشش واجد شرایط این کمیته در سراسر

کشور خبر داد.

تهران- ایرنا- معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد امام
خمینی(ره) از واگذاري سه هزار دستگاه خودرو وانت
نیسان با ارائه تسیهلات قرض الحسنه و بدون نیاز به اخذ
هر گونه ضمانت به مددجویان تحت پوشش واجد شرایط

 
این کمیته در سراسر کشور خبر داد. 

حجت االله عبدالملکی روز سه شنبه در گفت وگوي
اختصاصی با خبرنگار حوزه کمیته امداد با بیان این مطلب

افزود: تفاهمنامه سه جانبه کمیته امداد به نمایندگی سید مرتضی بختیاري رئیس کمیته امداد، شرکت سایپا به نمایندگی سید جواد

 
سلیمانی مدیرعامل شرکت خودرو سازي سایپا و صندوق کارآفرینی امید به نمایندگی اصغر نوراالله زاده به امضا رسید. 

وي اظهار داشت: براساس این تفاهمنامه مقرر شده شرکت سایپا، خودروي وانت نیسان را با هدف کمک به اقشار نیازمند تحت پوشش
کمیته امداد با 10 درصد تخفیف نسبت به قیمت مصوب روز در اختیار مددجویان واجد شرایط کمیته امداد قرار داده و مبالغ آن از

 
سوي کمیته امداد و صندوق کارآفرینی به صورت مشارکتی تامین شود. 

عضو هیات امناي کمیته امداد با تاکید براینکه ایجاد اشتغال پایدار براي مددجویان تحت پوشش از مهمترین اهداف اجراي این طرح
است، گفت: در سال هاي 96 و 97 نیز سه هزار و 200 دستگاه خودرو وانت نیسان از طریق امضا تفاهم نامه سه جانبه کمیته امداد،

 
شرکت زامیاد و صندوق کارآفرینی امید در اختیار مددجویان قرار گرفت. 

وي با اشاره به اینکه در اجراي این طرح مددجویان مستعد به کار و داراي گواهینامه براي تحویل خودرو از اولویت خاصی برخوردار
بوده و توسط تیم کارشناسی کمیته امداد مورد ارزیابی قرار خواهند گرفت، افزود: متقاضیان واجد شرایط پس از انجام بررسی هاي

 
لازم مورد تایید نهایی قرار گرفته و کار واگذاري خودرو پس از معرفی کمیته امداد از سوي شرکت سایپا انجام خواهد شد. 

معاونت اشتغال و خود کفایی کمیته امداد امام خمینی(ره) در خصوص مدارك ضمنانت مددجویان نیز گفت: در اجراي این طرح با
هدف کمک هر چه بیشتر به مددجویان نیازي به وثیقه و ضمانت متقاضیان نیست اما سند خودرو به عنوان ضمانت تا پایان پرداخت

 
اقساط به صندوق کارآفرینی امید نزد این صندوق خواهد ماند. 

عبدالملکی با تاکید بر اینکه براساس تفاهم نامه به امضا رسیده اقساط تسهیلات ارائه شده به متقاضیان خودرو باید طی مدت هفت



سال از سوي مددجویان مذکور بازپرداخت شود، اظهار داشت: با توجه به اینکه خودروهاي یادشده، خودرو کار هستند هیچگونه امکان
خرید فروش براي مددجویان تحویل گیرنده امکان پذیر نخواهد بود زیرا که این افراد قانونا نیز حق هیچگونه خرید و فروشی با هر

 
عنوانی را ندارند. 

عضو هیات امناي کمیته امداد امام (ره) ادامه داد: براساس پیش بینی هاي لازم با هدف ایجاد اشتغال پایدار و جلوگیري از هرگونه
خرید و فروش خودرو تحت هر شرایط و عنوان موجود، متقاضیان خودرو نیز نمی تواند اقساط تعیین شده براي مدت هفت سال را با

 
هدف آزاد سازي سند خودر زودتر از موعد مقرر پرداخت کنند. 

 
برچسب ها 

 
- سید مرتضی بختیاري 

 
- کمیته امداد امام خمینی 

- معاونت توسعه مشارکت هاي مردمی کمیته امداد امام خمینی



جلسه مشترك مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید استان با رئیس و معاون

آموزشی جهاددانشگاهی استان قزوین

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  69  |  تاریخ: 1399/07/22

در این جلسه رئیس جهاددانشگاهی واحد قزوین ضمن
معرفی طرح ملی توسعه مشاغل خانگی بیان کرد: پرداخت
تسهیلات در اولویت نیست و اتصال به بازار مهم ترین بخش
این طرح است و استفاده از تجارب بسیار ارزنده صندوق
کارآفرینی امید در تامین مالی مشاغل خرد کمکی شایان در

 
اجراي هر چه بهتر این طرح خواهد بود. 

هم چنین مدیر صندوق کارآفرینی امید استان ضمن حمایت از پیشران ها ابراز کرد: انتخاب پیشران متعهد از جمله مهم ترین عوامل
موفقیت این طرح ملی خواهد بود.



ضرورت ایجاد عزم همگانی براي افزایش تاب آوري جامعه

منبع: شبستانشماره خبر:  70  |  تاریخ: 1399/07/22

خوش خبر گفت: افزایش تاب آوري جامعه در برابر مخاطرات اجتماعی نیازمند عزمی همگانی است.

 
خوش خبر گفت: افزایش تاب آوري جامعه در برابر مخاطرات اجتماعی نیازمند عزمی همگانی است. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از بیرجند، «ناصر خوش
خبر» ظهر امروز (22 مهر) در سومین جلسه شوراي توسعه و
حمایت از سازمان هاي مردم نهاد استان اظهار کرد: همه ما
وظیفه داریم براي افزایش تاب آوري آحاد افراد در برابر
مخاطراتی که سلامت جامعه و مردم را تهدید می کند، تلاش

 
کنیم. 

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار خراسان جنوبی با
تأکید بر اهمیت نقش سازمان هاي مردم نهاد و جایگاه مشارکت اجتماعی آنان، گفت: نهادهاي مردمی و سازمان هاي مردم نهاد می

 
توانند در این زمینه بسیار اثرگذار باشند. 

وي به تشریح مصداق هاي عینی در زمینه تاب آوري پرداخت و متذکر شد: در شرایطی که کشور با مشکلات ناشی از بیماري کرونا و

 
شیوع این ویروس رو به رو است، می بایست براي آگاهی بخشی عمومی و ارتقاي فرهنگ آحاد جامعه، هم افزایی شکل بگیرد. 

رئیس شوراي توسعه و حمایت از سازمان هاي مردم نهاد استان بیان کرد: این شورا وظیفه دارد، زمینه را براي فعالیت نهادهاي

 
مردمی در حوزه هاي اجتماعی به ویژه مسائل مربوط به سلامت افراد جامعه فراهم کند. 

خوش خبر از اعضاي شورا درخواست کرد به دور از نگاه هاي سلیقه اي و بدون توجه به جایگاه و موقعیت اعضاي هیئت مؤسس،

 
نسبت به اهمیت اهداف سازمان هاي مردم نهاد، اعلام نظر کنند. 

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار خراسان جنوبی در ادامه افزود: تأیید صلاحیت فردي و تخصصی افراد در این زمینه به

 
عهده دستگاه هاي نظارتی و سازمان هاي تخصصی است. 

گفتنی است؛ در این جلسه که با حضور کلیه اعضا برگزار شد، تعداد هفت درخواست متقاضیان تأسیس سازمان مردم نهاد در حوزه
هاي فرهنگی، اجتماعی، کارآفرینی، هنر و رسانه و همچنین تحکیم و تعالی بنیان خانواده به تصویب رسید.



اعمال همسان سازي در حقوق بازنشستگان لشکري از مهرماه

منبع: آخرین خبرشماره خبر:  71  |  تاریخ: 1399/07/22

اعمال همسان سازي در حقوق بازنشستگان لشکري از

 
مهرماه 

ایرنا/ رئیس سازمان بازنشستگی نیروهاي مسلح از اعمال
همسان سازي حقوق بازنشستگان لشکري در مهرماه و
پرداخت وام 50 میلیون تومانی به فرزندان کارآفرین آنها

 
خبر داد. 

به گزارش روز سه شنبه ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی وزارت
دفاع، سرتیپ دوم پاسدار محمدرضا گودرزي رییس سازمان بازنشستگان نیروهاي مسلح با اشاره به تصمیم دولت براي همسان سازي
در راستاي برنامه ششم توسعه اظهارداشت: مقدمات کار چند ماه است آغاز شده و بعد از بحث هاي مختلف کارشناسی بین
بازنشستگان سازمان تامین اجتماعی نیروهاي مسلح و صندوق بازنشستگی، در نهایت قرار شد تا در حقوق مهرماه همسان سازي را

 
اجرا کنیم. 

وي با اشاره به اینکه مبناي همسان سازي براي اجرا 90 درصد حقوق شاغلین فعلی است، افزود: جداول مربوطه تنظیم و ابلاغ شده و
مراحل تنظیم حکم حقوقی و تنظیم فیش حقوقی بازنشستگان نیروهاي مسلح در حال انجام است و در حقوق مهرماه براي همه

 
بازنشستگان نیروهاي مسلح اعمال خواهد شد. 

گودرزي درباره نحوه محاسبه جداول طبقات شغلی گفت: نحوه محاسبه جداول به این صورت است که یک عدد براي هر طبقه شغلی
تعیین شده و مبناي تعیین این عدد میانگین حقوق شاغلین در آن طبقه است، به طوري که میانگین حقوق شاغلین در هر طبقه

 
مشخص شده و این عدد در جدول تعیین شده است و ملاك محاسبه قرار می گیرد. 

به گفته رییس سازمان بازنشستگان نیروهاي مسلح، بازنشسته لشکري 30 سال خدمت در پایین ترین طبقه، حقوق پایین تر از چهار

 
میلیون و 500 هزار تومان دریافت نمی کند بنابراین در طبقات مختلف حقوق متفاوت است. 

گودرزي با اشاره به اینکه پیش بینی شده تا حقوق بازنشستگان یا شاغلین نیروهاي مسلح همواره 20 درصد بالاتر از حقوق
بازنشستگان کشوري باشد اظهار داشت: در این جدول بخشی از این 20 درصد لحاظ شده و بخش دیگري لحاظ نشده است و دلیل

 
آن محدودیتی بود که درخصوص 90 درصد حقوق شاغلین داشتیم. 

وي افزود: مکاتبات مختلفی با سازمان برنامه و بودجه شده است و هفته گذشته آخرین جلسه برگزار و توافق شد تا این موضوع
اجرایی شود و پس از آن مقرر شد تا کمیسیونی که در سازمان برنامه و بودجه، سازمان استخدامی، صندوق کشوري و سازمان تامین



 
اجتماعی نیروهاي مسلح تشکیل شود تا درباره میزانی که از محل 20 درصد می ماند تصمیم گیري شود. 

رییس سازمان بازنشستگان نیروهاي مسلح خاطرنشان کرد: هر تصمیمی که گرفته شده، در 6 ماه باقیمانده سال هم نیز اجرایی

 
خواهد شد، لذا عملاً حقوق براساس همسان سازي پرداخت خواهد شد و براي سال آینده نیز این روند ادامه خواهد داشت. 

گودرزي با اشاره به اینکه امسال براي بازنشستگان چند وام را دنبال کرده ایم، یادآور شد: براي حدود 100 هزار نفر از بازنشستگان وام
10 میلیون تومانی قرض الحسنه پرداخت خواهیم کرد، این وام به کسانی تعلق می گیرد که تاکنون از ما وامی دریافت نکرده اند، وام
دیگري به سقف 50 میلیون تومان درباره اشتغال فرزندان پیشکسوتان پیش بینی شده و این وام به فرزندان پیشکسوتانی که اقدام به

 
کارآفرینی می کنند اختصاص خواهد یافت. 

وي عنوان کرد: براي بازنشستگان که فرزندانشان ازدواج می کنند 10 میلیون تومان وام خرید جهیزیه پرداخت میشود. وام دیگري به

 
نام وام جعاله تا سقف 20 میلیون تومان را دنبال می کنیم که با همکاري بانک ها این موضوع انجام خواهد شد. 

رییس سازمان بازنشستگان نیروهاي مسلح با اشاره به اینکه در همسان سازي به بحث نحوه محاسبه جدول توجه شده است، افزود:
جدول و امتیازات بر مبناي جایگاه شغلی افراد است، اگر افراد علاوه بر جایگاه شغلی داراي رتبه حقوقی باشند، براي هرکدام از این
رتبه ها امتیاز جداگانه اي در نظر گرفته می شود، کسانی که سنوات ارفاقی دریافت کردند، آن را جزو سنوات خدمت محاسبه می

 
کنیم و از حقوقشان کسر نخواهد شد. 

گودرزي با اشاره به اینکه ما کسورات را از دولت دریافت نمی کنیم بلکه این کسورات در اختیار دولت است، گفت: دولت 71 درصد به
صورت مستقیم کمک می کند و بخشی از آن کسورات و بخش دیگر هم از آورده خود سازمان تامین اجتماعی نیروهاي مسلح است

 
که به حقوق کمک می کند. 

وي بیان کرد: ما در سازمان تامین اجتماعی بر روي این موضوع کار کرده ایم و طرحی را تهیه کرده ایم که به سازمان امور استخدامی
تحویل داده شده است، اما عملاً نیازمند بازنگري است، اگر صندوق ها بخواهند به جایی برسند باید بدانیم که تنها راه چاره بحث
کارکرد بیمه اي صندوق ها است لذا احیا کردن کارکرد بیمه بهترین راهکار است، اما کشور ما شرایط خاص خود را دارد و باید بر روي

 
آن کار کارشناسی شود، مجلس، دولت و صندوق هاي سازمان تامین اجتماعی باید در خصوص این موضوع چاره اندیشی کنند. 

رییس سازمان بازنشستگان نیروهاي مسلح تصریح کرد: در سازمان تامین اجتماعی نیروهاي مسلح راجع به بحث شرکت هایی که
واگذار شده اند کارهایی صورت گرفته است، انشاءاالله در شرایط مناسب اعتباري که منظور شده را بتوانیم به فروش برسانیم تا بتوانیم

 
حقوقی که به عهده سازمان گذاشته شده است را تامین کنیم. 

 
به پیج اینستاگرامی «آخرین خبر» بپیوندید 
instagram.com/akharinkhabar



عرضه سهام شرکت  هاي دولتی بدون تردید ادامه می یابد

منبع: دیار کارونشماره خبر:  72  |  تاریخ: 1399/07/22

در جلسه روز سه شنبه ستاد هماهنگی اقتصادي دولت، رئیس کل بانک مرکزي از تلاش هاي انجام شده براي استفاده از منابع
ارزي در خارج از کشور، گزارشی ارائه کرد و با تشریح توافقات خود با مسئولین عراق در سفر به این کشور، از تلاش هاي گسترده تر

 
براي استفاده از منابع ارزي در سایر کشورها و گشایش هاي مفیدي که در این خصوص صورت گرفته، خبر داد. 

ایسنا :حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی پس از گزارش رئیس کل بانک مرکزي، با تاکید بر لزوم پیگیري جدي براي دسترسی
و استفاده از منابع ارزي مسدود شده کشورمان در خارج از کشور گفت: هر چند تحریم هاي آمریکا شرایط سختی براي تعاملات
اقتصادي کشور ایجاد کرده است، اما با تلاش هاي انجام شده، استفاده از این منابع در حال افزایش است و تخصیص منابع به مصارف

 
کالاهاي اساسی و نیازهاي تولیدي کشور استمرار خواهد یافت. 

در این جلسه همچنین دکتر محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه از سفر خود به چین و دیدار و توافقات با مقامات این کشور در حوزه

 
تبادلات مالی و پولی و روابط دو کشور در حوزه حمل و نقل دریایی گزارشی ارائه کرد. 

رئیس جمهور پس از این گزارش، با بیان اینکه توسعه اقتصادي همه کشورها به صورت ملموس با دیپلماسی اقتصادي گره خورده
است، تصریح کرد: باید در این مقطع با تقویت اولویت هاي ارتباطی خود، با چین، کشورهاي منطقه اوراسیا و همسایگان، در حوزه

 
هاي مختلف از انرژي تا فناوري، براي توسعه روابط اقتصادي برنامه ریزي ویژه اي انجام دهیم. 

روحانی با اشاره به اینکه دولت به دنبال تسریع در پیگیري اجراي توافقات با کشورهاي منطقه است، خاطرنشان کرد: در این زمینه
فعال شدن کمیسیون هاي مشترك اقتصادي با کشورهاي هدف ضروري است و در اهداف اقتصادي تجارت با شرق و همسایگان، توجه

 
به سیاست صادرات محور بودن باید در اولویت قرار گیرد. 

رئیس جمهور همچنین گسترش همکاري با اتحادیه اوراسیا را از نظر اقتصادي قدم بسیار مهمی دانست و گفت: ایران علاوه بر ظرفیت
تولید و تامین واردات برخی از این کشورها، با توجه به قرار گرفتن در بهترین موقعیت ترانزیتی، می تواند مسیري مناسب براي

 
ترانزیت کالاهاي کشورهاي عضو این اتحادیه باشد. 

رئیس جمهور در بخش دیگري از سخنان خود تاکید بر واگذاري سهام دستگاه هاي دولتی را نشان از عزم راسخ دولت براي بهینه
سازي روند خصوصی سازي در کشور برشمرد و اطمینان داد که برنامه عرضه سهام شرکت هاي دولتی در بازار سرمایه بدون تردید

 
ادامه خواهد یافت. 

روحانی اظهارداشت: برنامه عرضه سهام شرکت هاي دولتی در بازار سرمایه در راستاي چابک سازي، اجراي سیاست هاي کلی اصل
44 و حمایت از بازار سرمایه به ویژه هدایت نقدینگی به سوي اشتغال مولد و در مجموع مردم محور کردن اقتصاد، شفاف سازي

 
فعالیت هاي اقتصادي و زدودن فساد از بدنۀ اقتصاد انجام می گیرد. 



رئیس جمهور در عین حال تاکید کرد که رونق، پویایی و فسادزدایی جدي از اقتصاد کشور و ایجاد فرصت برابر براي آحاد مردم از
طریق تداوم عرضۀ سهام بنگاه هاي بزرگ و متوسط باید با یک طرح دقیق انجام گیرد که دولت چنین طرحی را تهیه کرده و با دقت

 
و جدیت در حال اجراي آن است. 

روحانی از مصادیق عینی این برنامه را عرضۀ سهام شرکت هاي بزرگ پتروشیمی، پالایشی، فلزي، بانکی، بیمه اي، خودرویی و
زیرمجموعه هاي آنها برشمرد که از طریق عرضۀ مستقیم و صندوق هاي مالی قابل معامله (اي تی اف) و سایر روش ها تحقق پیدا

 
کرده و این روند ادامه دارد. 

پس از گزارش وزیر راه و شهرسازي از پرداخت تسهیلات کرونایی به شرکت هاي حمل و نقل هوایی و ریلی، رئیس جمهور براي رفع
موانع و تسریع و تسهیل در پرداخت مالی و تسهیلات در نظر گرفته و مصوب ستاد ملی کرونا دستورات لازم را صادر کرد.



جدیدترین اخبار از افزایش حقوق بازنشستگان لشگري

منبع: دیار کارونشماره خبر:  73  |  تاریخ: 1399/07/22

رئیس سازمان بازنشستگان نیروهاي مسلح ضمن تشریح جزئیات اجراي همسان سازي براي بازنشستگان نیروهاي مسلح گفت:
امروز با احتساب مزایا، براي بازنشسته 30 سال خدمت در پایین ترین طبقه حقوق زیر چهار میلیون و 500 هزار تومان نداریم. این

 
رقم قبلا حدود سه میلیون و 200 هزار تومان بوده که با همسان سازي تا چهارمیلیون و 500 هزار تومان افزایش یافته است. 

ایسنا: سردار محمدرضا گودرزي در گفت وگوي ویژه خبري شبکه دوم سیما، با بیان اینکه موضوع همسان سازي چندسال است که
مطرح است و در چهار سال گذشته هر سال در بودجه عددي به عنوان همسان سازي پیش بینی و به حقوق بازنشستگان اضافه شد

 
گفت: اما در راستاي ماده 30 قانون برنامه ششم توسعه دولت تصمیم گرفت همسان سازي را به صورت یکجا اجرا کند. 

وي افزود: تمهید مقدمات کار چندماهی است که در سطوح مختلف کارشناسی در سازمان برنامه و بودجه، سازمان امور استخدامی و
سازمان تامین اجتماعی نیروهاي مسلح در حال انجام است و در نهایت قرار بر این شد که همسان سازي را در حقوق مهرماه اعمال

 
کنیم. 

رئیس سازمان بازنشستگان نیروهاي مسلح با بیان اینکه مبناي همسان سازي، 90 درصد حقوق شاغلین است اظهار کرد: جداول
مربوط تنظیم و ابلاغ شده و مراحل تنظیم احکام و فیش حقوقی بازنشستگان در حال انجام است و براي همه بازنشستگان در حقوق

 
مهرماه اعمال می شود. 

وي در پاسخ به اینکه با همسان سازي، حداقل حقوق دریافتی تا چه میزان افزایش پیدا کرده است؟ گفت: نحوه محاسبه جداول به
این صورت است که یک عدد براي هر گروه شغلی تعیین شده و مبناي آن، میانگین حقوق شاغلین در آن طبقه بوده است. یعنی بر
اساس اطلاعات جمع آوري شده میانگین حقوق شاغل در هرطبقه مشخص شده و ملاك محاسبه قرار گرفته است و یک ضریب
مدیریت بر حسب جایگاه فرد از پنج تا 25 درصد به آن افزوده می شود. آیتم هاي دیگر چون ایثارگري و عائله مندي و ... جداگانه

 
است و به این حقوق اضافه می شود. 

وي افزود: امروز با احتساب مزایا، براي بازنشسته 30 سال خدمت در پایین ترین طبقه حقوق زیر چهار میلیون و 500 هزار تومان
نداریم. این رقم قبلا حدود سه میلیون و 200 هزار تومان بوده که با همسان سازي تا چهارمیلیون و 500 هزار تومان افزایش یافته

 
است. هرچند این نرخ براي طبقات مختلف، متفاوت است. 

رئیس سازمان بازنشستگان نیروهاي مسلح با بیان اینکه در تبصره 3 ماده 117 قانون پیش بینی شده که حقوق بازنشستگان و
شاغلین نیروهاي مسلح همواره 20 درصد بالاتر از حقوق بازنشستگان کشوري است گفت: در این جداول بخشی از آن 20 درصد لحاظ
شده و بخش دیگر لحاظ نشده است و یک علت آن محدودیتی بوده که راجع به افزایش 90 درصدي نسبت به حقوق شاغلین داشتیم.

وي ادامه داد: بازنشستگان ما مطالبه گر هستند مکاتبات مختلفی با سازمان برنامه صورت گرفته و هفته گذشته در جلسه اي مطرح و



توافق شد که همسان سازي اجرا شود و پس از اجرا کمیسیونی با حضور سازمان برنامه و بودجه، سازمان اداري استخدامی و سازمان

 
تامین اجتماعی نیروهاي مسلح تشکیل شود و در این باره تصمیم گیري شود. 

وي با بیان اینکه طبق تصمیمی که اکنون اتخاذ شده در شش ماه باقی مانده سال عملا حقوق بر اساس همسان سازي پرداخت
خواهد شد گفت: براي سال آینده مبناي حقوق در بودجه 1400 دیده می شود و سال آینده موضوعی به نام همسان سازي با این

 
شرایط نخواهیم داشت. 

رئیس سازمان بازنشستگان نیروهاي مسلح درباره تامین منابع اجراي همسان سازي گفت: بخشی از منابع به صورت سهام به سازمان

 
تامین اجتماعی واگذار شده که باید آن را تبدیل به پول کند و باقی مانده را سازمان برنامه و بودجه قول داده تا آخر سال تامین کند. 

گودرزي با این توضیح که مبناي محاسبه 30 سال خدمت است و اگر بالاتر از 30 سال باشد هرسال 2.5 درصد به این عدد اضافه می
شود و اگر کمتر باشد به نسبت هرسال خدمت 2.5 درصد از این حقوق کاهش می یابد گفت: نکته بعد اینکه همسان سازي تقریبا
شامل همه بازنشستگان و وظیفه بگیران ما می شود و در 700 هزار نفر حدود 700 نفر هستند که همسان سازي شامل حالشان نمی

 
شود و بالاتر از این فرمول است. اما در مجموع بازنشستگان این دغدغه را نداشته باشند؛ زیرا تقریبا به همه تعلق می گیرد. 

رئیس سازمان بازنشستگان نیروهاي مسلح با اشاره به اینکه همزمان با پرداخت حقوق فیش را صادر می کردیم گفت: ولی در این
مرحله امیدواریم ظرف دو سه روز آینده فیش ها را آماده و بارگذاري کنیم تا بازنشستگام ما چند روز قبل از پرداخت حقوق اطلاعات

 
همسان سازي خود را دریافت کنند. 

وي درباره وام هاي بانکی براي بازنشستگان گفت: امسال چند نوع وام را دنبال می کنیم به حدود 100 هزار نفر وام 10 میلیون
تومانی قرض الحسنه می دهیم و به کسانی تعلق می گیرد که تا کنون از ما وام نگرفته اند. درباره اشتغال فرزندان پیشکسوت دغدغه

 
داریم و وام براي اشتغال فرزندان تا سقف 50 میلیون پیش بینی کردیم. 

گودرزي ادامه داد: همچنین وام درمان را پیش بینی کردیم. همچنین براي همه آنها که فرزندانشان ازدواج می کنند 10 میلیون
کمک هزینه ازدواج یا خرید جهیزیه را واریز می کنیم. هرکدام از فرزندان ازدواج می کنند خودمان وام را به حسابشان واریز می کنیم

 
و محدودیت تعداد فرزند ندارد. وام دیگر وام جعاله تا سقف 20 میلیون تومان را نیز در دست پیگیري داریم. 

رئیس سازمان بازنشستگان نیروهاي مسلح درباره بیمه تکمیلی نیز توضیح داد و در این باره اظهار کرد: بحث درمان در سازمان
خدمات درمانی نیروهاي مسلح پیگیري می شود. دفترچه درمانی نیروهاي مسلح از بهترین بیمه هاست. اما علاوه بر دفترچه، یک

 
بیمه تکمیلی را پیش بینی کردیم که بیمه اختیاري است. 

وي افزود: تعهدات خوبی وجود دارد، به عنوان مثال تا سقف 30 میلیون تومان بستري و عمل جراحی، سه میلیون هزینه هاي
پاراکلینیکی پیش بینی شده است. موضوع بیمه در سازمان تامین اجتماعی نیروهاي مسلح به عنوان راهبرد اصلی دنبال می شود. مثلا
سقف بیمه حوادث در زلزله سرپل ذهاب 25 میلیون تومان بود اما امروز از 180 میلیون تومان سال گذشته به 250 میلیون تومان
افزایش یافته است و اگر اتفاقی بیفتد بازنشستگان ما تا سقف 250 میلیون تومان بیمه هستند. بیمه هاي دیگري نیز پیش بینی شده
و با همکاري بیمه کوثر بیمه حامی را دنبال می کنیم که بازنشستگان را در موارد حقوقی تحت پوشش قرار می دهد و ماه آینده به

 
اجرا در می آید. 



گودرزي در پاسخ به اینکه آیا درجه مبناي محاسبه است یا جایگاه شغلی؟ گفت: نحوه محاسبه اینطور است که برمبناي جایگاه شغلی
افراد است و اگر داراي رتبه حقوقی هم باشند آن هم امتیاز جداگانه دارد و سنوات ارفاقی هم جزو سنوات خدمتی شان محاسبه می

 
شود. 

وي درباره شیوه تامین اعتبار همسان سازي از طریق واگذاري سهام اظهار کرد: باید همکاري مشترکی میان دستگاه ها براي این کار
بزرگ صورت می گرفت. در ساتا راجع به شرکت هاي واگذار شده کارهایی در حال انجام است تا میزان اعتبار منظور شده به فروش

 
برسد و بودجه لازم براي افزایش حقوق ها تامین شود. 

رئیس سازمان بازنشستگان نیروهاي مسلح درباره زمان پرداخت پاداش پایان خدمت بازنشستگان سال 98 اظهار کرد: همکاران ما به

 
دنبال تامین اعتبار هستند. 

به گفته وي حتما افزایش حقوق هاي ناشی از همسان سازي از مهرماه اعمال و پرداخت می شود. همکاري خوب سازمان برنامه، ستاد
کل نیروها مسلح، سازمان اداري استخدامی و وزارت دفاع جاي قدردانی دارد.



متقاضیان وام کرونا فقط 10 روز مهلت دارند

منبع: دیار کارونشماره خبر:  74  |  تاریخ: 1399/07/22

ایسنا: بر اساس آخرین آمارها تاکنون بیش از 290 هزار بنگاه آسیب دیده از کرونا موفق به دریافت تسهیلات حمایتی کرونا شده
اند و با توجه به عدم تمدید مهلت زمان ثبت نام، متقاضیان دریافت وام کرونا تنها 10 روز دیگر براي ثبت نام در سامانه کارا فرصت

 
دارند. 

در حالی که تا پایان مهرماه و موعد اتمام مهلت ثبت نام دریافت تسهیلات حمایتی کرونا 10 روز بیشتر باقی نمانده کارگروه مقابله با

 
پیامدهاي اقتصادي کرونا در بیست و هشتمین جلسه خود اعلام کرد که زمان ثبت نام دیگر تمدید نخواهد شد. 

گزارشها حاکی از آن است که طی هفته هاي اخیر به طور متوسط روزانه بیش از 2500 نفر از شاغلان کسب و کارهاي آسیب دیده از
کرونا براي دریافت تسهیلات کرونا در سامانه کارا ثبت نام کرده اند؛ بر همین اساس کارگروه مقابله با پیامدهاي اقتصادي کرونا از

 
بانکهاي عامل خواسته تا با جدیت بیشتري نسبت به پرداخت تسهیلات حمایتی کرونا به متقاضیان تا پایان مهرماه اقدام کنند. 

بنابر اعلام معاونت توسعه اشتغال وزارت کار، تاکنون 292 هزار بنگاه آسیب دیده از کرونا موفق به دریافت وام کرونا شده و از مجموع
704 هزار پرونده بررسی شده در جریان پرداخت تسهیلات کرونایی، 544 هزار پرونده جهت پرداخت به بانکها معرفی شده و ارزش

 
تسهیلات پرداختی به 292 هزار بنگاه آسیب دیده بیش از 5800 میلیارد تومان بوده است. 

تاکنون بیش از 704 هزار واحد براي دریافت تسهیلات کرونا ثبت نام کرده و طی یک ماه گذشته پرداخت تسهیلات حمایتی دولت به

 
کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا، بیش از 50 درصد رشد داشته است. 

پرداخت تسهیلات حمایتی به کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا از جمله سیاستهاي وزارت کار در راستاي حفظ اشتغال بنگاه ها و
صیانت از نیروهاي کار بوده و بر این اساس 14 رسته شغلی منتخب که بیشترین آسیب از شیوع ویروس کرونا را متحمل شده و داراي
لیست بیمه در قالب کارفرمایی یا خویش فرمایی بودند، به منظور استفاده از تسهیلات مذکور با مراجعه به سامانه کارا مراحل ثبت نام

 
خود را دنبال کردند. 

تاکنون بیش از 704 هزار واحد براي دریافت تسهیلات کرونا ثبت نام کرده و در یک ماه گذشته پرداخت تسهیلات حمایتی دولت به

 
کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا، بیش از 50 درصد رشد داشته است. 

پیش از این کارگروه مقابله با پیامدهاي اقتصادي ناشی از شیوع کرونا مهلت ثبت نام وام کرونا را تا پایان شهریور ماه تمدید کرده بود
اما بر اساس تصمیم جدید این کارگروه، مقرر شد تا یک ماه دیگر براي ثبت نام به متقاضیان دریافت تسهیلات حمایتی کرونا مهلت
داده شود؛ بر این اساس با توجه به آنکه کارگروه مقابله با پیامدهاي اقتصادي کرونا اعلام کرده که زمان مذکور دیگر تمدید نخواهد
شد، متقاضیان دریافت وام کرونا 10 روز فرصت دارند تا درخواست خود را در سامانه کارا به نشانی kara.mcls.gov.ir به ثبت

برسانند.



اقتصاد و توسعه برنامه اصلی کارگزاران براي انتخابات ریاست جمهوري 1400

است

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  75  |  تاریخ: 1399/07/22

سخنگوي حزب کارگزاران سازندگی برنامه هاي متبوع خود را براي انتخابات ریاست جمهوري آینده تشریح کرد.

سید حسین مرعشی سخنگوي حزب کارگزاران سازندگی در گفت و گو با
خبرنگار احزاب و تشکل هاي گروه سیاسی باشگاه خبرنگاران جوان، درباره
آخرین برنامه هاي انتخاباتی حزب متبوع خود گفت: حزب کارگزاران هنوز به
طور رسمی وارد انتخاب ریاست جمهوري و مصادیق آن نشده، اما چندین نامزد

 
در دورن خود می تواند معرفی کند. 

سخنگوي حزب کارگزاران سازندگی ادامه داد: براي مثال افرادي نظیر اسحاق
جهانگیري، محسن هاشمی، عبدالناصر همتی، ملک زاده و هاشمی طبا جزو

 
لیستی هستند که می توانند مد نظر کارگزاران باشند. 

 
بیشتر بخوانید 

 
- آقاي معاون اول در دو راهی استقلال - اصلاحات 

- نقشه راه احمدي نژاد براي انتخابات ریاست جمهوري 1400 چیست؟ مرعشی افزود: در حال حاضر سیاست مصوب حزب کارگزاران

 
سازندگی این است که یک نامزد اصلاح طلب که مورد توافق سایر احزاب اصلاح طلب هم قرار بگیرد براي انتخابات معرفی کنیم. 

فعال سیاسی اصلاح طلب در پایان خاطر نشان کرد: اولویت اصلی ما در انتخابات آینده مردم و نیازهایشان هستند که امروز هم
بیشترین مشکل آنها اقتصاد، اشتغال و درآمد است؛ از همین رو نیز ما اولویت اصلی کشورمان را اقتصاد و توسعه می دانیم و با همین

معیار هم در انتخابات ریاست جمهوري آینده حضور خواهیم یافت.



عرضه سهام شرکت  هاي دولتی ادامه می یابد

منبع: پایگاه خبري 598شماره خبر:  76  |  تاریخ: 1399/07/22

در جلسه روز سه شنبه ستاد هماهنگی اقتصادي دولت، رئیس کل بانک مرکزي از تلاش هاي انجام شده براي استفاده از
منابع ارزي در خارج از کشور، گزارشی ارائه کرد و با تشریح توافقات خود با مسئولین عراق در سفر به این کشور، از تلاش

هاي گسترده تر براي استفاده از منابع ارزي در سایر کشورها و گشایش هاي مفیدي که در ...

به گزارش پایگاه 598، حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی پس از گزارش رئیس کل بانک مرکزي، با تاکید بر لزوم
پیگیري جدي براي دسترسی و استفاده از منابع ارزي مسدود شده کشورمان در خارج از کشور گفت: هر چند تحریم هاي آمریکا
شرایط سختی براي تعاملات اقتصادي کشور ایجاد کرده است، اما با تلاش هاي انجام شده، استفاده از این منابع در حال افزایش است

 
و تخصیص منابع به مصارف کالاهاي اساسی و نیازهاي تولیدي کشور استمرار خواهد یافت. 

در این جلسه همچنین دکتر محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه از سفر خود به چین و دیدار و توافقات با مقامات این کشور در حوزه

 
تبادلات مالی و پولی و روابط دو کشور در حوزه حمل و نقل دریایی گزارشی ارائه کرد. 

رئیس جمهور پس از این گزارش، با بیان اینکه توسعه اقتصادي همه کشورها به صورت ملموس با دیپلماسی اقتصادي گره خورده
است، تصریح کرد: باید در این مقطع با تقویت اولویت هاي ارتباطی خود، با چین، کشورهاي منطقه اوراسیا و همسایگان، در حوزه هاي

 
مختلف از انرژي تا فناوري، براي توسعه روابط اقتصادي برنامه ریزي ویژه اي انجام دهیم. 

روحانی با اشاره به اینکه دولت به دنبال تسریع در پیگیري اجراي توافقات با کشورهاي منطقه است، خاطرنشان کرد: در این زمینه
فعال شدن کمیسیون هاي مشترك اقتصادي با کشورهاي هدف ضروري است و در اهداف اقتصادي تجارت با شرق و همسایگان، توجه

 
به سیاست صادرات محور بودن باید در اولویت قرار گیرد. 

رئیس جمهور همچنین گسترش همکاري با اتحادیه اوراسیا را از نظر اقتصادي قدم بسیار مهمی دانست و گفت: ایران علاوه بر ظرفیت
تولید و تامین واردات برخی از این کشورها، با توجه به قرار گرفتن در بهترین موقعیت ترانزیتی، می تواند مسیري مناسب براي ترانزیت

 
کالاهاي کشورهاي عضو این اتحادیه باشد. 

رئیس جمهور در بخش دیگري از سخنان خود تاکید بر واگذاري سهام دستگاه هاي دولتی را نشان از عزم راسخ دولت براي بهینه 
سازي روند خصوصی  سازي در کشور برشمرد و اطمینان داد که برنامه عرضه سهام شرکت  هاي دولتی در بازار سرمایه بدون تردید

 
ادامه خواهد یافت. 

روحانی اظهارداشت: برنامه عرضه سهام شرکت هاي دولتی در بازار سرمایه در راستاي چابک سازي، اجراي سیاست هاي کلی اصل 44 و
حمایت از بازار سرمایه به ویژه هدایت نقدینگی به سوي اشتغال  مولد و در مجموع مردم محور کردن اقتصاد، شفاف  سازي فعالیت هاي

 
اقتصادي و زدودن فساد از بدنۀ اقتصاد انجام می گیرد. 



رئیس جمهور در عین حال تاکید کرد که رونق، پویایی و فسادزدایی جدي از اقتصاد کشور و ایجاد فرصت برابر براي آحاد مردم از
طریق تداوم عرضۀ سهام بنگاه هاي بزرگ و متوسط باید با یک طرح دقیق انجام گیرد که دولت چنین طرحی را تهیه کرده و با دقت و

 
جدیت در حال اجراي آن است. 

روحانی از مصادیق عینی این برنامه را عرضۀ سهام شرکت هاي بزرگ پتروشیمی، پالایشی، فلزي، بانکی، بیمه اي، خودرویی و
زیرمجموعه هاي آنها برشمرد که از طریق عرضۀ مستقیم و صندوق هاي مالی قابل معامله (اي تی اف) و سایر روش ها تحقق پیدا کرده و

 
این روند ادامه دارد. 

پس از گزارش وزیر راه و شهرسازي از پرداخت تسهیلات کرونایی به شرکت هاي حمل و نقل هوایی و ریلی، رئیس جمهور براي رفع
موانع و تسریع و تسهیل در پرداخت مالی و تسهیلات در نظر گرفته و مصوب ستاد ملی کرونا دستورات لازم را صادر کرد.



باهنر: ناطق نوري براي نامزدي 1400 قانع نشد / اینکه بگوییم هرکس نظامی

شد، نمی تواند بیاید درست نیست

منبع: انتخابشماره خبر:  77  |  تاریخ: 1399/07/22

رئیس جبهه پیروان خط امام و رهبري گفت: اخیراً جلسه اي با آقاي ناطق نوري داشتیم، او می گوید احساس تکلیف نمی
کنم و تمایلی چه به عنوان کاندیداي انتخابات و چه به عنوان کارگردان صحنه سیاسی ندارد

متن کامل مصاحبه مهر با محمدرضا باهنر به شرح زیر

 
است: 

انتخابات 1400 به ظاهر انتخابات پرکاندیدایی است، براي
این انتخابات باز هم با همان مدل هاي گذشته قصد وحدت

 
دارید؟ به مدل هاي وحدت براي 1400 فکر کرده اید؟ 

متأسفانه تا زمانی که چند حزب فراگیر، ضابطه مند و
پاسخگو در کشور نداشته باشیم خواهیم دید در هر

انتخابات، اصولگرایان و اصلاح طلبان دور هم جمع می شوند و می خواهند با هم وحدت کنند و چنین وحدت هایی، ثبت شده و
ضبط شده نیست و فقط هر دوره، با دوره بعد تغییر می کند اما شاکله همان است. یک زمانی تحت عنوان شوراي ائتلاف، «جمنا»، و
یا شوراي ائتلاف بزرگ ظاهر می شوند و اطلاح طلبان هم همین کار را می کنند، آنها نیز شوراي راهبردي دارند و این کار، خیلی
وقت و انرژي فعالان سیاسی را می گیرد چرا که 70 تا 80 درصد از وقتمان صرف این می شود که با هم وحدت کنیم و 20 درصد از

 
انرژي می ماند که می خواهیم آن را به رقابت با رقیب خود اختصاص دهیم، البته طرف مقابل هم اذیت خواهد شد. 

بالاخره، شوراي ائتلاف که انتخابات مجلس یازدهم را مدیریت کرد، فعال است و با جامعه روحانیت مبارز رفت و آمدهایی دارند و ما

 
هم بعضاً در جلسات شرکت می کنیم و دوستان تلاش می کنند به یک ساختار وحدت آفرین برسند. 

 
یعنی این تلاش ها و رفت و آمدها باعث تغییر تابلو و سازوکار نیروهاي انقلاب در انتخابات سال آینده می شود؟ 

تابلو مهم نیست. در انتخابات مجلس یازدهم از ما سوال می کردند «جمنا» کجا رفته است؟ پاسخ می دادیم این دوره، جمنا هم هست
و هم نیست یعنی همه اعضا جمنا در این مجموعه هستند اما فقط آنها نیستند. سعی می کنیم کسانی که در دوره هاي گذشته بیرون
ماندند، جذب شوند؛ هدف و چشم اندازِ، وحدت صددرصدي است اما اینکه آیا به این صددرصد می رسیم یا نه متفاوت است چرا که

 
بعضی وقت ها به 75، 80 و یا 85 درصد رسیده بودیم اما تلاش ما براین است به وحدت صددرصدي دست یابیم. 

 
پس احتمال می رود با همین سازوکار و نام شوراي ائتلاف در انتخابات فعالیت کنید؟ 

پیرامون اسم هنوز تصمیم گیري نشده است، بیشتر ساختار مهم است. شاید اسم، همان شوراي ائتلاف بماند و یا اسم دیگري داشته

 
باشد که این نامگذاري ها از درجه دوم اهمیت برخوردار است. 



 
آقاي باهنر، شما پیش از این از تحول در جبهه پیروان خبر داده بودید، این تحول قرار است در چه سطحی صورت گیرد؟ 

جبهه پیروان خط امام و رهبري سابقه طولانی مدتی دارد، ریشه بسیاري از این تشکل ها در حزب جمهوري اسلامی است و بسیاري
از بزرگان همچون شهید مظلوم بهشتی، مرحوم هاشمی رفسنجانی، مقام معظم رهبري، شهید باهنر و مرحوم موسوي اردبیلی پایه
گذاران حزب بودند و حزب جمهوري نیز شاخه هاي متنوع از جمله اصناف، دانشجویی، مهندسان، پزشکان و ... داشت و بعد از آنکه
تعطیل شد، هرکدام از این شاخه ها تلاش کردند تشکیلات صنفی و سیاسی تشکیل دهند و ما هنگامی که جامعه اسلامی مهندسین
را تشکیل دادیم، بنده، آقاي سید مرتضی نبوي و آقاي محمدحسن غفوري فرد از مؤسسان آن بودیم که هر سه نفر در شوراي مرکزي

 
حزب جمهوري نیز عضویت داشتیم. 

هنگامی هم که این 12 تشکل، جبهه اي تشکیل دادند ابتدا اسم آن را تشکل هاي همسو با جامعه روحانیت مبارز تعیین کرده بودند
که بعداً به جبهه پیروان خط امام و رهبري تغییر نام داد. وقتی هم قانون احزاب آمد بعضی از اعضا حقوقی جبهه پیروان دیگر امکان
تأسیس حزب نداشتند، مثلاً ما تشکلی به نام جامعه نمایندگان ادوار مجلس داریم، نمایندگان ادوار سه گروه اصولگرا، اصلاح طلب و

 
مستقل هستند و مجموعه آنها کلاً به 300 نفر می رسد، بنابراین برخی از آنها حذف شدند. 

یا جامعه انجمن هاي اسلامی اصناف و بازار نیز یک انجمن صنفی بود و حزب نمی توانست باشد که البته به نام دیگري مجوز حزب
دریافت کرد و فعال است. به همین جهت، تغییرات شکلی به وجود آمده است و از سوي دیگر هم جبهه هاي دیگر به نام «پایداري» و
«ایستادگی» در اردوگاه اصولگرایان شکل گرفته است و این نشان می دهد جبهه ها متنوع شده است. بر این اساس در پاسخ به سوال
شما باید بگویم، جبهه پیروان تغییر ماهیت نمی دهد و متشکل از احزاب اصولگرا است اما اینکه همان 15-16 حزب عضو جبهه باشند

 
یا متنوع شوند (بیشتر یا کمتر شوند) این موضوع در حال بررسی است. 

یکی دیگر از تحولاتی که در جبهه پیروان شنیده شده است، تمایل شما براي واگذاري ریاست جبهه پیروان بود، آیا این موضوع صحت

 
دارد؟ 

بعد از مرحوم عسگر اولادي، اعضاي شوراي مرکزي از بنده درخواست کرده بودند، مسئولیت جبهه پیروان را برعهده بگیرم که این کار
هم انجام شد، اما چند مرتبه هم در جبهه پیروان مطرح کردم که این کار را به یک نیروي جوان و سرحال تر واگذار شود؛ انشااالله

 
فرصتی شود این کار را می کنیم. 

 
جبهه پیروان خط امام و رهبري به عنوان یک تشکل اصولگرا قرار است چه زمانی وارد مصادیق انتخابات شود؟ 

در حال حاضر افرادي که خود را براي انتخابات گرم می کنند متعدد و متنوع هستند، در هر دو طرف (اصولگرا و اصلاح طلب) اینگونه
است. در بعضی از سایت ها و روزنامه ها یکسري اسامی منتشر شد و گفتند در مجلس یازدهم هم چهار-پنج نفر احتمال دورخیز براي
انتخابات ریاست جمهوري را دارند. از آنجا هم که انتخابات ریاست جمهوري در یک فرد خلاصه می شود معمولاً 2 ماه قبل از

 
انتخابات شکل و شمایل درست نمی گیرد. 

بنابراین وقتی ثبت نام ها آغاز می شود یکسري که درباره آنها حدس و گمان می زدند، کاندیدا خواهند شد، ثبت نام نمی کنند و
حذف خواهند شد، سپس مسئله شوراي نگهبان و احراز صلاحیت ها مطرح می شود و بعد از اعلام کاندیداهایی که مورد تأیید شوراي
نگهبان قرار گرفته اند باز یک عده کنار می روند و در مرحله آخر چند نفر باقی می مانند و از بین این چند نفر، باید تلاش شود که



اصولگرایان و اصلاح طلبان به یک نفر برسند و یک نفر هم عنوان «میانه رو» را یدك می کشد. از این رو مصادیق 2 ماه مانده به

 
انتخابات جدي می شود، اکنون بیشتر در حد شایعات و توهمات است. 

 
البته در این مدت یکی، دو نفر تمایل خود را براي کاندیداتوري اعلام کردند... 

بله- عرض می کنم. ممکن است برخی اعلام کنند ما کاندیدا هستیم و در رسانه ها هم روي آنها بحث و بررسی می شود. بعضی ها

 
هم منتظر هستند که آیا فرصتی براي آنها پیش می آید که به عنوان کاندیداي انتخابات وارد صحنه شوند یا نه. 

 
با وجود عملکرد منفی و ضعیف دولت برآمده از اصلاحات، شانس پیروزي کاندیداي جریان اصولگرا چقدر است؟ 

پارامترهاي شناخته شده اي هست که معمولاً روي آن حساب می شود اما یکسري پارامترهایی هم وجود دارد که نمی توان روي آن
حساب کرد، یعنی به حساب نمی آید و بعداً اوج می گیرد. براي نمونه باید بگویم سه رئیس جمهور اخیر (خاتمی-احمدي نژاد و

 
روحانی) را در نظر بگیریم، سونامی هر سه نفر، سه ماه قبل از انتخابات شروع شد و قبل از آن اصلاً خبري نبود. 

عده اي اواخر سال 75 از خاتمی دعوت کرده بودند، نامزد انتخابات شود که او به آنها گفته بود: بروید سراغ فرد دیگري اما بعد از
پیروزي در انتخابات دوم خرداد 76 بنده به عنوان رئیس ستاد انتخابات ناطق نوري با او دیدار کردم و از خاتمی پرسیدم، برنامه شما

 
چیست؟ اعضاي کابینه چه کسانی هستند؟ که او خندید و گفت: من مگر فکر می کردم رئیس جمهور شوم که فکر کابینه باشم. 

احمدي نژاد هم که سال 84 نامزد انتخابات ریاست جمهوري شد تا پایان سال 83 در استان ها، ستاد انتخاباتی پیدا نمی کرد و غیر از

 
خود او که مطمئن بود به پاستور می رود دیگران به پیروزي او باور نداشتند. 

درخصوص روحانی هم در سال 92 اگر مرحوم هاشمی ثبت نام نمی کرد و صلاحیت او احراز نشده بود، اگر محمد رضا عارف با فشار
حزبی انصراف نمی داد و اگر از چهار کاندیداي اصولگرایان، فقط یک نفر در صحنه رقابت باقی می ماند و هرکدام از این اگرها اتفاق
می افتاد، آقاي روحانی رئیس جمهور نمی شد؛ روحانی نیم درصد بیش از حد نصاب رأي آورد براین اساس، ابر و و باد و مه و

 
خورشید و فلک جمع شدند تا او رئیس جمهور شد. 

به این نکات اشاره کردم تا نتیجه بگیریم، در کشور ما بحث ریاست جمهوري 2 ماه قبل از انتخابات به صورت جدي شکل می گیرد،
ضمن آنکه بنده به عنوان یک فعال سیاسی نمی توانم از الان تصویري ارائه بدهم که چه کسی انتخاب می شود، باید برویم جلو تا

 
ببنیم چه اتفاقاتی رخ می دهد. 

این روزها بحث رئیس جمهور شدن یک چهره نظامی در رسانه ها بویژه رسانه هاي اصلاح طلب زیاد مطرح می شود، نظر شما به
عنوان یک فعال سیاسی شناخته شده درباره کاندیداتوري نظامی ها در انتخابات چیست؟ و آیا احتمال می رود اصولگرایان در این

 
دوره از یک چهره نظامی در انتخابات حمایت کنند؟ 

ما در همه اقشار کشور، نیروهاي خوب، بد، قوي، ضعیف، موفق و ناموفق داریم. از سوي دیگر من معتقدم اصلاً ریاست جمهوري را
نبابد صنفی و قشري کنیم و بدون آنکه شناختی از افراد داشته باشیم بگوییم یک پزشک پیدا کنیم چرا که اگر او (پزشک) رئیس
جمهور شود خوب است اما از آنجا که از عملکرد حسن روحانی راضی نیستیم پس نباید بگوییم که یک روحانی (به معناي عام) رئیس

 
جمهور شود. اصلاً نباید این تقسیم بندي ها را داشته باشیم. 



فردي که می خواهد وارد صحنه انتخابات شود، باید تجربه، علم، سابقه، تدبیر و خردجمعی و راه حل هایی که ارائه می دهد را در نظر
بگیریم. به طور مثال «قالیباف» تا به حال چند مرتبه براي کاندیداي ریاست جمهوري آمده است و تا پیروزي هم پیش رفت و در
حال حاضر هم رئیس یک قوه است. پس اینکه بگوییم هرکس نظامی شد، نمی تواند بیاید درست نیست، برعکس این مطلب را هم

 
نباید بگوییم. یعنی اصولگرایان بیایند فقط تبلیغ کنند که این بار حتماً باید گزینه انتخابات، نظامی باشد. 

معتقدم، از اصناف و اقشار مختلف هرکس بخواهد می تواند بیاید و کسانی که شوراي نگهبان تأیید می کند، حق دارند رئیس جمهور

 
شوند و مردم و فعالان سیاسی هم باید بنشینند و روي آن شاخص هاي مؤثر در ریاست جمهوري حرف بزنند و نظر ارائه بدهند. 

با این حال چرا رسانه هاي رقیب شما تلاش می کنند القا کنند، اصولگرایان می خواهند در انتخابات از یک چهره نظامی حمایت

 
کنند؟، هدف آنها چیست؟ 

این یک نوع رقابت است. فرض می کنیم بنده تشخیص دادم کاندیداي اصلاح طلبان یک چهره اقتصادي از دولت است، شروع می
کنم و می گویم اگر کار بلد بود، کارهایی در راستاي حل مشکلات اقتصادي می کرد. اینها دیگر کار تبلیغاتی است به خاطر همین
هرکس هر کاري می کند آن را ترجمه به توطئه نکنید. بله- کسی می تواند حدس بزند که اصولگرایان می خواهند با یک گزینه
نظامی وارد میدان انتخابات شوند از این رو آنها بگویند نظامی ها مناسب این کار نیستند. اما مهم این است که دروغ نگویند، تهمت

 
نزنند، تخریب نکنند؛ این مسائل که بگویند نظامی مناسب است یا خیر، گناه نیست، اینها رقابت هاي انتخاباتی است. 

در هر دوره از انتخابات، شاهدیم برخی از کنشگران در هر دو جریان سیاسی خواهان حضور ناطق نوري در انتخابات هستند، به نظر
شما این احتمال می رود در این دوره، او از حاشیه وارد متن عرصه سیاسی شود و حتی اگر نامزد نشد محوریت سازوکار اعتدال

 
گرایان را بپذیرد؟ 

خیلی بعید بدانم. ما جلساتی با آقاي ناطق تحت عنوان جلسات هیئت رئیسه مجالس چهارم و پنجم داریم و اخیراً هم این جلسه
برگزار شده بود، ما تلاش کردیم که او فعال شود اما قاطعانه می گوید احساس تکلیف نمی کنم به همین جهت در حوزه علمیه خود
مشغول به فعالیت است و اراده اي براي ورود به فعالیت هاي سیاسی ندارد از این رو تمایلی براي نقش آفرینی در صحنه سیاسی چه

 
به عنوان یک کاندیداي انتخابات و چه به عنوان کارگردان صحنه سیاسی ندارد. 

جریان اصلاحات از الان بر شیپور کاهش مشارکت در انتخابات 1400 میدمد و می گوید نظام، انتخابات رقابتی نمی خواهد؛ توصیه

 
شما به این جریان چیست؟ 

بنده به این صراحت همه اصلاح طلبان را به این رویکرد متهم نمی کنم به دلیل آنکه اصلاح طلبان متنوع هستند و حرف هاي
متفاوت می زنند، البته در دوره اصلاحات و مجلس ششم صحبت هاي هنجارشکنانه بیان می کردند و بعضی از آنها انتخابات مجلس
هفتم را تحریم کردند اما در حال حاضر تئوري پردازان اصلی این جریان به این جمع بندي رسیده اند که اگر مردم مطالبه اي هم

 
داشته باشند که باید داشته باشند، اگر مردم دنبال اصلاح امور هستند که باید باشند با صندوق هاي رأي نباید قهر کنند. 

همانطور که گفته شد، نیروهاي شاخص این جریان هم بارها گفته اند ما براي پیگیري مطالبات باید پاي صندوق هاي رأي حاضر
شویم، حتی به قدري آتش تند شد که یکسري رسانه هاي خارجی در زمان انتخابات وارد میدان می شدند و می گفتند بروید پاي
صندوق رأي و به فلانی رأي بدهید، یعنی ادبیات تحریم به ادبیات مشارکت تغییر کرد و ما هم از فعالان سیاسی چه منتسب به



 
اصولگرا و اصلاح طلب توقع داریم که با صندوق رأي قهر نکنند. 

این مسئله هم استدلال روشنی دارد، اگر بخواهم مثال ساده بزنم باید بگویم، اگر در یک شهر 200 نفر براي انتخابات مجلس حق رأي
داشته باشند از این تعداد 10 یا 20 نفر هم پاي صندوق بیایند، انتخابات برگزار می شود و منتخبان مردم تعیین می شوند پس هیچ

 
حد نصابی براي حضور مردم در قانونی بودن انتخابات نداریم. 

فقط 190 نفري که شرکت نکرده اند حق اساسی خود را به آن 10 نفر واگذار کرده اند و آن 10 نفر به جاي 200 نفر تصمیم می
گیرند بنابراین با این استدلال ساده ریاضی می توان دریافت، شهروندانی که صاحب رأي هستند هرکدام از آنها در انتخابات شرکت
نکند در اصل، حق رأي خود را واگذار کرده اند بنابراین خیلی عقلایی است که مردم در پاي صندوق هاي رأي حاضر شوند و از بین

 
کاندیداهاي موجود، کاندیدایی که به آنها نزدیک است رأي بدهند. 

 
آقاي مهندس بحث همین جاست، بعضی از اصلاح طلبان می گویند ما در انتخابات کاندیدایی نداریم بنابراین شرکت نمی کنیم... 

ممکن است نامزدهاي حاضر در انتخابات، مطلوب هم نباشند اما به آن کسی که نزدیک است رأي بدهند، ما در تقسیم بندي ها می
گوئیم خوب، بی تفاوت، بد، بدتر و حتی از معصوم روایت داریم که عقل آن نیست که بین خوب و بد را تشخیص می دهد، هر بچه اي
هم آن را تشخیص می دهد. عقل آن است که بین بد و بدتر بتواند بد را تشخیص بدهد و یا بین خوب و خوب تر، خوب را تشخیص

 
بدهد. افرادي که پاي صندوق می آیند باید از بین کاندیداها، نامزدهایی که به مواضع آنها نزدیک است، رأي بدهند. 

البته من نظر شما را که گفته اید اصلاح طلبان از هم اکنون بر شیپور عدم مشارکت در انتخابات می کوبند را قبول ندارم، این روزها

 
شاهد بودیم، در جریان اصلاحات افرادي با صدو ربیانیه مردم و اصلاح طلبان را جهت شرکت در انتخابات دعوت کرده اند. 

همین آقاي خوئینی ها که به بیانیه او اشاره کرده اید، در حالی اصلاح طلبان را به شرکت در انتخابات دعوت کرد که نهادهاي
انتخاباتی را زیر سوال برد، پیش از این هم برخی از نیروهاي تندرو اصلاحات که سابقه حضور در وزارت کشور دولت اصلاحات را

 
داشتند به نهادهاي انتخاباتی حمله کرده بودند، پس این نوع دعوت خوئینی ها چه پیامی دارد؟! 

باید بین افرادي که می گویند نباید در انتخابات شرکت کنیم یا فردي که می گوید نباید در انتخابات شرکت کنیم مگر آنکه فلان
اتفاق رخ دهد تفاوت قائل شویم. اشکال رسانه ها این است که یک چوب بر می دارند و دنبال همه می دوند، این درست نیست.

 
بالاخره آنکه می گوید ما در انتخابات شرکت می کنیم اما یک شرط و شروطی داریم باید پیرامون شرط و شروط آن صحبت کنیم. 

 
آیا هنوز در نشست هاي گفتگوي ملی شرکت می کنید؟ 

بله- البته این نشست ها، ثبت شده و قانونی نیست ضمن آنکه معتقدیم که اختلافات سیاسی جناح ها با یکدیگر می تواند باعث
شادابی فضاي فکري کشور و تعامل بین جناح ها شود. با اصلاح طلبان رقیب هستیم اما خصومتی با یکدیگر نداریم و همه آن ها را
نباید با چوب هنجارشکن و فتنه برانیم بنابراین اگر یک سري اصلاح طلب در درون نظام هستند که با باهنر و امثال باهنر هم مخالف

 
هستند، جرم و جنایت مرتکب نشده اند چون چارچوب نظام، رهبري وحدت ملی را قبول دارند پس ما می توانیم با آنها مذاکره کنیم. 

بنده 7 دوره در مجلس بوده ام و خیلی صریح به شما می گویم، مجلس شوراي اسلامی که مرکز تصمیم گیري هاي اصلی است و
نقشه راه را به تعبیر مقام معظم رهبري تعیین می کند حداکثر 10 درصد تصمیمات آن سیاسی است. بقیه، فنی و تخصصی است و ما



نباید همه تصمیمات را سیاسی فرض کنیم. یا ما وقتی تاکید داریم «جهش تولید» در کشور محقق شود قطعاً اصلاح طلبان هم مانند

 
اصولگرایان در این زمینه باید کمک کنند. 

این گفتگویی که ما می گوئیم گفتگو سر مسائل غیر جناحی است آن جاهایی که با هم تفاهم داریم، اشتغال و اقتصاد است، تحریم ها
را نیز باید بتوانیم دور بزنیم. این حرف ها را هم یک عده اصلاح طلب قبول دارند. آخرین حرف آنها با من و امثال من این است که آقا
این کاندیداي شما عرضه حل این مشکلات را ندارد، ما هم به آن ها می گوئیم شما نمی توانید کاري کنید، در این زمان مردم چطور
می توانند تصمیم بگیرند. مردم باید از عملکردها، تجربه ها، تخصص ها و آموزش ها تشخیص بدهند چه کسی می تواند به وعده هایی

 
که می دهد عمل کند. 

به مسائل مهم همچون اقتصاد و اشتغال که بین دو جریان تفاهم وجود دارد اشاره کردید، آیا در این جلسات به راه حل و

 
پیشنهادهایی رسیده اید که آن را به دولت و یا مجلس ارائه دهید؟ 

خیر- ما بیشتر به دنبال این هستیم که فضاي گفتگو را راه بیندازیم. متأسفانه بعضی از آقایان اصلاح طلب هستند که فقط وظیفه
خود را جنگ با رقیب می دانند، ما می گوئیم فقط جنگ نیست، می شود یک جاهایی گفتگو کرد. یک زمانی در جامعه روحانیت
مبارز اختلاف افتاد و حضرت امام (ره) اجازه دادند، گروهی به نام مجمع روحانیون مبارز تأسیس شود، و یا به یاد دارم در مجلس سوم
دعوا شده بود و آقاي محتشمی و آقاي ناطق به امام (ره) نامه نوشتند، مضمون واژه هاي حضرت اما م (ره) یادم نیست اما مضمون
نامه ایشان این بود که شما هر دو انقلابی هستید، با هم اختلاف نظر دارید، اختلاف نظر اشکال ندارد اتفاقاً در این اختلاف نظرها

 
هست که انسان رشد می کند. ما نیز باید به اختلاف نظرها اینگونه نگاه کنیم. 

افرادي که داخل نظام، منهاي فتنه گران هستند، می شود با آنها گفتگو کرد و در تبلیغات انتخابات هم طبیعی است که مسائل را

 
گردن این و آن می اندازند اما یک سري مسائل هست که نباید فرافکنی کنیم و باید مسئولیت آن را بپذیریم. 

کابینه روحانی اصلاح طلب است و ما یک اصولگراي رسمی شناخته شده در کابینه نداریم پس دیگر اصلاح طلبان نمی توانند فرافکنی

 
کنند 

بالاخره عملکرد دولتِ روحانی نقاط مثبت و منفی دارد، خود او نیز یک شخصیت دوگانه دارد، اصالتاً اصولگرا و قبل از پیروزي در
انتخابات، عضو جامعه روحانیت بود و با مجمع روحانیون مبارز هم هیچ وقت نبوده است و سخنرانی برعلیه اصلاح طلبان داشته است
اما در انتخابات از رأي اصلاح طلبان استفاده کرد به همین جهت، هرکس باید به اندازه خود مسئولیت آقاي روحانی را بپذیرد، حال
اصلاح طلبان بیایند فرافکنی کنند که خیر- ما از روز اول روحانی را قبول نداشتیم و او توانمند نیست و کار نمی کند، اینها فرافکنی
است. کابینه روحانی اصلاح طلب است و تعداد کمی هم جز معتدلین هستند و ما یک اصولگراي رسمی شناخته شده در کابینه

 
روحانی نداریم پس دیگر اصلاح طلبان نمی توانند فرافکنی کنند. 

آقاي باهنر اگر موافق هستید، وارد عملکرد مجلس یازدهم شویم. چهارماه از عملکرد این مجلس گذشته است، عملکرد قوه مقننه در

 
دوره جدید را تا به امروز چگونه ارزیابی می کنید؟ 

مجلس معمولاً 3 تا 4 ماه طول می کشد تا ساختار، انتخابات و مدیران آن تعیین شود، الحمداالله ساختار این مجلس خوب جا افتاده
است. یک اشکال دیگر که معمولاً مجالس دارند و آن هم به دلیل اینکه ما حزب قوي و فراگیر نداریم این است که بسیاري از کسانی
که کاندیدا می شوند، اصلاً نمی دانند اختیارات مجلس چیست؟، اختیارات یک نماینده چیست؟. حتی در این دوره که دو-سوم



 
نمایندگان براي اولین بار وارد مجلس شده اند. 

 
مجلس باید راهی را طراحی کند که ماشین دولت بتواند در آن راه، حرکت کند 

آنچه مسلم است اینکه، نمایندگان در مجلس، قانون تصویب می کنند و دولت هم موظف است به قانون عمل کند. اما طبق تعبیر مقام
معظم رهبري که فرمودند: «مجلس نقشه راه را تهیه می کند و دولت باید در این راه گام بردارد». خُب کسی که نقشه راه را تهیه می

 
کند باید این راه را طوري بسازد که دولت بتواند در آن راه برود. 

یک مثال ساده بزنم اگر راه 3 درصد شیب داشته باشد با ماشین هاي سواري می شود این مسیر را رفت اما اگر 7 درصد بشود، باید
حتماً ماشین، کمک فنر قوي داشته باشد، اگر به 15 درصد برسد «بلدوزر» می خواهد، دیگر ماشین نمی تواند آن مسیر را طی کند.
به این مثال اشاره کردم تا بگویم، مجلس باید راهی را طراحی کند که ماشین دولت بتواند در آن راه، حرکت کند. خدا عاقبت همه را
ختم بخیر کند، یک زمانی به احمدي نژاد می گفتند چرا فلان وزیر را عوض کردید، او پاسخ می داد، من می خواهم با 140 کیلومتر
سرعت بروم و او (وزیر) نمی تواند با این سرعت حرکت کند. گفتیم، شما اشتباه می کنید که می خواهید با این سرعت حرکت کنید
در جاده هاي ایران بیش از 100 کیلومتر نمی شود رفت، باید 100 کیلومتر رفت و به قول پلیس راهور باید با سرعت مطمئنه حرکت

 
کرد. 

می خواهم بگویم، مجلس 2 تا 3 ماه طول می کشد تا بفهمد یک سري کارها را ممکن است دوست داشته باشد انجام دهد اما نشدنی
است؛ مجلس باید برود سراغ کارهایی که امکان سنجی کرده باشد و امکان پذیر باشد. به عنوان نمونه عرض می کنم و نمی خواهم
قضاوت هم کنم، اخیراً مجلس تصویب کرده است که به 60 میلیون جمعیت کشور، کالابرگ بدهند، ظاهراً حرکت خوبی است اما می
دانم چند مشکل اساسی دارد. نخست آنکه بودجه آن از کجا تأمین می شود؟. ما می دانیم بودجه دولت 40 درصد کسري دارد، حال

 
اگر این پول را هم می خواهند بگذارند روي کسري هاي دولت یعنی تحریک تورم و به عبارت دیگر تورم افزایش می یابد. 

شما 7 دوره در نهاد قانون گذاري حضور داشته اید، با توجه به مطالبی که پیرامون مجلس یازدهم مطرح کرده اید، این مجلس باید

 
مراقب چه مواردي باشد و از چه اقداماتی پرهیز کند؟ 

مجلس 2 کار را نباید انجام دهد. اولاً: نباید هزینه هاي دولت را زیاد کند. چون دولت پول ندارد و با کسري بودجه مواجه است. اگر
هزینه دولت می خواهد اضافه شود باید دقیقاً معلوم شود از چه منبعی تأمین می شود. اینکه مجلس تصویب کند، حقوق ها را اضافه
کنید و براي هزینه آن بانک مرکزي خط اعتبار ایجاد کند، خُب بانک مرکزي خط اعتباري که ایجاد کند هر یک تومانی که تولید

 
کند، 7 تومان به نقدینگی کشور اضافه می شود و این خود باعث تورم و گرانی خواهد شد. 

ثانیاً: مجلس، سازمان دولت را بزرگ تر نکند. دولت الان 4 میلیون حقوق بگیر دارد و در پرداخت حقوق همین تعداد دچار مشکل
است، بعد مجلس بگوید حق التدریسی ها و... را استخدام کنید! متأسفانه در کشور ما در حال حاضر 4 تا 5 میلیون فارغ التحصیل
بیکار داریم، حال برفرض مجلسی ها 100 هزار نفر هم وارد بدنه دولت کنند، آن 4 میلیون و 900 هزار نفر را باید چه کار کرد؟ مگر

 
مکان اشتغال در دولت است!؟ مگر کشورهایی که دارند اشتغال ایجاد می کنند همه افراد بیکار را در دولت استخدام می کنند!؟ 

دولت هرچه بیشتر استخدام کند، فاجعه و گرفتاري آن بیشتر می شود. به همین دلیل معتقدم مجلس این دو کار را نباید انجام دهد.
کارهایی که می توانند انجام دهند، کارهاي بدون هزینه و درآمدزا است که من خیلی وارد بحث تخصصی آن نمی شوم، بهبود و

 
اصلاح فضاي کسب و کار، ایجاد سیستمی براي شفافیت بیشتر در مالیات ها و... از جمله آنها است. 



این نکته را نیز باید در نظر گرفت که «کرونا» این همه عذاب در کشور به وجود آورد و ان شاءاالله هرچه زودتر از شر این ویروس
منحوس خلاص شویم، اما همین ویروس کرونا یک فایده براي ما داشت و معلوم شد که دولت الکترونیک در کشورمان بسیار آماده
است و سخت افزارها، نرم افزارها، ارتباطات و زیرساخت هاي و... فراهم است. البته کمبودهایی هم وجود دارد اما من می خواهم
قسمت پُر لیوان را نگاه کنم. درحال حاضر الان 10 میلیون نفر دانش آموز و 4 میلیون دانشجو در فضاي مجازي درس می خوانند،
چقدر رفت و آمدهاي اداري و دورکاري ها در فضاي مجازي انجام می شود و این نشان می دهد، زیرساخت هاي مجازي و الکترونیکی

 
ما قدرتمند است. 

در جمع بندي این بخش می توان نتیجه گرفت، جنابعالی توجه به دولت الکترونیک و بهبود فضاي کسب و کار را از جمله اقداماتی

 
می دانید که مجلس یازدهم باید به آن بپردازد؟ 

قبل از شروع به کار مجلس یازدهم یکسري جلسات تشکیل شد و در برخی از این جلسات بنده را هم دعوت کردند، در این جلسات
چند اقدام شدنی را به نمایندگان پیشنهاد دادم و حتی به آقاي قالیباف نیز گفتم، کارهاي زمین مانده در کشور زیاد است و معتقدم

 
چند کار شدنی است و می توان را انجام داد که از جمله آنها دولت الکترونیک و بهبود فضاي کسب و کار است. 

با توجه به اینکه دولت دوازدهم و مجلس یازدهم از نظر سیاسی کاملاً متفاوت هستند، تعامل و همکاري این دو قوه را چگونه ارزیابی

 
می کنید؟ کار سخت نمی شود؟ 

احتمال می دهم مجلس دوست دارد یکسري کارهایی انجام دهد که به اسم دولت تمام نشود و دولت هم می خواهد یکسري کارهایی
انجام دهد که به اسم مجلس تمام نشود خواهش می کنم هر دو کارهایی انجام دهید که به اسم هر دو قوه تمام شود. در کشور ما سه
قوه مستقل از هم هستند اما در عین حال باید با هم مملکت را اداره کنند نه اینکه بر علیه هم باشند. شما یک هواپیماي 4 موتوره را

 
در نظر بگیرید که دو موتور آن به سمت جنوب و دو موتور به سمت شمال باشد، هواپیما را خراب می کند. 

اگر قرار باشد سه قوه، کشور را به سه طرف بکشانند، وضعیت از این هم بدتر می شود و بهتر نخواهد شد. متأسفانه مجلسی ها می
گویند دولت عُرضه ندارد، دولتی ها هم می گویند مجلسی ها نمی فهمند؛ این نوع نگاه خوب نیست و براي پیشرفت یک کشور سم

است.



برخی از مسئولان دچار بیماري کلنگ زنی و افتتاح نارس هستند

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  78  |  تاریخ: 1399/07/22

به گزارش خبرگزاري فارس از یزد، محمدصالح جوکار پیش
از ظهر امروز در نشست خبري که با حضور جمعی از
اصحاب رسانه استان برگزار شد، با بیان این که مجلس
یازدهم فعالیت رسمی خود را با شعار «مردم داري و
کارآمدي»، از هفتم خردادماه امسال آغاز کرده، اظهار کرد:
ترکیب این دوره مجلس شوراي اسلامی مناسب بوده و
امیدوارم دستاوردهاي بزرگی براي ملت ایران اسلامی به

 
ارمغان داشته باشد. 

وي حضور نمایندگان با سوابق مختلف اجرایی در سطوح مختلف دولتی و دانشگاهی از جمله مهمترین ویژگی هاي این دوره مجلس
است، افزود: مجلس به دنبال تعامل با دولت در راستاي توسعه بیش از پیش کشور است و این به معناي کوتاه آمدن از وظایف نظارتی

 
این نهاد قانوگذار نیست. 

نماینده مردم یزد و اشکذر در مجلس شوراي اسلامی مشارکت آحاد مردم در حوزه هاي مختلف را لازمه توسعه همه جانبه دانست و

 
گفت: متأسفانه شیوع ویروس کرونا از اواخر سال 98 تاکنون مشکلات زیادي در حوزه اقتصادي را به دولت تحمیل کرده است. 

جوکار با اشاره به اهمیت حضور مردم در صحنه مقابله باشیوع کرونا، تصریح کرد: کمک هاي مردمی در راه اندازي کارگاه هاي تولید

 
ماسک، ضدعفونی کردن معابر و تهیه بسته هاي معیشتی، نماد ارزش هاي انقلابی براي مدیریت شرایط بحرانی نظیر شیوع کروناست. 

رئیس کمیسیون امور داخلی و شوراهاي مجلس با بیان این که در حال حاضر روزانه بیش از یک میلیون ماسک در استان یزد تولید
می شود، بیان کرد: این افزایش ظرفیت در تولید ماسک، لباس گان پزشکی و مواد ضدعفونی کننده، همگی دستاورد بزرگ مشارکت

 
مردمی از جنس دفاع مقدس است. 

 
افزایش دو برابر آمار مددجویان کمیته امداد در یزد 

وي در ادامه با اشاره به مشکلات ایجاد شده در حوزه اشتغال، ناشی از شیوع کرونا خاطرنشان کرد: کرونا آمار مددجویان بهزیستی و

 
کمیته امداد استان یزد را دو برابر کرده است. 

جوکار با بیان این که در حال حاضر سهم اشتغال استان یزد در حوزه خدمات 48 درصد، صنعت 44 درصد و در حوزه کشاورزي

 
هشت درصد است، گفت: حمایت از مشاغل نظیر صنایع هاي تک را لازمه مدیریت حوزه اشتغال استان در بحران کروناست. 



نماینده مردم یزد و اشکذر در مجلس شوراي اسلامی با اشاره به ظرفیت هاي مختلف اقتصادي در این استان، تصریح کرد: توسعه

 
نساجی از جمله اقدامات در دستور کار مجمع نمایندگان براي افزایش تولید ملی و توسعه اقتصادي استان یزد در این حوزه است. 

وي با بیان این که استفاده از ظرفیت نخبگان بومی در مناطق مختلف از جمله اقدامات انجام شده و در دستور کار جدي نمایندگان
مجلس یازدهم است، گفت: به منظور شناسایی کامل مشکلات و ظرفیت هاي توسعه اي 17 کارگروه تخصصی در یزد راه اندازي می

 
شود. 

 
تصویب اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوري در کمیسیون مربوطه 

وي در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به فعالیت هاي در دستور کار کمیسیون امور داخلی کشور در مجلس شوراي اسلامی،
اظهار کرد: اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوري، اصلاح قانون انتخابات شوراها، اصلاح تقسیمات کشوري، طرح درآمدهاي پایدار
شهرداري ها و مدیریت جامع شهري، از جمله شاخص ترین اقدامات انجام شده و در دستور کار این کمیسیون در مجلس یازدهم

 
است. 

رئیس کمیسیون امور داخلی و شوراهاي مجلس، اصلاح کارکرد شوراها و تقویت سلامت آنها را مهمترین هدف طرح اصلاح قانون
انتخابات شوراهاي شهر و روستا دانست و بیان کرد: طرح اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوري تهیه و در کمیسیون نیز تصویب

 
شده است. 

 جوکار در ادامه ضمن گلایه از وجود 700 طرح نیمه تمام در استان یزد، گفت: دولت به تنهایی توانایی تکمیل طرح هاي نیمه تمام را

 
ندارد و ورود بخش خصوص در این حوزه ضروري است. 

وي با بیان این که کلنگ زنی توسط مسئولان هیچ تضمینی براي تکمیل طرح هاي نیمه تمام نداشته است، افزود: متأسفانه برخی از

 
مسئولان کشور دچار بیماري کلنگ زنی و افتتاح نارس شدند. 

 
خط دوم انتقال آب دوباره به جریان افتاد 

جوکار در ادامه بحث آب را راهبردي ترین مسئله استان یزد عنوان کرد و افزود: خط دوم انتقال آب به استان یزد که طی چند سال

 
اخیر تعطیل شده بود، دوباره به جریان افتاده و در دستور کار جدي قرار گرفته است. 

وي تأمین اعتبار 11 هزار و 500 میلیاردي را برآورد کلی هزینه انتقال آب از سد خرسان دانست و خاطرنشان کرد: درآمدهاي موسسه

 
کوثر و دریافت سهم مسئولیت اجتماعی معادن به عنوان منابع تأمین اعتبار برآورد هزینه انتقال آب در نظر گرفته شده است. 

نماینده مردم یزد در مجلس با بیان این که ظرفیت خط دوم انتقال آب 150 میلیون متر مکعب در سال است، گفت: بحث انتقال آب

 
از دریاي عمان با ظرفیت 250 میلیون مترمکعب، هنوز قطعی نشده است. 

جوکار در بخش دیگري از سخنان خود در خصوص مدیریت توزیع آب در شهر یزد، افزود: متأسفانه عدالت در بحث توزیع آب شرب از
نظر کیفیت و فشار، در مناطق مختلف شهر یزد رعایت نشده و این موضوع باید هرچه سریعتر دردستور کار جدي مسئولان مرتبط



 
قرار گیرد. 

 
یزد می تواند بارانداز کشور باشد 

وي با اشاره به ظرفیت متعدد یزد خاطرنشان کرد: این استان به واسطه برخورداري از موقعیت جغرافیایی خاص می تواند بارانداز تمام

 
کشور باشد. 

نماینده مردم یزد و اشکذر در مجلس ایجاد ارزش افزوده در حوزه معدنی و فولادسازي را ضروري دانست و تأکید کرد: همزمان با
استفاده بهینه از ظرفیت هاي معدنی، حراست از ظرفیت هاي محیطی زیستی هم باید در اولویت اول استان و مدیران ارشد این حوزه

 
قرار گیرد. 

انتهاي پیام/ر



اگر فساد سیستماتیک بود با مفاسد برخورد نمی شد

منبع: روزنامه فرهیختگانشماره خبر:  79  |  تاریخ: 1399/07/22

وقتی که تلویزیون را روشن می کنم، صداوسیما گزارش دادگاه به اسم و رسم و مشخصات کامل و جزئیات پرونده و فساد
اقتصادي را در قوه قضائیه اي بررسی می کند که در پرونده اسم 5، 6 نهاد دولتی از جمله سازمان خصوصی سازي و بانک رسمی و...

 
می آید، می گویم اگر این فساد سیستماتیک بود هیچ وقت من نباید گزارش این دادگاه را می دیدم. 

به گزارش «فرهیختگان»، سریال «آقازاده» را همانطور که می
شود سیاسی ترین سریال تلویزیونی در شبکه نمایش خانگی
دانست به همان اندازه هم می شود عنوان اقتصادي ترین
مجموعه را هم به آن اختصاص داد. در این گفت وگو درباره دو
وجه سیاسی و اقتصادي آقازاده صحبت شده است و عنقا سعی
کرده از چالش هایی که با آنها مواجه بوده و تبعات احتمالی
ساختن چنین مجموعه اي در آینده صحبت کند. چگونگی
دسترسی به پرونده ها، مسائل مالی و نوع مواجهه سازمان ها و
افرادي که در این سریال درباره آنها حرف زده شده از دیگر

 
بخش هاي این مصاحبه است. 

 
محورهاي مهم مصاحبه با عنقا به شرح ذیل است: 

 
بحران اقتصادي یعنی سرقت پوشک در جامعه 

 
دوگانه ژان والژان سازي ایرانی و رژه پورشه ها 

 
فقط بخشی از مفاسد اقتصادي را نشان دادم 

 
مفاسد اقتصادي مولود مفاسد اخلاقی است 

 
شکاف طبقاتی کف خیابان دیده می شود 

 
با پدیده ژان والژان سازي در جامعه مواجه هستیم 

 
پورشه ها در خیابان ها رژه می روند 

 
سیاستگذاران اقتصادي به تبعات اجتماعی تصمیمات توجه نمی کنند 

 
اقتصاد ما هنوز دلال محور است 

 
با پدیده رانت طبقاتی مواجه هستیم 

 
اتحادیه آش و حلیم هنوز به سریال آقازاده اعتراض نکرده است! 

 
مشروح مصاحبه در ادامه می آید: 

دادگاه مفاسد اقتصادي دو رو دارد، یک روي آن این است که فعالان اقتصادي می ترسند، یعنی کسی که کمتر تخلف می کند هم می



 
ترسد. می خواستم مصاحبه را از همین جا شروع کنم؛ با توجه به این موضوع نظرت در مورد دادگاه مفاسد اقتصادي چیست؟ 

فکر می کنم ممکن است یک تصور عمومی در مورد رفتار حکومت را همیشه متصور باشیم. دادگاه هاي مفاسد اقتصادي از دو زاویه
یعنی نگاه درون حکومتی و نگاه بیرونی قابل ارزیابی است. مثلا در روزگاري که فکر می کردیم 3 هزار میلیارد تومان چه اختلاس
بزرگ و عجیب و غریبی است و وقتی در موردش کنکاش کردیم دیدیم اینقدر هم بزرگ نیست و اصلا آن تخلف، اختلاس نبوده بلکه

 
ماجراهاي دیگري در مورد گردش هاي مالی داشته که زمینه ساز فسادهاي بزرگ تر بوده است. 

از دو زاویه می توان به این موضوع نگاه کرد؛ یک نگاه از جایگاه سفت و محکم نظام و یک نگاه هم نگاه متزلزل است. وقتی از حکومت

 
صحبت می کنم تفاوت Government و state را لحاظ می کنیم و منظور همان سیستم و نظام حکومتی است نه دولت. 

یک نگاه این است که بگوییم اگر معاون فلان وزیر یا خود وزیر و یا مثلا چند نفر از نماینده هاي مجلس فساد اقتصادي داشته باشند،
مبادا اعتماد عمومی به نظام کاهش یابد. این نگاه نگاهی است که از ضعف ناشی می شود. یک نگاه از سر قدرت این است که من
اینقدر از موقعیت خودم و بدنه اجتماعی خودم اطمینان داشته و نسبت به شرایط مملکت آگاهی دارم و می دانم در این مملکت
کسانی هستند سوار ماشینی می شوند که قیمت آن ماشین می تواند هزینه یک سال ساکنین یک روستاي مرزي را به بهترین حالت
پوشش دهد. یعنی من می دانم بعد از اتفاقاتی که بعد از دهه 70 افتاده، جاهایی اینقدر شکاف طبقاتی رخ داده که وظیفه منِ
حکومت این است که با فساد مبارزه کنم، به جریان توزیع عادلانه ثروت کمک کرده و براي ایجاد امید در طبقه عمومی کشور، برنامه
ریزي و تلاش کنم. در یکی از جلسات گزارشی از میزان درآمدها در دهک هاي مختلف عنوان شد. تصور من این بود که مثلا ما به
جهت درآمدي در دهک هاي 5 و 6 هستیم اما وقتی موضوع باز شد متوجه شدیم اینطور نیست و ما جزء دهک هاي بالا هستیم.
یعنی تفاوت حقوق 200 هزار تومان تا 400 هزار تومان می تواند دهک را تغییر دهد. طبیعی است نظام با این موضوع مواجه است که
80، 90درصد مردم در این دهک ها تعریف می شوند. جمعیت محدودي که این جمعیت محدود دیگر مانند 2 دهه پیش پنهان
نیستند که مثلا شخص با موتور وسپا به در مغازه اش برود ولی بنز آخرین سیستمش در خانه اش پارك باشد، الان با همان بنز تردد
می کند. یعنی زمانی بود که شکاف طبقاتی را در کف خیابان نمی دیدیم اما امروز شکاف طبقاتی را می بینیم. این موضوع بعد از
مدتی براي قاطبه مردم ایجاد ناامیدي می کند. یعنی من به عنوان یک کارمند یا یک کارگر که مالیات می دهم و حق بیمه اجتماعی
هم از من گرفته می شود، حداقل ها با هزار کمبود و نارسایی به من رسانده می شود اما طبقاتی در این جامعه هستند که بدون هیچ
مساله اي زندگی می کنند. از طرفی منِ حکومت خودم داعیه مبارزه با فساد را دارم باید از یک جایی به مساله ورود کنم. آن دوره
گذشت که مثلا در دهه اول انقلاب می گفتیم مقابله کردن با یکی از فسادهایی که ممکن است در نهادهاي دولتی باشد باعث تضعیف
دولت شود، امروز بدنه جمهوري اسلامی و بدنه انقلاب اسلامی دهه 60 نیست که یک نهال نورس باشد، یک درخت 40 ساله است. از
این بابت من با دادگاه هایی که در مورد مفاسد اقتصادي ایجاد می شود کاملا موافقم. این موضوع هزینه هایی دارد، هر شب مردم از
تلویزیون رقم هاي میلیاردي می شنوند که آدم هاي مختلف اختلاس کردند، آیا احساس نومیدي شان بیشتر نمی شود که فساد را
کشور برداشته است؟ یکی از هزینه ها این است. در این زمینه می گویم اگر قوه قضائیه که من در این دوره جدید آقاي رئیسی می
بینم در مورد موضوع مبارزه با فساد اقتصادي جدي است؛ پرونده ها را به نتیجه می رساند حالا چه احکام شدید مثل اعدام چه احکام
میانه حالا مثل حبس هاي طویل المدت می دهد که بازهم به نظر من این کفایت نمی کند. یعنی وقتی یک مفسد اقتصادي به
مجازات محکوم می شود، براي مردم اقناع کننده نیست. مردم می خواهند بدانند پولی که مثلا این آدم برد، چه شده است؟ این پول
چند هزار میلیاردي که در موردش صحبت می کنی چگونه به بیت المال برگشت تا حتی ساکنین فرودست یک روستاي حاشیه اي
هم درك کنند این پول، پولی بوده که حق شان بوده، یک نفر بالا کشیده و برده است اما دوباره به سیستم زندگی شان برمی گردد.
این بخش همان حلقه مفقوده اي است که به نظر من به جز دادگاه هاي مفاسد اقتصادي، قوه قضائیه باید خیلی روي آن خوب کار
کند. البته ممکن است بعضی بگویند دادگاه هاي مفاسد اقتصادي براي بخشی از جامعه سرمایه اي کشور احساس ناامنی ایجاد می
کند اما یادتان باشد در همه دنیا یکی از راه هاي حمایت از سرمایه داران حقیقی است. منظورم از سرمایه دار حقیقی این است که
فردي سال ها کار کرده و زحمت کشیده، شغل ایجاد کرده، کارآفرین است و حالا توانسته به یک ثروت بسیار خوبی برسد و هزاران
کارگر در سطح کشور دارد، این فرق می کند با آدمی که دلار 4 هزار تومانی گرفته و در بازار 10 هزار تومان فروخته است. در همه



جاي دنیا یکی از راه هاي حمایت از جریان گردش سرمایه و سرمایه داران واقعی مبارزه نهادهاي قضایی با سرمایه دارهاي فیک و
تقلبی است. مثلا کمیسیونی مثلsec در آمریکا بر معاملات بورسی نظارت می کند براي اینکه از وارن بافت، ري دالیو و پل تودور
جونز که از بزرگان بازار سرمایه هستند مقابل موسساتی امثال جردن بلفورت در آمریکا یا کسانی که براساس نگاه پانزي خرید و
فروش سهام می کنند، حمایت کند. با آنها مبارزه می کند براي اینکه آنها نتوانند حبابی را در بازار بورس ایجاد کنند و اتفاقا از
موسساتی که در این حوزه به صورت درست کار می کنند، حمایت کند. قوه قضائیه باید روي این بخش رسانه اي موضوع هم کار کند
که من حامی کارآفرینی و سرمایه دار واقعی هستم، اتفاقا چون کارآفرین شغل ایجاد می کند. چرا در دوران انتخابات ریاست جمهوري
موضوع ایجاد شغل موضوع مهمی است به دلیل آنکه هر چقدر درصد ایجاد شغل را در یک کشور بالاتر ببرید، ناخودآگاه امنیت ملی و

 
اجتماعی افزایش می یابد. 

در سریال آقازاده، مخاطب با آقازاده خوب و آقازاده بد مواجه است که این موضوع مبحث جدا دارد اما در هیج جاي سریال فعال

 
اقتصادي خوب دیده نمی شود و فعال اقتصادي بد را مدام می بینیم و محور داستان هم همان است. 

آنچه ما امروز در موردش صحبت می کنیم، بحث نظري است. بدنه یک درام، یک قصه و یک سریال در واقع قرار نیست مشمولیت
کامل درباره همه چیز داشته باشد. من درباره کارآفرین سالمِ سلامت و سرمایه دار سالمِ درستی که انسان باخدایی هست، نمازش
ترك نمی شود، خمس و زکاتش را پرداخت می کند، مالیات می دهد و هزار نفر هم به عنوان کارگر سر سفره اش نان می خورند در
سریال پدر با کاراکتر مهدي سلطانی پرداخته ام. یعنی آدم باخداي متدین ثروتمندي که بنز آخرین مدل هم زیر پایش است. آنجا جا
داشت که این بخش را به تصویر بکشم. آن موقع هم با هجمه اي مواجه شدم و افراد زیادي انتقاد داشتند که مگر می شود یک
شخصی متدین باشد اما ثروتمند هم باشد! در پاسخ گفتم در طول تاریخ اسلام هزار هزار نمونه وجود دارد. مشی زندگی زاهدانه
داشتن ربطی به ثروت ندارد. کما اینکه در همین سریال آقازاده خانه اي که حاج رضا در آن زندگی می کند، یک خانه چند ده
میلیاردي است. یعنی می تواند آن خانه را بفروشد و یک پنت هاوس در بالاشهر بخرد، اما تصمیم دارد این نوع سبک زندگی را داشته
باشد. پس قرار نیست من همه عقایدم را در یک فیلم بریزم. من در سریال آقازاده اول اینکه درباره جریان فاسد اقتصادي حرف می
زنم، دوم اینکه درباره یک جریان جدي درون نظام حرف می زنم که به مقابله با جریان فاسد می پردازد؛ مقابل جریان فاسدي که
پشتوانه قدرت، رانت اطلاعات و رانت ارتباطات دارد. بحث آقازاده خوب و آقازاده بد هم نیست. در مورد شخصیت «حامد» خیلی گفته
می شود که آقازاده خوب است اما در هیچ کجاي سریال نمی بینید از اعتبار پدرش به عنوان کسی که روزگاري در این کشور صاحب
منصب بوده است، استفاده کند. به نظر من شاید اطلاق «آقازاده» با این بار معنایی که امروز با کاراکتر «حامد» پیدا کرده است،
درست نباشد. مثلا آقاي حاتمی کیا فیلم چمران را ساخت. چمران در واقع در آمریکا زندگی می کند و دانشگاه می رود و دکتراي
پلیمر می گیرد، یا وقتی که به جنبش امل می پیوندد و با امام موسی صدر همراه می شود، همچنین بعد از انقلاب اسلامی به ایران
برمی گردد و حضور در جنگ هاي نامنظم و وزارت سپاه و... هزار جور ماجرا و البته ارتباطات سیاسی اش با یک جریان سیاسی خاص.
ابراهیم حاتمی کیا گفت من می خواهم این مقطع از زندگی دکتر چمران را بسازم آیا می توان به آقاي حاتمی کیا گفت پس مقاطع

 
دیگر زندگی دکتر چمران چه می شود؟ ایشان حتما در جواب خواهند گفت که بقیه را شما بسازید. 

 
اقتصاد مبحث خشک و ضددرام و ضدداستان است چگونه با این مساله کنار آمدید؟ 

من مطمئن نیستم آقازاده یک موضوع اقتصادي دارد بلکه به نظر من آقازاده بیش از اینکه از یک معضل اقتصادي حرف بزند به بهانه
یک معضل اقتصادي درباره زمینه هاي اجتماعی اش حرف می زند، به همین دلیل است من خیلی به جنس بیزینس «نیما بحري»
ورود نمی کنم و از کنارش می گذریم مثلا می فهمیم که چندتا کارخانه خریده و... ما اینها را از این شخصیت می فهمیم براي اینکه
من درباره زمینه هاي اجتماعی اش حرف دارم و فکر می کنم دغدغه مردم هم الان این است. اینکه معامله چگونه اتفاق افتاده است.

 
می خواهم بگویم رانت ارتباطات و رانت قدرت و رانت اطلاعات چه بلایی می تواند سرمان بیاورد. 



 
شما پرونده هاي اینچنینی را دیدید در مورد واگذاري بانک و بیمه و... اشراف داشتید؟ 

نسبت به این موضوع بی اطلاع نبودم. آدم هایی مثل تو که به جزئیات این مسائل اشراف دارند متوجه می شوند که از قسمت اول تا

 
حالا هر چیزي نشان دادیم تقریبا واقعی بوده است اما آیا مستندسازي می کنم؟ نه من جهان را درامی روایت می کنم. 

 
اما مثلا شما موضوع میلگرد و پرونده آن را روایت می کنید که کاملا اقتصادي است. 

 
یادت باشد مخاطب درگیر میلگرد نیست، درگیر اتفاق و فرآیندي است که به بهانه یک معامله میلگرد رخ می دهد. 

 
در مورد بانک همه دوست دارند بدانند کدام بانک مورد نظر است یا حراج تهران... 

 
حراجی که در سریال وجود دارد نامش حراج خاورمیانه بوده و جعلی است و اصلا وجود خارجی ندارد. 

 
آیا سکانس هایی شبیه پرونده آقاي نجفی آگاهانه بود؟ 

 
قضیه هم آگاهانه بود جداي از بحث جذابیت، اخلاقی و اقتصادي و حتی پرونده هاي مشابه آقاي نجفی و... 

پرونده سریال ما ربطی به پرونده آقاي نجفی ندارد علاوه بر اینکه محاکم در مورد ایشان اظهارنظر کردند. من در کنار مفاسد اقتصادي
به مفاسد اخلاقی هم می پردازم این آن چیزي است که باید به جامعه گفت. مثلا مفسد اقتصادي که می بینید فقط به دلیل سکه و یا
چند هزار تا ماشین یا جابه جایی هزاران ملک مفسد اقتصادي نشده بلکه پول این آدم ناخودآگاه باعث به خطر افتادن بخشی از امنیت
اخلاقی حاشیه اي اش هم شده است و اتفاقا از این بابت هست که نظامی مثل جمهوري اسلامی یکی از ادعاهاي اصلی اش مباحث

 
اخلاقی است. 

 
به هر حال این پرداختن به موضوع مفاسد اخلاقی در کنار مفاسد اقتصادي داستان را جذاب می کند... 

 
علاوه بر جذابیت ملزومش هم هست. 

 
این یعنی شما به برخی از پرونده هاي اقتصادي دسترسی داشتید. 

 
نیازي به بررسی کردن پرونده ها نیست. همین الان در سایت ها و رسانه ها و شبکه هاي اجتماعی اطلاعات در این زمینه هست. 

 
شما به فساد سیستماتیک اعتقاد دارید؟ شخصی مثل آقاي توکلی اعتقاد دارند در کشور فساد سیستماتیک وجود دارد. 

این نظریه آقاي توکلی است و ایشان هم معتقد نیست که فساد سیستماتیک است بلکه می گوید سیستم می تواند فسادخیز باشد.

 
این با فساد سیستماتیک فرق دارد. البته من با آقاي توکلی موافق نیستم. 

من با توجه به برداشت خودم می گویم، وقتی که تلویزیون را روشن می کنم، صداوسیماي جمهوري اسلامی ایران گزارش دادگاه به
اسم و رسم و مشخصات کامل و جزئیات پرونده و فساد اقتصادي را در قوه قضائیه اي بررسی می کند که در پرونده اسم 5، 6 نهاد
دولتی از جمله سازمان خصوصی سازي و بانک رسمی و... می آید، می گویم اگر این فساد سیستماتیک بود هیچ وقت من نباید



گزارش این دادگاه را می دیدم. بخشی از سیستم به عنوان نهاد قضایی و به عنوان سازمان بازرسی کل کشور و به عنوان نهادهاي
نظارتی و نهادهاي امنیتی و ضابطین قضایی و... با بخش دیگري که در خود سیستم فسادي ایجاد شده، در بالاترین سطح برخورد می
کند، حالا ممکن است من و تو بگوییم به اینجا اکتفا نکنیم. روزگاري در دولت آقاي احمدي نژاد مه آفرید خسروي را محاکمه کردند،
همه درباره نزدیکی مجموعه خانوادگی آقاي خسروي با بخشی از دولت قبلی اذعان داشتند، به ظاهر هم این گونه بود که آن زمان
نهاد قضایی با دولت نزدیکی بیشتري داشتند، خسروي اعدام شد و حتی دادگاهش رسانه اي شد. اگر فساد سیستماتیک بود، ما توقع
داشتیم این موضوعات را به گونه اي لاپوشانی کنند و از آن رد بشوند، پس چرا این کار را نمی کنند؟ چرا رئیس قوه قضائیه براي
تمدید استجازه دادگاه هاي ویژه مفاسد اقتصادي مصر می شود. یک اجازه یک ساله حضرت آقا به شما داده و تمام شده است، اگر
اراده جدي در قبال مبارزه با فساد وجود نداشته باشد دیگر پیگیري نمی کند، اتفاقا پیگیري می کند و موسع تر هم می کند، یعنی
می توانند تعداد وکلاي بیشتري باشند و... به همین دلیل می خواهم بگویم شاید امثال آدم هایی مثل آقاي توکلی چون امروز به هر

 
دلیلی از مراتب قدرت دور ماندند، نگاه بدبینانه و شکاکانه اي را به جامعه تزریق می کنند. 

می دانم ساخت سریال آقازاده از سال گذشته کلید خورده و ساخته شده، اما عجیب است که به موضوع فساد در قوه قضائیه و پرونده

 
طبري اشاره شده است. این موضوع اتفاقی بود یا قبل از اینکه بنده خدا دستگیر شود، می دانستید... 

هیچ مفسد اقتصادي وجود ندارد مگر اینکه دو بال داشته باشد؛ بال قضایی و بال دولتی. هر پرونده اي را که نگاه می کنید می بینید
یک پشتوانه دولتی دارد و منظورم از دولت حکومت نیست و اختصاصا درمورد دولت حرف می زنم. اگر یک مجموعه اي دلارهاي
دولتی را گرفته و در بازار فروخته یا به خارج از کشور برده، پولش را برنگردانده و به چند کارخانه و ملک و... تبدیل کرده است، می
بینید یک پا دارد در نهاد مالی به اصطلاح دولتی که حالا می خواهد صندوق ذخیره فرهنگیان باشد یا فلان بانک یا بانک مرکزي و یا
سازمان خصوصی سازي. وقتی طرف دیگر ماجرا را نگاه می کنید، می بینید نهادهاي ضابط ما که کور و کر نیستند، به هرحال در

 
مراحلی متوجه این موضوع شدند... 

 
به همین دلیل سیستم کاري کرده که نظارت چندلایه اي و مرحله اي وجود داشته باشد... 

بله و در اینجا احتیاج به یک پشتوانه قضایی هم هست. همه جاي دنیا این گونه است و ربطی به ایران و غیرایران ندارد. اصلا وجود
نهادي مانند حفاظت قوه قضائیه براي این است که یک آدم من در قوه قضائیه هم می تواند آلوده شود، حالا یا خودش آلوده می شود
یا مفسد اقتصادي که در خیلی از پرونده ها دیدیم، اینقدر زیرکی دارد که چگونه او را آلوده کند؛ ما در آقازاده به این بخش پرداختیم.
مفسد اقتصادي ما در آقازاده همزمان دو بخش را آلوده می کند؛ یک بازپرس را آلوده می کند و یک ضابطی مثل حامد را می خواهد
آلوده کند. اتفاقا همه تنش ما در قصه از اینجا شروع می شود که آن بازپرس آلوده می شود و ضابط جان و مال و آبرو و خانواده و
همه چیز خود را از دست می دهد، اما درنهایت خودش آلوده نمی شود. شاید اینجا این سوال پیش بیاید که آیا در عالم واقعیت این
طوري است؟ اتفاقا من فکر می کنم این ضریب قدرت نظام را خیلی بالاتر نشان می دهد که نظام با فساد در مهم ترین رکن خود به
اسم قوه قضائیه هم به مقابله می پردازد و آقاي رئیسی از روز اول درمورد این مساله به طور جدي برخورد کرده است. خدا خیرش

 
بدهد. این بدین معنا نیست که قوه قضائیه امروز هیچ مشکلی ندارد، اما حداقل می توانیم بگوییم یک قدم به جلوییم. 

در سریال، شما پول کثیف را خیلی خوب مطرح می کنید، به گونه اي که شعاري نیست. در سریال منِ اقتصادي می بینم به موضوع
پول کثیف به خوبی پرداخته می شود، چون درام وارد موضوع می شود و جذابیت هاي از بصري گرفته تا محتوایی موضوع را به سمت
شعاري کردن نمی کشاند. آیا این پول کثیف در روند داستان محوري بوده یا اینکه از قبل درنظر داشتید در حاشیه باشد و شعاري

 
نباشد؟ 



به نظر من شعار باید آن تک جمله اي باشد که پایان کار در ذهن مخاطب شکل می گیرد؛ شعار این است. شعاري است که حتما باید
واجد شعور باشد. موضوع پول کثیف یا هر بحثی که مطرح می کنید باید ببینیم ظرفیت یک درام چیست. من در یک مصاحبه دیگر
گفتم و البته بعضی هم جور خاصی نسبت به آن واکنش نشان دادند که ما 10 درصد آن موضوعات را گفتیم. ما یادمان می رود
آقازاده بیستمین کاري نیست که در حوزه فساد اقتصادي ساخته می شود و اولین کار در این زمینه است. ما در این راه یک قدم
برداشتیم. به قول بعضی ها خط شکنی کرده ایم، هزینه اش را هم دادیم، هزینه اش را با هجمه ها و حمله ها، حرف ها و گوشه و
کنایه ها دادیم. من بعد از بیست و چندسال کار رسانه اي می فهمم وقتی دارید موضوعی را بولد و پررنگ می کنید، بخشی از آن به
این خاطر است که دوست ندارید این موضوعات بولد شود، همان طور که مفسدان اقتصادي در خیلی از جاها نفوذ دارند، رسانه ها را
هم در اختیار دارند. من می فهمم وقتی اصرار دارند درمورد موضوعی در سریال به تکرار به عنوان نقد بپردازند، یک دلیلش این است
که نمی خواهند دیگر موضوعاتی که مطرح شده بولد و پررنگ شود، اما خبر بد برایشان این است که یکی دو قسمت دیگر آن
موضوعاتی که این چندوقت می پردازند را دیگر ندارند و ناخودآگاه مجبورند با این حقیقت روبه رو شوند. امروز هم خدا را شکر می
کنم سریال آقازاده بعد از سال ها موقعیتی پیدا کرده که تقریبا امروز نقل همه شده است، حالا چه موافق چه مخالف. باعث افتخار
است که مخالفانش هم مخالفان جدي هستند؛ یعنی با همه سازوبرگ شان به میدان آمدند و البته موافقانش هم با همه سازوبرگ
شان به میدان می آیند. همیشه مخالفان سعی می کنند صداهاي بلندتري داشته باشند، چون فکر می کنند هرچه بلندتر داد بزنند،
صداي بقیه شنیده نمی شود، اما اشتباه می کنند. آنها ناخودآگاه هرچه بیشتر داد می زنند، بی آنکه بخواهند تبلیغ اثر من را می کنند
و من از آنها متشکرم که با یک نیت دیگري به میدان می آیند، اما درنهایت باعث می شوند حرف اصلی من به گوش آدم هاي

 
بیشتري برسد. 

در این سریال کدام وجه قضیه براي شما پررنگ بود؛ مثلا موضوع رانت دلار 4200 تومانی که به برخی فعالان اقتصادي دادند و معلوم
نشد بازگشت ارزها چگونه بود. آیا شما هم مثل فیلم ها و سریال هاي هالیوودي دوست داشتید یک سریال به اسم افراد باشد مثل
بابک زنجانی، مه آفرید خسروي و مثلا پرونده هاي مختلف مثل پرونده فولاد و... شما کدام را دوست داشتید بپردازید و آزاد بودید در

 
این زمینه سریال بسازید؟ 

می دانم چه موضوعی را دوست دارم که به جهت نمایشی هم خیلی جذاب است، اما به دلایلی که می تواند سوءتفاهم برانگیز باشد،
نمی خواهم جواب بدهم. دوست ندارم این طوري هم احساس شود که حجم اطلاعاتی بالایی داشتیم. یک وقت هست ما می خواهیم
یک سریال ملودرام حتی با زمینه هاي خاص فسادستیزي کار کنیم و یک وقت هست می خواهیم جدي تر در لایه هایی کار کنیم تا
آدم هاي اقتصادي مثل شما را که نسبت به موضوع هم اشراف دارند، بتواند درگیر کند. صدها ساعت بحث و جلسه با جاهاي مختلف
و آدم هاي مختلف دارد، موافقانی دارد، مخالفانی دارد و باید بتوانیم براي مخالفان توضیح بدهیم، نظرشان را جلب کنیم، موافقان را
تعدیل کنیم تا بتوانیم براي حرفی که می خواهیم بزنیم به یک حد معدلی برسیم. به همین دلیل موضوع آقازاده شاید 6، 7 ماه قبل از
اینکه اصلا نطفه اش منعقد بشود و درباره اش کار شود، من سریال پدر را که تمام کردم آن زمان اطلاع رسانی کردیم که براي شبکه
نمایش خانگی می خواهیم سریالی بسازیم. آن زمان تصمیم به ساخت سریال آقازاده گرفتیم و قرار شد با بهرنگ توفیقی کار کنیم.
خیلی زمان صرف این آماده سازي و حرف ها شد. مثلا اگر سریال پدر در شهریورماه به پایان رسید، در بهمن ماه در آمادگی قرار
گرفتیم که وارد ساخت سریال آقازاده شویم. همان زمان هم مقدماتی مثل تقاضاي پروانه ساخت و... را شروع کردیم که وسط آن
موضوع سریال به همین سادگی پیش آمد، به خاطر اینکه آقاي جعفري جلوه اصرار داشتند سریال عیدشان نرسیده است. ما یکی
دوماه به خودمان مرخصی دادیم و سریال برسر دوراهی را ساختیم و دقیقا روزي که فیلمبرداري برسر دوراهی تمام شد، پخشش
همان شب بود. همان شب ساعت 4 بعداز ظهر آخرین پلان را گرفتیم، ساعت 8ونیم، 9شب آخرین قسمت را پخش کردیم. سه روز
استراحت کردیم. آقاي توفیقی سه روز شمال رفتند و من سه روز از خانه بیرون نیامدم. بعد هم مشغول تسویه حساب شدیم. از روز
چهارم درواقع دستیار آقاي توفیقی روي تابلوي پایین که پیش تولید است، نوشت: «به نام خدا سریال آقازاده» و شروع کردیم متن
بنویسیم و مسائل دیگر. به همین دلیل آن چندماهی که طول کشید، مشغول همین کارها بودیم، چون نمی توان درمورد چنین



 
مسائلی بدون هماهنگی ها ورود کرد و البته این به معناي رانت و پشتیبانی و... نیست. 

یک نفر به عنوان نویسنده و درام نویس که اینجا حامد عنقاست باید یک انباشت ذهنی داشته باشد یعنی من نوعی وقتی بخواهم
سریال بسازم همان اول کار نمی بینم در سایت ها چه مطالبی وجود دارد. براي شما زمینه ساخت این سریال و موضوع فساد اقتصادي

 
از کجا شکل می گیرد؟ 

جداي از جذابیت، دغدغه را در کف جامعه می بینی. من وسط سریال پدر بودم، تلویزیون دچار مشکل مالی شد و در آن مقطع
نتوانست به ما پول تزریق کند. ما رفتیم از یک دوستی پول قرض بگیریم براي اینکه شب عید بود و می خواستیم به بچه ها دوسه
روزي استراحت بدهیم و بعد از آن بقیه سریال پدر را بسازیم. چون آن موقع می خواستیم به ماه رمضان برسانیم که نشد. ما از یک
دوستی پول قرضی خواستیم. آنهایی که مرا می شناسند می دانند اهل وام گرفتن از بانک نیستم و می توانید بپرسید و اگر توانستید
هزارتومان وام از من پیدا کنید بابت هر هزار تومان، صد میلیون تومان می دهم. یعنی پول گرفتن از بانک را به جهت شرعی مساله دار
می دانم. تنها راهی که باقی مانده بود و یکی از همکاران یعنی مدیر تولید هم پیگیري کرد، این بود که یکی از دوستان مقداري دلار
داشت؛ مثلا چندده هزار دلار داشت، گفت من دلار می دهم و دلار به من پس بدهید. ما دلار چهار هزار و خرده اي گرفتیم و رسیدیم
به اردیبهشت و خردادي که دلار 7، 8، 9هزار تومان می شد. ما پول آن دوست را هم دادیم. معلوم بود پولی حدود 45هزار دلار، 50
هزار دلار بود. معلوم بود 200 میلیون تومان از یک نفر قرض گرفتی، اما 600 میلیون تومان پس می دهی! کاري هم ندارند که
تلویزیون پولت را داد یا نداد. ما می دیدیم کف خیابان چه اتفاقی می افتد. بعد از آن رسیدیم به موج دوم که دلار تا حدود 20 هزار
تومان شد. دیگر دغدغه همه مردم دلار شد. اتفاقات آبان ماه رخ داد و... و معلوم بود ماجراي آبان ماه براساس مسائل اقتصادي است؛
یعنی مساله بنزین و... پیش آمد. مردم می بینند به خاطر یک میلیون تومان ممکن است سلامت خانواده شان به خطر بیفتد و آدم
هایی هستند که به واسطه این شکاف و ناکارآمدي که در بخشی از بدنه دولت به جهت مدیریت اقتصادي وجود دارد، یک شبه
میلیاردر می شوند؛ مثلا کارخانه یا مرکز تولیدي مثل نیشکر هفت تپه که مدت هاست درباره اش صحبت می شود. سازمان خصوصی
سازي این کارخانه را به دو تا جوان می دهد و یکی از کارخانه هاي بزرگ تولید نیشکر که از قبل از انقلاب فعالیت می کرده است،
زمینگیر می شود، چون اینها براي کارآفرینی نیامدند. اینها آمده بودند که بتوانند پشت این کارخانه ارز بگیرند - اینهایی که می گویم،
براساس اطلاعاتی است که در دادگاه شان گفته شده است. شاید من اطلاعاتم بیشتر باشد اما مطلبی را می گویم که رسانه اي شده
است مردم می بینند کارگر می گوید من 6 ماه است حقوق نگرفته ام، اما در دادگاه ها و و بازپرسی ها و بازجویی هاي اولیه صحبت
چندهزار میلیارد تومان می شود. طرف آدمی است که با پنج کلاس سواد در تبریز صاحب کارخانه ماشین سازي می شود. در روزگاري
که مردم بابت سکه از صبح می روند می خوابند و ممکن است نوبت شان نرسد تا بتوانند سکه بانکی ثبت نام کنند، ناگهان می بینیم
در مملکت کسی را داریم که چندین میلیون سکه از او به دست می آید. این موضوع ناخودآگاه به یک خشم اجتماعی منجر می شود.
این خشم اجتماعی باعث به وجود آمدن مشکلات امنیتی در جامعه می شود. مساله امنیتی را فقط در نسبت با حکومت نمی گویم،
بلکه می گویم وقتی این موضوع اتفاق می افتد، چرا رئیس پلیس آگاهی چندوقت پیش مصاحبه می کند و می گوید ما با پدیده
سرقت اولی ها مواجهیم؟ چندروز پیش در شبکه هاي اجتماعی خبر می خواندیم که طرف را به خاطر دزدیدن یک بسته پوشک می
گیرند! ما پدیده ژان والژان سازي ایجاد می کنیم، از طرف دیگر در خیابان هایمان بنز و پورشه و ماشین هاي چندمیلیارد تومانی رژه
می روند. روزي نیست که یک شبکه اجتماعی را باز کنی و نبینی عکس یک کارتن خواب را کنار یک ماشین گرانقیمت گرفته باشند
و انتشار داده باشند. من درمورد امنیت سیاسی حرف نمی زنم، امنیت اجتماعی را ایجاد کنند، توزیع عادلانه ثروت را ایجاد کنند.
منظورم از توزیع عادلانه ثروت آن نگاه کمونیستی و مارکسیستی نیست که همه هزار تومان داشته باشند. چرا یک آدم کارآفرین که
کار کرده و یک استارتاپ و یک کارخانه اي را احیا و شغل ایجاد کرده، طبیعتا مانند منی که اینجا نشسته ام و تنبل هستم و فقط
حرف زده ام نباید یک سطح درآمدي داشته باشد. آن هم یک فساد دیگر ایجاد می کند، اگر که خط کش بگذاریم و بگوییم که همه
اندازه هم. نتیجه اش را در اتحاد جماهیر شوروي دیدیم. آن هم یک جور فقر ایجاد می کند. یعنی نظام تولید عادلانه ثروت نباید نظام
عادلانه فقر باشد. اما وقتی نمی توانند درست مدیریت کنند، در سیستم اقتصادي هزارجور ماجرا ایجاد می شود. این مساله براي طبقه



فرودست به خشم اجتماعی تبدیل می شود. خشم اجتماعی اش را لزوما نمی آید کف خیابان دربرابر حکومت نشان بدهد، خشم

 
اجتماعی اش را با کیف زنی که در خیابان است، نشان می دهد. یعنی امنیت اخلاقی - اجتماعی به خطر می افتد. 

 
آیا بابت این دغدغه دست مریزاد می گویند و مدال بر گردن شما می اندازند؟ 

اگر بابت هرکدام از فحش ها، تهدیدها، پیغام ها و پسغام ها، حاشیه ها و جریان سازي هایی که علیه بحث مبارزه با فساد اقتصادي

 
اتفاق می افتد، هزار تومان به من داده بودند، الان یکی از بزرگ ترین میلیاردرهاي ایران بودم! 

در سریال کمی شلختگی در پرداخت به موضوع اقتصادي هم می بینیم، مثلا نیما بحري در کار حراجی می رود و در آنجا تخلف می

 
کند و مثلا موضوع زمین و مشابهت آن به موضوع پدیده شاندیز... 

من چه کار باید بکنم که ما در این کشور هزار هزار نمونه این جوري داریم و خداي احد و واحد شاهد است این چیزي که از نظر شما
زیاد است من یک از هزارش را گفتم. این درحالی است که من نگفتم می تواند شرکت بیمه داشته باشد، نمی توانم بگویم نمایندگی
فلان خودروي خارجی را هم دارد، نمی توانم بگویم فلان کارخانه محصول غذایی را هم دارد و نمی توانم بگویم که در بازار سهام
شرکت کارگزاري سهام هم دارد. یک از هزارش را گفتم. نمی توانم بگویم در فلان محصولات فرهنگی و هنري هم سرمایه گذاري می
کند و نمی توانم درباره واردات قیر حرف بزنم، نمی توانم بگویم باشگاه ورزشی هم معامله می کند و هزار هزار چیز دیگر از آن صد

 
آیتم... 

 
آن دهک پایین فکر می کند اصلا واقعی نیست و باورش نمی شود. 

وظیفه توي رسانه اقتصادي است که به آن دهک هفت به پایین بگویی بیشتر از این دارد. واقعیتش این است که سریال یک مخاطب
عام دارد و یک مخاطب خاص. من براي مخاطب عام زمینه هایی را مطرح و چیزهایی را هایلایت می کنم که او را درگیر کند؛ رابطه
دخترها و پسرها و خانواده ها و مسائل کلی. اتفاقا این روزها ماجراها خیلی وقت ها از آن مخاطبان خاص می آید اما مخاطب خاص
من که می داند من چه می گویم و می داند این حرفی که براي مخاطب خاص می گویم اگر باعث گفت وگو بین مخاطبان خاص شود
با توجه به گستردگی رسانه ها و شبکه هاي اجتماعی تبدیل به دغدغه مخاطب عام می شود. اگر تبدیل به دغدغه مخاطب عام شد و
درباره اش حرف زد، ناخودآگاه تبدیل به مطالبه گري مخاطب عام هم می شود. چیزي که تبدیل به مطالبه مردمی شود ناخودآگاه
تبدیل به مطالبه از بخشی از نظام می شود و به نظر من این وظیفه اي است که ما داریم، حداقل در قالب یک سریال. یادمان بماند ما
سریالی کنار هزار تا سریال دیگري که در تلویزیون و شبکه نمایش خانگی و اینها که مردم دیدند و می بینند و خواهند دید، ساخته
ایم. ما جنبش اجتماعی نیستیم، ما سریال ساز هستیم. اکتیویست نیستیم. ما یک سري سریال ساز معمولی هستیم. خیلی خدا را
شکر می کنم که مباحث «آقازاده» امروز مستقیم و غیرمستقیم در شبکه هاي اجتماعی بعضی ها مستقیم واکنش نشان می دهند و
بعضی وقت ها هم به دیالوگ شان تبدیل می شود. وقتی مخاطب می بیند یک سریال در نظام جمهوري اسلامی ایران که از وزارت
فرهنگ و ارشاد اسلامی یعنی دولت پروانه می گیرد، از طرف دیگر نهادهاي نظارتی اعم از ضابطان و قوه قضائیه هم بر آن نظارت می
کنند و می بیند چنین موضوعاتی را مطرح می کند ناخودآگاه ضریب اطمینانش بالاتر می رود. یادتان باشد یکی از وظایف ما این
است؛ یک سري کار را اپوزیسیون انجام می دهد که اصلا دوست دارد ناامید سازي کند، مثلا می گوید مبارزه با فساد که اتفاق نمی
افتد و... اینها همه شو و نمایش است و... این وظیفه ماست که خودمان را از بدنه نظام می دانیم و حداقل اگر خیلی ها تکلیف شان با
ما معلوم نیست، ما که تکلیف مان با خودمان معلوم است. ما خودمان را بدنه نظام می دانیم و فکر می کنیم اولین وظیفه مان به
عنوان آرتیستی که در بدنه نظام است، این است که به مردم حداقل امیدواري را بدهیم تا اگر در خیابان می بینید دزدي می شود،

 
یک نفر هست با این دزدي ها برخورد کند. تو فکر می کنی که شاید کافی نیست من می گویم تازه شروع شده است، زمان بدهیم. 



موسسه اوج واهمه نداشت این سریال اصلا بهانه اي شود براي مورد هجمه قرار گرفتنش؟ خود سازنده ها همیشه وقتی یک موضوعی
را مطرح می کنند مثل این مفاسد اقتصادي که حساس است قطعا آماج حملات قرار می گیرند، شما این مورد را پیش بینی کرده

 
بودید؟ 

روزي که با بچه هاي سازمان اوج صحبت کردیم که این کار را با هم تولید کنیم، چون فکر این کار در ما ایجاد شد. وقتی که طرح
موضوع شد طبیعتا آنها هم با جاها و افراد مختلفی مشورت هاي خودشان را داشتند. بعد از چند جلسه به نتیجه رسیدیم و آنها هم
تحقیقا همداستان با ما فکر می کردند این حرف، حرف امروز نظام است و موضوع مبارزه با فساد درواقع موضوعی است که باید به آن
پرداخت. وقتی به موضوع پرداختیم و جلو رفتیم و حرف زدیم و... این همدلی بیشتر اتفاق افتاد. درواقع می توانم بگویم همراهی و
مشارکت ما با سازمان اوج یک مشارکت عقیدتی هم درباره این موضوع بود و اینکه مخاطب حرف هایمان را فقط یک قشر خاص قرار
ندهیم و سعی کنیم براي قشر خاکستري و قشري که شاید علامت سوال ها در ذهن شان نسبت به این موضوع و مبارزه نظام با فساد
شاید وجود داشته باشد هم بتوانیم حرف بزنیم. این کار هزینه و لوازمی دارد.؛ بخشی از هزینه اش هم همین حمله ها و حرف هاست.
به هرحال یادتان باشد وقتی درحوزه مبارزه با فساد اقتصادي و بعد فساد اخلاقی حرف می زنیم وارد فضاي مه آلودي می شویم که
دیگر تکلیف مان با خیلی از جبهه ها معلوم نیست. تصور ذهنی مان این است که شماها که باید موافق باشید؛ بعد می بینیم این
طوري نیست. می گوییم شما که می فهمید ما چه می گوییم، می بینیم تصمیم بخشی است که این را نفهمند یا به هردلیلی وارونه
نشان بدهند، من نیت خوانی نمی کنم شاید بدانم نیت ها را اما لزوما نمی خواهم درباره اش حرف بزنم. ما در جلسه اي براي بحث و
مشورت با یک فرد بزرگ و موثر، آدم بسیار بسیار مهمی، موضوع را طرح کردیم. ایشان دو تا حرف زد؛ یکی اینکه خیلی دعا کرد و
دوم اینکه اگر می خواهید این کار را انجام دهید با خدا معامله کنید، براي اینکه اتفاقات عجیب وغریبی برایتان می افتد و ناخودآگاه
دست درلانه زنبور می کنید و نمی فهمید دوست و دشمن تان چه کسی خواهد بود. این حرفی که می گویم براي قبل از این بود که
ما می خواستیم سریال را کلید بزنیم. در آن جلسه آن بزرگوار با تجربه اي که طی 40 سال انقلاب داشت، تک تک اتفاق هایی که
قرار بود براي ما بیفتد را پیش بینی کرد. تا الان نزدیک 20، 30 درصدش عین به عینی که ایشان پیش بینی کرد، اتفاق افتاده است،
امیدوارم بقیه اش به آن سفتی و سختی که ایشان پیش بینی کرده بود، اتفاق نیفتد، یعنی امیدوارم همین 20، 30 درصد پیش بینی
ایشان کفایت کند. اما واقعیتش این است از یک چیز مطمئن بودیم؛ ممکن است این مسیر سنگلاخ هایی داشته باشد، ممکن است هر
روز یک جایی علیه ات بنویسند اما اگر ما بتوانیم این موضوع را به دغدغه اجتماعی تبدیل کنیم، به زعم خودمان به نظام خدمت می
کنیم. حالا ممکن است هرکسی در هر گوشه اي نظر موافق یا مخالف داشته باشد. وقتی که جلوتر رفتیم فهمیدیم آن بزرگوار نظرش
درمورد اینکه با خدا معامله کنید یعنی چه؛ یعنی در راهی که می روید درگیر اینکه موافق چه می گوید و مخالف چه می گوید،
نشوید و یعنی نه از موافق خوشحال شو و نه از مخالف ناراحت شو، مردم را ببین. توي روزنامه نگار را نبین، مردم را ببین. وقتی بعد از
یکی، دو قسمت در شبکه هاي اجتماعی درباره اش حرف زدند، مثل همین موضوع آش و شکلات وقتی پیش آمد، ما واقعا فکرش را
نمی کردیم، بعد تحلیل کردیم و دیدیم ما اولین مجموعه اي نبودیم که درباره این موضوع حرف زدیم، هم در تلویزیون قبلا گفته
شده و هم در فیلم سینمایی به آن پرداخته شده بود. علاوه بر اینکه یک فیلم درباره اش ساخته شده بود، مثلا در فیلم شوکران آقاي
افخمی هم به این موضوع پرداخته بود و 10 نمونه دیگر. چرا این اتفاقات درباره سریال آقازاده افتاد؟ نمی خواهم نیت خوانی کنم اما
این هم یکی از آن پیش بینی ها بود. وقتی می خواستم کاراکترم را نشان بدهم که چگونه از یک دختري که دستاویز و ملعبه یک
جریان فساد می شود تا روزي که توبه می کند و تبدیل به این دختر می شود، به هرحال ما به جهت عقیدتی خودمان یعنی من و
سازمان اوج و بچه ها، نمی توانستم حجاب بانوانم را به شکلی نشان بدهم که در بقیه فیلم ها و سریال ها هست. قرار شد حالا که
بیرون از تلویزیون کار می کنیم براي خودمان یکی، دو شاخص بگذاریم. یکی از شاخص هایمان فیلم هاي ابراهیم حاتمی کیا بود براي
اینکه همه انتساب او را به نظام می دانند و از علاقه حضرت آقا نسبت به حاتمی کیا آگاهند و به نظر من او می تواند یک میزان باشد.
گفتیم فیلم هاي چندسال اخیرش را ببینیم و به عنوان دست فرمان موضوع حجاب درنظر بگیریم. وقتی این موضوع را بررسی کردیم،
دیدیم ما کاراکتري داریم که لزوما در فیلم هاي آقاي حاتمی کیا نبوده است، یعنی شخصیت مانلی. قرار بر این شد از تکنیک موي



مصنوعی استفاده کنیم که هم حدود حجاب را رعایت کرده باشیم و هم اینکه بتوانیم حرف مان را بزنیم و همچنین بتوانیم تمایز این
دو وجه را نشان دهیم. یادتان هست که در قسمت هاي اول چه اتفاقاتی افتاد؛ عکسش را گرفتند و گفتند اینکه موهایش بیرون است،
اینکه تولید سازمان اوج و سپاه است و... با اینکه به نظر شما زیاده روي هم کردیم، یعنی حتی مخاطبان ما در نظرات پلتفرم ها در
سامانه و شبکه هاي اجتماعی معتقد بودند یک بار این کار را کردي و ما فهمیدیم این موي خودش نیست، پس چرا اینقدر بر این
موضوع تاکید داري؟ براي اینکه براي توي منصف این را جا بیندازم اما به جایی می رسد که می بینم تو تصمیم گرفتی متوجه این
موضوع نشوي یا تصمیم گرفتی این موضوع را به شکل معکوس جلوه بدهی، تصمیم گرفتی این سریال را به عنوان یک سریالی که از
المان ها و جاذبه هاي این شکلی استفاده می کند، ببینی. من می توانم ادعا کنم اولین سریال شبکه نمایش خانگی است که اینقدر
تاکید و المان هاي مذهبی را نشان می دهد؛ از تدین و نماز و حلال و حرام و حجاب و ارزش هاي خانوادگی و زیارت و توبه در
بالاترین سطح تا جایی که تیتراژش را یک قسمت اذان مرحوم موذن زاده اردبیلی می رود... همه اینها هست و تو می گویی که اینها را
استفاده می کنی براي اینکه آن مسائل اخلاقی و آن المان هاي جاذبه ات را بگویی! سلمنا اشکالی ندارد، تو این طوري فکر کن، مساله
اي نیست و من هم اصرار ندارم فکرت را عوض کنم اما واقعا اصرار بر این مسائل به خاطر این نیست که بر بخش هاي مغفول مانده

 
سرپوش بگذاریم. من از اینکه می بینم مردم با این موضوع بی واسطه برخورد می کنند، خوشحالم. 

نکته اي که کم به آن پرداخت شده بود و شما به آن پرداختید موضوع اقتصاد و هنر بود، مثل قضیه حراجی و... چقدر این پرداخت به

 
روز بود... 

تصورم این بود که مخاطب عامم بیشتر از اینکه نشان دادم، نسبت به موضوع حراجی همدلی نشان نمی دهد. البته وقتی کار پخش
شد، دیدم که اشتباه فکر می کردم و تصورم قبل از پخش این بود. شاید اگر اشراف بیشتري داشتم بر واکنش مخاطب عام بیش از این

 
حد به این موضوع می پرداختم. 

 
پس شما خودتان شخصا دوست داشتید به قضیه هنر و اقتصاد بپردازید... 

 
حتما، به نظر من یکی از مسائلی که امروز تنها مبتلابه جامعه هنر نیست، بلکه مبتلابه کل جامعه است، مساله اقتصاد و هنر است. 

شاید شما بگویید من اصلا اقتصادي نیستم و هنري هستم اما می خواهم به عنوان یک مخاطب و کسی که در جامعه هست، نظر

 
بدهید که چرا به نظر شما وضعیت اقتصادي این گونه شده است؟ می خواهم ذهنیت یک تهیه کننده را در این باره بدانم. 

ذهن تهیه کننده را نمی توانم بگویم. می توانم به عنوان یک شخص و حامد عنقا که در این بیست وچند سال به جز کار هنري و تهیه
کنندگی و... به عنوان یک ژورنالیست که تقریبا نسل قبل از شما محسوب می شویم، شاید به عنوان کسی که در این بیست وچند
سال شاهد و ناظر بوده، تحلیل هاي مختلفی ارائه می دهد و خودش هم درمعرض تحلیل هاي مختلف قرار می گیرد، صحبت کنم.
من فکر می کنم این موضوع دلار که پیش آمد، وقتی نگاه کنیم متوجه می شویم هر 10 سال یک بار در جامعه ما این اتفاق افتاده
است. یکی از آن موضوعات 10 ساله زمان دولت آقاي هاشمی بود که اگر خاطرتان باشد آن دو، سه خودکشی که از بالاي ساختمان
پلاسکو خودشان را به پایین پرت کردند و ناگهان دلار را تک نرخی کردند و آن اتفاق افتاد. فکر می کنم روزگاري یک سیاستی
گذاشته شد که با برنامه اول توسعه شروع شد. در آن برنامه اول توسعه که نگاه اقتصادي و سازندگی داشت یک مورد خیلی مهم
مغفول ماند به اسم پیوست اجتماعی و فرهنگی اش. یعنی دولت آقاي هاشمی به این فکر کرد که ما بعد از جنگ توسعه و سازندگی
را ایجاد کنیم، به این فکر کرد که کارخانه ها را راه اندازي کنیم اما به این فکر نکرد که این موضوع مسائل تبعی خود را هم دارد،
یعنی به واسطه این اتفاق تبعات اجتماعی و فرهنگی اش را می بینیم، آیا اختلاف طبقاتی را می بینیم؟ آیا به خاطر ایجاد نوسازي و
به خاطر یک جهش اقتصادي ناخودآگاه در لابه لاي اینها جاهاي مه آلود و سیاه و خاکستري به وجود نمی آوریم که زمینه ساز به



وجودآمدن دلال ها و افرادي شود تا بتوانند با استفاده از رانت قدرت و رانت اطلاعاتی یک شبه ره صدساله بروند؟ این موضوع مهمی
بود که باید در دهه 70 یعنی دقیقا یکی، دو سال بعد از جنگ به آن فکر می شد. باید به این فکر می شد که ما دوست داریم در
کشور مترو داشته باشیم اما آیا ساخت وساز مترو و جریان پیمانکارها و... اتفاق می افتد، می خواهیم بانک خصوصی داشته باشیم،
جریان هاي سیاسی که توانایی ایجاد بانک هاي خصوصی دارند، می خواهیم خصوصی سازي کنیم، دولت را سبک کنیم و بودجه
جاري کشور را به حداقل برسانیم، براي اینکه وابستگی مان را به هزینه کردن نفت تغییر بدهیم و نفت را در صندوق توسعه ملی براي
نسل بعدي مان سرمایه گذاري کنیم ولی به این فکر کردیم هرکدام از این تصمیماتی که می گیریم در درازمدت چه تبعات اجتماعی
اي دارد؟ به نظر من اگر آن روز به این موضوع فکر می شد، نمی گویم امروز هیچ مشکلی نداشتیم اما شاید راه حل هاي بهتري براي
حل مشکلات امروزمان داشتیم. شاید لازم نبود مسیرها را از صفر بسازیم. این سرشکستگی است همچنان در خوزستان نفت خیزي
که همه ثروت ملی یک کشور را دارد و طبق قانون چهار درصد از درآمد نفت باید خرج خود استان شود هنوز روستاهایی داریم که

 
مردمش براي داشتن آب تظاهرات می کنند. 

 
شما می گویید اگر حداقل توزیع عادلانه ثروت نداشتیم، نباید توزیع فقر هم می داشتیم؟ 

می توانم بگویم به یک بخش چسبیدیم و بقیه بخش ها را رها کردیم و به اصطلاح رانت طبقاتی ایجاد کردیم براي اینکه سریع می
خواستیم به نقطه موردنظر برسیم و حاضر نبودیم لوازم و ابعادش را ایجاد کنیم. چون عجله داشتیم. نتیجه آن تندروي هاي آن روز
درگیري امروز است. نمونه اش این است تو می خواهی به یک روستایی که تعداد محدودي جمعیت دارد، آب برسانی و باید 6 نهاد

 
بزرگ کشوري دست به دست هم بدهند تا به یک روستاي چندصد خانوار آب برسانند. این خیلی بد است. 

می خواستم نظر خودتان را بدانم، شما در سریال به مفاسد اقتصادي پرداختید اما خیلی کمتر به بی تدبیري پرداختید، یعنی در
اقتصاد یک مبحثی است که می گوید خود مدیریت است که هم خیلی فساد به وجود می آورد و هم هزینه براي جامعه ایجاد می

 
کند. حالا نظر شخصی شما این است که در کنار فساد، آن بی تدبیري و بی مدیریتی ما بیشتر در اقتصاد نقش دارد؟ 

 
اصلا زمینه ساز فساد بی تدبیري است. 

 
ما قوانین بد داریم یا مجریان قوانین بد داریم؟ 

من سعی کردم به موضوعات این شکلی هم در حد ظرفیت سریال بپردازم. اینکه چقدر موفق شدم یا نشدم باید جلوتر برویم و ببینیم.
ما همه این زمینه سازي ها را براي رسیدن به آن نقطه موردنظر انجام می دهیم. نقطه موردنظر و نهایی که در پایان سریال باید در

 
ذهن تان نقش ببندد. 

 
قضیه آش و شکلات... 

 
خیلی درمورد قضیه آش و شکلات حرف زدم و در همین مصاحبه هم اشاره کردم. 

بزرگ ترین نقدي که دوستان مذهبی وارد کرده اند، این است که به یک موضوع درست به صورت بدي پرداخته شده است. این نظر
شخصی دوستان است و من نقدم در این زمینه جداست اما نظر دوستان این است که با توجه به اینکه خیلی ها نمی دانستند ماجراي

 
کل سریال چیست و فقط همین دو دقیقه اش را نگاه می کنند... 



 
این دیگر گناهش گردن ما نیست. مثل اینکه تو نشان می دهی یک آدمی در یک موقعیتی یک کاري کرده است... 

 
بله موضوع چادر مثلا اگر آن زمان کاراکتر مانلی چادر سر نمی کرد، دیگر آن نقدها را نمی دیدید... 

فکر می کنم وقتی یک حرف درست را می زنی نباید نگران واکنش ها باشی. دو نفر در موقعیتی قرار گرفتند مثل صیغه و هرکدام
شان با نیت دیگري این کار را انجام می دهد. یک پسري است که واقعا دلبستگی دارد و خواستگاري کرده و قرار است ازدواج کند،
مادرش او را به در خانه عروس آینده اش فرستاده و دختري که قرار است بعدا عروسش شود، با این همه اما همچنان تقیدات مذهبی
خود را دارد. دختري است که دام پهن می کند. من دو هزار دقیقه کار ساخته ام و 600 دقیقه زمینه سازي می کنم که قصه را به این

 
نقطه برسانم. 

یک قسمت کامل را به این موضوع اختصاص می دهم اما متهم می شوم به اینکه چرا ریتم سریال افتاد و... براي اینکه نشان بدهم این
دختره چه کار می کند، توضیح المسائل می خواند، مسجد می رود و خود را درمعرض دید اینها قرار می دهد، از خود چهره این
جوري می سازد براي اینکه بتواند از این زاویه به این آدم نفوذ کند و روي کلمه نفوذ خیلی تاکید دارم. تو دو دقیقه اش را بدون اینکه
مقدمه و موخره را تماشا کنی، می بینی. به طرف گفتند چرا نماز نمی خوانی، گفت در قرآن نوشته. گفتند کجاي قرآن نوشته؟ گفت
لاتقرا فی الصلاه! گفتند لا تقرا فی الصلاه وقتی که مستی! گفت نه دیگر ما تا همین جا را می خوانیم. هنگام مستی نماز نخوان. می

 
گوید من کاري به آن ندارم. نمی شود که مقدمه اش را بخوانی اما موخره اش را نخوانی! 

 
نخواهید که من باور کنم حامد عنقا پیش بینی نمی کرد که در همین دو دقیقه این اتفاقات می افتد؟ 

واقعیتش این است اینکه پیش بینی می کردم یا نمی کردم از سریال نمی آید، از شناختی که از واکنش جامعه رسانه اي دارم، می آید
و نه مخاطب لزوما. یعنی واقعیتش این است من می دانستم این سکانس واکنش برانگیزي می شود، تردید نداشتم. وقتی هم که
واکنش برانگیز می شود همه جور واکنش به همراه دارد. به قول معروف آش با جایش هست؛ درهم است. تا یک اندازه اي از واکنش
ها برایم طبیعی بود اما اینکه روي این موج هم سوار شوند، آن هم محتمل بود. طبیعی است که هر کسی از زاویه دید خود و از ظن

 
خود هم داستان این ماجرا می شود. 

 
اتحادیه آش و حلیم واقعا با شما کاري نداشتند، چون گفتید همه جا؟ 

نه فعلا، احتمالا چون آنها خیلی سریال تماشا نمی کنند. شبی سینا مهراد اینجا بود و ما شوخی می کردیم قبل از این ماجراها و

 
حاشیه ها گفتیم که الان تو کاملا آمادگی این را داري که بروي به عنوان سفیر برند آش فروش هاي مثلا جاده چالوس بشوي... 

 
حرف آخر؟ 

 
ما یک قدم برداشتیم. ما فقط یک قدم برداشتیم. ما در این موضوع بسیار جوان و بسیار تازه کار هستیم... 

 
پس خط شکنی کردن را قبول دارید؟ 

من نمی دانم اسمش چیست اما خط شکنی کردن یک جور تفاخر است و شاید به نوعی داشتن اعتمادبه نفس کاذب و خودشیفتگی
است. نمی توانم بگویم خط شکنی است یا نه فقط می توانم بگویم ما اندازه یک قدم برداشتیم و هزار باده ناخورده در رگ تاك است.



البته می دانم بقیه درحال شروع کردن هستند. آقاي طالبی سریالی را درباره فساد اقتصادي می سازد. خبر دارم یکی، دو سریال دیگر
در شبکه نمایش خانگی درحال تولید است. می دانم آقاي ده نمکی به این حوزه می آید. تلویزیون یکی، دو کار این جوري دارد تولید

 
می کند. خوشحالم ما زمینه ساز این شدیم؛ چون تا قبل از ما همه تردید داشتند که آیا می شود و آیا می گذارند. 

نویسنده: محسن جندقی، روزنامه نگار



ناطق نوري براي نامزدي 1400 قانع نشد/ جلسات «گفتگوي ملی» ادامه دارد

منبع: خبر فوريشماره خبر:  80  |  تاریخ: 1399/07/22

رئیس جبهه پیروان خط امام و رهبري گفت: اخیراً جلسه اي با آقاي ناطق نوري داشتیم، او می گوید احساس تکلیف نمی
کنم و تمایلی چه به عنوان کاندیداي انتخابات و چه به عنوان کارگردان صحنه سیاسی ندارد.

 رئیس جبهه پیروان خط امام و رهبري گفت: اخیراً جلسه
اي با آقاي ناطق نوري داشتیم، او می گوید احساس تکلیف نمی کنم و تمایلی چه به عنوان کاندیداي انتخابات و چه به عنوان

 
کارگردان صحنه سیاسی ندارد. 

می گوید «تلاش می کنیم، نیروهاي انقلاب در انتخابات 1400 به وحدت صددرصدي دست یابند»، وقتی از او سوال کردم براي دست
یابی به این وحدت صددرصدي، چه ساختار و تابلویی طراحی کرده اید؟ با مروري به سازوکار گذشته پاسخ داد: پیرامون اسم هنوز

 
تصمیم گیري نشده است، بیشتر ساختار مهم است. شاید اسم، همان شوراي ائتلاف بماند و یا اسم دیگري داشته باشد. 

او که ید طولایی در فعالیت هاي سیاسی و تشکیلاتی دارد، از تمایل خود براي نقش آفرینی یک نیروي جوان در جایگاه ریاست جبهه

 
متبوعش خبر داد و ابراز امیداوري کرد، منتظر فرصت هستیم تا این جا به جایی صورت بگیرد. 

به صراحت از عدم حضور ناطق نوري در انتخابات پیش رو سخن گفت و حتی نقش آفرینی او در مقام کارگردانِ جریان اعتدال در
عرصه سیاسی را رد کرد و در عین حال کنایه اي هم به جریان اصلاحات زد و تصریح کرد: هرکس باید به اندازه خود مسئولیت دولتِ
روحانی را بپذیرد، حال اصلاح طلبان بیایند فرافکنی کنند که خیر- ما از روز اول «روحانی» را قبول نداشتیم و او توانمند نیست و کار
نمی کند، فرافکنی می کنند. کابینه روحانی اصلاح طلب است و تعداد کمی هم جز معتدلین هستند و ما یک اصولگراي رسمی

 
شناخته شده در کابینه روحانی نداریم. 

در 7 دوره نهاد قانون گذاري حضور فعال و چشم گیر داشت براین اساس او را «آقاي لابی» در مجلس می نامیدند. در دوره دهم در
انتخابات مجلس ثبت نام نکرد اما از رئیس سابق مجلس، حکم مشاور عالی را دریافت کرد و در حال حاضر هم از بیرون قوه مقننه،

 
اخبار و رویدادهاي هرم سبز بهارستان را دنبال می کند. 

مجلس یازدهم را انقلابی و دلسوز می داند اما انتقادهایی هم پیرامون نحوه عملکرد و تصمیم گیري نمایندگان دارد. با توجه به
اختلاف دیدگاه در دو قوه مجریه و مقننه از دولتمردان و نمایندگان می خواهد به جاي آنکه همدیگر را مقصر معرفی کنند، کارهایی



 
انجام دهند که به اسم دو قوه ثبت شود. 

قرار مصاحبه با «محمدرضا باهنر» در دفتر جامعه اسلامی مهندسین در خیابان خردمند شمالی بود، ساختمانی قدیمی اما در حال
تعمیر؛ در طبقه دوم، اتاقی بزرگ و مستطیلی شکل محل گفتگو می شود. وقتی با درخواست عکاس ما براي عدم استفاده از ماسک در
زمان مصاحبه مواجه شد، گفت: «اگر از ماسک استفاده نکنیم، ستاد مبارزه با کرونا به ما تذکر می دهد که چرا در این مصاحبه ماسک
نزدید!» اما با رعایت پروتکل هاي بهداشتی و فاصله اجتماعی، پذیرفت و ماسک را از صورت کنار زد اما از مصاحبه کننده خواست

 
همچنان ماسک به صورت داشته باشد. 

چهل دقیقه به گفتگو با ما نشست و پرسش ها هم از این کنشگر سیاسی زیاد بود، بنابراین تمایل داشتم در این مدت، او به تمامی
پرسش ها پاسخ دهد؛ مجبور شدم از برخی سوال ها سریع عبور کنم تا «باهنر» به اکثر پرسش ها درباره انتخابات 1400 و آرایش
نیروهاي انقلاب، نقش آفرینی و تحرك جریان اصلاحات در عرصه سیاسی و انتخابات پیش رو، عملکرد مجلس یازدهم، انتقاد اصلاح

 
طلبان از دولتِ اعتدال و ...پاسخ دهد. 

 
 

 
متن کامل این مصاحبه به شرح زیر است: 

انتخابات 1400 به ظاهر انتخابات پرکاندیدایی است، براي این انتخابات باز هم با همان مدل هاي گذشته قصد وحدت دارید؟ به مدل

 
هاي وحدت براي 1400 فکر کرده اید؟ 

متأسفانه تا زمانی که چند حزب فراگیر، ضابطه مند و پاسخگو در کشور نداشته باشیم خواهیم دید در هر انتخابات، اصولگرایان و
اصلاح طلبان دور هم جمع می شوند و می خواهند با هم وحدت کنند و چنین وحدت هایی، ثبت شده و ضبط شده نیست و فقط هر
دوره، با دوره بعد تغییر می کند اما شاکله همان است. یک زمانی تحت عنوان شوراي ائتلاف، «جمنا»، و یا شوراي ائتلاف بزرگ ظاهر
می شوند و اطلاح طلبان هم همین کار را می کنند، آنها نیز شوراي راهبردي دارند و این کار، خیلی وقت و انرژي فعالان سیاسی را
می گیرد چرا که 70 تا 80 درصد از وقتمان صرف این می شود که با هم وحدت کنیم و 20 درصد از انرژي می ماند که می خواهیم

 
آن را به رقابت با رقیب خود اختصاص دهیم، البته طرف مقابل هم اذیت خواهد شد. 

بالاخره، شوراي ائتلاف که انتخابات مجلس یازدهم را مدیریت کرد، فعال است و با جامعه روحانیت مبارز رفت و آمدهایی دارند و ما

 
هم بعضاً در جلسات شرکت می کنیم و دوستان تلاش می کنند به یک ساختار وحدت آفرین برسند. 



 
یعنی این تلاش ها و رفت و آمدها باعث تغییر تابلو و سازوکار نیروهاي انقلاب در انتخابات سال آینده می شود؟ 

تابلو مهم نیست. در انتخابات مجلس یازدهم از ما سوال می کردند «جمنا» کجا رفته است؟ پاسخ می دادیم این دوره، جمنا هم هست
و هم نیست یعنی همه اعضا جمنا در این مجموعه هستند اما فقط آنها نیستند. سعی می کنیم کسانی که در دوره هاي گذشته بیرون
ماندند، جذب شوند؛ هدف و چشم اندازِ، وحدت صددرصدي است اما اینکه آیا به این صددرصد می رسیم یا نه متفاوت است چرا که

 
بعضی وقت ها به 75، 80 و یا 85 درصد رسیده بودیم اما تلاش ما براین است به وحدت صددرصدي دست یابیم. 

 
 

 
پس احتمال می رود با همین سازوکار و نام شوراي ائتلاف در انتخابات فعالیت کنید؟ 

پیرامون اسم هنوز تصمیم گیري نشده است، بیشتر ساختار مهم است. شاید اسم، همان شوراي ائتلاف بماند و یا اسم دیگري داشته

 
باشد که این نامگذاري ها از درجه دوم اهمیت برخوردار است. 

 
آقاي باهنر، شما پیش از این از تحول در جبهه پیروان خبر داده بودید، این تحول قرار است در چه سطحی صورت گیرد؟ 

جبهه پیروان خط امام و رهبري سابقه طولانی مدتی دارد، ریشه بسیاري از این تشکل ها در حزب جمهوري اسلامی است و بسیاري
از بزرگان همچون شهید مظلوم بهشتی، مرحوم هاشمی رفسنجانی، مقام معظم رهبري، شهید باهنر و مرحوم موسوي اردبیلی پایه
گذاران حزب بودند و حزب جمهوري نیز شاخه هاي متنوع از جمله اصناف، دانشجویی، مهندسان، پزشکان و ... داشت و بعد از آنکه
تعطیل شد، هرکدام از این شاخه ها تلاش کردند تشکیلات صنفی و سیاسی تشکیل دهند و ما هنگامی که جامعه اسلامی مهندسین
را تشکیل دادیم، بنده، آقاي سید مرتضی نبوي و آقاي محمدحسن غفوري فرد از مؤسسان آن بودیم که هر سه نفر در شوراي مرکزي

 
حزب جمهوري نیز عضویت داشتیم. 

هنگامی هم که این 12 تشکل، جبهه اي تشکیل دادند ابتدا اسم آن را تشکل هاي همسو با جامعه روحانیت مبارز تعیین کرده بودند
که بعداً به جبهه پیروان خط امام و رهبري تغییر نام داد. وقتی هم قانون احزاب آمد بعضی از اعضا حقوقی جبهه پیروان دیگر امکان
تأسیس حزب نداشتند، مثلاً ما تشکلی به نام جامعه نمایندگان ادوار مجلس داریم، نمایندگان ادوار سه گروه اصولگرا، اصلاح طلب و

 
مستقل هستند و مجموعه آنها کلاً به 300 نفر می رسد، بنابراین برخی از آنها حذف شدند. 

یا جامعه انجمن هاي اسلامی اصناف و بازار نیز یک انجمن صنفی بود و حزب نمی توانست باشد که البته به نام دیگري مجوز حزب
دریافت کرد و فعال است. به همین جهت، تغییرات شکلی به وجود آمده است و از سوي دیگر هم جبهه هاي دیگر به نام «پایداري» و



«ایستادگی» در اردوگاه اصولگرایان شکل گرفته است و این نشان می دهد جبهه ها متنوع شده است. بر این اساس در پاسخ به سوال
شما باید بگویم، جبهه پیروان تغییر ماهیت نمی دهد و متشکل از احزاب اصولگرا است اما اینکه همان 15-16 حزب عضو جبهه باشند

 
یا متنوع شوند (بیشتر یا کمتر شوند) این موضوع در حال بررسی است. 

یکی دیگر از تحولاتی که در جبهه پیروان شنیده شده است، تمایل شما براي واگذاري ریاست جبهه پیروان بود، آیا این موضوع صحت

 
دارد؟ 

بعد از مرحوم عسگر اولادي، اعضاي شوراي مرکزي از بنده درخواست کرده بودند، مسئولیت جبهه پیروان را برعهده بگیرم که این کار
هم انجام شد، اما چند مرتبه هم در جبهه پیروان مطرح کردم که این کار را به یک نیروي جوان و سرحال تر واگذار شود؛ انشااالله

 
فرصتی شود این کار را می کنیم. 

 
جبهه پیروان خط امام و رهبري به عنوان یک تشکل اصولگرا قرار است چه زمانی وارد مصادیق انتخابات شود؟ 

در حال حاضر افرادي که خود را براي انتخابات گرم می کنند متعدد و متنوع هستند، در هر دو طرف (اصولگرا و اصلاح طلب) اینگونه
است. در بعضی از سایت ها و روزنامه ها یکسري اسامی منتشر شد و گفتند در مجلس یازدهم هم چهار-پنج نفر احتمال دورخیز براي
انتخابات ریاست جمهوري را دارند. از آنجا هم که انتخابات ریاست جمهوري در یک فرد خلاصه می شود معمولاً 2 ماه قبل از

 
انتخابات شکل و شمایل درست نمی گیرد. 

بنابراین وقتی ثبت نام ها آغاز می شود یکسري که درباره آنها حدس و گمان می زدند، کاندیدا خواهند شد، ثبت نام نمی کنند و
حذف خواهند شد، سپس مسئله شوراي نگهبان و احراز صلاحیت ها مطرح می شود و بعد از اعلام کاندیداهایی که مورد تأیید شوراي
نگهبان قرار گرفته اند باز یک عده کنار می روند و در مرحله آخر چند نفر باقی می مانند و از بین این چند نفر، باید تلاش شود که
اصولگرایان و اصلاح طلبان به یک نفر برسند و یک نفر هم عنوان «میانه رو» را یدك می کشد. از این رو مصادیق 2 ماه مانده به

 
انتخابات جدي می شود، اکنون بیشتر در حد شایعات و توهمات است. 

 
 

 
البته در این مدت یکی، دو نفر تمایل خود را براي کاندیداتوري اعلام کردند... 

بله- عرض می کنم. ممکن است برخی اعلام کنند ما کاندیدا هستیم و در رسانه ها هم روي آنها بحث و بررسی می شود. بعضی ها
هم منتظر هستند که آیا فرصتی براي آنها پیش می آید که به عنوان کاندیداي انتخابات وارد صحنه شوند یا نه. 



بحث ریاست جمهوري 2 ماه قبل از انتخابات به صورت جدي شکل می گیرد، از الان نمی توانم تصویري ارائه دهم که چه کسی

 
انتخاب می شود 

 
با وجود عملکرد منفی و ضعیف دولت برآمده از اصلاحات، شانس پیروزي کاندیداي جریان اصولگرا چقدر است؟ 

پارامترهاي شناخته شده اي هست که معمولاً روي آن حساب می شود اما یکسري پارامترهایی هم وجود دارد که نمی توان روي آن
حساب کرد، یعنی به حساب نمی آید و بعداً اوج می گیرد. براي نمونه باید بگویم سه رئیس جمهور اخیر (خاتمی-احمدي نژاد و

 
روحانی) را در نظر بگیریم، سونامی هر سه نفر، سه ماه قبل از انتخابات شروع شد و قبل از آن اصلاً خبري نبود. 

عده اي اواخر سال 75 از خاتمی دعوت کرده بودند، نامزد انتخابات شود که او به آنها گفته بود: بروید سراغ فرد دیگري اما بعد از
پیروزي در انتخابات دوم خرداد 76 بنده به عنوان رئیس ستاد انتخابات ناطق نوري با او دیدار کردم و از خاتمی پرسیدم، برنامه شما

 
چیست؟ اعضاي کابینه چه کسانی هستند؟ که او خندید و گفت: من مگر فکر می کردم رئیس جمهور شوم که فکر کابینه باشم. 

احمدي نژاد هم که سال 84 نامزد انتخابات ریاست جمهوري شد تا پایان سال 83 در استان ها، ستاد انتخاباتی پیدا نمی کرد و غیر از

 
خود او که مطمئن بود به پاستور می رود دیگران به پیروزي او باور نداشتند. 

درخصوص روحانی هم در سال 92 اگر مرحوم هاشمی ثبت نام نمی کرد و صلاحیت او احراز نشده بود، اگر محمد رضا عارف با فشار
حزبی انصراف نمی داد و اگر از چهار کاندیداي اصولگرایان، فقط یک نفر در صحنه رقابت باقی می ماند و هرکدام از این اگرها اتفاق
می افتاد، آقاي روحانی رئیس جمهور نمی شد؛ روحانی نیم درصد بیش از حد نصاب رأي آورد براین اساس، ابر و و باد و مه و

 
خورشید و فلک جمع شدند تا او رئیس جمهور شد. 

به این نکات اشاره کردم تا نتیجه بگیریم، در کشور ما بحث ریاست جمهوري 2 ماه قبل از انتخابات به صورت جدي شکل می گیرد،
ضمن آنکه بنده به عنوان یک فعال سیاسی نمی توانم از الان تصویري ارائه بدهم که چه کسی انتخاب می شود، باید برویم جلو تا

 
ببنیم چه اتفاقاتی رخ می دهد. 

این روزها بحث رئیس جمهور شدن یک چهره نظامی در رسانه ها بویژه رسانه هاي اصلاح طلب زیاد مطرح می شود، نظر شما به
عنوان یک فعال سیاسی شناخته شده درباره کاندیداتوري نظامی ها در انتخابات چیست؟ و آیا احتمال می رود اصولگرایان در این

 
دوره از یک چهره نظامی در انتخابات حمایت کنند؟ 

ما در همه اقشار کشور، نیروهاي خوب، بد، قوي، ضعیف، موفق و ناموفق داریم. از سوي دیگر من معتقدم اصلاً ریاست جمهوري را
نبابد صنفی و قشري کنیم و بدون آنکه شناختی از افراد داشته باشیم بگوییم یک پزشک پیدا کنیم چرا که اگر او (پزشک) رئیس
جمهور شود خوب است اما از آنجا که از عملکرد حسن روحانی راضی نیستیم پس نباید بگوییم که یک روحانی (به معناي عام) رئیس

 
جمهور شود. اصلاً نباید این تقسیم بندي ها را داشته باشیم. 

فردي که می خواهد وارد صحنه انتخابات شود، باید تجربه، علم، سابقه، تدبیر و خردجمعی و راه حل هایی که ارائه می دهد را در نظر
بگیریم. به طور مثال «قالیباف» تا به حال چند مرتبه براي کاندیداي ریاست جمهوري آمده است و تا پیروزي هم پیش رفت و در
حال حاضر هم رئیس یک قوه است. پس اینکه بگوییم هرکس نظامی شد، نمی تواند بیاید درست نیست، برعکس این مطلب را هم



 
نباید بگوییم. یعنی اصولگرایان بیایند فقط تبلیغ کنند که این بار حتماً باید گزینه انتخابات، نظامی باشد. 

معتقدم، از اصناف و اقشار مختلف هرکس بخواهد می تواند بیاید و کسانی که شوراي نگهبان تأیید می کند، حق دارند رئیس جمهور

 
شوند و مردم و فعالان سیاسی هم باید بنشینند و روي آن شاخص هاي مؤثر در ریاست جمهوري حرف بزنند و نظر ارائه بدهند. 

با این حال چرا رسانه هاي رقیب شما تلاش می کنند القا کنند، اصولگرایان می خواهند در انتخابات از یک چهره نظامی حمایت

 
کنند؟، هدف آنها چیست؟ 

این یک نوع رقابت است. فرض می کنیم بنده تشخیص دادم کاندیداي اصلاح طلبان یک چهره اقتصادي از دولت است، شروع می
کنم و می گویم اگر کار بلد بود، کارهایی در راستاي حل مشکلات اقتصادي می کرد. اینها دیگر کار تبلیغاتی است به خاطر همین
هرکس هر کاري می کند آن را ترجمه به توطئه نکنید. بله- کسی می تواند حدس بزند که اصولگرایان می خواهند با یک گزینه
نظامی وارد میدان انتخابات شوند از این رو آنها بگویند نظامی ها مناسب این کار نیستند. اما مهم این است که دروغ نگویند، تهمت

 
نزنند، تخریب نکنند؛ این مسائل که بگویند نظامی مناسب است یا خیر، گناه نیست، اینها رقابت هاي انتخاباتی است. 

 
 

در هر دوره از انتخابات، شاهدیم برخی از کنشگران در هر دو جریان سیاسی خواهان حضور ناطق نوري در انتخابات هستند، به نظر
شما این احتمال می رود در این دوره، او از حاشیه وارد متن عرصه سیاسی شود و حتی اگر نامزد نشد محوریت سازوکار اعتدال

 
گرایان را بپذیرد؟ 

آقاي «ناطق نوري» تمایلی براي نقش آفرینی در صحنه سیاسی چه به عنوان یک کاندیداي انتخابات و چه به عنوان کارگردان صحنه

 
سیاسی ندارد 

خیلی بعید بدانم. ما جلساتی با آقاي ناطق تحت عنوان جلسات هیئت رئیسه مجالس چهارم و پنجم داریم و اخیراً هم این جلسه
برگزار شده بود، ما تلاش کردیم که او فعال شود اما قاطعانه می گوید احساس تکلیف نمی کنم به همین جهت در حوزه علمیه خود
مشغول به فعالیت است و اراده اي براي ورود به فعالیت هاي سیاسی ندارد از این رو تمایلی براي نقش آفرینی در صحنه سیاسی چه

 
به عنوان یک کاندیداي انتخابات و چه به عنوان کارگردان صحنه سیاسی ندارد. 

جریان اصلاحات از الان بر شیپور کاهش مشارکت در انتخابات 1400 میدمد و می گوید نظام، انتخابات رقابتی نمی خواهد؛ توصیه
شما به این جریان چیست؟ 



بنده به این صراحت همه اصلاح طلبان را به این رویکرد متهم نمی کنم به دلیل آنکه اصلاح طلبان متنوع هستند و حرف هاي
متفاوت می زنند، البته در دوره اصلاحات و مجلس ششم صحبت هاي هنجارشکنانه بیان می کردند و بعضی از آنها انتخابات مجلس
هفتم را تحریم کردند اما در حال حاضر تئوري پردازان اصلی این جریان به این جمع بندي رسیده اند که اگر مردم مطالبه اي هم

 
داشته باشند که باید داشته باشند، اگر مردم دنبال اصلاح امور هستند که باید باشند با صندوق هاي رأي نباید قهر کنند. 

 
 

همانطور که گفته شد، نیروهاي شاخص این جریان هم بارها گفته اند ما براي پیگیري مطالبات باید پاي صندوق هاي رأي حاضر
شویم، حتی به قدري آتش تند شد که یکسري رسانه هاي خارجی در زمان انتخابات وارد میدان می شدند و می گفتند بروید پاي
صندوق رأي و به فلانی رأي بدهید، یعنی ادبیات تحریم به ادبیات مشارکت تغییر کرد و ما هم از فعالان سیاسی چه منتسب به

 
اصولگرا و اصلاح طلب توقع داریم که با صندوق رأي قهر نکنند. 

این مسئله هم استدلال روشنی دارد، اگر بخواهم مثال ساده بزنم باید بگویم، اگر در یک شهر 200 نفر براي انتخابات مجلس حق رأي
داشته باشند از این تعداد 10 یا 20 نفر هم پاي صندوق بیایند، انتخابات برگزار می شود و منتخبان مردم تعیین می شوند پس هیچ

 
حد نصابی براي حضور مردم در قانونی بودن انتخابات نداریم. 

فقط 190 نفري که شرکت نکرده اند حق اساسی خود را به آن 10 نفر واگذار کرده اند و آن 10 نفر به جاي 200 نفر تصمیم می
گیرند بنابراین با این استدلال ساده ریاضی می توان دریافت، شهروندانی که صاحب رأي هستند هرکدام از آنها در انتخابات شرکت
نکند در اصل، حق رأي خود را واگذار کرده اند بنابراین خیلی عقلایی است که مردم در پاي صندوق هاي رأي حاضر شوند و از بین

 
کاندیداهاي موجود، کاندیدایی که به آنها نزدیک است رأي بدهند. 

 
آقاي مهندس بحث همین جاست، بعضی از اصلاح طلبان می گویند ما در انتخابات کاندیدایی نداریم بنابراین شرکت نمی کنیم... 

ممکن است نامزدهاي حاضر در انتخابات، مطلوب هم نباشند اما به آن کسی که نزدیک است رأي بدهند، ما در تقسیم بندي ها می
گوئیم خوب، بی تفاوت، بد، بدتر و حتی از معصوم روایت داریم که عقل آن نیست که بین خوب و بد را تشخیص می دهد، هر بچه اي
هم آن را تشخیص می دهد. عقل آن است که بین بد و بدتر بتواند بد را تشخیص بدهد و یا بین خوب و خوب تر، خوب را تشخیص

 
بدهد. افرادي که پاي صندوق می آیند باید از بین کاندیداها، نامزدهایی که به مواضع آنها نزدیک است، رأي بدهند. 

البته من نظر شما را که گفته اید اصلاح طلبان از هم اکنون بر شیپور عدم مشارکت در انتخابات می کوبند را قبول ندارم، این روزها



 
شاهد بودیم، در جریان اصلاحات افرادي با صدو ربیانیه مردم و اصلاح طلبان را جهت شرکت در انتخابات دعوت کرده اند. 

همین آقاي خوئینی ها که به بیانیه او اشاره کرده اید، در حالی اصلاح طلبان را به شرکت در انتخابات دعوت کرد که نهادهاي
انتخاباتی را زیر سوال برد، پیش از این هم برخی از نیروهاي تندرو اصلاحات که سابقه حضور در وزارت کشور دولت اصلاحات را

 
داشتند به نهادهاي انتخاباتی حمله کرده بودند، پس این نوع دعوت خوئینی ها چه پیامی دارد؟! 

باید بین افرادي که می گویند نباید در انتخابات شرکت کنیم یا فردي که می گوید نباید در انتخابات شرکت کنیم مگر آنکه فلان
اتفاق رخ دهد تفاوت قائل شویم. اشکال رسانه ها این است که یک چوب بر می دارند و دنبال همه می دوند، این درست نیست.

 
بالاخره آنکه می گوید ما در انتخابات شرکت می کنیم اما یک شرط و شروطی داریم باید پیرامون شرط و شروط آن صحبت کنیم. 

 
 

 
آیا هنوز در نشست هاي گفتگوي ملی شرکت می کنید؟ 

بله- البته این نشست ها، ثبت شده و قانونی نیست ضمن آنکه معتقدیم که اختلافات سیاسی جناح ها با یکدیگر می تواند باعث
شادابی فضاي فکري کشور و تعامل بین جناح ها شود. با اصلاح طلبان رقیب هستیم اما خصومتی با یکدیگر نداریم و همه آن ها را
نباید با چوب هنجارشکن و فتنه برانیم بنابراین اگر یک سري اصلاح طلب در درون نظام هستند که با باهنر و امثال باهنر هم مخالف

 
هستند، جرم و جنایت مرتکب نشده اند چون چارچوب نظام، رهبري وحدت ملی را قبول دارند پس ما می توانیم با آنها مذاکره کنیم. 

بنده 7 دوره در مجلس بوده ام و خیلی صریح به شما می گویم، مجلس شوراي اسلامی که مرکز تصمیم گیري هاي اصلی است و
نقشه راه را به تعبیر مقام معظم رهبري تعیین می کند حداکثر 10 درصد تصمیمات آن سیاسی است. بقیه، فنی و تخصصی است و ما
نباید همه تصمیمات را سیاسی فرض کنیم. یا ما وقتی تاکید داریم «جهش تولید» در کشور محقق شود قطعاً اصلاح طلبان هم مانند

 
اصولگرایان در این زمینه باید کمک کنند. 

این گفتگویی که ما می گوئیم گفتگو سر مسائل غیر جناحی است آن جاهایی که با هم تفاهم داریم، اشتغال و اقتصاد است، تحریم ها
را نیز باید بتوانیم دور بزنیم. این حرف ها را هم یک عده اصلاح طلب قبول دارند. آخرین حرف آنها با من و امثال من این است که آقا
این کاندیداي شما عرضه حل این مشکلات را ندارد، ما هم به آن ها می گوئیم شما نمی توانید کاري کنید، در این زمان مردم چطور
می توانند تصمیم بگیرند. مردم باید از عملکردها، تجربه ها، تخصص ها و آموزش ها تشخیص بدهند چه کسی می تواند به وعده هایی

 
که می دهد عمل کند. 



به مسائل مهم همچون اقتصاد و اشتغال که بین دو جریان تفاهم وجود دارد اشاره کردید، آیا در این جلسات به راه حل و

 
پیشنهادهایی رسیده اید که آن را به دولت و یا مجلس ارائه دهید؟ 

خیر- ما بیشتر به دنبال این هستیم که فضاي گفتگو را راه بیندازیم. متأسفانه بعضی از آقایان اصلاح طلب هستند که فقط وظیفه
خود را جنگ با رقیب می دانند، ما می گوئیم فقط جنگ نیست، می شود یک جاهایی گفتگو کرد. یک زمانی در جامعه روحانیت
مبارز اختلاف افتاد و حضرت امام (ره) اجازه دادند، گروهی به نام مجمع روحانیون مبارز تأسیس شود، و یا به یاد دارم در مجلس سوم
دعوا شده بود و آقاي محتشمی و آقاي ناطق به امام (ره) نامه نوشتند، مضمون واژه هاي حضرت اما م (ره) یادم نیست اما مضمون
نامه ایشان این بود که شما هر دو انقلابی هستید، با هم اختلاف نظر دارید، اختلاف نظر اشکال ندارد اتفاقاً در این اختلاف نظرها

 
هست که انسان رشد می کند. ما نیز باید به اختلاف نظرها اینگونه نگاه کنیم. 

افرادي که داخل نظام، منهاي فتنه گران هستند، می شود با آنها گفتگو کرد و در تبلیغات انتخابات هم طبیعی است که مسائل را

 
گردن این و آن می اندازند اما یک سري مسائل هست که نباید فرافکنی کنیم و باید مسئولیت آن را بپذیریم. 

بالاخره عملکرد دولتِ روحانی نقاط مثبت و منفی دارد، خود او نیز یک شخصیت دوگانه دارد، اصالتاً اصولگرا و قبل از پیروزي در
انتخابات، عضو جامعه روحانیت بود و با مجمع روحانیون مبارز هم هیچ وقت نبوده است و سخنرانی برعلیه اصلاح طلبان داشته است
اما در انتخابات از رأي اصلاح طلبان استفاده کرد به همین جهت، هرکس باید به اندازه خود مسئولیت آقاي روحانی را بپذیرد، حال
اصلاح طلبان بیایند فرافکنی کنند که خیر- ما از روز اول روحانی را قبول نداشتیم و او توانمند نیست و کار نمی کند، اینها فرافکنی
است. کابینه روحانی اصلاح طلب است و تعداد کمی هم جز معتدلین هستند و ما یک اصولگراي رسمی شناخته شده در کابینه

 
روحانی نداریم پس دیگر اصلاح طلبان نمی توانند فرافکنی کنند. 

آقاي باهنر اگر موافق هستید، وارد عملکرد مجلس یازدهم شویم. چهارماه از عملکرد این مجلس گذشته است، عملکرد قوه مقننه در

 
دوره جدید را تا به امروز چگونه ارزیابی می کنید؟ 

مجلس معمولاً 3 تا 4 ماه طول می کشد تا ساختار، انتخابات و مدیران آن تعیین شود، الحمداالله ساختار این مجلس خوب جا افتاده
است. یک اشکال دیگر که معمولاً مجالس دارند و آن هم به دلیل اینکه ما حزب قوي و فراگیر نداریم این است که بسیاري از کسانی
که کاندیدا می شوند، اصلاً نمی دانند اختیارات مجلس چیست؟، اختیارات یک نماینده چیست؟. حتی در این دوره که دو-سوم

 
نمایندگان براي اولین بار وارد مجلس شده اند. 

 
مجلس باید راهی را طراحی کند که ماشین دولت بتواند در آن راه، حرکت کند 

آنچه مسلم است اینکه، نمایندگان در مجلس، قانون تصویب می کنند و دولت هم موظف است به قانون عمل کند. اما طبق تعبیر مقام
معظم رهبري که فرمودند: «مجلس نقشه راه را تهیه می کند و دولت باید در این راه گام بردارد». خُب کسی که نقشه راه را تهیه می

 
کند باید این راه را طوري بسازد که دولت بتواند در آن راه برود. 

یک مثال ساده بزنم اگر راه 3 درصد شیب داشته باشد با ماشین هاي سواري می شود این مسیر را رفت اما اگر 7 درصد بشود، باید
حتماً ماشین، کمک فنر قوي داشته باشد، اگر به 15 درصد برسد «بلدوزر» می خواهد، دیگر ماشین نمی تواند آن مسیر را طی کند.
به این مثال اشاره کردم تا بگویم، مجلس باید راهی را طراحی کند که ماشین دولت بتواند در آن راه، حرکت کند. خدا عاقبت همه را
ختم بخیر کند، یک زمانی به احمدي نژاد می گفتند چرا فلان وزیر را عوض کردید، او پاسخ می داد، من می خواهم با 140 کیلومتر



سرعت بروم و او (وزیر) نمی تواند با این سرعت حرکت کند. گفتیم، شما اشتباه می کنید که می خواهید با این سرعت حرکت کنید
در جاده هاي ایران بیش از 100 کیلومتر نمی شود رفت، باید 100 کیلومتر رفت و به قول پلیس راهور باید با سرعت مطمئنه حرکت

 
کرد. 

 
 

می خواهم بگویم، مجلس 2 تا 3 ماه طول می کشد تا بفهمد یک سري کارها را ممکن است دوست داشته باشد انجام دهد اما نشدنی
است؛ مجلس باید برود سراغ کارهایی که امکان سنجی کرده باشد و امکان پذیر باشد. به عنوان نمونه عرض می کنم و نمی خواهم
قضاوت هم کنم، اخیراً مجلس تصویب کرده است که به 60 میلیون جمعیت کشور، کالابرگ بدهند، ظاهراً حرکت خوبی است اما می
دانم چند مشکل اساسی دارد. نخست آنکه بودجه آن از کجا تأمین می شود؟. ما می دانیم بودجه دولت 40 درصد کسري دارد، حال

 
اگر این پول را هم می خواهند بگذارند روي کسري هاي دولت یعنی تحریک تورم و به عبارت دیگر تورم افزایش می یابد. 

شما 7 دوره در نهاد قانون گذاري حضور داشته اید، با توجه به مطالبی که پیرامون مجلس یازدهم مطرح کرده اید، این مجلس باید

 
مراقب چه مواردي باشد و از چه اقداماتی پرهیز کند؟ 

مجلس 2 کار را نباید انجام دهد. اولاً: نباید هزینه هاي دولت را زیاد کند. چون دولت پول ندارد و با کسري بودجه مواجه است. اگر
هزینه دولت می خواهد اضافه شود باید دقیقاً معلوم شود از چه منبعی تأمین می شود. اینکه مجلس تصویب کند، حقوق ها را اضافه
کنید و براي هزینه آن بانک مرکزي خط اعتبار ایجاد کند، خُب بانک مرکزي خط اعتباري که ایجاد کند هر یک تومانی که تولید

 
کند، 7 تومان به نقدینگی کشور اضافه می شود و این خود باعث تورم و گرانی خواهد شد. 

 
 



مگر مکان اشتغال در دولت است؟! مگر کشورهایی که دارند اشتغال ایجاد می کنند همه افراد بیکار را در دولت استخدام می کنند؟!

 
دولت هرچه بیشتر استخدام کند، فاجعه و گرفتاري آن بیشتر می شود 

ثانیاً: مجلس، سازمان دولت را بزرگ تر نکند. دولت الان 4 میلیون حقوق بگیر دارد و در پرداخت حقوق همین تعداد دچار مشکل
است، بعد مجلس بگوید حق التدریسی ها و... را استخدام کنید! متأسفانه در کشور ما در حال حاضر 4 تا 5 میلیون فارغ التحصیل
بیکار داریم، حال برفرض مجلسی ها 100 هزار نفر هم وارد بدنه دولت کنند، آن 4 میلیون و 900 هزار نفر را باید چه کار کرد؟ مگر

 
مکان اشتغال در دولت است!؟ مگر کشورهایی که دارند اشتغال ایجاد می کنند همه افراد بیکار را در دولت استخدام می کنند!؟ 

دولت هرچه بیشتر استخدام کند، فاجعه و گرفتاري آن بیشتر می شود. به همین دلیل معتقدم مجلس این دو کار را نباید انجام دهد.
کارهایی که می توانند انجام دهند، کارهاي بدون هزینه و درآمدزا است که من خیلی وارد بحث تخصصی آن نمی شوم، بهبود و

 
اصلاح فضاي کسب و کار، ایجاد سیستمی براي شفافیت بیشتر در مالیات ها و... از جمله آنها است. 

این نکته را نیز باید در نظر گرفت که «کرونا» این همه عذاب در کشور به وجود آورد و ان شاءاالله هرچه زودتر از شر این ویروس
منحوس خلاص شویم، اما همین ویروس کرونا یک فایده براي ما داشت و معلوم شد که دولت الکترونیک در کشورمان بسیار آماده
است و سخت افزارها، نرم افزارها، ارتباطات و زیرساخت هاي و... فراهم است. البته کمبودهایی هم وجود دارد اما من می خواهم
قسمت پُر لیوان را نگاه کنم. درحال حاضر الان 10 میلیون نفر دانش آموز و 4 میلیون دانشجو در فضاي مجازي درس می خوانند،
چقدر رفت و آمدهاي اداري و دورکاري ها در فضاي مجازي انجام می شود و این نشان می دهد، زیرساخت هاي مجازي و الکترونیکی

 
ما قدرتمند است. 

در جمع بندي این بخش می توان نتیجه گرفت، جنابعالی توجه به دولت الکترونیک و بهبود فضاي کسب و کار را از جمله اقداماتی

 
می دانید که مجلس یازدهم باید به آن بپردازد؟ 

قبل از شروع به کار مجلس یازدهم یکسري جلسات تشکیل شد و در برخی از این جلسات بنده را هم دعوت کردند، در این جلسات
چند اقدام شدنی را به نمایندگان پیشنهاد دادم و حتی به آقاي قالیباف نیز گفتم، کارهاي زمین مانده در کشور زیاد است و معتقدم

 
چند کار شدنی است و می توان را انجام داد که از جمله آنها دولت الکترونیک و بهبود فضاي کسب و کار است. 

با توجه به اینکه دولت دوازدهم و مجلس یازدهم از نظر سیاسی کاملاً متفاوت هستند، تعامل و همکاري این دو قوه را چگونه ارزیابی

 
می کنید؟ کار سخت نمی شود؟ 

احتمال می دهم مجلس دوست دارد یکسري کارهایی انجام دهد که به اسم دولت تمام نشود و دولت هم می خواهد یکسري کارهایی
انجام دهد که به اسم مجلس تمام نشود خواهش می کنم هر دو کارهایی انجام دهید که به اسم هر دو قوه تمام شود. در کشور ما سه
قوه مستقل از هم هستند اما در عین حال باید با هم مملکت را اداره کنند نه اینکه بر علیه هم باشند. شما یک هواپیماي 4 موتوره را

 
در نظر بگیرید که دو موتور آن به سمت جنوب و دو موتور به سمت شمال باشد، هواپیما را خراب می کند. 

اگر قرار باشد سه قوه، کشور را به سه طرف بکشانند، وضعیت از این هم بدتر می شود و بهتر نخواهد شد. متأسفانه مجلسی ها می
گویند دولت عُرضه ندارد، دولتی ها هم می گویند مجلسی ها نمی فهمند؛ این نوع نگاه خوب نیست و براي پیشرفت یک کشور سم

است.





متقاضیان وام کرونا فقط 10 روز مهلت دارند

منبع: عصر ایرانشماره خبر:  81  |  تاریخ: 1399/07/22

گزارشها حاکی از آن است که طی هفته هاي اخیر به طور متوسط روزانه بیش از 2500 نفر از شاغلان کسب و کارهاي آسیب
دیده از کرونا براي دریافت تسهیلات کرونا در سامانه کارا ثبت نام کرده اند؛ بر همین اساس کارگروه مقابله با پیامدهاي

اقتصادي کرونا از بانکهاي عامل خواسته تا با جدیت بیشتري نسبت به پرداخت ...

گزارشها حاکی از آن است که طی هفته هاي اخیر به طور متوسط روزانه بیش از 2500 نفر از شاغلان کسب و کارهاي آسیب
دیده از کرونا براي دریافت تسهیلات کرونا در سامانه کارا ثبت نام کرده اند؛ بر همین اساس کارگروه مقابله با پیامدهاي اقتصادي
کرونا از بانکهاي عامل خواسته تا با جدیت بیشتري نسبت به پرداخت تسهیلات حمایتی کرونا به متقاضیان تا پایان مهرماه اقدام

 
کنند. 

بر اساس آخرین آمارها تاکنون بیش از 290 هزار بنگاه آسیب
دیده از کرونا موفق به دریافت تسهیلات حمایتی کرونا شده اند و
با توجه به عدم تمدید مهلت زمان ثبت نام، متقاضیان دریافت
وام کرونا تنها 10 روز دیگر براي ثبت نام در سامانه کارا فرصت

 
دارند. 

به گزارش ایسنا، در حالی که تا پایان مهرماه و موعد اتمام مهلت
ثبت نام دریافت تسهیلات حمایتی کرونا 10 روز بیشتر باقی

نمانده کارگروه مقابله با پیامدهاي اقتصادي کرونا در بیست و هشتمین جلسه خود اعلام کرد که زمان ثبت نام دیگر تمدید نخواهد

 
شد. 

گزارشها حاکی از آن است که طی هفته هاي اخیر به طور متوسط روزانه بیش از 2500 نفر از شاغلان کسب و کارهاي آسیب دیده از
کرونا براي دریافت تسهیلات کرونا در سامانه کارا ثبت نام کرده اند؛ بر همین اساس کارگروه مقابله با پیامدهاي اقتصادي کرونا از

 
بانکهاي عامل خواسته تا با جدیت بیشتري نسبت به پرداخت تسهیلات حمایتی کرونا به متقاضیان تا پایان مهرماه اقدام کنند. 

بنابر اعلام معاونت توسعه اشتغال وزارت کار، تاکنون 292 هزار بنگاه آسیب دیده از کرونا موفق به دریافت وام کرونا شده و از مجموع
704 هزار پرونده بررسی شده در جریان پرداخت تسهیلات کرونایی، 544 هزار پرونده جهت پرداخت به بانکها معرفی شده و ارزش

 
تسهیلات پرداختی به 292 هزار بنگاه آسیب دیده بیش از 5800 میلیارد تومان بوده است. 

تاکنون بیش از 704 هزار واحد براي دریافت تسهیلات کرونا ثبت نام کرده و طی یک ماه گذشته پرداخت تسهیلات حمایتی دولت به

 
کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا، بیش از 50 درصد رشد داشته است. 



پرداخت تسهیلات حمایتی به کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا از جمله سیاستهاي وزارت کار در راستاي حفظ اشتغال بنگاه ها و
صیانت از نیروهاي کار بوده و بر این اساس 14 رسته شغلی منتخب که بیشترین آسیب از شیوع ویروس کرونا را متحمل شده و داراي
لیست بیمه در قالب کارفرمایی یا خویش فرمایی بودند، به منظور استفاده از تسهیلات مذکور با مراجعه به سامانه کارا مراحل ثبت نام

 
خود را دنبال کردند. 

تاکنون بیش از 704 هزار واحد براي دریافت تسهیلات کرونا ثبت نام کرده و در یک ماه گذشته پرداخت تسهیلات حمایتی دولت به

 
کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا، بیش از 50 درصد رشد داشته است. 

پیش از این کارگروه مقابله با پیامدهاي اقتصادي ناشی از شیوع کرونا مهلت ثبت نام وام کرونا را تا پایان شهریور ماه تمدید کرده بود
اما بر اساس تصمیم جدید این کارگروه، مقرر شد تا یک ماه دیگر براي ثبت نام به متقاضیان دریافت تسهیلات حمایتی کرونا مهلت
داده شود؛ بر این اساس با توجه به آنکه کارگروه مقابله با پیامدهاي اقتصادي کرونا اعلام کرده که زمان مذکور دیگر تمدید نخواهد
شد، متقاضیان دریافت وام کرونا 10 روز فرصت دارند تا درخواست خود را در سامانه کارا به نشانی kara.mcls.gov.ir به ثبت

 
برسانند. 

asriran.com/0039Py :لینک کوتاه



احداث کارخانه آهک هیدراته به عنوان طرح اولویت دار در داراب معرفی شد

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  82  |  تاریخ: 1399/07/22

به گزارش خبرگزاري فارس از شیراز به نقل از روابط
عمومی سازمان صنعت، معدن و تجارت استان فارس با
پیگیري سازمان صنعت، معدن و تجارت استان فارس و در
راستاي جذب سرمایه گذار، طرح احداث کارخانه آهک
هیدراته و کربنات کلسیم رسوبی (pcc) با ظرفیت 40
هزار تن که شامل 20 هزار تن آهک پخته و 20 هزار تن
کربنات کلسیم رسوبی با سرمایه گذاري 3500 میلیارد
ریال و اشتغال 100 نفر در شهرستان داراب استان فارس

به عنوان طرح اولویت دار از سوي سازمان ایمیدرو در نظر گرفته شده و شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران آگهی مناقصه جذب

 
سرمایه گذار را نیز منتشر نموده است. 

هدف از اجراي این طرح احداث کارخانه آهک هیدراته و کربنات کلسیم رسوبی شامل کوره پخت آهک با ظرفیت 200 تن در روز و

 
واحد هیدراسیون با ظرفیت تولید 10 تن در ساعت در مجموع 60 هزار تن در سال می باشد. 

در این طرح هر سال 300 روز کاري و در هر روز کاري به صورت 3 نوبت کاري براي پخت آهک و 2 نوبت کاري براي واحد

 
هیدراسیون و همچنین فرآوري تولید کربنات کلسیم رسوبی به ظرفیت 16 تا 25 هزار تن در نظر گرفته شده است. 

یکی از مزیت هاي این طرح استفاده از معادن سنگ آهک موجود در شهرستان داراب به عنوان مواد اولیه تولیدات این کارخانه می

 
باشد. 

محصولات این کارخانه طیف وسیعی از کاربردهاي مختلف در زمینه صنایع دارویی، غذایی، تولید کاغذهاي خاص انواع صابون ها، لوله

 
pvc، محصولات آرایشی، تولید لاستیک، تولید حشره کش ها، تولید رنگ، انواع باکس و پولیش را در بر می گیرد. 

به گزارش فارس، در صورتی که سرمایه گذاران بخش خصوصی نسبت به احداث این واحد عظیم مساعدت و همکاري هاي لازم را

 
انجام ندهند، سازمان ایمیدرو با تأمین اعتبارات لازم در خصوص اجراي این طرح اقدام خواهد نمود. 

سرمایه گذاران جهت کسب اطلاعات بیشتر و تهیه اسناد مرتبط براي شرکت در مناقصه، می توانند به سایت زیر و آگهی مناقصه

 
بارگذاري شده توسط شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران مراجعه نمایید. 

انتهاي پیام/ س





صنعت نیازمند نیروي کار آموزش دیده و متخصص است

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  83  |  تاریخ: 1399/07/22

محمد رحیمی گفت: نیروي ماهر ، متخصص و آموزش دیده ، از نیاز هاي امروز صنعت در استان ایلام است.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از ایلام ؛ رضا محمد رحیمی رئیس سازمان صنعت ،
معدن و تجارت استان ایلام در دیدار با مدیر کل آموزش
فنی و حرفه اي استان ، بر لزوم توسعه آموزش هاي
مهارتی در جهت توانمندسازي جامعه هدف حوزه تولید و
تجارت اشاره کرد و گفت: نیروي ماهر ، متخصص و آموزش

دیده ، از نیاز هاي امروز صنعت در استان است و تربیت و ارتقاي مهارت نیروي انسانی در واحد هاي تولیدي و صنعتی از طریق

 
آموزش هاي مهارتی در بخش صنایع و صنوف استان می تواند مولد اشتغال پایدار باشد. 

 
او ادامه داد: عملیاتی بودن شیوه آموزش در مراکز فنی و حرفه اي از امتیازات مثبت کارآموزان این مرکز در بازار کار می باشد. 

رشیدي مدیر کل فنی و حرفه اي استان ایلام نیز در این دیدار، ضمن تاکید بر هم افزایی و همکاري بین دو دستگاه، بر نقش مهارت
هاي نرم در توسعه و پایداري کسب و کار ها اشاره نمود و از افتتاح مرکز تخصصی کارآفرینی و آموزش مهارت هاي کسب و کار با

هدف ارائه آموزش هاي لازم جهت اداره موثر و پایدار کسب و کار مهارت آموختگان در استان خبر داد.



صادرات هر متر مربع فرش به مثابه حداقل یک بشکه نفت است

منبع: جوان آنلاینشماره خبر:  84  |  تاریخ: 1399/07/22

نود و دومین نشست شوراي گفت و گوي دولت و بخش خصوصی استان اصفهان با حضور رئیس مرکز ملی فرش ایران به
بررسی مسائل و مشکلات حوزه فرش دستباف اصفهان اختصاص یافت.

به گزارش خبرنگار جوان آنلاین از اصفهان ،به نقل از روابط عمومی اتاق بازرگانی اصفهان مسعود گلشیرازي در ابتداي این
نشست صدور رأي هیات عالی دیوان عدالت اداري درخصوص اصلاحیه نحوه محاسبه سنوات پایان خدمت و همچنین، نامه دادستان
کل کشور به وزیر امور اقتصادي و دارایی در خصوص تاکید بر رعایت انصاف و رفتار مناسب با مؤدیان مالیاتی در طی مسیر گذار از
اقتصاد نفتی و اتکا به درآمدهاي مالیاتی را از اقدامات مثبت هفته هاي گذشته توسط دستگاه هاي اجرایی کشور و موجب کاهش

 
نگرانی هاي اهالی کسب و کار دانست. 

رئیس اتاق بازرگانی اصفهان، همچنین مکررا بر ضرورت اجراي رویه جدید صدور کارت هاي بازرگانی به صورت پایلوت در چند استان

 
و سپس اجرا در کل کشور و همچنین، پیگیري مشکلات این حوزه توسط مجلس شوراي اسلامی تاکید کرد. 

وي در ادامه صف طولانی تخصیص ارز را یکی از مشکلات جدي فعالان اقتصادي عنوان و تصریح کرد: با وجود رسیدن کالاها به

 
گمرك، این صف هاي طولانی مانع ترخیص کالا شده است. 

وي منطق بانک مرکزي در خصوص ممنوعیت واردات بدون انتقال ارز حاصل را در راستاي قطع تسلسل قاچاق ارز به شرط عدم

 
اختلال در روند فعالیت واحدهاي تولیدي و همچنین سرویس دهی منظم به آنها در رابطه با ارائه کد تخصیص، منطقی دانست. 

دبیر شوراي گفت و گوي دولت و بخش خصوصی استان اصفهان گفت: در شرایطی که ذخایر استراتژیک واحدهاي تولیدي به اتمام
رسیده و آمار تولید از روند مطلوب خارج شده است، در صورت عدم اتخاذ ساز و کار درست در این زمینه در چند ماه آینده، شاهد

 
خبرهاي ناخوشایندي در حوزه تولید و تامین کالاهاي بازار خواهیم بود. 

رئیس اتاق اصفهان همچنین با اشاره به گزارش اتاق ایران در خصوص میزان رضایت از عملکرد دستگاه هاي اجرایی و اقتصادي مرتبط
با محیط کسب و کار گفت: اتاق بازرگانی اصفهان در این خصوص از منظر فعالان اقتصادي جزو بهترین دستگاه اجرایی استان در سال

 
98 بوده است. 

 
اگر قرار است در حوزه کارآفرینی استان اصفهان اتفاقی رخ دهد، تنها با فرش دستباف محقق خواهد شد 

در ادامه جلسه، رئیس مرکز ملی فرش ایران اختصاص جلسه شوراي گفت و گو به حوزه فرش را نقطه عطفی در تاریخ فرش اصفهان
دانست و افزود: فرش دستباف اصفهان هر روز خواهان بیش تري پیدا کرده و با وجود 500 هزار نفر بافنده در این استان معتقدم اگر

 
قرار است در حوزه کارآفرینی در اصفهان اتفاقی رقم بخورد، تنها در حوزه فرش محقق خواهد شد. 

فرحناز رافع، با بیان اینکه زنجیره تامین مواد اولیه فرش دستباف 40 سال است به فراموشی سپرده شده، افزود: در حالی که کاشان



 
تنها توزیع کننده ابریشم کشور است، وارد کردن ابریشم منطقی نیست. 

وي افزود: در شرایطی که 20 درصد بودجه سامانه کارا (وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی) متعلق به فرش دستباف است امیدواریم تا
پایان سال بخش عمده اي از این تسهیلات را در حوزه فرش دستباف و صنایع جانبی به ویژه زنجیره ارزش فرش دستباف استفاده

 
کنیم. 

رافع از آمادگی این مرکز براي استاندارد سازي و توسعه کارگاه ها در حوزه تولید مواد اولیه و رنگرزي خبر داد و تصریح کرد: استان
اصفهان بستر بسیار مناسبی براي کارگاه هاي صنعتی و سنتی داشته و ما از تسهیلات فنی اعتباري براي تولید و فرآوري ابریشم

 
استفاده خواهیم کرد. 

وي در خصوص بیمه قالیبافان نیز گفت: با هماهنگی با صندوق عشایر تمامی قالیبافان استان به مدت یک سال مشمول بیمه رایگان

 
عشایري خواهند شد و از سوي دیگر، با انعقاد تفاهم نامه با سازمان تامین اجتماعی به دنبال تبدیل کردن این بیمه هستیم. 

رافع در پایان سخنان خود در نظر گرفتن کارت اعتباري فرش دستباف اصفهان به منظور فروش اقساطی با هماهنگی بانک هاي

 
استان را در حمایت از تولید داخل و بافندگان مهم ارزیابی نمود. 

رئیس مرکز ملی فرش با اشاره به وجود بستر مناسب در حوزه آموزش فرش در استان اصفهان از اتاق بازرگانی، استانداري و تشکل

 
هاي این حوزه درخواست کرد براي ایجاد بستر تشویقی در حوزه دانش آموزي در هنرستان هاي اصفهان با این مرکز همکاري کنند. 

 
نقش حذف یارانه هاي کور در کمک به تامین بودجه اقشار نیازمند 

همچنین سید حسن قاضی عسگر، معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار اصفهان، تدوین نظام تامین و رفاه اجتماعی جامع و حذف
یارانه هاي کور و غیرهدفمند را در کمک به تامین بودجه براي اقشار ضعیف جامعه مهم دانست. وي همچنین از تشکیل گروه کاري

 
رفاه و تامین اجتماعی در استانداري اصفهان خبر داد. 

 
منظور از تسویه بدهی، صرفا پرداخت نقدي نیست 

محمدرضا حبیبی، رئیس دادگستري استان نیز در خصوص عبارت تسویه بدهی مندرج در تبصره 7 ماده 105 قانون مالیات هاي

 
مستقیم گفت: منظور از تسویه بدهی صرفا پرداخت نقدي نبوده و چک و سفته نیز از ابزار تسویه بدهی محسوب می شوند. 

 
اعلام آمادگی شهرداري براي راه اندازي نمایشگاه دایمی فرش دستباف 

در ادامه قدرت االله نوروزي، شهردار اصفهان با بیان اینکه اصفهان یکی از 250 عضو شهرهاي خلاق جهان است، این امر را پتانسیل
خوبی براي شناساندن و معرفی صنایع دستی اصفهان به ویژه فرش دستباف به مردم جهان دانست. وي در ادامه از آمادگی شهرداري

 
براي همکاري در راه اندازي موزه و نمایشگاه دایمی فرش دستباف اصفهان خبر داد. 

 
19 هزار بافنده فرش استان فاقد بیمه هستند 



ایرج موفق، رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اصفهان نیز در این جلسه با بیان اینکه بر اساس آمار موجود 19 هزار بافنده
فرش دستباف مشمول قانون بیمه هاي تامین اجتماعی قالیبافان و بافندگان فرش و صنایع دستی شناسه دار استان تاکنون بیمه

 
نشده اند، افزود: ما به دنبال رعایت عدالت در تخصیص سهمیه بیمه شدگان به بافندگان فرش دستباف هستیم. 

وي تصریح کرد: با وجود تمامی مشکلات موجود در چهار ماهه اول امسال بیش از 83 هزار مترمربع فرش در استان اصفهان تولید

 
شده است. 

موفق از پیگیري ثبت جهانی دو سبک جوشقان و یلمه خبر داد و تخصیص مکانی براي برگزاري نمایشگاه دایمی فرش دستباف در

 
اصفهان را در رونق این صنعت مهم دانست. 

وي همچنین خواستار در نظر گرفتن ردیفی از ردیف هاي فنی اعتباري مرکز ملی فرش براي استفاده بافندگان از تسهیلات ارزان

 
قیمت 4 درصد و تسهیلات 12 درصدي براي مجتمع هاي بزرگ فرش شد. 

بهروز مهدلو، مدیرکل امور مالیاتی استان اصفهان نیز با بیان اینکه در سال 97 حدود 900 میلیارد تومان از مشوق هاي مالیاتی تبصره
7 ماده 105 قانون مالیات هاي مستقیم استفاده شده است، از اعلام آمادگی این سازمان در استفاده فعالان اقتصادي از این مشوق در

 
سال 98 به منظور کمک به تحقق جهش تولید خبر داد. 

 
صادرات هر متر مربع فرش به مثابه حداقل یک بشکه نفت است 

علی شهبازي، رئیس اتحادیه شرکت هاي تعاونی فرش دستباف روستایی استان اصفهان و عضو شورا نیز در این جلسه با تاکید بر

 
اینکه حقوق بافندگان فرش اصفهان تضییع شده است، خواستار لحاظ حقوق تضییع شده این قشر در قانون تامین اجتماعی شد. 

وي افزود: در شرایطی که صادرات هر متر مربع فرش دستباف حداقل برابر یک بشکه نفت است، نباید این حوزه مورد غفلت قرار
بگیرد؛ زیرا می تواند ارز آوري زیادي به دنبال داشته باشد.



292 هزار بنگاه وام کرونا دریافت کردند

منبع: آخرین خبرشماره خبر:  85  |  تاریخ: 1399/07/22

 
292 هزار بنگاه وام کرونا دریافت کردند 

ایرنا/ معاون توسعه اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: تا
کنون 292 هزار بنگاه آسیب دیده تسهیلات کرونا به ارزش پنج هزار و

 
800 میلیارد تومان دریافت کردند. 

دولت براي حمایت از کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا پرداخت تسهیلات را در دستور کار خود قرار داد. براین اساس متقاضیان

 
دریافت تسهیلات از سیزدهم خردادماه امسال می توانستند با مراجعه به سامانه کارا درخواست خود را براي دریافت وام ثبت کنند. 

پرداخت این تسهیلات در چند دوره با توجه به ادامه شیوع بیماري کرونا تمدید شد و براساس آخرین اطلاعیه بانک مرکزي تا پایان

 
مهرماه ادامه دارد. 

براساس این گزارش در کارگاه هایی که مستقیم از کرونا لطمه دیده و به اجبار تعطیل شده اند، مبلغ 16 میلیون تومان وام به ازاي هر
نیروي انسانی اختصاص می یابد و در واحدهاي کسب وکاري که فعال بوده، تعطیل نشده و غیر مستقیم از کرونا آسیب دیده اند، مبلغ

 
12 میلیون تومان تسهیلات پرداخت می شود، نرخ سود تسهیلات نیز 12 درصد و بازپرداخت آن از مهرماه جاري است. 

معاون توسعه و کارآفرینی وزارت تعاون در در بیست و هشتمین جلسه کارگروه مقابله با پیامدهاي اقتصادي کرونا جزئیات پرداخت
تسهیلات کرونا را تشریح کرد و گفت: بررسی انجام شده از مجموع 704 هزار پرونده در فرآیند پرداخت تسهیلات کرونایی، 544 هزار

 
پرونده براي پرداخت به بانک معرفی شده اند. 

وي افزود: ارزش تسهیلات پرداختی به 292 هزار بنگاه آسیب دیده، تاکنون بیش از پنج هزار و 800 میلیارد تومان است که از این

 
مقدار یک هزار و 245 میلیارد تومان مربوط به تسهیلات حمایتی دولت از شرکت هاي بزرگ است. 

به گفته منصوري زمان ثبت نام فعالان کسب وکارهاي آسیب دیده از کرونا، براي دریافت تسهیلات کرونایی تا پایان مهرماه است و

 
این زمان تمدید نخواهد شد. 

وي اضافه کرد: بررسی انجام شده نشان می دهد در چند هفته گذشته میانگین روزانه بیش از دو هزار و 500 نفر از شاغلان آسیب

 
دیده از کرونا براي دریافت وام حمایتی در سامانه کارا ثبت نام کرده اند. 

اعضاي کارگروه در ادامه این جلسه تاکید کردند: بانک هاي عامل با جدیت بیشتر تسهیلات کرونایی را به متقاضیان تا پایان مهرماه

 
پرداخت کنند. 

وثایق لازم براي دریافت تسهیلات، سفته و چک است. براي 16 میلیون تومان یک سفته یا چک لازم است یک سفته یا چک همراه با

 
یک ضامن براي بنگاه هایی است که 16 تا 48 میلیون تومان تسهیلات دریافت می کنند. 

وثیقه تسهیلات 48 تا 160 میلیون تومانی یک سفته یا چک، همراه دو ضامن است و 160 تا 200 میلیون تومانی علاوه بر چک و



سفته باید سه ضامن معرفی کند و براي بیش از 200 میلیون تومان تسهیلات نیز باید از سوي صندوق هاي ضمانت و یا بنا به

 
تشخیص بانک باید وثیقه ارائه شود. 

نکته قابل توجه اینکه سقف مبلغ سفته 1.5 برابر اصل و سود تسهیلات است، همچنین یکی از موانع پیش رو براي دریافت تسهیلات
حمایتی کرونا، «نداشتن چک برگشتی» بود که کارگروه این شرط را از مقررات پرداخت تسهیلات بانکی مستثنی کرد تا روند پرداخت

 
تسهیلات کرونا به متقاضیان و صاحبان کسب و کارها تسهیل شود. 

 
به پیج اینستاگرامی «آخرین خبر» بپیوندید 
instagram.com/akharinkhabar



برگزاري دوره هاي آموزشی صنایع دستی در منطقه آزاد انزلی

منبع: فریناشماره خبر:  86  |  تاریخ: 1399/07/22

در سال جهش تولید، معاونت فرهنگی، اجتماعی،گردشگري سازمان اقدام به برگزاري دوره هاي آموزشی صنایع دستی در
مسجد روستاي گلشن نمود....

در سال جهش تولید، معاونت فرهنگی،
اجتماعی،گردشگري سازمان اقدام به برگزاري دوره هاي

 
آموزشی صنایع دستی در مسجد روستاي گلشن نمود. 

به گزارش فرینا، براین اساس دوره آموزشی فوق در راستاي
اجراي تفاهم نامه این سازمان با سازمان آموزش فنی و
حرفه اي کشور برپا شد و مدرسین دوره فوق فنون و روش
هاي جدید طراحی و ساخت صنایع دستی با محوریت

 
حصیر را به صورت رایگان به شرکت کنندگان آموزش دادند. 

بنابراین گزارش به شرکت کنندگان دوره آموزشی فوق گواهی نامه حضور از سوي اداره کل آموزش فنی و حرفه اي استان اعطاء می
شود و در عین حال به منظور حمایت از آموزش دیدگان دوره فوق در قالب تفاهم نامه سازمان با صندوق کارآفرینی امید تسهیلات

 
بانکی کم بهره با سود چهار درصد پرداخت می شود. 

تکمیل کننده برنامه آموزشی و حمایتی سازمان منطقه آزاد انزلی به منظور توانمندسازي جوامع ملی، خرید تضمینی محصولات تولید
شده است، طرحی که براساس آن صنایع دستی که توسط هنرمندان و افراد آموزش دیده چنین دوره هایی با بازاریابی سازمان به

 
درآمدزایی و فروش ختم می شود. 

گفتنی است؛ اجراي طرح آموزشی فوق به عنوان پایلوت حمایت از مشاغل بومی و محلی در سطح استان در دستور کار این سازمان
قرار گرفته و براساس آن بسته هاي حمایتی، تشویقی و آموزشی مرتبط با صنایع دستی و دیگر مشاغل در راستاي اجراي سیاست

هاي اقتصاد مقاومتی و افزایش توانمندي هاي اشتغالزایی و صادراتی با تکیه بر توانمندي هاي جوامع محلی به اجرا درمی آید.



برگزاري نشست هم اندیشی و بررسی مشکلات شرکت آرد و نشاسته یاسوج

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  87  |  تاریخ: 1399/07/22

نشست هم اندیشی و بررسی مشکلات شرکت آرد، نشاسته و گلوکز یاسوج با حضور مدیرعامل سازمان اقتصادي کوثر،مدیر
عامل شرکت غله استان، ریاست سازمان صنعت معدن و تجارت استان، معاون اقتصادي استاندار و مدیران ومسئولین شرکت

آرد و نشاسته برگزار شد.

 نشست هم اندیشی و بررسی مشکلات شرکت آرد،
نشاسته و گلوکز یاسوج با حضور مدیرعامل سازمان اقتصادي کوثر،مدیر عامل شرکت غله استان، ریاست سازمان صنعت معدن و

 
تجارت استان، معاون اقتصادي استاندار و مدیران ومسئولین شرکت آرد و نشاسته برگزار شد. 

به گزارش خبرگزاري خبرآنلاین از کهگیلویه و بویراحمد؛ عصر روز دوشنبه (21مهرماه) نشست هم اندیشی و بررسی مشکلات شرکت
آرد، نشاسته و گلوکز یاسوج با حضوررئیس هیات مدیره سازمان اقتصادي کوثر ،مدیرکل شرکت غله استان، ریاست سازمان صنعت

 
معدن و تجارت استان،معاون اقتصادي استاندار و مدیران ومسئولین شرکت آرد و نشاسته برگزار شد. 

در ابتداي این دیدار دکتر وفایی مقدم مدیر عامل شرکت پیشگامان دنااز حضور سردار هاشمی پور مدیرعامل سازمان اقتصادي کوثر از
حسن نظر و تلاشهاي بی وقفه ایشان جهت رفع موانع و مشکلات شرکت آرد، نشاسته وگلوکز تشکر و ابراز امیدواري کرد که با همت
و یاري ایشان و همکاري و هماهنگی مسئـولین استان این کارخانه مجددا به روزهاي اوج و رونق خود بازگردد تا علاوه بر رونق

 
اقتصادي منطقه و استان سهمی در پیشرفت و خودکفایی کشور داشته باشیم 

دکتر وفایی مقدم در ادامه صحبتهاي خود افزود متاسفانه درحال حاضر کارخانه در خوشبینانه ترین حالت خود با نیمی از ظرفیت
فعالیت میکند و بخش هاي نشاسته، گلوکز، دکتوز و خوراك دام بطور کامل تعطیل است و امیدواریم با کمک و مساعدت رئیس هیات
مدیره سازمان اقتصادي کوثربتوانیم در جهت تکمیل و بهسازي واحدهاي نیمه کاره و یا مستهلک و بهبود شرایط واحدهاي فعال

 
مجددا به کارخانه رونق و بسوي شکوفایی اقتصادي سوق دهیم. 

در ادامه این دیدار سالار حسین پور ریاست سازمان صنعت، معدن و تجارت استان بیان کرد: اولین گام براي رفع موانع و مشکلات این
کارخانه تهیه و تدوین طرح توسعه کاملا علمی و قابل اجراست که باید با مشورت با مشاورین وکارشناسان تهیه شود و مسیر و برنامه
اجرایی کارخانه و اهدافی که قرار است محقق شود بطور دقیق و کارشناسی تدارك دیده شود تا بتواند نقشه راهی براي اینده و ادمه

 
کار شرکت باشد. 

وي افزود ؛ با توجه به اینکه بحث اشتغال در استان مبحث بسیار مهم و مورد توجهی است در صورت فعالیت و راه اندازي مجدد

 
بخشهاي نشاسته ودکستروز بصورت مستقیم میتوانیم براي 150نفر ایجاد اشتغال کنیم. 

رییس سازمان صمت در ادامه گفت :متاسفانه خصوصی سازي در استان ما بصورت ثمربخش و مفیدي صورت نگرفته و مواردي از



واگذاریهاي کارخانجات به بخش خصوصی در استان داشتیم که موفقیت آمیز نبوده و امیدواریم در این کارخانه نیز تجربه تلخ گذشته

 
تکرار نشود و باهمکاري و مساعدت سازمان اقتصادي کوثر شاهد پیشرفت و رونق مجدد این کارخانه باشیم. 

سید حسین سهمگین مدیرکل دفتر هماهنگی امور اقتصادي استانداري کهگیلویه و بویراحمد نیز با تشکر از حضور هاشمی پور در
یاسوج از ایشان درخواست کرد مشکلات و موانع پیش روي کارخانه آرد و نشاسته را بطور ویژه وحساسیت وپیگیري مستمر بررسی و

 
درجهت راه اندازي مجدد واحدهاي راکد به اشتغال و توسعه صنعت استان کمک کنند. 

سهمگین گفت با تشکر از حضور پرمهر شما شفاف و بی پرده عرض میکنم تمام مسئولان سازمان که تاکنون به این کارخانه جهت
رفع مشکلات و بررسی وضع موجود آمده اند جهت رفع تکلیف بوده و تاکنونی نتیجه اي از این سفرهاي دوستان نصیب شرکت نشده

 
است. 

 
بعضا هم شاهد بودیم اطلاعات غلط و نادرستی از سوي مسئولان کارخانه به مرکز و سازمان ارائه شده بود که نتیجه اي در بر نداشت. 
سهمگین افزود زمانی آرد این کارخانه برند برتر و شناخته شده بود و کارخانجات معتبر و بزرگ کشوري نیز مشتریان گلوکز ما بودند

 
ولی اکنون باتوجه به رکود این کارخانه شرکتهاي دیگري در کشور جاي مارا گرفته و تولید و محصول خود را عرضه میکنند. 

سهمگین در ادامه با اشاره به تحریمهاي سخت آمریکا علیه مردم ایران بیان کرد اکنون که ما تحت فشارهاي سخت خارجی و
مشکلات اقتصادي در کشور هستیم از سازمان اقتصادي کوثر که حامی و سرمایه گذار این طرح و بسیاري طرحهاي بزرگ کشور است
تقاضا داریم بطورویژه مشکلات وموانع راه اندازي و شروع بکار مجدد شرکت را در برنامه قرار دهید تا شاهد رونق تولید و اشتغال در

 
این واحد باشیم. 

در پایان صحبتهاي مسئولین استانی و مدیران شرکت، سردار هاشمی رئیس هیات مدیره سازمان اقتصادي کوثر با تشکر از زحمات و
خدمات انجام شده در گذشته در شرکت آرد، نشاسته و گلوکز یاسوج افزود هدف ما خدمت به و رونق تولید و اقتصاد است ودر مدت

 
قریب به 7ماه که خادم ملت در سازمان کوثر هستم سعی وتلاش ما خدمت به مردم و بهبود تولید و اقتصاد و اشتغال بوده است. 

وي افزود در جلسه اي که ظهر امروز هم با استاندار محترم داشتیم طرح هایی که سازمان کوثر در استان دارد را بررسی کردیم و

 
امیدواریم این طرحها به مرحله عمل درآید تا مردم شریف واستان و کشور از برکات آن بهره ببرند. 

هاشمی پور افزود سفرم به استان شانزدهمین سفر به مناطق مختلف کشور براي بررسی و بازدید از طرح ها و شرکتهاي سازمان

 
اقتصادي کوثر است و امیدوارم با همت و پشتکار شما و مسئولین استان درکنار حمایتهاي ما موانع برداشته و مرتفع گردد. 

رئیس هیات مدیره سازمان اقتصادي کوثردر ادامه مسئولین شرکت را ملزم کرد در ابتدا طرح توسعه شرکت را تهیه و تدوین و در

 
سریعترین زمان ممکن در هیئت مدیره تصویب کنند 

هاشمی پور در ادامه افزود باید با آینده نگري و زیرساختهاي کارخانه بررسی و درصورت وجود نواقص با مشورت و استفاده از مشاوران

 
قوي و با تجربه رفع شود 

 
طرح هایی بحث فاضلاب و پسماند کارخانه با بهره گیري از مشاوران متخصص امر بازنگري و بروز شود 

وي با بیان اینکه میتوان از تجربه و توان شرکتهاي سازنده و تهیه کننده دستگاههاي کارخانه آرد، نشاسته و گلوکز بهره برد افزود
قستمهاي کارخانه بطور کامل مورد بررسی و هرجا لازم است از توان متخصصان شرکتهاي تامین کننده قطعات و دستگاهها بهره

 
بگیرید و کار کاشناسی و دقیق و براورد هزینه را انجام دهید و نتیجه را پس از تصویب در هیئت مدیره گزارش دهید 

رییس سازمان اقتصادي کوثر در ادامه گفت سهامداران سازمان اقتصادي کوثر خانواده هاي شهدا، جانبازان، ازادگان و ایثارگران و ملت
شریف ایران هستند که روزگاري جان و تمام هستی و وجود خود را براي حفظ و عظمت این آب و خاك فدا کردند و اکنون هم ما

 
میراث دار این عزیزان و بزرگواران هستیم و باید در سنگر تولید و بهبود اقتصاد ملت قدم برداریم 

وي همچنین بیان کرد من هیچ گاه تعصب و غرور و غیرت خود را نسبت به منطقه و استان فراموش نمیکنم و با رعایت عدالت و

 
انصاف همیشه تعصب خود را حفظ میکنم 

 
وي افزود با تدبیر و برنامه ریزي میتوان تمام امور را به سرانجام خیر رساند و نتیجه مطلوب گرفت. 

وي گفت در جلسه اي که با استاندار داشتیم از ایشان قول گرفتم که هیچ گونه دخالت بی پایه و غیره کاشناسی به مجموعه وارد



نشود و افراد غیره کارشناس نباید در امورات شرکت وارد دخالت کنند و تا زمانی که طرح توسعه تهیه، تصویب و اجرا نشده هیچ
نیروي جدیدي به شرکت اضافه نشود و انشاالله پس از اجرا و بهره برداري با برنامه ریزي و هدفمند و درنظر گرفتن جامعه هدف و

 
تحصیلکرده کارخانه را گسترش خواهیم داد. 



استارت طرح بهینه سازي رایگان موتورخانه هاي خانگی و تجاري زده شد

منبع: ایسناشماره خبر:  88  |  تاریخ: 1399/07/22

مدیر عامل شرکت ملی گاز از بهینه سازي و اصلاح رایگان موتورخانه هاي خانگی و تجاري از محل صرفه جویی مصرف
سوخت خبر داد و گفت: این طرح تا 10 درصد مصرف سوخت را کاهش می دهد و 6000 میلیارد تومان از محل بند ق قانون

بودجه براي این طرح تامین خواهد شد.

به گزارش ایسنا، حسن منتظر تربتی امروز در نشستی خبري با بیان اینکه
با اجراي طرح ملی اصلاح و بهینه سازي موتورخانه واحدهاي مسکونی و
تجاري، حدود 10 درصد در مصرف گاز صرفه جویی خواهد شد و به تبع
آن، هزینه گازبهاي مشترکین نیز کاهش می یابد، اظهار کرد: این کار براي
دولت و شرکت ملی گاز ایران نیز به رغم هزینه کرد، یک صرفه جویی
حدود 10 درصدي و بلکه بیشتر دارد و اتفاقاً از محل همین صرفه جویی

 
هم، این هزینه ها را انجام می دهد. 

وي با بیان این که این موضوع مهم است که اصلاح و بهینه سازي چنین تأسیسات مهمی در این شرایط چقدر به لحاظ مالی براي ما
هزینه دارد، تصریح کرد: اما با این اقدام، هم جلوي مصرف بیش از اندازه گاز گرفته شده تا آیندگان نیز بتوانند به خوبی از آن استفاده

 
کنند و هم چرخ اقتصاد کشور با این طرح، بهتر و بیشتر خواهد چرخید. 

معاون وزیر نفت در امور گاز اضافه کرد: از گاز باید مثل یک کالاي بسیار ارزشمند استفاده کرد و با تبدیل آن به فرآورده هاي متنوع،
گوناگون و با ارزش بعدي مثل فرآورده هاي پتروشیمی، هیدروکربوري و ...، اقتصاد و کسب و کار را رونق داده، اشتغال زایی کرده و

 
کشور را متعالی سازیم. 

تربتی با بیان اینکه فارغ از تحریم، چنان چه در بخش مصرف، ما با این روند بی محابا جلو برویم، طی چند سال آینده باید واردکننده
گاز طبیعی باشیم، گفت: شرکت ملی گاز و وزارت نفت ترجیح می دهند که تأسیسات قدیمی موتورخانه ها با اصلاحاتی که در آن ها

 
انجام می شود، به راندمان بالاتري دست پیدا کند. 

معاون وزیر نفت در امور گاز با بیان اینکه شوراي اقتصاد اعتبار ملاحظه اي را از محل صرفه جویی گاز به عنوان شروع و پشتیبانی کار
اختصاص داده تا این مهم عملی شود که امروز این طرح، یعنی طرح اصلاح و بهینه سازي موتورخانه ها کلید خورد، تصریح کرد: وقتی
در سطح کل کشور در مصرف گاز، حدود 10 درصد یا بیشتر صرفه جویی می کنیم، با احتساب کل مصرف گاز در کشور، رقم بزرگی
می شود که به ما کمک می کند تا از کنار این صرفه جویی، اولاً این گاز را در حوزه هاي دیگر مثل صنعت مصرف کنیم تا اقتصاد

 
کشور و کسب و کار را پیشرانی کند، ثانیاً به مراتب، تخریب و آسیب کمتري به محیط زیست وارد شود. 

ادامه دارد



واگذاري بیش از 1500 زمین مسکونی به ایثارگران آذربایجان غربی

منبع: ایسناشماره خبر:  89  |  تاریخ: 1399/07/22

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران آذربایجان غربی گفت: بیش از 1500 قطعه زمین مسکونی به خانواده ایثارگران استان
واگذار می شود.

رحیم فعال آذر ظهر امروز 22 مهر در جلسه بررسی
اشتغال و مسکن ایثارگران استان که در سالن جلسات
استانداري آذربایجان غربی برگزار شد، افزود: از سال 92
تاکنون 1000 قطعه زمین مسکونی به خانواده ایثارگران
استان واگذار شده و امروز با امضاي تفاهم نامه اي تا پایان
دولت تدبیروامید، 1500 قطعه زمین مسکونی نیز واگذار

 
می شود. 

وي با اشاره به اینکه آذربایجان غربی به دلیل شرایط
جغرافیایی و وجود اقوام و مذاهب مختلف داراي شرایط
خاصی است، تصریح کرد: باوجود اقدامات انجام شده در

 
بخش هاي مختلف نیاز است در بخش فرهنگی و آشنا کردن جوانان با دفاع مقدس کارهاي ارزشمندتري در استان انجام شود. 

فعال آذر اظهار کرد: در سال جاري 7000میلیارد تومان اعتبار براي پرداخت مطالبات بنیاد اختصاص یافته که بخشی از دغدغه هاي

 
بنیاد سراسر کشور حل شده است. 

مدیرکل بنیاد شهید وامور ایثارگران آذربایجان غربی خاطرنشان کرد: براي خدمات رسانی به جانبازان و خانواده هاي ایثارگران

 
سردشت، به عنوان اولین شهر شیمیایی، نیازمند تخصیص اعتبار است. 

وي ادامه داد: در بخش اشتغال و کار آفرینی با وجود ظرفیت هاي خوب استان از سال 74تا کنون 18هزار و 148نفر از خانواده شهدا

 
و ایثارگران استان با اولویت هاي تعیین شده مشغول به کارشده اند. 

انتهاي پیام



دلیل نابسامانی بازار خودرو شناخته شد

منبع: کارگر آنلاینشماره خبر:  90  |  تاریخ: 1399/07/22

 
دلیل نابسامانی بازار خودرو شناخته شد 

نماینده مردم شیراز و زرقان در مجلس شوراي اسلامی گفت: به دلیل توزیع و نحوه عرضه نامناسب خودرو توسط خودروسازان، شرایط

 
نابسامانی در بازار خودرو ایجاد شده است. 

به گزارش کارگر آنلاین، جعفر قادري در نشست هم اندیشی بررسی مشکلات و چالش هاي پیش روي قطعه سازان خودرو در فارس
افزود: صنعت خودرو در کشور با مشکل کمبود ظرفیت تولید مواجه نیست همچنان که صنعت قطعه سازي به مشاغل غیر مستقیم

 
بسیاري رونق بخشیده، اما اشکال کار در شیوه عرضه خودرو است. 

وي، مهمترین مشکل قطعه سازان را بحث تامین مالی و دریافت به موقع مطالبات دانست و افزود: عدم ایجاد جریان مالی مناسب براي
قطعه سازان از سوي خودروسازان سبب شده که بخش قطعه سازي کشور با مشکل نقدینگی مواجه شوند که ضرورت دارد فرآیند
تسهیل تامین مالی قطعه سازان در جهت تولید قطعات جدید و بومی عملیاتی و از ظرفیت و توانمندي آنها بیش از پیش استفاده

 
شود. 

او اظهار داشت: مجلس یازدهم قصد رفع مشکلات را دارد و ضرورت دارد قطعه سازان استان فارس سهم خود را در ساخت و تولید

 
قطعات افزایش دهند. 

وي، حضور گسترده، پویا و پرانگیزه مردم در بازار سرمایه را یک فرصت طلایی براي شرکت هاي استان فارس دانست و تصریح کرد:
مدیران این شرکت ها تمام توان خود را جهت حضور هرچه سریعتر در بازار سرمایه به کار گیرند و در این مسیر نمایندگان استان در

 
مجلس نیز براي حمایت، آمادگی کامل خواهند داشت. 

 
صنعت قطعه سازي فارس از ظرفیت خوبی برخودار است 

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت فارس هم، با اشاره پیشرفت هاي خوب صنعت قطعه سازي این استان در سایه همکاري با
بخش هاي خصوصی، شرکت هاي دانش بنیان و سایر مراکز صنعتی گفت: این صنعت مادر، در استان فارس و کشور از پتانسیل،

 
قابلیت، توانمندي و ظرفیت هاي خوبی براي صنایع و شرکت هاي مختلف برخوردار است. 

حمیدرضا ایزدي افزود: واحدهاي تولید قطعات خودرو در پیشرفت و توسعه فعالیت هاي اقتصادي استان، جهش تولید، گردش چرخ
اقتصادي و ایجاد اشتغال پایدار نقش بسزایی دارند و از این رو تکمیل زنجیره این تولیدات در طرح توسعه تولید خودرو و فعالیت هاي

 
اقتصادي امري مهم و اساسی به شمار می رود. 

وي، ضمن تاکید بر لزوم آموزش نیروي انسانی شاغل در واحدهاي تولیدي قطعه گفت: براي آنکه شرکت هاي قطعه ساز خودرو
بتوانند به مرحله خودکفایی در تولیدات خود برسند، الگوبرداري و استفاده از تجربیات قطعه سازان جهان و بهره مندي از علم و

 
تکنولوژي روز دنیا در داخلی سازي با روش هاي نوین در این صنعت موثر است. 

ایزدي اضافه کرد: با توجه به اینکه صنعت قالب سازي استان فارس از ظرفیت بالایی برخوردار است و فارس قطب قالب سازي کشور
به شمار می آید، می تواند ظرفیت مورد نیاز زنجیره ارزش در صنعت خودرو و تامین سایر ظرفیت هاي مورد نظر داخلی را برآورده

 
کند. 



 
  ∎

منبع : عصرخودرو



روحانی: عرضه سهام شرکت  هاي دولتی در بازار سرمایه ادامه خواهد یافت

منبع: کارگر آنلاینشماره خبر:  91  |  تاریخ: 1399/07/22

 
روحانی: عرضه سهام شرکت  هاي دولتی در بازار سرمایه ادامه خواهد یافت 

رییس جمهوري واگذاري سهام دستگاه  هاي دولتی را نشان از عزم راسخ دولت براي بهینه  سازي روند خصوصی  سازي در کشور

 
برشمرد و اطمینان داد که برنامه عرضه سهام شرکت  هاي دولتی در بازار سرمایه ادامه خواهد یافت. 

به گزارش کارگر آنلاین، در جلسه روز سه شنبه ستاد هماهنگی اقتصادي دولت، «عبدالناصر همتی» ریس کل بانک مرکزي از تلاش
هاي انجام شده براي استفاده از منابع ارزي در خارج از کشور، گزارشی ارائه کرد و با تشریح توافقات خود با مسئولین عراق در سفر به
این کشور، از تلاش هاي گسترده تر براي استفاده از منابع ارزي در سایر کشورها و گشایش هاي مفیدي که در این خصوص صورت

 
گرفته، خبر داد. 

حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی در این جلسه پس از گزارش رییس کل بانک مرکزي، با تاکید بر لزوم پیگیري جدي براي
دسترسی و استفاده از منابع ارزي مسدود شده کشورمان در خارج از کشور گفت: هر چند تحریم هاي آمریکا شرایط سختی براي
تعاملات اقتصادي کشور ایجاد کرده است، اما با تلاش هاي انجام شده، استفاده از این منابع در حال افزایش است و تخصیص منابع به

 
مصارف کالاهاي اساسی و نیازهاي تولیدي کشور استمرار خواهد یافت. 

در این جلسه همچنین محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه از سفر خود به چین و دیدار و توافقات با مقامات این کشور در حوزه

 
تبادلات مالی و پولی و روابط دو کشور در حوزه حمل و نقل دریایی گزارشی ارائه کرد. 

رییس جمهوري پس از این گزارش، با بیان اینکه توسعه اقتصادي همه کشورها به صورت ملموس با دیپلماسی اقتصادي گره خورده
است، تصریح کرد: باید در این مقطع با تقویت اولویت هاي ارتباطی خود، با چین، کشورهاي منطقه اوراسیا و همسایگان، در حوزه

 
هاي مختلف از انرژي تا فناوري، براي توسعه روابط اقتصادي برنامه ریزي ویژه اي انجام دهیم. 

روحانی با اشاره به اینکه دولت به دنبال تسریع در پیگیري اجراي توافقات با کشورهاي منطقه است، خاطرنشان کرد: در این زمینه
فعال شدن کمیسیون هاي مشترك اقتصادي با کشورهاي هدف ضروري است و در اهداف اقتصادي تجارت با شرق و همسایگان، توجه

 
به سیاست صادرات محور بودن باید در اولویت قرار گیرد. 

رییس جمهوري همچنین گسترش همکاري با اتحادیه اوراسیا را از نظر اقتصادي قدم بسیار مهمی دانست و گفت: ایران علاوه بر
ظرفیت تولید و تامین واردات برخی از این کشورها، با توجه به قرار گرفتن در بهترین موقعیت ترانزیتی، می تواند مسیري مناسب

 
براي ترانزیت کالاهاي کشورهاي عضو این اتحادیه باشد. 

رییس جمهوري در بخش دیگري از سخنان خود تاکید بر واگذاري سهام دستگاه هاي دولتی را نشان از عزم راسخ دولت براي بهینه
سازي روند خصوصی سازي در کشور برشمرد و اطمینان داد که برنامه عرضه سهام شرکت هاي دولتی در بازار سرمایه بدون تردید



 
ادامه خواهد یافت. 

روحانی اظهارداشت: برنامه عرضه سهام شرکت هاي دولتی در بازار سرمایه در راستاي چابک سازي، اجراي سیاست هاي کلی اصل
44 و حمایت از بازار سرمایه به ویژه هدایت نقدینگی به سوي اشتغال مولد و در مجموع مردم محور کردن اقتصاد، شفاف سازي

 
فعالیت هاي اقتصادي و زدودن فساد از بدنه اقتصاد انجام می گیرد. 

رییس جمهوري در عین حال تاکید کرد که رونق، پویایی و فسادزدایی جدي از اقتصاد کشور و ایجاد فرصت برابر براي آحاد مردم از
طریق تداوم عرضه سهام بنگاه هاي بزرگ و متوسط باید با یک طرح دقیق انجام گیرد که دولت چنین طرحی را تهیه کرده و با دقت

 
و جدیت در حال اجراي آن است. 

روحانی از مصادیق عینی این برنامه را عرضه سهام شرکت هاي بزرگ پتروشیمی، پالایشی، فلزي، بانکی، بیمه اي، خودرویی و
زیرمجموعه هاي آنها برشمرد که از طریق عرضه مستقیم و صندوق هاي مالی قابل معامله (اي تی اف) و سایر روش ها تحقق پیدا

 
کرده و این روند ادامه دارد. 

همچنین در این جلسه پس از گزارش «محمد اسلامی» وزیر راه و شهرسازي از پرداخت تسهیلات کرونایی به شرکت هاي حمل و
نقل هوایی و ریلی، رییس جمهوري براي رفع موانع و تسریع و تسهیل در پرداخت مالی و تسهیلات در نظر گرفته و مصوب ستاد ملی

 
کرونا دستورات لازم را صادر کرد. 

منبع : جهان صنعت



صدها هزار نفري که بیکار شدند؛کرونا چگونه گردشگري ایران را نابود کرد؟

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  92  |  تاریخ: 1399/07/22

پاندمی گووید-19 صنعت گردشگري کشور را مشکلات بزرگی روبه رو کرده است.

 پاندمی گووید-19 صنعت گردشگري کشور را مشکلات

 
بزرگی روبه رو کرده است. 

نیو صدر: احتمالا «سفر» جز ابتدایی ترین اسامی فهرست محدودیت هاي کرونا براي شهروندان باشد، محدودیتی که نه تنها یک

 
سرگرمی را از زندگی ها، بلکه درآمد زندگی میلیون ها نفر در دنیا و ده ها هزار نفر در ایران را حذف کرده است. 

در همه کشورهاي دنیا شروع پاندمی کووید-19 یک فاجعه براي گردشگري بود، به طوري که سازمان ملل در اوایل تابستان پیشبینی
کرد که این صنعت حداقل 1.2 میلیارد دلار از کروناویروس آسیب می بیند، اما وضعیت در ایران بدتر از بسیاري از کشورها هم شده

 
است، چراکه تقریبا هیچ وقت آمار مبتلایان کرونا کاهش زیادي پیدا نکرد. 

در ابتداي شیوع کرونا، با دستور ستاد ملی مقابله با کرونا، فعالیت تورهاي گردشگري تا اردیبهشت ماه تعطیل شدند، اما بعد از آن ها
ترس از کرونا باعث شد تا استقبال چندانی از این تورها نشود، موضوعی که به براساس صحبت هاي وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و

 
صنایع دستی 900هزار نفر را به طور مستقیم و دو برابر این تعداد را به شکل غیرمستقیم بیکار کرده است. 

 
بیشتر بخوانید: کشورها در دوره پاندمی با صنعت گردشگري خود چه کردند؟ 

 
اصفهان؛ کاهش یک میلیونی گردشگران 

حتی در اصفهان که یکی از توریستی ترین مناطق ایران است تعداد گردشگران خارجی و داخلی کاهش به شدت کاهش پیدا کرده
است، براساس اطلاعاتی که اداره کل میراث فرهنگی و گردشگري استان اصفهان در اختیار خبرآنلاین قرار داده است تعداد گردشگران
داخلی این استان (بدون حساب گردشگران نوروزي) سال گذشته حدود 830 هزار نفر بود اما امسال تنها 180 هزار گردشگر داخلی از
این استان بازدید کرده اند، همچنین در حالی که پارسال 330 هزار گردشگر خارجی به اصفهان سفر کرده بودند، امسال 8هزار نفر به

 
این استان رفتند؛ این یعنی در مجموع تعداد توریست هاي اصفهان نسبت به سال گذشته نزدیک به یک میلیون نفر کمتر شده است. 



فریدون اللهیاري، مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري استان اصفهان، در این رابطه به خبرآنلاین می گوید: «وضعیت
گردشگري در استان از نیمه دوم 98 به سمت افول رفت و با بحران کرونا وضعیت خیلی بد شد، تنها در دوره اي کوتاه در شهریور
جریان گردشگري شکل گرفت که آن هم متوقف شد. آسیب هاي این موضوع براي ما خیلی زیاد بود، در پنج ماهه اول سال
1500میلیارد تومان تاسیسات گردشگري متضرر شدند، مهمترن دغدغه ما ادامه فعایلت و کار است، چون وقتی گردشگري تعطیل

 
شود، اولین اتفاقی که رخ می دهد تعدیل نیروست.» 

اما این تعدیل نیرو تنها مربوط به استان اصفهان نیست و به نظر می رسد پاندمی به صنعت گردشگري در همه مناطق ایران آسیب

 
وارد کرده است. 

 
 

براي مثال سیاوش پیهانی، راهنماي مستقل در دالاهو یکی از 900 هزار نفري است که کرونا او را کرده شده است. او بعد از تعطیلات
22 بهمن تاکنون دو تور داخلی اجرا کرده است، در صورتی که در سال هاي قبل در همین بازده زمانی حداقل 15 تور مختلف باید

 
اجرا می شدند. 

او در این رابطه به خبرآنلاین می گوید: «من 8 ماه است کار نمی کنم، از قبل اوضاع خوب نبود اما بعد از کرونا دیگر همه چیز نابود
شد، گردشگران خارجی که همه تورهاي خود تا بهار 99 را کنسل کرده اند، حداقل انتظار داشتیم از خرداد اوضاع در رابطه با تورهاي
داخلی بهتر شود، اما اصلا اوضاع کرونا بهتر نشد که چنین اتفاقی رخ بدهد، از سویی انگار الگو سفر کردن تغییر کرده و یک وسواسی
به وجود آمده است که البته مردم نسبت به این موضوع حق دارند. به جز من راهنماهاي تور دیگر هم در این 8 ماه بیکار شده اند،

 
اوضاع فاجعه است.» 

این موضوع البته تنها مربوط به استان کرمانشاه است، حتی جزایر جنوبی کشور که وضعیت بهتري نسبت به پاندمی داشتند هم از این

 
موضوع آسیب دیده اند، تا جایی که حتی برخی راهنماهاي تور مجبور به تغییر شغلشان شده اند. 

بنیامین میک، راهنماي گردشگري در جزایر هرمز، درباره وضعیت گردشگري به خبرآنلاین می گوید: «گردشگران می آیند اما خیلی
کمتر از قبل؛ در تابستان که اصلا هیچ توري برگزار نشد، از اسفند تاکنون فقط چهار تور رفتم. به همین دلیل دیگر خیلی ها مثل من

 
براي کسب درآمد صیادي می کنند.» 

گردشگري در «آي سی یو» 



ده ها هزار نفر دیگر هم مانند پیهانی و میک که در تورها کار می کنند، وضعیت مشابهی دارند، براساس اطلاعات جامعه تورگردان
نزدیک به 100هزار نفر در تورهاي ایران کار می کنند که حداقل 50درصد آن ها تعدیل شده اند، علت این موضوع هم مانند اصفهان

 
کاهش تعداد گردشگران داخلی و خارجی در سرتاسر کشور است. 

 
گفته شده است که تاکنون بیش از 96 درصد سفرهاي خارجی به ایران در حوزه گردشگري کاهش داشته است. 

ابراهیم پورفرج رییس جامعه تور گردانان ایران، به خبرآنلاین می گوید: «از پارسال بعد از شیوع بیماري کرونا، عملا تورهاي خارجی
تعطیل شدند. حتی به جز تورهاي ورودي و تورهاي خارجی کم شده اند. درباره گردش داخلی وضعیت به همین شکل است. اگر
شرایط این گونه پیش برود، بخش زیادي از این صنعت از بین می رود، شرایط اصلا مناسب نیست. حتی هنوز براي سال 1400 هیچ
تقاضایی براي ما نیامده است، سال پیش که بیکار بودیم، سال بعد هم انگار وضعیت همین است. اگر این روند طولانی شود ما نسبت

 
به ورشکستگی نگران می شویم.» 

به جز تورها وضعیت هتل ها هم به همین شکل است، گفته می شود که در مقاصد گردشگري مثل کیش و مشهد بیش از 90درصد
اتاق هاي هتل ها خالی هستند و این نگرانی هاي زیادي را به وجود آورده است. براساس اطلاعاتی که خبرگزاري مهر در اواخر تیر ماه

 
منتشر کرده بود تاکنون در استان تهران تنها 40 هزار شغل مرتبط با هتل داري در در آستانه بیکاري قرار داشتند. 

امیرپویان رفیعی شاد، رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی دفاتر ارائه خدمات سفر استان تهران، در این باره به خبرآنلاین می گوید:
«وضعیت انقدر بد است که اصلا با سال هاي پیش نمی توانیم آن را مقایسه کنیم، شرایط گردشگري ایران اروژانسی بود اما دیگر

 
شرایط حاد شده است و گردشگري وارد آي سی یو شده است.» 

 
ماجراي یک پارادوکس؛ پاندمی و گردشگري 

براي بهتر شدن حال گردشگري که در آي سی یو قرار دارد، دولت از اولین روزهاي پاندمی به ارائه تسهیلاتی به شرکت هاي
گردشگري پرداخت. در ابتدا قرار شد به شرکت هاي توریستی به ازاي هر نیرو 16میلیون توماد پرداخت شود که آن هاي نیروهاي

 
خود را حفظ کنند. 

اما به نظر می رسد با طولانی شدن پاندمی این روش چندان موثر نبود، پورفرج در این رابطه می گوید: «فرض کنید شرکتی 100 نیرو
دارد و به ازاي هر کدام 16میلیون پرداخت کند، حالا باید 12 درصد این پول را به بانک برگرداند وقتی بخاطر کرونا شرکت هنوز

 
درآمد ندارد، آیا انجام این کار برایش عاقلانه است؟» 



 
 

حالا وزارت گردشگري تسهیلات 12درصدي جدیدي براي گردشگران در نظر گرفته است که هنوز معلوم نیست چقدر از آن استقبال

 
می شود. 

تفاوت تسهیلات جدید این است که برخلاف قبل اشتغال محور نیستند و تأسیسات گردشگري شامل هتل هاي یک تا پنج ستاره،
هتل آپارتمان ها، واحدهاي پذیرایی، متل ها، مهمان پذیرها، اقامتگاه هاي سنتی و بوم گردي ها، دفترهاي خدمات مسافرتی و
گردشگري، راهنمایان گردشگري، مؤسسات آموزش و پژوهشی گردشگري، ارزیابان عامل تطبیق و شرکت هاي ارزیابی تأسیسات
گردشگري، شرکت ها و مؤسسات حمل ونقل گردشگري شش رسته اي هستند با ثبت نام در سامانه کارا می توانند تسهیلات

 
12درصدي را دریافت کنند. 

الهیاري در این رابطه به خبرآنلاین می گوید: «حمایت هاي دولت در ابتدا تسکین بودند، اما کافی نبودند. در بسته حمایتی جدید
تصمیمات خوبی اتخاذ شده است، اما به هرحال باید تکلیف سفر را معلوم کنیم، وزارت گردشگري پروتکل هاي سفر را مشخص کرده
است، اما یک طرف هم یک سري سیاست هاي بهداشتی مواجه هستیم. در واقع ما در یک پارادوکس قرار داریم، به نظر من در این

 
قسمت باید یک اجماعی ایجاد شود و این مشکل اصلی حل بشود.» 
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برگزاري دوره هاي تربیت متخصص در حوزه علوم داده

منبع: ایسناشماره خبر:  93  |  تاریخ: 1399/07/22

دوره هاي تربیت متخصص در حوزه علوم داده با هدف ارتقاي دانش داده در صنایع کشور و انتقال تجارب علمی و کاربردي
مدرسان با سابقه این حوزه، به همت مرکز آموزش هاي تخصصی کاربردي سازمان جهاددانشگاهی صنعتی شریف برگزار می

شود.

به گزارش ایسنا، دوره هاي تربیت متخصص در حوزه علوم
داده با هدف ارتقاي دانش داده در صنایع کشور و انتقال
تجارب علمی و کاربردي مدرسین با سابقه این حوزه، به
همت مرکز آموزش هاي تخصصی کاربردي سازمان

 
جهاددانشگاهی صنعتی شریف برگزار می شود. 

این دوره ها به گونه اي تدوین شده اند تا افرادي که دانشی
در این زمینه ندارند و کارشناسان این حوزه بتوانند بنابر
نیاز خود در دوره ها شرکت کرده و از مباحث ارائه شده

 
استفاده کنند. 

در این دوره ها مباحثی همچون SQL Server، داده

 
کاوي با پایتون و R، کلان داده ها (Big Data)، یادگیري ماشین، یادگیري عمیق و شبکه هاي عصبی ارائه خواهند شد. 

این دوره ها براساس نیازسنجی هاي به عمل آمده در سازمان ها و شرکت هاي مختلف با حوزه هاي کاري بانکی، بازاریابی و فروش،

 
غذایی و دارویی و … تدوین و در راستاي رفع خلاء هاي موجود اجرا می شوند. 

افزایش توانمندي دانشجویان و فارغ التحصیلان جویاي کار و ارتقاء سطح علمی شاغلان در صنعت، از رسالت هاي مرکز آموزش هاي
تخصصی کاربردي جهاددانشگاهی صنعتی شریف می باشد. به این منظور و در جهت کمک به اشتغال و ارتقاي این افراد، این سازمان
طراحی و اجراي دوره هاي تخصص محور را بر اساس تخصص هاي حرفه اي لازم جهت فعالیت افراد در گروه هاي مختلف شغلی

 
برگزار می نماید. 

براساس اعلام روابط عمومی سازمان جهاددانشگاهی صنعتی شریف، دانشجویان و دانش آموختگان علاقه مند به حضور در این دوره
می توانند با مراجعه به بخش مربوطه در پایگاه اطلاع رسانی sctae.jdsharif.ac.ir یا شماره تلفن 66075626 از مشاوره تخصصی
بهره مند شوند. جهت دریافت مشاوره و کسب اطلاعات بیشتر با شماره هاي 66075626 و 66075641 تماس حاصل نمایید و یا به

 
سایت www.sctae.info مراجعه کنند. 

انتهاي پیام





خبر خوش رئیس ستاد اجرایی فرمان امام درباره واکسن و کیت تشخیص سریع

کرونا

منبع: دانشجوشماره خبر:  94  |  تاریخ: 1399/07/22

به گزارش گروه اجتماعی خبرگزاري دانشجو، صبح امروز (22 مهر) آیین آغاز مرحله سوم پویش ملی ''احسان سلامت '' با
هدف ارسال یک میلیون بسته بهداشتی و اقلام دارویی و اعزام کاروان هاي سیار پزشکی به مناطق محروم کشور براي مقابله

با بیماري کرونا، باحضور رئیس ستاد اجرایی فرمان امام، مدیران عامل بنیاد هاي ...

به گزارش گروه اجتماعی خبرگزاري دانشجو، صبح امروز
(22 مهر) آیین آغاز مرحله سوم پویش ملی "احسان
سلامت " با هدف ارسال یک میلیون بسته بهداشتی و
اقلام دارویی و اعزام کاروان هاي سیار پزشکی به مناطق
محروم کشور براي مقابله با بیماري کرونا، باحضور رئیس
ستاد اجرایی فرمان امام، مدیران عامل بنیاد هاي برکت و

 
احسان در نمایشگاه دائمی ستاد اجرایی برگزار شد. 

محمد مخبر دراین مراسم با تأکید براینکه یکی از وظایف تمام دستگاه هاي حاکمیتی ایجاد بستر مشارکت و نقش محوري براي مردم
است، گفت: اینکه رهبر معظم انقلاب اسلامی تأکید دارند که که مشکلات از داخل حل می شود به این دلیل است که ابزار حل

 
مشکلات خود مردم هستند و ما در ستاد این را تجربه کردیم که گره ها به دست خود مردم باز میشود. 

مخبر افزود: ستاد اجرایی فرمان امام در حوادث مختلف مانند سیل و زلزله و حتی کرونا همیشه جزو اولین دستگاه هایی بوده که

 
درکنار مردم حضور یافته و با تمام قوا برا رفع مشکلات و امدادرسانی بی وقفه اقدام کرده است. 

وي تأکید کرد: نخستین جلسه در ستاد اجرایی فرمان امام براي مبارزه با کرونا در اسفندماه برگزار شد و بلافاصله براي چالش هاي
روبرو ورود کردیم و امروز میتوانم ادعا کنم اگر ستاد در بحث کرونا و تأمین و تولید اقلام بهداشتی و دارویی ورود نمیکرد، کشور دچار

 
یک بحران جدي میشد. 

مخبر با اشاره به تلاش محققان ستاد براي تولید واکسن کرونا افزود: محققان دارویی ستاد از 6 مسیر براي ساخت واکسن کرونا اقدام
کردند که دو مسیر به مراحل نهایی نزدیک شده و چندمرحله تست حیوانی آن ها ازجمله تست و تزریق ویروس بسیار قوي شده

 
برروي میمون، با موفقیت انجام شد وکارایی واکسن تأیید شد و به زودي تست انسانی هم انجام خواهد شد. 

وي افزود:پس از اینکه واکسن به میمون تزریق شد، هیچ اثري از ویروس در این حیوان مشاهده نشد و حتی در پاتولوژي هم اثري از

 
ویروس نبود؛ تمامی مستندات ساخت واکسن به وزارت بهداشت ارائه شده تا مجوز تست انسانی صادر شود. 



وي عنوان کرد: خط تولید مجهز واکسن کرونا را نیز ساخته و آماده شده و همزمان با اعلام مؤفقیت تست انسانی، افتتاح این خط

 
تولید انجام خواهد شد که دراین خط تولید بیش از نیاز کشور میتوانیم واکسن کرونا تولید کنیم. 

 
 

مخبر با اشاره به توزیع 9 میلیون بسته معیشتی و اقلام بهداشتی بین آسیب دیدگان کرونا در ماه هاي اخیر توسط ستاد اجرایی افزود:
امروز هم یک میلیون بسته بهداشتی حاوي پنج میلیون ماسک و یک میلیون مواد ضدعفونی کننده براي مناطق محروم کشور،
همچنین 10 هزار کیت آزمایشگاهی و سه هزار رمدیسیور هم بصورت رایگان بین بیمارستان هاي مناطق محروم توزیع خواهیم کرد،

 
همچنین کاروان هاي سلامت مجهز به کیت هاي تشخیص کرونا و تجهیزات دوراپزشکی هم از امروز به این مناطق اعزام میشوند. 

در بخش دیگري از این مراسم ارتباط ویدئو کنفرانسی با پنج استان قم، فارس، هرمزگان، گیلان و یزد برقرار شد تا با دستور رئیس

 
ستاد اجرایی فرمان امام توزیع اقلام بهداشتی توسط نیرو هاي جهادي همکار ستاد دراین استان ها آغاز شود. 

حجت الاسلام دژکام؛ نماینده، ولی فقیه در استان فارس در این ارتباط ویدئوکنفرانسی گفت: از خدمات ستاد اجرایی در مناطق
محروم تقدیر و تشکر می کنیم به ویژه خدماتی که در حوزه کرونا براي ارسال بسته هاي معیشتی و بهداشتی و ایجاد اشتغال براي

 
آسیب دیدگان کرونا داشتند. 

حجت الاسلام سعیدي؛ نماینده، ولی فقیه در قم نیز با تأکید بر اینکه خدمات ستاد به مردم باعث افتخار براي نظام است، تصریح کرد:

 
مردم در عین گرفتاري از ایثار دست بر نمی دارند؛ عقلانیت، نگاه به درون و اتکا به مردم ایثارگر است. 

حجت الاسلام ناصري؛ نماینده، ولی فقیه در یزد نیز با بیان اینکه بزرگترین ویژگی ستاد اجرایی فرمان امام این است که هیچ مشکل و
مانعی آن ها را متوقف نمی کند، گفت: اي کاش در این شرایط کشور چند نهاد مثل ستاد اجرایی داشتیم که بجاي نگاه به بیرون،
بتوانند براي نجات کارخانه هاي تعطیل شده و حل معضل بیکاري و مشکلات معیشتی مردم، نیرو هاي داخل را بسیج کنند و جلوي

خروج ارز و خام فروشی ها را بگیرند.



افزایش 25 درصدي اعتبارات اشتغال زایی مددجویان در ایلام

منبع: شبستانشماره خبر:  95  |  تاریخ: 1399/07/22

مدیرکل کمیته امداد از افزایش 25 درصدي اعتبارات اشتغال زایی مددجویان دراین استان خبر داد.

 
مدیرکل کمیته امداد از افزایش 25 درصدي اعتبارات اشتغال زایی مددجویان دراین استان خبر داد. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان در ایلام، «قنبر موسی
نژاد» روز سه شنبه در سفر به شهرستان مهران، اظهار کرد:
اشتغال گریزي مددجویان و عدم تمایل به دریافت تسهیلات یکی
از مشکلات پیش پاي این نهاد در تحقق برنامه هاي اشتغال زایی

 
و توانمند سازي است. 

وي گفت: خدمات کمیته امداد ایلام در زمینه اشتغال مددجویان
در 6 ماهه نخست امسال به اندازه 12 ماهه سال گذشته بوده

 
است. 

موسی نژاد افزود: تسهیلات در نظر گرفته شده براي اشتغال مددجویان ایلام امسال 25 درصد نسبت به پارسال افزایش خواهد داشت.

وي با اشاره به اینکه براي ترویج و توسعه بیشتر فرهنگ زکات در استان نیازمند همکاري همه دستگاه هاي عضود ستاد زکات هستیم
و برخی کم کاري ها در این زمینه وجود دارد، گفت: شرایط اقتصادي موجود و مشکلات ایجاد شده به دنبال ویروس کرونا مراجعه

 
مردم به کمیته امداد را بیشتر کرده است. 

مدیرکل کمیته امداد استان ایلام تصریح کرد: در سه سال گذشته بیش از 10 هزار فرصت شغلی توسط این نهاد براي مددجویان
جویاي شغل در استان ایلام ایجاد شده است.



اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوري در دستور کار مجلس یازدهم/ نمایش

همبستگی ملی در شرابط کرونایی در کشور

منبع: داناشماره خبر:  96  |  تاریخ: 1399/07/22

جوکار نماینده مردم یزد و اشکذر در مجلس با اشاره به اینکه مردم در بحث کرونا یک همبستگی ملی را به نمایش گذاشتند،
گفت: اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوري در دستور کار مجلس یازدهم قرار دارد.

جوکار نماینده مردم یزد و اشکذر در مجلس با اشاره به
اینکه مردم در بحث کرونا یک همبستگی ملی را به نمایش
گذاشتند، گفت: اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوري در

 
دستور کار مجلس یازدهم قرار دارد. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از یزدرسا،
محمد صالح جوکار پیش از ظهر امروز در نشست خبري با
اصحاب رسانه با اشاره به فعالیت چهار ماهه مجلس جدید،
گفت: ترکیب مجلس یازدهم بسیار خوب و با حضور
نیروهاي جوان، متخصص و دانشگاهی و با نمایندگانی
افرادي کار خود را آغاز کرد که تجربیات خوبی را در تنظیم

 
قوانین و مسائل نظارتی داشتند. 

نماینده مردم یزد و اشکذر در مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه مجلس به دنبال تعامل با دستگاه ها و ارگان هاي دولتی است

 
اضافه کرد: مجلس در کنار تعاملی که با دستگاه ها دارد مسئله نظارت خود را به صورت جد در مسائل مختلف دنبال خواهد کرد. 

رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهاي مجلس شوراي اسلامی با اشاره به اینکه در مجلس یازدهم چند نکته بسیار اهمیت در
دستور کار داشتیم، اضافه کرد: در طول این مدت در مجلس شوراي اسلامی 29 طرح قانونی در طی این مدت مشارکت داشتیم و

 
چهار طرح قانونی را ارائه کردیم. 

 
اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوري در دستور کار مجلس یازدهم 

نماینده مردم یزد و اشکذر در مجلس شوراي اسلامی اظهار داشت: اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوري از جمله اولویت هایی بود
که نمایندگان مجلس به آن پرداختند و با توجه به اینکه در قانون اساسی رجال سیاسی و مذهبی مدیر و مدبر بودند شاخص هاي آن

 
ریز نشده بود به همین دلیل خواستیم بعد از چهل سال از انتخابات، کیفی تر در انتخابات ریاست جمهوري ورود کنیم. 

رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهاي مجلس شوراي اسلامی اصلاح قانون با بیان اینکه انتخابات شوراها در دستور کار
مجلس است افزود: بخش نظارتی مجلس بر این انتخابات و نظارت بر عملکرد چهارساله شوراها دو موردي است که در دستور کار خود

 
خواهیم داشت. 



وي اصلاح تقسیمات کشوري و تعداد نمایندگان حوزه هاي انتخابیه را از دیگر برنامه هاي مجلس یازدهم اعلام کرد و گفت: طرح

 
درآمدهاي پایدار براي شهرداري ها و دهیاري ها نیز در دستور کار مجلس یازدهم خواهد بود. 

جوکار اضافه کرد: در طول این مدت با 10 وزیر و روساي سازمان هاي کشوري ملاقات و دستوراتی در راستاي حل مشکلات استان

 
گرفته شد که در حال دنبال کردن آن هستیم. 

 
یک همبستگی ملی در جریان کرونا به نمایش گذاشته شد 

نماینده مردم یزد و اشکذر در مجلس شوراي اسلامی با اشاره به شیوع ویروس کرونا و مشکلاتی که در سطح جهان و کشور به وجود
آورد، عنوان کرد: با توجه به عدم آمادگی براي مقابله با ویروس کرونا ولی در سطح کشور با حضور پرشور مردم در صحنه و انجام

 
اقدامات گوناگون از سوي اقشار مختلف مردم به خوبی توانستیم این بیماري را کنترل کنیم که نشان دهنده یک همبستگی ملی بود. 

وي به نقش اثرگذار بانوان در جریان شیوع ویروس کرونا اشاره و اعلام کرد: بانوان در این زمینه نقش بسیار اثرگذاري داشتند که نشان

 
داد جامعه ما آمادگی لازم براي انجام حرکت هاي گسترده در مقابل تهدیدات مختلف را دارد. 

 
روزانه یک میلیون ماسک در سطح کشور در حال تولید است 

جوکار با اشاره به اینکه روزانه یک میلیون ماسک در سطح کشور در حال تولید است افزود: این کار با حضور فعال کارآفرینان در حال

 
انجام است که مشکلی از کشور را حل ساخت و یک همبستگی را به نمایش گذاشت. 

نماینده مردم یزد و اشکذر در مجلس شوراي اسلامی عنوان کرد: در شرایط کرونا بسیاري از افراد بیکار شدند و بسیاري از کارها از
فعالیت بازماندند و زندگی براي مردم سخت شد که در طرح مواسات که با منویات رهبر معظم انقلاب اجرایی شد تولیدات بسیاري

 
داشتیم که براي حل معیشت اقشار آسیب پذیر جامعه اثرات مثبت بسیاري را در پی داشت. 

رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهاي مجلس شوراي اسلامی در ادامه به ظرفیت هاي بسیار خوب استان یزد در زمینه هاي
مختلف اشاره کرد و گفت: طرح آمایش استانی که یک برنامه ریزي راهبردي براي استان یزد است می تواند ظرفیت را در بخش هاي

 
مختلف توسعه دهد و مشاغل جدیدي مانند استارت آپ را به وجود خواهد آورد. 

وي با بیان اینکه در حوزه کشاورزي حرکت هاي نوآورانه اي در استان خواهیم داشت، افزود: بحث توسعه نساجی در استان که قدمت
خوبی در استان یزد دارد در حوزه اشتغال نقش بسیار مهمی دارد که براي این موضوع نیز برنامه ریزي خواهیم داشت تا بتوانیم از این

 
ظرفیت به نحو احسن بهره ببریم. 

نماینده مردم یزد و اشکذر در مجلس شوراي اسلامی به برخی از فعالیت هاي خود در طی چهار ماه گذشته اشاره و اذعان داشت: در
طی این مدت 675 مورد مراجعات مردمی، انجام 1625 مورد مکاتبات با دستگاه هاي حقوقی و حقیقی براي رفع مشکلات، انجام

 
بازدیدها با حضور مدیران کل با اولویت محلات مشکل دار شهرستان، بازدید از 4 بخش و 6 شهر و 24 روستا بازدید انجام شده است. 

 
آب، مهمترین مسئله راهبردي استان یزد 



رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهاي مجلس شوراي اسلامی مهمترین مسئله راهبردي استان را مسئله آب اعلام کرد و
گفت: اولین اقدام در این راستا با هماهنگی وزارت نیرو، مجموعه آب نیرو و قرارگاه خاتم که مجري خط دوم انتقال آب به استان

 
هستند نشستی برگزار و تقسیماتی کار و تقسیم وظیفه صورت گرفت. 

وي با اشاره به اینکه مدتی است که کارگاه خط دوم انتقال آب به یزد به علت نداشتن منابع تعطیل شده بود، گفت: منابع زیادي در
ابتدا به آن اختصاص داده نشد مثلاً در قانون بودجه سال 99 تنها 2 میلیارد تومان براي خط دوم انتقال آب به یزد دیده شده که این

 
میزان براي نگهداري 60 کیلومتري که اجرا شده هم کفایت نمی کند. 

 
مسیر خط دوم انتقال آب به یزد با خط اول متفاوت است 

جوکار مبلغ مورد نیاز براي طرح خط دوم انتقال آب به استان را 11 هزار و 500 میلیارد اعلام کرد و افزود: این انتقال آب از سد
خرسان استان چهارمحال و بختیاري به صورت مشترك با استان کرمان و اصفهان است ولی مسیر آن با خط اول انتقال آب به یزد
نیست چون دائماً در معرض تهدید بود و عقلانی نبود که موازات آن خط، خط دوم را نیز اجرایی کنیم فلذا مسیر خط در سال هاي

 
گذشته تغییراتی پیدا کرد و مصوب هم شد. 

نماینده مردم یزد و اشکذر در مجلس شوراي اسلامی، گفت: طی جلسه اي که با دو معدن دار بزرگ در استان داشتیم مقرر شد تا 50
درصد هزینه آن را عهده دار شوند و دنبال آن هستیم تا سریع تر خط دوم را فعال و انتقال آب را به استان داشته باشیم که 150

 
میلیون مترمکعب ظرفیت آن خواهد بود. 

نماینده مردم یزد و اشکذر در مجلس شوراي اسلامی عنوان کرد: یکی از مشکلات در استان یزد این بود که از نظر کمی و کیفی شاهد
عدالت در توزیع نبودیم زیرا بخشی از آب ها در برخی مناطق شهر باکیفیت و بخشی بی کیفیت بود که با ارائه طرح به دنبال آن

 
هستیم تا بتوانیم ترکیبی از آب هاي انتقالی و آب چاه را با عدالت در سطح شهر توزیع کنیم. 

رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهاي مجلس شوراي اسلامی با اشاره به اینکه در راستاي حل مسائل و مشکلات استان با در
نظر گرفتن نظرات نخبگان استان کارگروه هایی تشکیل داده شد، گفت: با ارائه فراخوان، بیش از 500 نفر در آن شرکت کردند و 17

 
کارگروه تشکیل شد تا در زمینه هاي مختلف بتوانند فعالیت و کارهاي اثربخشی را در سطح استان انجام دهند. 

انتهاي پیام/



استفاده از ظرفیت هاي منطقه براي تولید و اشتغال/کمک به روستائیانی که

توان پرداخت بیمه ندارد

منبع: داناشماره خبر:  97  |  تاریخ: 1399/07/22

شاکرمی، معاون وزیر کار گفت: با استفاده از ظرفیت هاي منطقه براي تولید و اشتغال می توان اقدامات خوبی در استان
خصوصا در مناطق محروم انجام داد.

شاکرمی، معاون وزیر کار گفت: با استفاده از ظرفیت هاي
منطقه براي تولید و اشتغال می توان اقدامات خوبی در

 
استان خصوصا در مناطق محروم انجام داد. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از سفیر
افلاك حاتم شاکرمی ظهر امروز در مراسم بازدید از طرح
احداث شهرك صنعتی شماره 2 دلفان اظهار داشت: با
توجه به پیگیري هاي لازم این تصمیم گرفته شد که براي
کمک به رفع مشکل واحدهاي موجود، توسعه واحدها و یا
ایجاد صنایع متناسب با ظرفیت هر شهرستان اقدامی

 
صورت گیرد. 

وي افزود: هدف اصلی کمک به تولید، ایجاد اشتغال در استان خصوصا کمک به شهرستان هاي محروم است تا از ظرفیت هاي همان

 
شهرستان براي توسعه استفاده شود. 

شاکرمی تصریح کرد: تلاش می شود تا با به کار گیري از ظرفیت هاي لازم بتوانیم متناسب با این ظرفیت هاي شهرستانی و منطقه

 
اي، با کمک استاندار اقدامی انجام شود که در یک بازه زمانی نتیجه اي داشته باشد. 

وي بیان کرد: یکی از کارهاي زیر ساختی خوبی که در دلفان شروع شده و از ظرفیت بانک توسعه تعاون، رفاه، صندوق کارآفرینی و

 
هلدینگ شستا استفاده می شود. 

معاون وزیر کار با اشاره به بیمه روستایی عنوان کرد: بخشی از روستائیان توان پرداخت بیمه سهم خود را ندارند که تلاش می شود تا

 
کمک هایی صورت گیرد که بتوان جبران کرد و مانع را برداشت. 

وي افزود: بازدید هایی از امروز در شهرهاي استان آغاز شده و در نهایت روز پنج شنبه جمع بندي نهایی صورت می گیرد که

 
امیدواریم در راستاي اشتغال و تولید و استفاده از ظرفیت ها اقداماتی خوب صورت گیرد. 

انتهاي پیام/



یادمان شهید باکري در ارومیه پس از 12 سال ناتمام مانده است

منبع: تسنیمشماره خبر:  98  |  تاریخ: 1399/07/22

گروه استان ها- نماینده مردم ارومیه در مجلس شوراي اسلامی با اظهار تاسف از اینکه پروژه نیمه تمام یادمان شهید باکري
تاکنون به پایان نرسیده است گفت: این یادمان از 12 سال گذشته کلنگ زنی شده و به بیش از 20 میلیارد تومان بودجه

براي تکمیل نیاز دارد.

گروه استان ها- نماینده مردم ارومیه در مجلس شوراي
اسلامی با اظهار تاسف از اینکه پروژه نیمه تمام یادمان
شهید باکري تاکنون به پایان نرسیده است گفت: این
یادمان از 12 سال گذشته کلنگ زنی شده و به بیش از 20
میلیارد تومان بودجه براي تکمیل نیاز دارد. - اخبار استانها

 
 -

به گزارش خبرگزاري تسنیم از ارومیه، حجت الاسلام
سیدسلمان ذاکر امروز در جلسه امضاي تفاهم نامه
واگذاري زمین مسکونی، اشتغال و کارآفرینی ایثارگران که

در حضور معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید برگزار شد با تاکید بر اینکه موضوع اشتغال ایثارگران و فرزندان شهدا موضوع

 
مهمی است اظهار داشت: متاسفانه در آذربایجان غربی پنج هزار نفر از خانواده شهدا و فرزندان ایثارگران و جانبازان بیکار هستند. 

وي با اشاره به اینکه 300 نفر از بیکاران جزو فرزندان شهدا هستند تصریح کرد: بی تردید تبعات و آثار بیکاري آنها بالاتر است و
فرزندان شهدا، پدران خود را براي حفظ کیان و ناموس کشور از دست داده اند و این در حالی است که درصد بیکاري فرزندان شهدا

 
در آذربایجان غربی نسبت به سایر استان ها بالاتر است. 

نماینده مردم ارومیه در مجلس شوراي اسلامی به وجود 120 هزار نفر بیکار در استان اشاره کرد و گفت: بیشتر این بیکاران از خانواده

 
شهدا، جانبازان و ایثارگران هستند و تنها دو هزار و 800 جانباز بالاي 25 درصد بیکار در آذربایجان غربی وجود دارد. 

 
40 هزار اشتغال پایدار در آذربایجان غربی ایجاد شد 

 
1500 قطعه زمین با حضور معاون رئیس جمهور به ایثارگران آذربایجان غربی اعطا شد 

وي در ادامه با اظهار تاسف از اینکه پروژه نیمه تمام یادمان شهید باکري تاکنون به پایان نرسیده است افزود: این یادمان از 12 سال

 
گذشته کلنگ زنی شده و به بیش از 20 میلیارد تومان بودجه براي تکمیل نیاز دارد. 

در ادامه نیز مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران آذربایجان غربی با اشاره به اینکه این استان شرایط خاصی در جغرافیاي کشورمان

 
دارد گفت: باید براي تبیین ایثار و شهادت در آذربایجان غربی کارهاي جدي صورت گیرد. 



مهدي فعال با اشاره به موضوع اشتغال و کارآفرینی براي خانواده شهدا، ایثارگران و جانبازان استان اظهار داشت: از سال 74 تاکنون
تعداد 18 هزار و 148 نفر اشتغال با اولویت هاي تعریف شده براي این خانواده ها انجام شده اما باید سایر مشکلات و دغدغه اشتغال

این خانواده ها برطرف شود.



گوشی هاي گلکسی سامسونگ تاییدیه قابلیت استفاده براي افراد دچار ناتوانی

جسمی دریافت کردند

منبع: جامع خبرشماره خبر:  99  |  تاریخ: 1399/07/22

جامع خبر(جامع نیوز):سامسونگ در راستاي تعهد خود براي فراهم کردن دسترسی به فناوري براي افراد داراي ناتوانی
جسمی، اعلام کرد که گوشی هاي گلکسی S20 و گلکسی Note10 این شرکت تاییدیه قابلیت استفاده براي افراد داراي

ناتوانی جسمی را از بنیاد غیردولتی ONCE در اسپانیا دریافت کرده اند. نشان Amovil بخشی از ...

جامع خبر(جامع نیوز):سامسونگ در راستاي تعهد خود براي فراهم کردن دسترسی به فناوري براي افراد داراي ناتوانی جسمی،
اعلام کرد که گوشی هاي گلکسی S20 و گلکسی Note10 این شرکت تاییدیه قابلیت استفاده براي افراد داراي ناتوانی جسمی را از
بنیاد غیردولتی ONCE در اسپانیا دریافت کرده اند. نشان Amovil بخشی از پروژه بنیاد ONCE در همکاري با سازمان
ILUNION Tecnologia y Accesibilidad است که در حوزه مشاوره توسعه دسترسی افراد داراي ناتوانی جسمی فعالیت

 
دارد و هدف آن توسعه اطلاعات درباره قابلیت هاي گوشی هاي تجاري در زمینه دسترسی افراد داراي ناتوانی جسمی است. 

 
پیشگام دسترسی 

شرکت سامسونگ اولین تولیدکننده اي است که نشان تاییدیه بنیاد ONCE را دریافت می کند که تایید می کند دستگاه هاي
ONCE سامسونگ استانداردهاي دسترسی جهانی را برآورده می کنند. این دستاورد نتیجه همکاري نزدیک میان سامسونگ و بنیاد
با سازمان هایی است که به دنبال استفاده از فناوري به عنوان یک ابزار براي حمایت از استقلال افراد دچار ناتوانی جسمی و بالا بردن

 
کیفیت زندگی آنها هستند. 

آلفونسو فرناندز، مدیر بازاریابی و روابط سازمانی سامسونگ می گوید «افتخار می کنیم که اولین دریافت کننده نشان تایید بنیاد

 
ONCE هستیم که مهر تاییدي بر تلاش هاي ما براي افزایش دسترسی بیشترین افراد ممکن به همه محصولات مان است». 

خسوس هرناندز، مدیر نوآوري بنیاد ONCE هم می گوید «این تاییدیه به منظور برآورده کردن تقاضاي نهادهاي متعددي ایجاد شده
است که می خواهند بدانند آیا فناوري که آنها خریداري می کنند مسئولیت پذیري دارد یا خیر. سامسونگ به خوبی از اهمیت این

 
مسئله اطلاع دارد که دستگاه هایش باید براي بیشتري افراد ممکن، قابل دسترس باشند». 

 
 Note 20 و گلکسی S20 افزایش دسترسی در گلکسی

خانواده گلکسی S20 شامل گوشی هاي S20، S20+ و S20 Ultra می شود که همگی تاییدیه بنیاد ONCE را براي تامین
دسترسی براي افراد نابینا و کم بینا و همینطور کم شنوا، افراد داراي مشکلات متوسط و شدید حرکتی و افراد داراي مشکل در دیدن
رنگ و صحبت دریافت کرده اند. علاوه بر این تمامی مدل هاي گلکسی S20 داراي یک منوي دسترسی فراگیر هستند که به کاربران
کمک می کنند تا قابلیت هاي موردنظر خود را با سرعت و به سادگی پیدا کنند. همچنین در همان زمان روشن شدن دستگاه به کاربر
5G که داراي قابلیت S20 این امکان داده می شود تا گزینه قابلیت هاي دسترسی خود را فعال کند. کل دستگاه هاي گلکسی
هستند به کاربران امکان می دهد تا محتوا را سریعتر و بدون هیچ اختلال و تاخیري دانلود کرده و همزمان تماس ویدیویی برقرار

 
کرده و یا محتواي زنده را تماشا کنند. 

علاوه بر این گلکسی Note 10 سامسونگ هم مجهز به قابلیت هایی براي دسترسی افراد نابینا و کم بینا و همینطور کم شنوا، افراد
داراي مشکلات متوسط و شدید حرکتی و افراد داراي مشکل در دیدن رنگ و صبحت کردن است. این گوشی همچنین مجهز به قلم

 
S Pen است که به کاربران امکان یادداشت برداري، کشیدن طرح هاي دقیق و تکمیل ساده تر انواع کارهاي مختلف را می دهد. 



 
تعهد سامسونگ به فراهم کردن دسترسی 

تعهد سامسونگ به توسعه این دسترسی بخشی از برنامه «فناوري هدفمند» است که به دنبال تاثیرگذاري مثبت بر بیشترین تعداد
افراد ممکن از طریق بکارگیري فناوري در زمینه برداشتن موانع است. این تلاش ها در اسپانیا به حوزه هاي مهمی مانند آموزش،
فرهنگ، رفاه، کارآفرینی و افزایش امکان استخدام هم راه پیدا کرده است. سامسونگ همواره به دنبال همکاري با نهادهاي برجسته اي

مانند بنیاد ONCE است تا بتواند پیشرفت فناوري و حضور همگان در آن را تسهیل کند



چهار صندوق اعتباري خرد زنان روستایی در پارس آباد تاسیس شد

منبع: روستا نیوزشماره خبر:  100  |  تاریخ: 1399/07/22

مدیر جهاد کشاورزي شهرستان پارس آباد از تاسیس 2 صندوق جدید اعتباري خرد زنان روستایی در شهرستان پارس آباد
خبر داد و گفت: در حال حاضر 4 صندوق در این شهرستان فعالیت دارد.

مدیر جهاد کشاورزي شهرستان پارس آباد از تاسیس 2 صندوق جدید اعتباري خرد
زنان روستایی در شهرستان پارس آباد خبر داد و گفت: در حال حاضر 4 صندوق در

 
این شهرستان فعالیت دارد. 

به گزارش خبرنگار ما، حسن نظیفی هدف از تاسیس صندوق هاي اعتباري خرد زنان
روستایی را تقویت و توانمندسازي زنان روستایی در زمینه هاي مختلف کشاورزي و

 
افزایش در آمد خانوارهاي کم در آمد از طریق پرداخت وام هاي کوچک براي انجام فعالیت هاي در آمدزا عنوان کرد . 

مدیر جهاد کشاورزي شهرستان پارس آباد بهبود وضعیت اقتصادي و ایجاد اشتغال براي زنان روستایی و توسعه صنایع کوچک و
خانگی خاص زنان روستایی، کاهش مهاجرت از روستا ، کاهش فقر و ارتقاي مهارت هاي فردي و اجتماعی زنان در روستا را از دیگر

 
اهداف راه اندازي این صندوق ها برشمرد. 

نظیفی  از تاسیس 2 صندوق اعتباري خرد زنان روستایی خبر داد و افزود: بدین منظور تاکنون تعداد چهار صندوق اعتبارات خرد زنان

 
روستایی در روستاهاي تکچی، ملاکندي، تازه کند و اسلام آباد جدید از توابع این شهرستان تشکیل و در حال فعالیت هستند. 

وي در ادامه سخنان خود بیان کرد: به منظور ارتقاي مهارت هاي زنان روستایی عضو این صندوق ها و آموزش اصولی کارآفرینی ،
کارگاه هاي آموزشی متعدد با عنوان مهارت هاي زندگی شغلی و مهارت هاي کسب و کار ویژه اعضاي صندوق هاي اعتبارات خرد و

 
تسهیل گران زنان روستایی توسط کارشناسان این مدیریت در روستاهاي حوزه عمل اجرا شده است. 

مدیر جهاد کشاورزي شهرستان پارس آباد در پایان افزود: تشکیل این صندوق ها به دلیل توسعه و بهبود کسب و کار زنان روستایی و
مشارکت آنان در بهبود اقتصاد خانواده بسیار حائز اهمیت بوده و می تواند منجر به رونق تولید در منطقه شود.



اجراي 1600 طرح اشتغال روستایی عامل مهاجرت معکوس در آذربایجان

غربی

منبع: روستا نیوزشماره خبر:  101  |  تاریخ: 1399/07/22

افزایش اشتغال روستایی علاوه بر ثبات در توسعه اقتصادي روستاها، یکی از عوامل مهم در مهاجرت معکوس از شهرها به
روستاهاست که در این راستا، در دولت تدبیر و امید بیش از یک هزار میلیارد ریال وام اشتغال روستایی براي اجراي حدود

یک هزار و 600 طرح توسط صندوق کارآفرینی امید در آذربایجان ...

افزایش اشتغال روستایی علاوه بر ثبات در توسعه اقتصادي روستاها، یکی از عوامل
مهم در مهاجرت معکوس از شهرها به روستاهاست که در این راستا، در دولت تدبیر و
امید بیش از یک هزار میلیارد ریال وام اشتغال روستایی براي اجراي حدود یک هزار و

 
600 طرح توسط صندوق کارآفرینی امید در آذربایجان غربی پرداخت شده است. 

به گزارش خبرنگار ما، روستاها یکی از مهمترین پایگاه هاي تولید و رفع نیازهاي
اساسی کشور هستند و تقویت زمینه ها و توانایی هاي جامعه روستایی می تواند منجر به پویایی اقتصاد کشور شده و از مهاجرت

 
روستاییان به دلیل بیکاري و نبود اشتغال به جامعه شهري جلوگیري کند. 

توجه به مناطق روستایی می تواند تأثیر قابل توجهی در توسعه شاخص هاي کلان اقتصادي از جمله رشد اشتغال و کاهش فقر داشته
باشد و دولت با اعطاي تسهیلات اشتغال زایی و ایجاد طرح هاي پایدار در روستاها از جمله طرح هر روستا یک محصول، روستاي
بدون بیکار و طرح هاي اشتغال روستایی با همکاري صندوق کارآفرینی امید از مهاجرت ها به شهر جلوگیري کرده و با توسعه روستاها

 
زمینه مهاجرت معکوس از شهر به روستاها نیز فراهم شده است. 

با توجه به ظرفیت هایی که در زمینه هاي کشاورزي، صنایع دستی، گردشگري، تولیدات دامی در روستاها وجود دارد، پرداخت این

 
تسهیلات علاوه بر توسعه زیرساخت ها، سبب رونق اقتصادي و کاهش آمار بیکاري می شود. 

صندوق کارآفرینی امید در این بخش بیشترین و بهترین عملکرد را داشته و توانسته با پرداخت تسهیلات به طرح هاي مختلف و

 
اجراي طرح هاي روستایی زمینه اشتغال پایدار را در سطح آذربایجان غربی فراهم کند. 

 
پرداخت هزار و 180 میلیارد ریال تسهیلات اشتغال روستایی در آذربایجان غربی 

مدیر صندوق کارآفرینی امید آذربایجان غربی با اشاره به اینکه این صندوق در راستاي جهش تولید طی 2 سال گذشته تاکنون در یک
هزار و 567 طرح اشتغال روستایی در استان مشارکت کرده، گفت: براي اجراي این طرح ها، یک هزار و 180 میلیارد ریال تسهیلات

 
پرداخت شده است. 

 
علیرضا آخوندزاده افزود: با اجراي این تعداد طرح براي سه هزار و 862 نفر زمینه اشتغال پایدار در روستاها فراهم شده است. 



وي ادامه داد: این طرح ها در زمینه هاي صنعت، کشاورزي و خدمات بوده و بخش کشاورزي بیشترین طرح ها را به خود اختصاص

 
داده که شامل گلخانه، دامداري، خرید تراکتور و ادوات کشاورزي، کنسانتره و تولید کودهاي شیمیایی است. 

مدیر صندوق کارآفرینی امید آذربایجان غربی گفت: همچنین 588 میلیارد ریال تسهیلات براي امسال در بخش اشتغال روستایی 

 
وجود دارد که پرداخت می شود. 

 
آخوندزاده اضافه کرد: حمایت از اشتغال روستایی و توسعه طرح هاي روستامحور از مهمترین برنامه هاي حمایتی این صندوق است. 

وي بیان کرد: اجراي طرح هاي روستاي بدون بیکار، هر روستا یک طرح، خود اشتغالی، بوم گردي در روستاهاي استان براي استفاده
از جاذبه هاي گردشگري و افزایش امرار و معاش روستاییان از اهم اهداف این صندوق است تا بتواند از مهاجرت روستاییان به شهرها و

 
توسعه حاشیه نشینی جلوگیري کند. 

 
پرداخت 60 میلیارد ریال براي طرح "یک روستا یک محصول" در آذربایجان غربی  

مدیر صندوق کارآفرینی امید آذربایجان غربی گفت: براي اجراي طرح هاي "یک روستا یک محصول" در 14 روستاي این استان 60

 
میلیارد ریال تسهیلات پرداخت شده است. 

 آخوندزاده افزود: این میزان تسهیلات به 250 فقره طرح مختلف از جمله گلخانه، دامداري، کشاورزي، مجسمه سازي، کنسانتره و

 
قالی بافی پرداخت شده است. 

وي ادامه داد: این طرح ها در روستاهاي اوچ تپه بوکان، حسنلو نقده، حمزه کندي و مافی کندي سلماس، کندال شوط، کلاکین
پیرانشهر، ارس پلدشت، آغبلاغ خوي، نصرت آباد تکاب، قره قوزلوي افشار شاهین دژ، عسکرآباد کوه ارومیه و گل سلیمان و قوزلو

 
میاندوآب اجرایی شده است. 

مدیر صندوق کارآفرینی امید آذربایجان غربی گفت: این تعداد طرح براي 280 نفر از جوانان روستایی این مناطق اشتغال زایی کرده

 
است. 

آخوندزاده بیان کرد: همزمان با  روز ملی روستا طرح «یک روستا یک محصول» روستاي کندال از توابع شهرستان شوط در زمینه

 
قالی بافی افتتاح شده و به بهره برداري رسید. 

وي افزود: 34 روستا تا پایان سال براي حمایت در 2 زمینه یک روستا یک محصول و روستایی بدون بیکار هدف گذاري شده که

 
تاکنون 14 روستا حمایت و تسهیلات آنها پرداخت شده است. 

 
بهره مندي سه هزار و 600 زن روستایی آذربایجان غربی از خدمات صندوق محله 

 
آخوند زاده گفت: سه هزار و 600 زن روستایی آذربایجان غربی عضو 120 صندوق محله زنان روستایی هستند. 

 وي افزود: هر صندوق حدود 30 نفر عضو فعال دارد تا با بهره مندي از خدمات صندوق هاي خرد محلات زنان روستایی معیشت



 
خانواده ها و بانوان روستایی بهبود یابد. 

وي اظهار داشت: تاکنون براي توانمندسازي بانوان عضو صندوق محلات زنان روستایی بیش از 34 میلیارد ریال تسهیلات پرداخت

 
شده است. 

مدیر صندوق کارآفرینی امید آذربایجان غربی گفت: این میزان تسهیلات در قالب 118 فقره پرونده اشتغال زایی به متقاضیان در این

 
استان پرداخت شده است. 

آخوندزاده ادامه داد: به هر نفر از اعضاي درخواست کننده 500 میلیون ریال تسهیلات کم بهره پرداخت می شود و در مراحل بعدي

 
نیز با توجه به اعتبار صندوق خرد، طی هر مرحله به اعضاي آن تسهیلات اختصاص می یابد. 

 
وي اظهار داشت: اعضاي هر صندوق خرد محله زنان روستایی می توانند از تسهیلات صندوق خرد محلات بهره مند شوند. 

مدیر صندوق کارآفرینی امید آذربایجان غربی گفت: بالابردن سطح معیشتی خانواده ها در روستاها و همچنین افزایش سطح درآمد

 
خانوارهاي روستایی از دیگر اهداف راه اندازي صندوق هاي خرد محله زنان روستایی است. 

 
وي تاکید کرد: اجراي این طرح ها می تواند از مهاجرت روستاییان به شهرها و توسعه حاشیه نشینی جلوگیري کند. 

 
اجراي بیش از 1100 میلیارد ریال طرح اشتغال پایدار روستایی در ارومیه 

فرماندار ارومیه هم در این باره به خبرنگار ما گفت: یک هزار و 100 میلیارد و 386 میلیون ریال طرح اشتغال زا با همکاري بانک هاي

 
عامل، دستگاه هاي اجرایی و نهادهاي حمایتی در این شهرستان امسال اجرایی شده است. 

علیرضا ملامحمدي زاده اظهار داشت: این میزان اعتبار اشتغالزا  براي اجراي 447 طرح در زمینه هاي مختلف به متقاضیان این

 
شهرستان پرداخت شده که زمینه ایجاد اشتغال پایدار را براي هزار و 717 نفر از جوانان روستایی در ارومیه ایجاد کرده است. 

وي افزود: صندوق کارآفرینی امید با 226 طرح در رتبه نخست،  بانک کشاورزي با 95 طرح در رتبه دوم و پست بانک با 66 طرح و

 
توسعه تعاون با 60 طرح در رتبه هاي بعدي بیشترین پرداخت تسهیلات به متقاضیان را در استان در اختیار دارند. 

فرماندار ارومیه اضافه کرد: اجراي طرح هاي اشتغال پایدار روستایی در سطح شهرستان ارومیه با اهتمام دولت تدبیر و امید نشان از

 
توجه به روستاها و جلوگیري از مهاجرت به شهرهاست. 

 
پرداخت 170 میلیارد ریال تسهیلات اشتغال روستایی در پلدشت 

فرماندار پلدشت نیز با اشاره به اینکه اشتغال زایی در مناطق روستایی از مهاجرت ساکانان این مناطق به شهرها جلوگیري می کند،

 
گفت: با همکاري بنیاد برکت در این شهرستان 243 طرح اشتغال زا با 100 میلیاد ریال اعتبار اجرایی شده است. 

مهران صفري ادامه داد: این طرح ها براي 420 نفر از جوانان روستایی شهرستان پلدشت زمینه اشتغال فراهم و از مهاجرت آنها به



 
شهرهاي مختلف جلوگیري کرده است. 

وي افزود: در بخش اشتغال پایدارروستایی نیز با حمایت دولت تدبیر و امید 70 میلیارد ریال تسهیلات درشهرستان پلدشت براي 47

 
طرح اشتغال زا پرداخت شده است. 

وي اضافه کرد: با اجراي طرح هاي اشتغال پایدار روستایی روستایی نیز تاکنون براي 80 نفر از جوانان روستایی اشتغال زایی شده

 
است. 

 
پرداخت 144 میلیارد ریال تسهیلات اشتغال روستایی در بوکان 

رییس صندوق کارآفرینی امید شهرستان بوکان نیز اظهار داشت: طی سه سال گذشته 150 فقره تسهیلات به مبلغ 144 میلیارد و

 
750 میلیون ریال پرداخت شده است. 

"یونس قزان" ادامه داد: با پرداخت تسهیلات به این مشاغل توانستیم براي حدود 400 نفر از جوانان منطقه زمینه اشتغال فراهم

 
کنیم. 

وي بیان کرد: این تسهیلات به طرح هاي روستاي بدون بیکار، رهر روستا یک محصول و صندوق هاي خرد محلات پرداخت شده

 
است. 

 
وي اظهار داشت: بیشترین تسهیلات در بخش صنعتی و کارگاهی و خدماتی بوده است. 

رییس صندوق کارآفرینی امید در بوکان گفت: اصلاح بذر جو براي نخستین بار در سطح استان و تولید انواع حوله از جمله طرح هاي

 
مهمی هستند که در روستاهاي این شهرستان اجرا شده است. 

قزان تاکید کرد: روستاي کهریزك محمودآباد نیز به زودي به عنوان روستاي بدون بیکار معرفی می شود و براي این کار36 میلیارد

 
ریال تسهیلات با اشتغالزایی براي 36 نفر در این روستا پرداخت شده است. 

 
اشتغال زایی براي 600 نفر از جوانان روستایی میاندوآب 

رییس صندوق کارآفرینی امید شهرستان میاندوآب هم با اشاره به اینکه طی سه سال گذشته در این شهرستان 100 میلیارد ریال

 
تسهیلات پرداخت شده است، بیان کرد: این تسهیلات براي بیش از 600 نفر از جوانان روستایی این شهرستان اشتغالزایی کرده است. 

بیت االله افشاري ادامه داد: براي طرح روستاي بدون بیکار نیز روستاي قره گوزلو این شهرستان شناسایی شده و تاکنون از 80 نفر

 
جوان نیازمند اشتغال براي حدود 40 نفر تسهیلات پرداخت شده است. 

وي با اشاره به طرح هاي اجرا شده در این شهرستان، افزود: طرح تولید مربا در این شهرستان منجر شده تا فروش محصلات کشاورزان

 
نیز در سریع ترین زمان ممکن انجام شود و دگر محصولی روي دست باغدار نمی نماند. 



وي اظهار داشت: طرح تولید بذر اصلاح شده گندم، طرح تولید غذاي کمکی کودك از گندم و جو و عدس از دیگر طرح هاي مهمی

 
است که در سطح شهرستان اجرا شده است. 

 
به گفته وي طرح گلیم بافی نیز به عنوان طرح یک روستا یک محصول در شهرستان اجرا شده است. 

صندوق کارآفرینی امید، بر اساس رویکرد جدید حمایت ازکسب و کارهاي خرد بازار محور با روش تامین مالی خرد، وظایف مهم و

 
مغفول مانده اي را در زنجیره حمایت هاي دولتی از تولید در بخش خصوصی برعهده داشته است. 

آذربایجان غربی 17 شهرستان، 46 شهر و بیش از 2 هزار و 800 روستا دارد.



40 هزار اشتغال پایدار در آذربایجان غربی ایجاد شد

منبع: تسنیمشماره خبر:  102  |  تاریخ: 1399/07/22

گروه استان ها- استاندار آذربایجان غربی گفت: خوشبختانه این استان ظرفیت هاي فراوانی براي سرمایه گذاري دارد و با
وجود محدودیت هایی که وجود داشته و با وجود 120 هزار نفر بیکار در استان، در سال گذشته 40 هزار شغل پایدار در

آذربایجان غربی ایجاد شد.

گروه استان ها- استاندار آذربایجان غربی گفت: خوشبختانه
این استان ظرفیت هاي فراوانی براي سرمایه گذاري دارد و
با وجود محدودیت هایی که وجود داشته و با وجود 120
هزار نفر بیکار در استان، در سال گذشته 40 هزار شغل

 
پایدار در آذربایجان غربی ایجاد شد. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از ارومیه ، محمدمهدي
شهریاري امروز در جلسه امضاي تفاهم نامه واگذاري زمین
مسکونی، اشتغال و کارآفرینی ایثارگران که در حضور
معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید در ارومیه برگزار

شد اظهار داشت: دغدغه مسئولان این است که وظیفه خود را در قبال جامعه ایثارگران انجام دهند چون این قشر، حق بزرگی بر

 
گردن همگان دارند و همه مدیون خون شهدا هستند. 

وي با تاکید بر اینکه مشکل اصلی خانواده شهدا، ایثارگران و جانبازان، اشتغال است تصریح کرد: متاسفانه براي اشتغال آفرینی نیز

 
ظرفیت محدود است و باید با جذب سرمایه گذار اشتغال پایدار براي آنها ایجاد کرد. 

استاندار آذربایجان غربی با ابراز خرسندي از اینکه در سال گذشته بیشترین کاهش نرخ بیکاري در کشور مربوط به این استان بود
بیان کرد: خوشبختانه آذربایجان غربی ظرفیت هاي فراوانی براي سرمایه گذاري دارد و با وجود محدودیت هایی که وجود داشته و با

 
وجود 120 هزار نفر بیکار در استان، در سال گذشته 40 هزار شغل پایدار در آذربایجان غربی ایجاد شد. 

وي تاکید کرد: اگر برنامه ریزي دقیقی بر روي کار و اشغال در آذربایجان غربی انجام شود، در سه چهار سال گذشته مشکل بیکاري به
شدت در استان کاهش می یابد و با توجه به اینکه درخواست براي سرمایه گذاري در آذربایجان غربی بسیار زیاد است، این موضوع در

 
کاهش بیکاري کمک شایانی خواهد کرد. 

 
1500 قطعه زمین با حضور معاون رئیس جمهور به ایثارگران آذربایجان غربی اعطا شد 

 
امضاي تفاهم نامه تامین مسکن و اشتغال خانواده شهدا و ایثارگران گلستان/1000 واحد مسکونی ویژه ایثارگران ساخته می شود 

شهریاري در ادامه گفت: با راه اندازي یکی از واحدهاي تولیدي در استان، براي 300 تا 500 نفر اشتغال ایجاد می شود و از سوي
دیگر برخی از کارخانه هاي راکد نیز آغاز به کار می کنند که در کاهش بیکاري جوانان تاثیرگزار بوده و این در حالی است که بحث



 
اشتغال خانواده شهدا باید به صورت مستقیم توسط دولت انجام شود. 

وي اظهار داشت: خوشبختانه با توجه به مصوبه دولت، با استخدام و اشتغال 30 هزار نفر از فرزندان شهدا، ایثارگران و جانبازان،

 
مشکلات بیکاري آنان حل می شود. 

استاندار آذربایجان غربی با اشاره به مباحث درمانی جانبازان و ایثارگران استان تصریح کرد: باید با برنامه ریزي هاي لازم، کیفیت

 
خدمات رسانی به خانواده شهدا، ایثارگران و جانبازان به گونه اي باشد که دغدغه دارو و درمان نداشته باشند. 

وي با اشاره به بحث مسکن ایثارگران و جانبازان بیان کرد: در این زمینه نیز گام هاي بزرگی برداشته می شود و از سوي دیگر یکی از

 
مشکلات جانبازان شیمیایی سردشت نیز این است که بنا به اظهار آنان، درصد جانبازي آنان به درستی محاسبه نشده است. 

شهریاري در ادامه نیز به موضوع لزوم ایجاد خدمات رفاهی و اردوهاي زیارتی و سیاحتی جانبازان و ایثارگران اشاره کرد و گفت:

 
جانبازان نباید در خانه ها محبوس باشند و باید شرایط استفاده از خدمات تفریحی و رفاهی براي آنان فراهم شود. 

وي در ادامه با اشاره به اینکه در بحث کشاورزي و دامپروري درخواست 50 واحد بالاي دو هزار راسی گاوداري در استان انجام شده
است اظهار داشت: در آذربایجان غربی ظرفیت هاي بزرگ ایجاد صنایع لبنی وجود دارد و از سوي دیگر تنوع معدنی نیز در استان

 
وجود داشته که در اشتغال زایی تاثیرگزار هستند. 

استاندار آذربایجان غربی با تاکید بر سرمایه گذاري در صنایع پایین دستی پتروشیمی مهاباد و میاندوآب تصریح کرد: این صنایع پایین
دستی ارزش افزوده بسیاري داشته و خانواده شهدا نیز می توانند سهام دار این مجتمع ها باشند.



292 هزار بنگاه وام کرونا دریافت کردند

منبع: بازار کارشماره خبر:  103  |  تاریخ: 1399/07/22

معاون توسعه اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: تا کنون 292 هزار بنگاه آسیب دیده تسهیلات کرونا به ارزش
پنج هزار و 800 میلیارد تومان دریافت کردند.

معاون توسعه اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: تا کنون 292 هزار بنگاه آسیب دیده تسهیلات کرونا به ارزش پنج

 
هزار و 800 میلیارد تومان دریافت کردند. 

به گزارش روز سه شنبه ایرنا، دولت براي حمایت از کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا پرداخت تسهیلات را در دستور کار خود قرار
داد. براین اساس متقاضیان دریافت تسهیلات از سیزدهم خردادماه امسال می توانستند با مراجعه به سامانه کارا درخواست خود را

 
براي دریافت وام ثبت کنند. 

پرداخت این تسهیلات در چند دوره با توجه به ادامه شیوع بیماري کرونا تمدید شد و براساس آخرین اطلاعیه بانک مرکزي تا پایان

 
مهرماه ادامه دارد. 

براساس این گزارش در کارگاه هایی که مستقیم از کرونا لطمه دیده و به اجبار تعطیل شده اند، مبلغ 16 میلیون تومان وام به ازاي هر
نیروي انسانی اختصاص می یابد و در واحدهاي کسب وکاري که فعال بوده، تعطیل نشده و غیر مستقیم از کرونا آسیب دیده اند، مبلغ

 
12 میلیون تومان تسهیلات پرداخت می شود، نرخ سود تسهیلات نیز 12 درصد و بازپرداخت آن از مهرماه جاري است. 

معاون توسعه و کارآفرینی وزارت تعاون در در بیست و هشتمین جلسه کارگروه مقابله با پیامدهاي اقتصادي کرونا جزئیات پرداخت
تسهیلات کرونا را تشریح کرد و گفت: بررسی انجام شده از مجموع 704 هزار پرونده در فرآیند پرداخت تسهیلات کرونایی، 544 هزار

 
پرونده براي پرداخت به بانک معرفی شده اند. 

وي افزود: ارزش تسهیلات پرداختی به 292 هزار بنگاه آسیب دیده، تاکنون بیش از پنج هزار و 800 میلیارد تومان است که از این

 
مقدار یک هزار و 245 میلیارد تومان مربوط به تسهیلات حمایتی دولت از شرکت هاي بزرگ است. 

به گفته منصوري زمان ثبت نام فعالان کسب وکارهاي آسیب دیده از کرونا، براي دریافت تسهیلات کرونایی تا پایان مهرماه است و

 
این زمان تمدید نخواهد شد. 

وي اضافه کرد: بررسی انجام شده نشان می دهد در چند هفته گذشته میانگین روزانه بیش از دو هزار و 500 نفر از شاغلان آسیب

 
دیده از کرونا براي دریافت وام حمایتی در سامانه کارا ثبت نام کرده اند. 

اعضاي کارگروه در ادامه این جلسه تاکید کردند: بانک هاي عامل با جدیت بیشتر تسهیلات کرونایی را به متقاضیان تا پایان مهرماه

 
پرداخت کنند. 

وثایق لازم براي دریافت تسهیلات، سفته و چک است. براي 16 میلیون تومان یک سفته یا چک لازم است یک سفته یا چک همراه با

 
یک ضامن براي بنگاه هایی است که 16 تا 48 میلیون تومان تسهیلات دریافت می کنند. 

وثیقه تسهیلات 48 تا 160 میلیون تومانی یک سفته یا چک، همراه دو ضامن است و 160 تا 200 میلیون تومانی علاوه بر چک و
سفته باید سه ضامن معرفی کند و براي بیش از 200 میلیون تومان تسهیلات نیز باید از سوي صندوق هاي ضمانت و یا بنا به

 
تشخیص بانک باید وثیقه ارائه شود. 

نکته قابل توجه اینکه سقف مبلغ سفته 1.5 برابر اصل و سود تسهیلات است، همچنین یکی از موانع پیش رو براي دریافت تسهیلات



حمایتی کرونا، "نداشتن چک برگشتی" بود که کارگروه این شرط را از مقررات پرداخت تسهیلات بانکی مستثنی کرد تا روند پرداخت
تسهیلات کرونا به متقاضیان و صاحبان کسب و کارها تسهیل شود.



تسهیلات پرداختی به 292 هزار بنگاه آسیب دیده، 5800 میلیارد تومان است

منبع: چابک آنلاینشماره خبر:  104  |  تاریخ: 1399/07/22

معاون توسعه اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: تا کنون 292 هزار بنگاه آسیب دیده تسهیلات کرونا به ارزش
پنج هزار و 800 میلیارد تومان دریافت کردند.

معاون توسعه اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی
گفت: تا کنون 292 هزار بنگاه آسیب دیده تسهیلات کرونا

 
به ارزش پنج هزار و 800 میلیارد تومان دریافت کردند. 

به گزارش چابک آنلاین به نقل از ایرنا، دولت براي حمایت
از کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا پرداخت تسهیلات
را در دستور کار خود قرار داد. براین اساس متقاضیان
دریافت تسهیلات از سیزدهم خردادماه امسال می توانستند
با مراجعه به سامانه کارا درخواست خود را براي دریافت وام

 
ثبت کنند. 

پرداخت این تسهیلات در چند دوره با توجه به ادامه شیوع

 
بیماري کرونا تمدید شد و براساس آخرین اطلاعیه بانک مرکزي تا پایان مهرماه ادامه دارد. 

براساس این گزارش در کارگاه هایی که مستقیم از کرونا لطمه دیده و به اجبار تعطیل شده اند، مبلغ 16 میلیون تومان وام به ازاي هر
نیروي انسانی اختصاص می یابد و در واحدهاي کسب وکاري که فعال بوده، تعطیل نشده و غیر مستقیم از کرونا آسیب دیده اند، مبلغ

 
12 میلیون تومان تسهیلات پرداخت می شود، نرخ سود تسهیلات نیز 12 درصد و بازپرداخت آن از مهرماه جاري است. 

معاون توسعه و کارآفرینی وزارت تعاون در در بیست و هشتمین جلسه کارگروه مقابله با پیامدهاي اقتصادي کرونا جزئیات پرداخت
تسهیلات کرونا را تشریح کرد و گفت: بررسی انجام شده از مجموع 704 هزار پرونده در فرآیند پرداخت تسهیلات کرونایی، 544 هزار

 
پرونده براي پرداخت به بانک معرفی شده اند. 

وي افزود: ارزش تسهیلات پرداختی به 292 هزار بنگاه آسیب دیده، تاکنون بیش از پنج هزار و 800 میلیارد تومان است که از این

 
مقدار یک هزار و 245 میلیارد تومان مربوط به تسهیلات حمایتی دولت از شرکت هاي بزرگ است. 

به گفته منصوري زمان ثبت نام فعالان کسب وکارهاي آسیب دیده از کرونا، براي دریافت تسهیلات کرونایی تا پایان مهرماه است و

 
این زمان تمدید نخواهد شد. 

وي اضافه کرد: بررسی انجام شده نشان می دهد در چند هفته گذشته میانگین روزانه بیش از دو هزار و 500 نفر از شاغلان آسیب

 
دیده از کرونا براي دریافت وام حمایتی در سامانه کارا ثبت نام کرده اند. 

اعضاي کارگروه در ادامه این جلسه تاکید کردند: بانک هاي عامل با جدیت بیشتر تسهیلات کرونایی را به متقاضیان تا پایان مهرماه

 
پرداخت کنند. 



وثایق لازم براي دریافت تسهیلات، سفته و چک است. براي 16 میلیون تومان یک سفته یا چک لازم است یک سفته یا چک همراه با

 
یک ضامن براي بنگاه هایی است که 16 تا 48 میلیون تومان تسهیلات دریافت می کنند. 

وثیقه تسهیلات 48 تا 160 میلیون تومانی یک سفته یا چک، همراه دو ضامن است و 160 تا 200 میلیون تومانی علاوه بر چک و
سفته باید سه ضامن معرفی کند و براي بیش از 200 میلیون تومان تسهیلات نیز باید از سوي صندوق هاي ضمانت و یا بنا به

 
تشخیص بانک باید وثیقه ارائه شود. 

نکته قابل توجه اینکه سقف مبلغ سفته 1.5 برابر اصل و سود تسهیلات است، همچنین یکی از موانع پیش رو براي دریافت تسهیلات
حمایتی کرونا، «نداشتن چک برگشتی» بود که کارگروه این شرط را از مقررات پرداخت تسهیلات بانکی مستثنی کرد تا روند پرداخت

تسهیلات کرونا به متقاضیان و صاحبان کسب و کارها تسهیل شود.



ادامه عرضه سهام شرکت هاي دولتی در بازار سرمایه

منبع: اکو نیوزشماره خبر:  105  |  تاریخ: 1399/07/22

رئیس جمهور واگذاري سهام دستگاه هاي دولتی را نشان از عزم راسخ دولت براي بهینه سازي روند خصوصی سازي در کشور
برشمرد و اطمینان داد: برنامه عرضه سهام شرکت هاي دولتی در بازار سرمایه ادامه می یابد

رئیس جمهور؛ ادامه عرضه سهام شرکت هاي دولتی در
بازار سرمایه اقتصاد ایران: رئیس جمهور واگذاري سهام
دستگاه هاي دولتی را نشان از عزم راسخ دولت براي بهینه
سازي روند خصوصی سازي در کشور برشمرد و اطمینان
داد: برنامه عرضه سهام شرکت هاي دولتی در بازار سرمایه

 
ادامه می یابد 

 
به گزارش خبرگزاري اقتصادایران 

به گزارش خبرگزاري اقتصادي ایران ، حجت الاسلام حسن
روحانی امروز(سه شنبه) در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادي دولت، پس از گزارش رئیس کل بانک مرکزي، با تاکید بر لزوم پیگیري
جدي براي دسترسی و استفاده از منابع ارزي مسدود شده کشورمان در خارج از کشور، گفت: هر چند تحریم هاي آمریکا شرایط
سختی براي تعاملات اقتصادي کشور ایجاد کرده است، اما با تلاش هاي انجام شده، استفاده از این منابع در حال افزایش است و

 
تخصیص منابع به مصارف کالاهاي اساسی و نیازهاي تولیدي کشور استمرار خواهد یافت. 

در این جلسه همچنین دکتر محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه از سفر خود به چین و دیدار و توافقات با مقامات این کشور در حوزه

 
تبادلات مالی و پولی و روابط دو کشور در حوزه حمل و نقل دریایی گزارشی ارائه کرد. 

رئیس جمهور پس از این گزارش، با بیان اینکه توسعه اقتصادي همه کشورها به صورت ملموس با دیپلماسی اقتصادي گره خورده
است، تصریح کرد: باید در این مقطع با تقویت اولویت  هاي ارتباطی خود، با چین، کشورهاي منطقه اوراسیا و همسایگان، در حوزه

 
هاي مختلف از انرژي تا فناوري، براي توسعه روابط اقتصادي برنامه  ریزي ویژه  اي انجام دهیم. 

روحانی با اشاره به اینکه دولت به دنبال تسریع در پیگیري اجراي توافقات با کشورهاي منطقه است، خاطرنشان کرد: در این زمینه
فعال شدن کمیسیون  هاي مشترك اقتصادي با کشورهاي هدف ضروري است و در اهداف اقتصادي تجارت با شرق و همسایگان، توجه

 
به سیاست صادرات  محور بودن باید در اولویت قرار گیرد. 

وي همچنین گسترش همکاري با اتحادیه اوراسیا را از نظر اقتصادي قدم بسیار مهمی دانست و گفت: ایران علاوه بر ظرفیت تولید و
تامین واردات برخی از این کشورها، با توجه به قرار گرفتن در بهترین موقعیت ترانزیتی، می  تواند مسیري مناسب براي ترانزیت

 
کالاهاي کشورهاي عضو این اتحادیه باشد. 



رئیس جمهور در بخش دیگري از سخنان خود تاکید بر واگذاري سهام دستگاه  هاي دولتی را نشان از عزم راسخ دولت براي بهینه 
سازي روند خصوصی  سازي در کشور برشمرد و اطمینان داد که برنامه عرضه سهام شرکت  هاي دولتی در بازار سرمایه بدون تردید

 
ادامه خواهد یافت. 

روحانی اظهارداشت: برنامه عرضه سهام شرکت  هاي دولتی در بازار سرمایه در راستاي چابک سازي، اجراي سیاست هاي کلی اصل 44
و حمایت از بازار سرمایه به  ویژه هدایت نقدینگی به سوي اشتغال  مولد و در مجموع مردم  محور کردن اقتصاد، شفاف   سازي فعالیت 

 
هاي اقتصادي و زدودن فساد از بدنۀ اقتصاد  انجام می گیرد. 

وي در عین حال تاکید کرد که رونق، پویایی و فسادزدایی جدي از اقتصاد کشور و ایجاد فرصت برابر براي آحاد مردم از طریق تداوم
عرضۀ سهام بنگاه  هاي بزرگ و متوسط باید با یک طرح دقیق انجام گیرد که دولت چنین طرحی را تهیه کرده و با دقت و جدیت در

 
حال اجراي آن است. 

رئیس جمهور از مصادیق عینی این برنامه را عرضۀ سهام شرکت هاي بزرگ پتروشیمی، پالایشی، فلزي، بانکی، بیمه  اي، خودرویی و
زیرمجموعه  هاي آنها برشمرد که از طریق عرضۀ مستقیم و صندوق  هاي مالی قابل معامله (اي تی اف) و سایر روش ها تحقق پیدا کرده

 
و این روند ادامه دارد. 

پس از گزارش وزیر راه و شهرسازي از پرداخت تسهیلات کرونایی به شرکت هاي حمل و نقل هوایی و ریلی، رئیس جمهور براي رفع
موانع و تسریع و تسهیل در پرداخت مالی و تسهیلات در نظر گرفته و مصوب ستاد ملی کرونا دستورات لازم را صادر کرد.



> استخدام بیش از30 هزار نفر از فرزندان شهدا و ایثارگران

منبع: حیاتشماره خبر:  106  |  تاریخ: 1399/07/22

معاون رییس جمهوري و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: تا پایان برنامه ششم توسعه، حدود 30 هزار نفر از فرزندان
شهدا و جانبازان بالاي 70 درصد به استخدام دستگاه هاي اجرایی در می آیند.

 
 

 
13:5:0 1399/07/22 رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران 

استخدام بیش از30 هزار نفر از فرزندان شهدا و ایثارگران معاون رییس جمهوري و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: تا پایان

 
برنامه ششم توسعه، حدود 30 هزار نفر از فرزندان شهدا و جانبازان بالاي 70 درصد به استخدام دستگاه هاي اجرایی در می آیند. 

 
 

به گزارش حیات به نقل از ایرنا سعید اوحدي روز سه شنبه در گفت وگو با خبرنگاران در ارومیه اظهار داشت: مراحل اجرایی و
شناسایی فرزندان شهدا و جانبازان بالاي 70 درصد آغاز شده و لیستی از این افراد تهیه و در اختیار نهادهاي مسوول قرار گرفته است.
وي ادامه داد: بعد از آزمون دستگاه هاي اجرایی که ماه آینده برگزار می شود، امور رسیدگی به روند استخدام این نفرات آغاز خواهد

 
شد. 

معاون رییس جمهوري و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: دستگاه هاي اجرایی کشور باید کمک کنند که تکلیف دستگاه ها



 
در زمینه استخدام تمام فرزندان شهدا و جانبازان بالاي 70 درصد تا پایان برنامه ششم توسعه عملی شود. 

اوحدي درخصوص اهداف سفر به آذربایجان غربی، اظهار کرد: طی تفاهم نامه که با دستگاه هاي استانی منعقد شده، زمینه اشتغال 2

 
هزار و 300نفر از فرزندان شهدا و ایثارگران در این استان فراهم شده است. 

 
وي بیان کرد: همچنین تفاهم نامه ساخت یک هزار و 500 واحد مسکن براي این قشر نیز در این سفر به امضا می رسد. 

سعید اوحدي معاون رییس جمهوري و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور در ابتداي سفر به آذربایجان غربی با استقبال
استاندار و جمعی از مسوولان استانی به مزار شهداي ارومیه رفت و به مقام شامخ شهدا و یادبود شهید باکري و آرامگاه شیخ غلامرضا

 
حسنی نماینده سابق ولی فقیه در آذربایجان غربی اداي احترام کرد. 

فایل هاي ضمیمه :



شرایط جذب سرمایه گذار در دشت قزوین اعلام شد

منبع: رکناشماره خبر:  107  |  تاریخ: 1399/07/22

اقتصادي رکنا : مدیرعامل سازمان آب و فاضلاب استان قزوین از طرح هاي جذب سرمایه گذار براي بهره گیري از پساب هاي
فاضلاب در صنعت این استان هنگام بازدید مدیران رکنا از سازمان آب و فاضلاب استان قزوین، توضیح داد.

 
 

به گزارش رکنا، در نشست مدیران و سرپرست نمایندگی رکنا در قزوین با مدیران سازمان آب و فاضلاب استان قزوین در سازمان
مذکور، مهندس داراب بیرونوندي رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قزوین در مورد مشکلات این سازمان و

 
طرح هاي پیشنهادي براي جذب سرمایه گذار توضیحاتی ارائه کرد. 

وي گفت:«در بحث زیر ساخت آب و فاضلاب سرمایه گذاري در استان قزوین نشده است. دلیل آن هم فراوانی آب در دشت قزوین
بوده است. با توجه به آباد بودن این دشت، هر زمان چاه زده شده و تامین آب شده است و براي همین امروزه مشکلات زیادي در آب

 
و فاضلاب استان قزوین به وجود آمده است.» 

بیرونوندي در ادامه گفت:«استفاده همگانی از دشت قزوین براي تامین آب در حالی است که قزوین یکی از محدود استان هاي ایران
است که بیشتر از منابع زیر زمینی استفاده می کند. در سطح استان آب هاي زیر زمینی فراوانی وجود دارد و پراکندگی منابع زیر
زمینی این حس را ایجاد کرده که اگر یک منبع از دسترس خارج گردد از منبع دیگر استفاده خواهد شد. بنابراین صنعت و کشاورزي
هم از این منابع که کسی نمی داند چقدر دوام خواهد داشت، استفاده می کنند و همین باعث بروز مشکلات در سیستم آب رسانی

 
سطح استان شده است.» 

رفع مشکل آبیک تا پایان سال بیرونوندي ضمن اشاره به این موضوع که اولین طرح آب رسانی با سد تا پایان سال در سطح استان
قزوین راه اندازي خواهد شد، افزود:«اولین طرح آب رسانی با سد تا پایان سال مشکل آبیک را حل خواهد کرد. در فاز بعدي برخی
شهرستان هاي دیگر که در بحث گوارایی آب مشکل دارند، در دستور کار قرار می گیرند. مثل غرب طالقان و تاکستان. اما براي انجام

 
پروژه هاي مذکور باید سرمایه گذار پیدا شده و از طریق سرمایه گذار پروزه ها انجام شوند.» 



 
 

آماده جذب سرمایه گذار هستیم صد در صد جمعیت شهري و نود درصد روستاییان استان قزوین تحت پوشش سازمان آب و فاضلاب
هستند. بیرونوندي ضمن اشاره به اینکه بخش خصوصی در این سازمان عهده دار بخش اعظمی از مسئولیت ها هستند، گفت:«پروژه
هاي مهمی در سازمان آب و فاضلاب بعد از واگذاري به بخش خصوصی در حال انجام هستند یا به سرانجام رسیده اند. از جمله می

 
توان به پروژه تصفیه خانه محمودآباد اشاره کرد که با سرمایه گذاري بخش خصوصی به بهره برداري رسیده است.» 

 
شرایط سرمایه گذاري در پروژه هاي سازمان آب و فاضلاب استان قزوین به صورت بیوتی و خرید تضمینی است. 

بهره گیري از پساب در صنعت بیروندي در ادامه گفت: «به دلیل کمبود منابع دولت، ما دنبال این هستیم که پساب ها را به صورت

 
بیع متقابل به سرمایه گذار بدهیم وآماده هر نوع کمک به سرمایه گذار هستیم. 

چیزي حدود 58 هزار مترمکعب پساب در سطح استان وجود دارد که استفاده خاصی از آن نمی شود و فقط بخش ناچیزي از آن براي
کشاورزي استفاده می شود. اگر صنعت در پروژه استفاده از پساب سرمایه گذاري کند، با توجه به محدودیت آب در سطح استان؛ به

 
منابع آب شرب و کیفی کمک کرده و چرخه تولید می چرخد. 

همین پروژه در یزد و اصفهان و کرمان انجام شده است.استاندار قزوین هم پیگیر جذب سرمایه گذار روي پروژه استفاده بهینه از

 
پساب است. 

 
حتی براي صنایعی که مشکلاتی در بحث آب بري دارند، می توانیم با کمک استانداري روي پساب سرمایه گذاري کنیم. 

پساب ارزان و در دسترس و در اختیار صنعت است.همچنین بازیافت پساب براي آسیب کمتر به محیط زیست موثر خواهد بود.در آب

 
گرم و آوش و قزوین قابلیت استفاده از پساب را داریم و جاي مانور زیادي براي کمک به صنعت از طریق پساب داریم.» 

نقطه تلاقی صنعت و آب بیرونوندي در گفته هاي خود بارها تاکید کرد که بهره برداري از پساب به چرخه تولید و بازیافت و اشتغال

 
زایی کمک شایانی خواهد داشت. 

وي اظهار داشت که بالاي پنجاه درصد خدمات سازمان آب و فاضلاب استان قزوین توسط بخش خصوصی انجام می شوند. از جمله
خدمات امور مشترکین و خدمات عمرانی و فوریت هاي حوادث در دست بخش خصوصی است. 



وي در توضیح لزوم به کارگیري پساب توضیح داد:«حدود ده سال قبل در پانزده متري آب سطح زمین در دشت قزوین دسترسی به

 
آب وجود داشت.اما الان در عمق حدود هفتاد متري دسترسی به آب داریم.» 

بیروندي در مورد چشم انداز آینده دشت قزوین گفت:«هر چند این چشم انداز به مدیریت دشت قزوین بستگی دارد اما با تداوم
شرایط فعلی چالش جدي در 15 سال آینده در دشت قزوین وجود خواهد داشت.چرا که هر ساله افت منابع در پی داریم. یکی از راه
هاي مدیریت منابع همین استفاده بهینه از پساب است که البته در کشاورزي توجیه اقتصادي ندارد اما صنایع آب بر به عنوان مثال
فولاد، با آب و فاضلاب به هم می رسند و این نوع صنایع راهی ندارد جز اینکه از پساب استفاده کند و هر چه زودتر به این نقطه
برسیم بهتر می توان بهره برداري کرد. با توجه به اینکه این فاضلاب به دلیل لزوم تامین آب مورد نیاز مردم، همیشه وجود دارد؛ خرید
پساب به صورت تضمینی براي سرمایه گذار تلقی می شود. در حال حاضر پساب بویین زهرا به شرکت آرین فولاد سپرده شده و در

حال استفاده است. مشکل اصلی صنعت آب است و این مشکل با این روش حل می شود.»



متقاضیان وام کرونا فقط 10 روز مهلت دارند

منبع: بیتوتهشماره خبر:  108  |  تاریخ: 1399/07/22

بر اساس آخرین آمارها تاکنون بیش از 290 هزار بنگاه
آسیب دیده از کرونا موفق به دریافت تسهیلات حمایتی
کرونا شده اند و با توجه به عدم تمدید مهلت زمان ثبت
نام، متقاضیان دریافت وام کرونا تنها 10 روز دیگر براي

 
ثبت نام در سامانه کارا فرصت دارند. 

به گزارش ایسنا، در حالی که تا پایان مهرماه و موعد اتمام
مهلت ثبت نام دریافت تسهیلات حمایتی کرونا 10 روز
بیشتر باقی نمانده کارگروه مقابله با پیامدهاي اقتصادي
کرونا در بیست و هشتمین جلسه خود اعلام کرد که زمان

 
ثبت نام دیگر تمدید نخواهد شد. 

گزارشها حاکی از آن است که طی هفته هاي اخیر به طور متوسط روزانه بیش از 2500 نفر از شاغلان کسب و کارهاي آسیب دیده از
کرونا براي دریافت تسهیلات کرونا در سامانه کارا ثبت نام کرده اند؛ بر همین اساس کارگروه مقابله با پیامدهاي اقتصادي کرونا از

 
بانکهاي عامل خواسته تا با جدیت بیشتري نسبت به پرداخت تسهیلات حمایتی کرونا به متقاضیان تا پایان مهرماه اقدام کنند. 

بنابر اعلام معاونت توسعه اشتغال وزارت کار، تاکنون 292 هزار بنگاه آسیب دیده از کرونا موفق به دریافت وام کرونا شده و از مجموع
704 هزار پرونده بررسی شده در جریان پرداخت تسهیلات کرونایی، 544 هزار پرونده جهت پرداخت به بانکها معرفی شده و ارزش

 
تسهیلات پرداختی به 292 هزار بنگاه آسیب دیده بیش از 5800 میلیارد تومان بوده است. 

تاکنون بیش از 704 هزار واحد براي دریافت تسهیلات کرونا ثبت نام کرده و طی یک ماه گذشته پرداخت تسهیلات حمایتی دولت به

 
کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا، بیش از 50 درصد رشد داشته است. 

پرداخت تسهیلات حمایتی به کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا از جمله سیاستهاي وزارت کار در راستاي حفظ اشتغال بنگاه ها و
صیانت از نیروهاي کار بوده و بر این اساس 14 رسته شغلی منتخب که بیشترین آسیب از شیوع ویروس کرونا را متحمل شده و داراي
لیست بیمه در قالب کارفرمایی یا خویش فرمایی بودند، به منظور استفاده از تسهیلات مذکور با مراجعه به سامانه کارا مراحل ثبت نام

 
خود را دنبال کردند. 

تاکنون بیش از 704 هزار واحد براي دریافت تسهیلات کرونا ثبت نام کرده و در یک ماه گذشته پرداخت تسهیلات حمایتی دولت به

 
کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا، بیش از 50 درصد رشد داشته است. 



پیش از این کارگروه مقابله با پیامدهاي اقتصادي ناشی از شیوع کرونا مهلت ثبت نام وام کرونا را تا پایان شهریور ماه تمدید کرده بود
اما بر اساس تصمیم جدید این کارگروه، مقرر شد تا یک ماه دیگر براي ثبت نام به متقاضیان دریافت تسهیلات حمایتی کرونا مهلت
داده شود؛ بر این اساس با توجه به آنکه کارگروه مقابله با پیامدهاي اقتصادي کرونا اعلام کرده که زمان مذکور دیگر تمدید نخواهد
شد، متقاضیان دریافت وام کرونا 10 روز فرصت دارند تا درخواست خود را در سامانه کارا به نشانی kara.mcls.gov.ir به ثبت

برسانند.



روحانی: برنامه عرضه سهام شرکت هاي دولتی در بازار سرمایه بدون تردید

ادامه خواهد یافت / گزارش ظریف از توافق با مقامات چین در حوزه تبادلات

مالی و پولی

منبع: بیتوتهشماره خبر:  109  |  تاریخ: 1399/07/22

در جلسه روز سه شنبه ستاد هماهنگی اقتصادي دولت،
رئیس کل بانک مرکزي از تلاش هاي انجام شده براي
استفاده از منابع ارزي در خارج از کشور، گزارشی ارائه کرد
و با تشریح توافقات خود با مسئولین عراق در سفر به این
کشور، از تلاش هاي گسترده تر براي استفاده از منابع
ارزي در سایر کشورها و گشایش هاي مفیدي که در این

 
خصوص صورت گرفته، خبر داد. 

به گزارش ایسنا ،حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی
پس از گزارش رئیس کل بانک مرکزي، با تاکید بر لزوم

پیگیري جدي براي دسترسی و استفاده از منابع ارزي مسدود شده کشورمان در خارج از کشور گفت: هر چند تحریم هاي آمریکا
شرایط سختی براي تعاملات اقتصادي کشور ایجاد کرده است، اما با تلاش هاي انجام شده، استفاده از این منابع در حال افزایش است

 
و تخصیص منابع به مصارف کالاهاي اساسی و نیازهاي تولیدي کشور استمرار خواهد یافت. 

در این جلسه همچنین دکتر محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه از سفر خود به چین و دیدار و توافقات با مقامات این کشور در حوزه

 
تبادلات مالی و پولی و روابط دو کشور در حوزه حمل و نقل دریایی گزارشی ارائه کرد. 

رئیس جمهور پس از این گزارش، با بیان اینکه توسعه اقتصادي همه کشورها به صورت ملموس با دیپلماسی اقتصادي گره خورده
است، تصریح کرد: باید در این مقطع با تقویت اولویت هاي ارتباطی خود، با چین، کشورهاي منطقه اوراسیا و همسایگان، در حوزه هاي

 
مختلف از انرژي تا فناوري، براي توسعه روابط اقتصادي برنامه ریزي ویژه اي انجام دهیم. 

روحانی با اشاره به اینکه دولت به دنبال تسریع در پیگیري اجراي توافقات با کشورهاي منطقه است، خاطرنشان کرد: در این زمینه
فعال شدن کمیسیون هاي مشترك اقتصادي با کشورهاي هدف ضروري است و در اهداف اقتصادي تجارت با شرق و همسایگان، توجه

 
به سیاست صادرات محور بودن باید در اولویت قرار گیرد. 

رئیس جمهور همچنین گسترش همکاري با اتحادیه اوراسیا را از نظر اقتصادي قدم بسیار مهمی دانست و گفت: ایران علاوه بر ظرفیت
تولید و تامین واردات برخی از این کشورها، با توجه به قرار گرفتن در بهترین موقعیت ترانزیتی، می تواند مسیري مناسب براي ترانزیت

 
کالاهاي کشورهاي عضو این اتحادیه باشد. 

رئیس جمهور در بخش دیگري از سخنان خود تاکید بر واگذاري سهام دستگاه هاي دولتی را نشان از عزم راسخ دولت براي بهینه 



سازي روند خصوصی  سازي در کشور برشمرد و اطمینان داد که برنامه عرضه سهام شرکت  هاي دولتی در بازار سرمایه بدون تردید

 
ادامه خواهد یافت. 

روحانی اظهارداشت: برنامه عرضه سهام شرکت هاي دولتی در بازار سرمایه در راستاي چابک سازي، اجراي سیاست هاي کلی اصل 44 و
حمایت از بازار سرمایه به ویژه هدایت نقدینگی به سوي اشتغال  مولد و در مجموع مردم محور کردن اقتصاد، شفاف  سازي فعالیت هاي

 
اقتصادي و زدودن فساد از بدنۀ اقتصاد انجام می گیرد. 

رئیس جمهور در عین حال تاکید کرد که رونق، پویایی و فسادزدایی جدي از اقتصاد کشور و ایجاد فرصت برابر براي آحاد مردم از
طریق تداوم عرضۀ سهام بنگاه هاي بزرگ و متوسط باید با یک طرح دقیق انجام گیرد که دولت چنین طرحی را تهیه کرده و با دقت و

 
جدیت در حال اجراي آن است. 

روحانی از مصادیق عینی این برنامه را عرضۀ سهام شرکت هاي بزرگ پتروشیمی، پالایشی، فلزي، بانکی، بیمه اي، خودرویی و
زیرمجموعه هاي آنها برشمرد که از طریق عرضۀ مستقیم و صندوق هاي مالی قابل معامله (اي تی اف) و سایر روش ها تحقق پیدا کرده و

 
این روند ادامه دارد. 

پس از گزارش وزیر راه و شهرسازي از پرداخت تسهیلات کرونایی به شرکت هاي حمل و نقل هوایی و ریلی، رئیس جمهور براي رفع
موانع و تسریع و تسهیل در پرداخت مالی و تسهیلات در نظر گرفته و مصوب ستاد ملی کرونا دستورات لازم را صادر کرد.



وام کرونا چندروز مهلت دارد؟

منبع: ناطقانشماره خبر:  110  |  تاریخ: 1399/07/22

بر اساس آخرین آمارها تاکنون بیش از 290 هزار بنگاه آسیب دیده از کرونا موفق به دریافت تسهیلات حمایتی کرونا شده اند
و با توجه به عدم تمدید مهلت زمان ثبت نام، متقاضیان دریافت وام کرونا تنها 10 روز دیگر براي ثبت نام در سامانه کارا

فرصت دارند.

ناطقان: در حالی که تا پایان مهرماه و موعد اتمام مهلت ثبت نام دریافت تسهیلات حمایتی کرونا 10 روز بیشتر باقی نمانده

 
کارگروه مقابله با پیامدهاي اقتصادي کرونا در بیست و هشتمین جلسه خود اعلام کرد که زمان ثبت نام دیگر تمدید نخواهد شد. 

گزارشها حاکی از آن است که طی هفته هاي اخیر به طور متوسط روزانه
بیش از 2500 نفر از شاغلان کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا براي
دریافت تسهیلات کرونا در سامانه کارا ثبت نام کرده اند؛ بر همین اساس
کارگروه مقابله با پیامدهاي اقتصادي کرونا از بانکهاي عامل خواسته تا با
جدیت بیشتري نسبت به پرداخت تسهیلات حمایتی کرونا به متقاضیان تا

 
پایان مهرماه اقدام کنند. 

بنابر اعلام معاونت توسعه اشتغال وزارت کار، تاکنون 292 هزار بنگاه آسیب دیده از کرونا موفق به دریافت وام کرونا شده و از مجموع
704 هزار پرونده بررسی شده در جریان پرداخت تسهیلات کرونایی، 544 هزار پرونده جهت پرداخت به بانکها معرفی شده و ارزش

 
تسهیلات پرداختی به 292 هزار بنگاه آسیب دیده بیش از 5800 میلیارد تومان بوده است. 

تاکنون بیش از 704 هزار واحد براي دریافت تسهیلات کرونا ثبت نام کرده و طی یک ماه گذشته پرداخت تسهیلات حمایتی دولت به

 
کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا، بیش از 50 درصد رشد داشته است. 

پرداخت تسهیلات حمایتی به کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا از جمله سیاستهاي وزارت کار در راستاي حفظ اشتغال بنگاه ها و
صیانت از نیروهاي کار بوده و بر این اساس 14 رسته شغلی منتخب که بیشترین آسیب از شیوع ویروس کرونا را متحمل شده و داراي
لیست بیمه در قالب کارفرمایی یا خویش فرمایی بودند، به منظور استفاده از تسهیلات مذکور با مراجعه به سامانه کارا مراحل ثبت نام

 
خود را دنبال کردند. 

تاکنون بیش از 704 هزار واحد براي دریافت تسهیلات کرونا ثبت نام کرده و در یک ماه گذشته پرداخت تسهیلات حمایتی دولت به

 
کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا، بیش از 50 درصد رشد داشته است. 

پیش از این کارگروه مقابله با پیامدهاي اقتصادي ناشی از شیوع کرونا مهلت ثبت نام وام کرونا را تا پایان شهریور ماه تمدید کرده بود
اما بر اساس تصمیم جدید این کارگروه، مقرر شد تا یک ماه دیگر براي ثبت نام به متقاضیان دریافت تسهیلات حمایتی کرونا مهلت



داده شود؛ بر این اساس با توجه به آنکه کارگروه مقابله با پیامدهاي اقتصادي کرونا اعلام کرده که زمان مذکور دیگر تمدید نخواهد
شد، متقاضیان دریافت وام کرونا 10 روز فرصت دارند تا درخواست خود را در سامانه کارا به نشانی kara.mcls.gov.ir به ثبت

برسانند.



عدم صلاحیت 60درصد از اعضاي هیأت مدیره تعاونی هاي سهام عدالت

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  111  |  تاریخ: 1399/07/22

مرکز پژوهش هاي مجلس با اشاره به ابهامات مطرح درباره فعالیت هاي اقتصادي تعاونی هاي شهرستانی و شرکت هاي
سرمایه گذاري استانی سهام عدالت اعلام کرد: بیش از 60 درصد شرکت هاي مذکور توسط اعضاي هیأت مدیره و مدیران

عاملی اداره می شوند که فاقد صلاحیت حرفه اي هستند.

مرکز پژوهش هاي مجلس با اشاره به ابهامات مطرح درباره
فعالیت هاي اقتصادي تعاونی هاي شهرستانی و شرکت
هاي سرمایه گذاري استانی سهام عدالت اعلام کرد: بیش از
60 درصد شرکت هاي مذکور توسط اعضاي هیأت مدیره و
مدیران عاملی اداره می شوند که فاقد صلاحیت حرفه اي

 
هستند. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از فارس، مرکز پژوهش
هاي مجلس شوراي اسلامی با انتشار گزارشی با عنوان «سهام عدالت: 3. تعاونی هاي شهرستانی و شرکت هاي سرمایه گذاري استانی

 
سهام عدالت»، به بررسی سوابق قانونی و عملکرد تعاونی هاي شهرستانی و شرکت هاي سرمایه گذاري استانی سهام عدالت پرداخت. 

در بخش «چکیده» گزارش مرکز پژوهش هاي مجلس با تاکید بر اینکه سازوکاري که براي اجراي توزیع سهام عدالت در قانون اجراي
سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی در نظر گرفته شده، تشکیل تعاونی هاي شهرستانی و شرکت هاي سرمایه گذاري استانی
سهام عدالت بوده، آمده است: «افراد مشمول در هر شهرستان، به عضویت تعاونی همان شهرستان درآمده و از ترکیب تعاونی هاي
مذکور، شرکت هاي سرمایه گذاري استانی در قالب شرکت هاي سهامی عام تشکیل شدند. در ابتدا مقرر گردید که شرکت هاي
سرمایه گذاري استانی به نمایندگی از مشمولین در شرکت هایی که سهام آنها به سهام عدالت تخصیص داده شده (شرکت هاي
سرمایه پذیر)، اعمال مدیریت کنند که این نمایندگی در مقاطعی به شرکت هاي سرمایهگذاري استانی واگذار گردید ولی در حال
حاضر به دلایل مختلفی که مهمترین آن ناکارآمدي شرکت هاي مذکور بوده است، اعمال مدیریت در شرکت هاي سرمایه پذیر به

 
نماینده دولت که از سوي وزارت امور اقتصادي و دارایی تعیین میشود، واگذار شده است». 

بازوي کارشناسی مجلس با اشاره به بررسی سوابق قانونی تشکیل و نحوه فعالیت شرکت هاي تعاونی شهرستانی و شرکت هاي سرمایه
گذاري استانی سهام عدالت، اعلام کرد: «تشکیل تعاونی ها و شرکت هاي مذکور از ابتدا مورد توجه قانونگذار نبوده و تشکیل آنها براي
اجراي طرح سهام عدالت، به مرور زمان شکل گرفته است. همچنین در هیچ یک از قوانین و آیین نامه هاي مرتبط به موضوع سهام
عدالت، وظایف تعاونی ها و شرکت هاي مذکور تبیین نشده است. اگرچه تعاونی هاي شهرستانی و شرکت هاي سرمایه گذار استانی
سهام عدالت بر اساس قوانین خود یعنی قانون شرکت هاي تعاونی، قانون بخش تعاون و قانون تجارت فعالیت می کنند و جزء بخش
خصوصی اقتصاد هستند، اما باید در نظر داشت که به لحاظ ماهیت با تعاونی ها و شرکت هاي سرمایه گذاري موجود تفاوت هاي
زیادي دارند. وظیفه اصلی تعاونیها و شرکت هاي مذکور که بر اساس حکم قانون تشکیل شده اند، انجام امور اجرایی سهام عدالت بوده



 
است که برخی از این امور به پایان رسیده است». 

تعداد شاغلین در تعاونی هاي شهرستانی سهام عدالت در گزارش این مرکز پژوهشی با تاکید بر آمار هاي متفاوت سازمان خصوصی
سازي و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در خصوص تعداد تعاونی هاي شهرستانی، آمده است: «در اطلاعات دریافت شده از سازمان
خصوصی سازي تعداد 343 تعاونی شهرستانی در 31 استان کشور گزارش شده است. همچنین بر اساس اطلاعات وزارت تعاون، کار و
رفاه اجتماعی تعداد شاغلین در تعاونی هاي شهرستانی سهام عدالت، در مجموع 1062 نفر است که با اطلاعات ارائه شده از سوي

 
سازمان خصوصی سازي مبنی بر اشتغال متوسط دو نفر در هر تعاونی در مجموع حدود 700 نفر، تفاوت چشمگیري دارد». 

مرکز پژوهش هاي مجلس با اشاره به اینکه 30 شرکت سرمایه گذاري استانی نیز از ترکیب تعاونی هاي شهرستانی تشکیل شده اند
(استان البرز که به تازگی شکل گرفته، شرکت سرمایه گذاري مجزایی ندارد)، اعلام کرد: «در بررسی فعالیت تعاونی هاي شهرستانی
سهام عدالت بر اساس اطلاعات دریافت شده از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، مشخص میشود بیشتر تعاونی هاي مذکور به حالت
تعطیل و نیمه تعطیل درآمده و به دلیل عدم تعریف وظایف خاصی براي این تعاونی ها پس از اتمام فرآیند شناسایی مشمولین سهام

 
عدالت، سالهاست که فعالیتی را در راستاي سهام عدالت انجام نداده و تعطیل شده اند». 

در گزارش بازوي کارشناسی مجلس با تاکید بر اینکه تنها اطلاعات در دسترس در خصوص بررسی فعالیت هاي 30 شرکت سرمایه
گذاري استانی سهام عدالت، صورت هاي مالی شرکت هاي مذکور است، آمده است: «تا پایان نیمه اول سال 1397، تعداد 27 شرکت
سرمایه گذاري استانی به عنوان یک نهاد مالی مستقل نزد سازمان بورس و اوراق بهادار ثبت شده اند اما هیچ یک از شرکت هاي
مذکور، شرایط پذیرش در بورس یا فرابورس را تاکنون کسب نکرده اند. سرمایه گذاري در سپرده هاي بانکی، صندوق هاي سرمایه
گذاري و سایر اوراق بهادار شرح فعالیت شرکت هاي سرمایه گذاري استانی است. این نکته شایان ذکر است که عمده سرمایه گذاري
هاي کوتاه مدت و بلند مدت شرکت هاي سرمایه گذاري استانی، شامل سرمایه گذاري در سپرده هاي کوتاه مدت و بلند مدت بانکی

 
است». 

منابع اختصاص داده شده به تعاونی هاي شهرستانی و شرکت هاي سرمایه گذاري استانی این مرکز پژوهشی با اشاره به اینکه علیرغم
عدم فعالیت چشمگیر و موثر تعاونی هاي شهرستانی و شرکت هاي سرمایه گذاري استانی سهام عدالت در سال هاي اخیر، تعاونی ها و
شرکت هاي مذکور همواره مبالغی را از سوي دولت طی سال هاي 1386 تاکنون دریافت کرده اند، اعلام کرد: «در خصوص تعاونی
هاي شهرستانی سهام عدالت علاوه بر مصوبات مختلف هیئت وزیران و ستاد مرکزي سهام عدالت به منظور تامین محل استقرار تعاونی
هاي مذکور در سال هاي ابتدایی تشکیل آنها، مبالغی براي جبران خدمات کارکنان تعاونیها و سایر هزینه هاي اجرایی، از سوي دولت
به تعاونی ها پرداخته شده است. بر اساس اطلاعات سازمان خصوصی سازي، مجموع پرداختی هاي حقیقی دولت به تعاونی هاي
شهرستانی سهام عدالت در بازه زمانی 96-1386 حدود 222 میلیارد تومان (به قیمت ثابت سال 1395) است. عمده این مبالغ براي
جبران خدمات کارکنان بوده است. مبلغ حقیقی پرداختی به شرکت هاي سرمایه گذاري استانی از سوي شرکت کارگزاري سهام

 
عدالت حدود 490 میلیارد تومان بوده که سهم هر شرکت به طور متوسط حدود 16 میلیارد تومان است». 

مرکز پژوهش هاي مجلس با تاکید بر اینکه مبالغ پرداختی به تعاونی هاي شهرستانی و شرکت هاي سرمایه گذاري استانی از منابع
عمومی بوده و متعلق به مشمولین سهام عدالت بوده، تاکید کرده است: «لازم است در مورد عملکرد این شرکت ها با توجه به منابع در

 
اختیار آنها پیگیري هاي لازم با دستور نهاد هاي ذیربط آغاز شود». 

در بخش دوم گزارش بازوي کارشناسی مجلس با اشاره به اینکه در فصل ششم قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی
و آیین نامه اجرایی توزیع سهام عدالت، هیچگاه تعریف دقیقی از وظایف، نحوه فعالیت و اختیارات تعاونی هاي شهرستانی و شرکت



هاي سرمایه گذاري استانی صورت نگرفته و در نتیجه، در بررسی فعالیت هاي تعاونیها و شرکت هاي مذکور همواره این ابهام وجود
دارد چه باید میکردند و در عمل چه اتفاقی افتاده، فعالیت هاي اقتصادي تعاونی هاي شهرستانی و شرکت هاي سرمایه گذاري استانی

 
مورد بررسی قرار گرفته است. 

تنها حدود 19 درصد تعاونی هاي شهرستانی داراي فعالیت اقتصادي هستند در گزارش این مرکز پژوهشی درباره فعالیت هاي
اقتصادي تعاونی هاي شهرستانی آمده است: «متاسفانه در خصوص فعالیت تعاونی هاي شهرستانی سهام عدالت اطلاعات دقیقی در
دسترس نیست. بر اساس اطلاعات دریافت شده از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بیشترین تعداد از تعاونی هاي مذکور به حالت
تعطیل و نیمه تعطیل درآمده و به دلیل عدم تعریف وظایف خاصی براي این تعاونیها پس از اتمام فرآیند شناسایی مشمولین سهام
عدالت، سالهاست که فعالیتی را در راستاي سهام عدالت انجام نداده و تعطیل شده اند. همچنین در اطلاعات تکمیلی وزارت تعاون،
کار و رفاه اجتماعی اشاره شده است که از 352 تعاونی شهرستانی سهام عدالت تنها تعداد 67 تعاونی نسبت به انجام فعالیت اقتصادي
در زمینه هاي مختلف اقدام نموده اند. بر این اساس تنها حدود 19 درصد تعاونی هاي مذکور داراي فعالیت اقتصادي می باشند که
مبلغ سرمایه گذاري براي این فعالیت ها در مجموع حدود 1.858 میلیارد ریال با اشتغالزایی 191 نفر بوده است. تقریبا نیمی از
فعالیت اقتصادي 67 تعاونی، محدود به ایجاد نمایندگی و دفاتر بیمه است. بخش زیادي از فعالیت اقتصادي تعاونیها مربوط به
سرمایهگذاري در اتحادیه تعاونی هاي سهام عدالت استان است. سایر فعالیت ها نظیر ارائه خدمات اینترنتی، فروشگاه مواد غذایی،

 
کارواش و اجاره پارك بانی از شهرداري نیز در فعالیت هاي اقتصادي تعاونی هاي مذکور به چشم میخورد». 

11 شرکت سرمایه گذاري استانی صورت هاي مالی خود را منتشر نکرده اند مرکز پژوهش هاي مجلس در ابتداي بخش مربوط به
بررسی فعالیت هاي شرکت هاي سرمایه گذاري استانی اعلام کرده است: «در خصوص بررسی فعالیت هاي 30 شرکت سرمایه گذاري
استانی سهام عدالت، تنها اطلاعات در دسترس، صورت هاي مالی شرکت هاي مذکور است. بر اساس اطلاعات مندرج در بیستمین
گزارش عملکرد قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی به تفکیک مواد و تبصره ها (موضوع ماده 88 قانون مذکور)، تا
پایان نیمه اول سال 1397، تعداد 27 شرکت سرمایه گذاري استانی به عنوان یک نهاد مالی مستقل نزد سازمان بورس و اوراق بهادار
ثبت شده اند اما هیچ یک از شرکت هاي مذکور، شرایط پذیرش در بورس و یا فرابورس را تاکنون کسب نکرده اند. بر همین اساس، با

 
مراجعه به سایت سامانه کدال، صورت هاي مالی بخشی از شرکت هاي سرمایه گذاري استانی مورد بررسی قرار گرفته است. 

در بررسی صورت هاي مالی شرکت هاي سرمایه گذاري استانی مشخص گردید که از 30 شرکت سرمایه گذاري استانی، 11 شرکت
سرمایه گذاري صورت هاي مالی خود را منتشر نکرده اند (شرکت هاي سرمایه گذاري استان هاي آذربایجان شرقی، آذربایجان غربی،
اردبیل، ایلام، خراسان رضوي، خوزستان، سمنان، سیستان و بلوچستان، قزوین، کهگلویه و بویر احمد و هرمزگان). صورت هاي مالی
دو شرکت سرمایه گذاري استان چهار محال و بختیاري و کرمان نیز به ترتیب به دلیل اشکال در بارگذاري فایل و قدیمی بودن صورت
هاي مالی قابل بررسی نیستند. بنابراین تنها، صورت هاي مالی 17 شرکت سرمایه گذاري در دسترس بوده و مورد بررسی قرار گرفته و
از صورت هاي مالی 13 شرکت دیگر اطلاعی در دسترس نیست. آخرین صورت مالی منتشر شده در 17 شرکت مذکور، مربوط به
شش ماهه منتهی به شهریور ماه سال 1397 است. همچنین 10 شرکت صورت هاي مالی حسابرسی شده دارند و در مابقی شرکت

 
ها، صورت هاي مالی حسابرسی نشده است». 

عمده سرمایه گذاري شرکت هاي سرمایه گذاري استانی در بانکها صورت گرفته است اهم نکات بدست آمده در بررسی صورت هاي

 
مالی 17 شرکت سرمایه گذاري استانی از دیدگاه بازوي کارشناسی مجلس عبارتست از: 

«- در بخش سرمایه گذاري هاي بلند مدت علاوه بر اشاره به سرمایه گذاري در سهام شرکت هاي سرمایه پذیر که از سوي سازمان
خصوصی سازي به شرکت هاي سرمایه گذاري استانی منتقل شده است، سرمایه گذاري محدود در سهام سایر شرکت ها (عموماً



شرکت هاي غیر بورسی که اطلاعاتی در خصوص این شرکت ها یافت نشد)، سرمایه گذاري در سپرده هاي بانکی، صندوق هاي
سرمایه گذاري و سایر اوراق بهادار مورد توجه قرار گرفته است. این نکته شایان ذکر است که عمده سرمایه گذاري هاي کوتاه مدت و

 
بلند مدت شرکت هاي سرمایه گذاري استانی، شامل سرمایه گذاري در سپرده هاي کوتاه مدت و بلند مدت بانکی است. 

- نکته جالب توجه اینکه در صورت هاي مالی شرکت هاي سرمایه گذاري، تغییرات پورتفوي سهام عدالت که در راستاي مصوبه
شماره 188710 مورخ 1396/9/1 شوراي عالی اجراي سیاستها ایجاد شده (خروج 11 شرکت و نهایی کردن پورتفوي سهام عدالت با

 
49 شرکت)، دیده نمی شود و کماکان سرمایه گذاري هاي بلند مدت با 60 شرکت بورسی و غیر بورسی لحاظ شده است. 

- از طرف شرکت هاي سرمایه گذاري مبالغی تحت عنوان وام، به تعاونی هاي سهام عدالت شهرستانی پرداخت شده است و این مبالغ

 
تحت عنوان دریافتنی هاي غیر تجاري کوتاه مدت در صورت هاي مالی شرکت هاي مذکور به ثبت رسیده است. 

همه اعضاي هیئت مدیره شرکت هاي سرمایه گذاري استانی غیر موظف هستند - 17 شرکت سرمایه گذاري استانی، همگی سودده
هستند و مجموع سود انباشته این شرکتها حدود 130.594.433 میلیون ریال است که بیش از 99 درصد سود مذکور، از محل ارزش
سهام شرکت هاي واگذار شده به سهام عدالت محاسبه می گردد. بر این اساس، مشخص می گردد شرکت هاي مذکور علی رغم

 
دریافت منابع از سوي دولت، سرمایه گذاري هاي مولدي نداشته اند». 

بیش از 60 درصد اعضاي هیئت مدیره و مدیران عامل شرکت هاي سرمایه گذاري استانی فاقد تایید صلاحیت حرفه اي هستند در
بخش دیگري از گزارش این مرکز پژوهشی، مهمترین چالش ها و مشکلات اجراي سهام عدالت در قالب تأسیس تعاونی هاي
شهرستانی و شرکت هاي سرمایه گذاري استانی که در زمان آزادسازي سهام عدالت نیز بیشتر نمود پیدا خواهد کرد، مورد بررسی قرار
گرفته است که عناوین آنها عبارتند از: «عدم کارایی هیئت مدیره شرکت هاي سرمایه گذاري استانی، نبود قوانین و مقررات مشخص
براي نحوه عملکرد تعاونی هاي شهرستانی و شرکت هاي سرمایه گذاري استانی و ابهام در ماهیت آنها، تحمیل بار مالی به دولت،

 
اختلال در مدیریت شرکت هاي سرمایه پذیر، از بین رفتن موضوع فعالیت تعاونی هاي شهرستانی». 

مرکز پژوهش هاي مجلس درباره محور اول یعنی عدم کارایی هیئت مدیره شرکت هاي سرمایه گذاري استانی اعلام کرده است: «نکته
اي که در این خصوص وجود دارد این است که مشمولین در تشکیل تعاونی ها و شرکت هاي مذکور نقش موثري نداشته اند. تعاونی
هاي شهرستانی سهام عدالت با کمک وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و فرمانداري ها و شرکت هاي سرمایه گذاري استانی نیز با
کمک دولت و وزارت امور اقتصادي و دارایی تشکیل شده اند. بر این اساس، در حال حاضر سهام عدالت و اداره آن تنها در اختیار
تعداد محدودي از افراد است که در مورد کارایی آنها ابهام جدي وجود دارد. بررسی انجام شده در خصوص صلاحیت هیئت مدیره و
مدیران شرکت هاي سرمایه گذاري استانی توسط کمیته تایید صلاحیت اعضاي هیئت مدیره شرکت هاي سرمایه گذاري استانی
موضوع بند 5 مصوبه 112 مورخ 1393/12/4 شوراي عالی بورس، حاکی از آن است که بیش از 60 درصد شرکت هاي مذکور توسط
اعضاي هیئت مدیره و مدیران عاملی اداره می شوند که فاقد تایید صلاحیت حرفه اي هستند (نامه به شماره 122/26034 مورخ

 
96/7/4 سازمان بورس و اوراق بهادار)». 

ضرورت اصلاح ساختار شرکت هاي سرمایه گذاري استانی همچنین در گزارش بازوي کارشناسی مجلس درباره آخرین محور یعنی از
بین رفتن موضوع فعالیت تعاونی هاي شهرستانی آمده است: «ضروري است درخصوص طراحی مدل مناسب براي آزادسازي سهام
عدالت تدابیر لازم براي حفظ منافع شرکت هاي سرمایه پذیر و مشمولان به صورت همزمان در نظر گرفته شود. دستیابی به چنین
اهدافی مستلزم اصلاح ساختار در شرکت هاي سرمایه گذاري استانی است. به این ترتیب که اولا افراد خبره و توانمند با تأیید سازمان
بورس و اوراق بهادار جایگزین هیئت مدیره فعلی شرکت هاي سرمایه گذاري استانی (که تخصص و دانش لازم براي ورود به صنایع



مختلف جهت اعمال مدیریت در شرکت هاي سرمایه پذیر را ندارند) شوند. ثانیاً درخصوص سرمایه گذاري هاي شرکت هاي سرمایه
گذاري استانی تجدید نظر صورت گیرد و به سمت سرمایه گذاري هاي مولد حرکت کند. ثالثاً یک حسابرسی دقیق بر روي صورت

 
هاي مالی و عملکرد شرکت هاي مذکور انجام شده و با متخلفان مطابق قانون رفتار شود. 

همچنین پیشنهاد می شود تعاونی هاي شهرستانی که عملا موضوعیت خود را در زمینه سهام عدالت از دست داده اند، براي ادامه

 
فعالیت خود با اصلاح اساسنامه و براي موضوعی بجز سهام عدالت اقدام نمایند. 

اقدام بسیار مهمی که در صورت تداوم فعالیت در زمینه اي به غیر از سهام عدالت یا انحلال احتمالی تعاونی هاي مذکور باید انجام

 
پذیرد، حسابرسی در تعاونی هاي شهرستانی همانند شرکت هاي سرمایه گذاري استانی است». 

پربیننده ترین ورق برگشت؛ صف هاي فروش سنگین شد آزادسازي سهام عدالت همچنان در مرحله آزمون و خطا/ دارندگان سهام
عدالت متضرر اصلی هستند سهامداران شتران بخوانند سهامداران فملی بخوانند (99/7/21) فشار فروش در بورس شدت گرفت



بازدید دکتر پاکمهر نماینده مجلس شوراي اسلامی از دانشگاه فنی و حرفه اي

خراسان شمالی

منبع: اخبار علمیشماره خبر:  112  |  تاریخ: 1399/07/22

دانشگاه فنی و حرفه اي

 
بازدید دکتر پاکمهر نماینده مجلس شوراي اسلامی از دانشگاه فنی و حرفه اي خراسان شمالی 

به گزارش روابط عمومی دانشگاه فنی و حرفه اي خراسان شمالی، دکتر پاکمهر نماینده شهرستان بجنورد، شیروان، مانه و سملقان و
راز و جرگلان در بازدید روز گذشته تاریخ 21/07/99 از دانشگاه فنی و حرفه اي استان، نیروگاه خورشیدي 20 کیلو وات آموزشکده

 
دارالفنون را نیز افتتاح نمودند. 

این جلسه که با حضور معاونین ،کارمندان و خبرنگاران صورت گرفت با تلاوت آیاتی از قرآن کریم آغاز شد. ابتدا دکتر قاضی پور
سرپرست دانشگاه فنی و حرفه اي استان به معرفی دانشگاه فنی و حرفه اي و آموزشکده هاي زیر مجموعه پرداخت و در خصوص
رشته هاي موجود و رشته هاي جدید آموزشکده ها و امکانات کارگاهی مطالبی را بیان نمودند.ایشان با بیان این نکته که رسالت اصلی
دانشگاه فنی و حرفه اي تربیت نیروي کار ماهر و متخصص بوده و دانش آموختگان این دانشگاه بعد اتمام تحصیلات جذب بازار کار

 
شده و یا خود کارآفرینی میکنند، به نمونه هایی هم در این خصوص اشاره کرد. 

در ادامه جلسه دکتر پاکمهر با ابراز خرسندي از امکانات و نحوه ارائه دروس که بیشتر تمرکز بر مهارت آموزي و جنبه عملی علوم دارد

 
.  آمادگی خود را در خصوص تامین نیازهاي دانشگاه و همکاري جهت ارتقاء سطح دانشگاه فنی و حرفه اي را اعلام کرد. 

در انتها دکتر پاکمهر نیروگاه خورشیدي 20 کیلو وات در آموزشکده دارالفنون را افتتاح نمود.



دستورات مهم روحانی بورس و سهام شرکت هاي بزرگ | پرداخت تسهیلات

کرونایی تسریع شود

منبع: همشهريشماره خبر:  113  |  تاریخ: 1399/07/22

رئیس جمهور تاکید بر واگذاري سهام دستگاه  هاي دولتی را نشان از عزم راسخ دولت براي بهینه  سازي روند خصوصی  سازي
در کشور برشمرد و اطمینان داد که برنامه عرضه سهام شرکت  هاي دولتی در بازار سرمایه بدون تردید ادامه خواهد یافت.

به گزارش همشهري آنلاین به نقل از ایسنا، جلسه ستاد
هماهنگی اقتصادي دولت امروز 22 مهر برگزار شد، رئیس
کل بانک مرکزي در این جلسه از تلاش هاي انجام شده
براي استفاده از منابع ارزي در خارج از کشور، گزارشی ارائه
کرد و با تشریح توافقات خود با مسئولین عراق در سفر به
این کشور از تلاش هاي گسترده تر براي استفاده از منابع
ارزي در سایر کشورها و گشایش هاي مفیدي که در این

 
خصوص صورت گرفته، خبر داد. 

حجت الاسلام حسن روحانی پس از گزارش رئیس کل بانک مرکزي، با تاکید بر لزوم پیگیري جدي براي دسترسی و استفاده از منابع
ارزي مسدود شده کشورمان در خارج از کشور گفت: هر چند تحریم هاي آمریکا شرایط سختی براي تعاملات اقتصادي کشور ایجاد
کرده است، اما با تلاش هاي انجام شده، استفاده از این منابع در حال افزایش است و تخصیص منابع به مصارف کالاهاي اساسی و

 
نیازهاي تولیدي کشور استمرار خواهد یافت. 

در این جلسه همچنین دکتر محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه از سفر خود به چین و دیدار و توافقات با مقامات این کشور در حوزه

 
تبادلات مالی و پولی و روابط دو کشور در حوزه حمل و نقل دریایی گزارشی ارائه کرد. 

رئیس جمهور پس از این گزارش، با بیان اینکه توسعه اقتصادي همه کشورها به صورت ملموس با دیپلماسی اقتصادي گره خورده
است، تصریح کرد: باید در این مقطع با تقویت اولویت هاي ارتباطی خود، با چین، کشورهاي منطقه اوراسیا و همسایگان، در حوزه هاي

 
مختلف از انرژي تا فناوري، براي توسعه روابط اقتصادي برنامه  ریزي ویژه  اي انجام دهیم. 

روحانی با اشاره به اینکه دولت به دنبال تسریع در پیگیري اجراي توافقات با کشورهاي منطقه است، خاطرنشان کرد: در این زمینه
فعال شدن کمیسیون  هاي مشترك اقتصادي با کشورهاي هدف ضروري است و در اهداف اقتصادي تجارت با شرق و همسایگان، توجه

 
به سیاست صادرات  محور بودن باید در اولویت قرار گیرد. 

رئیس جمهور همچنین گسترش همکاري با اتحادیه اوراسیا را از نظر اقتصادي قدم بسیار مهمی دانست و گفت: ایران علاوه بر ظرفیت
تولید و تامین واردات برخی از این کشورها، با توجه به قرار گرفتن در بهترین موقعیت ترانزیتی، می  تواند مسیري مناسب براي

 
ترانزیت کالاهاي کشورهاي عضو این اتحادیه باشد. 



رئیس جمهور در بخش دیگري از سخنان خود تاکید بر واگذاري سهام دستگاه  هاي دولتی را نشان از عزم راسخ دولت براي بهینه 
سازي روند خصوصی  سازي در کشور برشمرد و اطمینان داد که برنامه عرضه سهام شرکت  هاي دولتی در بازار سرمایه بدون تردید

 
ادامه خواهد یافت. 

روحانی اظهار کرد: برنامه عرضه سهام شرکت هاي دولتی در بازار سرمایه در راستاي چابک  سازي، اجراي سیاست هاي کلی اصل 44 و
حمایت از بازار سرمایه به  ویژه هدایت نقدینگی به سوي اشتغال  مولد و در مجموع مردم  محور کردن اقتصاد، شفاف  سازي فعالیت هاي

 
اقتصادي و زدودن فساد از بدنۀ اقتصاد انجام می گیرد. 

رئیس جمهور در عین حال تاکید کرد که رونق، پویایی و فسادزدایی جدي از اقتصاد کشور و ایجاد فرصت برابر براي آحاد مردم از
طریق تداوم عرضۀ سهام بنگاه هاي بزرگ و متوسط باید با یک طرح دقیق انجام گیرد که دولت چنین طرحی را تهیه کرده و با دقت و

 
جدیت در حال اجراي آن است. 

روحانی از مصادیق عینی این برنامه را عرضۀ سهام شرکت هاي بزرگ پتروشیمی، پالایشی، فلزي، بانکی، بیمه اي، خودرویی و
زیرمجموعه  هاي آنها برشمرد که از طریق عرضۀ مستقیم و صندوق  هاي مالی قابل معامله (اي تی اف) و سایر روش ها تحقق پیدا کرده

 
و این روند ادامه دارد. 

پس از گزارش وزیر راه و شهرسازي از پرداخت تسهیلات کرونایی به شرکت هاي حمل و نقل هوایی و ریلی، رئیس جمهور براي رفع
موانع و تسریع و تسهیل در پرداخت مالی و تسهیلات در نظر گرفته و مصوب ستاد ملی کرونا دستورات لازم را صادر کرد.



اتمام یادمان شهید باکري به 20 میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد

منبع: ایسناشماره خبر:  114  |  تاریخ: 1399/07/22

نماینده مردم ارومیه در مجلس شوراي اسلامی گفت: یادمان شهید باکري ارومیه همچنان معطل اعتبار است.

حجت الاسلام سید سلمان ذاکر ظهر امروز 22 مهر در
جلسه بررسی اشتغال و مسکن ایثارگران استان که در
سالن جلسات استانداري آذربایجان غربی برگزار شد، افزود:
با وجود گذشت مدت زیادي از کلنگ زنی یادمان شهید
باکري ارومیه همچنان این یادمان که نماد مقاومت و
ایثارگري خطه آذربایجان است، معطل اعتبار بوده و افتتاح

 
نشده است . 

رئیس مجمع نمایندگان آذربایجان غربی تصریح کرد: اتمام
یادمان شهید باکري نیازمند تخصیص 20میلیارد تومان

 
اعتبار است. 

حجت الاسلام ذاکر با اشاره به اینکه تدوین برنامه هفتم توسعه در حال انجام است، یاد آور شد: باید قبل از تدوین نهایی این برنامه،

 
سهم اشتغال ایثارگران در آن لحاظ شود. 

نماینده مردم ارومیه در مجلس شوراي اسلامی با اشاره به اینکه در فصل پنجم قانون جامع ایثارگران به بحث اشتغال توجه شده،

 
اظهار کرد: 5000 نفر از خانواده ایثارگران و300 فرزند شهید بیکار در استان متقاضی شغل هستند. 

وي با تاکید بر اینکه به دلیل موقعیت طبیعی، جغرافیایی و استراتژیک آذربایجان غربی توجه به جامعه ایثارگران استان باید بیشتر
شود، اظهار کرد: آذربایجان غربی با وجود اتمام جنگ تحمیلی همچنان در دفاع مقدس قرار دارد و شاهد به شهادت رسیدن جوانان و

 
مدافعان وطن است. 

انتهاي پیام



دغدغه درمان جانبازان آذربایجان غربی برطرف شود

منبع: ایسناشماره خبر:  115  |  تاریخ: 1399/07/22

استاندار آذربایجان غربی گفت: کیفیت خدمات رسانی در حوزه درمان به جانبازان مطلوب نیست.

محمد مهدي شهریاري ظهرامروز 22 مهر در جلسه بررسی
اشتغال ومسکن ایثارگران استان که در سالن جلسات
استانداري برگزار شد، افزود: در بحث درمان جانبازان در
سال هاي اخیر خدمات رسانی ضعیف بوده بنابراین

 
نیازاست دغدغه درمان جانبازان استان برطرف شود. 

وي با اشاره به اینکه ظرفیت دولت در ایجاد اشتغال محدود
است، تصریح کرد: نیازاست با برطرف کردن مشکلات
واحدهاي راکد صنعتی و جذب سرمایه گذاران در استان

 
گام موثري در اشتغال فرزندان ایثارگران برداریم. 

وي درخصوص مشکل درمان و درصد جانبازي، جانبازان
شیمیایی سردشت نیز گفت: مردم این منطقه به دلیل محرومیت و مرزنشینی در مشکل هستند که نیاز است این مشکل برطرف شود.
شهریاري با بیان اینکه سال گذشته استان میزبان بیش از200هزار مسافر از مناطق عملیاتی استان بودیم، خاطر نشان کرد: وجود

 
6یادمان در استان و قرار گرفتن در جبهه هاي غرب می طلبد اعتبارات فرهنگی خاصی به استان اختصاص یابد. 

استاندار آذربایجان غربی با تاکید بر اینکه در استان 120هزار جوان بیکار شناسایی شده اند، یاد آور شد: در سال گذشته 40هزار شغل

 
پایدار در استان ایجاد شده و بیشترین نرخ کاهش بیکاري را در کشور داشتیم. 

شهریاري اظهار کرد: اگر بتوانیم از ظرفیت هاي استان به خوبی بهره گیریم و سرمایه گذاران بخش خصوص را وارد استان کنیم تا

 
چهار سال آینده مشکل بیکاري استان برطرف می شود. 

انتهاي پیام



بازگشت هویت زنان با پیروزي انقلاب اسلامی/ مجلس مطالبات اصلی زنان را

پیگیري کند

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  116  |  تاریخ: 1399/07/22

مسئول بسیج زنان سپاه صاحب الزمان (عج) استان اصفهان گفت: انقلاب اسلامی جهشی در زمینه زنان و مسائل مربوط به
امور زن و خانواده ایجاد کرده و تا حدودي هویت زنان را بازگردانده است.

فاطمه باباسالاري مسئول بسیج زنان سپاه صاحب الزمان
(عج) در گفتگو با خبرنگار گروه استان هاي باشگاه
خبرنگاران جوان از اصفهان، با بیان اینکه نمی توانیم ادعا
کنیم که زنان ما امروزه در جایگاه مناسب خود قرار دارند
اظهار کرد: ما می توانیم مدعی باشیم که انقلاب اسلامی
جهشی در زمینه زنان و مسائل مربوط به امور زن و خانواده
ایجاد کرده است. انقلاب اسلامی توانسته تا حدودي هویت

 
زنان را بازگرداند. 

او تاکید کرد: زنان ما بسیار توانمندتر از آن چیزي هستند

 
که ظهور و بروز دارند. باید تلاش لازم را انجام داد تا بتوانیم زنان را به نقطه ایده ال مدنظر اسلام و انقلاب برسانیم. 

مسؤل بسیج زنان سپاه صاحب الزمان (عج) با اشاره به اینکه متاسفانه در جامعه ما بعضی از زنان و مردانی که در حوزه زنان تصمیم
گیري می کنند تفکرات غربی دارند اظهار کرد: این افراد به دیدگاه مستقل اسلام در این زمینه دقت نمی کنند. متاسفانه امروزه به

 
مسائل دسته چندم زنان پرداخته می شود و زنان را به حاشیه می کشاند. 

باباسالاري افزود: در جامعه اسلامی اولویت اول زن احیاء سبک زندگی اسلامی در خانواده است و همچنین براي زن باید بستري فراهم

 
شود تا در اقتصاد خانواده موثر باشند. 

او اظهار کرد: قوانین درستی باید از طریق مجلس براي زنان تصویب شود. مثلا باید شأن زنان خانه دار در جامعه حفظ شود. براي زنان

 
شاغل قوانین خوبی وضع شود و مجلس باید مطالبات اصلی زنان را پیگیري کند. 

مسئول بسیج زنان سپاه صاحب الزمان (عج) با بیان اینکه انقلاب اسلامی بر اساس مبانی اسلام پی ریزي شده است ادامه داد: در
قانون اساسی و شئون اجتماعی به این نکته توجه شده است که در اصل بین زنان و مردان تفاوتی وجود ندارد. نسبت به دوره هاي
گذشته در تاریخ ایران زنان ما به برکت انقلاب اسلامی توانستند در عرصه هاي مختلف حضور پیدا کنند و در بحث هاي علمی و

 
پزشکی، آموزشی، تربیتی، کشاورزي، دامداري و کارآفرینی نقش آفرینی کنند. 

باباسالاري گفت: انقلاب اسلامی یک تحول عظیم را در حوزه زنان ایجاد کرد و زنان توانستند هویت از دست رفته را بازیابی کنند و به
شأن و منزلتی که خداوند برایشان مقدر کرده تاحدودي دست پیدا کنند. 



او تصریح کرد: ممکن است محدودیت هاي براي حضور خانم ها در مناصب اجتماعی وجود داشته باشد. با تأمل در این محدودیت ها
متوجه می شویم اسلام و انقلاب براي حفظ شأن و کرامت زنان چنین محدودیت هاي اعمال کرده است؛ در حالی که هیچ تفاوتی بین

 
زنان و مردان در عرصه هاي اجتماعی و سیاسی وجود ندارد. 

مسئول بسیج زنان سپاه صاحب الزمان (عج) با اشاره به اینکه زنان در مباحث آموزشی، تربیتی، هنري قوي تر از مردان وارد میدان
شده اند اظهار کرد: براي حل مشکلاتی که در جامعه وجود دارد باید به متن اصلی اسلام بازگردیم. مهمترین عرصه اي که زن در
جامعه می تواند کمک کند خانواده و تربیت فرزند است. اما زنان به واسطه و به برکت انقلاب اسلامی پیشرفت داشتند و می توانند

حرف جدي در عرصه هاي علم و فناوري نیز داشته باشند.



292 هزار بنگاه وام کرونا دریافت کردند

منبع: اتاق بازرگانی تهرانشماره خبر:  117  |  تاریخ: 1399/07/22

معاون توسعه اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: تا کنون 292 هزار بنگاه آسیب دیده تسهیلات کرونا به ارزش
پنج هزار و 800 میلیارد تومان دریافت کردند.

منبع: ایرنا دولت براي حمایت از کسب و کارهاي آسیب
دیده از کرونا پرداخت تسهیلات را در دستور کار خود قرار
داد. براین اساس متقاضیان دریافت تسهیلات از سیزدهم
خردادماه امسال می توانستند با مراجعه به سامانه کارا

 
درخواست خود را براي دریافت وام ثبت کنند. 

پرداخت این تسهیلات در چند دوره با توجه به ادامه شیوع
بیماري کرونا تمدید شد و براساس آخرین اطلاعیه بانک

 
مرکزي تا پایان مهرماه ادامه دارد. 

براساس این گزارش در کارگاه هایی که مستقیم از کرونا لطمه دیده و به اجبار تعطیل شده اند، مبلغ 16 میلیون تومان وام به ازاي هر
نیروي انسانی اختصاص می یابد و در واحدهاي کسب وکاري که فعال بوده، تعطیل نشده و غیر مستقیم از کرونا آسیب دیده اند، مبلغ

 
12 میلیون تومان تسهیلات پرداخت می شود، نرخ سود تسهیلات نیز 12 درصد و بازپرداخت آن از مهرماه جاري است. 

معاون توسعه و کارآفرینی وزارت تعاون در در بیست و هشتمین جلسه کارگروه مقابله با پیامدهاي اقتصادي کرونا جزئیات پرداخت
تسهیلات کرونا را تشریح کرد و گفت: بررسی انجام شده از مجموع 704 هزار پرونده در فرآیند پرداخت تسهیلات کرونایی، 544 هزار

 
پرونده براي پرداخت به بانک معرفی شده اند. 

وي افزود: ارزش تسهیلات پرداختی به 292 هزار بنگاه آسیب دیده، تاکنون بیش از پنج هزار و 800 میلیارد تومان است که از این

 
مقدار یک هزار و 245 میلیارد تومان مربوط به تسهیلات حمایتی دولت از شرکت هاي بزرگ است. 

به گفته منصوري زمان ثبت نام فعالان کسب وکارهاي آسیب دیده از کرونا، براي دریافت تسهیلات کرونایی تا پایان مهرماه است و

 
این زمان تمدید نخواهد شد. 

وي اضافه کرد: بررسی انجام شده نشان می دهد در چند هفته گذشته میانگین روزانه بیش از دو هزار و 500 نفر از شاغلان آسیب

 
دیده از کرونا براي دریافت وام حمایتی در سامانه کارا ثبت نام کرده اند. 

اعضاي کارگروه در ادامه این جلسه تاکید کردند: بانک هاي عامل با جدیت بیشتر تسهیلات کرونایی را به متقاضیان تا پایان مهرماه

 
پرداخت کنند. 

وثایق لازم براي دریافت تسهیلات، سفته و چک است. براي 16 میلیون تومان یک سفته یا چک لازم است یک سفته یا چک همراه با

 
یک ضامن براي بنگاه هایی است که 16 تا 48 میلیون تومان تسهیلات دریافت می کنند. 

وثیقه تسهیلات 48 تا 160 میلیون تومانی یک سفته یا چک، همراه دو ضامن است و 160 تا 200 میلیون تومانی علاوه بر چک و



سفته باید سه ضامن معرفی کند و براي بیش از 200 میلیون تومان تسهیلات نیز باید از سوي صندوق هاي ضمانت و یا بنا به

 
تشخیص بانک باید وثیقه ارائه شود. 

نکته قابل توجه اینکه سقف مبلغ سفته 1.5 برابر اصل و سود تسهیلات است، همچنین یکی از موانع پیش رو براي دریافت تسهیلات
حمایتی کرونا، «نداشتن چک برگشتی» بود که کارگروه این شرط را از مقررات پرداخت تسهیلات بانکی مستثنی کرد تا روند پرداخت

تسهیلات کرونا به متقاضیان و صاحبان کسب و کارها تسهیل شود.



تورم مهار شود

منبع: روزنامه شیراز نوینشماره خبر:  118  |  تاریخ: 1399/07/22

 
شیرازنوین- فرزاد وثوقی 

 
 farzad_vossoghi@yahoo.com

به نظر می رسد همه از علل بروز مشکلات اقتصادي مطلع هستیم اما کسی علاج درد را ارائه نمی کند یا اگر نسخه اي ارائه می شود
اجراکردنی نیست؛ چراکه عمداً یا سهواً کسی اراده اي براي حل مشکلات و مواجهه با قاچاقچیان ندارد. پیش از انتخابات مجلس
یازدهم، نامزدهاي انتخاباتی با اشراف به معضلات اقتصادي خصوصاً درحوزه صنعت سخنرانی می کردند و از وجود مدیرانی سخن به
میان می آوردند که ناتوان اند و اراده اي براي حل مشکلات ندارند یا اصولاً ریسک پذیر نیستند و مر قانون و بخشنامه ها را به بهانه

 
اي براي کاهش روند اقتصادي تبدیل کرده اند... 

درواقع ورود اهل سرمایه گذاري و کارآفرینی به ادارات دولتی براي دریافت مجوزهاي قانونی، جز پشیمانی نفعی نداشته است و این

 
گروه اقتصادي و اهل فن پشت دروازه هاي نامرئی کلمه «نه» زمین گیر شده اند. 

تا چندي پیش بهانه ها بر سر تأمین نقدینگی و سرمایه درگردش بود. گاهی کارگاه ها و کارخانه ها توسط بانک ها مصادره و تعطیل
شدند، گاهی دستگاه قضایی به میدان آمد و از صنعتگران بدهکار حمایت کرد، گاهی مسیر تولید و صادرات با ضبط کارت هاي
بازرگانی بسته شد، گاهی دنبال دورزدن تحریم ها بودیم و همه اینها خلاصه شد در اینکه اقتصاد ایران وابسته به خارج از کشور است
و با تحریم هاي ظالمانه نفس اقتصاد بریده می شود و همین عارضه دورزدن تحریم ها که نوعی بی قانونی است، ممکن است دامن
گیر اقتصاد داخلی هم بشود و دولت به همین بهانه کارت هاي بازرگانی را تا پس دادن ارز هاي ناشی از صادرات ضبط کرد و باقی

 
قضایا. 

اقتصادي ایران را می توان در معنی و مفهوم گروکشی خلاصه و بررسی کرد. هرکسی می تواند در داخل یا خارج چیزي را گروکشی و
اقتصاد را فلج کند. ما اگر کارخانه اي در داخل کشور داریم، به معناي خلوص تولید نیست؛ چراکه مواد اولیه را باید از خارج وارد کرد
و در این شرایط تولید ما وابسته به مواد اولیه وارداتی است که اگر خارجی ها نخواهند هم تولید داخلی را زمین گیر و فلج می کنند و

 
هم بیکاري را توسعه می دهند. 

امنیت اجتماعی نیز وابسته به جریان اشتغال و تولید داخلی است. حتی روند سرمایه گذاري هم وابسته به جریانات سیاسی اقتصادي

 
است که از داخل و خارج کشور هدایت می شوند. 

درواقع ضامن انفجاري امنیت در حوزه اقتصادي تعبیه شده است و هرگاه فشارهاي اقتصادي معیشت ملت را تحت تأثیر مستقیم خود
قرار دهد، باید در انتظار بروز ناامنی یا سایر جوانب امنیتی آن باشیم. انکار بحران هاي اقتصادي از سوي دولت بدون نتیجه است. باید
دید دولت آتی چه چیزي را از دولت دوازدهم تحویل خواهد گرفت؟ این ویرانه براي دولت سیزدهم چندان خوشایند نخواهد بود و

 
طالبان پست ریاست جمهوري آتی باید از هم اکنون برنامه هاي خود را براي مهار بحران هاي اقتصادي 

 
آماده کنند. 

برخی نمایندگان مجلس یازدهم در بازدیدي از سایت هاي اقتصادي بر این اعتقاد هستندکه دولت اعتباري براي حل بحران هاي
اقتصادي و کمک به تولید ندارد؛ پس باید بخش خصوصی را به مشارکت دعوت کرد. بخش خصوصی که تابه حال به بازي دعوت



نشده است و شوراهاي گفت وگوي بخش خصوصی با دولت دستاورد چندانی نداشته و برگزاري جلسات آنان در ماه هاي گذشته نیز با
تأخیر همراه بوده است. هرچند به راهکارهاي بخش خصوصی توجهی نمی شود؛ چراکه دولت حاضر به تقسیم عادلانه فرصت هاي

 
اقتصادي نیست. 

به قول رئیس دولت نهم و دهم، اقتصاد ایران نیازمند جراحی بزرگی است. اولین غده خطرناك، خارج کردن فساد درون دستگاهی
است که اگر صد دولت هم بروند و بیایند، به دلیل فساد و تسري آن به لایه هاي مختلف، امور اصلاح نخواهد شد. باید پذیرفت فساد

 
به یک فرهنگ تبدیل شده است و در هر گوشه وکنار بعضی براي عقب نیفتادن از مسیر ثروت به آن 

 
اقدام می کنند. 

مهار تورم می تواند اولین اقدام مؤثر در این حوزه باشد. باید ارزش پول ملی احیا شود؛ چراکه بدون احیاي ارزش پول ملی و قوام
یافتن اقتصاد محال است این فرهنگ کثیف اصلاح شود. با روند فعلی نمی توان امید داشت اقتصاد افتاده به دست قاچاقچیان که در
روز روشن اموال ملت را تاراج می کنند، ساماندهی شود. پس هرآنچه در حوزه اقتصاد و معیشت گفته می شود، بدون دستیابی به

اهداف مهار تورم، شعار است؛ شعاري که هیچ گاه عملی نخواهد شد.



292 هزار بنگاه وام کرونا دریافت کردند

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  119  |  تاریخ: 1399/07/22

فصل اقتصاد - تهران - ایرنا - معاون توسعه اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: تا کنون 292 هزار بنگاه آسیب
دیده تسهیلات کرونا به ارزش پنج هزار و 800 میلیارد تومان دریافت کردند.

فصل اقتصاد - معاون توسعه اشتغال وزارت تعاون، کار و
رفاه اجتماعی گفت: تا کنون 292 هزار بنگاه آسیب دیده
تسهیلات کرونا به ارزش پنج هزار و 800 میلیارد تومان

 
دریافت کردند. 

به گزارش روز سه شنبه ایرنا، دولت براي حمایت از کسب
و کارهاي آسیب دیده از کرونا پرداخت تسهیلات را در
دستور کار خود قرار داد. براین اساس متقاضیان دریافت

 
تسهیلات از سیزدهم خردادماه امسال می توانستند با مراجعه به سامانه کارا درخواست خود را براي دریافت وام ثبت کنند.  

پرداخت این تسهیلات در چند دوره با توجه به ادامه شیوع بیماري کرونا تمدید شد و براساس آخرین اطلاعیه بانک مرکزي تا پایان

 
مهرماه ادامه دارد.  

براساس این گزارش در کارگاه هایی که مستقیم از کرونا لطمه دیده و به اجبار تعطیل شده اند، مبلغ 16 میلیون تومان وام به ازاي هر
نیروي انسانی اختصاص می یابد و در واحدهاي کسب وکاري که فعال بوده، تعطیل نشده و غیر مستقیم از کرونا آسیب دیده اند، مبلغ

 
12 میلیون تومان تسهیلات پرداخت می شود، نرخ سود تسهیلات نیز 12 درصد و بازپرداخت آن از مهرماه جاري است. 

معاون توسعه و کارآفرینی وزارت تعاون در در بیست و هشتمین جلسه کارگروه مقابله با پیامدهاي اقتصادي کرونا جزئیات پرداخت
تسهیلات کرونا را تشریح کرد و گفت: بررسی انجام شده از مجموع 704 هزار پرونده در فرآیند پرداخت تسهیلات کرونایی، 544 هزار

 
پرونده براي پرداخت به بانک معرفی شده اند.  

وي افزود: ارزش تسهیلات پرداختی به 292 هزار بنگاه آسیب دیده، تاکنون بیش از پنج هزار و 800 میلیارد تومان است که از این

 
مقدار یک هزار و 245 میلیارد تومان مربوط به تسهیلات حمایتی دولت از شرکت هاي بزرگ است. 

به گفته منصوري زمان ثبت نام فعالان کسب وکارهاي آسیب دیده از کرونا، براي دریافت تسهیلات کرونایی تا پایان مهرماه است و

 
این زمان تمدید نخواهد شد. 

وي اضافه کرد: بررسی انجام شده نشان می دهد در چند هفته گذشته میانگین روزانه بیش از دو هزار و 500 نفر از شاغلان آسیب

 
دیده از کرونا براي دریافت وام حمایتی در سامانه کارا ثبت نام کرده اند. 

اعضاي کارگروه در ادامه این جلسه تاکید کردند: بانک هاي عامل با جدیت بیشتر تسهیلات کرونایی را به متقاضیان تا پایان مهرماه

 
پرداخت کنند. 

وثایق لازم براي دریافت تسهیلات، سفته و چک است. براي 16 میلیون تومان یک سفته یا چک لازم است یک سفته یا چک همراه با

 
یک ضامن براي بنگاه هایی است که 16 تا 48 میلیون تومان تسهیلات دریافت می کنند. 

وثیقه تسهیلات 48 تا 160 میلیون تومانی یک سفته یا چک، همراه دو ضامن است و 160 تا 200 میلیون تومانی علاوه بر چک و
سفته باید سه ضامن معرفی کند و براي بیش از 200 میلیون تومان تسهیلات نیز باید از سوي صندوق هاي ضمانت و یا بنا به



 
تشخیص بانک باید وثیقه ارائه شود. 

نکته قابل توجه اینکه سقف مبلغ سفته 1.5 برابر اصل و سود تسهیلات است، همچنین یکی از موانع پیش رو براي دریافت تسهیلات
حمایتی کرونا، «نداشتن چک برگشتی» بود که کارگروه این شرط را از مقررات پرداخت تسهیلات بانکی مستثنی کرد تا روند پرداخت

تسهیلات کرونا به متقاضیان و صاحبان کسب و کارها تسهیل شود.



سمنان قطب تولید مرغ و تخم مرغ و استان پاك بیماري هاي پرندگان است

منبع: ایرناشماره خبر:  120  |  تاریخ: 1399/07/22

سمنان- ایرنا- استاندار سمنان گفت: استان سمنان یکی از قطب هاي تولید مرغ و تخم مرغ کشور و به لحاظ شیوع بیماري
هاي پرندگان از استان هاي پاك کشور است.

سمنان- ایرنا- استاندار سمنان گفت: استان سمنان یکی از
قطب هاي تولید مرغ و تخم مرغ کشور و به لحاظ شیوع

 
بیماري هاي پرندگان از استان هاي پاك کشور است. 

به گزارش ایرنا، علیرضا آشناگر روز سه شنبه در نشست
ستاد کنترل و پیشگیري از آنفلوآنزا فوق حاد پرندگان
استان سمنان در سالن مدیریت بحران استانداري افزود:
استان سمنان اکنون از نظر بروز بیماري و سرایت ویروس
آنفلوآنزا فوق حاد پرندگان پاك است و اقدامات پیشگیرانه

 
باید به صورت جدي در دستور کار باشد. 

وي بیان کرد: استان سمنان به دلیل اقلیم آب و هوایی، مبدا مهاجرت و ورود پرندگان نیست و به همین دلیل از نظر شیوع ویروس

 
آنفلوآنزا فوق حاد پرندگان سمنان استان پاك شناخته می شود. 

استاندار سمنان گفت: استان یکی از قطب هاي تولید مرغ و تخم مرغ است و باید توجه جدي و پیشگیرانه در خصوص بروز و سرایت

 
این بیماري در دستور کار قرار گیرد. 

آشناگر افزود: ورود پیشگیرانه و زودتر از موعد دستگاه هاي اجرایی متولی در حالی که هنوز موردي مشاهده نشده، بسیار مطلوب

 
است. 

وي افزود: در خصوص رعایت موارد و مسائل بهداشتی در مرغداري هاي استان ورود جدي صورت گرفته و ورود و خروج کارگران و
مدیران واحدها نیز باید به صورت جدي تحت شیوه نامه هاي بهداشتی سخت گیرانه قرار گیرد؛ چرا که در صورت بروز بیماري، به

 
دلیل رعایت نکردن موارد بهداشتی، به سرعت در بین سایر واحدها نیز انتقال می باید. 

آشناگر گفت: بر طیور خانگی نیز نظارت بسیار جدي توسط فرمانداران، بخشداران و دهیاران در دستور کار قرار گرفته و با تشکیل
جلسات شهرستانی، در صورت مشاهده موارد ابتلا، به سرعت گزارش ارسال و دامپزشکی موظف است بلافاصله و در کمترین زمان

 
ممکن تمامی طیور منطقه را معدوم و پرداخت خسارت را انجام دهد. 

وي تاکید کرد: سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان سمنان نیز در این حوزه و براي تامین اعتبار غرامت ها مساعدت ویژه داشته



 
باشد. 

وي با بیان اینکه آموزش هاي ضروري در خصوص رعایت نکات بهداشتی براي واحد هاي تولیدي در دستور کار قرار گیرد، خاطر نشان
کرد: نظارت بر مراکز فروش پرندگان به منظور رعایت نکات بهداشتی و واکسیناسون طیور نیز بسیار حائز اهمیت است و لازم است تا

 
به صورت جدي اجرا شود. 

استاندار سمنان تاکید کرد: مسئولان در این حوزه، با انتشار شایعات و اخبار جعلی و غیرموثق در خصوص این بیماري و شیوع آن، به

 
صورت جدي و قاطعانه برخورد کنند تا اذهان عمومی و خاطر مردم استان مورد تشویش قرار نگیرد. 

در استان سمنان بیش از 400 واحد انواع مرغداري با ظرفیت 13 میلیون قطعه پرنده وجود دارد و 2 هزار و 500 نفر به صورت

 
مستقیم و غیرمستقیم در این حوزه فعالیت اشتغال دارند. 

 
برچسب ها 

 
- سمنان 

 
- علی رضا آشناگر  

 
- گوشت مرغ 

 
- تخم مرغ 
- مرغداري



عسلویه عرصه مناسبی براي عرضه و معرفی صنایع دستی بوشهر است

منبع: ایرناشماره خبر:  121  |  تاریخ: 1399/07/22

بوشهر- ایرنا- معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی و گردشگري استان بوشهر گفت: عسلویه را می توان ایران کوچک
نامید زیرا صنعت عظیم گاز، پالایشگاه هاي متعدد میعانات و مشتقات گازي و اشتغال اقشار مختلف از جاي جاي کشور،

فرصت مناسبی را براي معرفی و عرضه صنایع دستی این استان فراهم کرده است.

بوشهر- ایرنا- معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی
و گردشگري استان بوشهر گفت: عسلویه را می توان ایران
کوچک نامید زیرا صنعت عظیم گاز، پالایشگاه هاي متعدد
میعانات و مشتقات گازي و اشتغال اقشار مختلف از جاي
جاي کشور، فرصت مناسبی را براي معرفی و عرضه صنایع

 
دستی این استان فراهم کرده است. 

لیلا رحیمی روز سه شنبه در نشست با مدیر روابط عمومی
منطقه وِیژه انرژي اقتصادي پارس با اعلام آمادگی معاونت
صنایع دستی در استفاده از پتانسیل شهرستان عسلویه

براي توسعه و ترویج صنایع دستی استان، اظهارداشت: در این زمینه می توان با امضاي تفاهم نامه اي اقدام به برگزاري دوره هاي

 
آموزشی صنایع دستی براي کارکنان و افراد شاغل در شرکت ها کرد. 

وي افزود: در کنار آن می توان با برپایی نمایشگاه هاي دائم و موقت در منطقه ویژه انرژي اقتصادي پارس، از صنعتگران هم استانی

 
حمایت کرد. 

معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی ، صنایع دستی و گردشگري استان بوشهر گفت: در سال هاي اخیر صنایع دستی استان
در زمینه آموزش تولید محور و همچنین برند سازي رشد خوبی داشته، به طوریکه در عسلویه رشته خوس دوزي موفق به کسب نشان

 
جهانی شد. 

رحیمی ادامه داد: این امر نشان می دهد عسلویه داراي صنعتگران توانمندي است که با حمایت و پشتیبانی بیشتر می توانند در کنار

 
صنعت نفت و گاز به ایجاد اشتغال پایدار کمک کنند و ارزآوري داشته باشند. 

در پایان این نشست مقرر شد در قدم اول حمایت از صنعتگران، از بسته هاي فرهنگی صنایع دستی براي تقدیر و مراسم هاي منطقه

 
ویژه پارس جنوبی استفاده شود و در جلسات بعدي نقاط مشترك این نشست بررسی و عملی شود. 

 
برچسب ها 
- عسلویه 



 
- بوشهر 

 
- صنایع دستی 

- شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی



ماجراي صدها هزار نفر که بیکار شدند؛ کرونا چگونه گردشگري ایران را نابود

کرد؟

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  122  |  تاریخ: 1399/07/22

پاندمی گووید-19 صنعت گردشگري کشور را مشکلات بزرگی روبه رو کرده است.

 پاندمی گووید-19 صنعت گردشگري کشور را مشکلات

 
بزرگی روبه رو کرده است. 

نیو صدر: احتمالا «سفر» جز ابتدایی ترین اسامی فهرست محدودیت هاي کرونا براي شهروندان باشد، محدودیتی که نه تنها یک

 
سرگرمی را از زندگی ها، بلکه درآمد زندگی میلیون ها نفر در دنیا و ده ها هزار نفر در ایران را حذف کرده است. 

در همه کشورهاي دنیا شروع پاندمی کووید-19 یک فاجعه براي گردشگري بود، به طوري که سازمان ملل در اوایل تابستان پیشبینی
کرد که این صنعت حداقل 1.2 میلیارد دلار از کروناویروس آسیب می بیند، اما وضعیت در ایران بدتر از بسیاري از کشورها هم شده

 
است، چراکه تقریبا هیچ وقت آمار مبتلایان کرونا کاهش زیادي پیدا نکرد. 

در ابتداي شیوع کرونا، با دستور ستاد ملی مقابله با کرونا، فعالیت تورهاي گردشگري تا اردیبهشت ماه تعطیل شدند، اما بعد از آن ها
ترس از کرونا باعث شد تا استقبال چندانی از این تورها نشود، موضوعی که به براساس صحبت هاي وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و

 
صنایع دستی 900هزار نفر را به طور مستقیم و دو برابر این تعداد را به شکل غیرمستقیم بیکار کرده است. 

 
بیشتر بخوانید: کشورها در دوره پاندمی با صنعت گردشگري خود چه کردند؟ 

 
اصفهان؛ کاهش یک میلیونی گردشگران 

حتی در اصفهان که یکی از توریستی ترین مناطق ایران است تعداد گردشگران خارجی و داخلی کاهش به شدت کاهش پیدا کرده
است، براساس اطلاعاتی که اداره کل میراث فرهنگی و گردشگري استان اصفهان در اختیار خبرآنلاین قرار داده است تعداد گردشگران
داخلی این استان (بدون حساب گردشگران نوروزي) سال گذشته حدود 830 هزار نفر بود اما امسال تنها 180 هزار گردشگر داخلی از
این استان بازدید کرده اند، همچنین در حالی که پارسال 330 هزار گردشگر خارجی به اصفهان سفر کرده بودند، امسال 8هزار نفر به



 
این استان رفتند؛ این یعنی در مجموع تعداد توریست هاي اصفهان نسبت به سال گذشته نزدیک به یک میلیون نفر کمتر شده است. 

فریدون اللهیاري، مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري استان اصفهان، در این رابطه به خبرآنلاین می گوید: «وضعیت
گردشگري در استان از نیمه دوم 98 به سمت افول رفت و با بحران کرونا وضعیت خیلی بد شد، تنها در دوره اي کوتاه در شهریور
جریان گردشگري شکل گرفت که آن هم متوقف شد. آسیب هاي این موضوع براي ما خیلی زیاد بود، در پنج ماهه اول سال
1500میلیارد تومان تاسیسات گردشگري متضرر شدند، مهمترن دغدغه ما ادامه فعایلت و کار است، چون وقتی گردشگري تعطیل

 
شود، اولین اتفاقی که رخ می دهد تعدیل نیروست.» 

اما این تعدیل نیرو تنها مربوط به استان اصفهان نیست و به نظر می رسد پاندمی به صنعت گردشگري در همه مناطق ایران آسیب

 
وارد کرده است. 

 
 

براي مثال سیاوش پیهانی، راهنماي مستقل در دالاهو یکی از 900 هزار نفري است که کرونا او را کرده شده است. او بعد از تعطیلات
22 بهمن تاکنون دو تور داخلی اجرا کرده است، در صورتی که در سال هاي قبل در همین بازده زمانی حداقل 15 تور مختلف باید

 
اجرا می شدند. 

او در این رابطه به خبرآنلاین می گوید: «من 8 ماه است کار نمی کنم، از قبل اوضاع خوب نبود اما بعد از کرونا دیگر همه چیز نابود
شد، گردشگران خارجی که همه تورهاي خود تا بهار 99 را کنسل کرده اند، حداقل انتظار داشتیم از خرداد اوضاع در رابطه با تورهاي
داخلی بهتر شود، اما اصلا اوضاع کرونا بهتر نشد که چنین اتفاقی رخ بدهد، از سویی انگار الگو سفر کردن تغییر کرده و یک وسواسی
به وجود آمده است که البته مردم نسبت به این موضوع حق دارند. به جز من راهنماهاي تور دیگر هم در این 8 ماه بیکار شده اند،

 
اوضاع فاجعه است.» 

این موضوع البته تنها مربوط به استان کرمانشاه است، حتی جزایر جنوبی کشور که وضعیت بهتري نسبت به پاندمی داشتند هم از این

 
موضوع آسیب دیده اند، تا جایی که حتی برخی راهنماهاي تور مجبور به تغییر شغلشان شده اند. 

بنیامین میک، راهنماي گردشگري در جزایر هرمز، درباره وضعیت گردشگري به خبرآنلاین می گوید: «گردشگران می آیند اما خیلی
کمتر از قبل؛ در تابستان که اصلا هیچ توري برگزار نشد، از اسفند تاکنون فقط چهار تور رفتم. به همین دلیل دیگر خیلی ها مثل من

 
براي کسب درآمد صیادي می کنند.» 



 
گردشگري در «آي سی یو» 

ده ها هزار نفر دیگر هم مانند پیهانی و میک که در تورها کار می کنند، وضعیت مشابهی دارند، براساس اطلاعات جامعه تورگردان
نزدیک به 100هزار نفر در تورهاي ایران کار می کنند که حداقل 50درصد آن ها تعدیل شده اند، علت این موضوع هم مانند اصفهان

 
کاهش تعداد گردشگران داخلی و خارجی در سرتاسر کشور است. 

 
گفته شده است که تاکنون بیش از 96 درصد سفرهاي خارجی به ایران در حوزه گردشگري کاهش داشته است. 

ابراهیم پورفرج رییس جامعه تور گردانان ایران، به خبرآنلاین می گوید: «از پارسال بعد از شیوع بیماري کرونا، عملا تورهاي خارجی
تعطیل شدند. حتی به جز تورهاي ورودي و تورهاي خارجی کم شده اند. درباره گردش داخلی وضعیت به همین شکل است. اگر
شرایط این گونه پیش برود، بخش زیادي از این صنعت از بین می رود، شرایط اصلا مناسب نیست. حتی هنوز براي سال 1400 هیچ
تقاضایی براي ما نیامده است، سال پیش که بیکار بودیم، سال بعد هم انگار وضعیت همین است. اگر این روند طولانی شود ما نسبت

 
به ورشکستگی نگران می شویم.» 

به جز تورها وضعیت هتل ها هم به همین شکل است، گفته می شود که در مقاصد گردشگري مثل کیش و مشهد بیش از 90درصد
اتاق هاي هتل ها خالی هستند و این نگرانی هاي زیادي را به وجود آورده است. براساس اطلاعاتی که خبرگزاري مهر در اواخر تیر ماه

 
منتشر کرده بود تاکنون در استان تهران تنها 40 هزار شغل مرتبط با هتل داري در در آستانه بیکاري قرار داشتند. 

امیرپویان رفیعی شاد، رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی دفاتر ارائه خدمات سفر استان تهران، در این باره به خبرآنلاین می گوید:
«وضعیت انقدر بد است که اصلا با سال هاي پیش نمی توانیم آن را مقایسه کنیم، شرایط گردشگري ایران اروژانسی بود اما دیگر

 
شرایط حاد شده است و گردشگري وارد آي سی یو شده است.» 

 
ماجراي یک پارادوکس؛ پاندمی و گردشگري 

براي بهتر شدن حال گردشگري که در آي سی یو قرار دارد، دولت از اولین روزهاي پاندمی به ارائه تسهیلاتی به شرکت هاي
گردشگري پرداخت. در ابتدا قرار شد به شرکت هاي توریستی به ازاي هر نیرو 16میلیون توماد پرداخت شود که آن هاي نیروهاي

 
خود را حفظ کنند. 

اما به نظر می رسد با طولانی شدن پاندمی این روش چندان موثر نبود، پورفرج در این رابطه می گوید: «فرض کنید شرکتی 100 نیرو
دارد و به ازاي هر کدام 16میلیون پرداخت کند، حالا باید 12 درصد این پول را به بانک برگرداند وقتی بخاطر کرونا شرکت هنوز

 
درآمد ندارد، آیا انجام این کار برایش عاقلانه است؟» 



 
 

حالا وزارت گردشگري تسهیلات 12درصدي جدیدي براي گردشگران در نظر گرفته است که هنوز معلوم نیست چقدر از آن استقبال

 
می شود. 

تفاوت تسهیلات جدید این است که برخلاف قبل اشتغال محور نیستند و تأسیسات گردشگري شامل هتل هاي یک تا پنج ستاره،
هتل آپارتمان ها، واحدهاي پذیرایی، متل ها، مهمان پذیرها، اقامتگاه هاي سنتی و بوم گردي ها، دفترهاي خدمات مسافرتی و
گردشگري، راهنمایان گردشگري، مؤسسات آموزش و پژوهشی گردشگري، ارزیابان عامل تطبیق و شرکت هاي ارزیابی تأسیسات
گردشگري، شرکت ها و مؤسسات حمل ونقل گردشگري شش رسته اي هستند با ثبت نام در سامانه کارا می توانند تسهیلات

 
12درصدي را دریافت کنند. 

الهیاري در این رابطه به خبرآنلاین می گوید: «حمایت هاي دولت در ابتدا تسکین بودند، اما کافی نبودند. در بسته حمایتی جدید
تصمیمات خوبی اتخاذ شده است، اما به هرحال باید تکلیف سفر را معلوم کنیم، وزارت گردشگري پروتکل هاي سفر را مشخص کرده
است، اما یک طرف هم یک سري سیاست هاي بهداشتی مواجه هستیم. در واقع ما در یک پارادوکس قرار داریم، به نظر من در این

 
قسمت باید یک اجماعی ایجاد شود و این مشکل اصلی حل بشود.» 
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روحانی: عرضه سهام شرکت هاي دولتی در بازار سرمایه ادامه خواهد یافت

منبع: ایمناشماره خبر:  123  |  تاریخ: 1399/07/22

رئیس جمهور واگذاري سهام دستگاه هاي دولتی را نشان از عزم راسخ دولت براي بهینه سازي روند خصوصی سازي در کشور
برشمرد و اطمینان داد که برنامه عرضه سهام شرکت هاي دولتی در بازار سرمایه ادامه خواهد یافت.

 
روحانی: عرضه سهام شرکت هاي دولتی در بازار سرمایه ادامه خواهد یافت 

رئیس جمهور واگذاري سهام دستگاه هاي دولتی را نشان از عزم
راسخ دولت براي بهینه سازي روند خصوصی سازي در کشور
برشمرد و اطمینان داد که برنامه عرضه سهام شرکت هاي دولتی

 
در بازار سرمایه ادامه خواهد یافت. 

به گزارش ایمنا به نقل از پایگاه اطلاع رسانی رئیس جمهور، در
جلسه روز سه شنبه ستاد هماهنگی اقتصادي دولت، عبدالناصر
همتی، رئیس کل بانک مرکزي از تلاش هاي انجام شده براي
استفاده از منابع ارزي در خارج از کشور، گزارشی ارائه کرد و با
تشریح توافقات خود با مسئولین عراق در سفر به این کشور، از

تلاش هاي گسترده تر براي استفاده از منابع ارزي در سایر کشورها و گشایش هاي مفیدي که در این خصوص صورت گرفته، خبر داد.

حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی در این جلسه پس از گزارش رئیس کل بانک مرکزي، با تاکید بر لزوم پیگیري جدي براي
دسترسی و استفاده از منابع ارزي مسدود شده کشورمان در خارج از کشور گفت: هر چند تحریم هاي آمریکا شرایط سختی براي
تعاملات اقتصادي کشور ایجاد کرده است، اما با تلاش هاي انجام شده، استفاده از این منابع در حال افزایش است و تخصیص منابع به

 
مصارف کالاهاي اساسی و نیازهاي تولیدي کشور استمرار خواهد یافت. 

در این جلسه همچنین محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه از سفر خود به چین و دیدار و توافقات با مقامات این کشور در حوزه

 
تبادلات مالی و پولی و روابط دو کشور در حوزه حمل و نقل دریایی گزارشی ارائه کرد. 

رئیس جمهور پس از این گزارش، با بیان اینکه توسعه اقتصادي همه کشورها به صورت ملموس با دیپلماسی اقتصادي گره خورده
است، تصریح کرد: باید در این مقطع با تقویت اولویت هاي ارتباطی خود با چین، کشورهاي منطقه اوراسیا و همسایگان، در حوزه هاي

 
مختلف از انرژي تا فناوري، براي توسعه روابط اقتصادي برنامه ریزي ویژه اي انجام دهیم. 

روحانی با بیان اینکه دولت به دنبال تسریع در پیگیري اجراي توافقات با کشورهاي منطقه است، خاطرنشان کرد: فعال شدن
کمیسیون هاي مشترك اقتصادي با کشورهاي هدف ضروري است و در اهداف اقتصادي تجارت با شرق و همسایگان، توجه به سیاست

 
صادرات محور بودن باید در اولویت قرار گیرد. 



وي همچنین گسترش همکاري با اتحادیه اوراسیا را از نظر اقتصادي قدم بسیار مهمی دانست و گفت: ایران علاوه بر ظرفیت تولید و
تأمین واردات برخی از این کشورها، با توجه به قرار گرفتن در بهترین موقعیت ترانزیتی، می تواند مسیري مناسب براي ترانزیت

 
کالاهاي کشورهاي عضو این اتحادیه باشد. 

رئیس جمهور در بخش دیگري از سخنان خود واگذاري سهام دستگاه هاي دولتی را نشان از عزم راسخ دولت براي بهینه سازي روند

 
خصوصی سازي در کشور برشمرد و اطمینان داد که برنامه عرضه سهام شرکت هاي دولتی در بازار سرمایه ادامه خواهد یافت. 

روحانی اظهار کرد: برنامه عرضه سهام شرکت هاي دولتی در بازار سرمایه در راستاي چابک سازي، اجراي سیاست هاي کلی اصل 44
و حمایت از بازار سرمایه به ویژه هدایت نقدینگی به سوي اشتغال مولد و در مجموع مردم محور کردن اقتصاد، شفاف سازي فعالیت

 
هاي اقتصادي و زدودن فساد از بدنه اقتصاد انجام می گیرد. 

وي در عین حال تاکید کرد که رونق، پویایی و فسادزایی جدي از اقتصاد کشور و ایجاد فرصت برابر براي آحاد مردم از طریق تداوم
عرضه سهام بنگاه هاي بزرگ و متوسط باید با یک طرح دقیق انجام گیرد که دولت چنین طرحی را تهیه کرده و با دقت و جدیت در

 
حال اجراي آن است. 

رئیس جمهور از مصادیق عینی این برنامه را عرضه سهام شرکت هاي بزرگ پتروشیمی، پالایشی، فلزي، بانکی، بیمه اي، خودرویی و
زیرمجموعه هاي آنها برشمرد که از طریق عرضه مستقیم و صندوق هاي مالی قابل معامله (اي تی اف) و سایر روش ها تحقق پیدا

 
کرده و این روند ادامه دارد. 

همچنین در این جلسه پس از گزارش محمد اسلامی، وزیر راه و شهرسازي از پرداخت تسهیلات کرونایی به شرکت هاي حمل و نقل
هوایی و ریلی، رئیس جمهوري براي رفع موانع و تسریع و تسهیل در پرداخت مالی و تسهیلات در نظر گرفته و مصوب ستاد ملی

کرونا دستورات لازم را صادر کرد.



بانوان براي حضور موفق در بورس آموزش می بینند

منبع: ایرناشماره خبر:  124  |  تاریخ: 1399/07/22

تهران- ایرنا- معاون برنامه ریزي و هماهنگی معاونت ریاست جمهوري در امور زنان و خانواده گفت: با همکاري موسسه
خانواده اسلامی و تربیت معنوي خاتم، دوره هاي آموزش بورس براي زنان و دختران علاقمند فعالیت در این حوزه برگزار می

شود.

تهران- ایرنا- معاون برنامه ریزي و هماهنگی معاونت
ریاست جمهوري در امور زنان و خانواده گفت: با همکاري
موسسه خانواده اسلامی و تربیت معنوي خاتم، دوره هاي
آموزش بورس براي زنان و دختران علاقمند فعالیت در این

 
حوزه برگزار می شود. 

به گزارش روز سه شنبه ایرنا، زهرا جواهریان با اعلام این
خبر، افزود: طرح توان افزایی زنان و دختران به منظور
ایجاد اشتغال با تکیه بر آموزش حرفه اي فعالیت در بورس
اوراق بهادار توسط این معاونت با همکاري موسسه خانواده

 
اسلامی و تربیت معنوي خاتم استان قم، برگزار می شود. 

وي یادآور شد: بر اساس تفاهمنامه تنظیم شده، 200 نفر از زنان و دختران «با اولویت زنان سرپرست خانوار» از طریق آموزش مجازي

 
در زمینه تحلیل بنیادي و تکنیکال بورس اوراق بهادار به مدت 75 ساعت آموزش خواهند دید. 

جواهریان تصریح کرد: پیش بینی شده اجراي این طرح از طریق راه اندازي استارت آپ ها و فضاهاي کسب و کار خانگی، ایجاد

 
اشتغال و کارآفرینی کند. 

معاون برنامه ریزي و هماهنگی معاونت، ارتقاء دانش مهارتی و سواد اقتصادي زنان و دختران، ایجاد اشتغال از طریق تربیت نیروي
انسانی در حوزه تخصصی، فراهم آوردن زمینه مشارکت اقتصادي زنان و دختران و بهینه سازي گذران اوقات فراغت خانواده ها و
تقویت روحیه نشاط و شادابی را از جمله اهداف کیفی این طرح برشمرد و گفت: در پایان این دوره همچنین از 10 شرکت کننده برتر

 
تقدیر به عمل خواهد آمد. 

 
برچسب ها 

 
- معاونت ریاست جمهوري در امور زنان و خانواده 

 
- بانوان 
- بورس



عرضه سهام شرکت  هاي دولتی بدون تردید ادامه می یابد

منبع: روز نوشماره خبر:  125  |  تاریخ: 1399/07/22

در جلسه روز سه شنبه ستاد هماهنگی اقتصادي دولت، رئیس کل بانک مرکزي از تلاش هاي انجام شده براي استفاده از
منابع ارزي در خارج از کشور، گزارشی ارائه کرد و با تشریح توافقات خود با مسئولین عراق در سفر به این کشور، از تلاش

هاي گسترده تر براي استفاده از منابع ارزي در سایر کشورها و گشایش هاي مفیدي که در ...

در جلسه روز سه شنبه ستاد هماهنگی اقتصادي دولت، رئیس کل بانک مرکزي از تلاش هاي انجام شده براي استفاده از منابع
ارزي در خارج از کشور، گزارشی ارائه کرد و با تشریح توافقات خود با مسئولین عراق در سفر به این کشور، از تلاش هاي گسترده تر

 
براي استفاده از منابع ارزي در سایر کشورها و گشایش هاي مفیدي که در این خصوص صورت گرفته، خبر داد. 

در جلسه روز سه شنبه ستاد هماهنگی اقتصادي دولت، رئیس کل بانک مرکزي از تلاش هاي انجام شده براي استفاده از منابع ارزي
در خارج از کشور، گزارشی ارائه کرد و با تشریح توافقات خود با مسئولین عراق در سفر به این کشور، از تلاش هاي گسترده تر براي

 
استفاده از منابع ارزي در سایر کشورها و گشایش هاي مفیدي که در این خصوص صورت گرفته، خبر داد. 

به گزارش روز نو ،حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی پس از گزارش رئیس کل بانک مرکزي، با تاکید بر لزوم پیگیري جدي
براي دسترسی و استفاده از منابع ارزي مسدود شده کشورمان در خارج از کشور گفت: هر چند تحریم هاي آمریکا شرایط سختی براي
تعاملات اقتصادي کشور ایجاد کرده است، اما با تلاش هاي انجام شده، استفاده از این منابع در حال افزایش است و تخصیص منابع به

 
مصارف کالاهاي اساسی و نیازهاي تولیدي کشور استمرار خواهد یافت. 

در این جلسه همچنین دکتر محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه از سفر خود به چین و دیدار و توافقات با مقامات این کشور در حوزه

 
تبادلات مالی و پولی و روابط دو کشور در حوزه حمل و نقل دریایی گزارشی ارائه کرد. 

رئیس جمهور پس از این گزارش، با بیان اینکه توسعه اقتصادي همه کشورها به صورت ملموس با دیپلماسی اقتصادي گره خورده
است، تصریح کرد: باید در این مقطع با تقویت اولویت هاي ارتباطی خود، با چین، کشورهاي منطقه اوراسیا و همسایگان، در حوزه

 
هاي مختلف از انرژي تا فناوري، براي توسعه روابط اقتصادي برنامه ریزي ویژه اي انجام دهیم. 

روحانی با اشاره به اینکه دولت به دنبال تسریع در پیگیري اجراي توافقات با کشورهاي منطقه است، خاطرنشان کرد: در این زمینه
فعال شدن کمیسیون هاي مشترك اقتصادي با کشورهاي هدف ضروري است و در اهداف اقتصادي تجارت با شرق و همسایگان، توجه

 
به سیاست صادرات محور بودن باید در اولویت قرار گیرد. 

رئیس جمهور همچنین گسترش همکاري با اتحادیه اوراسیا را از نظر اقتصادي قدم بسیار مهمی دانست و گفت: ایران علاوه بر ظرفیت
تولید و تامین واردات برخی از این کشورها، با توجه به قرار گرفتن در بهترین موقعیت ترانزیتی، می تواند مسیري مناسب براي

 
ترانزیت کالاهاي کشورهاي عضو این اتحادیه باشد. 

رئیس جمهور در بخش دیگري از سخنان خود تاکید بر واگذاري سهام دستگاه هاي دولتی را نشان از عزم راسخ دولت براي بهینه
سازي روند خصوصی سازي در کشور برشمرد و اطمینان داد که برنامه عرضه سهام شرکت هاي دولتی در بازار سرمایه بدون تردید



 
ادامه خواهد یافت. 

روحانی اظهارداشت: برنامه عرضه سهام شرکت هاي دولتی در بازار سرمایه در راستاي چابک سازي، اجراي سیاست هاي کلی اصل
44 و حمایت از بازار سرمایه به ویژه هدایت نقدینگی به سوي اشتغال مولد و در مجموع مردم محور کردن اقتصاد، شفاف سازي

 
فعالیت هاي اقتصادي و زدودن فساد از بدنۀ اقتصاد انجام می گیرد. 

رئیس جمهور در عین حال تاکید کرد که رونق، پویایی و فسادزدایی جدي از اقتصاد کشور و ایجاد فرصت برابر براي آحاد مردم از
طریق تداوم عرضۀ سهام بنگاه هاي بزرگ و متوسط باید با یک طرح دقیق انجام گیرد که دولت چنین طرحی را تهیه کرده و با دقت

 
و جدیت در حال اجراي آن است. 

روحانی از مصادیق عینی این برنامه را عرضۀ سهام شرکت هاي بزرگ پتروشیمی، پالایشی، فلزي، بانکی، بیمه اي، خودرویی و
زیرمجموعه هاي آنها برشمرد که از طریق عرضۀ مستقیم و صندوق هاي مالی قابل معامله (اي تی اف) و سایر روش ها تحقق پیدا

 
کرده و این روند ادامه دارد. 

پس از گزارش وزیر راه و شهرسازي از پرداخت تسهیلات کرونایی به شرکت هاي حمل و نقل هوایی و ریلی، رئیس جمهور براي رفع
موانع و تسریع و تسهیل در پرداخت مالی و تسهیلات در نظر گرفته و مصوب ستاد ملی کرونا دستورات لازم را صادر کرد.



60 درصدشرکت هاي تعاونی سهام عدالت فاقد صلاحیت هستند

منبع: حلقه وصلشماره خبر:  126  |  تاریخ: 1399/07/22

60 درصدشرکت هاي تعاونی سهام عدالت فاقد صلاحیت هستند مرکز پژوهش هاي مجلس اعلام کرد: 60 درصد شرکتهاي

 
تعاونی سهام عدالت توسط اعضاي هیئت مدیره و مدیران عاملی اداره می شوند که فاقد تأیید صلاحیت حرفه اي هستند. 

به گزارش حلقه وصل، سهام عدالت نوعی خصوصی سازي در
سطح انبوه بود. در این طرح حدود 50 میلیون ایرانی سهامدار
شرکت هاي عظیم دولتی شدند. شاید واگذاري سهام به مردم و
ارائه ملکیت شرکت ها به آنها کار دشواري نباشد اما تعیین
مدیریت شرکت هاي سرمایه پذیر به نحوي که هم از بین 50
میلیون ایرانی باشد و هم تخصص لازم براي هدایت آنها را داشته
باشد، امري پیچیده است. دولت وقت براي این کار شرکت هاي
تعاونی سهام عدالت و شرکت هاي سرمایه گذاري استانی را به
امید اینکه مدیریت این شرکت ها نیز به مردم برسد تأسیس کرد
اما اکنون بعد از 14 از ارائه سهام عدالت، این شرکت ها تبدیل به

 
معضلی براي دولت شده است. 

در این خصوص مرکز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامی در گزارشی عنوان کرد: ساز و کاري که براي اجراي توزیع سهام عدالت در
قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل چهل و چهارم (44) قانون اساسی در نظر گرفته شده است، تشکیل تعاونی هاي شهرستانی و
شرکتهاي سرمایه گذاري استانی سهام عدالت است. افراد مشمول در هر شهرستان، به عضویت تعاونی همان شهرستان درآمده و از
ترکیب تعاونی هاي مذکور، شرکت هاي سرمایه گذاري استانی در قالب شرکتهاي سهامی عام تشکیل شدند. در ابتدا مقرر شد که
شرکت هاي سرمایه گذاري استانی به نمایندگی از مشمولان در شرکت هایی که سهام آنها به سهام عدالت تخصیص داده شده
(شرکت هاي سرمایه پذیر)، اعمال مدیریت کنند که این نمایندگی در مقاطعی به شرکتهاي سرمایه گذاري استانی واگذار شد، ولی در
حال حاضر به دلایل مختلفی که مهم ترین آن ناکارامدي شرکت هاي مذکور بوده است، اعمال مدیریت در شرکت هاي سرمایه پذیر

 
به نماینده دولت که از سوي وزارت امور اقتصادي و دارایی تعیین می شود، واگذار شده است. 

ذکر این نکته ضروري است که در بررسی سوابق قانونی تشکیل و نحوه فعالیت شرکت هاي تعاونی شهرستانی و شرکتهاي سرمایه
گذاري استانی سهام عدالت، مشخص شده است که تشکیل تعاونی ها و شرکت هاي مذکور از ابتدا مورد توجه قانونگذار نبوده و
تشکیل آنها براي اجراي طرح سهام عدالت، به مرور زمان شکل گرفته است. همچنین در هیچ یک از قوانین و آئین نامه هاي مرتبط
به موضوع سهام عدالت، وظایف تعاونی ها و شرکت هاي مذکور تبیین نشده است. اگرچه تعاونی هاي شهرستانی و شرکت هاي
سرمایه گذار استانی سهام عدالت براساس قوانین خود یعنی قانون شرکت هاي تعاونی، قانون بخش تعاون و قانون تجارت فعالیت می
کنند و جز بخش خصوصی اقتصاد هستند، اما باید در نظر داشت که به لحاظ ماهیت با تعاونی ها و شرکتهاي سرمایه گذاري موجود
تفاوت هاي زیادي دارند. وظیفه اصلی تعاونیها و شرکتهاي مذکور که براساس حکم قانون تشکیل شده اند، انجام امور اجرایی سهام

 
عدالت بوده است که برخی از این امور به پایان رسیده است. 



درخصوص تعداد تعاونی هاي شهرستانی آمار متفاوتی از سوي سازمان خصوصی سازي و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی ارائه می
شود. در اطلاعات دریافت شده از سازمان خصوصی سازي تعداد 343 تعاونی شهرستانی در 31 استان کشور گزارش شده است.
همچنین براساس اطلاعات وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، تعداد شاغلان در تعاونی هاي شهرستانی سهام عدالت، در مجموع
1062 نفر است که با اطلاعات ارائه شده از سوي سازمان خصوصی سازي مبتنی بر اشتغال متوسط دو نفر در هر تعاونی در مجموع
حدود 700 نفر، تفاوت چشمگیري دارد. 30 شرکت سرمایه گذاري استانی نیز از ترکیب تعاونی هاي شهرستانی تشکیل شده اند

 
(استان البرز که به تازگی شکل گرفته، شرکت سرمایه گذاري مجزایی ندارد). 

در بررسی فعالیت تعاونی هاي شهرستانی سهام عدالت براساس اطلاعات دریافت شده از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، مشخص
می شود بیشتر تعاونی هاي مذکور به حالت تعطیل و نیمه تعطیل درآمده و به دلیل عدم تعریف وظایف خاصی براي این تعاونی ها
پس از اتمام فرایند شناسایی مشمولان سهام عدالت، سال هاست که فعالیتی را در راستاي سهام عدالت انجام نداده و تعطیل شده اند.
درخصوص بررسی فعالیت هاي 30 شرکت سرمایه گذاري استانی سهام عدالت، تنها اطلاعات در دسترس، صورت هاي مالی شرکتهاي
مذکور است. تا پایان نیمه اول سال 1397، تعداد 27 شرکت سرمایه گذاري استانی به عنوان یک نهاد مالی مستقل نزد سازمان بورس
و اوراق بهادار ثبت شده اند. سرمایه گذاري در سپرده هاي بانکی، صندوق هاي سرمایه گذاري و سایر اوراق بهادار شرح فعالیت
شرکتهاي سرمایه گذاري استانی است. شایان ذکر است که عمده سرمایه گذاري هاي کوتاه مدت و بلندمدت شرکت هاي سرمایه

 
گذاري استانی، شامل سرمایه گذاري در سپرده هاي کوتاه مدت و بلندمدت بانکی است. 

 
بررسی صورت هاي مالی شرکت هاي سرمایه گذاري استانی سهام عدالت 

بررسی صورت هاي مالی شرکت هاي استانی سهام عدالت مشخص کرد که از 30 شرکت سرمایه گذاري استانی، 11 شرکت
(آذربایجان شرقی، آذربایجان غربی، ایلام، خراسان رضوي، خوزستان، سمنان، سیستان و بلوچستان، قزوین، کهگیلویه و بویر احمد و
هرمزگان) سرمایه گذاري استانی، صورت هاي مالی خود را منتشر نکرده اند. صورت هاي مالی شرکت هاي سرمایه گذاري دو استان،
چهارمحال بختیاري و کرمان نیز به دلیل بارگذاري فایل و قدیمی بودن صورتهاي مالی قابل بررسی نیستند. بنابراین تنها، صورت هاي
مالی 17 شرکت سرمایه گذاري در دسترس بوده و مورد بررسی قرار گرفته و از صورت هاي مالی 13 شرکت دیگر اطلاعی در دسترس
نیست. آخرین صورت مالی منتشر شده در 17 شرکت مذکور، مربوط به 6 ماهه منتهی به شهریورماه 1397 است. همچنین 10

 
شرکت صورتهاي مالی حسابرسی شده دارند و در مابقی شرکتها، صورتهاي مالی حسابرسی نشده است. 

 
اهم نکاتی که در بررسی صورت هاي مالی 17 شرکت سرمایه گذاري استانی به دست آمده به شرح زیر است: 

1- در بخش سرمایه گذاري هاي بلندمدت علاوه بر اشاره به سرمایه گذاري در سهام شرکتهاي سرمایه پذیر که از سوي سازمان
خصوصی سازي به شرکت هاي سرمایه گذاري استانی منتقل شده است، سرمایه گذاري محدود در سهام سایر شرکتها (عمومأ شرکت
هاي غیربورسی که اطلاعاتی درخصوص این شرکت ها یافت نشد)، سرمایه گذاري در سپرده هاي بانکی، صندوق هاي سرمایه گذاري
و سایر اوراق بهادار مورد توجه قرار گرفته است. این نکته شایان ذکر است که عمده سرمایه گذاري هاي کوتاه مدت و بلندمدت

 
شرکت هاي سرمایه گذاري استانی، شامل سرمایه گذاري در سپرده هاي کوتاه مدت و بلندمدت بانکی است. 

2- نکته جالب توجه اینکه در صورت هاي مالی شرکت هاي سرمایه گذاري، تغییرات پورتفوي سهام عدالت که در راستاي مصوبه
شماره 188710 مورخ 1396.06.01 شوراي عالی اجراي سیاست ها ایجاد شده (خروج 11 شرکت و نهایی کردن پورتفوي سهام

 
عدالت با 49 شرکت)، دیده نمی شود و کماکان سرمایه گذاري هاي بلندمدت با 60 شرکت بورسی و غیربورسی لحاظ شده است. 



3- از طرف شرکت هاي سرمایه گذاري مبالغی تحت عنوان وام (از محل منابعی که از سوي شرکت کارگزاري سهام عدالت در اختیار
شرکت هاي مذکور قرار گرفته)، به تعاونی هاي سهام عدالت شهرستانی پرداخت شده است و این مبالغ تحت عنوان دریافتنی هاي

 
غیر تجاري کوتاه مدت در صورتهاي مالی شرکتهاي مذکور به ثبت رسیده است. 

 
4- همه اعضاي هیئت مدیره شرکت هاي سرمایه گذاري استانی غیرموظف هستند. 

5- 17 شرکت سرمایه گذاري استانی، همگی سودده هستند و مجموع سود انباشته این شرکتها حدود 130,594,433 میلیون ریال
است که بیش از 99 درصد سود مذکور، از محل ارزش سهام شرکتهاي واگذار شده به سهام عدالت محاسبه می گردد. بر این اساس،

 
مشخص می گردد شرکتهاي مذکور علی رغم دریافت منابع از شرکت کارگزاري سهام عدالت، سرمایه گذاري هاي مولدي نداشته اند. 

علی رغم عدم فعالیت چشمگیر و مؤثر تعاونی هاي شهرستانی و شرکتهاي سرمایه گذاري استانی سهام عدالت در سال هاي اخیر،
تعاونی ها و شرکتهاي مذکور همواره مبالغی را از سوي دولت طی سالهاي 1386 تاکنون دریافت کرده اند. در خصوص تعاونی هاي
شهرستانی سهام عدالت علاوه بر مصوبات مختلف هیئت وزیران و ستاد مرکزي سهام عدالت به منظور تأمین محل استقرار تعاونی
هاي مذکور در سال هاي ابتدایی تشکیل آنها، مبالغی براي جبران خدمات کارکنان تعاونی ها و سایر هزینه هاي اجرایی، از سوي
دولت به تعاونی ها پرداخت شده است. براساس اطلاعات سازمان خصوصی سازي، مجموع پرداختی هاي حقیقی دولت به تعاونی هاي
شهرستانی سهام عدالت در بازه زمانی 1396-1386 حدود 222 میلیارد تومان (به قیمت ثابت سال 1395) است. عمده این مبالغ

 
براي جبران خدمات کارکنان بوده است. 

مبلغ حقیقی پرداختی به شرکتهاي سرمایه گذاري استانی از سوي شرکت کارگزاري سهام عدالت حدود 490 میلیارد تومان بوده که
سهم هر شرکت به طور متوسط حدود 16 میلیارد تومان است. از آن جایی که مبالغ پرداختی به تعاونی هاي شهرستانی و شرکتهاي
سرمایه گذاري استانی از منابع عمومی بوده و متعلق به مشمولان سهام عدالت است، لازم است در مورد عملکرد این شرکت ها با

 
توجه به منابع در اختیار آنها پیگیري هاي لازم توسط نهادهاي ذي ربط آغاز شود. 

پس از گذشت بیش از ده سال از آغاز سهام عدالت، اکنون می توان بیان کرد که اجراي سهام عدالت در قالب تأسیس تعاونی هاي
شهرستانی و شرکتهاي سرمایه گذاري استانی با چالش ها و مشکلات مختلفی همراه بوده که چالش هاي مذکور در صورت عدم
تعیین تکلیف درخصوص وضعیت فعالیت تعاونی ها و شرکت هاي مذکور پس از آزادسازي سهام عدالت، بیشتر نمود پیدا خواهد کرد.
برخی از مهم ترین چالش ها و مشکلات مذکور عبارتند از: عدم کارایی هیئت مدیره شرکتهاي سرمایه گذاري استانی، نبود قوانین و
مقررات مشخص براي نحوه عملکرد تعاونی هاي شهرستانی و شرکتهاي سرمایه گذاري استانی، تحمیل بار مالی به دولت، اختلال در

 
مدیریت شرکتهاي سرمایه پذیر و از بین رفتن موضوع فعالیت تعاونی هاي شهرستانی. 

 
گزارش فعالیت هاي اقتصادي تعاونی هاي شهرستانی در جدول ذیل آمده است: 

 
 

 
 

 
 



 
چالش هاي اجرا و آزاد سازي سهام عدالت در قالب تعاونی هاي شهرستانی و شرکتهاي سرمایه گذاري استانی 

اجراي سهام عدالت در قالب تأسیس تعاونی هاي شهرستانی و شرکت هاي سرمایه گذاري استانی با چالش ها و مشکلات مختلفی

 
همراه بوده که در زمان آزادسازي سهام عدالت نیز بیشتر نمود پیدا کرد. برخی از مهم ترین چالش ها و مشکلات مذکور عبارتند از: 

عدم کارایی هیئت مدیره شرکتهاي سرمایه گذاري استانی: نکته اي که در این خصوص وجود دارد این است که مشمولان در تشکیل
تعاونی ها و شرکت هاي مذکور نقش مؤثري نداشته اند. تعاونی هاي شهرستانی سهام عدالت با کمک وزارت تعاون، کار و رفاه
اجتماعی و فرمانداري ها و شرکت هاي سرمایه گذاري استانی نیز با کمک دولت و وزارت امور اقتصادي و دارایی تشکیل شده اند. بر
این اساس، در حال حاضر سهام عدالت و اداره آن تنها در اختیار تعداد محدودي از افراد است که در مورد کارایی آنها ابهام جدي
وجود دارد. بررسی انجام شده در خصوص صلاحیت هیئت مدیره و مدیران شرکتهاي سرمایه گذاري استانی توسط کمیته تأیید
صلاحیت اعضاي هیئت مدیره شرکتهاي سرمایه گذاري استانی سهام عدالت موضوع بند 5 مصوبه 112 مورخ 1393/04/12 شوراي
عالی بورس، حاکی از آن است که بیش از 60 درصد شرکت هاي مذکور توسط اعضاي هیئت مدیره و مدیران عاملی اداره می شوند

 
که فاقد تأیید صلاحیت حرفه اي هستند. 

نبود قوانین و مقررات مشخص براي نحوه عملکرد تعاونی هاي شهرستانی و شرکتهاي سرمایه گذاري استانی و ابهام در ماهیت آنها: در
هیچ یک از قوانین و مقررات مربوط به سهام عدالت وظایف تعاونی هاي شهرستانی و شرکتهاي سرمایه گذاري استانی تبیین نشده و
تعاونی ها و شرکتهاي مذکور براساس قوانین عام خود یعنی قانون شرکتهاي تعاونی، قانون بخش تعاون و قانون تجارت فعالیت می
کنند. این در حالی است که تعاونی ها و شرکتهاي مذکور به حکم قانون و براي دستیابی به اهداف سهام عدالت تشکیل شده اند و
باید وظایف و چگونگی فعالیت آنها از همان ابتداي تشکیل مشخص می شد. همچنین به دلیل آنکه تعاونی هاي شهرستانی و شرکت
هاي سرمایه گذاري استانی براساس قوانین عام مذکور، خود را بخش خصوصی اقتصاد قلمداد می کنند، نهادهاي نظارتی مانند دیوان

 
محاسبات و سازمان بازرسی کل کشور به بررسی فعالیت هاي آنها ورود پیدا نمی کنند. 

تحمیل بار مالی به دولت: یک تناقض جدي در ماهیت تعاونی هاي شهرستانی و شرکت هاي سرمایه گذاري استانی وجود دارد. همان
طور که در بند قبلی عنوان شده از یک طرف تعاونی ها و شرکتهاي سهام عدالت براساس قوانین حوزه خود فعالیت کرده و خود را
بخش غیردولتی قلمداد می کنند و حاضر به پاسخگویی به نهادهاي نظارتی نیستند. از طرف دیگر تعاونی هاي شهرستانی سهام
عدالت، دولت را موظف به تأمین هزینه هاي جاري خود مانند پرداخت حق الزحمه کارکنان می دانند. شرکتهاي سرمایه گذاري نیز با

 
دریافت مبالغی در مقاطع زمانی مختلف و سرمایه گذاري نامولد آن هزینه هاي خود را پوشش داده اند. 

اختلال در مدیریت شرکتهاي سرمایه پذیر: از آنجایی که اعضاي هیئت مدیره شرکتهاي سرمایه گذاري استانی تخصص و دانش کافی
در زمینه فعالیت هاي تولیدي و فنی ندارند (به لحاظ مدرك تحصیلی و سوابق حرفه اي)، مشکلات زیادي را در شرکتهاي سرمایه
پذیر به وجود آوردند، علی الخصوص که سهام شرکتهاي سرمایه پذیر که به طرح سهام عدالت اختصاص یافته، سهام کنترلی است. به
دلیل مشکلاتی که شرکتهاي سرمایه گذاري استانی در شرکتهاي سرمایه پذیر ایجاد کردند، حق اعمال مدیریت در شرکتهاي سرمایه
پذیر از آنها سلب شد و در حال حاضر نمایندگان دولت به عنوان نماینده مشمولان سهام عدالت، در مجامع شرکتهاي سرمایه پذیر

 
حضور دارند. 

از بین رفتن موضوع فعالیت تعاونی هاي شهرستانی: با نهایی شدن تعداد مشمولان سهام عدالت در سامانه سهام عدالت سازمان
خصوصی سازي، تعاونی هاي شهرستانی سهام عدالت موضوعیت خود را از دست داده و سال هاست که این تعاونی ها به حالت تعطیل

 
و نیمه تعطیل درآمده اند. 



شایان ذکر است که برخی از چالش هاي فوق با اعمال محدودیت در اختیارات تعاونی هاي شهرستانی و شرکتهاي سرمایه گذاري
استانی مرتفع شده، ولی برخی از چالش ها کماکان باقی مانده است. براي مثال با نهایی کردن مشمولان توسط سازمان خصوصی
سازي و از طریق سامانه سهام عدالت، عملأ تعاونی هاي شهرستانی دخل و تصرفی در سهام عدالت ندارند. مثال دیگر، سلب اختیار از
شرکتهاي سرمایه گذاري استانی براي اعمال مدیریت در شرکتهاي سرمایه پذیر است که به دلیل ناکارایی هیئت مدیره شرکتهاي
سرمایه گذاري اتفاق افتاده است. این در حالی است که وقتی شرکتهاي سرمایه گذاري استانی در بورس پذیرفته شده و سهام این
شرکتها توسط مشمولان و سایر افراد در بازار خرید و فروش شود، مشکل عدم تخصص بورسی هیئت مدیره شرکت هاي سرمایه
گذاري استانی به مشکل عدم تخصص آنها در فعالیت هاي فنی و تولیدي نیز اضافه شده و می تواند زیان بسیاري را به مشمولان،

 
شرکتهاي سرمایه پذیر و دولت وارد نماید و در نتیجه سهام عدالت را با شکست جدي مواجه کند. 

 
لزوم حسابرسی از شرکت هاي سرمایه گذاري استانی و تعاونی ها 

در این خصوص ضروري است مدلی براي حفظ منافع شرکت هاي سرمایه پذیر و مشمولان به صورت همزمان در نظر گرفته شود.
دستیابی به چنین اهدافی مستلزم اصلاح ساختار در شرکت هاي سرمایه گذاري استانی است. به این ترتیب که اولاً افراد خبره و
توانمند با تأیید سازمان بورس و اوراق بهادار جایگزین هیئت مدیره فعلی شرکتهاي سرمایه گذاري استانی که تخصص و دانش لازم
براي ورود به صنایع مختلف جهت اعمال مدیریت در شرکتهاي سرمایه پذیر را ندارند شوند. ثانیأ درخصوص سرمایه گذاري هاي
شرکت هاي سرمایه گذاري استانی تجدید نظر صورت گیرد و به سمت سرمایه گذاري هاي مولد حرکت کند. ثالثاً یک حسابرسی

 
دقیق بر روي صورتهاي مالی و عملکرد شرکتهاي مذکور انجام شود. 

همچنین پیشنهاد می شود تعاونی هاي شهرستانی که عملاً موضوعیت خود را در زمینه سهام عدالت از دست داده اند، براي ادامه
فعالیت خود با اصلاح اساسنامه و براي موضوعی به جز سهام عدالت اقدام نمایند. اقدام بسیار مهمی که در صورت تداوم فعالیت در
زمینه اي به غیر از سهام عدالت با انحلال احتمالی تعاونی هاي مذکور باید انجام پذیرد، حسابرسی در تعاونی هاي شهرستانی همانند

شرکتهاي سرمایه گذاري استانی است



عضو کمیسیون برنامه وبودجه مجلس: برنامه مجلس براي جلوگیري از تهدید

کاهش جمعیت/ گیلان از پیرترین استان ها است

منبع: گیل و دیلمشماره خبر:  127  |  تاریخ: 1399/07/22

عضو کمیسیون برنامه وبودجه مجلس با اشاره به وضعیت اقتصادي کشور که ممکن است عمل به مفاد این طرح را به تعویق
بیندازد، گفت: مجلس تلاش می کند تا بتواند با به کارگیري شیوه هاي مختلف مانع خطر کاهش جمعیت کشور شود. به

گزارش گیل و دیلم ،جبار کوچکی نژاد امروز در گفت وگویی با اشاره به لزوم توجه به رشد (...)

عضو کمیسیون برنامه وبودجه مجلس: برنامه مجلس براي
جلوگیري از تهدید کاهش جمعیت/ گیلان از پیرترین
استان ها است توسط : Omidدر: 1399 مهر 22 در:

 
اجتماعی چاپ ایمیل 

عضو کمیسیون برنامه وبودجه مجلس با اشاره به وضعیت
اقتصادي کشور که ممکن است عمل به مفاد این طرح را به
تعویق بیندازد، گفت: مجلس تلاش می کند تا بتواند با به
کارگیري شیوه هاي مختلف مانع خطر کاهش جمعیت

 
کشور شود. 

به گزارش گیل و دیلم ،جبار کوچکی نژاد امروز در گفت وگویی با اشاره به لزوم توجه به رشد جمعیت کشور اظهار کرد: مجلس براي
توجه جدي به رشد جمعیت طرحی را آماده کرده تا از طریق مباحث تشویقی، توانمندسازي خانواده ها و تضمین بسیاري از امورات

 
مربوطه، در این موضوع گام بردارد. 

وي با اشاره به وضعیت اقتصادي کشور که ممکن است عمل به مفاد این طرح را به تعویق بیندازد، گفت: مجلس تلاش می کند تا

 
بتواند با به کارگیري شیوه هاي مختلف مانع خطر کاهش جمعیت کشور شود. 

عضو کمیسیون برنامه وبودجه مجلس شوراي اسلامی با تأکید بر لزوم توجه به رشد جمعیت براي جلوگیري از تهدید جمعیتی کشور
بیان کرد: مجلس تلاش می کند تا با طرح هاي اقتصادي، فرهنگ سازي و تلاش براي تغییر نگرش خانواده ها گامی مؤثر در این امر

 
بردارد. 

نماینده مردم شهرستان رشت در مجلس شوراي اسلامی با اشاره به اینکه استان گیلان جزو پیرترین استان ها محسوب می شود،
افزود: در استان گیلان دستگاه هاي متولی، علوم پزشکی، دستگاه هاي فرهنگی و حمایتی باید تلاش کنند تا گیلان را از این شرایطی

 
که در آینده اي نه چندان دور به آن مبتلا می شود، بیرون بیاورند. 

وي با اشاره به اینکه مجلس علاوه بر توجه به موضوعات اقتصادي و روز جامعه باید براي چشم اندازهاي آینده کشور نیز برنامه داشته



باشد، گفت: اگرچه موضوعات امروز بحث اشتغال، اقتصاد و جوانان است اما بررسی این موضوعات منافاتی با برنامه ریزي براي چشم
اندازهاي آینده کشور ندارد



اتاق اصناف کشاورزي تشکیل می شود

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  128  |  تاریخ: 1399/07/22

رئیس نظام صنفی کشاورزي و منابع طبیعی کشور گفت: 270شغل کشاورزي در کشور ساماندهی و صاحب پروانه اشتغال می
شوند و از این به بعد از کلیه مزایاي مربوط به این بخش بهره مند می شوند.

به گزارش خبرگزاري بسیج، امروز محمد شفیع ملک زاده رئیس نظام صنفی کشاورزي و منابع طبیعی در جلسه هیأت عالی
نظارت بر اصناف کشاورزي ایران گفت: 270 شغل کشاورزي در کشور ساماندهی می شود و از این به بعد این شغل ها هویت پیدا می

 
کنند و صاحبان شغل هم پروانه اشتغال دریافت خواهند کرد. 

وي درباره مزایاي این پروانه گفت:از این به بعد کشاورزان می توانند از همه حقوق و مزایایی که به بخش کشاورزي تعلق می گیرد

 
بهره مند شوند که متاسفانه تاکنون بهره برداران این بخش از این مزایا محروم بودند. 

 
اتاق اصناف کشاورزي تشکیل می شود 

رئیس نظام صنفی کشاورزي و منابع طبیعی کشور توضیح داد: اتاق اصناف کشاورزي تشکیل می شود و هیأت عالی نظارت هم بر این
اصناف نظارت می کنند. اعضاي هیأت عالی نظارت 16 نفر است که 7 وزیر در آن جاي دارند و وزیر جهاد کشاورزي، رئیس هیأت

 
عالی نظارت است. 

به گفته ملک زاده بسیاري از مسائل الگوي کشت و تائید محصولات سالم و گواهی شده با تشکیل اصناف و نظارت بر آن بسیار بهتر از

 
گذشته خواهد بود. 

وي در عین حال تاکید کرد که متاسفانه تاکنون کشاورزان هیچگونه هویت شغلی نداشتند و از مزایایی که دستگاه هاي مختلف براي
این بخش در نظر گرفته بودند محروم می شدند. بیمه و ضمانت هاي بانکی مهمترین مشکل آنها بود که از این به بعد این مشکلات

 
مرتفع خواهد شد. 

رئیس نظام صنفی کشاورزي و منابع طبیعی کشور ادامه داد: در 10 سال گذشته اگرچه کشاورزان پروانه اي هم می گرفتند اما از
خدماتی که مربوط به آن بود بی بهره بودند. با صدور پروانه هاي جدید خدمات بخش کشاورزي باید ساماندهی شود و حقوق کسی

 
تضییع نشود. 

ملک زاده در عین حال تاکید کرد: آئین نامه جدید و اساسنامه آن آماده شده که پس از امضاي 7 وزیر از طریق وزیر جهاد کشاورزي

 
ابلاغ خواهد شد. 

 
به گزارش فارس، امروز اولین جلسه هیأت عالی نظارت بر اصناف کشاورزي ایران در وزارت جهاد کشاورزي برگزار شد. 

طبق دعوت قبلی خبرنگاران در این جلسه حضور پیدا کردند اما پس از ارائه مسائلی از سوي رئیس نظام صنفی کشاورزي و منابع



طبیعی کشور و قبل از صحبت هاي وزرا اعلام کردند که خبرنگاران جلسه را ترك کنند. بنابراین خبرنگاران از این جلسه هیأت عالی
نظارت اطلاع دقیقی کسب نکردند.



بازیافت 90 درصدي آب مصرفی در مجتمع مس سونگون

منبع: فلزات آنلاینشماره خبر:  129  |  تاریخ: 1399/07/22

مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران در جلسه بازدید استاندار یزد و هیئت همراه شان از مجتمع مس سونگون، گفت:
شرکت ملی صنایع مس ایران انرژي هاي مورد نیاز خود یعنی آب و برق و... را خود تامین می کند و صنعت مس در رده

صنایع سازگار با کم آبی قرار دارد و بیش از 90 درصد آب مصرفی در این صنعت بازیافت و به چرخه ...

به گزارش پایگاه خبري و تحلیلی «فلزات آنلاین» و به نقل از مس پرس، اردشیر سعدمحمدي با تاکید بر اینکه حفظ محیط
زیست و به کارگیري تجهیزات و تکنولوژي هایی با بالاترین سطح استاندارد محیط زیستی جزو دغدغه هاي اصلی شرکت مس براي
توسعه است، اظهار داشت: صیانت از محیط زیست اولویت اصلی ماست و شرکت مس با استناد به پروژه انتقال آب در دست اجراي
خود، بیش از همه درك لازم از ارزش آب را دریافت کرده است از این رو در برداشت از آب هاي سطحی که در صورت وجود آب در
پیت ها بر اثر بارش امکان معدنکاري نخواهد بود و بخش دوم آب هاي زیرزمینی است که باید مطالعات لازم علمی صورت گیرد و

 
نباید با احتمالات در مورد آن تصمیم گیري و رفتار شود. 

وي افزود: در دنیا براي معادنی مسی که در نقاط کم آب و کویري واقع شده اند از تکنولوژي جدید فلوتاسیون استفاده می شود و در
این فرآیند با استفاده از متدهاي علمی روز دنیا و با توجه به عایق بندي هاي این تکنولوژي امکان نفوذ کوچک ترین قطره اي به آب

 
هاي زیرزمینی وجود ندارد و از این رو در جهت حفظ آب هاي زیرزمینی مشکلی ایجاد نخواهد شد. 

سعدمحمدي در ادامه با اشاره به پیش بینی هاي صورت گرفته در حوزه هاي اقتصاد و انرژي توضیح داد: بر اساس این پیش بینی ها
که پایه علمی دارد در 30 سال آینده نفت تنها 13 درصد از انرژي جهان سهم خواهد داشت و این بدین معنی است که دنیاي امروزي

 
براي بقا و حضور در بازارهاي رقابت جهانی بایستی در فکر انرژي جایگزین باشند. 

وي عنوان کرد: در کنار این موضوع و بر پایه پیش بینی موسسات اقتصادي در 10 سال آینده 35 درصد خودروها برقی خواهند شد و

 
تنها عنصري که می تواند در تکنولوژي الکتریسیته شکل بگیرد و جایگزینی هم براي آن پیش بینی نشده است مس است. 

سعدمحمدي در پایان با بیان این که توسعه معادن مس موجب ایجاد اشتغال و سودآوري خواهد شد به برخی اقدامات انجام شده در
حوزه مسئولیت هاي اجتماعی شرکت مس در استان آذربایجان شرقی اشاره کرد و یادآور شد: علاوه بر اشتغال زایی مستقیم چهار
هزار و 500 نفر در مجتمع مس سونگون، در شهرستان ورزقان این شرکت اقدامات خوبی را در حیطه مسئولیت هاي اجتماعی برون
سازمانی خود از قبیل ایجاد بزرگراه خواجه-ورزقان، آبادانی و اجراي طرح هاي هادي روستاها، مساعدت در تامین و توزیع اقلام
بهداشتی از قبیل ماسک و مواد ضد عفونی و... در این شرایط خاص، مساعدت به دانشگاه علوم پزشکی استان، برگزاري طرح هاي

 
جهادي درمانی، ایجاد راه هاي روستایی و نگهداري و برف روبی، ارایه خدمات اطفاي حریق و... انجام داده است. 

انتهاي پیام//



حداقل حقوق بازنشستگان کشوري و لشگري چقدر شد؟

منبع: روزنامه امینشماره خبر:  130  |  تاریخ: 1399/07/22

سردار محمدرضا گودرزي در برنامه گفتگوي ویژه خبري شبکه دو سیما افزود: پیش از همسان سازي حقوق بازنشستگان با
شاغلان نیرو هاي مسلح از ابتداي مهر امسال این افراد 3 میلیون و 200 هزار تومان حقوق دریافت می کردند. وي گفت:

همسان سازي حقوق بازنشستگان در چهار سال گذشته به مرور اجرا شده است، اما دولت، امسال (...)

سردار محمدرضا گودرزي در برنامه گفتگوي ویژه خبري شبکه دو سیما افزود: پیش از همسان سازي حقوق بازنشستگان با

 
شاغلان نیرو هاي مسلح از ابتداي مهر امسال این افراد 3 میلیون و 200 هزار تومان حقوق دریافت می کردند. 

وي گفت: همسان سازي حقوق بازنشستگان در چهار سال گذشته به مرور اجرا شده است، اما دولت، امسال تصمیم گرفت همسان

 
سازي را یکجا انجام دهد و چند ماه مقدمات آن انجام شد و قرار است در حقوق مهر، این همسان سازي اجرا شود. 

سردار گودرزي با بیان اینکه مبناي این افزایش حقوق بازنشستگان 90 درصد حقوق شاغلان است افزود: جداول این افزایش حقوق

 
تنظیم و ابلاغ شده است و در حال تنظیم حکم ها و فیش هاي حقوقی بازنشستگان نیرو هاي مسلح هستیم. 

 
وي گفت: جدولی براي هر گروه شغلی تعیین شده که مبناي تعیین این عدد میانگین حقوق شاغلان در آن طبقه بوده است. 

سردار گودرزي افزود: به عنوان نمونه در رتبه سرگردي امتیاز 25200 ضرب در 2438 و یک عدد مدیریت نیز اضافه می شود که بر

 
اساس جایگاه و رتبه شخص از 5 درصد تا 25 درصد به این حقوق اضافه خواهد شد. 

 
وي گفت: ایثارگري و عائله مندي نیز موضوعات دیگري هستند که به حقوق ها افزوده می شوند. 

سردار گودرزي افزود: بر اساس تبصره 3 ماده 117 قانون پیش بینی شده که حقوق شاغلان یا بازنشستگان نیرو هاي مسلح همواره

 
20 درصد بیشتر از حقوق کارکنان کشوري باشد. 

وي گفت: در جدول همسان سازي حقوق بازنشستگان لشکري بخشی از این 20 درصد در نظر گرفته شده است و دلیل لحاظ نشدن
مقداري از آن نیز محدودیت 90 درصد حقوق شاغلان است که در این زمینه نیز مکاتباتی با سازمان برنامه و بودجه انجام و توافق
شده است این بخش نیز لحاظ شود البته بر اساس تصمیم کمیسیونی که در سازمان برنامه و بودجه امور استخدامی و صندوق کشوري

 
و سازمان تأمین اجتماعی نیرو هاي مسلح تشکیل می شود. 

سردار گودرزي افزود: در شش ماهه باقیمانده سال این افزایش حقوق براي بازنشستگان اعمال و براي سال آینده نیز مبناي این حقوق

 
در بودجه پیش بینی می شود. 

 
وي گفت: بر این اساس در سال آینده موضوعی به عنوان همسان سازي در بودجه نخواهیم داشت. 



سردار گودرزي افزود: بیشتر منابع این افزایش حقوق به صورت سهام به سازمان تأمین اجتماعی نیرو هاي مسلح واگذار شده است که

 
این سازمان باید آن ها را به پول تبدیل کند و باقیمانده را نیز سازمان برنامه و بودجه قول داده است تا پایان سال بپردازد. 

وي گفت: مبناي محاسبه افزایش حقوق بازنشستگان بر اساس 30 سال خدمت است یعنی اگر بازنشسته اي بیش از 30 سال خدمت
کرده باشد به ازاي هر سال دو و نیم درصد به این عدد افزوده می شود و اگر کمتر خدمت کرده باشد به ازاي هر سال دو و نیم درصد

 
از این حقوق کم می شود. 

سردار گودرزي افزود: در دو سه روز آینده فیش هاي حقوقی بازنشستگان پیش از پرداخت حقوق آنان براي اطلاع بازنشستگان روي

 
سامانه بارگذاري می شود. 

وي گفت: به حدود یکصد هزار نفر از بازنشستگان وام 10 میلیون تومانی قرض الحسنه پرداخت می کنیم البته این تسهیلات به

 
کسانی تعلق می گیرد که تاکنون از ما وام نگرفته باشند. 

 
سردار گودرزي افزود: به بازنشستگانی که مشمول این تسهیلات می شوند اطلاع رسانی می کنیم. 

وي گفت: براي اشتغال فرزندان بازنشستگان لشکري که کارآفرینی می کنند تسهیلات قرض الحسنه 50 میلیون تومانی پیش بینی

 
کرده ایم. 

سردار گودرزي افزود: همه بازنشستگان لشکري که فرزندانشان ازدواج می کنند بدون مراجعه تسهیلات 10 میلیون تومانی خرید

 
جهیزیه یا کمک ازدواج به حساب آنان واریز می شود. این تسهیلات به همه فرزندان بازنشستگان که ازدواج می کنند تعلق می گیرد. 

 
سردار گودرزي افزود: تسهیلات درمان و وام جعاله تا سقف 20 میلیون تومان نیز براي بازنشستگان پیش بینی کرده ایم. 

وي با بیان اینکه دفترچه درمان نیرو هاي مسلح از بهترین بیمه هاي کشور است گفت: بیمه تکمیلی براي بازنشستگان اختیاري است

 
و سقف آن براي بستري و عمل جراحی 30 میلیون تومان و براي کار هاي درمانگاهی 3 میلیون تومان پیش بینی شده است. 

سردار گودرزي افزود: موضوع بیمه در سازمان تأمین اجتماعی نیرو هاي مسلح راهبرد اصلی براي کمک به پیشکسوتان است و در این

 
زمینه به عنوان نمونه رقم بیمه حوادث از 180 میلیون تومان سال گذشته به 250 میلیون تومان افزایش یافته است. 

 
وي گفت: بیمه حامی را نیز با همکاري بیمه کوثر براي مسائل حقوقی بازنشستگان پیگیري می کنیم که از ماه آینده آغاز می شود. 

سردار گودرزي افزود: جدول و امتیازات افزایش حقوق بازنشستگان بر اساس جایگاه شغلی آنان است و اگر افراد داراي رتبه حقوقی
باشند هر رتبه حقوقی امتیاز جداگانه دارد و کسانی که از سنوات ارفاقی استفاده کرده اند این سنوات جزو سنوات خدمتی آنان

 
محاسبه می شود. 

 
وي گفت: احیاء کردن کارکرد بیمه اي صندوق هاي بازنشستگی تنها چاره کاهش هزینه هاست. 

 
سردار گودرزي افزود: پاداش پایان خدمت لشکریان سال 98 تأمین اعتبار شده است و پرداخت می شود. 



وي گفت: سودي که از محل شرکت هاي سازمان تأمین اجتماعی نیرو هاي مسلح به دست می آید در حوزه خدمات رفاهی و کمک

 
به افزایش حقوق بازنشستگان لشکري هزینه می شود. 

اکبر شیرمحمدي مدیرکل امور فنی صندوق بازنشستگی کشوري نیز در این برنامه گفت: در تکمیل افزایش حقوق بازنشستگان که در

 
ابتداي سال انجام شد تا 90 درصد میانگین حقوق شاغلان هم تراز و هم رتبه افزایش حقوق بازنشستگان انجام شد. 

وي افزود: دستورالعمل این افزایش حقوق به صندوق هاي بازنشستگی کشوري ابلاغ و احکام 1 میلیون و 489 هزار بازنشسته صادر

 
شده است که بازنشستگان می توانند از سایت صندوق بازنشستگی احکام خود را ببینند. 

شیرمحمدي گفت: جداول ابلاغی درباره کارکنان مشمول قانون نظام هماهنگ و خدمات کشوري و دستگاه هایی که بدون گروه هاي

 
شغلی نظام هماهنگ بودند به طور یکسان و به عنوان کارمندان دولت در گروه هاي 20 گانه نظام هماهنگ در نظر گرفته شد. 

وي افزود: ضریب 2438 ریال در عدد امتیاز هر فرد در گروه شغلی خود ضرب می شود و حقوق فرد را مشخص می کند که به این

 
عدد در اجراي ماده 109 و 110 قانون مدیریت افزایش دو و نیم درصدي مازاد بر 30 سال خدمت و سابقه مدیریت اضافه می شود. 

شیرمحمدي گفت: حداقل حقوق دریافتی بازنشستگان در ابتداي سال 2 میلیون و 800 هزار تومان بود که در پایین ترین گروه هاي

 
شغلی به 3 میلیون و 500 هزار تومان افزایش یافته است. 

وي افزود: آنچه که دولت بر اساس قانون مکلف به افزایش حقوق بازنشستگان و شاغلان بود از ابتداي مهر اتفاق افتاد و حقوق هر

 
بازنشسته با گروه شغلی خود متناسب با افراد شاغل در این گروه متناسب سازي شده است. 

 
شیرمحمدي گفت: از طریق واگذاري سهام شرکت هاي دولتی منابع این افزایش حقوق تأمین شده است. 

وي افزود: اعطاي تسهیلات 7 میلیون تومانی براي بازنشستگان ادامه دارد و تسهیلات ازدواج فرزندان بازنشستگان در حال نام نویسی

 
است و مانند سال هاي گذشته اجرا می شود. 

شیرمحمدي گفت: تسهیلات خرید اقساطی کالا نیز به وسیله صندوق بازنشستگی برنامه ریزي شده و قابل استفاده براي بازنشستگان

 
است. 

وي افزود: بیمه درمان تکمیلی را صندوق بازنشستگی از 60 هزار تومان به 140 هزار تومان افزایش داد در حالی که سهم بازنشستگان

 
همان 30 هزار تومان به ازاي هر نفر است. 

شیرمحمدي گفت: در بیمه تکمیلی سقف پرداخت هزینه جراحی تخصصی 44 میلیون تومان، بستري عمومی 22 میلیون تومان و
خدمات تشخیص سرپایی درمانی 17 میلیون تومان است و درباره هزینه مقابله با بیماري کرونا نیز از بازنشستگان حمایت می کنیم.
وي افزود: بازنشستگان نیمه نخست سال 99 نیز مشمول همسان سازي حقوق از ابتداي مهر می شوند و تا هفته آینده احکام آن ها
صادر می شود. شیرمحمدي گفت: با توجه به اینکه قوانین صندوق هاي بازنشستگی مربوط به سال هاي گذشته است این صندوق ها
باید اصلاحات ساختاري انجام دهند و قوانین آن ها اصلاح شود، زیرا هزینه هایی به صندوق هاي بازنشستگی تحمیل می شود و این



 
صندوق ها مشمول قوانین حمایتی شده اند در حالی که باید بیمه اي باشند. 

وي افزود: 70 درصد پرداختی صندوق هاي بازنشستگی از کمک هاي دولت و بقیه کسورات بازنشستگی کارکنان و تأمین منابع از

 
صندوق هاي بازنشستگی است. 

شیرمحمدي گفت: با توجه به اینکه سرمایه گذاري هاي صندوق هاي بازنشستگی پاسخگوي پرداخت حقوق بازنشستگان نیست

 
صندوق بازنشستگی کشوري اصلاح ساختار این شرکت ها را آغاز کرده است. 

وي افزود: مدرك تحصیلی تعیین کننده گروه شغلی کارکنان شاغل و بازنشستگان است و کسانی که با 30 سال خدمت و مدرك

 
کارشناسی بازنشست شده اند در گروه 14 قرار می گیرند و حقوق آنان 5 میلیون و 600 هزار تومان است. 

 
شیرمحمدي گفت: همسان سازي حقوق بازنشستگان شامل مستمري بگیران نیز می شود. 

 
 -
-



دیدار مدیر صندوق استان قزوین با نماینده مردم شریف بویین زهرا در مجلس

شوراي اسلامی

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  131  |  تاریخ: 1399/07/22

شیخ الاسلامی مدیر صندوق کارآفرینی امید استان قزوین
در سفري یک روزه به شهرستان بویین زهرا دیداري با
نماینده مردم شریف این شهرستان در مجلس شوراي

 
اسلامی داشت. 

در این دیدار عباسپور نماینده مردم شهرستان بویین زهرا
در مجلس شوراي اسلامی ضمن ابراز خرسندي از عملکرد
صندوق کارآفرینی امید در ایجاد اشتغال به ویژه در نواحی

روستایی، خواستار به کارگیري حداکثر ظرفیت هاي موجود به منظور ایجاد بستري مناسب براي کارآفرینان گردید. همچنین شیخ
الاسلامی نیز از تعامل سازنده نمایندگان استان با صندوق کارآفرینی امید قدردانی نمود و برگزاري چنین نشست هایی را در راه رفع

موانع موجود بسیار مناسب دانست.



1500 قطعه زمین مسکونی به خانواده ایثارگران آذربایجان غربی واگذار می

شود

منبع: ایرناشماره خبر:  132  |  تاریخ: 1399/07/22

ارومیه- ایرنا- معاون رییس جمهوري و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: تفاهم نامه تامین یک هزار و 500 قطعه
زمین مسکونی براي ساخت مسکن خانواده هاي شهدا و ایثارگران آذربایجان غربی به امضا رسید تا زمین براي ساخت واحدها

در اختیار متقاضیان قرار گیرد.

ارومیه- ایرنا- معاون رییس جمهوري و رییس بنیاد شهید
و امور ایثارگران گفت: تفاهم نامه تامین یک هزار و 500
قطعه زمین مسکونی براي ساخت مسکن خانواده هاي
شهدا و ایثارگران آذربایجان غربی به امضا رسید تا زمین

 
براي ساخت واحدها در اختیار متقاضیان قرار گیرد. 

سعید اوحدي روز سه شنبه در جلسه امضاي تفاهم نامه
همکاري تامین زمین مسکونی و ساماندهی اشتغال خانواده
هاي شهدا و ایثارگران آذربایجان غربی اظهار داشت: با
اجراي این تفاهم نامه تحولی بزرگ در جامعه ایثارگري

 
آذربایجان غربی صورت می گیرد. 

وي ادامه داد: بعد از مساله مسکن، زمینه اشتغال براي 2 هزار و 300 نفر از خانواده هاي شهدا و ایثارگران نیز در این استان فراهم می

 
شود. 

معاون رییس جمهوري و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: مساله جانبازان شیمیایی سردشت نیز مورد توجه ماست و طی 45

 
روز آینده به این منطقه سفر خواهیم کرد تا مشکلات این منطقه نیز حل و فصل شود 

اوحدي بیان کرد: تبدیل وضعیت فرزندان ایثارگران خارج از برنامه پنجم و ششم توسعه نیز مورد رسیدگی مسوولان و نمایندگان

 
مجلس قرار گیرد تا مشکل این قشر نیز حل شود. 

وي با اشاره به اینکه 9 هزار مرکز درمانی این سازمان در کشور فعال است، بیان کرد: تسویه حساب با مراکز درمانی طرف قرارداد این

 
سازمان به صورت 48 ساعته انجام می شود. 

استاندار آذربایجان غربی نیز در ابن جلسه گفت: مشکل اصلی بحث اشتغال است و باید با جذب سرمایه گذار داخلی و خارجی مشکل

 
اشتغال خانواده هاي شهدا و ایثارگران در استان را حل کنیم. 

محمدمهدي شهریاري ادامه داد: 120 هزار بیکار در آذربایجان غربی وجود دارد و توانستیم با همکاري همه جانبه طی سال گذشته



 
40 هزار شغل پایدار ایجاد کنیم. 

 
وي تاکید کرد: با جذب سرمایه گذاران می توان مشکل اشتغال استان را تا حدودي حل و فصل کرد. 

وي بیان کرد: خانواده شهدا حق بزرگی بر گردن ما دارند و باید با خدمت کردن به این قشر وظیفه خود را به درستی در مقابل این

 
افراد اجرا کنیم. 

وي تاکید کرد: مشکلات مسکن، درمانی، بیمه اي و مشکل جانبازان سردشت از مهمترین مسائلی هستند که حل آنها نیازمند توجه

 
جدي مسوولان است. 

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران آذربایجان غربی نیز در این جلسه اظهار داشت: 13 هزار فرزند شهید در این استان وجود دارد که

 
باید تلاش شود زمینه اشتغال این افراد فراهم شود. 

مهدي فعال بیان کرد: طی 20 سال گذشته 18 هزار و 148 نفر از خانواده هاي شهدا، ایثارگران و جانبازان این استان صاحب شغل

 
شده اند. 

در ادامه این مراسم تفاهمنامه هاي تامین زمین مسکونی یک هزار و 500 واحد مسکونی و اشتغال و کارآفرینی 2 هزار و 300 نفر از

 
خانواده هاي شهدا و ایثارگران به امضا مسوولان استانی و بنیاد شهید رسید. 

سعید اوحدي معاون رییس جمهوري و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور در ابتداي سفر به آذربایجان غربی با استقبال
استاندار و جمعه ي از مسوولان استانی به مزار شهداي ارومیه رفت و به مقام شامخ شهدا و یادبود شهید باکري و آرامگاه شیخ
غلامرضا حسنی نماینده سابق ولی فقیه در آذربایجان غربی اداي احترام کرد و بعد از آن با نماینده ولی فقیه در آذربایجان غربی و

 
امام جمعه ارومیه و چند خانواده شهید، جانباز و ایثارگر دیدار کرد. 

 
برچسب ها 

 
- آذربایجان غربی 

 
- ارومیه 

 
- سعید اوحدي 

- محمدمهدي شهریاري



رفع مشکل بیکاري در گرو ترویج آموزش هاي مهارتی است

منبع: ایرناشماره خبر:  133  |  تاریخ: 1399/07/22

زاهدان- ایرنا- مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي سیستان و بلوچستان گفت: برخوردار نبودن جوانان جویاي کار از مهارت یکی
از دلایل مشکل بیکاري است که رفع این معضل در گرو تغییر فرهنگ اشتغال، ترویج آموزش هاي مهارتی و ترغیب جوانان به

فراگیري این آموزش هاست.

زاهدان- ایرنا- مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي سیستان و
بلوچستان گفت: برخوردار نبودن جوانان جویاي کار از
مهارت یکی از دلایل مشکل بیکاري است که رفع این
معضل در گرو تغییر فرهنگ اشتغال، ترویج آموزش هاي

 
مهارتی و ترغیب جوانان به فراگیري این آموزش هاست. 

خداداد اولیائی روز سه شنبه در گفت وگو با خبرنگار ایرنا
اظهار داشت: مراکز آموزشی فنی و حرفه اي با هدف تربیت
نیروي انسانی متخصص، کارآفرین و متناسب با فرصت
هاي جدید شغلی براي پاسخگویی به نیازهاي بازار کار در
حوزه هاي مهارتی و تکنولوژي و همچنین افزایش اشتغال

 
مولد و کاهش بیکاري، رسالت و ماموریت خود را دنبال می کند. 

وي گفت: این اداره کل از طریق مربیان توانمند، کارآفرین و نیز تعامل با بخش خصوصی، زمینه هاي لازم را براي کسب مهارت، ایجاد
اشتغال و کارآفرینی براي جوانان فراهم می کند زیرا کلید اشتغال و مهارت آموزي همراه با نگاه کارآفرینی است که این امر در مراکز

 
آموزش فنی و حرفه اي کاملا ملموس و قابل رویت بوده و بیشتر مهارت آموختگان آموزش فنی و حرفه اي، جذب بازار کار می شوند. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي سیستان و بلوچستان افزود: در کشورهاي توسعه یافته، آموزش هاي مهارتی به عنوان اصلی جدایی

 
ناپذیر در پیشرفت کشور مورد توجه است. 

وي بیان کرد: یکی از امتیازات خوب این دوره هاي مهارتی براي کارآموزان این است که بعد از گذراندن دوره آموزش و قبولی در
آزمون تئوري و عملی می توانند بلافاصله براي خودشان اشتغالزایی کرده و با ایجاد و راه اندازي کارگاهی براي چند جوان دیگر نیز

 
شغل ایجاد کنند. 

اولیائی به مزایاي گواهینامه هاي مهارت پرداخت و گفت: بالاترین مزایاي گواهینامه ها، بین المللی بودن آنهاست که فرد در هرجاي

 
دنیا می تواند مهارت خود را نمایان کند. 

وي افزود: دارندگان گواهینامه هاي فنی و حرفه اي در قالب گروه داراي پشتیبان می توانند از تسهیلات صندوق کارآفرینی امید بهره



 
مند شوند. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي سیستان و بلوچستان اظهارداشت: کارآموزان عمدتا تجربه کاري در بازار کار ندارند لذا با کمک

 
پشتیبانی که صاحب تجربه کاري موفق است، می توانند در قالب گروه هاي شغلی سازماندهی شده و به اشتغال بپردازند. 

 
برچسب ها 

 
- اداره کل آموزش فنی و حرفه اي استان سیستان و بلوچستان 

 
- سیستان و بلوچستان 

- اشتغال زایی



بانک توسعه تعاون + اخبار پولی مالی + اخبار بانک + تسهیلات
اعتباري

ارتقاي سطح کسب وکار در مناطق با تسهیلات بانک توسعه تعاون

منبع: پولی مالیشماره خبر:  134  |  تاریخ: 1399/07/22

اخبار پولی مالی- معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به نقش مؤثر تسهیلات بانک توسعه
تعاون در ارتقاي سطح کسب وکار و اشتغال در مناطق روستایی اشاره نمود.

اخبار پولی مالی- معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت
تعاون، کار و رفاه اجتماعی به نقش مؤثر تسهیلات بانک
توسعه تعاون در ارتقاي سطح کسب وکار و اشتغال در

مناطق روستایی اشاره نمود.



دیدار رئیس جدید اداره کار شهرستان با فرماندار ري

منبع: استانداري تهرانشماره خبر:  135  |  تاریخ: 1399/07/22

رئیس جدید اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی شهرستان ري با حضور در فرمانداري با حسین توکلی کجانی معاون استاندار
تهران و فرماندار ویژه شهرستان ري دیدار و گفتگو کرد.

 
 

 
دیدار رئیس جدید اداره کار شهرستان با فرماندار ري 

رئیس جدید اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی شهرستان ري با حضور در فرمانداري با حسین توکلی کجانی معاون استاندار تهران و

 
فرماندار ویژه شهرستان ري دیدار و گفتگو کرد. 

به گزارش روابط عمومی فرمانداري ویژه شهرستان ري، شایق رئیس جدید اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی شهرستان ري با حضور در

 
فرمانداري با حسین توکلی کجانی معاون استاندار تهران و فرماندار ویژه شهرستان ري دیدار و گفتگو کرد. 

در این دیدار که رئیس اسبق اداره کار شهرستان ري نیز حضور داشت، معاون استاندار تهران و فرماندار ویژه شهرستان ري هم افزایی

 
و تعامل تمامی دستگاه هاي اجرایی شهرستان در ایجاد اشتغال و همچنین کارآفرینی و اشتغالزایی را مهم و موثر دانست. 



 
 

 
 



دستاوردهاي کار بدون دستمزد

منبع: صداي بورسشماره خبر:  136  |  تاریخ: 1399/07/22

انجام کارهاي داوطلبانه اقدامی مفید در راستاي یافتن شغل است؛ کار داوطلبانه یعنی کارهایی که به اختیار و بدون چشم
داشتِ پولی، براي مؤسسه اي خیریه یا سازمانی غیرانتفاعی انجام می دهید. شاید در ابتدا کار بدون دستمزد برایتان سخت به

نظر برسد؛ اما دستاوردهاي آن با هیچ ارزش پولی قابل مقایسه نیست. آشنایی ...

انجام کارهاي داوطلبانه اقدامی مفید در راستاي یافتن
شغل است؛ کار داوطلبانه یعنی کارهایی که به اختیار و
بدون چشم داشتِ پولی، براي مؤسسه اي خیریه یا
سازمانی غیرانتفاعی انجام می دهید. شاید در ابتدا کار
بدون دستمزد برایتان سخت به نظر برسد؛ اما دستاوردهاي
آن با هیچ ارزش پولی قابل مقایسه نیست. آشنایی با فواید

 
انجام اینگونه کارها حتماً در شما ایجاد انگیزه می کند. 

به گزارش صداي بورس، انجام کارهاي داوطلبانه اقدامی
مفید در راستاي یافتن شغل است؛ کار داوطلبانه یعنی
کارهایی که به اختیار و بدون چشم داشتِ پولی، براي
مؤسسه اي خیریه یا سازمانی غیرانتفاعی انجام می دهید.
شاید در ابتدا کار بدون دستمزد برایتان سخت به نظر
برسد؛ اما دستاوردهاي آن با هیچ ارزش پولی قابل مقایسه

 
نیست. آشنایی با فواید انجام اینگونه کارها حتماً در شما ایجاد انگیزه می کند. 

• افزایش اعتماد به نفس: یکی از مهم ترین نیازهاي دوره جوانی، داشتن اعتماد به نفس است؛ اعتماد به اینکه آنچه از کودکی تا به
حال یاد گرفته اید را می توانید در عمل پیاده کنید. حضور در جمع و حس مفید بودن براي جامعه اي که در آن زندگی می کنید

 
آنچنان اعتماد به نفسی به شما می بخشد که خود، سکوي پرش موفقیت هاي شغلی شما در آینده خواهد بود. 

• کسب مهارت هاي جدید: جداي از اینکه قصد دارید در آینده چه شغلی داشته باشید، توانایی برقراري ارتباط، رهبري و انجام

 
کارهاي گروهی از آن مواردي هستند که همیشه به دردتان می خورند. 

• آشنایی با افراد جدید: در حین کار، این شانس و فرصت را دارید که با افراد متخصص و حرفه اي در ارتباط باشید. شاید یکی از این
افراد همان شغلی را داشته باشد که شما آرزویش را دارید یا شاید بتواند شما را به فردي با شغل رؤیایی تان وصل کند. یا شاید هم

 
یکی از این افراد کارآفرینی باشد که می تواند راه و رسم کاسبی را به شما یاد دهد. 

• عمق بخشی به رزومه: تجربه کار داوطلبانه هم یک تجربه حرفه اي محسوب می شود بنابراین می توانید نام آن سازمان و تاریخ و
مدت خدمتتان را در رزومه خود عنوان کنید. فقط به جاي استفاده از کلمه داوطلب، مسئولیت تان را بنویسید براي مثال هماهنگ

کننده پروژه ها یا مسئول آموزش. 



• تحت تأثیر قرار دادن کارفرمایان: فقط کافی است تجربه انجام کارهاي داوطلبانه داشته باشید تا از سایر متقاضیان متفاوت شده و
رزومه ارسالی تان ستاره دار شود. کارفرمایان متوجه می شوند فرهنگ سازمانی خوبی دارید، تمایل به پیشرفت در شما وجود دارد،

 
مشتاق یادگیري چیزهاي جدید هستید و حتی بیشتر از مسئولیت خودتان کار می کنید. 

• شناخت بیشتر از خود: کار داوطلبانه می تواند راه خوبی براي شناخت بیشتر خودتان و توانایی هایتان در جهت رشد و پیشرفت
باشد. همچنین این فرصت را در اختیارتان می گذارد تا کشف کنید دیگران شما را چگونه می بینند و نقاط قوت و ضعفتان را چه می

 
دانند. 

در نهایت باید بدانید جداي از تأثیر کارهاي داوطلبانه در آینده شغلی، داوطلبان نوك پیکان سازمان هاي غیرانتفاعی و خیریه هستند
و بدون آن ها خیلی از کارهاي مؤثر انجام نمی شود. کمک به دیگران و اینکه توانسته اند دنیا را جاي بهتري سازند بهترین حسی

 
است که هر انسانی می تواند آن را تجربه کند. 

 
عاطفه جلادتی ، کارشناس آکادمی هوش مالی 

منبع: هفته نامه اطلاعات بورس شماره 371



292 هزار بنگاه وام کرونا دریافت کردند

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  137  |  تاریخ: 1399/07/22

معاون توسعه اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: تا کنون 292 هزار بنگاه آسیب دیده تسهیلات کرونا به ارزش
پنج هزار و 800 میلیارد تومان دریافت کردند.

 معاون توسعه اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی

 
گفت: تا کنون 292 هزار بنگاه آسیب دیده تسهیلات کرونا به ارزش پنج هزار و 800 میلیارد تومان دریافت کردند. 

به گزارش خبرگزاري خبرآنلاین، دولت براي حمایت از کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا پرداخت تسهیلات را در دستور کار خود
قرار داد. براین اساس متقاضیان دریافت تسهیلات از سیزدهم خردادماه امسال می توانستند با مراجعه به سامانه کارا درخواست خود را

 
براي دریافت وام ثبت کنند. 

پرداخت این تسهیلات در چند دوره با توجه به ادامه شیوع بیماري کرونا تمدید شد و براساس آخرین اطلاعیه بانک مرکزي تا پایان

 
مهرماه ادامه دارد. 

براساس این گزارش در کارگاه هایی که مستقیم از کرونا لطمه دیده و به اجبار تعطیل شده اند، مبلغ 16 میلیون تومان وام به ازاي هر
نیروي انسانی اختصاص می یابد و در واحدهاي کسب وکاري که فعال بوده، تعطیل نشده و غیر مستقیم از کرونا آسیب دیده اند، مبلغ

 
12 میلیون تومان تسهیلات پرداخت می شود، نرخ سود تسهیلات نیز 12 درصد و بازپرداخت آن از مهرماه جاري است. 

معاون توسعه و کارآفرینی وزارت تعاون در بیست و هشتمین جلسه کارگروه مقابله با پیامدهاي اقتصادي کرونا جزئیات پرداخت
تسهیلات کرونا را تشریح کرد و گفت: بررسی انجام شده از مجموع 704 هزار پرونده در فرآیند پرداخت تسهیلات کرونایی، 544 هزار

 
پرونده براي پرداخت به بانک معرفی شده اند. 

وي افزود: ارزش تسهیلات پرداختی به 292 هزار بنگاه آسیب دیده، تاکنون بیش از پنج هزار و 800 میلیارد تومان است که از این

 
مقدار یک هزار و 245 میلیارد تومان مربوط به تسهیلات حمایتی دولت از شرکت هاي بزرگ است. 

به گفته منصوري زمان ثبت نام فعالان کسب وکارهاي آسیب دیده از کرونا، براي دریافت تسهیلات کرونایی تا پایان مهرماه است و

 
این زمان تمدید نخواهد شد. 



 
 

وي اضافه کرد: بررسی انجام شده نشان می دهد در چند هفته گذشته میانگین روزانه بیش از دو هزار و 500 نفر از شاغلان آسیب

 
دیده از کرونا براي دریافت وام حمایتی در سامانه کارا ثبت نام کرده اند. 

اعضاي کارگروه در ادامه این جلسه تاکید کردند: بانک هاي عامل با جدیت بیشتر تسهیلات کرونایی را به متقاضیان تا پایان مهرماه

 
پرداخت کنند. 

وثایق لازم براي دریافت تسهیلات، سفته و چک است. براي 16 میلیون تومان یک سفته یا چک لازم است یک سفته یا چک همراه با

 
یک ضامن براي بنگاه هایی است که 16 تا 48 میلیون تومان تسهیلات دریافت می کنند. 

وثیقه تسهیلات 48 تا 160 میلیون تومانی یک سفته یا چک، همراه دو ضامن است و 160 تا 200 میلیون تومانی علاوه بر چک و
سفته باید سه ضامن معرفی کند و براي بیش از 200 میلیون تومان تسهیلات نیز باید از سوي صندوق هاي ضمانت و یا بنا به

 
تشخیص بانک باید وثیقه ارائه شود. 

نکته قابل توجه اینکه سقف مبلغ سفته 1.5 برابر اصل و سود تسهیلات است، همچنین یکی از موانع پیش رو براي دریافت تسهیلات
حمایتی کرونا، «نداشتن چک برگشتی» بود که کارگروه این شرط را از مقررات پرداخت تسهیلات بانکی مستثنی کرد تا روند پرداخت

 
تسهیلات کرونا به متقاضیان و صاحبان کسب و کارها تسهیل شود. 
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نظام ارز شناور بهترین راهبرد توسعه صادرات است

منبع: ایسناشماره خبر:  138  |  تاریخ: 1399/07/22

عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی فارس اعتقاد دارد که به کارگیري نظام ارز شناور مدیریت شده همراه با اعمال سیاست
هاي اقتصادي و پولی راهی منطقی براي جلوگیري از هدررفت منابع ارزي و توسعه صادرات در شرایط تحریم هاي بین

المللی است.

عکس آرشیوي است. یلدا راهدار در گفت وگو با ایسنا به
نوسانات این روزهاي بازار ارز اشاره و بیان کرد: نرخ ارز به
عنوان یکی از مهم ترین متغیرهاي اقتصاد کلان و اصلی
ترین مفصل ارتباطی اقتصادي بین دولت ها، ضمن تبیین
ظرفیت هاي اقتصادي جوامع، بیانگر میزان رقابت پذیري

 
هر کشور در عرصه بین المللی و تجارت خارجی است. 

او ادامه داد: نوسانات نرخ ارز تاثیرات گسترده اي را بر
بخش داخلی و خارجی اقتصادها اعمال می کند، چون از
یکسو بر تراز تجاري به واسطه تاثیر بر صادرات و واردات و

از سوي دیگر بر تولید و اشتغال به سبب اثرگذاري وسیع بر قدرت رقابت پذیري داخلی و همچنین تورم داخلی نقش آفرین است. از

 
این رو مدیریت بازار ارز یکی از الزامات کلیدي هر اقتصادي به شمار می رود. 

نایب رئیس سازمان ملی کارآفرینی افزود: در میان کشورهاي در حال توسعه که با شوك هاي داخلی و خارجی متعدد مواجه هستند،

 
اتخاذ سیاست هاي راهبردي براي تنظیم نرخ ارز و رویارویی با نوسانات ارزي بسیار حیاتی است. 

راهدار خاطرنشان کرد: در سال 97 شوك ارزي در کشور اتفاق افتاد و از آن تاریخ تاکنون نرخ ارز رشد بیش از 600 درصدي را به
ثبت رسانده است. در روزهاي اخیر نیز قیمت دلار به کانال 30 هزار تومانی نیز نزدیک شده است. آنچه مسلم است تاثیر افزایش افسار

 
گسیخته نرخ ارز بر تولید ناخالص داخلی است. 

او با بیان اینکه آسیب وارد شده به تولید داخلی کشور در پی افزایش قیمت مواد اولیه و کالاهاي سرمایه اي ایجاد می شود، گفت: این

 
تاثیر در ایران که نقش آفرینی واردات در تامین مواد اولیه و حتی تکنولوژي ها بسیار محوري است با شدت بیشتري نمود می یابد. 

به گفته این فعال اقتصادي، اختصاص بیش از 90 درصد از واردات رسمی کشور به مواد اولیه و کالاهاي سرمایه اي و واسطه اي و

 
وابستگی 10 تا 70 درصدي صنایع کشور به مواد اولیه خارجی، نمایانگر وابستگی شدید تولید به واردات است. 

راهدار که اعتقاد دارد با کاهش پی درپی ارزش پول ملی فشار تورمی بسیار شدید و لجام گسیخته اي از جانب افزایش قیمت واردات
به کشور و به تبع آن افزایش هزینه هاي تولید و قیمت نهایی محصولات تحمیل می شود، خاطرنشان کرد: تورم نیز در جاي خود می



تواند بافت هاي تولیدي و سرمایه گذاري، همچنین وضعیت بازارهاي داخلی و خارجی و بخش تجارت خارجی را متاثر سازد. افزایش
هزینه هاي تولید ناشی از افزایش نرخ ارز منجر به کاهش حاشیه سود و توان رقابتی واحدهاي تولیدي و محدود ساختن سرمایه در

 
گردش بنگاه هاي اقتصادي خواهد شد. 

او همچنین با بیان اینکه افزایش افسارگسیخته نرخ ارز قدرت برنامه ریزي و پیش بینی را از تولیدکنندگان سلب و نااطمینانی را در
تعیین قیمت فروش براي سفارش هاي آتی القا می کند، گفت: از این رو بنگاه هاي تولیدي در تلاشند که با حفظ مواد اولیه و عدم

 
تزریق آنها به چرخه تولید، در انتظار ایجاد شرایط بهتر بمانند. 

عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی فارس اضافه کرد: شرایط فوق میزان تقاضا براي سرمایه گذاري در بنگاه هاي تولیدي را کاهش
خواهد داد. آن هنگام که ارز به یک دارایی تبدیل شود، فعالان اقتصادي درصدد نگهداري ثروت خود بر پایه ارز برمی آیند. این شرایط

 
منجر به جایگزینی فعالیت هاي سوداگرانه با فعالیت هاي مولد و در نهایت کاهش افق سرمایه گذاري خواهد شد. 

راهدار با تاکید بر این نکته که سردرگمی ناشی از نوسانات گسترده نرخ ارز، بالطبع محرك انجام معاملات و خرید مواد اولیه به صورت
نقدي است که قاعدتا اختلال در سیستم معاملات اقتصادي را رقم خواهد زد، افزود: از سوي دیگر با نگاه مثبت به افزایش نرخ ارز می
توان دریافت که افزایش قیمت کالاهاي وارداتی در پی کاهش ارزش پول ملی، به کاهش قیمت کالاهاي صادراتی و بالطبع به رقابت
پذیر شدن محصولات تولید داخل در سطح بین المللی و افزایش سود تولیدکننده خواهد انجامید. کاهش تقاضا جهت واردات کالا و
افزایش تمایل به صادرات، افزایش تقاضاي کل را در پی خواهد داشت. ادامه این روند در دور بعد منجر به افزایش تقاضاي واردات

 
خواهد شد. 

به گفته او، افزایش نرخ ارز، رشد ناپایدار و مقطعی برخی از شرکت هاي صادرکننده را در پی دارد، لیکن در میان مدت به این دلیل
که محصولات تولیدي از افزایش قیمت هاي نسبی ناشی از بالا رفتن نرخ ارز متاثر می شوند، مزیت رقابتی خود را از دست داده و

 
بنگاه هاي اقتصادي قادر به تولید محصول مشابه با مقدار، کیفیت و هزینه قبل از صادرات نخواهند بود. 

این بانوي کارآفرین خاطرنشان کرد: در مجموع عوامل متنوعی تعیین کننده گستره اثرپذیري تولید در مواجهه با نوسانات نرخ ارز
هستند، به طوري که اثرگذاري نرخ ارز بر تولید محصولات صادرات محور مثبت و بر محصولاتی که تاثیر کمتري از صادرات می
پذیرند منفی خواهد بود. از سوي دیگر تولید محصولات وابسته به ارز مبادله اي وابستگی کمتري را به افزایش نرخ ارز از خود نشان
می دهند. همچنین میزان وابستگی محصولات داخلی به مواد اولیه وارداتی نیز از دیگر فاکتورهاي اثرپذیري تولیدات از نوسانات نرخ
ارز است. به عنوان مثال در صنایعی که وابسته به ماشین آلات و فناوري هاي پیشرفته و کالاهاي سرمایه اي وارداتی هستند، هزینه
تولید افزایش می یابد؛ هرچند نمی توان به طور قطع از تاثیر نهایی افزایش نرخ ارز گفت؛ چراکه ممکن است صنعتی صادراتی باشد و

 
در مقابل با افزایش صادرات این افزایش هزینه جبران شود. 

راهدار ادامه داد: اعمال سیاست هاي تحریمی جدید بر کشور طی سال هاي اخیر با جهت گیري کاهش میزان صادرات نفت و به تبع
آن درآمدهاي ارزي، محدودیت نقل و انتقالات بانکی و نیز فعالیت هاي لجستیک، تجارت خارجی و در پی آن ارزآوري کشور را تا حد
زیادي مختل ساخته است. افزایش نرخ ارز در شرایط فوق نه تنها هزینه واردات مواد اولیه را افزایش داده است، بلکه اختلال در
مراودات مالی و بانکی منجر به عدم دستیابی کشور به مزایاي حاصل از صادرات محصولات رقابت پذیر در سطح بین المللی و حصول
درآمد ارزي شده است. شرایط تحمیلی فوق باعث شده که افزایش نرخ ارز و اثرات ناشی از آن از مسیر معمول و رویه هاي اقتصادي
مناسب و پیش بینی هاي قاعده مند تبعیت نکند و برآیندي از شرایط و فشارهاي تحمیلی و غیرقابل اجتناب میزان تولید را در پی

 
تکانه هاي ارزي متاثر سازد. 



عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي فارس گفت: در شرایطی که سخت ترین تحریم هاي بین المللی بر
کشور اعمال شده و درآمد ارزي دولت به شدت کاهش یافته است، منطقی نیست که منابع ارزي موجود نیز از طریق رانت جویی و

 
فساد نابود شود. 

انتهاي پیام



شش گام اساسی براي احیاي پایدار اقتصاد

منبع: اتاق بازرگانی تهرانشماره خبر:  139  |  تاریخ: 1399/07/22

نقش مصرف کنندگان در اقتصاد کشورها غیرقابل اغماض است. در کشورهایی که مصرف به یک فرهنگ تبدیل شده است
فرصت اشتغال و رشد اقتصادي بالاتر است. هرچه قدرت خرید مردم بالاتر باشد و تمایل آن ها به مصرف بیشتر باشد،

اثرگذاري بسته هاي حمایتی مالی روي اقتصاد بیشتر است زیرا سرعت گردش پول در اقتصاد افزایش پیدا ...

 
آینده نگر/ منبع: مجمع جهانی اقتصاد 

فرصت سازي در دوره هاي بحرانی اقتصادي مهارت بی
نظیري است. مهارتی که کسب آن در این روزها می تواند
آینده اقتصادي کشورهاي دنیا را تضمین کند. به نظر می
رسد همه گیري کرونا فرصتی براي رشد پایدار در اقتصاد
دنیا فراهم کرده است که از این فرصت باید به بهترین

 
شکل ممکن استفاده کرد. 

در سال هاي گذشته مذاکرات زیادي در مورد ضرورت گذر در حوزه نوع انرژي مصرفی در دنیا انجام شده است. گذر از انرژي هاي
فسیلی به سمت انرژي هاي احیاشدنی که انتشار کربن کمتري داشته باشند. اما این مذاکرات تا به امروز عملی نشد ولی شرایط
کرونایی این روزها ضرورت این تغییر را بیش از پیش نشان داده است. مجمع جهانی اقتصاد در گزارش خود نوشت: «گذر به سمت
اقتصاد کم کربن و بدون کربن باید تسریع شود در غیر این صورت بحران تغییرات جوي چالش هاي زیادي براي انسان هاي ساکن
روي کره زمین ایجاد خواهد کرد. در سال هاي قبل برخی از کشورها از همسویی با این سیاست امتناع می کردند و بر این باور بودند
که هر کشوري که احساس نیاز می کند در این مسیر گام بردارد ولی واقعیت این است که این بحران به دست چند کشور خاص حل

 
نمی شود و تنها در صورت همراهی تمامی کشورهاي دنیا است که می توان به حل معضل امیدوار بود.» 

هم اکنون بخش اعظم تلاش هاي دنیا در حوزه کاهش انتشار کربن متوجه تولید برق با استفاده از انرژي هاي احیاشدنی و کاهش
استفاده از انرژي هاي فسیلی در تولید برق دنیا است. اما بررسی ها نشان داده است تنها یک چهارم از گازهاي گلخانه اي تولید شده
در دنیا به صنعت برق ارتباط دارد. بخش صنعتی شامل پالایشگاه ها، کارخانه هاي فعال در حوزه پتروشیمی، کارخانه هاي تولید کود
شیمیایی، تولید فولاد و سیمان بالغ بر 21 درصد از گازهاي گلخانه اي دنیا را تولید می کند. امروزه 15 درصد انرژي مصرفی در
واحدهاي صنعتی مذکور در دنیا از برق تأمین می شود و مابقی انرژي مصرفی آن ها را سوخت هاي فسیلی و آلاینده تشکیل می
دهند. در بخش حمل و نقل هم استفاده از تکنولوژي هاي جدید و کاهش مصرف انرژي هاي فسیلی در این صنعت می تواند تأثیر
زیادي روي حجم کربن منتشر شده در دنیا داشته باشد. هم اکنون صنعت حمل و نقل مسئول اصلی تولید 15 درصد از گازهاي

 
آلاینده در دنیا است. 

 
فرصت را از دست ندهید 



در وضعیت فعلی که اقتصاد دنیا درگیر بحران کرونا است و دولت ها با ارائه بسته هاي حمایتی اقتصادي درصدد مقابله با تشدید
معضلات اقتصادي برمی آیند، این فرصت وجود دارد که زیرساخت صنایع مصرف کننده انرژي هم اصلاح شود. به تعبیر بهتر اگر منابع
مالی ارائه شده توسط دولت ها به درستی صرف و سرمایه گذاري شود، هم اقتصاد می تواند رشد کند و هم این رشد پایدار و بدون
وارد شدن آسیب به محیط زیست و افزایش انتشار گازهاي آلاینده باشد. این سیاست می تواند خطر بزرگ و جدي اي راکه تغییرات

 
جوي به اقتصاد دنیا تحمیل می کند کاهش دهد و هم زمان روند خروج اقتصاد دنیا از رکود ناشی از همه گیري کرونا را تسریع کند. 

مجمع جهانی اقتصاد با اشاره به ضرورت همکاري جهانی در این مورد نوشت: «همه گیري کرونا به ما نشان داد که دنیاي امروز در هم
تنیده است و نمی توان در یک بخش اصلاحاتی ایجاد کرد بدون اینکه بخشی دیگر اصلاح نشود. به همین دلیل است که سیاست هاي
مبارزه با همه گیري کرونا در تمامی دنیا یکسان اجرا می شود و براي مبارزه با تغییرات جوي و اجراي سیاست هاي رشد پایدار
اقتصادي هم باید همین روند طی شود. یعنی تمامی کشورهاي دنیا باید سیاست هاي مشابه به کار گیرند و بر اهمیت رشد پایدار

 
اقتصادي صحه بگذارند. تنها با این کار است که روزهاي روشنی در انتظار اقتصاد دنیا خواهد بود.» 

اما با توجه به اینکه دنیا در شرایط بسیار بحرانی و سختی قرار دارد، باید هرچه سریع تر وارد عمل شد و درصدد اصلاح شرایط برآمد.
مجمع جهانی اقتصاد در این گزارش شش سیاستی را که باید در تمامی دنیا به صورت هماهنگ اجرا شود تا دنیا از وارد شدن به

 
بحران دیگري در امان باشد و رشد پایدار اقتصادي را تجربه کند، اعلام کرده است که در این جا به تشریح آن ها می پردازیم. 

 
اول: استفاده صحیح از بسته هاي حمایتی مالی 

منابع مالی می توانند سرمایه هاي لازم براي توسعه هدفمند اقتصاد را فراهم کنند. این بسته هاي مالی باید در بخش هایی صرف شود
که بالاترین بازده را براي اقتصاد دارد و هزینه هاي کمی به اقتصاد دنیا تحمیل می کند. استفاده از بسته هاي حمایتی مالی باید با
هدف ایجاد شغل در حوزه هاي مرتبط با انرژي هاي پاك و سرمایه گذاري در تسریع روند گذر به سمت اقتصاد کم کربن باشد زیرا
این فرایند می تواند رشد اقتصادي پایدار و کاهش انتشار کربن در دنیا را تضمین کند. بعد از بحران اقتصادي سال 2008 میلادي،
صدها و شاید هزاران فرصت شغلی در دنیا ایجاد شد ولی تمامی این مشاغل به دنبال بی توجهی دنیا به تولید انرژي با منابع پاکی
مانند انرژي خورشید و باد و آب به وجود آمد. این اشتباهی بود که دنیا مرتکب شد و نتیجه آن تغییرات جوي و وقوع سیل ها و
طوفان هاي بسیار زیاد بود. این بار باید منابع مالی روي پروژه هاي ساختمانی و صنعتی هدفمندي سرمایه گذاري شود. پروژه هایی

 
که با هدف ارتقاي بهره وري مصرف انرژي یا استفاده از منابع انرژي احیاشدنی به جاي انرژي هاي فسیلی طراحی شده است. 

 
دوم: روي تکنولوژي هاي آینده سرمایه گذاري کنید 

سرمایه ها را باید هدفمند استفاده کرد و به جاي تمرکز روي تکنولوژي ها و صنایعی که در سال هاي گذشته کارایی داشتند، در
حوزه هایی استفاده شود که براي رشد اقتصادي و توسعه صنعتی در دنیاي آتی مناسب است. دیگر سرمایه گذاري روي توسعه
صنایعی که قبلاً وجود داشته است با همان فرم و روش قبلی، نمی تواند کارایی داشته باشد. باید سرمایه گذاري ها با توجه به تحولات
اخیر ناشی از چهارمین انقلاب صنعتی انجام شود و مکانیزه بودن و دیجیتالیزه بودن فعالیت هاي صنعتی مد نظر قرار بگیرد. سرمایه
گذاري روي تکنولوژي هاي فعال با هوش مصنوعی و البته سرمایه گذاري روي فعالیت هاي مطالعاتی مرتبط با این مسئله اهمیت

 
بسیار زیادي دارد. 

سرمایه گذاري روي تکنولوژي هاي جدید، ساخت باتري هاي جدید و نوآورانه خودرو، توسعه حمل و نقل الکتریکی یا افزایش استفاده
از خودروهاي هیبریدي ـ الکتریکی در کنار توسعه کشاورزي پایدار می تواند دنیا را به سمت آینده اي روشن و رشدي پایدار در



اقتصاد دنیا هدایت کند. از طرف دیگر سرمایه گذاري در کشورهاي کم توسعه یافته یا در حال توسعه هم اهمیت زیادي دارد زیرا
هوایی که دنیا تنفس می کند یکی است و اگر یک کشور به دلیل کمبود سرمایه نتواند به سمت اقتصاد کم کربن حرکت کند، تمامی
دنیا متضرر می شوند. باید در نظر داشت کشورهاي در حال توسعه بازار آینده هستند. این بازارها هم براي فروش کالاهاي صنعتی

 
اهمیت دارند و هم بازارهاي مصرفی بزرگی هستند. 

 
سوم: انگیزه مصرف را افزایش دهید 

نقش مصرف کنندگان در اقتصاد کشورها غیر قابل اغماض است. در کشورهایی که مصرف به یک فرهنگ تبدیل شده است فرصت
اشتغال و رشد اقتصادي بالاتر است. هرچه قدرت خرید مردم بالاتر باشد و تمایل آن ها به مصرف بیشتر باشد، اثرگذاري بسته هاي
حمایتی مالی روي اقتصاد بیشتر است زیرا سرعت گردش پول در اقتصاد افزایش پیدا می کند. در جامعه اي که مردم قدرت خرید
پایینی داشته باشند یا نگرانی در مورد وضعیت اقتصادي آینده و امنیت شغلی زیاد باشد، حتی اگر بسته هاي مالی به اقتصاد تزریق
شود یا تزریق مستقیم انجام شود، بازهم مصرف رشد نمی کند و عدم افزایش مصرف عاملی مهم در عدم افزایش نرخ رشد اقتصادي

 
در کشورها است. 

از طرف دیگر باید سیاست هاي حامی مصرف کالاهاي کم آلاینده هم ایجاد شود. مثلاً خریداران خودروهاي برقی بتوانند از تخفیف
هاي خاص استفاده کنند یا بتوانند خودروهاي خود را با اقساط طولانی مدت تري خریداري کنند. یا افرادیکه خودروهاي آلاینده
دارند، بتوانند این خودروها را با خودروهاي کم آلاینده و الکتریکی تعویض کنند. این سیاست ها می تواند در حوزه هاي دیگر هم
باشد. مثلاً کارخانه هاي کم آلاینده بتوانند از معافیت هاي مالیاتی برخوردار شوند در حالیکه کارخانه هاي آلاینده جریمه هاي
سنگینی متحمل شوند. از طرف دیگر کارخانه هاي آلاینده اي که بخواهند تکنولوژي ها و ماشین آلات خود را ارتقا دهند و انتشار

 
کربن را کاهش دهند، از مزایاي مالی و وام هاي کم بهره برخوردار شوند و حتی چندین سال معافیت مالیاتی داشته باشند. 

بحث اصلی این است که باید از مصرف کنندگان کالاهاي کم آلاینده حمایت شود. حال شاید این مصرف کننده، تنها کالاهاي مصرفی

 
مانند خودرو یا یخچال استفاده کند یا اینکه کارخانه اي باشد که ماشین آلات صنعتی و آلاینده را مصرف کند. 

 
چهارم: سیاست ها را در حمایت از انرژي هاي پاك طراحی کنید 

در تمامی دنیا سیاست هاي اقتصادي در جهت حمایت از صنایع فسیلی و مصرف کنندگان سوخت هاي فسیلی است. سیاست هاي
مالیاتی، یارانه هاي صنعتی و حتی وام هایی که به صاحبان کسب و کارها پرداخت می شود همگی در حمایت از صنایع نفت و گاز
طبیعی است و توجهی به منابع انرژي هاي کم کربن ندارد. به عنوان مثال در کشور آلمان که یکی از صنعتی ترین و بزرگ ترین
اقتصادهاي قاره سبز است، مصرف کنندگان خرد براي استفاده از هر کیلو وات ساعت انرژي برق باید 30 سنت مالیات بپردازند در
حالیکه براي استفاده از گاز طبیعی و نفت براي گرمایش و پخت و پز تنها 7 سنت مالیات خواهند پرداخت. معرفی سیاست هایی که
در ازاي انتشار کربن، صنایع و کارخانه هاي صنعتی جریمه شوند باعث می شود تا سرمایه گذاري در زیرساخت هاي تولید انرژي هاي
پاك در دنیا افزایش یابد، نظام قانونی مرتبط با این حوزه مدون شود و موجی از فعالیت هاي نوآورانه در این حوزه آغاز شود. این
تحول می تواند مزایاي زیادي براي اقتصاد دنیا و محیط زیست داشته باشد و از تحمیل هزینه هاي بیشتر به اقتصاد دنیا جلوگیري

 
کند. 

 
پنجم: زیرساخت هاي کنونی را مدرنیزه کنید 



طی سالیان سال، زیرساخت هاي صنعتی وشهري زیادي در دنیا ساخته شده است که اغلب نوسازي و مدرنیزه نشده است. این در
حالی است که در وضعیت تازه اي که دنیا با آن روبه رو است و با توجه به رشد تکنولوژي هاي دنیا، این زیرساخت ها کارایی زیادي
ندارد و باید متناسب با شرایط جدید حاکم بر دنیا احیا شود. اما مسئله مهم این است که باید بازسازي به گونه اي انجام شود که
ضمن صرف هزینه کم، کارایی زیرساخت ها ارتقا یابد. زیرساخت هاي بازسازي شده باید با استاندارهاي مدرن دنیا در زمینه کارایی
مصرف انرژي و توجه به کیفیت آب و هوا تطابق داشته باشدو هزینه هاي اجرایی را در بلندمدت به حداقل برساند. کارخانه ها و
زیرساخت ها باید تاب آوري زیادي در برابر بحران هاي پیش رو داشته باشدو بتواند درشرایطی مانند وضعیت ایجادشده در اثر همه

 
گیري کرونا، کارایی داشته باشد. این تغییرات ضروري است و تضمین کننده تداوم رشد و توسعه اقتصادي خواهد بود. 

 
ششم: بوروکراسی هاي دولتی را کاهش دهید 

یکی از موانع مهم سرمایه گذاري در انرژي هاي پاك در دنیا پیچیدگی هاي قانونی براي شروع این پروسه است. به عنوان مثال نصب
پنل هاي خورشیدي در سقف خانه ها براي تأمین برق خانه در ایالات متحده امریکا دو برابر آلمان هزینه دارد و طی کردن پروسه
هاي قانونی و اجرایی لازم براي نصب این پنل ها در امریکا سه برابر آلمان زمان نیاز دارد. دلیل این مسئله موانع زیاد قانونی و سخت و
زمان بر بودن طی شدن این مراحل است که تأیید می کند گذر از انرژي هاي فسیلی به سمت انرژي هاي پاك براي امریکا اهمیتی
ندارد. این موانع در کشورهاي مختلف وجود دارد و به همین دلیل اگر دنیا بخواهد به سمت استفاده از انرژي هاي پاك حرکت کند،

باید این موانع قانونی از میان برود و این فرایند تسهیل شود.



ایجاد 1500شغل خانگی در قزوین

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  140  |  تاریخ: 1399/07/22

رئیس جهاددانشگاهی استان قزوین گفت: استان قزوین ظرفیت ایجاد 1500شغل خانگی را در سال جاري دارد.

رئیس جهاددانشگاهی استان قزوین گفت: استان قزوین

 
ظرفیت ایجاد 1500شغل خانگی را در سال جاري دارد. 

به گزارش خبرگزاري خبرآنلاین از قزوین؛ فرشاد پیله چی،
رئیس جهاددانشگاهی استان قزوین گفت: دبیرخانه طرح
توسعه مشاغل خانگی استان قزوین در جهاددانشگاهی آغاز
به کار کرد و از سال95 طرح مشاغل خانگی به

 
جهاددانشگاهی واگذار شده است. 

او ادامه داد: به دنبال این موضوع بودیم که نواقص طرح
هاي قبلی در حوزه مشاغل خانگی را برطرف و زنجیره این

 
مشاغل را تکمیل کنیم که امیدواریم این امر با تعامل اتفاق بیفتد. 

رئیس جهاددانشگاهی قزوین بیان کرد: در سال هاي پیش از 98طرح مشاغل خانگی تنها در استان هاي مرزي کشور اجرایی می شد،
اما از سال گذشته طرح مشاغل خانگی در قزوین نیز اجرایی شده و براي سال99 ظرفیت ایجاد 1500شغل خانگی به استان قزوین

 
اختصاص داده شده است. 

او عنوان کرد: باید در این طرح نقاط ضعف طرح هاي قبلی که در کشور اجراشده است را برطرف کرده و بر آن ها تمرکز کنیم. در
جهاددانشگاهی به دنبال این هستیم بعد از شناسایی افراد به آنان مشاوره ارائه داده و توانمند کنیم. مشاوره به این جهت ارائه می شود

 
که متقاضیان بدانند آنان در چه بخشی می توانند فعالیت کنند و درنهایت به بازار متصل شوند. 

پیله چی با بیان اینکه طرح توسعه مشاغل خانگی به مهاجرت معکوس کمک ویژه اي کرده و زنجیره ارزش را تکمیل می کند، تصریح

 
کرد: فرهنگ سازي و ترویج مشاغل خانگی در این طرح بسیار مهم است. 

رئیس جهاددانشگاهی قزوین با اشاره به اینکه طرح توسعه مشاغل خانگی در سال99 در سه فاز اجرایی خواهد شد، افزود: در فاز
نخست «هماهنگی و برگزاري جلسات با دستگاه هاي اجرایی»، «مصاحبه با عوامل انسانی مؤثر در اجراي طرح»، «مطالعه اسناد

 
بالادستی و منابع کتابخانه اي» و «استخراج مزیت هاي استانی» انجام می شود. 

او ادامه داد: در فاز دوم «شناسایی برندهاي ملی و استانی، تعاونی ها و فروشگاه هاي مجازي، سمن ها و اتحادیه» و «فراخوان مشاوره
تسهیلگران»، «فراخوان متقاضیان مشاغل خانگی بر اساس مزیت هاي شناسایی شده» و «آموزش و مشاوره» در دستور کار قرار

 
خواهد گرفت. در فاز سوم طرح توسعه مشاغل خانگی استان قزوین نیز تولید مبتنی بر نیاز بازار در دستور کار قرار دارد. 

پیله چی بیان کرد: استان قزوین ظرفیت 1500متقاضی را دارد و تا به امروز حدود 600نفر در این طرح ثبت نام کردند و اگر اطلاع
رسانی قوي تر از سوي دستگاه هاي بالادستی انجام شود افراد بیشتري می توانند در این طرح ثبت نام کنند. علاقه مندان تا هشتم

 
آبان می توانند با مراجعه به سایت www.inhb.ir ثبت نام کنند. 

او گفت: از دستگاه هاي اجرایی می خواهیم براي اطلاع رسانی به ما کمک کنند، در ابتدا باید آگاه سازي را انجام دهیم تا علاقه

 
مندان و متقاضیان به راه اندازي مشاغل خانگی وارد این طرح شوند. 



رئیس جهاددانشگاهی قزوین بیان کرد: اگر تعداد افراد ثبت نام شده بیش از افراد متقاضی باشد توسط مصاحبه اولیه مورد ارزیابی قرار

 
می گیرند چون می خواهیم خروجی مطلوبی داشته باشیم. 

او متذکر شد: آموزش در مرکز استان متمرکز نخواهد بود بلکه در تمامی شهرستان ها آموزش را خواهیم داشت و جذب کارآفرینان،

 
خبرگان و پیشرانان را در دستور کار خود قرار داده ایم. 

پیله چی تصریح کرد: متقاضیان پس از یادگیري الفباي کارآفرینی باید وارد بازار شوند البته برخی از افراد این توانایی را ندارند به

 
همین جهت باید به پیشرانان متصل شوند. 

او در خصوص اتصال متقاضیان و افراد آموزش دیده به بازار کار اضافه کرد: از ظرفیت تیم بازاریابی جهاددانشگاهی استفاده می کنیم

 
تا به صاحبان مشاغل خانگی در حوزه برندسازي، بسته بندي و دیگر مسائل مرتبط مشاوره ارائه دهد. 

رئیس جهاددانشگاهی قزوین در پایان یادآور شد: براي اطلاع رسانی و جمع آوري داده روستا به روستا می رویم و با دهیاري ها

 
هماهنگ می کنیم تا این طرح را براي ساکنان و افراد متقاضی مشاغل خانگی تشریح کنیم. 
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بازیافت 90 درصدي آب مصرفی در مجتمع مس سونگون

منبع: خبرگزاري صنایعشماره خبر:  141  |  تاریخ: 1399/07/22

مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران از بازیافت 90 درصدي آب مصرفی در مجتمع مس سونگون خبر داد. نوشته بازیافت
90 درصدي آب مصرفی در مجتمع مس سونگون اولین بار در خبرگزاري صنایع. پدیدار شد.

 
مدیر عامل شرکت مس خبر داد 

 
بازیافت 90 درصدي آب مصرفی در مجتمع مس سونگون 

مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران از بازیافت 90 درصدي آب

 
مصرفی در مجتمع مس سونگون خبر داد. 

مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران از بازیافت 90 درصدي آب

 
مصرفی در مجتمع مس سونگون خبر داد. 

 
بازیافت آب مصرفی در مجتمع مس سونگون 

 
به گزارش خبرگزاري صنایع، اردشیر سعدمحمدي در جلسه بازدید استاندار یزد و هیئت همراه شان از مجتمع مس سونگون، گفت: 

شرکت ملی صنایع مس ایران انرژي هاي مورد نیاز خود یعنی آب و برق و ... را خود تامین می کند و صنعت مس در رده صنایع

 
سازگار با کم آبی قرار دارد و بیش از 90 درصد آب مصرفی در این صنعت بازیافت و به چرخه تولید باز می گردد. 

 
ضرورت حفظ محیط زیست 

مدیر عامل شرکت مس با تاکید بر اینکه حفظ محیط زیست و به کارگیري تجهیزات و تکنولوژي هایی با بالاترین سطح استاندارد

 
محیط زیستی جزو دغدغه هاي اصلی شرکت مس براي توسعه است، افزود: 

صیانت از محیط زیست اولویت اصلی ماست و شرکت مس با استناد به پروژه انتقال آب در دست اجراي خود، بیش از همه درك لازم
از ارزش آب را دریافت کرده است از این رو در برداشت از آب هاي سطحی که در صورت وجود آب در پیت ها بر اثر بارش و ... امکان
معدنکاري نخواهد بود و بخش دوم آب هاي زیرزمینی است که باید مطالعات لازم علمی صورت گیرد و نباید با احتمالات در مورد آن

 
تصمیم گیري و رفتار شود. 

وي در ادامه افزود: در دنیا براي معادنی مسی که در نقاط کم آب و کویري واقع شده اند از تکنولوژي جدید فلوتاسیون استفاده می
شود و در این فرایند با استفاده از متدهاي علمی روز دنیا و با توجه به عایق بندي هاي این تکنولوژي امکان نفوذ کوچکترین قطره اي

 
به آب هاي زیر زمینی وجود ندارد و از این رو در جهت حفظ آب هاي زیرزمینی مشکلی ایجاد نخواهد شد. 



 
کاهش وابستگی به نفت 

 
سعدمحمدي در ادامه با اشاره به پیش بینی هاي صورت گرفته در حوزه هاي اقتصاد و انرژي، گفت: 

بر اساس این پیشبینی ها که پایه علمی دارد در 30 سال آینده نفت تنها 13درصد از انرژي جهان سهم خواهد داشت و این بدین

 
معنی است که دنیاي امروزي براي بقا و حضور در بازارهاي رقابت جهانی بایستی در فکر انرژي جایگزین باشند. 

در کنار این موضوع و بر پایه پیش بینی موسسات اقتصادي در 10 سال آینده 35 درصد خودروها برقی خواهند شد و تنها عنصري که

 
می تواند در تکنولوژي الکتریسیته شکل بگیرد و جایگزینی هم براي آن پیشبینی نشده است مس است. 

 
توسعه معادن مس 

به گزارش خبرگزاري صنایع، مدیر عامل شرکت مس در پایان با بیان این که توسعه معادن مس موجب ایجاد اشتغال و سودآوري
خواهد شد به برخی اقدامات انجام شده در حوزه مسئولیت هاي اجتماعی شرکت مس در استان آذربایجان شرقی اشاره کرد و اظهار

 
داشت: 

علاوه بر اشتغال زایی مستقیم 4500 نفر در مجتمع مس سونگون، در شهرستان ورزقان این شرکت اقدامات خوبی را در حیطه
مسئولیت هاي اجتماعی برون سازمانی خود از قبیل ایجاد بزرگراه خواجه-ورزقان، آبادانی و اجراي طرح هاي هادي روستاها، مساعدت
در تامین و توزیع اقلام بهداشتی از قبیل ماسک و مواد ضد عفونی و... در این شرایط خاص، مساعدت به دانشگاه علوم پزشکی استان،

 
برگزاري طرح هاي جهادي درمانی، ایجاد راه هاي روستایی و نگهداري و برف روبی، ارایه خدمات اطفاي حریق و ... انجام داده است. 

 
  

انتهاي پیام///



انعقاد قرارداد نفتی با دوتابعیتی ها/ دولتمردان خودتحریمی می کنند

منبع: خوز 24شماره خبر:  142  |  تاریخ: 1399/07/22

حجت الاسلام سید محمود نبویان در گفتگو با خبرنگار
مهر، با انتقاد از گرانی هاي افسارگسیخته و وضعیت سخت
معیشتی مردم، گفت: دولت تصمیمات بسیار ضعیفی در
حوزه اقتصاد اتخاذ کرده و همین مسئله باعث شده است
که مردم به سختی روزگار خود را سپري کنند. بیش از 90

 
درصد بودجه دست دولت است وي با (...) 

حجت الاسلام سید محمود نبویان در گفتگو با خبرنگار
مهر، با انتقاد از گرانی هاي افسارگسیخته و وضعیت سخت
معیشتی مردم، گفت: دولت تصمیمات بسیار ضعیفی در

 
حوزه اقتصاد اتخاذ کرده و همین مسئله باعث شده است که مردم به سختی روزگار خود را سپري کنند. 

 
بیش از 90 درصد بودجه دست دولت است 

وي با اشاره به اینکه 93 درصد بودجه مملکت و بیش از 70 درصد مدیریت کشور دست دولت است، بیان کرد: به عبارت بهتر صنعت،
کشاورزي و بخش عمده اي از تولید کشور تحت اختیار دولت است اما دولت در همه این عرصه ها عملکرد ضعیفی از خود نشان داده

 
و باعث ایجاد مشکلات اقتصادي براي مردم شده است. 

 
دولتی ها فقط می خواهند جیبشان را پُر کنند 

نماینده مردم تهران در مجلس شوراي اسلامی تصریح کرد: اگر نگویم در بدنه دولت کسانی هستند که عامدانه می خواهند مردم را از
وضع کشور ناامید کنند، حداقل باید بگویم بسیاري از دولتمردان نابلد و کسانی هستند که توان انجام هیچ کاري را ندارند و جاي

 
تاسف دارد که عده اي در بدنه دولت فقط می خواهند جیب شان را پُر کنند و بروند. 

نبویان اظهار داشت: خوب است یک نفر از آقاي زنگنه بپرسد قراردادهاي نفتی در داخل کشور را با چه افرادي منعقد کرده اند؟

 
خودشان توان صادرات نفت را ندارند و اجازه هم نمی دهند که بخش خصوصی این کار را انجام دهد. 

 
انعقاد قرارداد نفتی با افراد دوتابعیتی 

وي تصریح کرد: جاي تاسف دارد که در وزارت نفت با افرادي قرارداد منعقد شده که اتهام شان دو تابعیتی بودن است و زمانی که از
مسئولان وزارت نفت سوال می کنیم چرا استعلام نگرفتید و متوجه نشدید که این افراد دوتابعیتی هستند، صریحاً می گویند که به ما

 
چه ارتباطی دارد! 



عضو هیئت رئیسه کمیسیون اصل 90 مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه دولت باید پاسخ دهد که مدیرعامل شرکت مهم نیکو چه
کسی است، ادامه داد: رئیس جمهور می گوید ما در جنگ اقتصادي هستیم و سوال ما این است که آیا در دوران جنگ اقتصادي باید
یک فرد کم تجربه را به عنوان مدیرعامل شرکت نیکو منصوب کرد؟ آیا این جوان کم تجربه می تواند مشکلات ایران در صادرات نفت

 
را حل کند؟ چرا دولت از کسانی که نفت را در ونزوئلا فروختند و از کسی نترسیدند، براي صادرات نفت کمک نمی گیرد؟ 

 
بی اطلاعی مسئولان وزارت جهاد از میزان واردات نهاده هاي دامی! 

نبویان با اشاره به اینکه مجلس طی جلسات متعدد موضوع واردات نهاده هاي دامی را مورد بررسی قرار داد و به این نتیجه رسیدیم
که بدنه دولت در این زمینه بسیار ضعیف عمل کرده است، متذکر شد: بنده از معاون وزیر جهاد کشاورزي درباره میزان واردات نهاده
هاي دامی و کشاورزي سوال کردم اما در عین ناباوري به بنده گفت که نمی دانم! وي در توجیه عدم اطلاع خود از چنین مسئله

 
مهمی می گوید که سامانه گمرك را در اختیار ما قرار نمی دهند! مگر گمرك و وزارت جهاد کشاورزي زیر نظر دولت نیست؟ 

وي تاکید کرد: متاسفانه مدیریت کشور دست چنین افرادي است که حتی از حوزه هاي تحت اختیار خود هم اطلاعی ندارند و تمام

 
بدبختی هاي مردم چنین مسئولانی هستند که توان انجام هیچ کاري را ندارند. 

عضو هیئت رئیسه کمیسیون اصل 90 مجلس یادآور شد: دولت اصرار زیادي داشت که وزارت بازرگانی تشکیل شود که مجلس با این
مسئله مخالفت و دولتی ها هم لج کردند و بخش مهمی از اختیارات وزارت جهاد کشاورزي را به وزارت صمت دادند، به گونه اي که
ثبت سفارش، تخصیص ارز و تامین ارز نهاده هاي دامی در وزارت صمت انجام می شود در حالی که این مسائل کاملاً در حیطه

 
اختیارات وزارت جهاد کشاورزي است. 

 
دولت عزمی براي حل مشکلات مردم ندارد 

نبویان با بیان اینکه دولت عزمی براي حل مشکلات مردم ندارد، تصریح کرد: مجلس وظیفه قانون گذاري و نظارت بر عملکرد دولت را
دارد و قوه قضاییه هم باید به تخلفات رسیدگی کند اما ما در مدیریت کشور دخالتی نداریم. عجیب است که دولتمردان به جاي اینکه
کار کنند، زمانی که می بینند مجلس نظارت می کند می گویند که کارهاي نمایندگان، نمایشی است که پاسخ من به این افراد آن

 
است که شما هم مشکل مردم را حتی نمایشی حل کنید. 

وي با اشاره به اینکه کافر همه را به کیش خود پندارد، ادامه داد: وضع مردم فوق العاده بد است و دولت به جاي آنکه در این شرایط،

 
مجلس و قوه قضاییه را مورد هجمه قرار دهد و به آنان اتهام نمایشی کار کردن بزند، بهتر است به مشکلات مردم رسیدگی کند. 

 
پرونده گمرك روي میز کمیسیون اصل 90 مجلس 

عضو هیئت رئیسه کمیسیون اصل 90 مجلس اظهار داشت: پرونده هاي گوناگونی در حال بررسی در کمیسیون اصل 90 مجلس
شوراي اسلامی به ویژه در زمینه هاي بورس، بورسیه، گمرك و نهاده هاي دامی است که در همه این موارد تخلفات دولت آشکار است.

نبویان گفت: مجلس تاکنون با دولت راه آمده است و حتی گفتیم که سراغ استیضاح نمی رویم تا آنان کار کنند و گره اي از مشکلات
مردم بگشایند اما دولتِ غربگرا هیچ اقدامی براي برون رفت از مشکلات کشور انجام نمی دهد و اعتقادي به تکیه بر ظرفیت هاي



 
کشور ندارد و هنوز تصور می کند که مشکلات ایران از طریق غربی ها حل می شود. 

 
20 تا 30 درصد مشکلات اقتصادي به دلیل تحریم است 

وي تاکید کرد: 20 تا 30 درصد مشکلات اقتصادي به دلیل تحریم است و مسئله مهم تر این است که ما در داخل کشور خودتحریمی
داریم و دولتی ها نمی خواهند کار کنند و از سوي دیگر اجازه نمی دهند بخش خصوصی و کسانی که به دنبال حل مشکلات کشور

 
هستند، پا به عرصه بگذارند. 

نماینده مردم تهران در مجلس شوراي اسلامی با اشاره به اینکه دولت مسکن مهر را مزخرف می داند، به اشتغال داخلی توجه نمی
کند و جلوي هر کار درستی را می گیرد، گفت: جوانان زیادي هستند که می خواهند تولیدات داخلی خود را به دولت تزریق کنند اما

 
دولتمردان نمی پذیرند چرا که می خواهند واردات داشته باشند و این مسئله جاي تاسف دارد. 

منبع: مهر



مسئولیت هاي دولتی، جایگاهی مهم براي گره گشایی از کار مردم است

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  143  |  تاریخ: 1399/07/22

استاندار اردبیل با بیان اینکه مسئولیت هاي دولتی، جایگاهی مهم براي گره گشایی از کار مردم است، بر استفاده از این
جایگاه در ارائه خدمات به مردم تاکید کرد.

استاندار اردبیل با بیان اینکه مسئولیت هاي دولتی، جایگاهی مهم براي گره گشایی از کار مردم است، بر استفاده از این جایگاه

 
در ارائه خدمات به مردم تاکید کرد. 

به گزارش ایکنا از اردبیل، اکبر بهنام جو، استاندار اردبیل، 22
مهرماه، گفت: در چند سال اقدامات اخیر تجربیات خوبی در
راستاي اقدامات توسعه اي در حوزه هاي صنعتی، سرمایه گذاري،
اجراي پروژه ها کسب شده که لازم است با قوت این برنامه ها

 
ادامه یابد. 

وي با اشاره به تحریم هاي اقتصادي علیه کشور و تاثیر آن بر
استان اظهار کرد: با توجه به سرمایه گذاري هایی که با حمایت
دولت در استان انجام گرفته، ادامه روند گامی مهم براي کاستن

 
از فشار هاي اقتصادي بر دوش مردم است. 

استاندار اردبیل، احداث کارخانجات بزرگ و تاثیر گذار در منطقه
از جمله کارخانه تولید ام دي اف، پتروشیمی، طرح هاي گلخانه اي، کشاورزي و داروسازي را از جمله اقداماتی دانست که با تلاش و

 
همکاري مدیران و مسوولان استانی و ملی در حال اجرا و تکمیل است. 

بهنام جو، اطلاع رسانی برنامه هاي توسعه اي دولت به مردم را ضروري دانست و تأکید کرد: مردم باید از عملکرد دولت در استان

 
آگاهی یافته و دولت را در کنار خود حس کنند. 

وي تصریح کرد: دولت به عنوان رکن اجرایی نظام همواره در راستاي ارائه خدمات به مردم، توسعه راهها، ایجاد اشتغال، اجراي پروژه

 
هاي مهم براي تسهیل در زندگی مردم تلاش کرده و در این خصوص از هیچ کوششی دریغ نکرده است. 

استاندار اردبیل، به شیوع بیماري کرونا و تاثیر آن بر روند اجراي برخی کار ها اشاره کرد و افزود: لازم است فرمانداران با حفظ برنامه
ریزي هاي انجام گرفته در موقعیت کنونی نیز تدبیر و مدیریت کرده و متناسب با وضعیت پیش آمده به اقدامات توسعه اي و خدمت

 
رسانی ادامه دهند. 

بهنام جو، به برنامه ریزي براي توسعه بخش هاي مهم عمرانی، صنعتی، اقتصادي و اجتماعی، فرهنگی اشاره کرد و گفت: تلاش براي
جذب درصد بالاي اعتبارات تخصیص یافته به پروژه هاي عمرانی از جمله مهم ترین اقداماتی است که تمامی فرمانداران استان باید

 
آن را در نظر بگیرند. 

وي با بیان اینکه مسئولیت هاي دولتی، جایگاهی مهم براي گره گشایی از کار مردم است، بر استفاده از این جایگاه در ارائه خدمات به

 
مردم تاکید کرد. 

استاندار اردبیل، بیان کرد: مردم اقدامات انجام گرفته و خدمات ارائه شده را به خوبی تحلیل می کنند و در این فرصت باقی مانده از

 
دولت نیز به ارائه خدمات و تسریع در اجراي پروژه ها ادامه می دهیم. 

وي افزود: تمامی فرمانداران در شهرستان ها لازم است با شناسایی علل بروز آسیب هاي اجتماعی، براي یافتن راهکار کاهش آن گام



 
موثر بردارند. 

انتهاي پیام



رشد 48 درصدي درآمد زکات در خراسان جنوبی

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  144  |  تاریخ: 1399/07/22

معاون توسعه مشارکت هاي مردمی کمیته امداد امام خمینی(ره) خراسان جنوبی گفت: در نیمه نخست امسال درآمد زکات
این نهاد سه میلیارد و 167 میلیون ریال بوده است که نسبت به مدت مشابه سال قبل 48 درصد افزایش دارد.

معاون توسعه مشارکت هاي مردمی کمیته امداد امام خمینی(ره) خراسان جنوبی گفت: در نیمه نخست امسال درآمد زکات این

 
نهاد سه میلیارد و 167 میلیون ریال بوده است که نسبت به مدت مشابه سال قبل 48 درصد افزایش دارد. 

به گزارش ایکنا از خراسان جنوبی، احمد رفیعی، معاون توسعه
مشارکت هاي مردمی کمیته امداد امام خمینی(ره) خراسان
جنوبی امروز 22 مهر در مراسم اهداي 915 بسته تحصیلی به
دانش آموزان نیازمند شهرستان زیرکوه اظهار کرد: طی شش
ماهه نخست سال جاري نیکوکاران به نیازمندان و محرومان
خراسان جنوبی 53 میلیارد و 933 میلیون تومان کمک کردند
که نسبت به مدت مشابه سال قبل 63 درصد افزایش داشته

 
است. 

معاون توسعه مشارکت هاي مردمی کمیته امداد امام خمینی(ره)

 
خراسان جنوبی ادامه داد: مجموع درآمدهاي کمیته امداد در مدت مشابه سال گذشته 33 میلیارد و 187میلیون تومان بوده است. 

وي با بیان اینکه کمک هاي خیرین و نیکوکاران در شش ماهه امسال 45 درصدي نقدي و 55 درصد غیرنقدي بوده است، افزود:

 
سرانه کمک ماهانه هر خانوار در استان 240 هزار تومان و هر نفر 70 هزار تومان است. 

رفیعی، میانگین درآمد ماهانه حوزه مشارکت هاي مردمی کمیته امداد امام خمینی(ره) خراسان جنوبی را هشت میلیارد و 989
میلیون تومان عنوان کرد و ادامه داد: 80 هزار و 949 صندوق در استان فعال است که 2 میلیارد و 291 میلیون تومان کمک از این

 
طریق جمع آوري شده است. 

معاون توسعه مشارکت هاي مردمی کمیته امداد امام خمینی(ره) خراسان جنوبی تصریح کرد: مبالغ جمع آوري شده مربوط به
صدقات، زکوات، ایتام و محسنین است که در سرفصل هاي مختلف اشتغال، معیشت، ازدواج، مسکن، تحصیل و سایر نیازمندهاي

 
جامعه هدف این نهاد هزینه می شود. 

وي با اشاره به اینکه با پرداخت زکات زمینه گسترش عدالت اجتماعی فراهم می شود، اظهار کرد: در نیمه نخست امسال درآمد زکات

 
این نهاد سه میلیارد و 167 میلیون ریال بوده است که نسبت به مدت مشابه سال قبل 48 درصد افزایش دارد. 

رفیعی، میزان کمک هاي مردمی براي ایتام و محسنین را 12 میلیارد و 121 میلیون تومان برشمرد و گفت: 7623 فرزند یتیم و



 
محسنین در استان از این کمک ها بهره مند می شوند. 

وي، تعداد حامیان ایتام و محسنین استان را 29 هزار و 332 نفر اعلام کرد و افزود: سرانه کمک به هر فرزند یتیم و محسنین 265

 
هزار تومان (بدون درآمد مراکز) است. 

معاون مشارکت هاي مردمی کمیته امداد امام خمینی(ره) خراسان جنوبی اظهار کرد: در این مدت کمک هاي مبتنی بر نیاز نیز

 
13میلیارد و 782 میلیون تومان بوده که نسبت به مدت مشابه سال گذشته، 55 درصد رشد داشته است. 

رفیعی از فعالیت 75 مرکز نیکوکاري در استان خبر داد و گفت: این مراکز در نیمه نخست امسال 22 میلیارد و 570 میلیون تومان

 
کمک از خیران جمع آوري کردند که نسبت به سال گذشته، کمک هاي جمع آوري شده 97 درصد رشد داشته است. 

وي با اشاره به اینکه شش مرکز نیکوکاري تخصصی در سطح استان راه اندازي شده است، خاطرنشان کرد: در سال جاري راه اندازي

 
80 مرکز نیکوکاري در سطح استان هدف گذاري شده است. 

انتهاي پیام



292 هزار بنگاه وام کرونا دریافت کردند

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  145  |  تاریخ: 1399/07/22

معاون توسعه اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: تاکنون 292 هزار بنگاه آسیب دیده تسهیلات کرونا به ارزش
پنج هزار و 800 میلیارد تومان دریافت کردند.

معاون توسعه اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی
گفت: تاکنون 292 هزار بنگاه آسیب دیده تسهیلات کرونا

 
به ارزش پنج هزار و 800 میلیارد تومان دریافت کردند. 

دولت براي حمایت از کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا
پرداخت تسهیلات را در دستور کار خود قرار داد. براین
اساس متقاضیان دریافت تسهیلات از سیزدهم خردادماه
امسال می توانستند با مراجعه به سامانه کارا درخواست

 
خود را براي دریافت وام ثبت کنند. 

پرداخت این تسهیلات در چند دوره با توجه به ادامه شیوع
بیماري کرونا تمدید شد و براساس آخرین اطلاعیه بانک

 
مرکزي تا پایان مهرماه ادامه دارد. 

براساس این گزارش در کارگاه هایی که مستقیم از کرونا لطمه دیده و به اجبار تعطیل شده اند، مبلغ 16 میلیون تومان وام به ازاي هر
نیروي انسانی اختصاص می یابد و در واحدهاي کسب وکاري که فعال بوده، تعطیل نشده و غیر مستقیم از کرونا آسیب دیده اند، مبلغ

 
12 میلیون تومان تسهیلات پرداخت می شود، نرخ سود تسهیلات نیز 12 درصد و بازپرداخت آن از مهرماه جاري است. 

معاون توسعه و کارآفرینی وزارت تعاون در در بیست و هشتمین جلسه کارگروه مقابله با پیامدهاي اقتصادي کرونا جزئیات پرداخت
تسهیلات کرونا را تشریح کرد و گفت: بررسی انجام شده از مجموع 704 هزار پرونده در فرآیند پرداخت تسهیلات کرونایی، 544 هزار

 
پرونده براي پرداخت به بانک معرفی شده اند. 

وي افزود: ارزش تسهیلات پرداختی به 292 هزار بنگاه آسیب دیده، تاکنون بیش از پنج هزار و 800 میلیارد تومان است که از این

 
مقدار یک هزار و 245 میلیارد تومان مربوط به تسهیلات حمایتی دولت از شرکت هاي بزرگ است. 

به گفته منصوري زمان ثبت نام فعالان کسب وکارهاي آسیب دیده از کرونا، براي دریافت تسهیلات کرونایی تا پایان مهرماه است و

 
این زمان تمدید نخواهد شد. 

وي اضافه کرد: بررسی انجام شده نشان می دهد در چند هفته گذشته میانگین روزانه بیش از دو هزار و 500 نفر از شاغلان آسیب

 
دیده از کرونا براي دریافت وام حمایتی در سامانه کارا ثبت نام کرده اند. 

اعضاي کارگروه در ادامه این جلسه تاکید کردند: بانک هاي عامل با جدیت بیشتر تسهیلات کرونایی را به متقاضیان تا پایان مهرماه

 
پرداخت کنند. 



وثایق لازم براي دریافت تسهیلات، سفته و چک است. براي 16 میلیون تومان یک سفته یا چک لازم است یک سفته یا چک همراه با

 
یک ضامن براي بنگاه هایی است که 16 تا 48 میلیون تومان تسهیلات دریافت می کنند. 

وثیقه تسهیلات 48 تا 160 میلیون تومانی یک سفته یا چک، همراه دو ضامن است و 160 تا 200 میلیون تومانی علاوه بر چک و
سفته باید سه ضامن معرفی کند و براي بیش از 200 میلیون تومان تسهیلات نیز باید از سوي صندوق هاي ضمانت و یا بنا به

 
تشخیص بانک باید وثیقه ارائه شود. 

نکته قابل توجه اینکه سقف مبلغ سفته 1.5 برابر اصل و سود تسهیلات است، همچنین یکی از موانع پیش رو براي دریافت تسهیلات
حمایتی کرونا، «نداشتن چک برگشتی» بود که کارگروه این شرط را از مقررات پرداخت تسهیلات بانکی مستثنی کرد تا روند پرداخت

تسهیلات کرونا به متقاضیان و صاحبان کسب و کارها تسهیل شود./ایرنا



قیمت برده پس از شیوع کرونا در روسیه چه قدر است؟

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  146  |  تاریخ: 1399/07/22

مقیمت یک برده که براي انجام کارهاي سخت مورد استفاده قرار می گیرد، در روسیه 15 هزار روبل (210 دلار) است.

مقیمت یک برده که براي انجام کارهاي سخت مورد
استفاده قرار می گیرد، در روسیه 15 هزار روبل (210

 
دلار) است. 

خبرگزاري مهر، گروه فرهنگ: بخش پژوهش هاي فرهنگی
رایزنی فرهنگی در قرقیزستان در گزارشی که به تازگی
تهیه و در اختیار مهر قرار داده، می گوید بدنبال شیوع و
گسترش پاندمی کووید 19 و بحران اقتصادي؛ کارشناسان
شروع موج جدید بردگی کاري در روسیه را پیش بینی می

 
کنند. 

بر اساس گزارش Global Slavery Index در سال 2018 میلادي در روسیه 794 هزار برده وجود داشت. این کشور از نظر تعداد
قربانیان بردگی معاصر در جایگاه 64 جهان قرار دارد. اکثر آنها کارگران مهاجر از کشورهاي آسیاي مرکزي هستند. آنها در کارهاي

 
ساختمانی، خدمات تاسیساتی و تجارت جنسی بکار گرفته می شوند. 

ولی به گفته اولگ بابیچ حقوقدان و کارشناس کنفدراسیون کار و اشتغال روسیه، حتی ارقام مذکور نیز نسبت به روسیه پایین آورده

 
شده است. 

او می گوید: «اگر با چشمان حق به این وضعیت نگاه کنیم؛ می بینیم که تعداد برده ها در کشور بسیار زیاد است، ما در خصوص آنها
اطلاعات خیلی کم داریم یا خیلی کم در مورد آنها می دانیم. بسیاري از آنها نمی خواهند بیرون بیایند و تماس و ارتباط بگیرند؛ از
زندگی خود می ترسند. اکثر کارگران مهاجر غیر قانونی در وضعیت بردگی بسر می برند. در روسیه بیش از 1.5 میلیون کارگر مهاجر

 
غیر قانونی وجود دارد و بیشتر آنها یعنی 60 درصد را می توان به عنوان برده محسوب کرد.» 

اولگ ملنیک اف بنیانگذار و رئیس جنبش داوطلبان ضدّبردگی «الترناتیوا» است. او با تیم خود حدود 10 سال است افرادي را که در
وضعیت بردگی قرار دارند جست وجو و آنها را آزاد می کند. به گفته وي، آنها تا به حال حدود 20 هزار نفر از اتباع کشورهاي آسیاي
مرکزي را از حالت بردگی رهایی داده اند. او می گوید: «در سال 2011 میلادي یکی از دوستانم به من مراجعه و درخواست کرد یکی
از بستگانش را که در بردگی در داغستان قرار داشت، آزاد کنیم. من نتوانستم درخواست کمک او را رد کنم. ما توانستیم پنچ نفر (سه

 
دختر و دو مرد) را در داغستان آزاد کنیم. پس از آن بود که ایده تاسیس چنین جنبشی شکل گرفت.» 

به گفته وي، تماس هاي زیادي با دفتر این جنبش براي ارائه کمک گرفته می شود: «متاسفانه ما نمی توانیم به همه کمک کنیم. اولاً

 
از لحاظ نیروي انسانی مشکل داریم و دوم اینکه بودجه ما کافی نیست.» 



وي با اعلام اینکه 95 درصد بودجه این جنبش توسط خود او و بقیه از طریق جذب کمک هاي خیریه تامین می شود، گفت: «در
روسیه افراد زیادي به بردگی می افتند، بیشتر آنها از اتباع جمهوري قرقیزستان و ازبکستان هستند. دختران زیادي از قزاقستان به

 
کشورهاي خارجی از جمله بحرین و امارات متحده عربی برده می شوند و آنها را مجبور به تن فروشی می کنند.» 

در تاریخ 28 دسامبر سال 2019 میلادي فعالان در بحرین عملیاتی انجام دادند. در نتیجه این عملیات دو دختر که یکی از آنها تبعه
قزاقستان بود از بردگی جنسی رهایی یافتند. در حال حاضر عسل (نام آن دختر که تغییر یافته) در زادگاهش شهر چیمکنت قزاقستان
است و امید دارد که دیگر چنین اتفاقی براي او تکرار نشود. او می گوید: «به من کاري پیشنهاد دادند ولی نمی دانستم چه کاري
است. تازه قبل از پرواز گفتند که پروازم به بحرین است و باید تن فروشی کنم. به من وعده کوه طلا داده بودند ولی؟ در واقع همه

 
چیز دروغ بود.» 

بخش دیگري از صحبت هاي عسل چنین است: «درآمد روزانه 25 هزار دلار یعنی در طول یک روز من باید 25 هزار دلار بدست می
آوردم. گذرنامه هایمان را گرفتند و گفتند اینجا کار خواهید کرد و به خانه بر نمی گردید تا زمانی که 25 هزار دلار بیاورید و به
کارفرما تحویل دهید. من دیگر امیدي نداشتم و به خود گفتم که 25 هزار دلار را پرداخت می کنم و بعد براي خودم کار می کنم.
چون ما در قزاقستان اصلاً وضعیت مالی خوبی نداشتیم و من و خواهرم پدر و مادر هم ندارم؛ می خواستم با کار کردن خانه و

 
سرپناهی براي خودمان تهیه کنیم. دوست من با فعالان تماس گرفت، پس از دو روز به داد ما رسیدند و ما را آزاد کردند.» 

20 فوریه سال جاري خانم خادریه با دعوتنامه همسرش از ازبکستان به روسیه آمد. آنها در مسکو آپارتمانی را اجاره کردند. در این

 
آپارتمان غیر از این خانم و همسرش چند نفر دیگر نیز ساکن شده بودند. 

بعدها همسرش جعفر، خادریه را بشدت کنترل می کرد و اجازه بیرون رفتن از خانه را نمی داد. جعفر گذرنامه اش را به بهانه ثبت و
رجیستر گرفت و دیگر به او برنگرداند. سپس او همسرش را پی در پی به محل کار خود می برد و اصلاً پولی به همسرش نمی داد:
«من طی این مدت چند بار تلاش کردم از دست شوهرم فرار کنم ولی هر بار او من را پیدا می کرد و به آپارتمان باز می گرداند.
سپس از تلفن همسرم توانستم به مادرم زنگ بزنم و از او کمک بخواهم. همسرم نه تنها من؛ بلکه سایر زن هاي خود را که درباره آنها
در مسکو خبردار و مطلع شدم، همچون مبل اجاره می داد. ما در جایی که به ما می گفتند؛ کار می کردیم و همه کار انجام می دادیم.
در روسیه یک سري گروه هاي مافیایی وجود دارد که از افرادي مثل ما سوء استفاده کرده و کسب درآمد می کنند. همسر من با آنها

 
همکاري می کرد.» 

مادر خادریه به سازمان حقوق بشر «استقبال اولاد» در ازبکستان مراجعه کرد و آنها هم به نوبه خود موضوع را به جنبش «آلترناتیوا»

 
منعکس کردند. 

بر اساس گزارش دفتر مطبوعاتی وزارت امور داخلی شهر مسکو، تهیدستان (افرادي که در کوچه زندگی می کنند) شهر مسکو توسط
گروه هاي سازمان یافته جرم و جنایت کنترل می شوند. حدود 40 درصد تهیدستان شهر مسکو در آزار و اذیت و اجباري قرار دارند و

 
آنها را مجبور می کنند براي یک لقمه غذا کار کنند. اکثر آنها از مناطق روسیه و کارگران مهاجر از کشورهاي آسیاي مرکزي هستند. 

مادرانی که با نوزاد همیشه خوابیده در کوچه ها می نشینند به آنها «مادونا» می گویند. نوزادانی که در دست «مادوناها» هستند
همیشه تحت تاثیر قرص هاي خواب آور و الکل قرار دارند و این نوزادها به طور میانگین حدود 3 ماه زندگی می کنند. آنها را از
خانواده هاي فقیر یا از آدم ربایان می خرند. یک نوزاد حدود 200 هزار روبل (2782 دلار) خرید و فروش می شود. در سال 2019



 
میلادي نزدیک به 500 نوزاد مردند که حدود 30-20 درصد آنها فرزندان مهاجران و برده ها از آسیاي مرکزي بودند. 

تنگیس ویسایت اف از قزاقستان است. او در 13 سالگی کشورش را بهمراه بستگانش ترك کرده و در حالی که 17 سال بیشتر نداشت

 
در بردگی کاري در چچن گرفتار شده است. 

او می گوید: «یکی از بستگانم من را از خانه به مهمانی برد. فکر می کردم که به زودي برمی گردم ولی دیگر نتوانستم. فقط سال هاي
ابتدایی به مدرسه رفته ام. همیشه در خانه می ماندم، از بچه هاي بستگانم پرستاري می کردم. سپس مجبور شدم در ساختمان سازي
و کارهاي سخت دیگر نیز کار کنم. در همه جا کار می کردم و کاملاً نمی دانستم که چه کار می کنم. منتظر بودم که دنبالم بیایند و

 
من را از این آزار و اذیت رها کنند ولی هیچ سندي در دستم نبود. بعداً وقتی بزرگ شدم فهمیدم که بایستی فرار کنم. 

در حال حاضر در پناهگاه جنبش «آلترناتیوا» هستم و اینک تنها یک سند دارم و آن هم گواهی تولدم است. ولی من شهروند هیچ
کشوري نیستم. در روسیه به عنوان کارگر مهاجر هستم، قزاقستان دیگر من را قبول نمی کند، چون گذرنامه ندارم. چند بار تلاش

 
کردم از مرز عبور کنم ولی اجازه ورود به قزاقستان ندادند.» 

در روسیه آماري از بردگی معاصر وجود ندارد ولی کارشناسان اعلام می کنند، آمار مهاجرانی که گم می شوند سال به سال افزایش

 
پیدا می کند. 

به گزارش اولگ ملنیک اف، قیمت یک برده که براي انجام کارهاي سخت مورد استفاده قرار می گیرد 15 هزار روبل (210 دلار) است.
کارشناسان جملگی یک صدا اعلام می کنند که انجام هنجارهاي حقوقی یا اقدامات جدید ضروري است. در امر مبارزه با بردگی

 
معاصر حتی نهادهاي خصوصی و یا بخش هایی در مبارزه با برده فروشی و بردگی وجود ندارد. 

پتر سوکولوف رئیس مرکز «کاریتاس» (Karitas) معتقد است که برده هاي مهاجر حتی اگر امکان تماس با پلیس یا فرار از وضعیت

 
سخت را نیز داشته باشند، آن کار را انجام نمی دهند. 

سوکولوف گفت: «اکثر نیروهاي کار مهاجر بیش از 6-5 سال بطور غیر قانونی و بدون ثبت در روسیه کار و زندگی می کنند. هیچ

 
نهادي بر آنان نظارت ندارد و تعداد این افراد که به بردگی می افتند، سال به سال افزایش پیدا می کند.» 

بنا بر پیش بینی هاي اولگ ملنیک اف، پس از پاندمی ویروس کرونا آمار این نوع کارگران بیشتر خواهد شد.موج جدید بردگی در
انتظار است، چرا که در وضعیت قرنطینه بیش از 10 میلیون نفر کسب و کار خود را از دست داده اند.



«گواهی ارزیابی انطباق» براي مشاغل خانگی صادر می شود

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  147  |  تاریخ: 1399/07/22

رضا نوروزي امروز با تبریک هفته استاندارد در گفت و گو با
خبرنگار فارس در گگان اظهار کرد: در سال گذشته سازمان
ملی استاندارد با این نگاه که تمامی کالاها باید استاندارد
باشند پیشنهاد سازماندهی و گواهی ارزیابی انطباق را براي

 
مشاغل خانگی صادر کرد. 

وي تصریح کرد: کسب و کار خانگی به عنوان راهکار مهم
براي ایجاد اشتغال و درآمد در سراسر جهان استفاده می

شود درحقیقت کسب و کار خانگی به آن دسته از فعالیت هایی اطلاق می شود که توسط اعضاي خانواده در واحد مسکونی و در قالب

 
کسب و کار البته بدون ایجاد مزاحمت براي دیگران انجام می شود که منجر به تولید کالا براي عرضه شود. 

 
صاحبان مشاغل خانگی باید از مهارت کافی و دانش بومی برخوردار باشند 

رئیس اداره تایید صلاحیت و سیستم هاي مدیریت کیفیت در اداره استاندارد گلستان با بیان اینکه صاحبان مشاغل خانگی باید از
مهارت کافی و دانش بومی برخوردار باشند، ابراز کرد: مشاغل خانگی می تواند در قالب مختلف اعم از صنایع دستی، فرش، کشاورزي،

 
دامپروري، شیلات و غیره شکل بگیرد. 

نوروزي خاطرنشان کرد: سازمان ملی استاندارد با این نگاه که تمامی کالاها باید استاندارد باشند  شوراي استاندارد در سال گذشته

 
پیشنهاد سازماندهی و صدور گواهی ارزیابی انطباق را براي مشاغل خانگی صادر کرد. 

وي اظهار کرد: گواهی ارزیابی انطباق در حقیقت بر مبناي درخواست متقاضی انجام می شود درواقع تعهدي است که تولیدکننده به
اداره استاندارد ارائه می دهد تا محصولی باکیفیت تولید و به بازار عرضه کند تولیدکننده به ما استانداردهاي محصول خودش را اعلام
می کند و اینکه چگونه محصولات خودش را به بازار عرضه می کند را به ما ارائه می دهد و بر اساس اظهارات تولیدکننده ما به این

 
شخص گواهی انطباق داده و سپس اقدام به عرضه محصول با کیفیت می کنیم. 

رئیس اداره تایید صلاحیت و سیستم هاي مدیریت کیفیت در اداره استاندارد گلستان اظهار کرد: افرادي که کالایی را خریداري می
کنند حتما به نشان استاندارد درج شده روي محصول دقت کنند درصورتی که از کالاي خریداري شده شکایتی داشتند می توانند از

 
طریق سامانه« 1517» و یا سامانه پیامکی«30001517» تماس حاصل کنند و شکایت خود را مطرح کنند. 

انتهاي پیام/83019





برنامه مجلس براي جلوگیري از تهدید کاهش جمعیت/گیلان از پیرترین استان

ها

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  148  |  تاریخ: 1399/07/22

جبار کوچکی نژاد امروز در گفت وگو با خبرنگار فارس در
رشت با اشاره به لزوم توجه به رشد جمعیت کشور اظهار
کرد: مجلس براي توجه جدي به رشد جمعیت طرحی را
آماده کرده تا از طریق مباحث تشویقی، توانمندسازي
خانواده ها و تضمین بسیاري از امورات مربوطه، در این

 
موضوع گام بردارد. 

وي با اشاره به وضعیت اقتصادي کشور که ممکن است
عمل به مفاد این طرح را به تعویق بیندازد، گفت: مجلس تلاش می کند تا بتواند با به کارگیري شیوه هاي مختلف مانع خطر کاهش

 
جمعیت کشور شود. 

عضو کمیسیون برنامه وبودجه مجلس شوراي اسلامی با تأکید بر لزوم توجه به رشد جمعیت براي جلوگیري از تهدید جمعیتی کشور
بیان کرد: مجلس تلاش می کند تا با طرح هاي اقتصادي، فرهنگ سازي و تلاش براي تغییر نگرش خانواده ها گامی مؤثر در این امر

 
بردارد. 

نماینده مردم شهرستان رشت در مجلس شوراي اسلامی با اشاره به اینکه استان گیلان جزو پیرترین استان ها محسوب می شود،
افزود: در استان گیلان دستگاه هاي متولی، علوم پزشکی، دستگاه هاي فرهنگی و حمایتی باید تلاش کنند تا گیلان را از این شرایطی

 
که در آینده اي نه چندان دور به آن مبتلا می شود، بیرون بیاورند. 

وي با اشاره به اینکه مجلس علاوه بر توجه به موضوعات اقتصادي و روز جامعه باید براي چشم اندازهاي آینده کشور نیز برنامه داشته
باشد، گفت: اگرچه موضوعات امروز بحث اشتغال، اقتصاد و جوانان است اما بررسی این موضوعات منافاتی با برنامه ریزي براي چشم

 
اندازهاي آینده کشور ندارد. 

انتهاي پیام/84008/ق



در 3 سال گذشته نرخ بیکاري کرمانشاه 7 درصد کاهش یافته است

منبع: ایسناشماره خبر:  149  |  تاریخ: 1399/07/22

استاندار کرمانشاه گفت: توجه و نگاه ویژه دولت به مقوله اشتغال در استان سبب تداوم روند کاهشی نرخ بیکاري می شود.

هوشنگ بازوند در دیدار با معاون توسعه کارآفرینی و
اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به منظور تسریع
و تسهیل در اجراي طرح ها و اقدامات پیش بینی شده
سند اشتغال استان، به نرخ بالاي بیکاري استان در سال
96 و روند افزایشی آن اشاره کرد و گفت: در سه سال
گذشته نرخ بیکاري استان تقریباً هفت درصد کاهش یافت.

وي افزود: در این مدت با وجود اینکه درگیر بحرانهایی
همچون زلزله و سیل بودیم، اما رشد فزاینده بیکاري استان
کنترل شد و نه تنها نرخ بیکاري ما افزایش پیدا نکرد، بلکه
کاهش هم داشت و در واقع از بحران ها فرصتی براي

 
اشتغال ایجاد کردیم. 

وي با بیان اینکه بالا بودن نرخ بیکاري هم اکنون نیز مشکل و کاهش آن اولویت اصلی برنامه هاي استان است، اظهار داشت: امروزه
شاهد افزایش علاقمندي به سرمایه گذاري در استان به دلیل تسهیل و تسریع در انجام فرآیندها و طرح هاي حمایتی هستیم و این
روند نیز به کاهش نرخ بیکاري کمک می کند، اما انتظار داریم در این زمینه دولت مساعدت و کمک ویژه اي انجام دهد تا یکی از

 
گرفتاري هایی که خانواده ها به شدت درگیر آن هستند، حل شود. 

بازوند افزود: در تمامی دیدارهاي مردمی موضوع بیکاري توسط مراجعین مطرح می شود و هرچند تلاش مضاعفی در این راستا صورت

 
گرفته، اما به این معنی نیست که این مشکل حل شده و باید به تقاضاي مردم پاسخ داده شود. 

استاندار کرمانشاه یادآور شد: امکان استخدام همه بیکاران در دستگاه هاي اجرایی میسر نیست، اما براي متقاضیان ایجاد شغل، افراد
داراي مهارت، کارآفرینان، تولیدکنندگان و سایر مشاغل خرد و خانگی باید شرایطی را فراهم کنیم که با تسهیلات حمایتی مسیر راه

 
اندازي اینگونه کسب و کارها تسهیل شود و با تثبیت شغل و دیگر مراقبت هاي لازم امکان افزایش اشتغالزایی فراهم شود. 

بازوند ادامه داد: مردم از حاکمیت و دولت انتظار دارند موضوع اشتغال آنها حل و یا اقدامات موثري در این زمینه انجام شود، هرچند
شرایط سخت تحریم هاي ظالمانه و بحران کرونا براقتصاد تاثیرگذاشته ولی توقع می رود سیستم بانکی در این وضعیت همراهی

 
بیشتري با متقاضیان ایجاد شغل داشته باشد. 

وي واگذاري اختیارات بیشتر به استانها براي اجراي طرح ها را به عنوان یکی از راهکاري ضروري ذکر کرد و گفت: در سال پایانی



دولت با نگاه ویژه به اشتغال و تلاش دو چندان در قالب برنامه هاي کوتاه مدت پیش بینی شده، می توان بخش دیگري از مشکل

 
جوانان جویاي کار و البته با اولویت افراد داراي مهارت را رفع کرد. 

استاندار کرمانشاه در ادامه اقدامات صورت گرفته در حوزه مشاغل خرد و خانگی، تکمیل زنجیره ارزش به عنوان راهبرد اشتغالزایی،
حمایت از کارآفرینان و برنامه هاي داراي اولویت، اختصاص یارانه دستمزد، تقویت فعالیت هاي فنی و حرفه اي با رویکرد اشتغال
مهارت محور(رشته هاي مشخص) و ساماندهی تجارت مرزي را تشریح کرد و گفت: با شناسایی دقیق جامعه بیکاران و تمرکز بر
مهارت آموزي بر اساس نیاز و تقاضاي بازار و تمرکز بر راه اندازي کسب و کارهاي خرد می توان روند کاهشی نرخ بیکاري را تداوم داد.

انتهاي پیام



292 هزار بنگاه وام کرونا دریافت کردند

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  150  |  تاریخ: 1399/07/22

خبرگزاري آریا - معاون توسعه اشتغال وزارت تعاون، کار و
رفاه اجتماعی گفت: تا کنون 292 هزار بنگاه آسیب دیده
تسهیلات کرونا به ارزش پنج هزار و 800 میلیارد تومان

 
دریافت کردند. 

به گزارش خبرگزاري آریا ، دولت براي حمایت از کسب و
کارهاي آسیب دیده از کرونا پرداخت تسهیلات را در
دستور کار خود قرار داد. براین اساس متقاضیان دریافت
تسهیلات از سیزدهم خردادماه امسال می توانستند با
مراجعه به سامانه کارا درخواست خود را براي دریافت وام

 
ثبت کنند. 

پرداخت این تسهیلات در چند دوره با توجه به ادامه شیوع بیماري کرونا تمدید شد و براساس آخرین اطلاعیه بانک مرکزي تا پایان

 
مهرماه ادامه دارد. 

براساس این گزارش در کارگاه هایی که مستقیم از کرونا لطمه دیده و به اجبار تعطیل شده اند، مبلغ 16 میلیون تومان وام به ازاي هر
نیروي انسانی اختصاص می یابد و در واحدهاي کسب وکاري که فعال بوده، تعطیل نشده و غیر مستقیم از کرونا آسیب دیده اند، مبلغ

 
12 میلیون تومان تسهیلات پرداخت می شود، نرخ سود تسهیلات نیز 12 درصد و بازپرداخت آن از مهرماه جاري است. 

معاون توسعه و کارآفرینی وزارت تعاون در در بیست و هشتمین جلسه کارگروه مقابله با پیامدهاي اقتصادي کرونا جزئیات پرداخت
تسهیلات کرونا را تشریح کرد و گفت: بررسی انجام شده از مجموع 704 هزار پرونده در فرآیند پرداخت تسهیلات کرونایی، 544 هزار

 
پرونده براي پرداخت به بانک معرفی شده اند. 

وي افزود: ارزش تسهیلات پرداختی به 292 هزار بنگاه آسیب دیده، تاکنون بیش از پنج هزار و 800 میلیارد تومان است که از این

 
مقدار یک هزار و 245 میلیارد تومان مربوط به تسهیلات حمایتی دولت از شرکت هاي بزرگ است. 

به گفته منصوري زمان ثبت نام فعالان کسب وکارهاي آسیب دیده از کرونا، براي دریافت تسهیلات کرونایی تا پایان مهرماه است و

 
این زمان تمدید نخواهد شد. 

وي اضافه کرد: بررسی انجام شده نشان می دهد در چند هفته گذشته میانگین روزانه بیش از دو هزار و 500 نفر از شاغلان آسیب

 
دیده از کرونا براي دریافت وام حمایتی در سامانه کارا ثبت نام کرده اند. 

اعضاي کارگروه در ادامه این جلسه تاکید کردند: بانک هاي عامل با جدیت بیشتر تسهیلات کرونایی را به متقاضیان تا پایان مهرماه

 
پرداخت کنند. 

وثایق لازم براي دریافت تسهیلات، سفته و چک است. براي 16 میلیون تومان یک سفته یا چک لازم است یک سفته یا چک همراه با

 
یک ضامن براي بنگاه هایی است که 16 تا 48 میلیون تومان تسهیلات دریافت می کنند. 

وثیقه تسهیلات 48 تا 160 میلیون تومانی یک سفته یا چک، همراه دو ضامن است و 160 تا 200 میلیون تومانی علاوه بر چک و
سفته باید سه ضامن معرفی کند و براي بیش از 200 میلیون تومان تسهیلات نیز باید از سوي صندوق هاي ضمانت و یا بنا به



 
تشخیص بانک باید وثیقه ارائه شود. 

به گزارش ایرنا ، نکته قابل توجه اینکه سقف مبلغ سفته 1.5 برابر اصل و سود تسهیلات است، همچنین یکی از موانع پیش رو براي
دریافت تسهیلات حمایتی کرونا، «نداشتن چک برگشتی» بود که کارگروه این شرط را از مقررات پرداخت تسهیلات بانکی مستثنی

 
کرد تا روند پرداخت تسهیلات کرونا به متقاضیان و صاحبان کسب و کارها تسهیل شود. 

<--



انتخابات کانون هاي فرهنگی دانشگاه ارومیه مجازي شد

منبع: ایرناشماره خبر:  151  |  تاریخ: 1399/07/22

ارومیه- ایرنا- رییس دانشگاه ارومیه گفت: انتخابات کانون هاي فرهنگی این دانشگاه به دلیل جلوگیري از شیوع بیماري
کرونا، مجازي برگزار می شود.

ارومیه- ایرنا- رییس دانشگاه ارومیه گفت: انتخابات کانون
هاي فرهنگی این دانشگاه به دلیل جلوگیري از شیوع

 
بیماري کرونا، مجازي برگزار می شود. 

رحیم حب نقی روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا
با بیان اینکه براي اولین بار انتخابات کانون هاي فرهنگی
به صورت مجازي برگزار خواهد شد، افزود: زمان برگزاري

 
این انتخابات ششم آبان ماه خواهد بود. 

وي با بیان اینکه دانشجویان تا 25 مهر می توانند در

 
مجمع عمومی شرکت کنند، افزود: تا 28 مهرماه ثبت نام از نامزدهاي شوراي مرکزي کانون ها انجام خواهد شد. 

رییس دانشگاه ارومیه در رابطه با اسامی کانون هاي فرهنگی این دانشگاه که انتخابات مجازي خواهند داشت، بیان کرد: کانون ریحانه
النبی و مهدویت از کانون هاي مذهبی، کانون هاي ایرانگردي، آذربایجان، کارآفرینی، کتابخوانی، نشاط آفرینان طبیعت و هلال احمر
از زیرمجموعه کانون هاي اجتماعی و کانون هاي هنري تئاتر، شعر و ادب، فیلم و عکس، هنرهاي تجسمی و موسیقی انتخابات مجازي

 
خواهند داشت. 

وي با تاکید بر حمایت از تقویت تشکل هاي دانشجویی، گفت: با توجه به شیوع بیماري کرونا، برنامه هاي تشکل ها باید به سمت و

 
سوي مجازي سوق پیدا کند. 

 
حب نقی گفت: این دانشگاه 69 تشکل دانشجویی، کانون فرهنگی، انجمن علمی و هیات مذهبی فعال دارد. 

دانشگاه ارومیه براي اولین بار در نظام رتبه بندي لایدن (CWTS Leiden Ranking) یکی از معتبرترین نظام هاي رتبه بندي

 
دانشگاه هاي برتر جهان حضور یافت. 

پیش از این دانشگاه ارومیه در نظام رتبه بندي تایمز نیز حضور داشته است و در رتبه بندي اخیر پایگاه استنادي جهان اسلام ارتقاي

 
15 پله اي داشته است. 

برچسب ها 



 
- آذربایجان غربی 

 
- ارومیه 

 
- اختصاصی ایرنا 

 
- کارآفرینی 

- دانشگاه ارومیه



برگزاري مجازي پانزدهمین دوره جشنواره ملی فن آفرینی شیخ بهایی

منبع: بازار کارشماره خبر:  152  |  تاریخ: 1399/07/22

پانزدهمین دوره جشنواره ملی فن آفرینی شیخ بهایی به صورت مجازي برگزار می شود.

 
پانزدهمین دوره جشنواره ملی فن آفرینی شیخ بهایی به صورت مجازي برگزار می شود. 

با توجه به شیوع و همه گیري کرونا و لزوم رعایت شیوه نامه هاي بهداشتی، پانزدهمین دوره جشنواره ملی فن آفرینی شیخ بهایی که

 
قرار بود، نیمه دوم شهریور ماه سال جاري با حضور فعالان عرصه نوآوري و فناوري کشور برگزار شود، به ناچار لغو و به تعویق افتاد. 

بر اساس اعلام روابط عمومی جشنواره ملی فن آفرینی شیخ بهایی، این رویداد مهم فن آفرینی، با هدف معرفی طرح ها و کسب و
کارهاي برتر بخش هاي مسابقه اي، توسعه سرمایه گذاري هاي واقعی، مذاکرات دوجانبه و ایجاد زمینه همکاري هاي بین المللی در

 
تاریخ 28 و 29 آبان ماه مقارن با هفته جهانی کارآفرینی و به صورت مجازي، برگزار خواهد شد. 

به گزارش ایسنا، برگزاري مجازي و آنلاین جشنواره فرصتی مغتنم براي جذب مخاطبان بین المللی در هفته جهانی کارآفرینی و ایجاد
زمینه همکاري با مرکز منطقه اي توسعه پارك ها و مراکز رشد علم و فناوري تحت نظارت یونسکو (IRIS) و انجمن بین المللی

پارك هاي علم و فناوري و مناطق نوآوري (IASP) فراهم آورده است.



داوري اولین رویداد جامپ پارك علم و فناوري کرمانشاه آغاز شد

منبع: بازار کارشماره خبر:  153  |  تاریخ: 1399/07/22

اولین رویداد جذب ایده مجازي پارك علم و فناوري کرمانشاه "جامپ“ در حوزه هاي عمومی، فناوري اطلاعات، کشاورزي و
دانش آموزي پس از انتشار فراخوان در شهریور ماه با استقبال خوب صاحبان ایده به مرحله داوري رسید.

اولین رویداد جذب ایده مجازي پارك علم و فناوري کرمانشاه ""جامپ“ در حوزه هاي عمومی، فناوري اطلاعات، کشاورزي و

 
دانش آموزي پس از انتشار فراخوان در شهریور ماه با استقبال خوب صاحبان ایده به مرحله داوري رسید. 

به گزارش ایرنا؛ رئیس پارك علم و فناوري کرمانشاه روز سه شنبه در جلسه داوري این رویداد با اشاره به اهداف برگزاري آن، گفت:
شناسایی و جذب صاحبان ایده، آشنایی آنان با فرایند تجاري سازي ایده و توسعه فرهنگ کارآفرینی در استان بخشی از اهداف ترسیم

 
شده این رویداد است. 

"سیامک آزادي" در ادامه با بیان اینکه 98 ایده در این رویداد شرکت کردند، افزود: با توجه به شرایط کنونی و شیوع ویروس کرونا

 
جلسه دفاع صاحبان ایده از طرح هایشان به صورت مجازي در چند روز با حضور داوران در حوزه مختلف برگزار می شود. 

او گفت: شرکت کنندگان در این رویداد از مشاوره ها و دوره هاي آموزشی رایگان بهره مند و به آنان گواهی شرکت در رویداد ارایه

 
خواهد شد. 

رئیس پارك علم و فناوري کرمانشاه در ادامه با اشاره به این موضوع که ایده هاي برتر در اولویت پذیرش پارك علم و فناوري کرمانشاه
قرار خواهند گرفت و از خدمات استقرار برخوردار خواهند شد، افزود: صاحبان ایده در این مرحله با مشاوران و منتورهاي پارك به

 
بررسی الزامات توسعه و تجاري سازي ایده ها می پردازند. 

وي اضافه کرد: پس از مرحله داوري، نتایج اعلام و به برگزیدگان جوایزي اهدا خواهد شد.



تولید زعفران گلخانه اي به روش هواکشت

منبع: تابناكشماره خبر:  154  |  تاریخ: 1399/07/22

پژوهشگران دانشگاه رازي موفق به تولید زعفران گلخانه اي به روش ایروپونیک (هواکشت) شدند.

به گزارش تابناك به نقل از ایسنا، یاسین نوروزي،
دانشجوي دکتري زراعت دانشگاه رازي و مجري طرح
کشت زعفران گلخانه اي به روش هواکشت گ،فت: زعفران
با نام علمی Crocus Sativus گیاهی چند ساله از
خانواده زنبقیان (Irideceae) و گرانبهاترین ادویه جهان
است. امرزوه کشت زعفران با توجه به چند ساله بودن گیاه

 
و نیاز آبی کم مورد توجه کشاورزان قرار گرفته است. 

وي افزود: علاوه بر مزیت هاي زراعی زعفران نسبت به
سایر گیاهان، در سالیان اخیر به دلیل خاصیت ضد افسردگی همواره مورد توجه شرکت هاي داروسازي جهان بوده است و به دلیل
داشتن مزیت ها و ارزش افزوده بالاي این گیاه، پرورش زعفران در کشورهاي پیشرفته براي رسیدن به سوددهی بالا اهمیت ویژه اي
دارد از جمله این کشورها می توان به چین اشاره کرد که برنامه هاي مهمی را براي دستیابی به کشت این گیاه باارزش دنبال می کند

 
و استفاده از روش هاي صنعتی و مدرن در کشت این گیاه مورد توجه است. 

به گفته نوروزي، یکی از این روش ها، کشت آیروپونیک یا هواکشت زعفران است. در این روش در مرحله تولید جوانه گل و تا زمان

 
برداشت گل ها نیازي به زمین کشاورزي و خاك براي پرورش محصول نیست (کشت بدون آبیاري مستقیم و خاك). 

دانشجوي دکتري زراعت و مجري طرح کشت زعفران دانشگاه رازي گفت: از مزایاي این روش می توان به صرفه جویی در مصرف آب،
کنترل آسان بیماري ها و آفات، بازگشت سریع سرمایه، کنترل دما و رطوبت، کاهش هزینه هاي کاشت، داشت و برداشت و افزایش

 
سطح زیرکشت (امکان کاشت حدود 4 الی 6 تن پیاز زعفران در 100 مترمربع) اشاره کرد. 

نوروزي بیان کرد: با توجه به مزایاي کشت آیروپونیک زعفران و به منظور تلاش در جهت اشتغال زایی و کارآفرینی دانشجویان، انجمن
علمی مهندسی تولید و ژنتیک گیاهی با حمایت معاونت فرهنگی و اجتماعی دانشگاه رازي اقدام به کشت زعفران هواکشت در

 
ساختمان آزمایشگاه مرکزي دانشگاه رازي کرد. 

وي افزود: در این طرح علاوه بر آموزش دانشجویان بصورت عملی، اهداف دیگري در قالب فعالیت هاي پژوهشی با مقایسه پیازهاي
کشت شده از شهرستان هاي کرمانشاه، جوانرود، نیشابور، تربت حیدریه و قائنات از نظر تاثیر بر عملکرد کمی و کیفی زعفران بررسی

 
خواهد شد. 



نوروزي خاطرنشان کرد: امسال کشت زعفران هواکشت در دانشگاه رازي به صورت مستقل توسط من و با همکاري انجمن علمی
دانشجویی مهندسی تولید و ژنتیک گیاهی انجام شده و فعالیت هاي ما تا زمان گل دهی و برداشت محصول به طور جدي انجام می

 
شود. 

بر اساس اعلام وزارت علوم، وي تصریح کرد: با توجه به عدم امکان کشت زعفران به صورت کشت مستقیم داخل زمین، انجمن علمی
مهندسی تولید و ژنتیک گیاهی دانشگاه رازي آمادگی دارد در برخی مناطق استان با دماي بالاي 40 درجه سانتیگراد و با هدف
اشتغال زایی براي دانشجویان و فارغ التحصیلان بخش کشاورزي و افراد عادي، نسبت به آموزش کاشت زعفران به روش گلخانه اي و

بازاریابی و فروش این محصول با تمام ارگان هاي دولتی و بخش خصوصی همکاري کند.



سهم بري مناطق محروم مازندران از تسهیلات کم بهره افزایش می یابد

منبع: پاناشماره خبر:  155  |  تاریخ: 1399/07/22

ساري (پانا) - استاندار مازندران افزایش سهم بري استان از تسهیلات کم بهره در مناطق روستایی و محروم را از جمله مهم
ترین نتایج نشست با معاون وزیر کار اعلام کرد.

ساري (پانا) - استاندار مازندران افزایش سهم بري استان از
تسهیلات کم بهره در مناطق روستایی و محروم را از جمله

 
مهم ترین نتایج نشست با معاون وزیر کار اعلام کرد. 

به گزارش استانداري مازندران، در نشست احمد حسین
زادگان و عیسی منصوري، بهره گیري حداکثري از ظرفیت
تسهیلات اشتغال پایدار روستایی و عشایري، پرداخت

تسهیلات به 14 دسته از واحدهاي تولیدي و خدماتی آسیب دیده از کرونا و تسهیلات مشاغل خانگی و بند الف و ب تبصره 18 قانون

 
بودجه مورد بحث و بررسی و توافقات لازم قرار گرفت. 

استاندار مازندران در حاشیه نشست با معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در تهران که مدیر کل دفتر
جذب و حمایت از سرمایه گذاري استانداري، مدیر کل صنعت، معدن و تجارت و مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان نیز
حضور داشتند، از افزایش سهم تسهیلات استان در بخش هاي مختلف و پرداخت تسهیلات به واحدهاي با اثربخشی ملی به عنوان
نتیجه این نشست اشاره کرد و افزود: اختصاص تسهیلات قابل توجهی به چند پروژه مهم گردشگري روستایی، اصلاح نژاد دام و کشت

 
گلخانه اي در این نشست مورد تصویب قرار گرفت. 

حسین زادگان حمایت از واحدهاي آسیب دیده از کرونا را یکی از مباحث مهم این نشست برشمرد و با اشاره به این که در خصوص
میزان تسهیلات و افزایش مهلت پرداخت براي این واحدها توافقاتی صورت گرفت، اظهار کرد: تاکنون بالغ بر 4200 میلیارد ریال

 
تسهیلات ارزان قیمت به اینگونه واحدها در استان مازندران پرداخت شده است. 

استاندار در پایان؛ افزایش سهم بري استان از تسهیلات کم بهره در مناطق روستایی و محروم را از جمله مهم ترین نتایج نشست با

 
معاون وزیر کار دانست. 

تسهیلات اشتغال پایدار تسهیلات کم بهره مناطق محروم واحدهاي آسیب دیده از کرونا معاون وزیر کار مازندران افزایش سهم بري
مناطق روستایی



راهی جز پذیرش «بلاك چین» نداریم

منبع: ایستانیوزشماره خبر:  156  |  تاریخ: 1399/07/22

ایستانیوز:یک کارشناس امنیت سایبري گفت: پدیده بلاك چین یک تکنولوژي است و نمی توان جلوي آن را گرفت. یا باید با
آن همسو شد، مزایاي آن را شناخت و با آن پیشرفت کرد، یا چشممان را ببندیم و از این مسیر جا بمانیم.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی بازارهاي مالی(ایستانیوز)، شاید کمی زود باشد که فناوري بلاك چین را به عنوان انقلابی در تاریخ
تکنولوژي تلقی کنیم، اما تاکنون هم این فناوري رشد چشمگیري داشته و توانسته خود را در بستر اینترنت توسعه دهد و بازارهاي

 
مالی زیادي را به خود جذب کند. 

بلاك چین که در لغت به معنی زنجیره اي از بلوك ها است با طبقه بندي اطلاعات و نوع دسترسی پذیري و ثبت هرگونه داده اي که
رد و بدل می شود بستر اینترنت را به محیطی امن براي ثبت اطلاعات و گزارش ها تبدیل می کند که در آن، اطلاعات ذخیره شده،
میان همه اعضاي یک شبکه به اشتراك گذاشته می شود. با استفاده از رمزنگاري و توزیع داده ها، امکان هک، حذف و دستکاري

 
اطلاعات ثبت شده، تقریباً از بین می رود. 

اما این فناوري در ایران هنوز تا حدودي ناشناخته است و همین عدم آگاهی عمومی باعث ایجاد تهدیدها و مخاطرات بلاك چین در

 
کنار ناشناخته ماندن مزایاي آن شده است. 

بهزاد قاسمی، برنامه نویس و کارشناس امنیت سایبري در گفتگو با ایبِنا می گوید: بلاك چین صرفاً براي نقل و انتقالات مالی نیست و
چون با رمزارز یا «کریپتوکارنسی» شناخته شد همه تصور می کنند، یک بستري است براي نقل و انتقالات مالی که البته این قابلیت

 
را دارد، اما مازاد بر این قابلیت و فارغ از رمزارزها، می توانیم بگوییم یک بانک اطلاعات بسیار بزرگی است که غیر قابل تغییر است. 

وي این بانک اطلاعاتی غیرقابل تغییر را مزیت می داند و ادامه می دهد: وقتی نتوان قرارداد و دیتایی که نوشته و ارسال شده است را
تغییر داد و در آن دست برد، این خود به نوعی یک گزینه امنیتی محسوب می شود. براي مثال، این بانک اطلاعاتی می تواند اطلاعات
افرادي باشد که در انتخابات شرکت کرده اند و یا دفترچه هاي موزیسینی باشد که حق کپی رایت خود را در این بستر قرار می دهد

 
که از آن اثر، کسی نتواند سوءاستفاده کند و چنین مواردي به صورت کلی، جزء کارکردهاي بلاك چین است. 

قاسمی درباره گره خوردن موضوع بلاك چین به ارزهاي دیجیتال چنین می گوید: بیشترین استفاده از این بلاك چین ها براي بحث
رمزارزها است که به دلیل مزایایی است که این بستر فراهم می کند. ما بسیار سریع می توانیم هر مبلغی را بدون آنکه نظارتی بر آن

 
باشد مبادله کرده و هزینه آن را پرداخت کنیم. 

اهمیت این موضوع در زمانی که مبادلات رسمی کاهش یافته است و یا مخاطره آمیز است افزایش می یابد. کارشناس امنیت سایبري
با تایید این موضوع یادآوري می کند: مخصوصاً در دوران کرونا بهتر توانستیم درك کنیم وقتی بورس نیویورك سقوط داشت، بورس
رمزارزها با اینکه با یک ریزش کمی مواجه شد اما با صعود خیلی بزرگی همراه شد که ناشی از توکن هایی بود که مرتبط با بحث

 
کرونا وارد مارکت کریپتوکارنسی شدند. 



اما چقدر می توان بر این بستر جدید نظارت داشت و اساساً چه کسی مسئول آن است، قاسمی که خود مجموعه اي دیجیتالی را
مدیریت می کند، می گوید: ماهیت شبکه بلاك چین غیر متمرکز بودن آن است و اگر بخواهیم نهادي را به عنوان نهاد ناظر براي آن

 
در نظر بگیریم و روي آن متمرکز کنیم از حالت اصلی خود جدا شده و دیگر نمی توانیم بگوییم یک بستر غیرمتمرکز است. 

وي تاکید می کند: اما می توانیم قوانینی را وضع کنیم که براي استفاده صحیح از آن کاربرد داشته باشد تا جایی که من اطلاع دارم

 
اکنون وزارت صمت قوانین استفاده از ماینرها را در تعامل با وزارت نیرو وضع کرده که اینها همگی نکات مثبتی است که وجود دارد. 

این کارشناس جوان تلاش هاي دولت در زمینه رمزارزها را نوعی حمایت از فناوري هاي جدید عنوان می کند و ادامه می دهد: می
توان این تلاش ها را حمایت دانست چرا که دو سال پیش چنین وضعی وجود نداشت و حالا وزارتخانه ها در حال وضع قوانینی
هستند که شاید در جاهایی محدودیت هایی مثل واردات و استفاده کردن از این دستگاه ها اعمال شود اما وقتی بتوان چنین چیزي را

 
مدیریت کرد، مسلماً اگر ایرادي هم پیدا شود قطعا می توان آن را برطرف کرد و امنیت آن را برقرار ساخت. 

 
با استخراج بیت کوین مخالفم 

اما یکی از مخاطراتی که ارزهاي دیجیتال دارند ورود افرادي است که براي رسیدن به سود بیشتر از امکانات غیر مناسب براي
استخراج ارز استفاده می کنند. کاري که به اصطلاح به آن «ماین کردن» نیز می گویند؛ کما اینکه وزارت نیرو بارها نسبت به چنین

 
سوءاستفاده هایی هشدار داده است. 

کارشناس امنیت سایبري در اینباره می گوید: نظر شخصی من، این است که اساساً با ماین کردن و استخراج کردن مخالفم. چرا که
آسیب هاي آلایندگی آن خیلی بیشتر است و به تبع آن مشکلات دیگر ایجاد می شود. اما نباید مزایاي بلاك چین را انکار کرد؛ با

 
استفاده از تکنولوژي بلاك چین ما می توانیم هم رمزآوري داشته باشیم و هم کارآفرینی کنیم. 

اما این فناوري مخالفانی نیز دارد. قاسمی می گوید: در مورد پذیرش این فناوري در کشورهاي مختلف می توان به یکی از مخالفان سر
سخت آن اشاره کرد که ترامپ در آمریکاست. یا در روسیه هم یک سري محدودیت هاي جدي وضع شده است. با این حال، کاربران

 
همچنان در حال فعالیت هستند. 

به گزارش ایبنا ، این کارشناس جوان که مدیر و موسس گروه علمی پژوهشی آورکلاك نیز است در پایان اظهار می کند: امروزه، به
اصطلاح نهنگ هاي کریپتوکارنسی در دنیا اکثرا آمریکایی هستند و با اینکه محدودیت هاي بسیاري در آن وجود دارد اما این بازار در
آنجا بسیار پررونق است، چرا که این پدیده یک تکنولوژي است و نمی توان جلوي آن را گرفت یا باید با آن همسو شد، مزایاي آن را

شناخت و با آن پیشرفت کرد؛ یا چشممان را ببندیم و از این مسیر جا بمانیم.



قرارداد ایران و چین؛ فرصتی جدید براي ورود سرمایه وتکنولوژي خارجی

دردوران تحریم

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  157  |  تاریخ: 1399/07/22

 
   

به گزارش خبرنگار تشکل هاي دانشگاهی خبرگزاري فارس؛ میثم اقربایی فام پژوهشگر مرکز رشد دانشگاه امام صادق(ع) طی
یادداشتی درباره قراداد 25 ساله ایران و چین نوشت: با ظهوردولت هاي قدرتمند جدید، جهان تک قطبی به جهان قطب هاي نزدیک
به هم تبدیل می گردد که درابعاد مختلف همدیگر را خنثی می کنند. اتحادهاي چندجانبه موازنه قدرت و مقابله با یک جانبه گرایی
را درپی دارد، چین قدرت نوظهوري است که از سال 2013 ابتکار طراحی جاده ابریشم جدید را به عنوان استراتژي توسعه روابط خود

 
با دنیا مطرح کرده است. 

طرح جدید چین موسوم به "یک کمربند و یک راه" فراتر از ابعاد مسیري صرفا اقتصادي، طرحی ژئوپلیتیک است که دورنماي ادغام

 
استراتژي هاي توسعه کشورهاي مسیررا منجرخواهد شد.                                    

چین و ایران براساس طرح کلان جاده ابریشم تدوین قراردادي 25 ساله اي را آغازکرده اند، که ترسیم کننده فصل جدید مناسبات

 
این دوتمدن بزرگ آسیایی است. که بناست درمقاله ذیل به بررسی ابعاد تمرکززدایی آن بپردازیم. 



 
 

 
  

 
چین 

از اهداف مهم طرح یک کمربند و جاده اتصال مناطق توسعه نیافته و دور افتاده چین از طریق مسیرزمینی آسیاي میانه به اروپا است.
در واقع چین که ازاختلاف طبقاتی عمیق منطقه اي ناشی از رشد جزیره اي و مدرنیزاسیون سریع اقتصاد این کشوررنج می برد
امیدوار است با برنامه فراملی روند ایجاد زیرساخت ها وسرمایه گذاري ها درمناطق غربی خود را سرعت بخشد و دراین راستا همزمان
روند توسعه زیرساخت هاي مناطق ازجمله شبکه هاي بزرگراهی، خطوط ریلی و فرودگاه ها با جدیت پیگیري می شود.که در نهایت

 
باعث تحریک رشد مناطق دور افتاده و متروکه به سمت و سوي نقش آفرینی بین المللی می گردد. 

چین به شدت کشوري نابرابر و داراي شکاف هاي اقتصادي است به طوري که ثروتمندترین ایالت 5 برابر فقیرترین ایالت درآمد دارد و
در حالیکه مناطق شرقی و ساحلی این کشور رشدي شارپی را تجربه کرده اند، مناطق مرکزي و غربی ازروند توسعه  بازمانده اند،
دولت چین از 1990 استراتژي توسعه مناطق غربی را دنبال می کند اما روند پیشرفت کاراندك بوده است به طوري که GDP کل
مناطق غربی از 1/17 در1990 به 7/18 درسال 2010 رسیده است. همچنین دولت چین طرحی باعنوان Go West را دنبال می

 
کند تا درروندي 20 ساله حجم عظیمی ازسرمایه و نیروي انسانی متخصص را به مناطق غربی خود گسیل کند. 



 
 

 
  

سیاست گذاران این کشوربا ایده راه ابریشم و قراردادهاي اقتصادي با کشورهاي مسیر درصدد برآمده اند توسعه این مناطق را بیش
ازپیش سرعت ببخشند وایالات مختلف چین علی الخصوص مناطق غربی با برنامه ریزي دقیق هرکدام سعی دارند ازیکدیگردر

 
کارزارنقش آفرینی جاده ابریشم عقب نمانند. 

سرمایه گذاري هاي چین دربندرگوادر پاکستان، کاشغر در غرب چین را به گوادر وصل می کند و با اتصال چین به شاهراه انرژي
جهان سوخت آسانتر و بدون دورزدن تنگه مالاکا بدست می آید. چین براي تضمین باصرفه زنجیره انرژي خود و با توجه به چشم

 
اندازهاي ذخیره استراتژیک نفت ذخیره کوتاه مدت 91 میلیون بشکه نفت را برنامه ریزي کرده است. 

همچنین با تکمیل مسیرهاي زمینی وریلی غرب چین به آسیاي میانه، شاهد تحولی شگرف در حمل و نقل و ترانزیت دراین منطقه
خواهیم بود. پکن با مدنظرقراردادن پیوست هاي فرهنگی توسعه درمناطق غربی، ایجاد فضاي آزاد مذهبی، ممانعت از دین ستیزي و

 
برخوردهاي خصمانه با مردمان بومی خصوصا مسلمان اویغور، می تواند روند پیشرفت این مناطق را تضمین کند. 

 
ایران 

با شروع دورجدید تحریم ها علیه ایران  بیش از 80 درصد بودجه صرف اموراجرایی و اداري رایج شده است  و با کاهش قدرت دولت
درسرمایه گذاري هاي زیربنایی بسیاري ازپروژه ها، که پیش برنده توسعه مناطق محروم هستند، تعطیل و یا روند اجرایی آن کند شده
است. ازسویی دیگرتکنولوژي بالاي ساخت برخی زیرساخت ها ازجمله راه آهن برقی واتوبان هاي کویري موجب تعلل درروند سرمایه

 
گذاري ها گردیده است.  

قرارداد 25 ساله ایران و چین فرصتی جدید براي ورود سرمایه وتکنولوژي خارجی دردوران تحریم است، که خوشبختانه افق هاي

 
روشنی را براي سرمایه گذاري درمناطق محروم و کمتر توسعه یافته کشور فراهم کرده است. 

 
برخی بندهاي مهم محتواي مرتبط با مناطق کمترتوسعه یافته را بررسی وتحلیل کنیم:  



 
سواحل مکران 

 
این منطقه به عنوان چهارراه اصلی کریدور جنوبی تجارت ظرفیت هاي استراتژیکی را در توسعه مبادلات کشوردارد.  

 
قرارداد 25 ساله دورنماي توسعه کشور و دسترسی به دریاهاي آزاد را براي این منطقه محروم تدارك دیده است. 

 
- مشارکت در کریدورهاي جنوب - شمال چابهار- آسیاي مرکزي و کریدور جنوب_غرب، چابهار- بندرعباس 

 
- سرمایه گذاري در ترانزیت کالا از بندر چابهار و بندر کاسپین به کشوهاي آسیاي میانه                          

 
- شهرك صنعتی تخصصی چین                                                                                                                    

 
- ایجاد صنایع پتروشیمی ،فولاد وآلومینویم درچابهار                                                                                    

 
- سرمایه گذاري درپالایشگاه ها وساخت بندرجاسک  

 
- احداث شهرهاي بزرگ سبزدر مکران  و..                                                                                                

 
توسعه زیرساخت ها    

 
- تامین مالی پروژه هاي زیربنایی ایران در بانک سرمایه گذاري زیرساخت اسیا وصندوق جاده ابریشم      

 
- سرمایه گذاري پروژه هاي خط آهن وبرزگراهی درایران                                                                              

 
- ذخیره گاز در کویر و انرژي هاي تجدیدپذیر    

 
- تولید انرژي درایران با هدف صادرات برق به کشورهاي منطقه      

 
- انتقال فناوري کاشت با استفاده ازآبهاي شوروقلیایی و...... 

تضمین زنجیره صادرات انرژي و جلوگیري ازخام فروشی نفت از راهبردهاي اصلی قرارداد است و ساخت صنایع پالایش و پتروشیمی
در مکران و غرب کشور (خط لوله اتیلن غرب) و تولید برق درمناطق مرزي براي صادرات به کشورهاي منطقه ، موجب ایجاد اشتغال

 
دراستان هاي کمترتوسعه یافته جنوب شرق وغرب می گردد.    

اما ازیک سوتخصصی بودن مشاغل و ازسویی دیگر فقدان نیروي متخصص درمناطق مذکورموجب سیل مهاجرت هاي گسترده
ازسراسرکشوربه این مناطق میگردد،گستردگی مهاجرت هاي پروازي خود می تواند به عاملی براي شکاف هاي فرهنگی و تضادهایی

 
ازنوع مرکز-پیرامون تبدیل گردد.و درآینده مخاطرات امنیتی حاصل ازاحساس تبعیض را به وجود آورد.     



لذا براي بهره مندي حداکثري مردم بومی، به عنوان مالکان اصلی این پهنه با ارزش جعرافیایی،باید ازهمین الآن مبادرت به تاسیس
رشته هاي تخصصی با محوریت قطب هاي علمی منطقه کرد و با فرهنگ سازي جوانان بومی را به سمت وسوي تحصیل و مهارت

 
آموزي سوق داد.                          

ازسویی دیگر ایجاد شهرهاي جدید در مکران باید متناسب با پیوست هاي فرهنگی مناطق باشد تا تجربه هاي تلخ توسعه جزیره اي

 
در برخی مناطق آزاد دوباره سربرنیاورد.  

امیداست با مهیا شدن زیرساخت ها سیل سرمایه ي بخش خصوصی براي ایجاد صنایع پایین دستی به این مناطق روانه گردد که با
توجه به آمایش سرزمین وپیش بینی انتقال تکنولوژي ازطرف قرارداد چینی می توان مناطق کمتر توسعه یافته را به قلب تپنده تولید

 
مبدل کرد. 

انتهاي پیام/



مدیرعامل شرکت ملی مس خبر داد؛ بازیافت 90 درصدي آب مصرفی در

مجتمع مس سونگون

منبع: بورس 24شماره خبر:  158  |  تاریخ: 1399/07/22

مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران در جلسه بازدید استاندار یزد و هیئت همراه شان از مجتمع مس سونگون، گفت: ...

بورس24 : مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران در جلسه بازدید استاندار یزد و هیئت همراه شان از مجتمع مس سونگون،
گفت: شرکت ملی صنایع مس ایران انرژي هاي مورد نیاز خود یعنی آب و برق و ... را خود تامین می کند و صنعت مس در رده صنایع

 
سازگار با کم آبی قرار دارد و بیش از 90 درصد آب مصرفی در این صنعت بازیافت و به چرخه تولید باز می گردد. 

سعدمحمدي با تاکید بر اینکه حفظ محیط زیست و به کارگیري تجهیزات و تکنولوژي هایی با بالاترین سطح استاندارد محیط زیستی
جزو دغدغه هاي اصلی شرکت مس براي توسعه است، گفت: صیانت از محیط زیست اولویت اصلی ماست و شرکت مس با استناد به
پروژه انتقال آب در دست اجراي خود، بیش از همه درك لازم از ارزش آب را دریافت کرده است از این رو در برداشت از آب هاي
سطحی که در صورت وجود آب در پیت ها بر اثر بارش و ... امکان معدنکاري نخواهد بود و بخش دوم آب هاي زیرزمینی است که باید

 
مطالعات لازم علمی صورت گیرد و نباید با احتمالات در مورد آن تصمیم گیري و رفتار شود. 

وي افزود: در دنیا براي معادنی مسی که در نقاط کم آب و کویري واقع شده اند از تکنولوژي جدید فلوتاسیون استفاده می شود و در
این فرایند با استفاده از متدهاي علمی روز دنیا و با توجه به عایق بندي هاي این تکنولوژي امکان نفوذ کوچکترین قطره اي به آب

 
هاي زیر زمینی وجود ندارد و از این رو در جهت حفظ آب هاي زیرزمینی مشکلی ایجاد نخواهد شد. 

سعدمحمدي در ادامه با اشاره به پیش بینی هاي صورت گرفته در حوزه هاي اقتصاد و انرژي گفت: بر اساس این پیشبینی ها که پایه
علمی دارد در 30 سال آینده نفت تنها 13درصد از انرژي جهان سهم خواهد داشت و این بدین معنی است که دنیاي امروزي براي بقا

 
و حضور در بازارهاي رقابت جهانی بایستی در فکر انرژي جایگزین باشند. 

وي افزود: در کنار این موضوع و بر پایه پیش بینی موسسات اقتصادي در 10 سال آینده 35 درصد خودروها برقی خواهند شد و تنها

 
عنصري که می تواند در تکنولوژي الکتریسیته شکل بگیرد و جایگزینی هم براي آن پیشبینی نشده است مس است. 

سعدمحمدي در پایان با بیان این که توسعه معادن مس موجب ایجاد اشتغال و سودآوري خواهد شد به برخی اقدامات انجام شده در
حوزه مسئولیت هاي اجتماعی شرکت مس در استان آذربایجان شرقی اشاره کرد و گفت: علاوه بر اشتغال زایی مستقیم 4500 نفر در
مجتمع مس سونگون، در شهرستان ورزقان این شرکت اقدامات خوبی را در حیطه مسئولیت هاي اجتماعی برون سازمانی خود از
قبیل ایجاد بزرگراه خواجه-ورزقان، آبادانی و اجراي طرح هاي هادي روستاها، مساعدت در تامین و توزیع اقلام بهداشتی از قبیل
ماسک و مواد ضد عفونی و... در این شرایط خاص، مساعدت به دانشگاه علوم پزشکی استان، برگزاري طرح هاي جهادي درمانی، ایجاد

 
راه هاي روستایی و نگهداري و برف روبی، ارایه خدمات اطفاي حریق و ... انجام داده است. 

منبع: مس پرس



پرداخت 151 میلیارد تومان تسهیلات کرونایی به متقاضیان

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  159  |  تاریخ: 1399/07/22

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان کرمانشاه گفت: تاکنون از 251 میلیارد تومان درخواست تسهیلات کرونا در
استان، 151 میلیارد تومان آن از سوي بانک هاي عامل پرداخت شده که هنوز 80 میلیارد تومان از این تسهیلات فاقد

متقاضی است.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
کرمانشاه؛ حسن عزیزي مدیر کل تعاون، کار و رفاه
اجتماعی استان کرمانشاه یکی از مهمترین پیامد هاي
شیوع بیماري کرونا در جهان ضربه به اقتصاد کشور ها بوده
که در این راستا کسب و کار هاي استان کرمانشاه نیز از

 
این آسیب ها در امان نمانده است. 

او ادامه داد: بدین منظور تسهیلات ارزان قیمت براي کسب
و کار هاي آسیب دیده از کرونا اختصاص یافته تا با پرداخت این تسهیلات بخشی از زیان هاي اقتصادي این کسب و کار ها جبران

 
شود. 

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان کرمانشاه اعتبار تخصیص پیدا کرده استان را در این راستا 331 میلیارد تومان اعلام کرد و
افزود: بلافاصله جلسات کارشناسی در کارگروه اشتغال براي پرداخت این تسهیلات برگزار شد و هم اکنون 14 بانک عامل از بانک هاي

 
دولتی و خصوصی در استان براي این موضوع با اداره کل تعاون کار و رفاه اجتماعی همکاري می کنند. 

او اضافه کرد: تاکنون 26 هزار و 522 فقره درخواست تسهیلات براي کمک به اشتغال 32 هزار و 206 نفر در سامانه کارا این اداره کل

 
از ابتداي شیوع کرونا ثبت شده است. 

عزیزي ادامه داد: تاکنون از 251 میلیارد تومان درخواست تسهیلات کرونا در استان، 151 میلیارد تومان آن توسط بانک هاي عامل

 
پرداخت شده که هنوز 80 میلیارد تومان از این تسهیلات فاقد متقاضی است. 

او بیشترین در خواست تسهیلات کرونا را در بخش حمل و نقل درون شهري، سازمان صنعت و معدن و تجارت و راهداري و حمل و

 
نقل جاده اي عنوان کرد و افزود: ثبت نام براي دریافت تسهیلات کرونا تا پایان مهرماه تمدید شده است. 

عزیزي از از 14 رسته اصلی و 450 زیر رسته شغلی خواست براي ثبت نام به سامانه «کارا» اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی مراجعه

 
کنند و گفت: امکان دارد دیگر این مهلت تمدید نشود و افراد متضرر شوند. 

او بیان کرد: اسامی رسته هاي اصلی و زیر مجموعه آن ها براي دریافت تسهیلات کرونا در سایت اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی است



و صاحبان بنگاه هاي اقتصادي و سایر کسبو کار هاي آسیب دیده از کرونا می توانند به آن مراجعه و ثبت نام کنند و به ازاي هر
کارگري که اخراج نشده و مورد حمایت قرار گرفته به تعداد هر نفر 16 میلیون تومان تسهیلات با بهره 12 درصد و تنفس سه ماه

 
دریافت کنند. 

او در پایان، گفت: روند پرداخت تسهیلات کرونایی در استان کند نیست و نسبت به اعتبار تخصیص یافته در کشور استان سوم
هستیم.



تسهیلات بانک توسعه تعاون موجب ارتقاي سطح کسب وکار در مناطق روستایی

گردیده است

منبع: اکونا پرسشماره خبر:  160  |  تاریخ: 1399/07/22

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به نقش مؤثر تسهیلات بانک توسعه تعاون در ارتقاي
سطح کسب وکار و اشتغال در مناطق روستایی اشاره نمود.

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به نقش مؤثر تسهیلات بانک توسعه تعاون در ارتقاي سطح

 
کسب وکار و اشتغال در مناطق روستایی اشاره نمود. 

به گزارش اکونا پرس، عیسی منصوري معاون توسعه کارآفرینی و
اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی که به منظور بررسی
عملکرد بانک توسعه تعاون در محل ساختمان میرداماد بانک
سخن می گفت اظهار داشت: طی سال هاي گذشته اقدامات و
تدابیر گسترده اي در حوزه عمران روستایی و تکمیل زیرساخت
هاي مناطق روستایی صورت پذیرفته است و کارکرد طرح
اشتغال پایدار روستایی ورود به حیطه کسب وکار و حمایت از

 
اشتغال زایی در مناطق روستایی بوده است. 

وي تصریح نمود: اجراي این طرح و آثار مثبت آن بر ابعاد اجتماعی و اقتصادي مناطق روستایی کشور از منظر آمار نیز نمایان است، به
گونه اي که سهم اشتغال روستایی در ایجاد سالیانه اشتغال جدید از سطح 3 درصد در سالیان پیشین به حد 23 و 29 درصد طی دو

 
سال اخیر رسیده است. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی خاطرنشان کرد: ارکان متولی طرح اشتغال پایدار روستایی چه در
لایه سیاست گزاري و نظارت و چه در مرحله اجرا، همواره بر آسیب شناسی و رفع کمبودها تأکید داشته اند، بااین حال با بررسی
عملکرد کلی به این نتیجه می رسیم که عملکرد بانک توسعه تعاون در اجراي صحیح مراحل طرح بسیار مطلوب بوده است و ایفاي

 
تعهدات بانک فراتر از صد درصد محقق گردیده است. 

وي در همین زمینه افزود: عملکرد شفاف بانک توسعه تعاون موجب گردیده در مرحله پنجم نیز این بانک در اولویت اجراي این طرح

 
قرار گیرد و مراحل اداري و اجرایی عاملیت بانک توسعه تعاون در مرحله پنجم نیز به نحو مطلوب تري پیش رفته است. 

منصوري تأکید کرد: آنچه در اجراي مؤثر این طرح مدنظر بوده است راهنمایی متقاضیان و هموارسازي مسیر دریافت خدمات
تسهیلاتی براي کارآفرینان مناطق روستایی و عشایري بوده است و رویکرد حل مسائل مراجعین همواره مورد دقت متولیان طرح بوده

 
است. 



وي با اشاره به اهمیت کارکرد سیستم جامع نظارتی بر اجراي مؤثر طرح گفت: کلیه طرح ها و پروژه هاي موردحمایت این طرح،
توسط وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و سایر دستگاه هاي مجري، مطابق چارچوب هاي تعریف شده به صورت تمام شماري مورد
رصد و نظارت واقع شده اند و طرح ها به گونه اي دقیق مورد بررسی قرارگرفته اند و گزارش دستگاه نظارتی مربوط به دیگر قواي سه
گانه، سطح اثربخشی و پیمایش صحیح طرح را بالاتر از گزارش نظارتی تهیه شده توسط وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی نشان می
دهد که همین مسئله گویاي عزم و اراده جدي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و رعایت موارد سخت گیرانه و موشکافانه از سوي

 
این وزارتخانه براي اجراي صحیح طرح بوده است. 

منصوري به اهمیت بازگشت به موقع اقساط تسهیلات پرداختی اشاره نمود و گفت: بر اساس مکانیزم تعریف شده چنانچه تسهیلات

 
اعطایی مطابق برنامه به صورت اقساط بازگردانده شود، این منابع قابلیت دو بار چرخش مجدد طی نه سال آتی را خواهند داشت. 

در این جلسه علاءالدین ازوجی مدیر توسعه اشتغال و سیاست گذاري بازار کار و رامین اسدي مدیر پروژه هاي سرمایه گذاري در

 
برنامه اشتغال فراگیر روستایی نیز مطالب مهمی در مورد چهار مرحله اجراشده طرح و همچنین فاز پنجم در حال اجرا مطرح نمودند. 

شایان ذکر است در این جلسه حجت اله مهدیان مدیرعامل بانک توسعه تعاون، سید باقر فتاحی رییس هیات مدیره، معادي معاون
استان ها و بازاریابی، شریفی معاون عملیات بانکی، البرزي مدیر امور اعتباري، محمدي مدیر امور استان ها و شعب، بخشا رییس اداره

کل روابط عمومی و شمس رییس اداره کل حوزه مدیریت نیز حضور داشتند.



دوره هاي آموزشی صنایع دستی در منطقه آزاد انزلی برگزار شد

منبع: اکونا پرسشماره خبر:  161  |  تاریخ: 1399/07/22

در سال جهش تولید، معاونت فرهنگی، اجتماعی،گردشگري سازمان  اقدام به برگزاري دوره هاي آموزشی صنایع دستی در
مسجد روستاي گلشن نمود.

در سال جهش تولید، معاونت فرهنگی، اجتماعی،گردشگري سازمان  اقدام به برگزاري دوره هاي آموزشی صنایع دستی در

 
مسجد روستاي گلشن نمود. 

به گزارش اکونا پرس، به نقل از مدیریت روابط عمومی و امور
بین الملل سازمان منطقه آزاد انزلی،براین اساس دوره آموزشی
فوق در راستاي اجراي تفاهم نامه این سازمان با سازمان آموزش
فنی و حرفه اي کشور برپا شد و مدرسین دوره فوق فنون و روش
هاي جدید طراحی و ساخت صنایع دستی با محوریت حصیر را

 
به صورت رایگان به شرکت کنندگان آموزش دادند. 

بنابراین گزارش به شرکت کنندگان دوره آموزشی فوق گواهی نامه حضور از سوي اداره کل آموزش فنی و حرفه اي استان اعطاء می
شود و در عین حال به منظور حمایت از آموزش دیدگان دوره فوق در قالب تفاهم نامه سازمان با صندوق کارآفرینی امید تسهیلات

 
بانکی کم بهره با سود چهار درصد پرداخت می شود. 

تکمیل کننده برنامه آموزشی و حمایتی سازمان منطقه آزاد انزلی به منظور توانمندسازي جوامع ملی، خرید تضمینی محصولات تولید
شده است، طرحی که براساس آن صنایع دستی که توسط هنرمندان و افراد آموزش دیده چنین دوره هایی با بازاریابی سازمان به

 
درآمدزایی و فروش ختم می شود. 

گفتنی است اجراي طرح آموزشی فوق به عنوان پایلوت حمایت از مشاغل بومی و محلی در سطح استان در دستور کار این سازمان
قرار گرفته و براساس آن بسته هاي حمایتی،تشویقی و آموزشی مرتبط با صنایع دستی و دیگر مشاغل در راستاي اجراي سیاست هاي

اقتصاد مقاومتی و افزایش توانمندي هاي اشتغالزایی و صادراتی با تکیه بر توانمندي هاي جوامع محلی به اجرا درمی آید.



دوره هاي آموزشی صنایع دستی در منطقه آزاد انزلی برگزار شد

منبع: اکونا پرسشماره خبر:  162  |  تاریخ: 1399/07/22

در سال جهش تولید، معاونت فرهنگی، اجتماعی،گردشگري سازمان  اقدام به برگزاري دوره هاي آموزشی صنایع دستی در
مسجد روستاي گلشن نمود.

در سال جهش تولید، معاونت فرهنگی، اجتماعی،گردشگري سازمان  اقدام به برگزاري دوره هاي آموزشی صنایع دستی در

 
مسجد روستاي گلشن نمود. 

به گزارش اکونا پرس، به نقل از مدیریت روابط عمومی و امور
بین الملل سازمان منطقه آزاد انزلی،براین اساس دوره آموزشی
فوق در راستاي اجراي تفاهم نامه این سازمان با سازمان آموزش
فنی و حرفه اي کشور برپا شد و مدرسین دوره فوق فنون و روش
هاي جدید طراحی و ساخت صنایع دستی با محوریت حصیر را

 
به صورت رایگان به شرکت کنندگان آموزش دادند. 

بنابراین گزارش به شرکت کنندگان دوره آموزشی فوق گواهی نامه حضور از سوي اداره کل آموزش فنی و حرفه اي استان اعطاء می
شود و در عین حال به منظور حمایت از آموزش دیدگان دوره فوق در قالب تفاهم نامه سازمان با صندوق کارآفرینی امید تسهیلات

 
بانکی کم بهره با سود چهار درصد پرداخت می شود. 

تکمیل کننده برنامه آموزشی و حمایتی سازمان منطقه آزاد انزلی به منظور توانمندسازي جوامع ملی، خرید تضمینی محصولات تولید
شده است، طرحی که براساس آن صنایع دستی که توسط هنرمندان و افراد آموزش دیده چنین دوره هایی با بازاریابی سازمان به

 
درآمدزایی و فروش ختم می شود. 

گفتنی است اجراي طرح آموزشی فوق به عنوان پایلوت حمایت از مشاغل بومی و محلی در سطح استان در دستور کار این سازمان
قرار گرفته و براساس آن بسته هاي حمایتی،تشویقی و آموزشی مرتبط با صنایع دستی و دیگر مشاغل در راستاي اجراي سیاست هاي

اقتصاد مقاومتی و افزایش توانمندي هاي اشتغالزایی و صادراتی با تکیه بر توانمندي هاي جوامع محلی به اجرا درمی آید.



ورود دادگستري فارس مانع از حراج کارخانه قند ممسنی شد/ پرداخت

بخشی از مطالبات کارگري در روز هاي آتی

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  163  |  تاریخ: 1399/07/22

ورود دادگستري فارس سبب جلوگیري از مزایده و مانع از حراج کارخانه قند شهرستان ممسنی شد.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
شیراز، کارخانه قند ممسنی (رستم) که قدمت آن به بیش
از نیم قرن سال می رسد در سال 1379 به بخش خصوصی
واگذار شد این کارخانه در زمان واگذاري سالانه براي 350

 
کارگر فصلی اشتغال زایی ایجاد می کرد. 

به گفته کارشناسان و افراد مطلع این کارخانه بعد از واگذاري به بخش خصوصی با مشکل روبه رو شده و به صورت «کج دار و مریز»
به فعالیت خود ادامه داد، اما نتوانست از پس مشکلات بر آید و کارخانه اي که روزگاري بیش از 300 نفر کارگر داشت با تعدیل و

 
بازنشسته کردن نیرو ها به 80 نفر و پس از مدتی به 40 نفر رسید. 

حجت الاسلام والمسلمین سیدکاظم موسوي رئیس کل دادگستري استان فارس با اشاره به ورود دستگاه قضایی به پرونده کارخانه
قند ممسنی و لغو مزایده کارخانه به لحاظ ایرادات قانونی به صورت موقت، اظهار کرد: این اقدام پس از ورود ستاد پیگیري اجراي

 
سیاست هاي اقتصاد مقاومتی استان فارس و مذاکره با نمایندگان و سهامداران این کارخانه انجام شده است. 

او با بیان اینکه کارخانه 2 پرونده مطالبه کارگري صادره از هیأت حل اختلاف اداره کار و رفاه اجتماعی و همچنین خسارت تأخیر
وجوه به تعویق افتاده دارد، گفت: در پرونده اول اجراي احکام دادگستري شهرستان رستم تنها مجري حکم است و در پرونده دوم نیز

 
روند قضایی در حال انجام است. 

این مقام قضایی استان فارس، توقف مزایده کارخانه را به لحاظ رفع ایرادات قانونی و همچنین حفظ سرمایه موجود و بازگرداندن واحد
تولیدي به چرخه تولید خواند و تصریح کرد: این اقدام تحت نظارت ستاد پیگیري اجراي سیاست هاي اقتصاد مقاومتی استان در حال
انجام است و با توجه به اینکه کارشناسی انجام شده جهت برگزاري مزایده فاصله زیادي با ارزش واقعی واحد تولیدي دارد ورود به

 
موقع دادگستري فارس به موضوع از حراج این کارخانه و به هدر رفتن سرمایه بالقوه جلوگیري کرده است. 

رئیس کل دادگستري فارس اضافه کرد: همه تلاش مجموعه قضایی استان احیاي مجدد و بازگشت این کارخانه به چرخه تولید است

 
که این امر پس از برگزاري جلسه با سهام داران و اخذ تعهدات لازم به منظور پرداخت مطالبات کارگران در حال تحقق است. 



او همچنین با اشاره به پرداخت بخشی از تعهدات و مطالبات کارگري بوسیله هیأت مدیره و مدیرعامل این کارخانه طی روز هاي آتی،
ادامه داد: پرداخت این مبالغ به کارگران با نظارت نماینده دادگستري انجام خواهد شد.



ساماندهی 270 شغل کشاورزي در کشور

منبع: روزنامه کسب و کارشماره خبر:  164  |  تاریخ: 1399/07/22

به گزارش کسب و کار نیوز، امروز محمد شفیع ملک زاده رئیس نظام صنفی کشاورزي و منابع طبیعی در جلسه هیأت عالی
نظارت بر اصناف کشاورزي ایران گفت: 270 شغل کشاورزي در کشور ساماندهی می شود و از این به بعد این شغل ها هویت

... The post ... پیدا می کنند و صاحبان شغل هم پروانه اشتغال دریافت خواهند کرد. وي درباره

کسب و کار نیوز - رئیس نظام صنفی کشاورزي و منابع طبیعی کشور گفت: 270شغل کشاورزي در کشور ساماندهی و صاحب

 
پروانه اشتغال می شوند و از این به بعد از کلیه مزایاي مربوط به این بخش بهره مند می شوند. 

به گزارش کسب و کار نیوز، امروز محمد شفیع ملک زاده رئیس نظام صنفی کشاورزي و منابع طبیعی در جلسه هیأت عالی نظارت بر
اصناف کشاورزي ایران گفت: 270 شغل کشاورزي در کشور ساماندهی می شود و از این به بعد این شغل ها هویت پیدا می کنند و
صاحبان شغل هم پروانه اشتغال دریافت خواهند کرد. وي درباره مزایاي این پروانه گفت:از این به بعد کشاورزان می توانند از همه
حقوق و مزایایی که به بخش کشاورزي تعلق می گیرد بهره مند شوند که متاسفانه تاکنون بهره برداران این بخش از این مزایا محروم

 
بودند. 

 
اتاق اصناف کشاورزي تشکیل می شود 

رئیس نظام صنفی کشاورزي و منابع طبیعی کشور توضیح داد: اتاق اصناف کشاورزي تشکیل می شود و هیأت عالی نظارت هم بر این
اصناف نظارت می کنند. اعضاي هیأت عالی نظارت 16 نفر است که 7 وزیر در آن جاي دارند و وزیر جهاد کشاورزي، رئیس هیأت
عالی نظارت است. به گفته ملک زاده بسیاري از مسائل الگوي کشت و تائید محصولات سالم و گواهی شده با تشکیل اصناف و نظارت

 
بر آن بسیار بهتر از گذشته خواهد بود. 

وي در عین حال تاکید کرد که متاسفانه تاکنون کشاورزان هیچگونه هویت شغلی نداشتند و از مزایایی که دستگاه هاي مختلف براي
این بخش در نظر گرفته بودند محروم می شدند. بیمه و ضمانت هاي بانکی مهمترین مشکل آنها بود که از این به بعد این مشکلات
مرتفع خواهد شد. رئیس نظام صنفی کشاورزي و منابع طبیعی کشور ادامه داد: در 10 سال گذشته اگرچه کشاورزان پروانه اي هم
می گرفتند اما از خدماتی که مربوط به آن بود بی بهره بودند. با صدور پروانه هاي جدید خدمات بخش کشاورزي باید ساماندهی شود 

 
و حقوق کسی تضییع نشود. 

ملک زاده در عین حال تاکید کرد: آئین نامه جدید و اساسنامه آن آماده شده که پس از امضاي 7 وزیر از طریق وزیر جهاد کشاورزي

 
ابلاغ خواهد شد. 

امروز اولین جلسه هیأت عالی نظارت بر اصناف کشاورزي ایران در وزارت جهاد کشاورزي برگزار شد. طبق دعوت قبلی خبرنگاران در
این جلسه حضور پیدا کردند اما پس از ارائه مسائلی از سوي رئیس نظام صنفی کشاورزي و منابع طبیعی کشور و قبل از صحبت هاي

وزرا اعلام کردند که خبرنگاران جلسه را ترك کنند. بنابراین خبرنگاران از این جلسه هیأت عالی نظارت اطلاع دقیقی کسب نکردند.



اختلاف 50 درصدي قیمت گوشت از تولید تا مصرف

منبع: روزنامه کسب و کارشماره خبر:  165  |  تاریخ: 1399/07/22

به گزارش کسب و کار نیوز، سعید سلطانی با بیان اینکه بهتر بود قبل از آغاز به کار سامانه بازارگاه نهاده هاي کشاورزي
ایرادهاي آن برطرف می شد تا در حین کار نیاز به اصلاحات نباشد، اظهار کرد: سال گذشته قبل از اینکه سامانه اي براي

توزیع نهاده ها باشد، به راحتی با بازرگانان به ... The post اختلاف 50 ...

کسب و کار نیوز - مدیرعامل اتحادیه دامداران با اشاره به اینکه دلالان و واسطه گران بازار گوشت را در دست گرفته اند، گفت:
گوشت با اختلاف قیمت 50 تا 60 درصدي از تولیدکننده به دست مصرف کننده می رسد. در حقیقت حلقه هاي واسط مازادي در

 
این بین وجود دارند که هرکدام بازار را تغییر می دهند. 

به گزارش کسب و کار نیوز، سعید سلطانی با بیان اینکه بهتر بود قبل از آغاز به کار سامانه بازارگاه نهاده هاي کشاورزي ایرادهاي آن
برطرف می شد تا در حین کار نیاز به اصلاحات نباشد، اظهار کرد: سال گذشته قبل از اینکه سامانه اي براي توزیع نهاده ها باشد، به
راحتی با بازرگانان به میزانی که  نهاده دامی نیاز داشتیم قرارداد می بستیم؛ قدرت چانه زنی، تعیین زمان و نحوه  پرداخت هزینه

 
داشتیم و پس از دریافت نهاده نیز آن را میان واحدها تولیدي توزیع می کردیم. 

وي با اشاره به اینکه هدف سامانه بازارگاه شفاف سازي فرآیند توزیع نهاده هاي دامی است اما برخی از آن سوء استفاده می کنند،
گفت: برخی افراد تنها با داشتن پروانه اشتغال و انبار اقدام به دریافت نهاده می کردند و  چون نظارتی بر آنها نبود نهاده هاي دریافتی
را در بازار آزاد به فروش می رساندند. یا اینکه دامداران براي دریافت نهاده در سامانه بازارگاه ثبت نام می کردند ولی تا مدت طولانی
به دستشان نمی رسید و برخی از فروشندگان نیز با افزایش قیمت نهاده هاي دامی بخشی از نهاده فروخته شده را تحویل 
تولیدکنندگان می دادند و از تحویل مابقی اجتناب می کردند و هزینه پرداخت شده را به تولیدکننده پس می دادند؛ در حالی که در

 
سامانه بازارگاه اینگونه تصور می شد که تولیدکننده نهاده دریافت کرده است. 

مدیرعامل اتحادیه دامداران اضافه کرد: برخی از واردکنندگان نهاده هاي دامی نیز به جاي فروش نهاده به تولیدکنندگان مدعی می

 
شدند که نهاده ها را پیش فروش کرده اند؛ در حالی که وقتی محصولی پیش فروش شود باید ارزانتر به دست تولیدکننده برسد. 

 
توزیع نهاده سلیقه اي است 

سلطانی در پاسخ به این سوال که گفته می شود مشکل نهاده هاي دامی مورد نیاز واحدهاي تولیدي حل شده و این نهاده ها بین
واحدهاي تولیدي توزیع می شود. آیا دامداري ها نهاده مورد نیاز خود را دریافت کرده اند؟ گفت: حتی یک کیلوگرم هم نهاده  دامی
دریافت نکردیم. چندین بار نامه نوشتیم و درخواست هم دادیم اما متاسفانه توزیع نهاده ها در استانها سلیقه اي است و با وجود اینکه

 
گفته می شود فرآیند سیستماتیک است اما توزیع آن هنوز با دخالت انسان صورت می گیرد. 

به گفته وي دامداران ناچارند نهاده هاي موردنیاز دام هاي خود را از بازار آزاد تهیه کنند، زیرا دامدار نمی تواند به دام هایش بگوید

 
غذا نیست. اگر غذاي دام تغییر کند، تولیداتش افت خواهد کرد و تولید از حالت اقتصادي خارج خواهد شد. 

 
دلالان بازار گوشت را به دست گرفته اند 



سلطانی دربخش دیگري از صحبت هایش به قیمت تمام شده دام سبک و سنگین نیز اشاره کرد و گفت: با توجه به افزایش قیمت
نهاده ها در بازار آزاد قیمت تمام شده دام براي دامدار در حال افزایش است اما در این میان دلالان و واسطه گران هم بازار را به دست
گرفته اند و قیمت ها را تغییر داده اند. به طور مثال متوسط قیمت دام سنگین زنده 32 هزار تومان و قیمت گوسفند زنده نیز 36 هزار
تومان است؛ بنابراین قیمت هر کیلو گوشت گوساله در بازار بایستی 80 هزار تومان و گوشت گوسفند نیز 85 تا 90 هزارتومان باشد اما
اینگونه نیست و گوشت با اختلاف قیمت 50 تا 60 درصدي از تولیدکننده به دست مصرف کننده می رسد. در حقیقت حلقه هاي

 
واسط مازادي در این بین وجود دارند که هرکدام بازار را تغییر می دهند. 

 
عرضه مستقیم مواد غذایی با حذف واسطه ها 

وي در ادامه از تشکیل کارگروه تنظیم بازار زیر نظر وزارت جهاد کشاورزي خبر داد و گفت: در جلسه اي با وزیر جهاد کشاورزي در
خصوص تنظیم بازار محصولاتی همچون گوشت، مرغ، تخم مرغ  وانواع میوه  موضوعاتی مطرح و چندین کارگروه تشکیل شد. در این
کارگروه جلساتی با نمایندگان تشکلهاي کشاورزي خواهیم داشت و طرحهاي خود را ارائه خواهیم کرد. در حقیقت هدف این است که

 
مواد غذایی مستقیما از تولیدکننده به دست مصرف کننده برسد. 

مدیرعامل اتحادیه دامداران در پایان گفت: اگرچه فلسفه وجودي میادین میوه  و تره بار این است که کالاي تولیدکننده مستقیم به
دست مصرف کننده برسد اما شهرداریها به جاي اینکه غرفه ها را در اختیار تشکل هاي کشاورزي قرار دهند  آنها را به مزایده می
گذارند و رقیب تشکل ها نیز افرادي هستند که حاضرند با هر قیمتی این غرفه ها را اجاره کنند. یعنی تعاونیهاي ما قدرت رقابت با
این افراد را ندارند؛ بنابراین اگر دولت جایگاه هایی را در طول سال براي تشکل هاي بخش کشاورزي در نظر بگیرد آنها می توانند
محصولات تولید شده را با قیمت واقعی به دست مصرف کننده برسانند و این اقدام در نهایت به نفع تولیدکننده و مصرف کننده

خواهد بود و دست واسطه ها نیز قطع می شود.



رونق ساندویچ هاي اداري در روزگار کرونا

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  166  |  تاریخ: 1399/07/22

غذاهاي آماده خیلی وقت است که پایشان به شرکت ها، اداره ها، دانشگاه ها و حتی خانه هاي مردم باز شده است. از تند
شدن ریتم زندگی هاي امروزي تا افزایش اشتغال بانوان و پرشمار تر شدن زندگی هاي مستقل و دانشجویی، همه و همه

تامین وعده هایی از خوراك به صورت آماده براي یک فرد یا همه افراد خانواده را ضروري و ...

 
 

غذاهاي آماده خیلی وقت است که پایشان به شرکت ها، اداره ها، دانشگاه ها و حتی خانه هاي مردم باز شده است. از تند شدن ریتم
زندگی هاي امروزي تا افزایش اشتغال بانوان و پرشمار تر شدن زندگی هاي مستقل و دانشجویی، همه و همه تامین وعده هایی از

 
خوراك به صورت آماده براي یک فرد یا همه افراد خانواده را ضروري و اجتناب ناپذیر کرده است. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از همشهري، برخی شرکت هاي صنایع غذایی با درك این نیاز، از سال ها پیش به تهیه انواعی از
غذاهاي آماده اقدام کردند، غذاهایی که می شد آنها را در سوپرمارکت ها عرضه کرد تا در دسترس تعداد بیشتري از مردم در همه
مناطق باشد. از زمانی که نخستین بسته هاي سالاد الویه و نخستین پک هاي انواع خورش ها و خوراك هاي ایرانی در سوپرمارکت ها
عرضه شد سال ها می گذرد اما ساندویچ ها در این عرصه تازه وارد محسوب می شوند. ساندویچ هاي سه گوشی که به نام کلاب
شناخته می شوند را می توان پیشتازان این عرصه دانست که تا یکی دوسال پیش بی رقیب بودند اما امروز تنوع ساندویچ هاي سرد در

 
سوپرمارکت ها بسیار بیشتر از قبل شده و مهم ترین عامل آن هم بدون شک کروناست. 

شیوع کرونا با کاهش اعتماد مردم به غذاهاي رستورانی و فست فودي، گرایش به خرید انواع ساندویچ هاي بسته بندي شده کارخانه
اي را افزایش داد و این افزایش تقاضا تعداد برندهاي فعال در این حوزه و تنوع محصولات عرضه شده در سوپرمارکت ها را افزایش داد.
نامی نو و کاله را می توان نخستین برندهایی دانست که در این زمینه دست به کار شدند و تنوع غذاهاي آماده خود و بعد از آن تنوع
ساندویچ هاي خود را افزایش دادند. اما هم اکنون غیراز این دو برند، تولیدات شرکت هاي رباط، هرمس، هایدا، دکترویچ و حتی
تلاونگ را می توان در سوپرمارکت ها دید اما با این حال هنوز تنوع در میان محصولات 2 شرکت اولی بیشتر است. قیمت این
ساندویچ ها تا سال گذشته (البته آنهایی که تا پارسال تولید می شدند) بین 3تا 5هزار تومان بود اما نرخ این غذاهاي آماده پرطرفدار

 
امسال خیلی بیشتر شده است. 



از ابتداي امسال قیمت این محصولات کم کم رو به فزونی گذاشت و امروز قیمت بیشتر انواع این ساندویچ ها از 11هزار تومان فراتر
رفته است. البته هنوز بعضی از انواع کلاب ها با قیمت هایی زیر 10هزار تومان فروخته می شوند اما نگاهی به یخچال سوپرمارکت ها
نشان می دهد انواع 22و 25هزار تومانی این ساندویچ ها هم به تازگی توزیع شده اند و با توجه به نرخ هاي اخیر میانگین قیمت کلاب
و ساندویچ آماده به رقم 15هزار تومان نزدیک می شود. صرف نظر از رشد تقاضا براي انواع ساندویچ هاي بسته بندي شده، گران شدن
مواداولیه تولید و همه اقلام غذایی از ابتداي امسال را می توان عاملی دانست که باعث شده علی رغم افزایش رقابت در این حوزه،

 
قیمت ها همچنان روند افزایشی داشته باشد. 

نکته قابل ذکر دیگر درباره ساندویچ هاي آماده این است که توزیع و تنوع آنها در سوپرمارکت هاي مناطق اداري و تجاري بسیار

 
بیشتر از سوپرمارکت هاي مناطق مسکونی است و درواقع باید ساندویچ هاي بسته بندي و آماده را «ساندویچ هاي اداري» دانست. 

 
 

پربیننده ترین گرماي امسال سه برابر گران تر شد تحریم 18بانک، بخش کوچکی از تحریم بزرگ تر است توافق با عراق براي آزاد
کردن منابع مالی ایران/ منابع مالی چشمگیري در بانک هاي عراق داریم راهکارهاي مجلس براي اصلاح کارت هاي بازرگانی

ورشکستگی صنف تالارهاي پذیرایی



مدیرعامل چهار بانک دولتی در میزگردي مطرح کردند؛ ما حامی تولیدیم

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  167  |  تاریخ: 1399/07/22

برخی رسانه ها طی روزهاي اخیر گزارش هایی را منتشر و در آنها ادعا کرده اند که بانک ها نه تنها حامی تولید نیستند، بلکه
گاه علیه تولید و فعالان اقتصادي نیز اقدام می کنند. آنها از میان میلیون ها واحد تولیدي و بنگاه اقتصادي در کشور، یک یا

چند مورد خاص را گزینش می کنند و بدون اشاره به سابقه پرونده ...

برخی رسانه ها طی روزهاي اخیر گزارش هایی را منتشر و
در آنها ادعا کرده اند که بانک ها نه تنها حامی تولید
نیستند، بلکه گاه علیه تولید و فعالان اقتصادي نیز اقدام
می کنند. آنها از میان میلیون ها واحد تولیدي و بنگاه
اقتصادي در کشور، یک یا چند مورد خاص را گزینش می
کنند و بدون اشاره به سابقه پرونده بنگاه و یا صاحبان آن،
به صورت کاملاً یک طرفه بانک ها را به اقدام علیه تولید

 
ملی متهم می کنند. 

به گزارش اقتصادآنلاین، مدیران عامل چهار بانک دولتی در میزگردي به این موضوع پرداخته و زوایاي پشت پرده این ماجرا را بررسی

 
کرده اند. 

«محمدرضا حسین زاده» مدیرعامل بانک ملی ایران، «حجت االله صیدي» مدیرعامل بانک صادرات ایران، « حسین مهري» مدیرعامل
بانک صنعــت و معــدن و «محمدکاظم چقازردي» مدیرعامل بانک سپه در این نشست دیدگاه هاي خود را درباره نقش بانک ها در

 
حمایت از تولید و مسائل دیگري مانند سود مرکب، تحریم، کرونا و ... مطرح کردند. 

متن پرسش و پاسخ ها را در ادامه می خوانید: به تازگی برخی رسانه ها و به ویژه رسانه ملی با انتشار گزارش هایی به مخاطبان این
گونه القا می کنند که بانک ها گویا با «تولید» در کشور عناد دارند و چوب لاي چرخ بنگاه هاي اقتصادي می گذارند. از نظر شما این

 
مطالب تا چه اندازه واقعیت دارد؟ 

حسین زاده مدیرعامل بانک ملی ایران: خدمات بانک ها به همه حوزه هاي کشور از جمله حوزه تولید بر هیچ کس پوشیده نیست.
بسیاري از زیرساخت هاي اساسی کشور، از پالایشگاه و کارخانه هاي بزرگ تولیدي و جاده گرفته تا کارگاه هاي کوچک چند نفره،

 
همه با منابع مالی بانک ها تجهیز و ساخته شده اند. 

تعداد پروژه هایی که با مشارکت و اقدام مستقیم بانک ها در کشور ایجاد شده اند قابل شمارش نیست، اما متأسفیم که از میان این

 
تعداد پروژه بی شمار، تنها چند مورد انگشت شمار که پشت پرده آنها نیز مشکوك است انتخاب و درباره آنها گزارش تهیه می شود. 



حتی اگر چند مورد نیز در این میان با مشکل مواجه شده باشد، آیا رواست برخی رسانه ها غیرمنصانه زحمات بیش از 220 هزار نفر

 
پرسنل نظام بانکی که هر روز به اشکال مختلف در حال خدمت رسانی به عموم مردم هستند را این گونه زیر سوال ببرند؟ 

کشوري که تحت شدیدترین تحریم هاست و هدف اصلی تحریم کنندگان آن نیز به اذعان خودشان، اقتصاد کشور و در رأس آن نظام
بانکی است، باید از داخل بیشترین حمایت ها را شاهد باشد، در حالی که متأسفانه برخی تلاش می کنند با دستاویز کردن یک یا چند

 
مورد خاص، همه خدمات را زیر سوال ببرند. 

بانک ها از نقد استقبال می کنند، اما نقد باید منصفانه باشد، در حالی که برخی دوستان ناآگاه از همه خط و مرزهاي اخلاقی عبور

 
کرده و بدون اطلاع از واقعیات، گزارش نویسی می کنند. 

این سوال براي بسیاري از مردم مطرح است که واقعاً چرا بانک ها در همه جا دستی بر آتش دارند؟ علت این که نام بانک ها در اغلب

 
پروژه ها وجود دارد چیست؟ آنها نفعی در این ماجرا دارند؟ 

حسین زاده: بانک ها براي این که همه جا حضور داشته باشند، اشتیاقی ندارند و ترجیح می دهند به کار بانکداري خود بپردازند، اما
چه کنیم که اقتصاد کشور ما بانک محور است. هنگام زلزله، سیل، کرونا و بیکاري، بانک ها باید به میدان بیایند و با افتخار به

 
هموطنان کمک کنند. 

این بانک ها بودند که چندي پس از شیوع بیماري کرونا و مواجهه مردم با شوك اقتصادي ناشی از آن، منابع قابل توجهی را در مدت

 
زمان کم به حساب سرپرستان خانوار و صاحبان کسب و کار واریز کردند. 

بانک ها هر جا که به کمک نیاز باشد، حضور دارند و از هیچ تلاشی براي پیشرفت امور دریغ نمی کنند. مروري بر تاریخچه این
موضوع هم می تواند ماجرا را شفاف تر کند: در 10 تا 15 سال پس از پیروزي انقلاب اسلامی که کشور درگیر دفاع مقدس و سپس
بازسازي بود، نه سرمایه گذاري خارجی وجود داشت و نه بخش خصوصی توانمندي بود که بتواند به تولید و ساخت کشور کمک کند،

 
بنابراین بانک ها به این موضوع ورود کردند و بخش مهمی از تولید و زیرساخت هاي کشور را راه انداختند. 

پس از این که کشور روي پاي خود ایستاد و همه زیرساخت ها فراهم شد، بانک ها کم کم کنار کشیدند و بیشتر به حوزه سرمایه
گذاري هاي غیر مستقیم ورود کردند، اما اکنون که شرایط کشور تحریمی است، باز هم به حضور بانک ها در پروژه هاي بزگ نیاز
است. به عنوان مثال در آینده نزدیک پروژه ایستگاه هاي آب شیرین کن و انتقال آب شیرین از خلیج فارس به سه استان جنوبی و
مرکزي کشور (هرمزگان، کرمان و یزد) افتتاح خواهد شد که یک ابرپروژه پیاده سازي شده با استفاده از توان داخلی است. واقعاً چه

 
کسی به جز بانک ها قابلیت تأمین مالی چنین پروژه اي را دارد؟ 

 
چرا بانک ها به مقوله بنگاه داري وارد شدند؟ گفته می شود بانک ها به خروج از بنگاهداري تمایلی ندارند! 

صیدي مدیرعامل بانک صادرات ایران: رویکرد کلی بانک ها، بنگاهداري نیست، اما برخی شرکت ها و بنگاه هاي اقتصادي جزوي از
عملیات بانکداري و حلقه اي از زنجیره مالی هستند. صرافی، شرکت واسپاري، کارگزاري، تأمین سرمایه یا شرکت هاي حوزه هاي

 
خدمات آي تی، مجموعه هایی هستند که داشتن آنها براي بانک الزامی است. 

برخی بنگاه هاي دیگر مانند سنگ آهن ها، معادن، کارخانه هاي عظیم فولاد و نفت و گاز و سیمان هم مواردي هستند که هیچ نهاد و



سازمان و شرکت بخش خصوصی توانایی مالی ورود به آنها را ندارد، بنابراین تأمین مالی اجراي این پروژه ها فقط از دست بانک ها و یا

 
حتی کنسرسیومی از بانک ها بر می آید. 

بخشی از آنچه بنگاه هاي در اختیار بانک ها نامیده می شود نیز در ازاي بدهی و رد دیون به بانک ها واگذار شده اند، چون وقتی بانک
نمی تواند مطالباتش را از فرد بدهکار وصول کند، چاره اي جز این کار ندارد، بنابراین به طور کلی می توان گفت بانک ها هرگز تمایلی

 
به بنگاه داري ندارند و به اجبار به این حوزه وارد شده اند، اما روش خروج از بنگاهداري نیز مهم است. 

بانک ها اکنون طی دوره هاي زمانی مشخص مزایده برگزار و املاك، اموال و بنگاه هاي اقتصادي خود را واگذار می کنند. همچنین
واگذاري سهام بنگاه هاي بزرگ که در اختیار بانک هاست، یکی از رایج ترین اقدامات براي خروج از بنگاهداري است که به طور مرتب

 
در حال انجام است. 

جایی از شما نقل شده است که برخی تسهیلات گیرندگان، منابع دریافتی را در محلی غیر از پروژه صرف کرده اند. این آیا نشان

 
دهنده ضعف نظارت بانک در نحوه مصرف منابع نیست؟ 

صیدي: مصاحبه اي که مد نظر شماست، خیلی ناقص پخش شد، اما اصل ماجرا صحت دارد. ما موردي داشتیم که شخصی تسهیلاتی
از بانکی دریافت کرده و به جاي هزینه کرد در پروژه، با آن ماشین خریده بود. به هر حال طرح ها به صورت مشارکتی میان سرمایه
گذار و بانک عملیاتی می شود. بانک سهم خود را پرداخت می کند، اما ممکن است سرمایه گذار به هر دلیلی نتواند میزان سهمش را

 
تأمین کند و چون آن را در جاي دیگري هزینه کرده است، در نتیجه طرح راکد بماند. 

بانک هم بدون برنامه و بی هدف پولی پرداخت نمی کند، اما واقعیت این است که نظارت بانک ها بر پروژه ها استاندارد است و خارج

 
از ضابطه نمی توان از مجري طرح گزارشی مطالبه کرد. 

این روزها از خانه کارگر گرفته تا اتاق بازرگانی، همه به بانک ها می تازند. به نظر شما علت اصلی این اتفاق چیست؟ شما که حامی

 
تولید هستید! 

چقازردي، مدیرعامل بانک سپه: به نظر من باید به پیشینه و رفتار اقتصادي منتقدان توجه کرد. سیاست کلی بانک ها این است که
هیچ واحد تولیدي فعال بی پول نماند. هر بنگاه فعالی که به سرمایه در گردش نیاز داشته باشد، از بانک دست خالی بر نمی گردد.
همچنین بنگاه هاي کوچک و متوسطی که براي توسعه فعالیت خود به پول نیاز داشته باشند، بدون شک می توانند روي کمک بانک

 
ها حساب کنند. 

اما کسانی که اغلب از عملکرد بانک ها ابراز نارضایتی می کنند، افرادي هستند که سالهاست به نظام بانکی بدهکارند و با روش هاي

 
مختلف ضمن سوء استفاده از قوانین و مقررات، توانسته اند ایفاي تعهد خود را به تعویق بیاندازند. 

شکی نیست که بانک باید طلب خود را بازیافت کند تا بتواند آن را در اختیار دیگر متقاضیان قرار دهد، شغل ایجاد کند و از تولید

 
حمایت کند، اما این عده همیشه ناراضی به هر روشی متوسل می شوند تا وضعیت را وارونه جلوه دهند. 

نکته مهمی که باید اشاره کنم این است که استفاده از لفظ «بانک ها» در اظهار نظرها می تواند بار معنایی خاصی در پی داشته باشد.
منتقدان به جاي این که از این واژه استفاده کنند، بهتر است مورد مشخصی که سراغ دارند را مطرح کنند تا بانک مورد نظر هم بتواند



 
درباره آن توضیح دهد. 

از ابتداي امسال شیوع بیماري کرونا بسیاري از بنگاه ها و فعالیت هاي اقتصادي را با مشکل مواجه کرد. بانک ها براي حل این مشکل

 
چه کمکی کردند؟ 

چقازردي: دولت از ابتداي امسال با همکاري نظام بانکی به کمک کسانی شتافت که با شیوع کرونا مشکلاتی را تجربه کردند. بانک
مرکزي با آزادسازي بخشی از سپرده قانونی بانک ها، منابع قابل توجهی را به جامعه تزریق کرد تا شدت شوك اقتصادي را کاهش

 
دهد. 

نقش بانک ها در این میان بسیار چشمگیر بود، به طوري که در مدت بسیار کوتاهی پول را به حساب مردم واریز کرد. از سوي دیگر
صنوف آسیب دیده از کرونا نیز مشمول دریافت تسهیلات بانکی شدند، به طوري که تا کنون بیش از 60 درصد اصناف تسهیلات خود
را دریافت کرده اند و مابقی نیز در زمان مقرر این منابع را دریافت خواهند کرد. من معتقدم نظام بانکی به درستی و دقیق در جریان

 
کرونا به وظایف خود عمل کرد و کارنامه درخشانی از خود به جا گذاشت. 

حسین زاده: در روزهاي شیوع کرونا که بسیاري از سازمان ها و ادارات تعطیل بودند یا دورکاري می کردند، بانک ها بدون وقفه به
خدمت رسانی مشغول بودند. سیستم بانکی حتی یک لحظه خدمت رسانی را متوقف نکرد و با این که تعداد زیادي از همکاران ما به

 
این بیماري مبتلا شدند و از کارکنان پشت گیشه تا سطح مدیرعامل در اثر ابتلا به کرونا فوت کردند، اما خدمت رسانی ادامه یافت. 

همچنین بانک ها با بنگاه هاي اقتصادي حداکثر همراهی را داشتند، به طوري که نه تنها تسهیلات مستقیم به آنها پرداخت کردند،

 
بلکه با درخواست امهال اقساط تسهیلات نیز تا حد امکان موافقت کردند و اجازه ندادند چرخ اقتصاد کشور از حرکت باز ایستد. 

مدت هاست که درباره لزوم جلوگیري از خام فروشی و حمایت از فراوري محصولات معدنی مطالبی گفته می شود. بانک ها در این

 
حوزه چه خدماتی ارائه کرده اند؟ 

حسین مهري مدیرعامل بانک صنعت و معدن: حمایت نظام بانکی از این حوزه بسیار قابل توجه است و می توان گفت بانک ها در
جلوگیري از خام فروشی نقش موثري داشته اند. بانک ها همیشه یار و یاور صنعت، تولید و تجارت بوده و هستند و آمار به خوبی این

 
موضوع را تأیید می کند. 

در پنج ماه نخست امسال بیش از 5 هزار و 60 هزار میلیارد ریال تسهیلات توسط نظام بانکی پرداخت شده است که یک هزار و 559
هزار میلیارد ریال آن به بخش صنعت و معدن و صنایع مرتبط پرداخت شده است. این عدد رشد 71 درصدي نسبت به مدت مشابه
سال قبل نشان می دهد که بسیار چشمگیر است. از این مبلغ یک هزار و 200 هزار میلیارد ریال به عنوان سرمایه در گردش به
واحدها پرداخت شده و در واقع 77 درصد کل تسهیلات پرداختی به واحدهاي صنعتی و معدنی مربوط به این بخش بوده است. اگر
حمایت بانک ها از این بنگاه هاي اقتصادي نبود، با توجه به اعمال تحریم و شیوع بیماري کرونا، بدون شک بحران در این حوزه رخ

 
می داد. 

در همین مدت کوتاه دیدید که با حمایت بانک ها، شرکت هاي تولید ماسک، مواد ضدعفونی و شوینده چگونه تولید خود را افزایش

 
دادند و نیاز کشور را تامین کردند. اگر بانک ها نبودند، مشکلات این بخش ها بیشتر می شد. 



بارها از تریبون هاي مختلف درباره نرخ سود بانکی و دریافت ربح مرکب در بانک ها اظهار نظرهاي تندي شده است. بهتر نیست در

 
این باره بانک ها هم موضع گیري کنند؟ 

صیدي: خیلی صریح می گویم که این ادعا صحت ندارد. کسانی که ادعا می کنند بانک ها به فرمول ربح مرکب عمل می کنند، در
جهل مرکب هستند. آنها کمترین اطلاعی از نحوه عملکرد بانک ها در حوزه پرداخت تسهیلات و دریافت اقساط ندارند و اغلب از روي

 
شنیده ها صحبت می کنند. 

بارها کسانی که چنین ادعاهایی داشته اند، پس از مطالعه نحوه عملکرد بانک ها در این حوزه، حرف خود را پس گرفته اند. بانک ها
طبق قانون عملیات بانکی بدون ربا که مصوب مجلس شوراي اسلامی و مورد تایید شوراي نگهبان است، عمل می کنند و از این رو به

 
عملکرد آنها خدشه اي وارد نیست. 

ملاك ما، قانون و متون دینی است که سالهاست به آن عمل می شود، بنابراین نمی توان چنین ادعایی را بدون سند و استدلال مطرح
کرد و همه نظام بانکی را زیر سوال برد. بانک هرگز سود روي سود نمی گیرد و همه مقام هاي نظارتی نیز بر این موضوع اذعان دارند.

 
به اعتقاد من اینها مباحثی انحرافی است که از سوي افراد خاص مطرح می شود. 

این که گفته می شود برخی بانک ها براي وصول مطالبات خود، بنگاه هاي اقتصادي کوچک و بزرگ را تا مرز تعطیلی رسانده اند

 
صحت دارد؟ 

صیدي: بانک چرا باید این کار را بکند؟ اگر این طور باشد، اولین کسی که متضرر می شود خود بانک است. این به نفع بانک است که
یک واحد تولیدي به فعالیتش ادامه بدهد تا بتواند منابعش را دریافت کند. از منظر مسئولیت اجتماعی هم این موضوع به نفع بانک

 
است، چون هم تولید ادامه می یابد و هم اشتغال حفظ می شود، بنابراین بانک هرگز یک واحد تولیدي فعال را تعطیل نخواهد کرد. 

 
این ادعاها صحت ندارد و از سوي کسانی مطرح می شود که ما می دانیم پول بانک را کجا برده اند و چگونه خرج کرده اند. 

حسین زاده: چنین ادعاهایی اصلا عقلانی هم نیست. بانک با تسهیلات گیرنده تا حد امکان مدارا می کند، اما از همه روش هاي قانونی
هم استفاده می کند تا پول بانک برگردد. اغلب مواردي که اشاره شده است، تنها یک سوله یا ساختمان خالی است. مهمتر این که

 
همه این بنگاه ها پیش از این که بانک به سراغشان برود، تعطیل شده بودند و گاه با حمایت بانک به چرخه تولید هم برگشته اند. 

مهري: بانک ها حقیقتاً حامی تولیدند و این یک شعار نیست، بلکه در عمل مشاهده شده است. در سالی که با شدیدترین تحریم ها و
بیماري کرونا درگیریم، بانک ها اجازه نداده اند تولید با مشکل عمده مواجه شود. رشد تسهیلات پرداختی کاملا این ادعا را ثابت می

 
کند، چون ما معتقدیم کمک به تولید کشور و ایجاد اشتغال، عبادت است. 

ما در حوزه ایجاد و توسعه زنجیره ارزش افزوده به طور جدي فعالیم و به عنوان یک نمونه واضح می توان زنجیره ارزش افزوده فولاد را

 
از سنگ آهنگ تا محصول نهایی مشاهده کرد. 

 
رسانه ها نباید خدمات گسترده بانک ها را نادیده بگیرند و نباید اجازه بدهند مظلومیت بانک ها در شرایط کنونی تداوم پیدا کند. 

می دانیم که عده قابل توجهی از کارکنان بانک ها در جریان بیماري کرونا جان خود را از دست دادند. پیام شما به همکاران نظام



 
بانکی دراین باره چیست؟ 

حسین زاده: همکاران ما بسیار مظلوم هستند. با وجود این که بدون وقفه به مردم خدمت رسانی می کنند، اما مورد توجه نیستند و
این خوب نیست. تا کنون حدود 140 نفر از کارکنان نظام بانکی در اثر کرونا فوت کرده اند و بیش از 15 هزار نفر آنها به این بیماري

 
مبتلا شده اند. آنها خانواده دارند و این نگرانی ما را تشدید می کند. 

متأسفیم که در چنین شرایطی، کارکنان بانک ها گاه و بیگاه مورد هجمه هاي ناجوانمردانه قرار می گیرند، اما از همه همکاران نظام
بانکی می خواهم بدون توجه به این حاشیه ها کار خود را ادامه دهند، به مردم و کشور خود خدمت کنند و همواره از خدا کمک

 
بخواهند. 

پربیننده ترین استعفاي رییس کل بانک مرکزي تکذیب شد پژو206 در فهرست خودروهاي لاکچري بیمه! توافق با عراق براي آزاد
کردن منابع مالی ایران/ منابع مالی چشمگیري در بانک هاي عراق داریم افزایش سقف خرید در بازار متشکل ارزي/ عرضه روزانه

50میلیون دلار به صورت اسکناس تزریق روزانه 50میلیون دلار به بازار ارز آغاز شد



بازیافت 90درصدي آب مصرفی در مجتمع مس سونگون

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  168  |  تاریخ: 1399/07/22

مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران در جلسه بازدید استاندار یزد و هیات همراه شان از مجتمع مس سونگون، گفت:
شرکت ملی صنایع مس ایران انرژي هاي مورد نیاز خود یعنی آب و برق و ... را خود تامین می کند و صنعت مس در رده

صنایع سازگار با کم آبی قرار دارد و بیش از 90 درصد آب مصرفی در این صنعت بازیافت و به ...

 
 اردشیر سعدمحمدي 

 
 ملی صنایع مس ایران (هلدینگ) 

 
 

مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران در جلسه بازدید استاندار یزد و هیات همراه شان از مجتمع مس سونگون، گفت: شرکت ملی
صنایع مس ایران انرژي هاي مورد نیاز خود یعنی آب و برق و ... را خود تامین می کند و صنعت مس در رده صنایع سازگار با کم آبی

 
قرار دارد و بیش از 90 درصد آب مصرفی در این صنعت بازیافت و به چرخه تولید باز می گردد. 

به گزارش اقتصادآنلاین؛ سعدمحمدي با تاکید بر اینکه حفظ محیط زیست و به کارگیري تجهیزات و تکنولوژي هایی با بالاترین سطح
استاندارد محیط زیستی جزو دغدغه هاي اصلی شرکت مس براي توسعه است، گفت: صیانت از محیط زیست اولویت اصلی ماست و
شرکت مس با استناد به پروژه انتقال آب در دست اجراي خود، بیش از همه درك لازم از ارزش آب را دریافت کرده است از این رو در
برداشت از آب هاي سطحی که در صورت وجود آب در پیت ها بر اثر بارش و ... امکان معدنکاري نخواهد بود و بخش دوم آب هاي

 
زیرزمینی است که باید مطالعات لازم علمی صورت گیرد و نباید با احتمالات در مورد آن تصمیم گیري و رفتار شود. 

مدیرعامل شرکت ملی مس ایران افزود: در دنیا براي معادن مس که در نقاط کم آب و کویري واقع شده اند از تکنولوژي جدید
فلوتاسیون استفاده می شود و در این فرایند با استفاده از متدهاي علمی روز دنیا و با توجه به عایق بندي هاي این تکنولوژي امکان



 
نفوذ کوچکترین قطره اي به آب هاي زیر زمینی وجود ندارد و از این رو در جهت حفظ آب هاي زیرزمینی مشکلی ایجاد نخواهد شد. 

سعدمحمدي در ادامه با اشاره به پیش بینی هاي صورت گرفته در حوزه هاي اقتصاد و انرژي گفت: بر اساس این پیش بینی ها که
پایه علمی دارد در 30 سال آینده نفت تنها 13درصد از انرژي جهان سهم خواهد داشت و این بدین معنی است که دنیاي امروزي

 
براي بقا و حضور در بازارهاي رقابت جهانی بایستی در فکر انرژي جایگزین باشند. 

وي افزود: در کنار این موضوع و بر پایه پیش بینی موسسات اقتصادي در 10 سال آینده 35 درصد خودروها برقی خواهند شد و تنها

 
عنصري که می تواند در تکنولوژي الکتریسیته شکل بگیرد و جایگزینی هم براي آن پیش بینی نشده، مس است. 

اردشیر سعدمحمدي در پایان با بیان این که توسعه معادن مس موجب ایجاد اشتغال و سودآوري خواهد شد به برخی اقدامات انجام
شده در حوزه مسئولیت هاي اجتماعی شرکت مس در استان آذربایجان شرقی اشاره کرد و گفت: علاوه بر اشتغال زایی مستقیم
4500 نفر در مجتمع مس سونگون، در شهرستان ورزقان این شرکت اقدامات خوبی را در حیطه مسئولیت هاي اجتماعی برون
سازمانی خود از قبیل ایجاد بزرگراه خواجه-ورزقان، آبادانی و اجراي طرح هاي هادي روستاها، مساعدت در تامین و توزیع اقلام
بهداشتی از قبیل ماسک و مواد ضد عفونی و... در این شرایط خاص، مساعدت به دانشگاه علوم پزشکی استان، برگزاري طرح هاي

 
جهادي درمانی، ایجاد راه هاي روستایی و نگهداري و برف روبی، ارایه خدمات اطفاي حریق و ... انجام داده است. 

پربیننده ترین پیامد سیاست هاي تنظیم گري در صنعت فولاد ریشه دپوي کالاهاي محبوس عرضه فولاد به زودي در بورس ""انقلاب
معدنی"" جایگزین ""خام فروشی""/ ادبیات صحیح رشد و توسعه به کار گرفته شود لازمه فعالیت تشکلی، نقد پذیري و بسط دامنه

اعضا و نفی انحصار است



تند و تیزهاي متهم پرونده 22 هزار صفحه اي

منبع: روزنامه خبر جنوبشماره خبر:  169  |  تاریخ: 1399/07/22

چهارمین جلسه رسیدگی به اتهامات سید محمد امامی و 33 متهم دیگر پرونده به ریاست قاضی مسعودي مقام برگزار شد. در
ابتداي جلسه با دستور قاضی دادگاه، سید محمد امامی متهم ردیف اول پرونده در جایگاه قرار گرفت و خطاب به نماینده دادستان
گفت: آقاي قهرمانی در تلاش هستی که زمینه برچیده شدن سفره صدها نفوذ را فراهم کنی و آن چه که گفتی و کردي فساد ستیزي

 
نبود. 

وي در ادامه با اشاره به عناوین برخی از سریال ها و فیلم هایی که خود در تولید آن ها نقش داشته است، افزود: این ها همه محصول

 
ذوق و خلاقیت من در سینما است. 

متهم امامی در ادامه خطاب به نماینده دادستان گفت: من نیز امکان دادخواهی از خدا را داشتم و تا جایی که توانستم از جهان تصویر

 
زیبا وامید بخش ساختم . 

متهم ردیف اول افزود: دادستان وقتی ورود می کند که حق کشی عمومی صورت گرفته باشد؛ در همین حوالی مردي را می شناسم
که کارآفرین است و جایزه دریافت کرد و قربانی هیاهویی شد که شما ساختید او کسی نیست جز سید محمد امامی مالک

 
تصویرگستر پاسارگاد. 

وي اضافه کرد: از سال 90 تا 98 وام تولیدي و ارز دولتی نگرفتم.متهم امامی گفت: بالاترین رتبه «آي ام بی دي» در سریال هاي

 
بخش خصوصی را دارم، محصول من پلی کربنات است و من وام صادراتی نگرفتم. 

این متهم افزود: اردیبهشت سال 96 پس از 6 ماه سخت در زندان در دانشگاه تورنتو وقتی از علت بازداشت من پرسیده شد، گفتم که

 
قوه قضائیه با عدالت کارش را انجام می دهد و غیرتم اجازه نداد که 

بی اخلاقی عده اي را به نام کشور حساب کنم و حیثیت نظام و ایران لکه دار شود.وي ادامه داد: نمی دانم چه دفاعی کنم، چون نمی
دانم چه پرونده اي دارم؛ اصلا پرونده اي ندارم و این پرونده نیست؛ من با موجودیت واقعی سر و کار ندارم.در ادامه متهم امامی افزود:
پیچیده کردن پرونده حقیقت را گم نمی کند. هر چیزي تاریخ مصرف دارد کمی این شانتاژها نخ نما شده است.وي خطاب به نماینده
دادستان گفت: اگر من حقی بر گردن بیت المال دارم تو به باور و اعتقاد مردم بدهکاري.متهم امامی در ادامه گفت: دروغ ها را بی جا،
جا به جا نکنید، نشر اکاذیب و اتهام بی دلیل حکم تولد یک شایعه را دارد.این متهم خطاب به قاضی مسعودي مقام گفت: گزارش
ضابطان درباره یک موضوع مشترك در پرونده من با یکدیگر متفاوت است. .امامی ادامه داد: در مقابل همین تریبون تقاضا می کنم

 
پرونده من کارشناسی شود و تقاضاي اجراي عدالت دارم. 

در پرونده هاي دیگر بانک سرمایه با توجه به مشخص بودن موضوع تسهیلات و روند ردیابی وجوه متهمان تماماً پرونده به کارشناسی
رفته است.وي افزود: در این بیش از 30 ماه که از بازداشت من گذشته، همه سعی من بر آن بود تا به عنوان متهم نباشم اما چه کنم!

 
با تمام اجحافی که به من رفت جام شوکران را نوشیدم و امروز در محضر دادگاه هستم. 

 
متهم خطاب به نماینده دادستان افزود: آقاي قهرمانی باید پاسخگوي فعل ها و ترك فعل هایش باشد. سه سال است بازداشت هستم. 

 
متهم امامی گفت: من دو بار آمدم دفتر شما آقاي مسعودي مقام اما شما حتی یک دقیقه هم به من اجازه صحبت ندادید. 

قاضی مسعودي مقام اظهار داشت: صحبت و بیان دفاعیات باید در جلسه رسیدگی در دادگاه باشد.قاضی مسعودي مقام خطاب به

 
متهم امامی افزود: شما 

می توانید دفاعیات خود را مطرح کنید، به طور مثال بگویید که علیه من سند سازي شده است، اما نمی توانید کلی گویی کنید؛
پرونده قضات متعدد داشته و آقاي قهرمانی به عنوان نماینده دادستان باید از کیفرخواست دفاع کند و ممکن است شما از ادله مطرح
شده از جانب وي ایراد بگیرید بنابراین می توانید یک به یک این ایرادات را در قالب دفاعیات خود مطرح کنید.رئیس دادگاه گفت: اگر



وارد شوید و توضیح دهید که چقدر مستندات دارید و چه دلایلی را ارائه می دهید مفید است زیرا برخی متهمان و وکلا دفاعیاتشان
مرتبط با شماست.متهم امامی پاسخ داد: آقاي قهرمانی (نماینده دادستان) دروغ گفته و مسائل کلی تر را نیز مقرون به واقع نمی گوید.
باعث تاسف است که هر طرح، نامه نوشته شده، هر محصول نفتی و هر محصول تولیدي که در طول عمر کاري خودم انجام دادم جرم

 
تلقی شده و با سیاه نمایی خدمات کارآفرینی من، خوراکی براي رسانه ها ایجاد می کنید. 

متهم امامی گفت: جلسه قبل نماینده دادستان گفت بنده وام گرفته ام و به حساب هنرپیشه اي ریختم در حالی که با من قرارداد
نداشته است حال می خواهم بدانم آیا شما قراردادي از من خواستید که من به شما ندادم؟ همچنین بگویید آن دختر 14 ساله که
پول به حساب وي ریخته شده است کیست؟ این دختر دختر مدیر مالی بنده هستند و من حق دارم به حساب دیگري پول واریز کنم

 
و این براي من منع قانونی ندارد. 

 
متهم ردیف اول خطاب به قاضی گفت: نماینده دادستان به شما دسترسی دارد اما من و وکیلم این دسترسی را نداریم. 

قاضی مسعودي مقام خطاب به متهم گفت: دسترسی شما در جلسه دادگاه است؛ اگر حرف محرمانه دارید لایحه بدهید. ضمن آن که
آقاي قهرمانی نیز هیچ زمانی درباره پرونده شما به بنده مراجعه نکرده است.قاضی مسعودي مقام اظهارداشت: آقاي امامی شما باید از
کیفرخواست دفاع کنید اما از قبل از ساعت 9 تا الان که حدود ساعت 11 است هنوز در خصوص کیفرخواست صحبت نکرده اید.متهم

 
امامی گفت: من در قالب بازرگانی عام، تسهیلات اخذ کردم و هر کاري می توانستم با این پول انجام دهم. 

 
قاضی گفت: چه میزان تسهیلات اخذ کردید؟ 

 
این متهم گفت: نمی دانم. 

 
قاضی مسعودي مقام گفت: تحت چه عنوانی این تسهیلات را اخذ کردید؟ 

متهم امامی گفت: تحت عنوان شرکت سون که عضو هیأت مدیره آن بودم این تسهیلات ر ا دریافت کردم؛ شرکت سون 20 میلیارد

 
تومان سرمایه داشت و می توانست تا 200 میلیارد تسهیلات بگیرد و وثایق کافی هم داشته است. 

 
قاضی مسعودي مقام از متهم امامی پرسید: در روز تسهیلات، سپرده را تامین کردید؟ 

 
متهم امامی پاسخ داد: بله 

 
قاضی در ادامه پرسید: حساب بانکی را چه زمانی باز کردید؟ 

این متهم گفت: حساب ما در قشم بود اما شعبه قشم کد اعتباري نداشت بنابراین به شعبه اسکان فرستادند.قاضی مسعودي مقام
خطاب به متهم امامی گفت: شما گفتید که 20 میلیارد سپرده قبل از تسهیلات داشتم و 50 میلیارد هم میزان تسهیلات بود؛ وثایق

 
آن چه بود؟ 

 
متهم امامی گفت: سپرده نقدي 

20 میلیاردي و پنج میلیارد نیز سپرده از محل تسهیلات که آقاي قهرمانی (نماینده دادستان) گفت این میزان را هادي رضوي تامین
کرده است. من وامم را به خاطر پدرم تسویه کردم وگرنه نمی کردم؛ همه زندگی من پدرم هست و من با اکراه این کار را کردم. این
بوي تعفن پرونده سازي است که بلند شده.وي خطاب به قاضی مسعودي مقام گفت: شجاعت شما در این است که بگویید در این صد
آدم که محکوم کردم راجع به یک نفر اشتباه کردم، من یک ریال به فرهنگیان بدهکار نیستم.قاضی مسعودي مقام خطاب به متهم
امامی گفت: شما دوست دارید حرف هایی بزنید که مستندي براي آن نیست. 50 میلیارد گرفته اید که می گویید سپرده و وثیقه
داشته اید، می گویم نحوه پرداخت چیست که می گویید غندالی کار را خراب کرد.متهم امامی پاسخ داد: من به بیت المال یک ریال
بدهکار نیستم که هیچ، طلبکار هم هستم و حاضرم این ادعا را اثبات کنم، بهترین ملک را دادم و سون را تسویه کردم، من به بانک

 
علاوه بر ملک، پول نیز دادم. 

در ادامه وکیل مدافع متهم امامی با دستور قاضی مسعودي مقام در جایگاه قرار گرفت و با قدردانی از ریاست دادگاه گفت: دیروز

 
توانستم 6 جلد پرونده را کپی کنم و زمینه دسترسی من به اسنادي که قابل انتشار بودند، فراهم شد. 

سید مهدي کریمی فارسی افزود: ما در شعبه 3 بازپرسی سه شکایت مطرح کردیم که یکی مربوط به سفید امضا بودن و سوء استفاده

 
از اسناد بانکی است. 

وکیل مدافع متهم امامی گفت: من به همه می گویم که تفکر آقاي مسعودي مقام را در مبارزه با فساد اقتصادي همه جانبه ببینید من



به آقاي سمیعی گفتم که نسبت به این اسناد ایراد داریم و همان اجازه دیروز شما براي من صدق بود و شرمنده مدیر دفتر و

 
کارمندتان شدم که تا آخر وقت ماندند. 

وي اضافه کرد: من علیه هیچ بانکی در جمهوري اسلامی طرح دعوي نکردم؛ وقتی که وارد شدم کارشناسی یک نفره نظر داده بود و
وارد کارشناسی سه نفره شده بود، متوجه شدم اسنادي که بانک سرمایه به کارشناسی یک نفره دادند با اسناد دیگر تطابق ندارد و

 
متوجه شدم وسط اسناد سفید امضا پرانتز باز کردند من اسناد را از اول کپی گرفتم و اکنون در هیأت هفت نفره است. 

فارسی افزود: اگر من خاطره اي از دوره قضائی گفته ام و گفتم نوجوان عدلیه به این دلیل است که ما همه روزي نوجوان عدلیه بوده
ایم و این عنوان را براي شما نیز استفاده کردم. ما اینجا آمدیم تا دفاعیات خود را در برابر ارزیابی سه قاضی عادل بگذاریم.وکیل مدافع

 
متهم امامی افزود: دیروز بحث اسپرسو مطرح شد، من خواهش می کنم وارد این حواشی نشوید. 

 
وي ادامه داد: یکی از چیزهایی که باعث شد در رسانه حرف بزنم به دوره دادسرا ربط دارد و نه دادگاه. 

وکیل مدافع متهم امامی اضافه کرد: غیر از گزارشات وزارت اطلاعات 6 جلد را به من دادند، ما شکایت کردیم و گفتیم قراردادهاي

 
بانک سرمایه سفید امضا بوده و در برخی جاها دست بردند و برخی جاها نیز سفید است و محل مصرف مشخص نبوده است. 

سیدمحمد امامی تهیه کننده سریال «شهرزاد» است که نامش از سوي نماینده دادستان تهران و برخی متهمان پرونده بانک سرمایه
در دادگاه ویژه رسیدگی به مفاسد اقتصادي مطرح شد.27 مرداد ماه نخستین جلسه رسیدگی به اتهامات محمد امامی و 33 متهم
دیگر به ریاست قاضی مسعودي مقام برگزار شد. در این جلسه قهرمانی نماینده دادستان به قرائت بخش اول کیفرخواست 240 صفحه

 
اي متهمان 

/انتهاي متن/



همسان سازي حقوق بازنشستگان لشکري از مهرماه اعمال می شود

منبع: چابک آنلاینشماره خبر:  170  |  تاریخ: 1399/07/22

رییس سازمان بازنشستگی نیروهاي مسلح از اعمال همسان سازي حقوق بازنشستگان لشکري در مهرماه و پرداخت وام 50
میلیون تومانی به فرزندان کارآفرین آنها خبر داد.

رییس سازمان بازنشستگی نیروهاي مسلح از اعمال همسان
سازي حقوق بازنشستگان لشکري در مهرماه و پرداخت وام

 
50 میلیون تومانی به فرزندان کارآفرین آنها خبر داد. 

به گزارش چابک آنلاین به نقل از پایگاه اطلاع رسانی
وزارت دفاع، سرتیپ دوم پاسدار محمدرضا گودرزي رییس
سازمان بازنشستگان نیروهاي مسلح با اشاره به تصمیم
دولت براي همسان سازي در راستاي برنامه ششم توسعه
اظهارداشت: مقدمات کار چند ماه است آغاز شده و بعد از

بحث هاي مختلف کارشناسی بین بازنشستگان سازمان تامین اجتماعی نیروهاي مسلح و صندوق بازنشستگی، در نهایت قرار شد تا در

 
حقوق مهرماه همسان سازي را اجرا کنیم. 

وي با اشاره به اینکه مبناي همسان سازي براي اجرا 90 درصد حقوق شاغلین فعلی است، افزود: جداول مربوطه تنظیم و ابلاغ شده و
مراحل تنظیم حکم حقوقی و تنظیم فیش حقوقی بازنشستگان نیروهاي مسلح در حال انجام است و در حقوق مهرماه براي همه

 
بازنشستگان نیروهاي مسلح اعمال خواهد شد. 

گودرزي درباره نحوه محاسبه جداول طبقات شغلی گفت: نحوه محاسبه جداول به این صورت است که یک عدد براي هر طبقه شغلی
تعیین شده و مبناي تعیین این عدد میانگین حقوق شاغلین در آن طبقه است، به طوري که میانگین حقوق شاغلین در هر طبقه

 
مشخص شده و این عدد در جدول تعیین شده است و ملاك محاسبه قرار می گیرد. 

به گفته رییس سازمان بازنشستگان نیروهاي مسلح، بازنشسته لشکري 30 سال خدمت در پایین ترین طبقه، حقوق پایین تر از چهار

 
میلیون و 500 هزار تومان دریافت نمی کند بنابراین در طبقات مختلف حقوق متفاوت است. 

گودرزي با اشاره به اینکه پیش بینی شده تا حقوق بازنشستگان یا شاغلین نیروهاي مسلح همواره 20 درصد بالاتر از حقوق
بازنشستگان کشوري باشد اظهار داشت: در این جدول بخشی از این 20 درصد لحاظ شده و بخش دیگري لحاظ نشده است و دلیل

 
آن محدودیتی بود که درخصوص 90 درصد حقوق شاغلین داشتیم. 

وي افزود: مکاتبات مختلفی با سازمان برنامه و بودجه شده است و هفته گذشته آخرین جلسه برگزار و توافق شد تا این موضوع
اجرایی شود و پس از آن مقرر شد تا کمیسیونی که در سازمان برنامه و بودجه، سازمان استخدامی، صندوق کشوري و سازمان تامین

 
اجتماعی نیروهاي مسلح تشکیل شود تا درباره میزانی که از محل 20 درصد می ماند تصمیم گیري شود. 



رییس سازمان بازنشستگان نیروهاي مسلح خاطرنشان کرد: هر تصمیمی که گرفته شده، در 6 ماه باقیمانده سال هم نیز اجرایی

 
خواهد شد، لذا عملاً حقوق براساس همسان سازي پرداخت خواهد شد و براي سال آینده نیز این روند ادامه خواهد داشت. 

گودرزي با اشاره به اینکه امسال براي بازنشستگان چند وام را دنبال کرده ایم، یادآور شد: براي حدود 100 هزار نفر از بازنشستگان وام
10 میلیون تومانی قرض الحسنه پرداخت خواهیم کرد، این وام به کسانی تعلق می گیرد که تاکنون از ما وامی دریافت نکرده اند، وام
دیگري به سقف 50 میلیون تومان درباره اشتغال فرزندان پیشکسوتان پیش بینی شده و این وام به فرزندان پیشکسوتانی که اقدام به

 
کارآفرینی می کنند اختصاص خواهد یافت. 

وي عنوان کرد: براي بازنشستگان که فرزندانشان ازدواج می کنند 10 میلیون تومان وام خرید جهیزیه پرداخت میشود. وام دیگري به

 
نام وام جعاله تا سقف 20 میلیون تومان را دنبال می کنیم که با همکاري بانک ها این موضوع انجام خواهد شد. 

رییس سازمان بازنشستگان نیروهاي مسلح با اشاره به اینکه در همسان سازي به بحث نحوه محاسبه جدول توجه شده است، افزود:
جدول و امتیازات بر مبناي جایگاه شغلی افراد است، اگر افراد علاوه بر جایگاه شغلی داراي رتبه حقوقی باشند، براي هرکدام از این
رتبه ها امتیاز جداگانه اي در نظر گرفته می شود، کسانی که سنوات ارفاقی دریافت کردند، آن را جزو سنوات خدمت محاسبه می

 
کنیم و از حقوقشان کسر نخواهد شد. 

گودرزي با اشاره به اینکه ما کسورات را از دولت دریافت نمی کنیم بلکه این کسورات در اختیار دولت است، گفت: دولت 71 درصد به
صورت مستقیم کمک می کند و بخشی از آن کسورات و بخش دیگر هم از آورده خود سازمان تامین اجتماعی نیروهاي مسلح است

 
که به حقوق کمک می کند. 

وي بیان کرد: ما در سازمان تامین اجتماعی بر روي این موضوع کار کرده ایم و طرحی را تهیه کرده ایم که به سازمان امور استخدامی
تحویل داده شده است، اما عملاً نیازمند بازنگري است، اگر صندوق ها بخواهند به جایی برسند باید بدانیم که تنها راه چاره بحث
کارکرد بیمه اي صندوق ها است لذا احیا کردن کارکرد بیمه بهترین راهکار است، اما کشور ما شرایط خاص خود را دارد و باید بر روي

 
آن کار کارشناسی شود، مجلس، دولت و صندوق هاي سازمان تامین اجتماعی باید در خصوص این موضوع چاره اندیشی کنند. 

رییس سازمان بازنشستگان نیروهاي مسلح تصریح کرد: در سازمان تامین اجتماعی نیروهاي مسلح راجع به بحث شرکت هایی که
واگذار شده اند کارهایی صورت گرفته است، انشاءاالله در شرایط مناسب اعتباري که منظور شده را بتوانیم به فروش برسانیم تا بتوانیم

حقوقی که به عهده سازمان گذاشته شده است را تامین کنیم.



تولید زعفران گلخانه اي به روش هواکشت

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  171  |  تاریخ: 1399/07/22

فصل اقتصاد - پژوهشگران دانشگاه رازي موفق به تولید زعفران گلخانه اي به روش ایروپونیک (هواکشت) شدند.

فصل اقتصاد - پژوهشگران دانشگاه رازي موفق به تولید

 
زعفران گلخانه اي به روش ایروپونیک (هواکشت) شدند. 

یاسین نوروزي، دانشجوي دکتري زراعت دانشگاه رازي و
مجري طرح کشت زعفران گلخانه اي به روش هواکشت
گ،فت: زعفران با نام علمی Crocus Sativus گیاهی
چند ساله از خانواده زنبقیان (Irideceae) و گرانبهاترین

 
ادویه جهان است. امرزوه کشت زعفران با توجه به چند ساله بودن گیاه و نیاز آبی کم مورد توجه کشاورزان قرار گرفته است. 

وي افزود: علاوه بر مزیت هاي زراعی زعفران نسبت به سایر گیاهان، در سالیان اخیر به دلیل خاصیت ضد افسردگی همواره مورد
توجه شرکت هاي داروسازي جهان بوده است و به دلیل داشتن مزیت ها و ارزش افزوده بالاي این گیاه، پرورش زعفران در کشورهاي
پیشرفته براي رسیدن به سوددهی بالا اهمیت ویژه اي دارد از جمله این کشورها می توان به چین اشاره کرد که برنامه هاي مهمی را

 
براي دستیابی به کشت این گیاه باارزش دنبال می کند و استفاده از روش هاي صنعتی و مدرن در کشت این گیاه مورد توجه است. 

به گفته نوروزي، یکی از این روش ها، کشت آیروپونیک یا هواکشت زعفران است. در این روش در مرحله تولید جوانه گل و تا زمان

 
برداشت گل ها نیازي به زمین کشاورزي و خاك براي پرورش محصول نیست (کشت بدون آبیاري مستقیم و خاك). 

دانشجوي دکتري زراعت و مجري طرح کشت زعفران دانشگاه رازي گفت: از مزایاي این روش می توان به صرفه جویی در مصرف آب،
کنترل آسان بیماري ها و آفات، بازگشت سریع سرمایه، کنترل دما و رطوبت، کاهش هزینه هاي کاشت، داشت و برداشت و افزایش

 
سطح زیرکشت (امکان کاشت حدود 4 الی 6 تن پیاز زعفران در 100 مترمربع) اشاره کرد. 

نوروزي بیان کرد: با توجه به مزایاي کشت آیروپونیک زعفران و به منظور تلاش در جهت اشتغال زایی و کارآفرینی دانشجویان، انجمن
علمی مهندسی تولید و ژنتیک گیاهی با حمایت معاونت فرهنگی و اجتماعی دانشگاه رازي اقدام به کشت زعفران هواکشت در

 
ساختمان آزمایشگاه مرکزي دانشگاه رازي کرد. 

وي افزود: در این طرح علاوه بر آموزش دانشجویان بصورت عملی، اهداف دیگري در قالب فعالیت هاي پژوهشی با مقایسه پیازهاي
کشت شده از شهرستان هاي کرمانشاه، جوانرود، نیشابور، تربت حیدریه و قائنات از نظر تاثیر بر عملکرد کمی و کیفی زعفران بررسی

 
خواهد شد. 

نوروزي خاطرنشان کرد: امسال کشت زعفران هواکشت در دانشگاه رازي به صورت مستقل توسط من و با همکاري انجمن علمی
دانشجویی مهندسی تولید و ژنتیک گیاهی انجام شده و فعالیت هاي ما تا زمان گل دهی و برداشت محصول به طور جدي انجام می

 
شود. 

بر اساس اعلام وزارت علوم، وي تصریح کرد: با توجه به عدم امکان کشت زعفران به صورت کشت مستقیم داخل زمین، انجمن علمی
مهندسی تولید و ژنتیک گیاهی دانشگاه رازي آمادگی دارد در برخی مناطق استان با دماي بالاي 40 درجه سانتیگراد و با هدف
اشتغال زایی براي دانشجویان و فارغ التحصیلان بخش کشاورزي و افراد عادي، نسبت به آموزش کاشت زعفران به روش گلخانه اي و



 
بازاریابی و فروش این محصول با تمام ارگان هاي دولتی و بخش خصوصی همکاري کند. 

انتهاي پیام



کمترین حقوق بازنشستگان لشکري 4.5میلیون تومان است

منبع: عصر خبرشماره خبر:  172  |  تاریخ: 1399/07/22

سردار گودرزي افزود: بر اساس تبصره 3 ماده 117 قانون پیش بینی شده که حقوق شاغلان یا بازنشستگان نیروهاي مسلح
همواره 20 درصد بیشتر از حقوق کارکنان کشوري باشد.

سردار گودرزي افزود: بر اساس تبصره 3 ماده 117 قانون پیش بینی شده که حقوق شاغلان یا بازنشستگان نیروهاي مسلح

 
همواره 20 درصد بیشتر از حقوق کارکنان کشوري باشد. 

رئیس سازمان بازنشستگان نیروهاي مسلح گفت: کمترین حقوق بازنشستگان 30 سال خدمت لشکري چهار و نیم میلیون تومان است.

به گزارش عصر خبر به نقل از صداوسیما، سردار محمدرضا گودرزي در برنامه گفتگوي ویژه خبري شبکه دو سیما گفت: پیش از
همسان سازي حقوق بازنشستگان با شاغلان نیروهاي مسلح از ابتداي مهر امسال این افراد 3 میلیون و 200 هزار تومان حقوق دریافت

 
می کردند. 

وي گفت: همسان سازي حقوق بازنشستگان در چهار سال گذشته به مرور اجرا شده است اما دولت، امسال تصمیم گرفت همسان

 
سازي را یکجا انجام دهد و چند ماه مقدمات آن انجام شد و قرار است در حقوق مهر، این همسان سازي اجرا شود. 

سردار گودرزي با بیان اینکه مبناي این افزایش حقوق بازنشستگان 90 درصد حقوق شاغلان است افزود: جداول این افزایش حقوق

 
تنظیم و ابلاغ شده است و در حال تنظیم حکم ها و فیش هاي حقوقی بازنشستگان نیروهاي مسلح هستیم. 

 
وي گفت: جدولی براي هر گروه شغلی تعیین شده که مبناي تعیین این عدد میانگین حقوق شاغلان در آن طبقه بوده است. 

سردار گودرزي افزود: به عنوان نمونه در رتبه سرگردي امتیاز 25200 ضرب در 2438 و یک عدد مدیریت نیز اضافه می شود که بر

 
اساس جایگاه و رتبه شخص از 5 درصد تا 25 درصد به این حقوق اضافه خواهد شد. 

 
وي گفت: ایثارگري و عائله مندي نیز موضوعات دیگري هستند که به حقوق ها افزوده می شوند. 

سردار گودرزي افزود: بر اساس تبصره 3 ماده 117 قانون پیش بینی شده که حقوق شاغلان یا بازنشستگان نیروهاي مسلح همواره 20

 
درصد بیشتر از حقوق کارکنان کشوري باشد. 

وي گفت: در جدول همسان سازي حقوق بازنشستگان لشکري بخشی از این 20 درصد در نظر گرفته شده است و دلیل لحاظ نشدن
مقداري از آن نیز محدودیت 90 درصد حقوق شاغلان است که در این زمینه نیز مکاتباتی با سازمان برنامه و بودجه انجام و توافق
شده است این بخش نیز لحاظ شود البته بر اساس تصمیم کمیسیونی که در سازمان برنامه و بودجه امور استخدامی و صندوق کشوري

 
و سازمان تأمین اجتماعی نیروهاي مسلح تشکیل می شود. 



سردار گودرزي افزود: در شش ماهه باقیمانده سال این افزایش حقوق براي بازنشستگان اعمال و براي سال آینده نیز مبناي این حقوق

 
در بودجه پیش بینی می شود. 

 
وي گفت: بر این اساس در سال آینده موضوعی به عنوان همسان سازي در بودجه نخواهیم داشت. 

سردار گودرزي افزود: بیشتر منابع این افزایش حقوق به صورت سهام به سازمان تأمین اجتماعی نیروهاي مسلح واگذار شده است که

 
این سازمان باید آنها را به پول تبدیل کند و باقیمانده را نیز سازمان برنامه و بودجه قول داده است تا پایان سال بپردازد. 

وي گفت: مبناي محاسبه افزایش حقوق بازنشستگان بر اساس 30 سال خدمت است یعنی اگر بازنشسته اي بیش از 30 سال خدمت
کرده باشد به ازاي هر سال دو و نیم درصد به این عدد افزوده می شود و اگر کمتر خدمت کرده باشد به ازاي هر سال دو و نیم درصد

 
از این حقوق کم می شود. 

سردار گودرزي افزود: در دو سه روز آینده فیش هاي حقوقی بازنشستگان پیش از پرداخت حقوق آنان براي اطلاع بازنشستگان روي

 
سامانه بارگذاري می شود. 

وي گفت: به حدود یکصد هزار نفر از بازنشستگان وام 10 میلیون تومانی قرض الحسنه پرداخت می کنیم البته این تسهیلات به

 
کسانی تعلق می گیرد که تاکنون از ما وام نگرفته باشند. 

 
سردار گودرزي افزود: به بازنشستگانی که مشمول این تسهیلات می شوند اطلاع رسانی می کنیم. 

وي گفت: براي اشتغال فرزندان بازنشستگان لشکري که کارآفرینی می کنند تسهیلات قرض الحسنه 50 میلیون تومانی پیش بینی

 
کرده ایم. 

سردار گودرزي افزود: همه بازنشستگان لشکري که فرزندانشان ازدواج می کنند بدون مراجعه تسهیلات 10 میلیون تومانی خرید

 
جهیزیه یا کمک ازدواج به حساب آنان واریز می شود. این تسهیلات به همه فرزندان بازنشستگان که ازدواج می کنند تعلق می گیرد. 

 
سردار گودرزي افزود: تسهیلات درمان و وام جعاله تا سقف 20 میلیون تومان نیز براي بازنشستگان پیش بینی کرده ایم. 

وي با بیان اینکه دفترچه درمان نیروهاي مسلح از بهترین بیمه هاي کشور است گفت: بیمه تکمیلی براي بازنشستگان اختیاري است

 
و سقف آن براي بستري و عمل جراحی 30 میلیون تومان و براي کارهاي درمانگاهی 3 میلیون تومان پیش بینی شده است. 

سردار گودرزي افزود: موضوع بیمه در سازمان تأمین اجتماعی نیروهاي مسلح راهبرد اصلی براي کمک به پیشکسوتان است و در این

 
زمینه به عنوان نمونه رقم بیمه حوادث از 180 میلیون تومان سال گذشته به 250 میلیون تومان افزایش یافته است. 

 
وي گفت: بیمه حامی را نیز با همکاري بیمه کوثر براي مسائل حقوقی بازنشستگان پیگیري می کنیم که از ماه آینده آغاز می شود. 

سردار گودرزي افزود: جدول و امتیازات افزایش حقوق بازنشستگان بر اساس جایگاه شغلی آنان است و اگر افراد داراي رتبه حقوقی
باشند هر رتبه حقوقی امتیاز جداگانه دارد و کسانی که از سنوات ارفاقی استفاده کرده اند این سنوات جزو سنوات خدمتی آنان



 
محاسبه می شود. 

 
وي گفت: احیا کردن کارکرد بیمه اي صندوق هاي بازنشستگی تنها چاره کاهش هزینه هاست. 

 
سردار گودرزي افزود: پاداش پایان خدمت لشکریان سال 98 تأمین اعتبار شده است و پرداخت می شود. 

وي گفت: سودي که از محل شرکت هاي سازمان تأمین اجتماعی نیروهاي مسلح به دست می آید در حوزه خدمات رفاهی و کمک به

 
افزایش حقوق بازنشستگان لشکري هزینه می شود. 

اکبر شیرمحمدي مدیرکل امور فنی صندوق بازنشستگی کشوري نیز در این برنامه گفت: در تکمیل افزایش حقوق بازنشستگان که در

 
ابتداي سال انجام شد تا 90 درصد میانگین حقوق شاغلان هم تراز و هم رتبه افزایش حقوق بازنشستگان انجام شد. 

وي افزود: دستورالعمل این افزایش حقوق به صندوق هاي بازنشستگی کشوري ابلاغ و احکام 1 میلیون و 489 هزار بازنشسته صادر

 
شده است که بازنشستگان می توانند از سایت صندوق بازنشستگی احکام خود را ببینند. 

شیرمحمدي گفت: جداول ابلاغی درباره کارکنان مشمول قانون نظام هماهنگ و خدمات کشوري و دستگاه هایی که بدون گروه هاي

 
شغلی نظام هماهنگ بودند به طور یکسان و به عنوان کارمندان دولت در گروه هاي 20 گانه نظام هماهنگ در نظر گرفته شد. 

وي افزود: ضریب 2,438 ریال در عدد امتیاز هر فرد در گروه شغلی خود ضرب می شود و حقوق فرد را مشخص می کند که به این

 
عدد در اجراي ماده 109 و 110 قانون مدیریت افزایش دو و نیم درصدي مازاد بر 30 سال خدمت و سابقه مدیریت اضافه می شود. 

شیرمحمدي گفت: حداقل حقوق دریافتی بازنشستگان در ابتداي سال 2 میلیون و 800 هزار تومان بود که در پایین ترین گروه هاي

 
شغلی به 3 میلیون و 500 هزار تومان افزایش یافته است. 

وي افزود: آنچه که دولت بر اساس قانون مکلف به افزایش حقوق بازنشستگان و شاغلان بود از ابتداي مهر اتفاق افتاد و حقوق هر

 
بازنشسته با گروه شغلی خود متناسب با افراد شاغل در این گروه متناسب سازي شده است. 

 
شیرمحمدي گفت: از طریق واگذاري سهام شرکت هاي دولتی منابع این افزایش حقوق تأمین شده است. 

وي افزود: اعطاي تسهیلات 7 میلیون تومانی براي بازنشستگان ادامه دارد و تسهیلات ازدواج فرزندان بازنشستگان در حال نام نویسی

 
است و مانند سال هاي گذشته اجرا می شود. 

شیرمحمدي گفت: تسهیلات خرید اقساطی کالا نیز به وسیله صندوق بازنشستگی برنامه ریزي شده و قابل استفاده براي بازنشستگان

 
است. 

وي افزود: بیمه درمان تکمیلی را صندوق بازنشستگی از 60 هزار تومان به 140 هزار تومان افزایش داد در حالی که سهم بازنشستگان

 
همان 30 هزار تومان به ازاي هر نفر است. 



شیرمحمدي گفت: در بیمه تکمیلی سقف پرداخت هزینه جراحی تخصصی 44 میلیون تومان، بستري عمومی 22 میلیون تومان و

 
خدمات تشخیص سرپایی درمانی 17 میلیون تومان است و درباره هزینه مقابله با بیماري کرونا نیز از بازنشستگان حمایت می کنیم. 

وي افزود: بازنشستگان نیمه نخست سال 99 نیز مشمول همسان سازي حقوق از ابتداي مهر می شوند و تا هفته آینده احکام آنها

 
صادر می شود. 

آقاي شیرمحمدي گفت: با توجه به اینکه قوانین صندوق هاي بازنشستگی مربوط به سال هاي گذشته است این صندوق ها باید
اصلاحات ساختاري انجام دهند و قوانین آنها اصلاح شود زیرا هزینه هایی به صندوق هاي بازنشستگی تحمیل می شود و این صندوق

 
ها مشمول قوانین حمایتی شده اند در حالی که باید بیمه اي باشند. 

وي افزود: 70 درصد پرداختی صندوق هاي بازنشستگی از کمک هاي دولت و بقیه کسورات بازنشستگی کارکنان و تأمین منابع از

 
صندوق هاي بازنشستگی است. 

آقاي شیرمحمدي گفت: با توجه به اینکه سرمایه گذاري هاي صندوق هاي بازنشستگی پاسخگوي پرداخت حقوق بازنشستگان نیست

 
صندوق بازنشستگی کشوري اصلاح ساختار این شرکت ها را آغاز کرده است. 

وي افزود: مدرك تحصیلی تعیین کننده گروه شغلی کارکنان شاغل و بازنشستگان است و کسانی که با 30 سال خدمت و مدرك

 
کارشناسی بازنشست شده اند در گروه 14 قرار می گیرند و حقوق آنان 5 میلیون و 600 هزار تومان است. 

آقاي شیرمحمدي گفت: همسان سازي حقوق بازنشستگان شامل مستمري بگیران نیز می شود.



سهم جذب نشده قزوین از تسهیلات کرونا به استان برمی گردد

منبع: تسنیمشماره خبر:  173  |  تاریخ: 1399/07/22

گروه استان ها- استاندار قزوین گفت: به دولت پیشنهاد دادیم که سهم جذب نشده قزوین از تسهیلات کرونا را با مبلغ بیشتر
به گروه هاي متقاضی مانند رانندگان خودروهاي سنگین در استان اختصاص یابد.

گروه استان ها- استاندار قزوین گفت: به دولت پیشنهاد
دادیم که سهم جذب نشده قزوین از تسهیلات کرونا را با
مبلغ بیشتر به گروه هاي متقاضی مانند رانندگان
خودروهاي سنگین در استان اختصاص یابد. - اخبار استانها

 
 -

هدایت االله جمالی پور در گفت وگو با خبرنگار تسنیم در
قزوین ، در پاسخ به این سؤال که آیا 51 درصد از سهم
جذب نشده قزوین از تسهیلات کرونا دوباره به استان برمی
گردد اظهار داشت: در نخستین گام مهلت ثبت نام براي

دریافت این وام را براي برخی رسته هاي شغلی مانند تاکسی داران که بیشترین آسیب را از شیوع ویروس کرونا دیدند تا پایان مهرماه

 
جاري تمدید کردیم. 

وي با اشاره به میزان تقاضاي بالاي فعالان حوزه حمل و نقل به ویژه کامیون داران و رانندگان خودروهاي سنگین اضافه کرد: به
همین خاطر به دولت پیشنهاد دادیم که سهم جذب نشده قزوین از تسهیلات کرونا را با مبلغ بیشتر به گروه هاي متقاضی مانند
رانندگان خودروهاي سنگین در استان اختصاص یابد یعنی به جاي اعطاي وام 12 یا 16 میلیون تومانی 50 میلیون تومان به هر کدام

 
از راننده ّ هاي خودروهاي سنگین و یا شغل هاي مشابه پرداخت شود. 

جمالی پور با بیان اینکه سازوکار دریافت تسهیلات کرونا یک مقدار ناقص است، ادامه داد: با توجه به رسته هاي شغلی محدودي که
براي دریافت این وام تعریف شد، بسیاري از افراد و بنگاه هاي آسیب دیده از کرونا مشمول دریافت این وام نشدند و در واقع از گرفتن
این وام جا ماندند که اسامی برخی از این رسته هاي شغلی را براي هیئت دولت فرستادیم تا با اصلاح سامانه ثبت نام کارا امکان

 
دریافت وام کرونا براي آنها میسر شود. 

 
جذب 14 میلیارد تومان تسهیلات کرونایی در حوزه گردشگري قزوین / زمان تنفس بازپرداخت وام ها یک ساله شود 

 
مدیران دستگاه هاي اجرایی قزوین باید تا هفته آینده همه تسهیلات کرونایی را جذب کنند 

 
قزوینی هاي آسیب دیده از کرونا به صندوق کارآفرینی امید معرفی می شوند 

استاندار قزوین یادآور شد: در ضمن از دولت خواسته ایم که این اجازه را به استان ها بدهند که بر حسب نیازهاي خودشان در مورد
دریافت کنندگان وام کرونا تصمیم بگیرند و اگر این اجازه به ما داده شود، باقی مانده سهم استان از تسهیلات کرونا به سرعت جذب

می شود. بنابراین منتظریم که ببینم دولت و ستاد ملی مقابله با کرونا چه تصمیمی در این مورد می گیرند.





292 هزار بنگاه وام کرونا دریافت کردند

منبع: ایرناشماره خبر:  174  |  تاریخ: 1399/07/22

تهران - ایرنا - معاون توسعه اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: تا کنون 292 هزار بنگاه آسیب دیده تسهیلات
کرونا به ارزش پنج هزار و 800 میلیارد تومان دریافت کردند.

تهران - ایرنا - معاون توسعه اشتغال وزارت تعاون، کار و
رفاه اجتماعی گفت: تا کنون 292 هزار بنگاه آسیب دیده
تسهیلات کرونا به ارزش پنج هزار و 800 میلیارد تومان

 
دریافت کردند. 

به گزارش روز سه شنبه ایرنا، دولت براي حمایت از کسب
و کارهاي آسیب دیده از کرونا پرداخت تسهیلات را در
دستور کار خود قرار داد. براین اساس متقاضیان دریافت
تسهیلات از سیزدهم خردادماه امسال می توانستند با
مراجعه به سامانه کارا درخواست خود را براي دریافت وام

 
ثبت کنند. 

پرداخت این تسهیلات در چند دوره با توجه به ادامه شیوع بیماري کرونا تمدید شد و براساس آخرین اطلاعیه بانک مرکزي تا پایان

 
مهرماه ادامه دارد. 

براساس این گزارش در کارگاه هایی که مستقیم از کرونا لطمه دیده و به اجبار تعطیل شده اند، مبلغ 16 میلیون تومان وام به ازاي هر
نیروي انسانی اختصاص می یابد و در واحدهاي کسب وکاري که فعال بوده، تعطیل نشده و غیر مستقیم از کرونا آسیب دیده اند، مبلغ

 
12 میلیون تومان تسهیلات پرداخت می شود، نرخ سود تسهیلات نیز 12 درصد و بازپرداخت آن از مهرماه جاري است. 

معاون توسعه و کارآفرینی وزارت تعاون در در بیست و هشتمین جلسه کارگروه مقابله با پیامدهاي اقتصادي کرونا جزئیات پرداخت
تسهیلات کرونا را تشریح کرد و گفت: بررسی انجام شده از مجموع 704 هزار پرونده در فرآیند پرداخت تسهیلات کرونایی، 544 هزار

 
پرونده براي پرداخت به بانک معرفی شده اند. 

وي افزود: ارزش تسهیلات پرداختی به 292 هزار بنگاه آسیب دیده، تاکنون بیش از پنج هزار و 800 میلیارد تومان است که از این

 
مقدار یک هزار و 245 میلیارد تومان مربوط به تسهیلات حمایتی دولت از شرکت هاي بزرگ است. 

به گفته منصوري زمان ثبت نام فعالان کسب وکارهاي آسیب دیده از کرونا، براي دریافت تسهیلات کرونایی تا پایان مهرماه است و

 
این زمان تمدید نخواهد شد. 

وي اضافه کرد: بررسی انجام شده نشان می دهد در چند هفته گذشته میانگین روزانه بیش از دو هزار و 500 نفر از شاغلان آسیب

 
دیده از کرونا براي دریافت وام حمایتی در سامانه کارا ثبت نام کرده اند. 

اعضاي کارگروه در ادامه این جلسه تاکید کردند: بانک هاي عامل با جدیت بیشتر تسهیلات کرونایی را به متقاضیان تا پایان مهرماه



 
پرداخت کنند. 

وثایق لازم براي دریافت تسهیلات، سفته و چک است. براي 16 میلیون تومان یک سفته یا چک لازم است یک سفته یا چک همراه با

 
یک ضامن براي بنگاه هایی است که 16 تا 48 میلیون تومان تسهیلات دریافت می کنند. 

وثیقه تسهیلات 48 تا 160 میلیون تومانی یک سفته یا چک، همراه دو ضامن است و 160 تا 200 میلیون تومانی علاوه بر چک و
سفته باید سه ضامن معرفی کند و براي بیش از 200 میلیون تومان تسهیلات نیز باید از سوي صندوق هاي ضمانت و یا بنا به

 
تشخیص بانک باید وثیقه ارائه شود. 

نکته قابل توجه اینکه سقف مبلغ سفته 1.5 برابر اصل و سود تسهیلات است، همچنین یکی از موانع پیش رو براي دریافت تسهیلات
حمایتی کرونا، «نداشتن چک برگشتی» بود که کارگروه این شرط را از مقررات پرداخت تسهیلات بانکی مستثنی کرد تا روند پرداخت

 
تسهیلات کرونا به متقاضیان و صاحبان کسب و کارها تسهیل شود. 

 
برچسب ها 

 
- ویروس کرونا 

 
- عیسی منصوري 

- وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی



مرکز کارآفرینی شهید سلیمانی در مرکز آموزش علمی کاربردي دشتی افتتاح

شد

منبع: اخبار علمیشماره خبر:  175  |  تاریخ: 1399/07/22

دانشگاه جامع علمی کاربردي

به نقل از روابط عمومی دانشگاه جامع علمی کاربردي واحد استانی بوشهر، با حضور
دکتر شبیر اشکپور مطلق سرپرست دانشگاه جامع علمی کاربردي واحد استانی بوشهر،
دکتر عبدالمجید مصلح رئیس دانشگاه خلیج فارس بوشهر، هیات همراه، مرکز کارآفرینی

 
شهید سلیمانی (گلیم بافی و محصولات وابسته) افتتاح شد. 

در ابتداي این مراسم پس از تلاوت آیاتی چند از کلام االله مجید، رئیس دانشگاه خلیج
فارس بوشهر در ارتباط با مدلسازي کسب و کار و خانم دکتر نیروزاده رئیس مرکز آموزش علمی کاربردي دشتی پیرامون مراحل

 
برنامه ریزي و فرایند انجام کارآفرینی سخنرانی کردند. 

سپس سرپرست دانشگاه جامع علمی کاربردي واحد استانی بوشهر پیرامون گام هاي اجرایی و حمایتی از کارآفرینی سخنانی را ایراد

 
کردند. 

این مراسم با سخنرانی زارعی رئیس اداره فرهنگ و ارشاد استان بوشهر و جمع بندي و تقدیر از مفاخر شهرستان دشتی به عنوان شهر

 
فرهنگ و هنر پایان یافت. 

گفتنی است جمعی از مسئولین شهرستان دشتی از جمله روسا و نمایندگان کمیته امداد امام خمینی(ره)، اداره فرهنگ و ارشاد،

 
هلال احمر، فنی و حرفه اي، پارك رشد علم و فناوري، اداره بنیاد شهید شهرستان دشتی در این مراسم حضور داشتند. 

همچنین با شرکت روساي دانشگاه خلیج فارس، دانشگاه جامع علمی کاربردي واحد استانی بوشهر و مرکز آموزش علمی کاربردي
دشتی، جلسه اي تخصصی براي بررسی محورها و حوزه هاي فعالیت مرکز برگزار و در همین راستا تصمیمات لازم اتخاذ شد.



به دنبال رفع مشکل سیب صنعتی آذربایجان غربی هستیم

منبع: تابناكشماره خبر:  176  |  تاریخ: 1399/07/22

 
به دنبال رفع مشکل سیب صنعتی آذربایجان غربی هستیم 

نماینده مردم ارومیه در مجلس شوراي اسلامی از تلاش براي رفع مشکل سیب صنعتی استان که طی چندسال اخیر به یک معضل

 
تبدیل شده است،خبرداد. 

به گزارش تابناك آذربایجان غربی، حجت الاسلام سید سلمان ذاکر در نشست خبري بااصحاب رسانه بااشاره به افزایش قیمت خرید

 
تضمینی گندم افزود: با پیگیري هاي انجام شده، 1000میلیارد تومان براي خرید محصولات کشاورزي اختصاص یافته است. 

وي بااشاره به مشکل سیب و محصولات کشاورزي استان تصریح کرد: با پیگیري هاي انجام شده مبلغ خرید محصولات کشاورزي

 
ازجمله سیب و گوجه فرنگی از کشاورزان نسبت به سالهاي گذشته افزایش یافت. 

 
حجت الاسلام ذاکر یادآور شد: بیش از 30 مکان براي دپوي بهداشتی سیب هاي صنعتی در نظر گرفته شده است. 

وي بااشاره به لزوم توجه و رسیدگی به مشکلات مردمی تصریح کرد: رفع معضل اشتغال،مسکن و ارتقا شاخصه هاي توسعه اي استان

 
در اولویت مجمع نمایندگان استان قرار دارد. 

حجت الاسلام ذاکر،ادامه داد: رفع معضل راههاي مواصلاتی،احیاي کارخانه هاي راکد،رونق گردشگري، احداث بزرگراه،احداث خط
ریلی از سرو به ترکیه،راه اندازي قطار سریع السیر ارومیه به تبریز در دستور کار است که در راستاي عملیاتی شدن این برنامه ها

 
قدمهاي اولیه برداشته شده است. 

این نماینده خانه ملت بر لزوم رعایت عدالت اجتماعی و رفع تبعیض در حقوق دریافتی کارکنان شرکتی،پیمانی در مقایسه با کارکنان
رسمی تاکید کرد و گفت: رفع تبعیض در حقوق و مزایاي کارکنان رسمی و نیروهاي شرکتی ضروري است که در این راستا قانون

 
استخدام کشوري باید اصلاح شود. 

 
رییس مجمع نمایندگان استان با تاکید براینکه دریاچه ارومیه قلب آذربایجان است، اظهار کرد: 

 
احیاي کامل دریاچه ارومیه اولویت اساسی است. 

نماینده مردم ارومیه در مجلس با تاکید بر اینکه کشاورزي استان باید به سمت مدرنیته حرکت کند،اظهار کرد: باتوجه به مشکل کم
آبی و در راستاي احیاي کامل دریاچه ارومیه باید نوع کشت در استان از محصولات پر آب بر به کشت محصولات کم آب بر و اقتصادي

 
تغییر کند. 

وي بابیان اینکه تکمیل سدهاي نازلو و باراندوز در برنامه کاري بلندمدت قرار گیرد،تصریح کرد: نبایداجازه داد سهم بودجه ساخت این
سدها به مرکز عودت داده شود بلکه تا احیاي کامل دریاچه مراحل تکمیل این دو سد انجام شود و افتتاح و آبگیري آنها پس از احیاي



 
کامل دریاچه ارومیه انجام شود. 

حجت الاسلام ذاکر با تاکید براینکه مبارزه با زمین خواري، کوه خواري و تصرف منابع طبیعی بجاي تخریب خانه باغهاي زیر 50متر
در اولویت قرار گیرد، افزود: در راستاي اصلاح قانون تخریب خانه باغها با عنوان تغییر کاربري اراضی کشاورزي، لایحه و طرح مربوطه

در حال تنظیم و ارائه به مجلس است.



سفر رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران به استان آذربایجان غربی

منبع: شهید نیوزشماره خبر:  177  |  تاریخ: 1399/07/22

به گزارش شهید نیوز به نقل از «ایثار»، مهندس سعید اوحدي صبح روز سه شنبه 22 مهر در ابتداي ورود خود به استان

 
آذربایجان غربی با حضور در گلزار مطهر شهداي بهشت رضوان شهر ارومیه نسبت به مقام والاي شهدا اداي احترام کرد. 

وي در ادامه در دیدار با حجت الاسلام والمسلمین سیدمهدي قریشی نماینده ولی فقیه در استان آذربایجان غربی و امام جمعه ارومیه
پس از بیان بخشی از فعالیت هاي صورت گرفته در بنیاد شهید و امور ایثارگران در ماه هاي گذشته، گفت: یکی از مشکلاتی که امروز
در مجموعه خدمات رسانی به ایثارگران با آن روبرو هستیم ضرورت اصلاح و به روز رسانی قوانین مربوط به ایثارگران است. همانطور
که در استان آذربایجان غربی هم می بینیم که به دلیل شرایط ویژه استان مسیر ایثار، جهاد و شهادت ادامه دارد و همین شرایط

 
نشان می دهد که در زمینه قوانین نیازمند بازنگري هایی هستیم، چون شرایط امروز با زمان تصویب قوانین تفاوت هایی دارد. 

معاون رییس جمهور با تاکید بر اهمیت موضوع اشتغال ایثارگران گفت: بستر اجراي قوانین و مقررات در استان هاي کشور است و اگر
به دنبال حل مشکل اشتغال ایثارگران در استان آذربایجان غربی هستیم باید این موضوع در خود استان پیگیري و حل شود و با
مدیریت از راه دور نمی توان به این مسائل رسیدگی کرد. خوشبختانه استانداران محترم در سراسر استان هاي کشور همکاري بسیار
خوبی در این زمینه با ما داشته اند و امروز در آذربایجان غربی تفاهم نامه تامین 1500 مسکن و 2300 شغل براي ایثارگران با

 
استانداري به امضا می رسد. 

امام جمعه ارومیه نیز در این دیدار ضمن خیرمقدم به رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران به بیان مواردي درباره مشکلات و مسائل

 
مربوط به ایثارگران استان آذربایجان غربی پرداخت. 

معاون رییس جمهور در این سفر علاوه بر حضور در استانداري آذربایجان غربی به منظور امضاي تفاهم نامه تأمین مسکن و اشتغال
ایثارگران، با خانواده معظم شهیدان ابراهیمی کارگران، جانباز گران قدر 70 درصد احمد مرادي و جانباز و آزاده سرافراز یوسف

 
رحیمی حیدرلو دیدار و گفت و گو خواهد کرد. 

این خبر به روزرسانی می شود...



نهایی شدن چهار هزار استخدام جامعه پرستاري با ورود سازمان بازرسی

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  178  |  تاریخ: 1399/07/22

رییس سازمان بازرسی کل کشور از نهایی شدن چهار هزار و 43 مورد استخدام جامعه پرستاري و تسهیل فرایند گزینش و به
کارگیري پرستاران با ورود این سازمان خبرداد.

رییس سازمان بازرسی کل کشور از نهایی شدن چهار هزار
و 43 مورد استخدام جامعه پرستاري و تسهیل فرایند
گزینش و به کارگیري پرستاران با ورود این سازمان

 
خبرداد. 

به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از قوه قضائیه، حجت
الاسلام والمسلمین درویشیان، رییس سازمان بازرسی کل
کشور در گفت وگوي تلفنی با رادیو اقتصاد در پاسخ به این
سئوال که آیا سازمان بازرسی به چالش هاي حوزه بهداشت
و درمان ورود کرده است یا خیر، گفت: سازمان بازرسی از

جمله مهم ترین دستگاه هاي نظارتی کشور است که زیر نظر ریاست قوه قضاییه مسئولیت نظارت بر اجراي صحیح همه قوانین و

 
حسن جریان امور را در دستگاه هاي اجرایی بر عهده دارد. 

رییس سازمان بازرسی کل کشور خاطرنشان کرد: ما در همه زمینه ها چه حوزه هاي اقتصادي، اجتماعی، سیاسی و فرهنگی اقدامات

 
و عملکرد قابل قبولی در یک سال و نیم دوران تحول قوه قضاییه داشته ایم که از جمله اقدامات در حوزه مقابله با بیماري کروناست. 

وي بیان کرد: از همان روزهاي اولی که موضوع شیوع این ویروس مطرح شد و حتی قبل از اسفند، سازمان بازرسی وارد عمل شد و

 
نسبت به ایجاد تب سنج ها در فرودگاه ها و در مبادي ورود کشور اقدام و پیگیري کرد و انجام شد. 

حجت الاسلام والمسلمین درویشیان در ادامه خاطرنشان کرد: در کل کشور همه همکاران ما در بازرسی هاي استان ها موضوع کمک
به کادر درمانی و کسانی که در حوزه سلامت و در جبهه مقابله با این بیماري تلاش و جهاد شبانه روزي می کنند، قرار گرفتند و حتی
در تعطیلات نوروز هم بازرسی هاي ویژه اي را داشتیم و گروه هایی از همکاران ما به صورت ویژه و شبانه روزي در ایام تعطیلات نوروز

 
هم بازرسی هاي ویژه اي را داشته ایم و گروه هایی از همکاران ما به صورت ویژه و شبانه روزي در ایام تعطیلات نوروز فعال بودند. 

رییس سازمان بازرسی کل کشور اظهار کرد: ما اقدامات موثري را پیگیري کردیم که از جمله آن رفع مشکلاتی هم در حوزه و
تحقیقات و تولید داروهاي مرتبط با کرونا، کمک به رفع مشکل برخی فعالیت هاي تحقیقاتی در حوزه کرونا مانند تحقیقات واکسن،
دارو و ایمنی درمانی، پیگیري منجر به تخصیص و پرداخت سه هزار میلیارد تومان از مطالبات وزارت بهداشت از سازمان تامین
اجتماعی، مطالبات دارویی و تجهیزات پزشکی شرکت ها، جلوگیري از آزمایش هاي غیرضروري و سفارشی ویروس کرونا و پیگیري در

 
تولید و توزیع اقلام بهداشتی و سایر مواردي که اگر بخواهیم توضیح دهیم فرصت بیشتري را می طلبد. 



وي در ادامه بیان کرد: چند ماه پیش ریاست قوه قضاییه ماموریتی را در خصوص بررسی مشکلات نظام پرستاري به سازمان بازرسی
محول کردند که از همان روز اول همکاران ما پیگیري کردند و هیاتی را تشکیل دادیم و بازرسی مفصلی را در خصوص شناسایی

 
آسیب ها و مشکلات حوزه پرستاري احصاء کردیم. 

حجت الاسلام والمسلمین درویشیان بیان کرد: گزارش تفصیلی آن هم به حوزه وزارت بهداشت و درمان و هم به بخش هاي مربوطه
مانند بخش مربوط به تامین اعتبار به کارگیري و استخدام 10 هزار نفر در وزارت بهداشت بوده که خوشبختانه اقداماتی در رابطه با

 
صدور مجوز تامین اعتبار به کارگیري این 10 هزار نفر صادر شد. 

رییس سازمان بازرسی کل کشور در ادامه با اشاره به نهایی شدن چهار هزار و 43 مورد استخدام جامعه پرستاري و تسهیل فرایند
گزینش و به کارگیري پرستاران با اولویت فعالان ایام شیوع ویروس کرونا گفت: تسهیل و تسریع دسترسی کارکنان درمانی از جمله
پرستاران در محیط کار به وسایل حفاظت فردي با پیگیري سازمان بازرسی، برقراري فوق العاده ویژه کارکنان درگیر در مقابله با
ویروس کرونا و ابلاغ تخصیص دو هزار میلیارد تومان براي پرداخت معوقات و مطالبات کارکنان بخش سلامت در شهریور 99 از جمله

 
اقدامات انجام شده در این زمینه است. 

وي با تاکید بر اینکه مشکلات جامعه پرستاري فراتر از این هاست، گفت: این مشکلات بعضاً نیازمند به برخی اصلاحات ساختاري و
تامین اعتبارات بیشتر به ویژه در این وضعیتی که شاهد افزایش ابتلا به ویروس کرونا هستیم که واقعاً کادر درمان علی رغم همه
ایثارگري هایی که می کنند واقعاً بخشی از آنها خسته شدند و باید حتماً نیروي کمکی به اینها اضافه شود و مشکلات آنها به ویژه
مشکلات تامین نیازها و اعتباري آنها دنبال شود و ما مرتب پیگیري رفع این مشکلات هستیم و امیدواریم مسئولان محترم دولتی نیز

 
توجه ویژه و بیشتري به جامعه پرستاري و کادر درمانی داشته باشند. 

وي در ادامه و در پاسخ به این سئوال که قانون مادر و سند راهبردي تحول در آموزش و پرورش به خصوص در ایام کرونا به ویژه در
حوزه تربیت چگونه اجرا می شود، بیان کرد: سند تحول نظام جامعه آموزش و پرورش یکی از اولویت هاي نظارتی ما در سال جاري

 
بوده است. 

درویشیان گفت: در همه ابعاد آن همکاران ما ورود کردند و نتایجی هم داشته است از جمله یکی از مشکلاتی که ما در کشور در حوزه
اشتغال داریم بحث عدم مهارت لازم دانش آموزان بعد از فارغ التحصیلی است که ما پیشنهاد تشکیل سازمان ملی مهارت را متشکل از

 
سازمان فنی حرفه اي، دانشگاه فنی و حرفه اي و دانشگاه جامع علمی و کاربردي دادیم. 

رییس سازمان بازرسی کل کشور افزود: باید گزارش تحقق میزان سند تحول به شوراي عالی انقلاب فرهنگی ارایه شود که ما پیگیري

 
کردیم تا این کار انجام گیرد. 

وي ادامه داد: در وضعیت فعلی قاعدتاً اهدافی که در سند تحول نظام جامع آموزش و پرورش پیش بینی شده است به دلیل ویروس
کرونا امکان تحقق همه آن اهداف در وضعیت فعلی به ویژه بحث پرورشی و تربیتی که به دلیل اینکه عدم حضور اکثر قریب به اتفاق
دانش آموزان در محل مدارس اتفاق نمی افتد خیلی کمرنگ شده است و حتی تاثیر قابل توجهی در کیفیت آموزش هم این فضاي

 
مجازي داشته است. 

درویشیان بیان داشت: ضمن اینکه مشکلاتی هم در ارتباط دانش آموزان از طریق فضاي مجازي ما شاهد هستیم؛ همه دانش آموزان
امکان این برقراري را ندارند و البته وزارت آموزش و پرورش تلاش هایی کرده است که این ارتباط برقرار باشد اما همچنان مشکلاتی را



 
شاهد هستیم. 

رییس سازمان بازرسی کل کشور گفت: بسیاري از دانش آموزان هم در کلاس حضور پیدا نمی کنند و به صورت مجازي آموزش می
بینند که حتی همان حضور فیزیکی هم با توجه به حاکم بودن وضعیت روانی این شیوع بیماري به وضعیت عادي امکان تعلیم و
تربیت وجود ندارد که امیدواریم هرچه زودتر این ویروس از بین رود تا در شرایط عادي هم ما بتوانیم اهداف سند را دنبال کنیم و هم

 
کیفیت آموزش ارتقا یابد. 

وي در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه کار مرغ لاین به کجا رسیده است، گفت: یکی از موضوعات مغفول مانده در کشور بحث مرغ
لاین آرین است علی رغم اینکه ما یکی از 6 کشور صاحب فناوري مرغ لاین در کشور هستیم از دهه 80 تاکنون متاسفانه وابستگی ما
سال به سال به واردات جوجه اجداد که پایه تولید تخم مرغ و مرغ در کشور است اضافه و بیشتر شد به گونه اي که صد درصد به

 
واردات جوجه اجداد وابسته شدیم درحالی که ما این فناوري را داشتیم. 

رییس سازمان بازرسی کل کشور ادامه داد: یک مجتمعی که قبلاً در بابل کنار فعال بود تعطیل و رها شد و با ورود و پیگیري هاي
انجام شده این مجتمع فعال گردید و به ما قول دادند که با راه اندازي این پروژه تا پایان سال جاري 50 درصد واردات جوجه اجداد را

 
کاهش می دهیم و تا پایان سال 1400 صد درصد این وابستگی ما قطع خواهد شد. 

رییس سازمان بازرسی کل کشور تصریح کرد: یکی از آثار آن سالانه صرفه جویی یک میلیارد دلار ارز که فقط در یک بخش آن است
خواهد بود؛ این موضوع یکی از اقداماتی است که واقعاً مغفول مانده بود چراکه گردش مالی صنعت مرغ زیاد است از سویی دیگر در
حوزه نهادهاي دامی نیز پیگیري هایی انجام دادیم و میزان نهادهایی که در گمرکات وجود داشته است بخشی از آن آزاد شده و

 
امیدواریم به زودي این مشکل برطرف شود. 

این خبر تکمیل می شود..



صحبت مدیرعامل بورس تهران درباره اصلاح بازار

شماره خبر:  179  |  تاریخ: 1399/07/22
منبع: گسترش صنعت معدن

تجارت

مدیرعامل بورس تهران اظهارکرد: 35 شرکت، 75 درصد ارزش بازار را تشکیل می دهند. عمده این شرکت ها اصلاح زیادي
انجام نداده اند.

مدیرعامل بورس تهران اظهارکرد: 35 شرکت، 75 درصد ارزش بازار را تشکیل می دهند. عمده این شرکت ها اصلاح زیادي

 
انجام نداده اند. 

 
بورس 

علی صحرایی، مدیرعامل بورس تهران درباره عوامل موثر در رشد
شاخص در دو روز گذشته اظهارکرد: قیمت سهام در بازار سرمایه
به عوامل متعدد اقتصادي و غیر اقتصادي وابسته است و تحت
تاثیر تمام مولفه هاي اقتصادي قرار می گیرد. انتظارات آتی بر
روي قیمت سهام اثرگذار است بنابراین از قیمت ارز هم اثر می
پذیرد چراکه برخی از شرکت ها صادراتی هستند و یا ارزش هاي

 
جایگزینی شرکت ها را متاثر می کند. 

وي با بیان اینکه رشد شاخص به عوامل سودآوري شرکت ها
مرتبط است، گفت: عملکردهاي واقعی شرکت ها که منتشر می

 
شود نشان دهنده این است که شرکت ها وضعیت خوبی داشتند یا اینکه رو به بهبود بوده اند. 

مدیرعامل بورس تهران با اشاره به انتخاب مرم براي سرمایه گذاري با بررسی بازدهی مختلف ادامه داد: کسی که منابع نقدي آزاد در
اختیار دارد بازارها را مقایسه و تصمیم گیري می کند. بازارهاي دیگر هم ریسک هاي مرتبط به خود را دارند و هم اینکه در سطح
اشباعی قرار گرفتند، یا اینکه سرمایه گذاري در برخی از بازارها هم غیر قانونی است. بنابراین مردم بازار را انتخاب کردند که شفافیت
حداکثري نسبت به سایر بازارها دارد و هم نقدشوندگی بیشتري دارد و فراتر از آن ها، کمک کننده تولید است و سرمایه گذاري در

 
این بازار به نفع ایجاد رفاه، اشتغال و ثروت اجتماعی خواهد بود. 

وي در پاسخ به این سوال که آیا دوره اصلاح قیمت شرکت ها در بازار سرمایه به پایان رسیده است، اظهارکرد: شرایط هر شرکتی با
شرکت دیگر متفاوت است و اصلاح قیمت یک موضوع کلی نیست. ممکن است که برخی از شرکت ها هنوز هم اصلاح قیمت داشته

 
باشند. 

صحرایی تاکید کرد: 35 شرکت 75 درصد ارزش بازار را تشکیل می دهند، عمده این شرکت ها اصلاح زیادي انجام نداده اند. ممکن
است برخی از شرکت ها هم رشد غیر منطقی داشتند اصلاحاتی را انجام داده باشند و اصلاحات جزیی دیگري را هم نیاز داشته باشند.



 
بنابراین نمی توان به طور کلی گفت که همه شرکت ها اصلاح را انجام داده اند و دیگر دوره اصلاح تمام شده است. 

مدیرعامل بورس تهران درباره ورود یک درصد صندوق توسعه ملی به بازار سرمایه گفت: بخش اول این اقدام یعنی فرآیند تبادل در
حال انجام است، انتقال یک درصد از صندوق توسعه ملی مسیر اداري دارد و باید قراردادي با صندوق تثبیت منعقد شود که این

 
مراحل در حال انجام است. 

وي درباره خروج نقدینگی از بازار سرمایه بعد از ریزش شاخص دو میلیون واحدي اظهارکرد: با اینکه فروش انجام شد اما بسیاري از
این نقدینگی ها از بازار خارج نشد و وارد سایر ابزار مانند اوراق شده و این نقدینگی منتظر است که به بازار برگردد. البته بسیاري از

 
این نقدینگی برگشته و پول ها نزد کارگزاري مانده است. 

صحرایی درباره میزان پول در نزد کارگزاري ها ادامه داد: درحال حاضر 35 هزار میلیارد پول نزد کارگزاري ها مانده و وارد سایر ابزارها

 
شده است. 

مدیرعامل بورس تهران با بیان اینکه در همان زمان هم که شاخص دو میلیونی بود به مردم تصویه کردیم با مطالعه و مشورت وارد
بازار شوند، افزود: به طور مستمر اعلام می کردیم که مردم و به ویژه سهام داران خردباید با مطالعه و مشورت وارد بازار شوند چراکه
بورس یک بازار تخصصی است و همه دانش لازم براي فعالیت در این بازار را ندارند. اگر این مسیر براي آنها فراهم نیست با ابزارهاي

 
غیر مستقیم وارد بازار شوند. 

وي ادامه داد: بارها توصیه شد که پس اندازها را وارد بازار کنند و براي خرید سهام از بنیادي بودن شرکت ها اطمینان حاصل شود.
اگر مردم سهام شرکت هاي بنیادي را خریده اند در این شرایط نباید نگران باشند چراکه بازده سرمایه گذاري در بورس به صورت
مقایسه اي با سایر بازارها در میان مدت بیشتر است و به وضعیت خود برمی گردد. مگر اینکه سهم هایی را بدون مطالعه در پیروي از

 
فضاي مجازي انتخاب کرده باشند و بنیاد آن شرکت ها مشکل داشته باشند و مشمول ماده 141 شده باشند. 

صحرایی در پاسخ به این سوال که با توجه به قواعد بازار آیا می توان از دولت در برابر دعوت گسترده اي که از مردم به بورس داشته،
انتظار حمایت داشت، تاکید کرد: دولت به کسی درباره بورس تضمینی نداده و همواره اعلام می شد که کسی نمی تواند سرمایه

 
گذاري در بورس را تضمین کند. 

مدیرعامل بورس تهران گفت: دولت در کنار اینکه گفته در مقایسه با سایر بازارها، بازار سرمایه را انتخاب کنید درحال حاضر حاضر هم
به طور جدي وضیفه صیانت از سهمامداران را به عهده گرفته است. مقرراتی که تسهیل شده که نقدشوندگی را تضمین می کند یعنی
مدیران شرکت ها و هم سهامداران مسئول نقدشوندگی هستند. نقدشوندگی توسط بازارگردانی، سهام خزانه، اوراق و... انجام می شود
و اگر این اطمینان ایجاد شود که نقدشوندگی تمام و کمال است، نگرانی مردم برطرف می شود. اعتماد مردم در ادبیات مالی

 
نقدشوندگی است. اما تمام اینها افراد خودشان براي سهام داري تصمیم می گیرند. 

وي تاکید کرد: گونه نیست که هر کسی به صورت تصادفی نسبت به خرید هر سهمی تصمیم بگیرد و بعد بگوید چون دولت دعوت
کرده حالا باید سوددهی را تضمین کند. دولت گفته است که وظیفه صیانت یعنی قانون گذاري را برعهده دارد که در این زمینه
اقداماتی را انجام داد از جمله معافیت هاي مالیاتی که در این بخش شرکتی در سال 99 عرضه اولیه شود، به سوابق گذشته مالیاتی

آن مراجعه نخواهد شد.



تولید زعفران گلخانه اي به روش هواکشت

منبع: ایسناشماره خبر:  180  |  تاریخ: 1399/07/22

پژوهشگران دانشگاه رازي موفق به تولید زعفران گلخانه اي به روش ایروپونیک (هواکشت) شدند.

به گزارش ایسنا، یاسین نوروزي، دانشجوي دکتري زراعت
دانشگاه رازي و مجري طرح کشت زعفران گلخانه اي به
Crocus روش هواکشت گ،فت: زعفران با نام علمی
Sativus گیاهی چند ساله از خانواده زنبقیان
(Irideceae) و گرانبهاترین ادویه جهان است. امرزوه
کشت زعفران با توجه به چند ساله بودن گیاه و نیاز آبی

 
کم مورد توجه کشاورزان قرار گرفته است. 

وي افزود: علاوه بر مزیت هاي زراعی زعفران نسبت به
سایر گیاهان، در سالیان اخیر به دلیل خاصیت ضد

افسردگی همواره مورد توجه شرکت هاي داروسازي جهان بوده است و به دلیل داشتن مزیت ها و ارزش افزوده بالاي این گیاه،
پرورش زعفران در کشورهاي پیشرفته براي رسیدن به سوددهی بالا اهمیت ویژه اي دارد از جمله این کشورها می توان به چین اشاره
کرد که برنامه هاي مهمی را براي دستیابی به کشت این گیاه باارزش دنبال می کند و استفاده از روش هاي صنعتی و مدرن در کشت

 
این گیاه مورد توجه است. 

به گفته نوروزي، یکی از این روش ها، کشت آیروپونیک یا هواکشت زعفران است. در این روش در مرحله تولید جوانه گل و تا زمان

 
برداشت گل ها نیازي به زمین کشاورزي و خاك براي پرورش محصول نیست (کشت بدون آبیاري مستقیم و خاك). 

دانشجوي دکتري زراعت و مجري طرح کشت زعفران دانشگاه رازي گفت: از مزایاي این روش می توان به صرفه جویی در مصرف آب،
کنترل آسان بیماري ها و آفات، بازگشت سریع سرمایه، کنترل دما و رطوبت، کاهش هزینه هاي کاشت، داشت و برداشت و افزایش

 
سطح زیرکشت (امکان کاشت حدود 4 الی 6 تن پیاز زعفران در 100 مترمربع) اشاره کرد. 

نوروزي بیان کرد: با توجه به مزایاي کشت آیروپونیک زعفران و به منظور تلاش در جهت اشتغال زایی و کارآفرینی دانشجویان، انجمن
علمی مهندسی تولید و ژنتیک گیاهی با حمایت معاونت فرهنگی و اجتماعی دانشگاه رازي اقدام به کشت زعفران هواکشت در

 
ساختمان آزمایشگاه مرکزي دانشگاه رازي کرد. 

وي افزود: در این طرح علاوه بر آموزش دانشجویان بصورت عملی، اهداف دیگري در قالب فعالیت هاي پژوهشی با مقایسه پیازهاي
کشت شده از شهرستان هاي کرمانشاه، جوانرود، نیشابور، تربت حیدریه و قائنات از نظر تاثیر بر عملکرد کمی و کیفی زعفران بررسی

 
خواهد شد. 



نوروزي خاطرنشان کرد: امسال کشت زعفران هواکشت در دانشگاه رازي به صورت مستقل توسط من و با همکاري انجمن علمی
دانشجویی مهندسی تولید و ژنتیک گیاهی انجام شده و فعالیت هاي ما تا زمان گل دهی و برداشت محصول به طور جدي انجام می

 
شود. 

بر اساس اعلام وزارت علوم، وي تصریح کرد: با توجه به عدم امکان کشت زعفران به صورت کشت مستقیم داخل زمین، انجمن علمی
مهندسی تولید و ژنتیک گیاهی دانشگاه رازي آمادگی دارد در برخی مناطق استان با دماي بالاي 40 درجه سانتیگراد و با هدف
اشتغال زایی براي دانشجویان و فارغ التحصیلان بخش کشاورزي و افراد عادي، نسبت به آموزش کاشت زعفران به روش گلخانه اي و

 
بازاریابی و فروش این محصول با تمام ارگان هاي دولتی و بخش خصوصی همکاري کند. 

انتهاي پیام



خاك خوردن خطوط تولید از نتایج خودتحریمی است

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  181  |  تاریخ: 1399/07/22

عمرانی در سفر به ساوه گفت: خودتحریمی عرصه را بر تولید ملی و رونق تولید تنگ می کند.

سعید عمرانی معاون قضائی دادستان کل کشور و عضو
قرارگاه جهش تولید در سفر به شهرستان ساوه درحاشیه
دیدار از صنایع این شهرستان در گفت و گو با خبرنگار
گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از اراك، با بیان
اینکه خودتحریمی عرصه را بر تولید ملی و رونق تولید
تنگ می کند، گفت: خاك خوردن خطوط تولید از نتایج

 
خودتحریمی است. 

عمرانی افزود: با تاکیدات رئیس قوه قضاییه، یکی از اهداف

 
بازدیدها، پیگیري مشکلات واحد هاي تولیدي در سطح کشور است. 

او اضافه کرد: از طریق رایزنی با مسئولین کشور در رفع مسائل مالی و تامین مواد اولیه این قبیل واحد ها در مرکز، تلاش می کنیم تا

 
شاهد راه اندازي خطوط تولیدي راکد و ایجاد اشتغال جدید در این واحد ها باشیم. 

معاون قضائی دادستان کل کشور بیان کرد: با اعتماد به جوانان و متخصصین کشورمان، علاوه بر باور شکست تحریم ها، در کنار

 
خطوط تولید، شاهد خوداتکاي، جهش و رونق تولید در شرایط کشور خواهیم بود. 

او با گلایه از استفاده نکردن مناسب از ظرفیت واحد تولید لوله ي صفا در ساوه تصریح کرد: امیدواریم با تامین مواد اولیه و حضور

 
واحد هاي تولیدي بزرگ در این عرصه، شاهد راه اندازي خطوط و اشتغال بیش از هزار نفر باشیم. 

صفا مدیر شرکت تولیدي لوله صفاي ساوه همگفت: با پیگیري قوه قضاییه مشکل تامین مواد اولیه در حال رفع شدن است و امیدواریم

 
با تلاش هاي صورت گرفته، تا پایان سال تعداد نیرو ها را به 3 هزار نفر و تا سال آینده به 5 هزار نفر افزایش دهیم. 

صفا با اشاره به حمایت هاي مقام معظم رهبري از صنعتگران افزود: صادرات لوله به کشور هاي اروپایی در حال انجام است و همه ما

 
براي برون رفت از وضعیت رکود در صنایع کشور، نیازمند حمایت واقعی و رفع مشکلات در داخل کشور هستیم. 

او اضافه کرد: مشکل بانکی و قرار گرفتن نام شرکت در لیست سیاه، از معضلاتی است که مانع بزرگی در مسیر تولید و برنامه هاي



 
پیش بینی شده براي ایجاد اشتغال، شده و امیدواریم با پیگیري مسئولین دولتی رفع شود. 

سعید عمرانی معاون قضائی دادستان کل کشور و عضو قرارگاه جهش تولید در سفر به شهرستان ساوه از کارخانجات پروفیل ساوه و

 
نورد و لوله صفا دیدن کرد. 

انتهاي پیام / ج



تعدیل نیروهاي بومی، در شرکت کشت و صنعت شهید بهشتی دزفول پذیرفتنی

نیست

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  182  |  تاریخ: 1399/07/22

باید جذب نیروها، مدیران و کارشناسان بومی شهرستان دزفول، در اولویت این شرکت و دیگر شرکت ها باشد.

باید جذب نیروها، مدیران و کارشناسان بومی شهرستان

 
دزفول، در اولویت این شرکت و دیگر شرکت ها باشد. 

به گزارش خبرآنلاین علی فرهمندپور روز دوشنبه 21 مهر
ماه 99 در نشستی که با رضا پور مدیرعامل شرکت کشت و
صنعت شهید بهشتی دزفول برگزار شد گفت:بیکاري یکی
از مشکلات اصلی شهرستان دزفول است پس ضمن انتظار
از مدیرعامل شرکت شهید بهشتی براي ایجاد طرح هاي
اشتغالزا، مخالف هرگونه اخراج یا تعدیل نیروهاي بومی،
حتی یک نفر، در این شرکت بوده و در ضمن نیروهاي

 
بومی اخراج شده نیز باید بازگشت به کار شوند. 

وي افزود: شرکت کشت و صنعت شهید بهشتی از زمان تاسیس تا چند سال پیش یکی از بهترین و سودآورترین شرکت هاي کشت و
صنعت کشور بوده، ولی متاسفانه با سوء مدیریت هایی که در سال هاي اخیر صورت گرفته است، در حال حاضر وضعیت این شرکت

 
مطلوب نمی باشد. 

وي از انتصابات و عزل و نصب هایی که بدون مشورت و بی توجه به تبعات سیاسی و اجتماعی، بخصوص استفاده از نیروهاي غیر بومی

 
در شهرستان دزفول انتقاد کرد و اظهار امیدواري کرد 

 
شاهد خبرهاي خوبی از سرمایه گذاري و اشتغال زایی در کشت و صنعت شهید بهشتی دزفول باشیم. 

وي افزود: شرکت شهید بهشتی به عنوان یک سرمایه باید حفظ شود که یکی از عوامل پایداري آن در عرصه تولید، داشتن نیروي

 
انسانی فعال و با انگیزه است. 

سرپرست فرمانداري ویژه دزفول گفت: زمانی که نیروي انسانی یک مجموعه داراي انگیزه و امنیت شغلی باشند قطعا به رشد مجموعه
کمک خواهند کرد از این رو انتظار می رود مدیران شرکت کشت و صنعت بهشتی هیچ برنامه اي براي تعدیل نیروهاي خود در نظر

 
نگیرند تا کارگران بدون دغدغه به فعالیت خود ادامه دهند. 
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30 هزار نفر از فرزندان شهدا و جانبازان بالاي 70 درصد استخدام می شوند

منبع: سپاهان نیوزشماره خبر:  183  |  تاریخ: 1399/07/22

پیام سپاهان - معاون رییس جمهوري و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: تا پایان برنامه ششم توسعه، حدود 30 هزار
نفر از فرزندان شهدا و ...

پیام سپاهان - سعید اوحدي روز سه شنبه در گفت وگو با
خبرنگاران در ارومیه اظهار داشت: مراحل اجرایی و
شناسایی فرزندان شهدا و جانبازان بالاي 70 درصد آغاز
شده و لیستی از این افراد تهیه و در اختیار نهادهاي

 
مسوول قرار گرفته است. 

وي ادامه داد: بعد از آزمون دستگاه هاي اجرایی که ماه
آینده برگزار می شود، امور رسیدگی به روند استخدام این

 
نفرات آغاز خواهد شد. 

معاون رییس جمهوري و رییس بنیاد شهید و امور
ایثارگران گفت: دستگاه هاي اجرایی کشور باید کمک کنند که تکلیف دستگاه ها در زمینه استخدام تمام فرزندان شهدا و جانبازان

 
بالاي 70 درصد تا پایان برنامه ششم توسعه عملی شود. 

اوحدي درخصوص اهداف سفر به آذربایجان غربی، اظهار کرد: طی تفاهم نامه که با دستگاه هاي استانی منعقد شده، زمینه اشتغال 2

 
هزار و 300نفر از فرزندان شهدا و ایثارگران در این استان فراهم شده است. 

 
وي بیان کرد: همچنین تفاهم نامه ساخت یک هزار و 500 واحد مسکن براي این قشر نیز در این سفر به امضا می رسد. 

سعید اوحدي معاون رییس جمهوري و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور در ابتداي سفر به آذربایجان غربی با استقبال
استاندار و جمعی از مسوولان استانی به مزار شهداي ارومیه رفت و به مقام شامخ شهدا و یادبود شهید باکري و آرامگاه شیخ غلامرضا

حسنی نماینده سابق ولی فقیه در آذربایجان غربی اداي احترام کرد.



روند توسعه سرمایه گذاري ها در اصفهان رو به افزایش است

منبع: سپاهان نیوزشماره خبر:  184  |  تاریخ: 1399/07/22

پیام سپاهان - اصفهان- رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت اصفهان با اشاره به افزایش توسعه سرمایه گذاري هاي
صنعتی در استان گفت: در سال جاري 817 جواز تاسیس  واحد تولیدي و صنعتی با سرمایه گذاري 120 میلیارد و 463

میلیون ریال با پیش بینی اشتغال 21 هزار و 987 نفر در این استان صادر شده است.

پیام سپاهان - اصفهان- رییس سازمان صنعت، معدن و
تجارت اصفهان با اشاره به افزایش توسعه سرمایه گذاري
هاي صنعتی در استان گفت: در سال جاري 817 جواز
تاسیس  واحد تولیدي و صنعتی با سرمایه گذاري 120
میلیارد و 463 میلیون ریال با پیش بینی اشتغال 21 هزار

 
و 987 نفر در این استان صادر شده است. 

ایرج موفق روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا
اظهارداشت: بیشترین تعداد جواز تاسیس صنعتی صادر

شده به ترتیب در شهرستان هاي اصفهان (262 فقره)، شاهین شهر و میمه (109 فقره)، نجف آباد (86 فقره) و خمینی شهر (79
فقره) تعلق دارد و کمترین تعداد جواز صنعتی صادر شده به فلاورجان (یک فقره)، خور و بیابانک (2 فقره) و برخوار (سه فقره)

 
اختصاص یافته است. 

وي ادامه داد: در این مدت 220 پروانه بهره برداري با سرمایه گذاري 21 میلیارد 597 میلیون ریال و اشتغال سه هزار و 742نفر صادر

 
شده است. 

به گفته وي بیشترین تعداد پروانه بهره برداري صادر شده به ترتیب به شهرستان هاي اصفهان با 38 فقره، شاهین شهر و میمه با 30
فقره و نجف آباد با 26 فقره و کمترین تعداد پروانه بهره برداري صادر شده به سمیرم با یک فقره، لنجان، اردستان، نطنز و نایین هر

 
کدام با 2 فقره و خوانسار و دهاقان با سه فقره اختصاص یافته است. 

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت اصفهان افزود: طبق آخرین آمار و گزارش ها این استان در صدور پروانه بهره برداري، جذب

 
سرمایه گذاري و اشتغال واحدهاي تولیدي در رتبه سوم کشور قرار دارد. 

وي خاطرنشان کرد: با توجه به وجود زیرساخت هاي لازم نظیر شهرك ها و نواحی صنعتی در این استان، روند ایجاد و توسعه سرمایه

 
گذاري هاي صنعتی در سال جاري روبه افزایش است. 

وي بیان کرد: سال گذشته 30 هزار و 508 فقره مجوز واحد صنفی در بخش هاي صنعت، معدن و تجارت نیز با ارزش سرمایه گذاري

 
131 میلیارد 588 میلیون ریال و ایجاد اشتغال براي 37 هزار و 193 تن در اصفهان صادر شده است. 

موفق ادامه داد: صنوف تولیدي پس از ثبت نام در سامانه بهین یاب از تسهیلات لازم براي ورود ماشین آلات(ثبت سفارش)، از معافیت

 
حقوق گمرکی براي ورود ماشین آلات نو و دست دوم برخوردار خواهند شد. 

وي خاطرنشان کرد: در سال جاري با صدور 136 فقره مجوز براي ورود ماشین آلات صنعتی خارجی به استان کارآفرینان از معافیت

 
35.9 میلیون یورویی برخوردار شدند. 

موفق با اشاره به لزوم ثبت اطلاعات صنوف تولیدي در سامانه بهین یاب اظهارداشت: صنوف تولیدي می توانند همانند واحدهاي

 
صنعتی، براي برخورداري از امکانات و تسهیلات، با ورود در این سامانه، نسبت به ثبت اطلاعات و آمار خود اقدام کنند. 



استان اصفهان با بیش از پنج میلیون نفر جمعیت، بیش از 9 هزار واحد تولیدي کوچک و بزرگ با سرمایه 221 هزار میلیارد ریال و
اشتغال 263 هزار نفر، حدود 840 معدن در حال بهره برداري با سرمایه گذاري بیش از 10 هزار میلیارد ریال و حدود 180 هزار واحد

 
صنفی دارد. 

 
برچسب ها 

وزارت صنعت معدن و تجارت افزایش تولید اختصاصی ایرنا اصفهان



همگان باید در بازگشت سالم بانوان زندانی به اجتماع کمک کنند

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  185  |  تاریخ: 1399/07/22

مدیرکل دفتر امور بانوان و خانواده استانداري سیستان و بلوچستان گفت: همه ما وظیفه داریم براي بازگشت سالم بانوان
زندانی به اجتماع کمک کنیم .

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از زاهدان ، زهرا ابراهیمی مدیرکل دفتر امور بانوان و
خانواده استانداري سیستان و بلوچستان در نشست هم
اندیشی با موضوع «بررسی وضعیت زنان زندانی»گفت: همه
ما وظیفه داریم براي بازگشت سالم بانوان زندانی به اجتماع
کمک کنیم و در این زمینه نیازمند همت و تلاش بیش از
پیش مسوولان و دستگاه هاي اجرایی مرتبط در این حوزه

 
هستیم. 

او با اشاره به ضرورت احیا کارگاه هاي آموزشی و مهارت آموزي در زندان ها اظهارداشت: باید شرایط اشتغال و توانمندسازي براي
مادران داراي فرزند بویژه بعد از آزادي از زندان مهیا شود و براي آزادي آن دسته از زنانی که به خاطر جرایم مالی با مبالغ اندك در او
تصریح کرد: فرآیند اصلاح و تربیت در سطح زندان با هدف بازسازي شخصیت زندانیان به صورت مدون صورت گیرد و جامعه باید

 
زندانیان آزاد شده را پذیرش کند. 

مدیرکل دفتر امور بانوان و خانواده سیستان و بلوچستان گفت: مددجویان نباید محکوم به قضاوت هاي فردي ما باشند و باید شرایط
را براي زندگی دوباره آنان در جامعه فراهم کنیم.



دیدار سرپرست صندوق کارآفرینی امید استان با نماینده ولی فقیه

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  186  |  تاریخ: 1399/07/22

به گزارش روابط عمومی ، سرپرست صندوق کارآفرینی
امید استان با آیت االله علما نماینده ولی فقیه و امام جمعه

 
کرمانشاه دیدار و گفت و گو کرد. 

محمد طاهرعظیمی فشی در ابتداي این دیدار با ارائه
گزارش عملکرد صندوق در پرداخت تسهیلات در بخش
هاي مختلف ، از پرداخت 422 میلیارد تومان تسهیلات
قرض الحسنه از ابتداي دولت تدبیر و امید تاکنون در
استان خبر داد که زمینه ایجاد و احیاي حدود 20 هزار

 
فرصت شغلی در استان را فراهم نموده است . 

وي به حمایت هاي ویژه صندوق در بخش جبران خسارتهاي زلزله سال 96 استان با اعتبار 116 میلیارد تومان و تعداد 4577 فقره به
کسب و کارهاي آسیب دیده در مناطق زلزله زده و نیز اخذ تضامین مناسب جهت پرداخت این تسهیلات نسبت به سایر بانکهاي عامل

 
اشاره کرد . 

سرپرست صندوق کارآفرینی امید استان گفت پرداخت تسهیلات اشتغال در صندوق کارآفرینی امید مرحله اي و با نظارت بوده تا

 
منابع قرض الحسنه صندوق به درستی در جهت رسیدن به اشتغال واقعی صرف گردد . 

عظیمی فشی ، امید آفرینی در جامعه هدف و قشر جوان را از اهداف صندوق ذکر کرد و ضمن قدردانی از حمایت هاي نمایندگی ولی
فقیه در استان ، از آمادگی صندوق جهت پذیرش سپرده هاي خیرین جهت تقویت و افزایش پرداخت تسهیلات ضروري به نیازمندان

 
خبر دارد . 

در ادامه این دیدار حجت الاسلام علما ، نماینده ولی فقیه در استان نیز خدمت رسانی و کمک به مردم در شرایط سخت کنونی را

 
هدف اصلی دستگاههاي اجرایی دانست و از خدمات نهادهاي خدمت رسان جهت رفع مشکلات زندگی مردم تقدیر کرد . 

وي پرداخت تسهیلات قرض الحسنه به اقشار مردم جهت کمک به اشتغال و مشکلات ضروري با کارمزد پایین و مناسب را از ویژگی
هاي مطلوب صندوق و از توصیه هاي مراجع عظام دانست .



ارتقاي سطح کسب وکار در مناطق با تسهیلات بانک توسعه تعاون

منبع: روزنامه نوآورانشماره خبر:  187  |  تاریخ: 1399/07/22

ارتقاي سطح کسب وکار در مناطق با تسهیلات بانک توسعه تعاون
معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی
به نقش مؤثر تسهیلات بانک توسعه تعاون در ارتقاي سطح کسب وکار

 
و اشتغال در مناطق روستایی اشاره نمود. 

نوآوران آنلاین- به گزارش روابط عمومی بانک توسعه تعاون، عیسی
منصوري معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه

اجتماعی که به منظور بررسی عملکرد بانک توسعه تعاون در محل ساختمان میرداماد بانک سخن می گفت اظهار داشت: طی سال
هاي گذشته اقدامات و تدابیر گسترده اي در حوزه عمران روستایی و تکمیل زیرساخت هاي مناطق روستایی صورت پذیرفته است و

 
کارکرد طرح اشتغال پایدار روستایی ورود به حیطه کسب وکار و حمایت از اشتغال زایی در مناطق روستایی بوده است. 

وي تصریح نمود: اجراي این طرح و آثار مثبت آن بر ابعاد اجتماعی و اقتصادي مناطق روستایی کشور از منظر آمار نیز نمایان است، به
گونه اي که سهم اشتغال روستایی در ایجاد سالیانه اشتغال جدید از سطح 3 درصد در سالیان پیشین به حد 23 و 29 درصد طی دو

 
سال اخیر رسیده است. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی خاطرنشان کرد: ارکان متولی طرح اشتغال پایدار روستایی چه در
لایه سیاست گزاري و نظارت و چه در مرحله اجرا، همواره بر آسیب شناسی و رفع کمبودها تأکید داشته اند، بااین حال با بررسی
عملکرد کلی به این نتیجه می رسیم که عملکرد بانک توسعه تعاون در اجراي صحیح مراحل طرح بسیار مطلوب بوده است و ایفاي

 
تعهدات بانک فراتر از صد درصد محقق گردیده است. 

وي در همین زمینه افزود: عملکرد شفاف بانک توسعه تعاون موجب گردیده در مرحله پنجم نیز این بانک در اولویت اجراي این طرح

 
قرار گیرد و مراحل اداري و اجرایی عاملیت بانک توسعه تعاون در مرحله پنجم نیز به نحو مطلوب تري پیش رفته است. 

منصوري تأکید کرد: آنچه در اجراي مؤثر این طرح مدنظر بوده است راهنمایی متقاضیان و هموارسازي مسیر دریافت خدمات
تسهیلاتی براي کارآفرینان مناطق روستایی و عشایري بوده است و رویکرد حل مسائل مراجعین همواره مورد دقت متولیان طرح بوده

 
است. 

وي با اشاره به اهمیت کارکرد سیستم جامع نظارتی بر اجراي مؤثر طرح گفت: کلیه طرح ها و پروژه هاي مورد حمایت این طرح،
توسط وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و سایر دستگاه هاي مجري، مطابق چارچوب هاي تعریف شده به صورت تمام شماري مورد
رصد و نظارت واقع شده اند و طرح ها به گونه اي دقیق مورد بررسی قرارگرفته اند و گزارش دستگاه نظارتی مربوط به دیگر قواي سه



گانه، سطح اثربخشی و پیمایش صحیح طرح را بالاتر از گزارش نظارتی تهیه شده توسط وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی نشان می
دهد که همین مسئله گویاي عزم و اراده جدي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و رعایت موارد سخت گیرانه و موشکافانه از سوي

 
این وزارتخانه براي اجراي صحیح طرح بوده است. 

منصوري به اهمیت بازگشت به موقع اقساط تسهیلات پرداختی اشاره نمود و گفت: بر اساس مکانیزم تعریف شده چنانچه تسهیلات

 
اعطایی مطابق برنامه به صورت اقساط بازگردانده شود، این منابع قابلیت دو بار چرخش مجدد طی نه سال آتی را خواهند داشت. 

در این جلسه علاءالدین ازوجی مدیر توسعه اشتغال و سیاست گذاري بازار کار و رامین اسدي مدیر پروژه هاي سرمایه گذاري در

 
برنامه اشتغال فراگیر روستایی نیز مطالب مهمی در مورد چهار مرحله اجراشده طرح و همچنین فاز پنجم در حال اجرا مطرح نمودند. 

شایان ذکر است در این جلسه حجت اله مهدیان مدیرعامل بانک توسعه تعاون، سید باقر فتاحی رییس هیات مدیره، معادي معاون
استان ها و بازاریابی، شریفی معاون عملیات بانکی، البرزي مدیر امور اعتباري، محمدي مدیر امور استان ها و شعب، بخشا رییس اداره

کل روابط عمومی و شمس رییس اداره کل حوزه مدیریت نیز حضور داشتند.



تفاهم نامه کمیته امداد و بسیج سازندگی براي ایجاد 2900 فرصت شغلی ویژه

مددجویان کرمانی

منبع: روزنامه نوآورانشماره خبر:  188  |  تاریخ: 1399/07/22

با حضور معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد انجام شد؛ تفاهم
نامه کمیته امداد و بسیج سازندگی براي ایجاد 2900 فرصت شغلی
ویژه مددجویان کرمانی کمیته امداد و سازمان بسیج سازندگی با
هدف ایجاد 2900 فرصت شغلی براي محرومان و مددجویان استان

 
کرمان، تفاهم نامه همکاري امضا کردند. 

نوآوران آنلاین- به گزارش پایگاه اطلاع رسانی کمیته امداد، در سفر
حجت االله عبدالملکی به استان کرمان، تفاهم نامه ایجاد 2900 فرصت اشتغال براي محرومان و خانواده هاي تحت حمایت، میان

 
کمیته امداد و سازمان بسیج سازندگی به امضا رسید. 

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد در این مراسم با بیان اینکه براي جهش و پیشرفت کشور نیازمند الگوي پیشرفت ایرانی-
اسلامی هستیم، گفت: اقتصاد مقاومتی دو رکن اصلی دارد که رکن اول آن «فرهنگ جهادي» و رکن دوم «تولید ملی» است که با

 
تجمیع این دو اصل، خودکفایی نیز محقق خواهد شد. 

عبدالملکی راه حل رفع همه مشکلات را تولید ملی دانست و افزود: مهم ترین عامل براي تقویت تولید ملی، کارآفرینی است و همه

 
ابزار لازم براي کارآفرینی در کشور از تقاضا و بازار گرفته تا نیروي کار، شرکت هاي دانش بنیان و دیگر پیش نیازها، فراهم است. 

وي خاطرنشان کرد: کارآفرینی براي محرومان از اهمیت ویژه اي برخوردار است که اگر به تولید و خلق ثروت برسد، کمک بزرگی به

 
اقتصاد خانواده ها و به تبع آن باري از دوش اقتصاد کشور برداشته می شود. 

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد با بیان اینکه تاکنون 700 هزار خانواده از مددجویان کمیته امداد به خودکفایی رسیده اند،
گفت: با خودکفایی این تعداد خانوار سالانه سه هزار میلیارد تومان از منابع کشور که در قالب مستمري پرداخت می شد، آزاد شده

 
است. 

وي با تأکید بر لزوم هم افزایی و به کارگیري همه ظرفیت ها به منظور ایجاد اشتغال براي محرومان ادامه داد: سال گذشته 4700
میلیارد تومان منابع قرض الحسنه در اختیار کمیته امداد قرار گرفت که نیم درصد منابع تسهیلاتی کشور است، با این حال طبق آمار

 
وزارت کار، بیش از 30 درصد اشتغال کشور توسط کمیته امداد ایجاد شده است. 

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد افزود: 14 گروه را به عنوان همکار از جمله خیرین، جهادگران کارآفرین و...براي کارآفرینی

 
انتخاب کردیم و استان کرمان یکی از شش استان پایلوت کشور براي ایجاد و راه اندازي طرح هاي اشتغال است. 



انتهاي پیام



سهم مطلوب صندوق کارآفرینی امید از 550 میلیارد تومان تسهیلات روستایی

در سیستان و بلوچستان

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  189  |  تاریخ: 1399/07/22

از سال گذشته تاکنون 550 میلیارد تومان تسهیلات
روستایی به حدود 9 هزار و 100 طرح در سیستان و
بلوچستان اختصاص یافته است که صندوق کارآفرینی امید

 
سهم مناسبی در واگذاري تسهیلات روستایی داشته است. 

دینارزهی مدیر صندوق استان در کارگروه تخصصی اشتغال
این استان که به میزبانی شهرستان دَلگان در جنوب سیستان وبلوچستان برگزار شد با بیان این مطلب گفت: به همت چهار بانک
عامل در شهرستان دَلگان تاکنون 19 میلیارد تومان تسهیلات پرداخت شده است که 13 میلیارد و 500 میلیون تومان را صندوق

 
کارآفرینی امید پرداخت کرده است. 

وي با تاکید بر این مطلب که نگاه صندوق این است تا همه شهرستان هاي استان از این تسهیلات بهره مند شوند، افزود: در شهرستان

 
ایرانشهر هم تاکنون 36 میلیارد تومان از طریق بانک هاي عامل پرداخت شده که سهم صندوق، 14 میلیارد تومان است. 

مدیر صندوق کارآفرینی امید سیستان و بلوچستان ادامه داد: در شهرستان بمپور که به تازگی به شهرستان جدید تبدیل شده است، با
وجود اینکه صندوق هنوز شعبه مستقلی در این شهرستان ندارد، از کل 600 میلیون تومان پرداختی بانک هاي عامل، بیش از نیمی از

 
این مبلغ، یعنی 350 میلیون تومان از طریق صندوق کارآفرینی امید پرداخت شده است. 

وي در این کارگروه همچنین به تفاهم نامه این صندوق با بنیاد برکت اشاره کرد و گفت: از محل این تفاهم نامه تاکنون در شهرستان

 
دلگان 170 پرونده با اعتبار 5 میلیارد تومان تشکیل شده است که به زودي به مرحله اجرایی خواهد رسید. 

دینارزهی ادامه داد: در دو شهرستان ایرانشهر و فَنوج هم به ترتیب 80 متقاضی با اعتبار 3 میلیارد تومان و 159 متقاضی با اعتبار

 
کلی 5 میلیارد تومان از محل این تفاهم نامه تشکیل پرونده داده اند. 

وي با اشاره به حمایت ویژه صندوق کارآفرینی امید از روستاهاي بدون بیکار اظهار داشت: یکی از اهداف تفاهم نامه این صندوق با

 
بنیاد برکت محقق شدن طرح روستاهاي بدون بیکار است که تاکنون این طرح در استان پیشرفت مناسبی داشته است. 

جلسه کارگروه تخصصی اشتغال و سرمایه گذاري استان با هدف بررسی آخرین وضعیت پرداخت تسهیلات روستائیان با حضور معاون
اقتصادي استاندار ، مدیران دستگاه هاي اجرایی استان، بانکهاي عامل و مدیران شهرستان هاي ایرانشهر، بمپور دلگان و فنوج در

شهرستان دلگان برگزار شد.





اِعمال همسان سازي حقوق بازنشستگان لشکري از مهرماه

منبع: عصر هامونشماره خبر:  190  |  تاریخ: 1399/07/22

رئیس سازمان بازنشستگی نیروهاي مسلح از اعمال همسان سازي حقوق بازنشستگان لشکري در مهرماه و پرداخت وام 50
میلیون تومانی به فرزندان کارآفرین آنها خبر داد.

به گزارش عصرهامون به نقل از باشگاه خبرنگاران جوان، سردار سرتیپ دوم پاسدار محمدرضا گودرزي رئیس سازمان
بازنشستگان نیرو هاي مسلح با اشاره به تصمیم دولت براي همسان سازي در راستاي برنامه ششم توسعه اظهارداشت: مقدمات کار
چند ماه است آغاز شده و بعد از بحث هاي مختلف کارشناسی بین بازنشستگان سازمان تامین اجتماعی نیرو هاي مسلح و صندوق

 
بازنشستگی، در نهایت قرار شد تا در حقوق مهرماه همسان سازي را اجرا کنیم. 

وي با اشاره به اینکه مبناي همسان سازي براي اجرا 90 درصد حقوق شاغلین فعلی است، افزود: جداول مربوطه تنظیم و ابلاغ شده و
مراحل تنظیم حکم حقوقی و تنظیم فیش حقوقی بازنشستگان نیرو هاي مسلح در حال انجام است و در حقوق مهرماه براي همه

 
بازنشستگان نیرو هاي مسلح اعمال خواهد شد. 

گودرزي درباره نحوه محاسبه جداول طبقات شغلی گفت: نحوه محاسبه جداول به این صورت است که یک عدد براي هر طبقه شغلی
تعیین شده و مبناي تعیین این عدد میانگین حقوق شاغلین در آن طبقه است، به طوري که میانگین حقوق شاغلین در هر طبقه

 
مشخص شده و این عدد در جدول تعیین شده است و ملاك محاسبه قرار می گیرد. 

به گفته رئیس سازمان بازنشستگان نیرو هاي مسلح، بازنشسته لشکري 30 سال خدمت در پایین ترین طبقه، حقوق پایین تر از چهار

 
میلیون و 500 هزار تومان دریافت نمی کند بنابراین در طبقات مختلف حقوق متفاوت است. 

گودرزي با اشاره به اینکه پیش بینی شده تا حقوق بازنشستگان یا شاغلین نیرو هاي مسلح همواره 20 درصد بالاتر از حقوق
بازنشستگان کشوري باشد اظهار داشت: در این جدول بخشی از این 20 درصد لحاظ شده و بخش دیگري لحاظ نشده است و دلیل

 
آن محدودیتی بود که درخصوص 90 درصد حقوق شاغلین داشتیم. 

وي افزود: مکاتبات مختلفی با سازمان برنامه و بودجه شده است و هفته گذشته آخرین جلسه برگزار و توافق شد تا این موضوع
اجرایی شود و پس از آن مقرر شد تا کمیسیونی که در سازمان برنامه و بودجه، سازمان استخدامی، صندوق کشوري و سازمان تامین

 
اجتماعی نیرو هاي مسلح تشکیل شود تا درباره میزانی که از محل 20 درصد می ماند تصمیم گیري شود. 

رئیس سازمان بازنشستگان نیرو هاي مسلح خاطرنشان کرد: هر تصمیمی که گرفته شده، در 6 ماه باقیمانده سال هم نیز اجرایی

 
خواهد شد، لذا عملاً حقوق براساس همسان سازي پرداخت خواهد شد و براي سال آینده نیز این روند ادامه خواهد داشت. 

گودرزي با اشاره به اینکه امسال براي بازنشستگان چند وام را دنبال کرده ایم، یادآور شد: براي حدود 100 هزار نفر از بازنشستگان وام
10 میلیون تومانی قرض الحسنه پرداخت خواهیم کرد، این وام به کسانی تعلق می گیرد که تاکنون از ما وامی دریافت نکرده اند، وام
دیگري به سقف 50 میلیون تومان درباره اشتغال فرزندان پیشکسوتان پیش بینی شده و این وام به فرزندان پیشکسوتانی که اقدام به

 
کارآفرینی می کنند اختصاص خواهد یافت. 

وي عنوان کرد: براي بازنشستگان که فرزندانشان ازدواج می کنند 10 میلیون تومان وام خرید جهیزیه پرداخت میشود. وام دیگري به

 
نام وام جعاله تا سقف 20 میلیون تومان را دنبال می کنیم که با همکاري بانک ها این موضوع انجام خواهد شد. 

رئیس سازمان بازنشستگان نیرو هاي مسلح با اشاره به اینکه در همسان سازي به بحث نحوه محاسبه جدول توجه شده است، افزود:
جدول و امتیازات بر مبناي جایگاه شغلی افراد است، اگر افراد علاوه بر جایگاه شغلی داراي رتبه حقوقی باشند، براي هرکدام از این
رتبه ها امتیاز جداگانه اي در نظر گرفته می شود، کسانی که سنوات ارفاقی دریافت کردند، آن را جزو سنوات خدمت محاسبه می

کنیم و از حقوقشان کسر نخواهد شد. 



گودرزي با اشاره به اینکه ما کسورات را از دولت دریافت نمی کنیم بلکه این کسورات در اختیار دولت است، گفت: دولت 71 درصد به
صورت مستقیم کمک می کند و بخشی از آن کسورات و بخش دیگر هم از آورده خود سازمان تامین اجتماعی نیرو هاي مسلح است

 
که به حقوق کمک می کند. 

وي بیان کرد: ما در سازمان تامین اجتماعی بر روي این موضوع کار کرده ایم و طرحی را تهیه کرده ایم که به سازمان امور استخدامی
تحویل داده شده است، اما عملاً نیازمند بازنگري است، اگر صندوق ها بخواهند به جایی برسند باید بدانیم که تنها راه چاره بحث
کارکرد بیمه اي صندوق ها است لذا احیا کردن کارکرد بیمه بهترین راهکار است، اما کشور ما شرایط خاص خود را دارد و باید بر روي

 
آن کار کارشناسی شود، مجلس، دولت و صندوق هاي سازمان تامین اجتماعی باید در خصوص این موضوع چاره اندیشی کنند. 

رئیس سازمان بازنشستگان نیرو هاي مسلح تصریح کرد: در سازمان تامین اجتماعی نیرو هاي مسلح راجع به بحث شرکت هایی که
واگذار شده اند کار هایی صورت گرفته است، انشاءاالله در شرایط مناسب اعتباري که منظور شده را بتوانیم به فروش برسانیم تا بتوانیم

 
حقوقی که به عهده سازمان گذاشته شده است را تامین کنیم. 

انتهاي پیام/



حرکت دانشگاه ها در مسیرکارآفرینی

منبع: شهرآرا آنلاینشماره خبر:  191  |  تاریخ: 1399/07/22

سید حسین موسویرئیس مراکز رشد دانشگاه فردوسی

موضوع دانشگاه هاي نسل سوم و چهارم که ارتباط تنگاتنگ تري با کارآفرینی دارند جریانی جهانی است که در کشور ما هم
شکل گرفته است و دانشگاه هاي کشور در حال حرکت به این سمت هستند. یکی از نمود هاي این حرکت ایجاد مراکز رشد و فناوري
دانشگاهی است. در واقع، یکی از اقدامات دانشگاه ها در این زمینه ایجاد بستري براي تعریف فعالیت هاي شرکت هاي دانش بنیان و
فناوري است که از دل ایده هاي دانشجویان و دانش آموختگان بیرون می آید. در همین زمینه، براي نمونه، در دانشگاه فردوسی علاوه
بر 4 مرکز رشد، 3 مرکز توسعه فناوري هم راه اندازي شده است و چهارمین مرکز توسعه فناوري هم به زودي افتتاح خواهد شد. در
مجموع، با توجه به ظرفیت هاي شهر مشهد، اقدامات خوب و ویژه اي در این دانشگاه در حال انجام است. در واقع، همه دانشگاه هاي
کشور دغدغه اشتغال را دارند و شاید بتوان گفت تنها فضا هایی که ظرفیت ایجاد اشتغال پویا براي دانش آموختگان کارشناسی ارشد
و دکتري را دارد مراکز رشد دانشگاهی و پارك هاي علم و فناوري است. به همین دلیل، طی سال هاي گذشته، در مجموعه وزارت
علوم، نگاه ویژه اي به این موضوع در حال شکل گیري است و به دنبال کاربردي کردن فضاي تحصیلی دانشجویان هستند. حتی در
رشته هاي علوم انسانی که در نگاه اول شاید نتوان کاربرد هاي بازار کار چندانی براي آن تعریف کرد، اقداماتی انجام شده است. در

 
واقع، دانشگاه فردوسی اولین دانشگاه کشور است که در آن مرکز رشد تخصصی علوم انسانی نیز راه اندازي شده است. 

علاوه بر این، یکی از نیاز هاي اصلی شرکت هاي دانش بنیان نیز که ارتباط با صنعت و بازار است تا اندازه اي از سوي دانشگاه پوشش
داده می شود. در تلاش هستیم در این حوزه هم نقش آفرینی مفیدي داشته باشیم. البته دانشگاه به تن هایی نمی تواند همه نیاز

شرکت ها را در این زمینه پوشش دهد. دیگر سازمان ها و خود صنایع هم باید در این زمینه همکاري مطلوب داشته باشند.



کمترین حقوق بازنشستگان لشکري اعلام شد/ در حقوق مهر، همسان سازي

اجرا می شود

منبع: رویداد 24شماره خبر:  192  |  تاریخ: 1399/07/22

رئیس سازمان بازنشستگان نیرو هاي مسلح گفت که کمترین حقوق بازنشستگان 30 سال خدمت لشکري چهار و نیم میلیون
تومان است.

رویداد24 سردار محمدرضا گودرزي در برنامه گفتگوي
ویژه خبري شبکه دو سیما افزود: پیش از همسان سازي
حقوق بازنشستگان با شاغلان نیرو هاي مسلح از ابتداي
مهر امسال این افراد 3 میلیون و 200 هزار تومان حقوق

 
دریافت می کردند. 

وي گفت: همسان سازي حقوق بازنشستگان در چهار سال
گذشته به مرور اجرا شده است، اما دولت، امسال تصمیم

 
گرفت همسان سازي را یکجا انجام دهد و چند ماه مقدمات آن انجام شد و قرار است در حقوق مهر، این همسان سازي اجرا شود. 

سردار گودرزي با بیان اینکه مبناي این افزایش حقوق بازنشستگان 90 درصد حقوق شاغلان است افزود: جداول این افزایش حقوق

 
تنظیم و ابلاغ شده است و در حال تنظیم حکم ها و فیش هاي حقوقی بازنشستگان نیرو هاي مسلح هستیم. 

 
وي گفت: جدولی براي هر گروه شغلی تعیین شده که مبناي تعیین این عدد میانگین حقوق شاغلان در آن طبقه بوده است. 

سردار گودرزي افزود: به عنوان نمونه در رتبه سرگردي امتیاز 25200 ضرب در 2438 و یک عدد مدیریت نیز اضافه می شود که بر
اساس جایگاه و رتبه شخص از 5 درصد تا 25 درصد به این حقوق اضافه خواهد شد. وي گفت: ایثارگري و عائله مندي نیز موضوعات

 
دیگري هستند که به حقوق ها افزوده می شوند. 

سردار گودرزي افزود: بر اساس تبصره 3 ماده 117 قانون پیش بینی شده که حقوق شاغلان یا بازنشستگان نیرو هاي مسلح همواره

 
20 درصد بیشتر از حقوق کارکنان کشوري باشد. 

وي گفت: در جدول همسان سازي حقوق بازنشستگان لشکري بخشی از این 20 درصد در نظر گرفته شده است و دلیل لحاظ نشدن
مقداري از آن نیز محدودیت 90 درصد حقوق شاغلان است که در این زمینه نیز مکاتباتی با سازمان برنامه و بودجه انجام و توافق
شده است این بخش نیز لحاظ شود البته بر اساس تصمیم کمیسیونی که در سازمان برنامه و بودجه امور استخدامی و صندوق کشوري

 
و سازمان تأمین اجتماعی نیرو هاي مسلح تشکیل می شود. 

سردار گودرزي افزود: در شش ماهه باقیمانده سال این افزایش حقوق براي بازنشستگان اعمال و براي سال آینده نیز مبناي این حقوق



 
در بودجه پیش بینی می شود. 

 
وي گفت: بر این اساس در سال آینده موضوعی به عنوان همسان سازي در بودجه نخواهیم داشت. 

سردار گودرزي افزود: بیشتر منابع این افزایش حقوق به صورت سهام به سازمان تأمین اجتماعی نیرو هاي مسلح واگذار شده است که

 
این سازمان باید آن ها را به پول تبدیل کند و باقیمانده را نیز سازمان برنامه و بودجه قول داده است تا پایان سال بپردازد. 

وي گفت: مبناي محاسبه افزایش حقوق بازنشستگان بر اساس 30 سال خدمت است یعنی اگر بازنشسته اي بیش از 30 سال خدمت
کرده باشد به ازاي هر سال دو و نیم درصد به این عدد افزوده می شود و اگر کمتر خدمت کرده باشد به ازاي هر سال دو و نیم درصد

 
از این حقوق کم می شود. 

سردار گودرزي افزود: در دو سه روز آینده فیش هاي حقوقی بازنشستگان پیش از پرداخت حقوق آنان براي اطلاع بازنشستگان روي
سامانه بارگذاري می شود. وي گفت: به حدود یکصد هزار نفر از بازنشستگان وام 10 میلیون تومانی قرض الحسنه پرداخت می کنیم

 
البته این تسهیلات به کسانی تعلق می گیرد که تاکنون از ما وام نگرفته باشند. 

سردار گودرزي افزود: به بازنشستگانی که مشمول این تسهیلات می شوند اطلاع رسانی می کنیم. وي گفت: براي اشتغال فرزندان

 
بازنشستگان لشکري که کارآفرینی می کنند تسهیلات قرض الحسنه 50 میلیون تومانی پیش بینی کرده ایم. 

سردار گودرزي افزود: همه بازنشستگان لشکري که فرزندانشان ازدواج می کنند بدون مراجعه تسهیلات 10 میلیون تومانی خرید

 
جهیزیه یا کمک ازدواج به حساب آنان واریز می شود. این تسهیلات به همه فرزندان بازنشستگان که ازدواج می کنند تعلق می گیرد. 

 
سردار گودرزي افزود: تسهیلات درمان و وام جعاله تا سقف 20 میلیون تومان نیز براي بازنشستگان پیش بینی کرده ایم. 

وي با بیان اینکه دفترچه درمان نیرو هاي مسلح از بهترین بیمه هاي کشور است گفت: بیمه تکمیلی براي بازنشستگان اختیاري است

 
و سقف آن براي بستري و عمل جراحی 30 میلیون تومان و براي کار هاي درمانگاهی 3 میلیون تومان پیش بینی شده است. 

سردار گودرزي افزود: موضوع بیمه در سازمان تأمین اجتماعی نیرو هاي مسلح راهبرد اصلی براي کمک به پیشکسوتان است و در این

 
زمینه به عنوان نمونه رقم بیمه حوادث از 180 میلیون تومان سال گذشته به 250 میلیون تومان افزایش یافته است. 

 
وي گفت: بیمه حامی را نیز با همکاري بیمه کوثر براي مسائل حقوقی بازنشستگان پیگیري می کنیم که از ماه آینده آغاز می شود. 

سردار گودرزي افزود: جدول و امتیازات افزایش حقوق بازنشستگان بر اساس جایگاه شغلی آنان است و اگر افراد داراي رتبه حقوقی
باشند هر رتبه حقوقی امتیاز جداگانه دارد و کسانی که از سنوات ارفاقی استفاده کرده اند این سنوات جزو سنوات خدمتی آنان

 
محاسبه می شود. 

 
وي گفت: احیا کردن کارکرد بیمه اي صندوق هاي بازنشستگی تنها چاره کاهش هزینه هاست. 

 
سردار گودرزي افزود: پاداش پایان خدمت لشکریان سال 98 تأمین اعتبار شده است و پرداخت می شود. 



وي گفت: سودي که از محل شرکت هاي سازمان تأمین اجتماعی نیرو هاي مسلح به دست می آید در حوزه خدمات رفاهی و کمک

 
به افزایش حقوق بازنشستگان لشکري هزینه می شود. 

اکبر شیرمحمدي مدیرکل امور فنی صندوق بازنشستگی کشوري نیز در این برنامه گفت: در تکمیل افزایش حقوق بازنشستگان که در

 
ابتداي سال انجام شد تا 90 درصد میانگین حقوق شاغلان هم تراز و هم رتبه افزایش حقوق بازنشستگان انجام شد. 

وي افزود: دستورالعمل این افزایش حقوق به صندوق هاي بازنشستگی کشوري ابلاغ و احکام 1 میلیون و 489 هزار بازنشسته صادر

 
شده است که بازنشستگان می توانند از سایت صندوق بازنشستگی احکام خود را ببینند. 

شیرمحمدي گفت: جداول ابلاغی درباره کارکنان مشمول قانون نظام هماهنگ و خدمات کشوري و دستگاه هایی که بدون گروه هاي

 
شغلی نظام هماهنگ بودند به طور یکسان و به عنوان کارمندان دولت در گروه هاي 20 گانه نظام هماهنگ در نظر گرفته شد. 

وي افزود: ضریب 2،438 ریال در عدد امتیاز هر فرد در گروه شغلی خود ضرب می شود و حقوق فرد را مشخص می کند که به این

 
عدد در اجراي ماده 109 و 110 قانون مدیریت افزایش دو و نیم درصدي مازاد بر 30 سال خدمت و سابقه مدیریت اضافه می شود. 

شیرمحمدي گفت: حداقل حقوق دریافتی بازنشستگان در ابتداي سال 2 میلیون و 800 هزار تومان بود که در پایین ترین گروه هاي

 
شغلی به 3 میلیون و 500 هزار تومان افزایش یافته است. 

وي افزود: آنچه که دولت بر اساس قانون مکلف به افزایش حقوق بازنشستگان و شاغلان بود از ابتداي مهر اتفاق افتاد و حقوق هر

 
بازنشسته با گروه شغلی خود متناسب با افراد شاغل در این گروه متناسب سازي شده است. 

شیرمحمدي گفت: از طریق واگذاري سهام شرکت هاي دولتی منابع این افزایش حقوق تأمین شده است. وي افزود: اعطاي تسهیلات
7 میلیون تومانی براي بازنشستگان ادامه دارد و تسهیلات ازدواج فرزندان بازنشستگان در حال نام نویسی است و مانند سال هاي

 
گذشته اجرا می شود. 

شیرمحمدي گفت: تسهیلات خرید اقساطی کالا نیز به وسیله صندوق بازنشستگی برنامه ریزي شده و قابل استفاده براي بازنشستگان

 
است. 

وي افزود: بیمه درمان تکمیلی را صندوق بازنشستگی از 60 هزار تومان به 140 هزار تومان افزایش داد در حالی که سهم بازنشستگان

 
همان 30 هزار تومان به ازاي هر نفر است. 

شیرمحمدي گفت: در بیمه تکمیلی سقف پرداخت هزینه جراحی تخصصی 44 میلیون تومان، بستري عمومی 22 میلیون تومان و

 
خدمات تشخیص سرپایی درمانی 17 میلیون تومان است و درباره هزینه مقابله با بیماري کرونا نیز از بازنشستگان حمایت می کنیم. 

وي افزود: بازنشستگان نیمه نخست سال 99 نیز مشمول همسان سازي حقوق از ابتداي مهر می شوند و تا هفته آینده احکام آن ها

 
صادر می شود. 



آقاي شیرمحمدي گفت: با توجه به اینکه قوانین صندوق هاي بازنشستگی مربوط به سال هاي گذشته است این صندوق ها باید
اصلاحات ساختاري انجام دهند و قوانین آن ها اصلاح شود، زیرا هزینه هایی به صندوق هاي بازنشستگی تحمیل می شود و این

 
صندوق ها مشمول قوانین حمایتی شده اند در حالی که باید بیمه اي باشند. 

وي افزود: 70 درصد پرداختی صندوق هاي بازنشستگی از کمک هاي دولت و بقیه کسورات بازنشستگی کارکنان و تأمین منابع از

 
صندوق هاي بازنشستگی است. 

آقاي شیرمحمدي گفت: با توجه به اینکه سرمایه گذاري هاي صندوق هاي بازنشستگی پاسخگوي پرداخت حقوق بازنشستگان نیست

 
صندوق بازنشستگی کشوري اصلاح ساختار این شرکت ها را آغاز کرده است. 

وي افزود: مدرك تحصیلی تعیین کننده گروه شغلی کارکنان شاغل و بازنشستگان است و کسانی که با 30 سال خدمت و مدرك

 
کارشناسی بازنشست شده اند در گروه 14 قرار می گیرند و حقوق آنان 5 میلیون و 600 هزار تومان است. 

آقاي شیرمحمدي گفت: همسان سازي حقوق بازنشستگان شامل مستمري بگیران نیز می شود.



راهی جز پذیرش «بلاك چین» نداریم

منبع: صبح تهرانشماره خبر:  193  |  تاریخ: 1399/07/22

یک کارشناس امنیت سایبري گفت: پدیده بلاك چین یک تکنولوژي است و نمی توان جلوي آن را گرفت. یا باید با آن همسو
شد، مزایاي آن را شناخت و با آن پیشرفت کرد، یا چشممان را ببندیم و از این مسیر جا بمانیم.

شاید کمی زود باشد که فناوري بلاك چین را به عنوان
انقلابی در تاریخ تکنولوژي تلقی کنیم، اما تاکنون هم این
فناوري رشد چشمگیري داشته و توانسته خود را در بستر
اینترنت توسعه دهد و بازارهاي مالی زیادي را به خود

 
جذب کند. 

بلاك چین که در لغت به معنی زنجیره اي از بلوك ها
است با طبقه بندي اطلاعات و نوع دسترسی پذیري و ثبت
هرگونه داده اي که رد و بدل می شود بستر اینترنت را به
محیطی امن براي ثبت اطلاعات و گزارش ها تبدیل می
کند که در آن، اطلاعات ذخیره شده، میان همه اعضاي

یک شبکه به اشتراك گذاشته می شود. با استفاده از رمزنگاري و توزیع داده ها، امکان هک، حذف و دستکاري اطلاعات ثبت شده،

 
تقریباً از بین می رود. 

اما این فناوري در ایران هنوز تا حدودي ناشناخته است و همین عدم آگاهی عمومی باعث ایجاد تهدیدها و مخاطرات بلاك چین در

 
کنار ناشناخته ماندن مزایاي آن شده است. 

بهزاد قاسمی، برنامه نویس و کارشناس امنیت سایبري در گفتگو با ایبِنا می گوید: بلاك چین صرفاً براي نقل و انتقالات مالی نیست و
چون با رمزارز یا «کریپتوکارنسی» شناخته شد همه تصور می کنند، یک بستري است براي نقل و انتقالات مالی که البته این قابلیت

 
را دارد، اما مازاد بر این قابلیت و فارغ از رمزارزها، می توانیم بگوییم یک بانک اطلاعات بسیار بزرگی است که غیر قابل تغییر است. 

وي این بانک اطلاعاتی غیرقابل تغییر را مزیت می داند و ادامه می دهد: وقتی نتوان قرارداد و دیتایی که نوشته و ارسال شده است را
تغییر داد و در آن دست برد، این خود به نوعی یک گزینه امنیتی محسوب می شود. براي مثال، این بانک اطلاعاتی می تواند اطلاعات
افرادي باشد که در انتخابات شرکت کرده اند و یا دفترچه هاي موزیسینی باشد که حق کپی رایت خود را در این بستر قرار می دهد

 
که از آن اثر، کسی نتواند سوءاستفاده کند و چنین مواردي به صورت کلی، جزء کارکردهاي بلاك چین است. 

قاسمی درباره گره خوردن موضوع بلاك چین به ارزهاي دیجیتال چنین می گوید: بیشترین استفاده از این بلاك چین ها براي بحث
رمزارزها است که به دلیل مزایایی است که این بستر فراهم می کند. ما بسیار سریع می توانیم هر مبلغی را بدون آنکه نظارتی بر آن

 
باشد مبادله کرده و هزینه آن را پرداخت کنیم. 



اهمیت این موضوع در زمانی که مبادلات رسمی کاهش یافته است و یا مخاطره آمیز است افزایش می یابد. کارشناس امنیت سایبري
با تایید این موضوع یادآوري می کند: مخصوصاً در دوران کرونا بهتر توانستیم درك کنیم وقتی بورس نیویورك سقوط داشت، بورس
رمزارزها با اینکه با یک ریزش کمی مواجه شد اما با صعود خیلی بزرگی همراه شد که ناشی از توکن هایی بود که مرتبط با بحث

 
کرونا وارد مارکت کریپتوکارنسی شدند. 

اما چقدر می توان بر این بستر جدید نظارت داشت و اساساً چه کسی مسئول آن است، قاسمی که خود مجموعه اي دیجیتالی را
مدیریت می کند، می گوید: ماهیت شبکه بلاك چین غیر متمرکز بودن آن است و اگر بخواهیم نهادي را به عنوان نهاد ناظر براي آن

 
در نظر بگیریم و روي آن متمرکز کنیم از حالت اصلی خود جدا شده و دیگر نمی توانیم بگوییم یک بستر غیرمتمرکز است. 

وي تاکید می کند: اما می توانیم قوانینی را وضع کنیم که براي استفاده صحیح از آن کاربرد داشته باشد تا جایی که من اطلاع دارم

 
اکنون وزارت صمت قوانین استفاده از ماینرها را در تعامل با وزارت نیرو وضع کرده که اینها همگی نکات مثبتی است که وجود دارد. 

این کارشناس جوان تلاش هاي دولت در زمینه رمزارزها را نوعی حمایت از فناوري هاي جدید عنوان می کند و ادامه می دهد: می
توان این تلاش ها را حمایت دانست چرا که دو سال پیش چنین وضعی وجود نداشت و حالا وزارتخانه ها در حال وضع قوانینی
هستند که شاید در جاهایی محدودیت هایی مثل واردات و استفاده کردن از این دستگاه ها اعمال شود اما وقتی بتوان چنین چیزي را

 
مدیریت کرد، مسلماً اگر ایرادي هم پیدا شود قطعا می توان آن را برطرف کرد و امنیت آن را برقرار ساخت. 

 
با استخراج بیت کوین مخالفم 

اما یکی از مخاطراتی که ارزهاي دیجیتال دارند ورود افرادي است که براي رسیدن به سود بیشتر از امکانات غیر مناسب براي
استخراج ارز استفاده می کنند. کاري که به اصطلاح به آن «ماین کردن» نیز می گویند؛ کما اینکه وزارت نیرو بارها نسبت به چنین

 
سوءاستفاده هایی هشدار داده است. 

کارشناس امنیت سایبري در اینباره می گوید: نظر شخصی من، این است که اساساً با ماین کردن و استخراج کردن مخالفم. چرا که
آسیب هاي آلایندگی آن خیلی بیشتر است و به تبع آن مشکلات دیگر ایجاد می شود. اما نباید مزایاي بلاك چین را انکار کرد؛ با

 
استفاده از تکنولوژي بلاك چین ما می توانیم هم رمزآوري داشته باشیم و هم کارآفرینی کنیم. 

اما این فناوري مخالفانی نیز دارد. قاسمی می گوید: در مورد پذیرش این فناوري در کشورهاي مختلف می توان به یکی از مخالفان سر
سخت آن اشاره کرد که ترامپ در آمریکاست. یا در روسیه هم یک سري محدودیت هاي جدي وضع شده است. با این حال، کاربران

 
همچنان در حال فعالیت هستند. 

این کارشناس جوان که مدیر و موسس گروه علمی پژوهشی آورکلاك نیز است در پایان اظهار می کند: امروزه، به اصطلاح نهنگ هاي
کریپتوکارنسی در دنیا اکثرا آمریکایی هستند و با اینکه محدودیت هاي بسیاري در آن وجود دارد اما این بازار در آنجا بسیار پررونق
است، چرا که این پدیده یک تکنولوژي است و نمی توان جلوي آن را گرفت یا باید با آن همسو شد، مزایاي آن را شناخت و با آن

پیشرفت کرد؛ یا چشممان را ببندیم و از این مسیر جا بمانیم.



ایجاد 3950 فرصت شغلی براي مددجویان زنجانی تا پایان امسال

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  194  |  تاریخ: 1399/07/22

مدیر کل کمیته امداد استان زنجان گفت: برنامه ریزي شده تا پایان امسال سه هزار و 950 فرصت شغلی براي مددجویان
تحت حمایت و اقشار نیازمند به شرط تامین منابع از محل تسهیلات بانکی و اشتغال پایدارسازي ایجاد شود.

به گزارش خبرگزاري بسیج زنجان؛ هدایت صفري در جمع خبرنگاران با بیان اینکه علیرغم محدودیت ها و چالش هاي اقتصادي
با مشارکت مطلوب خیران و همراهی مسئولان و دستگاه هاي اجرایی استان خدمت رسانی به خانواده هاي تحت حمایت تقویت شده
است، گفت: تلاش می کنیم با انعقاد تفاهم نامه همکاري و ایجاد هم افزایی با سایر نهاد ها و مؤسسات خیریه خدمات مورد نیاز

 
خانواده هاي تحت حمایت به صورت اثربخش و هدفمند به آن ها ارائه شود. 

وي با اشاره به اینکه مردمی و اجتماع محور کردن فرآیند فقرزدایی از راهبرد هاي اصلی و مهم کمیته امداد استان زنجان در حوزه
خدمت رسانی به خانواده هاي تحت حمایت است، افزود: با همین رویکرد و به منظور بهره گیري بیشتر از ظرفیت هاي مردمی 112

 
مرکز نیکوکاري با نظارت کمیته امداد در سطح استان زنجان در حوزه خدمت رسانی به نیازمندان فعالیت دارند. 

این مقام مسئول با بیان اینکه با هدف ارائه خدمات تخصصی به جامعه هدف ایجاد و توسعه مراکز نیکوکاري تخصص محور از اولویت
هاي مهم کمیته امداد استان زنجان در این بخش است، ادامه داد: با هدف ارائه خدمات تخصصی در قالب مسکن، امور تحصیلی و
اشتغال ایجاد مراکز نیکوکاري سرپناه، مداد رنگی و کارآفرینی از برنامه هاي اصلی این نهاد در حوزه توسعه فعالیت مراکز نیکوکاري

 
در سطح استان زنجان است. 

وي در ادامه اشتغال زایی براي خانواده هاي تحت حمایت با هدف ایجاد زمینه توانمندسازي نیازمندان و فراهم کردن بستر هاي لازم
براي درآمدزایی گروه هاي مختلف مددجویی تحت حمایت را از برنامه هاي دیگر این نهاد عنوان کرد و افزود: با همین رویکرد برنامه
ریزي شده است تا پایان امسال سه هزار و 950 فرصت شغلی براي مددجویان تحت حمایت و اقشار نیازمند به شرط تأمین منابع از

 
محل تسهیلات بانکی و اشتغال پایدارسازي ایجاد شود. 

صفري همچنین با اشاره به ارائه خدمات مسکن به عنوان یکی دیگر از شاخص هاي مهم اثرگذار در توانمندسازي خانواده هاي تحت
حمایت، تصریح کرد: با وجود گران شدن اقلام توانمند ساز به ویژه مسکن، تلاش می کنیم با استفاده از مشارکت خیران و مؤسسات

خیریه فعال در این بخش خدمات مورد نیاز مددجویان تحت حمایت در این بخش نیز بدون وقفه به آن ها ارائه شود.



جزئیات همسان سازي حقوق بازنشستگان کشوري

منبع: اعتبار نیوزشماره خبر:  195  |  تاریخ: 1399/07/22

عصر اعتبار- مدیر کل فنی صندوق بازنشستگی کشوري جزئیات اجراي همسان سازي حقوق بازنشستگان را تشریح کرد.

به گزارش پایگاه خبري«عصر اعتبار» به نقل از ایسنا، اکبر شیرمحمدي در گفت وگوي ویژه خبري شبکه دوم سیما، درباره
جزئیات همسان سازي حقوق بازنشستگان کشوري توضیح داد و گفت: افزایش حقوق در قالب همسان سازي در راستاي تحقق ماده

 
30 قانون برنامه ششم توسعه اعمال می شود. 

وي افزود: با کمک و حمایت دولت و وزیر رفاه این اتفاق افتاده و تکمیل افزایش هاي ابتداي سال تا 90 درصد میانگین شاغلین

 
همتراز و همرتبه انجام می شود. 

مدیرکل فنی صندوق بازنشستگی کشوري با بیان اینکه جداول حقوقی تهیه و دستورالعمل هاي اجرایی براي صندوق بازنشستگی
کشوري ابلاغ شده و در همین راستا احکام حقوقی یک میلیون و 489 هزار نفر از بازنشستگان را صادر کردیم گفت: احکام قابل

 
دریافت و رویت از طریق وبسایت صندوق بازنشستگی است. 

شیرمحمدي در پاسخ به اینکه با همسان سازي، حداقل حقوق دریافتی تا چه میزان افزایش پیدا کرده است؟ گفت: جداول ابلاغی
درباره کارکنان مشمول پرداخت نظام هماهنگ و خدمات کشوري و دستگاه هایی که فاقد گروه هاي شغلی نظام پردخت هماهنگ

 
بودند به طور یکسان به عنوان کارمندان دولت آماده شده و افراد در گروهاي 20 گانه قرار گرفتند. 

وي افزود: عدد امتیاز هر فرد در هر گروه شغلی تعیین کننده میزان افزایش حقوق هر فرد است که 2.5 درصد به ازاي سنوات مازاد و
یا سوابق مدیریتی و ... به آن اضافه می شود. افزایش امسال اتفاق ویژه اي بود و درصد افزایش ها بر اساس گروه شغلی افراد متفاوت

 
است. 

مدیر کل فنی صندوق بازنشستگی کشوري ادامه داد: حداقل دریافتی ما براي کارمندانی که با 30 سال سابقه خدمت بازنشسته شده
اند و حداقل حقوق آنها در ابتداي سال دو میلیون و 800 هزار تومان بوده است، با همسان سازي به سه میلیون و 500 هزار تومان

 
افزایش یافته است. 

شیرمحمدي در پاسخ به اینکه چرا افزایش حقوق ها به صورت پلکانی معکوس اجرا نشد تا افرادي که حقوق پایینتري دارند مشمول
افزایش بیشتري بشوند؟ گفت: آنچه که دولت مکلف بوده طبق برنامه ششم توسعه افزایش را اعمال کند نوعی متناسب سازي حقوق
بازنشستگان با شاغلین است. طبیعتا حقوق بازنشستگان عضو هیئت علمی با حقوق شاغلین هم رده خودشان مقایسه می شود. درباره

 
کارمندان دولت در سایر گروه هاي شغلی به همین ترتیب عمل شده است. 

وي افزود: مسلما در زمان اشتغال، دریافتی حقوقتان با توجه به مدرك تحصیلی و شغلی که دارید، نسبت به کسانی که در سطح
پایین تري قرار دارند، بیشتر است. این اختلاف همواره وجود داشته. اکنون نیز بازنشسته در هر سطحی که قرار داشته باشد حقوقش



 
به 90 درصد حقوق شاغلین هم رده اش می رسد. 

وي درباره منابع مالی اجراي همسان سازي گفت: تصویب نامه منابع تامین بار مالی همسان سازي در شش ماهه دوم سال را پیش
بینی کرده که از طریق واگذاري سهام شرکت هاي دولتی تامین می شود. سازمان برنامه پیگیر تامین بودجه است و مشکل خاصی در

 
این زمینه وجود ندارد. 

مدیر کل فنی صندوق بازنشستگی کشوري درباره تسهیلات بازنشستگان نیز گفت: اعطاي وام هفت میلیون تومانی در جریان است و
پرداخت می شود. وام ازدواج فرزندان نیز پرداخت می شود و در حال ثبت نام هستند. وام خرید اقساطی کالا که در ارتباط با کمک
هاي معیشتی است نیز از سوي صندوق بازنشستگی پیگیري شده و برنامه ریزي کرده ایم که براي بازنشستگان قابل استفاده و بهره

 
برداري است. 

وي درباره بیمه تکمیلی بازنشستگان گفت: امسال سرانه بیمه از 60 به 140 هزار تومان افزایش یافت؛ اما سهم بازنشسته همچنان
همان مبلغ 30 هزار تومان به ازاي هر نفر است. سقف تعهدات در خدماتی چون جراحی تخصصی 44 میلیون تومان، بستري عمومی

 
22 میلیون، خدمات تشخیص درمانی سرپایی 17 میلیون تومان است. 

وي افزود: درباره بیماري کرونا هم اقداماتی انجام شده و صندوق بازنشستگی اطلاعیه صادر کرد که حمایت هایی براي بازنشستگان

 
داریم و کمک هایی در این زمینه انجام می شود. 

مدیر کل فنی صندوق بازنشستگی کشوري در پاسخ به اینکه آیا همه حقوق ها بالاي 4 میلیون می رود؟ یکی از مخاطبان اعلام کرده
که حقوقش از 2میلیون و 400 هزار تومان به دو میلیون و 600 هزار تومان رسیده است گفت: باید دید آیا فرد تک ورثه است یا خیر.
کسانی که 30 سال خدمت سابقه خدمت دارند حداقل حقوقشان از 2میلیون و 800 تومان به 3 میلیون و 500 هزار تومان رسیده

 
است. 

وي ادامه داد: اما کسانی که نسبت سنواتشان کمتر بوده، دریافتی شان کمتر است و احتمالا به همین علت است که حداقل و کف

 
دریافتی این مخاطب از دومیلیون و 400 هزار تومان به دو میلیون و 600 هزار تومان رسیده است. 

وي درباره اینکه آیا بازنشستگان سال 99 هم مشمول همسان سازي می شوند؟ اظهار کرد: افزایش حقوق تعلق به آنها می گیرد و

 
احکام اینها هم هفته آینده صادر می شود. 

وي در پاسخ به پرسشی درباره سهم بودجه دولتی در صندوق هاي بازنشستگی و وضعیت سال هاي آینده گفت: صندوق هاي
بازنشستگی باید اصلاحات ساختاري، سیستمی و پارامتریک را انجام دهند. قوانین و مقررات ما ایراد دارد و مربوط به سنوات خیلی
گذشته است و هزینه هاي زیادي به صندوق ها تحمیل می کند، سن بازنشستگی، نحوه محاسبه مستمري، بازنشستگی پیش از موعد

 
و ... باید بیشتر مورد توجه قرار بگیرد که تا کنون مغفول مانده است. 

مدیر کل فنی صندوق بازنشستگی کشوري تاکید کرد که اگر صندوق هاي بازنشستگی را بیمه اي ببینیم باید قوانین بیمه اي بر آنها
حاکم باشد اما قوانین حمایتی در آن رسوخ کرده است. 70 درصد پرداختی صندوق ها از محل حمایت هاي دولتی و مابقی از محل

 
کسورات بازنشستگی و تامین منابع سرمایه گذاري است. 



وي در پاسخ به پرسشی درباره وضعیت اداره شرکت هاي صندوق هاي بازنشستگی گفت: در صندوق کشوري در سنوات گذشته و به
ویژه مدیریت فعلی اصلاحات اساسی براي بازسازي شرکت هاي زیان ده و کم بازده در حال انجام است. سرمایه گذاري ها آنچنان
پاسخگوي حقوق پرداختی بازنشستگان نیست. ولی به نظر می رسد که اصلاحات اساسی در شرکت ها لازم و ضروري است و این کار

 
در حال انجام است. 

وي افزود: شرکت هاي زیاندهی بوده اند که در چند سال اخیر واگذار و از گردونه شرکت هاي صندوق خارج شده اند. تامین منابع
اقتضا می کند با واگذاري شرکت ها این اتفاق بیفتد. طبیعتا راهکارهاي اساسی در این زمینه در حال انجام است اما کمی زمانبر است.

مدیر کل فنی صندوق بازنشستگی کشوري در ادامه با بیان اینکه مدرك تحصیلی تعیین کننده گروه شغلی شاغلان است گفت:
کسانی که لیسانس دارند در گروه 14 قرار می گیرند و این محاسبات براي همه آنها که 30 سال خدمت دارند و لیسانسه هستند انجام
شده و حقوقشان به حدود 5 میلیون تومان می رسد، اما اگر سابقه مازاد و مدیریتی و غیره داشته باشند به همان نسبت از حقوق

 
بیشتري برخوردار می شوند. 

وي در پاسخ به اینکه آیا افزایش شامل مستمري بگیران می شود؟ گفت: بله بازنشستگان و وظیفه بگیران مشمول این افزایش حقوق
هستند. همانطور که گفته شد یک کار ویژه اي انجام شد. احکام افزایش حقوق را صادر کردیم و تمام تلاش همکاران ما در صندوق و

 
سازمان برنامه بر این است که حتما در مهرماه پرداخت شود. 

مدیر کل فنی صندوق بازنشستگی کشوري درباره تاثیر رتبه بندي معلم ها در همسان سازي گفت: رتبه بندي براي معلمان سال
گذشته اعمال شد و در محاسبه حقوق معدل همسان سازي دیده شد و در همسان سازي امسال هم حقوقشان ترمیم شد. احکام

بازنشستگان امسال را هم سال آینده صادر می کنیم.



آشنایی با آموزش و پرورش کشور فرانسه

منبع: پاناشماره خبر:  196  |  تاریخ: 1399/07/22

محمود غلامی

بررسی نظام هاي آموزشی کشور ها و مقایسه آنها با
یکدیگر براي کلیه کسانی که به نحوي با آموزش و پرورش
سرو کار دارند،موضوعی جالب و آموزنده است. براي آن
عده که عهده دار آموزش و پرورش فرزندان مردمند، اعم از
معلمان، مدیران، کارشناسان و برنامه ریزان آموزشی، اطلاع
از وضع مدارس، دانشگاه ها، برنامه ها و هدف هاي آموزشی
بین المللی و نیز آگاهی از نوآوري هایی که پیوسته در
نظام هاي آموزش و پرورش جهان صورت می گیرد و در

دنیاي امروز روندي فزاینده دارد، امري لازم و ضروري است، زیرا آگاهی از این اطلاعات به وسعت دید و کارآیی آنها در انجام فعالیت

 
هایشان کمک می کند. 

باید اذعان داشت که بسیاري از مشکلات و گرفتاري هاي نظام هاي آموزشی، به ویژه در کشورهاي جهان سوم،از نظر مبانی و اصول
وجوهی مشابه دارند و اگر راه حلی براي یکی از این مسایل در گوشه اي از جهان کشف شود،بدون شک اجراي آن در شرایط مساوي
در جاي دیگر، به همان نتیجه منتهی خواهد شد. بدین جهت، اطلاع از نحوه ي کارکرد سیستم هاي آموزشی هر کشور و میزان
کارآیی آنها براي مسؤلان آموزشی کشور هاي دیگر امري لازم است.(فرجاد،محمد علی،1390،ص7)میهن ما در حال حاضر یکی از

 
مراحل مهم و اساسی و در عین حال حساس و دقیق خود را در زمینه ي توسعه آموزش و پرورش می گذراند. 

بدیهی است به موازات بسط و توسعه نهاد آموزش و پرورش باید به مطالعات تطبیقی آموزش و پرورش دست زد،زیرا اینگونه مطالعات
زمینه را براي انتقاد و رفع مشکل هاي نظام آموزش و پرورش فراهم می کند و اداره کنندگان چنین دستگاهی را در کشف و تحلیل

 
مسایل تربیتی یاري می دهد. 

به سخن دیگر آگاهی از تغییرات واصلاحاتی که در نظام هاي تربیتی کشورهاي دیگر رخ داده است و مشکلاتی که آنان در اصلاح و
توسعه آموزش و پرورش خویش داشته اند و آشنایی با روش ها و تدابیري که براي حل این مشکلات به کار برده اند می تواند ما را در
شناسایی مسایل آموزشی و اتخاذ تدابیر شایسته براي حل و فصل رضایت بخش آنها،خصوصا در زمانی که در اندیشه بنیاد نهادن نظام

 
آموزشی نوین هستیم، یاري دهد. 

نظام آموزشی کشور فرانسه یکپارچه بوده واین در حالی است که ساختار حال حاضر آن در خلال دهه هاي60 و70 قرن بیستم
میلادي دستخوش تغییرات تدریجی شده است که از جمله این تغییرات می توان به تفکیک مقاطع آموزش ابتدایی ومتوسطه از

 
یکدیگر اشاره کرد. 



از دهه70 کشور فرانسه از افزایش قابل توجهی در توسعه و رشد نظام آموزش پیش دبستانی برخوردار شده است.در این اثنا، با توجه
به تغییرات آموزشی کشور، امکان حضورتمامی کودکان گروه سنی 3 تا 5 سال در کلاسهاي پیش دبستانی فراهم شد. از سال 1967،
سن حضور دانش آموزان در مدارس مقطع آموزش پایه بین رده هاي سنی 6 تا 16سال تعیین شده است. کشور فرانسه با برخورداري
از تعداد60 هزار مدرسه ابتدایی، به فراهم سازي تسهیلات آموزشی لازم براي دانش آموزان، در خلال 5 سال اول آموزش رسمی

 
مبادرت کرده است. 

در3 سال اول آموزش رسمی، آموزش پایه در حوزه مهارتهاي پایه (ابتدایی ) ارائه شده ودر دو سال باقی مانده دانش آموزان، آموزش
هاي لازم را فراگرفته ومدارس ابتدایی را پشت سر می گذارند.مقطع آموزش متوسطه نیز خود به دو مرحله متوالی تقسیم می شودکه
به نام سیکل یا دوره نامگذاري شده است. تقریباً تمامی کودکان رده هاي سنی11 تا 15 سال در کالج ها حضور می یابند. از سال
1975تنها تعداد یک کالج براي آموزش توانائی هاي مختلط اجتماعی به تمامی دانش آموزان صرفنظر از سطح پیشرفت تحصیلی آنان

 
وجود داشته است. 

پس از گذراندن دوره3 آموزش دانش آموزان به کالج هاي عمومی، فنی و یا فنی حرفه اي راه یافته که آنها را براي آزمونهاي مکاتبه
اي کارشناسی یا مهندسی آماده می نماید. در این مقطع از دانش آموزان رده سنی18 سال ثبت نام بعمل می آید.تصمیم گیریهاي
آموزشی درخصوص دروس تجدیدي، تعیین کلاس هاي بالاترآموزشی،تغییر رشته تحصیلی با روند گفتگوي میان مدارس (

 
معلمان،کادر اجرایی وپرسنل دستیار)، اولیاء و نمایندگی هاي دانش آموزي صورت می گیرد. 

اگرچه معلمان به ابراز نظرات خود در شوراهاي آموزشی مرکب از نمایندگان دانش آموزي، معلمان و والدین مبادرت می نمایند،با این
وجود والدین از حق تقاضاي ورود دانش آموزان به مقاطع بالاتر آموزشی و یا تقاضاي تکرار سال تحصیلی گذشته برخوردار می باشند.
در تمامی مدارس این کشور،مشاوران متخصصی براي ارائه خدمات مشاوره به دانش آموزان، والدین ومعلمان در راستاي برطرف سازي
مشکلات آموزشی پیش روي دانش آموزان،در نظر گرفته شده است.در حال حاضر فرم3 (سال آخر کالج ) نقطه آغازین آموزش کالج
است که طی آن دانش آموزان در خصوص برخی از موضوعات مورد علاقه خود به مطالعه پرداخته و به تعیین رشته تحصیلی مبادرت

 
می کنند. 

 
اصول و اهداف آموزشی 

آموزش وپرورش عمومی کشور فرانسه که80 % دانش آموزان کشور را تحت پوشش برنامه هاي آموزشی قرار می دهد، غیر مذهبی
است.در لواي آزادي عمل آموزش وپرورش عمومی، آموزش خصوصی نیز وجود دارد که عمدتاًتوسط نهادهاي کاتولیک تشکیل
وحمایت گردیده و با دولت قرار داد آموزشی منعقد می نمایند.مطابق چارچوب قوانین آموزش وپرورش مصوب10جولاي1989ویژه
آموزش وپرورش عمومی، آموزش کلیه گروه هاي سنی تا اخذ مدرك فنی وحرفه اي وآموزش80% شهروندان فرانسوي تا اخذ مدرك
کارشناسی اصلی ترین اولویت ملی کشور فرانسه قلمداد می گردید.طرح قانون5 ساله کار، اشتغال وآموزش هاي تخصصی،مسئولیت
اصلی نظام آموزشی را معطوف به ایجاد شغل مطلوب براي اکثریت شهروندان فرانسوي دانسته و حصول به این اصل که شرایط لازم

 
براي کسب آموزش هاي تخصصی توسط جوانان فراهم شده باشد از جمله مهمترین اهداف آموزشی قلمداد می گردد 

 
اولویت هاي آموزشی 

 
سازماندهی نظام آموزشی 



 
درحال حاضر، دولت فرانسه به اعمال سیاست تمرکز زدایی مبادرت نموده است. 

درحوزه آموزش، به واسطه اعمال سیاست هاي بیش از حد تمرکز یافته،این حوزه به نظامی غیر متمرکز مبدل گردیده است. درحال
حاضر به مناطق و مراجع محلی آموزش که تحت اختیار و نظارت وزارت آموزش ملی فعالیت دارند،قدرت واختیارات بیشتري تفویض
گردیده است. مطابق سیاستهاي تمرکز زدایی،تصمیمات آموزشی وتربیتی تنها در مراکز کشور ( پاریس) و وزارت آموزش وپرورش

 
ملی، اتخاذ نمی گردد. 

طی هر سال تحصیلی،روساي آکادمی هاي آموزشی کشور فرانسه (30 آکادمی علمی وآموزشی ) از دولت جهت انجام امور آموزشی
وتحصیلی کمک مالی دریافت نموده و طبق صلاحدید خود مبالغ دریافتی را صرف مخارج آموزشی می نمایند.از سال1999، سیاست
تمرکز زدایی در حوزه مدیریت ونظارت بر آموزش معلمان، مسئولیت خطیر وجدیدي را براي رؤساي آکادمی ها به همراه آورده و آنها
را به تعیین پست هاي آموزشی جدید موظف نموده ومعلمین را مطابق با نوع تحصیلات آنان درمدارس سراسر کشور پراکنده می
نمایند.در سطح ملی،سیاست فوق به نظام آموزشی هویت تازه اي بخشیده است چرا که مدیران ودبیران مدارس از آزادي عمل وفضاي

 
باز بیشتري برخوردار گردیده اند. 

کالج و مراکز آموزش متوسطه به موسسات آموزش عمومی محلی تغییر وضعیت داده و از حقوق ومزایاي قانونی و استقلال مالی
برخوردار گردیده اند. مؤسسات فوق الذکر تدریجاً از خود مختاري آموزشی بیشتري برخوردار گردیده اند. اعمال چنین سیاستی به
هماهنگی رشته هاي آموزشی با دانش آموزان وتأمین نیازهاي خاص دانش آموزان منجر گردید. لوایح تمرکز زدایی مصوب1983-
1982 به طور چشمگیري نقش مراجع محلی منتخب را افزایش داد.درحال حاضر، مراجع محلی حدود20% از کل هزینه هاي آموزشی

 
را به خود اختصاص می دهند. 

براي هر مقطع از آموزش یک مقام مرجع در نظر گرفته شده است. بخش ها (کمون ها)، مسئولیت احداث مدارس ابتدائی ومهد هاي
کودك، تأمین منابع تحصیلی وابزارهاي کمک آموزشی، نگهداري وتعمیرمدارس وپرداخت حقوق کارمندان را بر عهده دارند. ادارات
محلی نیز مسئولیت احداث، تجهیز ونگهداري از کالج ها و تأمین منابع مالی وفراهم نمودن سیستم حمل ونقل دانش آموزان را بر
عهده دارند.گفتنی است که مقامات محلی از مسئولیت هاي فوق الذکر در قبال مراکز آموزش متوسطه طرح هاي آموزشی مقطع

 
آموزش مذکور برخوردار می باشند. 

 
دست آوردهاي آموزشی 

از جمله مهم ترین دست آوردهاي آموزشی نظام آموزشی فرانسه که در محور پویایی، بازسازي ساختـارها و استقرار زیر ساختها،

 
اهداف و عمـلکرد وضعیت موجود نظام آموزشی معرفی گردیده است، می توان به موارد ذیل اشاره نمود : 

 
فراهم سازي آموزش پایه، رایگان و لائیک تا پایان رده سنی16 سال براي100 درصد رده هاي سنی 

 
فراهم سازي آموزش متوسطه عمومی، تکنولوژیک و حرفه اي براي80 درصد رده هاي سنی تا سال 2000 

 
ایجاد انستیتو هاي دانشگاهی آموزش معلمان و تشکیل دوره هاي ضمن خدمت تابستانی در دانشگاه ها براي کادر آموزشی 



 
تکوین نقشۀ استقرار مدارس 

وزارت آموزش و پرورش فرانسه در جهت تسهیل مدیریت آموزشی، کشور را به 27 آکادمی آموزشی تقسیم نموده است. هر آکادمی
نیز خود به چند بخش و ناحیه تقسیم گردیده است. بخشی به منظور استقرار کالج و ناحیه به منظور استقرار لیسه ( سیکل دوم
آموزش متوسطه) در نقشۀ مدارس راهنمایی تحصیلی مورد استفاده قرار می گیرد. ناحیه نیز به عنوان واحد معیار راهنمایی تحصیلی

 
در مقطع آموزش متوسطه عبارت از منطقۀ جغرافیایی با حداکثر200 هزار سکنه می باشد. 

 
اتخاذ سیاست تمرکز زدایی و تفویض صلاحیتها در آموزش متوسطه 

 
تدارك طرح مدرسه با مشارکت شرکاي آموزشی به عنوان ابزاري جهت بهبود عملکرد و راندمان آموزش متوسطه 

 
رگزاري دوره هاي کارآموزي حرفه اي جهت به روز نمودن دانش و مهارت نیروي کار 

 
استقرار نظام جاي دهی شغلی به موازات نظام مشاوره تحصیلی و شغلی، با هماهنگی وزارت کار، مؤسسات و صاحبان مشاغل و حرفه 

 
ایجاد باز اندیشی، نوسامانی ساختارها و بازآفرینی در نظام آموزشی از طریق اتخاذ تفکرات استراتژیک و سیستماتیک 

 
استقرار نظام آموزشی مدرسه محور و ایفاي نقشی وسیع تر از آموزش براي مدارس 

 
بودجه آموزشی 

دولت فرانسه مسئولیت تأمین حقوق کادر آموزشی، نظارت آموزشی وهزینه هاي آموزشی کشور را بر عهده دارد. این درحالی است که،
مقامات محلی نیز مسئولیت تأمین هزینه هاي احداث مراکز آموزشی و نظارت برعملکرد نظام آموزشی دولتی را عهده دارمی باشند.
مناطق مختلف آموزشی بر موسسات آموزش کاردانی، موسسات محلی بر آموزش تخصصی، دپارتمان ها برکالج ها و بخش ها نیز بر
تأمین نیازمندیهاي مالی مدارس متوسطه نظارت می نمایند.هزینه دوره هاي کار آموزي وفنی حرفه اي نیز توسط دولت وشوراي

 
عمومی تامین می گردد. 

 
نهادهاي تأمین کننده بودجه مقطع آموزش متوسطه 

به موازات افزایش سنوات تحصیلی پایه ( اجباري) در نظام آموزش فرانسه، تلاشهاي عمده اي در جهت رایگان سازي امکانات آموزشی
صورت گرفته است.بودجه مدارس متوسطه کشور فرانسه، از یک سو، از سهم دولت و جوامع محلی از اخذ انواع مالیات و از سوي دیگر،
از محل هدایا، شهریه تحصیلی مراکز آموزش شبانه روزي و نیم روزي، به فروش تولیدات کارگاهی و مالیات هاي حاصل از قراردادهاي
کارآموزي حرفه اي تأمین می گردد.نکته حایز اهمیت در تأمین بودجه آموزشهاي حرفه اي و تکنولوژیک، مشارکت کارفرمایان
درجهت پرداخت مالیات کارآموزي می باشد.از جمله مهم ترین منابع تأمین کننده بودجه آموزش متوسطه میتوان به دولت مرکزي،

 
مناطق محلی و جوامع محلی اشاره نمود. 

گفتنی است که بیشترین سهم تأمین بودجه به دولت مرکزي ( بالغ بر80- 75درصد) و جوامع محلی (15-10 درصد) و کمترین سهم

 
به مناطق محلی (10- 5 درصد) تعلق دارد. 



 
شهریه آموزشی 

هرساله، وزارت آموزش عالی به تعیین شهریه موسسات عمومی آموزش عالی مبادرت می نماید.کلیه دانشجویان واجد شرایط دریافت
کمک ها مالی بوده وکمک هزینه ها بر مبناي وضعیت اجتماعی، وضوابط دانشگاه به صورت وام هاي بدون بهره در اقساط10 ساله به

 
دانشجویان اعطاء می گردد. 

 
هزینه زندگی دانشجویان خارجی 

هزینه سرانه زندگی درکشور فرانسه براي دانشجویان مقاطع مختلف آموزشی بر500 یورو در ماه بالغ می گردد.گفتنی است که

 
دانشجویان ازمجوز فعالیت در بازارکار توام با تحصیل به میزان20 ساعت در هفته برخوردار می باشند 

 
منابع : 

 
1-قاسم پور ، حسین (1389) مطالعات نظري وتطبیقی درزمینه فرایند ورویکرد تولید برنامه درسی ملی 

 
2-ملایی نژاد،اعظم وذکاوتی ،علی (1387) ، بررسی تطبیقی نظام برنامه درسی درکشورهاي انگلستان وفرانسه 

 
3-الیاسی ،علی محمد، آموزش وپرورش تظبیقی (1397) 

 
دانشجوي دکتراي مشاوره 

آموزش وپرورش فرانسه نظام آموزشی فرانسه محمود غلامی



اعمال همسان سازي حقوق بازنشستگان لشکري در مهرماه

منبع: پاناشماره خبر:  197  |  تاریخ: 1399/07/22

تهران (پانا) - رئیس سازمان بازنشستگی نیروهاي مسلح از اعمال همسان سازي حقوق بازنشستگان لشکري در مهرماه و
پرداخت وام 50 میلیون تومانی به فرزندان کارآفرین آنها خبر داد.

تهران (پانا) - رئیس سازمان بازنشستگی نیروهاي مسلح از
اعمال همسان سازي حقوق بازنشستگان لشکري در مهرماه
و پرداخت وام 50 میلیون تومانی به فرزندان کارآفرین آنها

 
خبر داد. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت دفاع، سرتیپ دوم
پاسدار محمدرضا گودرزي رییس سازمان بازنشستگان

نیروهاي مسلح با اشاره به تصمیم دولت براي همسان سازي در راستاي برنامه ششم توسعه اظهارداشت: مقدمات کار چند ماه است
آغاز شده و بعد از بحث هاي مختلف کارشناسی بین بازنشستگان سازمان تامین اجتماعی نیروهاي مسلح و صندوق بازنشستگی، در

 
نهایت قرار شد تا در حقوق مهرماه همسان سازي را اجرا کنیم. 

وي با اشاره به اینکه مبناي همسان سازي براي اجرا 90 درصد حقوق شاغلین فعلی است، افزود: جداول مربوطه تنظیم و ابلاغ شده و
مراحل تنظیم حکم حقوقی و تنظیم فیش حقوقی بازنشستگان نیروهاي مسلح در حال انجام است و در حقوق مهرماه براي همه

 
بازنشستگان نیروهاي مسلح اعمال خواهد شد. 

گودرزي درباره نحوه محاسبه جداول طبقات شغلی گفت: نحوه محاسبه جداول به این صورت است که یک عدد براي هر طبقه شغلی
تعیین شده و مبناي تعیین این عدد میانگین حقوق شاغلین در آن طبقه است، به طوري که میانگین حقوق شاغلین در هر طبقه

 
مشخص شده و این عدد در جدول تعیین شده است و ملاك محاسبه قرار می گیرد. 

به گفته رییس سازمان بازنشستگان نیروهاي مسلح، بازنشسته لشکري 30 سال خدمت در پایین ترین طبقه، حقوق پایین تر از چهار

 
میلیون و 500 هزار تومان دریافت نمی کند بنابراین در طبقات مختلف حقوق متفاوت است. 

گودرزي با اشاره به اینکه پیش بینی شده تا حقوق بازنشستگان یا شاغلین نیروهاي مسلح همواره 20 درصد بالاتر از حقوق
بازنشستگان کشوري باشد اظهار داشت: در این جدول بخشی از این 20 درصد لحاظ شده و بخش دیگري لحاظ نشده است و دلیل

 
آن محدودیتی بود که درخصوص 90 درصد حقوق شاغلین داشتیم. 

وي افزود: مکاتبات مختلفی با سازمان برنامه و بودجه شده است و هفته گذشته آخرین جلسه برگزار و توافق شد تا این موضوع
اجرایی شود و پس از آن مقرر شد تا کمیسیونی که در سازمان برنامه و بودجه، سازمان استخدامی، صندوق کشوري و سازمان تامین



 
اجتماعی نیروهاي مسلح تشکیل شود تا درباره میزانی که از محل 20 درصد می ماند تصمیم گیري شود. 

رئیس سازمان بازنشستگان نیروهاي مسلح خاطرنشان کرد: هر تصمیمی که گرفته شده، در 6 ماه باقیمانده سال هم نیز اجرایی خواهد

 
شد، لذا عملاً حقوق براساس همسان سازي پرداخت خواهد شد و براي سال آینده نیز این روند ادامه خواهد داشت. 

گودرزي با اشاره به اینکه امسال براي بازنشستگان چند وام را دنبال کرده ایم، یادآور شد: براي حدود 100 هزار نفر از بازنشستگان وام
10 میلیون تومانی قرض الحسنه پرداخت خواهیم کرد، این وام به کسانی تعلق می گیرد که تاکنون از ما وامی دریافت نکرده اند، وام
دیگري به سقف 50 میلیون تومان درباره اشتغال فرزندان پیشکسوتان پیش بینی شده و این وام به فرزندان پیشکسوتانی که اقدام به

 
کارآفرینی می کنند اختصاص خواهد یافت. 

وي عنوان کرد: براي بازنشستگان که فرزندانشان ازدواج می کنند 10 میلیون تومان وام خرید جهیزیه پرداخت میشود. وام دیگري به

 
نام وام جعاله تا سقف 20 میلیون تومان را دنبال می کنیم که با همکاري بانک ها این موضوع انجام خواهد شد. 

رئیس سازمان بازنشستگان نیروهاي مسلح با اشاره به اینکه در همسان سازي به بحث نحوه محاسبه جدول توجه شده است، افزود:
جدول و امتیازات بر مبناي جایگاه شغلی افراد است، اگر افراد علاوه بر جایگاه شغلی داراي رتبه حقوقی باشند، براي هرکدام از این
رتبه ها امتیاز جداگانه اي در نظر گرفته می شود، کسانی که سنوات ارفاقی دریافت کردند، آن را جزو سنوات خدمت محاسبه می

 
کنیم و از حقوقشان کسر نخواهد شد. 

گودرزي با اشاره به اینکه ما کسورات را از دولت دریافت نمی کنیم بلکه این کسورات در اختیار دولت است، گفت: دولت 71 درصد به
صورت مستقیم کمک می کند و بخشی از آن کسورات و بخش دیگر هم از آورده خود سازمان تامین اجتماعی نیروهاي مسلح است

 
که به حقوق کمک می کند. 

وي بیان کرد: ما در سازمان تامین اجتماعی بر روي این موضوع کار کرده ایم و طرحی را تهیه کرده ایم که به سازمان امور استخدامی
تحویل داده شده است، اما عملاً نیازمند بازنگري است، اگر صندوق ها بخواهند به جایی برسند باید بدانیم که تنها راه چاره بحث
کارکرد بیمه اي صندوق ها است لذا احیا کردن کارکرد بیمه بهترین راهکار است، اما کشور ما شرایط خاص خود را دارد و باید بر روي

 
آن کار کارشناسی شود، مجلس، دولت و صندوق هاي سازمان تامین اجتماعی باید در خصوص این موضوع چاره اندیشی کنند. 

رئیس سازمان بازنشستگان نیروهاي مسلح تصریح کرد: در سازمان تامین اجتماعی نیروهاي مسلح راجع به بحث شرکت هایی که
واگذار شده اند کارهایی صورت گرفته است، انشاءاالله در شرایط مناسب اعتباري که منظور شده را بتوانیم به فروش برسانیم تا بتوانیم

 
حقوقی که به عهده سازمان گذاشته شده است را تامین کنیم. 

رئیس سازمان بازنشستگی نیروهاي مسلح همسان سازي حقوق بازنشستگان لشکري اعطاي تسهیلات محمدرضا گودرزي



جزییات نامه قالیباف به حسن روحانی درباره بودجه 1400

منبع: تیتر برترشماره خبر:  198  |  تاریخ: 1399/07/22

به گزارش تیتربرتر؛ محمدباقر قالیباف...

به گزارش تیتربرتر؛ محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شوراي اسلامی درباره لزوم اصلاح ساختار لایحه بودجه سال 1400 کل
کشور نامه اي به حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور نوشت. بنابر نوشته تسنیم؛ محسن زنگنه رئیس کمیته اصلاح ساختار
بودجه مجلس شوراي اسلامی با اعلام این خبر افزود: رئیس مجلس شوراي اسلامی طی این نامه خطاب به رئیس جمهور عنوان کرده
است که لایحه بودجه 1400 متفاوت با لوایح بودجه گذشته و متناسب با شرایط اقتصادي کشور و با لحاظ اصلاحات ساختاري مدنظر

 
رهبر انقلاب و نمایندگان تدوین و به مجلس تقدیم شود. 

رئیس کمیته اصلاح ساختار بودجه مجلس از نامه رئیس مجلس به رئیس جمهور درباره بودجه خبر داد و گفت: "در این نامه تاکید

 
شده مجلس لایحه 1400 را بدون اصلاحات ساختاري نمی پذیرد." 

محسن زنگنه، عضو کمیسیون برنامه و بودجه ضمن بیان این مطلب افزود که مجلس اصلاحاتی را مدنظر داشته و به دولت و سازمان
برنامه بودجه این اصلاحات را اعلام کرده و در نامه  قالیباف به روحانی هم آمده است که "یا این اصلاحات را خود شما انجام بدهید یا

 
مجلس منتظر نخواهد ماند." 

 
به گفته زنگنه این نامه چهار هفته پیش به ریاست جمهوري ارسال شده است. 

این نماینده مجلس افزود "ممکن است دولت به دلیل اینکه در سال آخر است و در خرداد ماه نیز خواهد رفت و معمولاً تخصیص ها
نیز از اردیبهشت و خرداد شروع می شود و تا اردیبهشت کشور بر اساس تنخواه، مدیریت می شود انگیزه اي براي این اصلاحات

 
نداشته باشد، اما تکلیفی است که رهبري از دولت خواسته است." 

زنگنه با بیان اینکه "من معتقدم مجلس این قدرت را دارد که از دولت، اصلاحات بودجه اي را طلب کند."، افزود: «مجلس یک
دستگاه نظارتی کنار خود به نام دیوان محاسبات دارد. دیوان محاسبات قدرتی دارد که حتی می تواند یک رئیس جمهور را بدون طرح
عدم کفایت و سوال و استیضاح و … انفصال دائم از خدمات دولتی کند! دیوان محاسبات، می تواند یک محکمه قضائی درست کرده و

 
حتی حکم جلب صادر کند.» 



جزییات نامه قالیباف به روحانی درباره لایحه بودجه 1400 

 
جزییات نامه قالیباف به روحانی درباره لایحه بودجه 1400 

 
رئیس مجلس شوراي اسلامی درباره اصلاح ساختار لایحه بودجه سال 1400 به حسن روحانی نامه نوشت. 

متن کامل نامه رئیس مجلس شوراي اسلامی به رئیس جمهور درباره لزوم اصلاح ساختار لایحه بودجه سال 1400 کل کشور به شرح

 
زیر است: 

 
حجت الاسلام والمسلمین جناب آقاي دکتر  حسن روحانی 

 
رئیس محترم جمهوري اسلامی ایران 

 
با سلام و احترام 

همان طور که مستحضرید ریشه بسیاري از مسائل و چالش هاي کنونی اقتصاد ایران در کاستی هاي نظام بودجه ریزي کشور نهفته
است به ویژه در سالیان اخیر و با تشدید تحریم هاي ظالمانه آمریکا و کاهش شدید درآمدهاي نفتی، کسري بودجه دولت و روش هاي
جبران آن، تبعات نامطلوبی بر شاخص هاي اقتصاد کلان کشور بر جاي گذاشته است لذا انجام اصلاحات ساختاري در بودجه، به یکی

 
از مطالبات جدي رهبر معظم انقلاب تبدیل شده است که در سنوات اخیر به کرّات بر آن تأکید داشته اند. 

در زمان تدوین لایحه بودجه 1398 و در آذرماه سال 1397 معظم له مقرر فرمودند "نقشه راه و برنامه کلی اصلاح ساختار بودجه
عمومی و کاهش کسري بودجه با افق دو سال (1398ــ1399) تدوین و مصوب شوراي عالی هماهنگی اقتصادي شود و بودجه سال
1398 نیز در چارچوب این برنامه تنظیم شود."، همچنین تأکید نمودند آنچه در سیاستهاي کلی و برنامه هاي مصوب ستاد فرماندهی
اقتصاد مقاومتی درباره اصلاح ساختار بودجه عمومی و قطع وابستگی بودجه به نفت تصویب و ابلاغ شده لازم است اجرایی و در بودجه
سال 1398 گنجانده شود. این مهم بار دیگر در بیانات اخیر ایشان که به مناسبت هفته دولت و در جلسه مجازي با اعضاي محترم

 
هیئت دولت ایراد گردید، مورد تأکید قرار گرفت. 

به علاوه اصلاحات ساختاري بودجه یکی از مطالبات اصلی نمایندگان محترم مجلس و کمیسیون هاي تخصصی از دولت محترم و یکی
از محورهاي اصلی بسته اقتصاد مردمی است از این رو در همین ماه هاي آغازین، جلسات متعددي در مجلس شوراي اسلامی پیرامون

 
موضوع اصلاحات ساختاري بودجه با حضور مسئولان سازمان و برنامه و بودجه و دستگاههاي اجرایی مرتبط برگزار شده است. 

با عنایت به فرارسیدن زمان تهیه لایحه بودجه در دولت، انتظار می رود لایحه بودجه سال 1400 متفاوت با لوایح بودجه گذشته و
متناسب با شرایط اقتصادي کشور و با لحاظ اصلاحات ساختاري مدنظر رهبر معظم انقلاب و نمایندگان محترم مجلس تدوین و به

 
مجلس تقدیم گردد. 

 
مجلس شوراي اسلامی آمادگی خود را براي کمک به تمهید احکام قانونی مورد نیاز در این راستا اعلام می دارد. 

 
محمدباقر قالیباف 

 
رئیس مجلس شوراي اسلامی 



ماجراي اصلاح ساختار بودجه چیست؟  ماجراي اصلاح ساختار

 
بودجه چیست؟ 

اصلاح ساختار بودجه براي اولین بار دو سال پیش مطرح شد. در بهمن ماه سال 97 علی لاریجانی رییس وقت مجلس اعلام کرد که
رهبر معظم انقلاب دستور اصلاح "ساختار بودجه" را صادر کرده اند. به گفته لاریجانی دولت تا چهار ماه آینده باید ساختار بودجه را

 
تغییر دهد. 

بنابر نوشته فرارو؛ دستور رهبر انقلاب براي تغییر ساختار بودجه بیشتر در راستاي خروج بودجه کشور از "نفت محوري" بود. پس از
خروج آمریکا از برجام و اعمال تحریم هاي شدید علیه ایران و ممانعت از فروش نفت، اصلاح ساختار بودجه کشور بیش از پیش

 
ضرورت پیدا کرد. 

رهبر معظم انقلاب پیشتر در مهرماه سال 97 اعضاي شوراي عالی هماهنگی اقتصادي را به اتخاذ تصمیم هاي قاطع و راهگشا
درخصوص مسائل اصلی و چالش هاي مهم اقتصاد کشور توصیه مؤکد کردند و گفته بودند: «براي حل برخی مسائل کلیديِ اقتصاد

 
مانند مشکلات نظام بانکی، نقدینگی، اشتغال، تورم و فرایند بودجه ریزي باید تصمیم هاي جدي و عملیاتی بگیرید.». 

اما اصل دستور رهبري چه بود. در گزارشی که سازمان برنامه و بودجه کشور با عنوان «چارچوب اصلاح ساختاري بودجه با رویکرد
قطع وابستگی مستقیم بودجه به نفت» منتشر کرده، آمده است: «در آذرماه سال 1397، رهبر معظم انقلاب مقرر فرمودند نقشه راه و
برنامه کلی اصلاح ساختار بودجه عمومی و کاهش کسري بودجه با افق دو سال (99- 1398) تدوین و مصوب شوراي عالی هماهنگی
اقتصادي شود، و بودجه سال 1398 نیز در چارچوب این برنامه تنظیم شود. همچنین تاکید فرمودند آنچه در سیاست هاي کلی و
برنامه هاي مصوب ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی در خصوص اصلاح ساختار بودجه عمومی و قطع وابستگی بودجه به نفت تصویب و

 
ابلاغ شده لازم است اجرایی و در بودجه سال 1398 گنجانده شود.» 

پس از اعلام دستور رهبري در این رابطه دولت نیز براي تدوین لایحه بودجه سال 98 تلاش کرد این دستور را عملیاتی کند، اما در

 
عمل این اتفاق رخ نداد. 

در اردیبهشت 98 رهبرمعظم انقلاب اسلامی بار دیگر در هشدار دادند و تصریح کردند: «قرار بر این شد که در چهار ماه اول سال 98،
مجلس و دولت با همکاري این مشکل ساختاري بودجه را برطرف کنند، حل کنند؛ دو ماهش گذشته، الان دو ماه بیشتر باقی نیست؛

 
این یکی از کار هاي اساسی و مهمی است که بایستی انجام بگیرد.» 

اصلاحاتی در بودجه رخ داد، اما شاکله و ساختار آن تغییر نکرد. در بودجه سال 99 نیز در شرایط شیوع گسترده بیماري کرونا اصلاح
ساختاري صورت نگرفت. دولت تاکنون توضیحی نداده است که چه چالش ها و موانعی براي این اصلاح وجود دارد، اما کارشناسان می

 
گویند اصلاح ساختار بودجه نیازمند اصلاحات اساسی در ساختار اقتصادي کشور است. 



با این حال نگاه رهبر انقلاب همچنان پابرجاست، ایشان چندي پیش به اعضاي دولت گفتند: "تلاش کنید در یک سال باقیمانده کار

 
هاي اساسی و بزرگی براي دولت بعد به یادگار بگذارید که اصلاح ساختار بودجه، نظام بانکی و نظام مالیاتی جزو اینگونه کارهاست." 

ورود جدي مجلس یازدهم براي اصلاح ساختار بودجه  ورود

 
جدي مجلس یازدهم براي اصلاح ساختار بودجه 

ناکامی دولت و مجلس دهم در اصلاح ساختار بودجه باعث شد که این موضوع به عنوان یکی از شعار هاي اصلی نامزد هاي انتخابات
 مجلس یازدهم مطرح شود و لیست انتخاباتی اصولگرایان به این موضع توجه ویژه داشت. پس از پیروزي این لیست در انتخابات

 
مجلس تلاش هاي نمایندگان تازه وارد به پارلمان هم به این سمت رفت که ساختار بودجه در سال 1400 اصلاح شود. 

در همین راستا کمیسیون برنامه و بودجه کمیته اي تشکیل داده و در اقدامی پیش دستانه طرحی را تحت عنوان «طرح احکام کلی
بودجه 1400» تقدیم مجلس کرد. البته دولت هم اقداماتی انجام داد از جمله در تیر ماه سال جاري برنامه "اصلاح ساختار بودجه" از

 
سوي دولت به مجلس ارائه شد اما تکلیف آن روشن نشده است و حالا مجلس طرح خود را در دست بررسی دارد.  

 
طرح مجلس 12 بند دارد و در آن از از دولت خواسته شده مواردي را در بودجه 1400 مدنظر قرار دهد. 

 
مطالب مرتبط: 

دولت چقدر از کسري بودجه را با بورس جبران کرد؟ اصلاح نظام پرداخت یارانه ها در لایحه بودجه 1400 محسن زنگنه طراح طرح
مجلس و رییس کمیته اصلاح ساختار بودجه گفته است "در طرح احکام کلی بودجه 1400 دولت مکلف می شود براي تمام هزینه

 
هاي نهایی خود یک شناسه تعریف کرده و کلیه پرداخت ها را بر اساس آن شناسه انجام دهد. " 

زنگنه با بیان اینکه اگر بودجه به صورت مستقیم به ذینفع نهایی برسد، اتفاق بزرگی است، گفت: «ایجاد شناسه پرداخت عملاً امکان
رصد بودجه را فراهم خواهد کرد و از هر گونه انحراف بودجه جلوگیري می کند. این اقدام همچنین باعث مشخص شدن شرکت و

 
پیمان کار آخري که وجه را دریافت می کند می شود و خزانه به طور مستقیم پول را براي او واریز می کند.» 

 
از دیگر بند هاي طرح می توان به این موارد اشاره کرد: 

 
- ممنوعیت افزایش پرداختی و حقوق در شرکت هاي دولتی بیش از افزایش مصوب شوراي عالی کار 

 
- لغو معافیت ارزش افزوده بر حسب جغرافیا 

- محدود شدن درخواست وجه ذي حساب دستگاه هاي مشمول قانون برگزاري مناقصات بابت هزینه هاي معاملاتی صرفاً به مواردي



 
که در سامانه ستاد درج شده باشد. 

 
- استقرار کامل نظام پرداخت به ذي نفع نهایی و انتقال اعتبارات بین دستگاه هاي اجرایی به صورت اعتباري 

- ثبت کلیه پرداخت هاي حمایتی در سامانه وزارت رفاه به همراه کد شناسه پرداخت (تنفیذ حکم بند ح تبصره 17 قانون بودجه
1399) البته ناظران معتقدند طرح مجلس نیز  نمی تواند انقلابی در ساختار بودجه ایجاد کند. این طرح نهایتا بتواند شفافیت در
مصرف بودجه را افزایش دهد و از طرف دیگر کمی از ریخت و پاش ها پیشگري کند. محسن زنگنه می گوید این طرح آغاز اصلاح

 
است. 

در حال حاضر با نزدیک شدن به زمان ارائه لایحه بودجه از سوي دولت، مجلس نیز تلاش می کند دولت را مجاب نماید که مطابق
طرح پیشدستانه اي که آماده کرده اند لایحه بودجه سال آینده را عملیاتی کنند. در این راستا جلساتی بین نوبخت و نمایندگان

 
مجلس و رییس مجلس برگزار شده است. 

 
محسن زنگنه می گوید "دولت اصلاحات مجلس را قبول دارد." 

طرح مجلس در شهریور ماه اعلام وصول شد و براي بررسی بیشتر جزییات آن به کمیسیون برنامه و بودجه بازگشت. قرار بود روز

 
شنبه با حضور قالیباف و نوبخت این طرح جمع بندي نهایی شود و براي تصویب در دستور کار مجلس قرار گیرد. 

 
گردآورنده: الهام خلیلی خو 

 
آنچه دیگران می خوانند: 

 
- قالیباف و روحانی در 10 ماه پایانی دولت 
- جنجال سوال از رئیس جمهور در مجلس



برگزاري آزمون استخدامی وزارت کشور 9 آبان ماه

منبع: پارس نیوزشماره خبر:  199  |  تاریخ: 1399/07/22

مدیرکل توسعه منابع انسانی وزارت کشور با تاکید بر اهمیت آگاهی داوطلبان و علاقه مندي آنها به اشتغال و استخدام در
وزارت کشور، گفت: یکی از مواد این آزمون استخدامی ، آشنایی با اهداف و ماموریت هاي وزارت کشور است که منابع آن از

طریق سایت رسمی وزارت کشور در اختیار داوطلبان قرار می گیرد.

روشن ضمیر با اشاره به برگزاري آزمون استخدامی مجموعه وزارت کشور در 9 آبان ماه سال جاري، اظهار کرد: یکی از مواد
آزمون استخدامی ، آشنایی داوطلبان با اهداف و ماموریت هاي وزارت کشور است که منابع آن در پرتال رسمی وزارت کشور به آدرس

 
WWW.MOI.IR ( بخش اهداف و وظایف در ستون اطلاعات پرتال ) در دسترس داوطلبان قرار دارد. 

روشن ضمیر افزود: داوطلبان می توانند با مراجعه به سایت رسمی وزارت کشور، به شرح وظایف و ماموریتها و اهداف وزارت کشور
دسترسی پیدا کنند و براي شرکت در آزمون، آنها را مطالعه نمایند. بدیهی است منابع مذکور در اختیار سازمان سنجش آموزش کشور

 
نیز قرار گرفته است. 

بر اساس گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت کشور، روشن ضمیر همچنین با بیان اینکه آگاهی، انگیزه و علاقه مندي داوطلبین
استخدام در مجموعه وزارت کشور یکی از معیارهاي مهم براي انتخاب استخدامی محسوب می شود، گفت: انتظار می رود دواطلبان
ضمن مطالعه دقیق منابع مذکور، تسلط کافی به وظایف و ماموریتها و اهداف وزارت کشور داشته باشند که بتوانند علاوه بر پاسخگویی

 
صحیح به سوالات مطروحه، امکان موفقیت در مراحل مصاحبه را نیز داشته باشند. 

مدیرکل توسعه منابع انسانی با تاکید بر اهمیت آگاهی داوطلبان و علاقه مندي آنها به اشتغال و استخدام در وزارت کشور، خاطرنشان
کرد: آشنایی با وظایف سازمانی که در آن استخدام خواهند شد از ارکان اولیه یک سرمایه انسانی دانشی و بهره ور است.



بیکاري 40درصدي فارغ التحصیلان

منبع: روزنامه مردم سالاريشماره خبر:  200  |  تاریخ: 1399/07/22

مرکز ملی آمار هفته گذشته نرخ بیکاري در تابستان 99 را منتشر کرد و در پیوست این خبر جزییات بیشتري از نرخ اشتغال و
بیکاري در استان هاي مختلف را اعلام کرد. براساس این گزارش اثر منفی ویروس کرونا بر شاخص هاي نیروي کار کشور در تابستان

 
امسال در مقایسه با بهار تا حدي تعدیل شده است. 

بررسی جداول آماري مرکز ملی آمار نشان می دهد که در تابستان گذشته نرخ بیکاري 16 استان تک رقمی بود.مطابق این نتایج، در
تابستان امسال، جمعیت غیرفعال کشور افزایش و جمعیت شاغل و بیکار کشور (جمعیت فعال) نسبت به فصل مشابه سال قبل با
کاهش روبرو شده که این کاهش در مقایسه با فصل بهار 99 نسبت به فصل مشابه سال قبل، از شدت کمتري برخوردارشد.بررسی نرخ
بیکاري افراد 15 ساله و بیشتر نشان می دهد که 9.5 درصد از جمعیت فعال (شاغل و بیکار)، بیکار بوده اند. بررسی روند تغییرات نرخ

 
بیکاري حاکی از آن است که این شاخص، نسبت به فصل مشابه سال گذشته، یک درصد کاهش یافته است. 

همچنین بررسی جداول آماري نشان می دهد با وجود شیوع بیماري کرونا نرخ بیکاري 16 استان تک رقمی و 15 استان دو رقمی
بود.استان هاي آذربایجان شرقی، اردبیل، ایلام، زنجان، فارس، قزوین، تهران، خراسان جنوبی، خراسان رضوي، سمنان، کهگیلویه و
بویراحمد، گلستان، مازندران، مرکزي، همدان و یزد استان هاي با نرخ بیکاري تک رقمی در تابستان 99 بودند.بررسی آمار اعلامی
مرکز یاد شده، نشان می دهد که در تابستان امسال با وجود شیوع بیماري کرونا نه تنها تعداد استان هاي با نرخ تک رقمی کاهش
نداشته، بلکه یک استان نیز به تعداد استان هاي تک رقمی افزوده شده است (تابستان 98 تعداد 15 استان نرخ بیکاري تک رقمی

 
داشتند). 

همچنین براساس اعلام مرکز آمارنرخ بیکاري سه استان تهران، گلستان و یزد که در تابستان سال 98 دو رقمی بوده، در تابستان سال
99 تک رقمی شد و در مقابل نرخ بیکاري استان هاي آذربایجان غربی، خراسان شمالی و گیلان دو رقمی شد.استان هاي خراسان
جنوبی و خراسان رضوي به ترتیب با 5.8 و 5.7 درصد کمترین و خوزستان و لرستان با 15.3 و 14.7 درصد بیشترین نرخ بیکاري را

 
در تابستان امسال ثبت کردند. 

براساس این گزارش 62 میلیون و 267 هزار نفر آنها جمعیت 15 ساله و بیشتر است و از این تعداد 26 میلیون و 19 هزار نفر جمعیت
فعال و 36 میلیون و 248 هزار نفر جمعیت غیرفعالند.تابستان امسال دو میلیون و 477 هزار نفر بیکار در کشور وجود داشت که 40.7
درصد از بیکاران 15 ساله و بیشتر را فارغ التحصیلان تشکیل می دهند و نسبت به تابستان سال گذشته 3.1 درصد جمعیت بیکار

فارغ التحصیلان کاهش یافته است.




